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ALTINCI ÇAĞIRIŞ 

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASI 

MİLLİ MƏCLİSİNİN 

XI SESSİYASI İCLASININ 

 

PROTOKOLU № 111 
 

Milli Məclisin iclas salonu. 

2 dekabr 2022-ci il. 

 

İclasa Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 

sədri Sahibə Qafarova sədrlik etmişdir. 
 

İclasda Milli Məclisin 110 deputatı iştirak etmişdir. 
 

 
Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 104 

Yetərsay 83 

 

 İclasa dəvət olunmuşlar: 

 

Orxan Məmmədov, Kiçik və Orta Biznesin İnkişafı 

Agentliyi İdarə Heyətinin sədri. 

Natiq Həsənov, Kiçik və Orta Biznesin İnkişafı Agent-

liyi İdarə Heyəti sədrinin birinci müavini. 

Elnur Əliyev, Azərbaycan Respublikası iqtisadiyyat 

nazirinin birinci müavini. 

Nuranə Abbasova, Azərbaycan Respublikası İqtisa-

diyyat Nazirliyinin Hüquq şöbəsi müdirinin müavini. 
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İclasın gündəliyinə aşağıdakı məsələlər daxil idi: 

 

1. “Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin par-

lamentlərarası əlaqələr üzrə işçi qruplarının rəhbərlərinin 

seçilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikası Milli Məc-

lisinin Qərarında dəyişikliklər edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası Milli Məclisinin qərarının layihəsi. 

2. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

3. Mikro, kiçik və orta sahibkarlığın inkişafı haqqında 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 

4. “Sahibkarlıq fəaliyyəti haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

5. Azərbaycan Respublikasının 2009-cu il 4 dekabr ta-

rixli 930-IIIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Miq-

rasiya orqanlarında qulluq keçmə haqqında Əsasnamə”də 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

6. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

7. “İcra haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

8. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual Mə-

cəlləsində, Azərbaycan Respublikasının Ailə Məcəl-

ləsində, Azərbaycan Respublikasının 1994-cü il 8 fevral 

tarixli 782 nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 

Respublikasının Konsul Nizamnaməsi”ndə və “Dövlət rü-

sumu haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda 
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dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

9. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

10. “Milli arxiv fondu haqqında”, “Dövlət qulluğu haq-

qında”, “Mülki dövriyyədə olmasına yol verilməyən (mül-

ki dövriyyədən çıxarılmış) əşyaların siyahısı haqqında”, 

“Dövlət sirri haqqında”, “Qeyri-dövlət (özəl) mühafizə 

fəaliyyəti haqqında” və “Azərbaycan Respublikasının Si-

lahlı Qüvvələri haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

qanunlarında dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi. 

11. Azərbaycan Respublikasının Mülki Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi. 

12. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual Mə-

cəlləsində, Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəllə-

sində və Azərbaycan Respublikasının Cinayət-Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi. 

13. “Valyuta tənzimi haqqında”, “Terrorçuluğa qarşı 

mübarizə haqqında”, “Notariat haqqında”, “Dövlət rüsu-

mu haqqında”, “Banklar haqqında”, “Daşınmaz əmlakın 

dövlət reyestri haqqında”, “İpoteka haqqında” və “İnves-

tisiya fondları haqqında” Azərbaycan Respublikasının qa-

nunlarında dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi. 

14. “Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

15. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Prosessual 
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Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

16. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

17. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

18. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Aşağıdakı məsələlər müzakirə edilmişdir: 

 

Gündəlik haqqında. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Pərvin Kərimzadə, 

Ziyafət Əsgərov, Rafael Hüseynov, Nurlan Həsənov, 

Məzahir Əfəndiyev, Nigar Arpadarai, Cavanşir Feyziyev, 

Soltan Məmmədov, Adil Əliyev, Elnur Allahverdiyev, 

Musa Quliyev, Hicran Hüseynova, Emin Hacıyev, Arzu 

Nağıyev, Naqif Həmzəyev  

 
Təklif: Gündəlik qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.06 dəq.) 

Lehinə 108 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 108 

Nəticə: Qəbul edildi 
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1. “Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin par-

lamentlərarası əlaqələr üzrə işçi qruplarının rəhbər-

lərinin seçilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisinin Qərarında dəyişikliklər edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin qəra-

rının layihəsi. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nigar Arpadarai, 

Siyavuş Novruzov, Hikmət Məmmədov, Cavid Osmanov, 

Elman Nəsirov, Fəzail Ağamalı  

 
Təklif: Qərar qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə 108 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 109 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

2. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Fazil 

Mustafa, Etibar Əliyev, Nigar Arpadarai, Siyavuş 

Novruzov, Elşad Mirbəşir oğlu, Aydın Mirzəzadə, Rəşad 

Mahmudov, Aydın Hüseynov, Elnur Əliyev  
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 
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İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihənin preambulası, 1–5-ci maddələr qəbul 

edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 103 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 105 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 6-cı və 7-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 8–11-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 12–20-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 21–24-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 25–34-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 35–37-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 103 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 38–40-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 105 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

3. Mikro, kiçik və orta sahibkarlığın inkişafı haq-

qında Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 104 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

4. “Sahibkarlıq fəaliyyəti haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(üçüncü oxunuş). 
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Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Orxan Məmmədov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

5. Azərbaycan Respublikasının 2009-cu il 4 dekabr 

tarixli 930-IIIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Miqrasiya orqanlarında qulluq keçmə haqqında 

Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Kamal Cəfərov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.13 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

6. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov 
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Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.14 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

7. “İcra haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qa-

nununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.15 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 2 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

8. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində, Azərbaycan Respublikasının Ailə Məcəl-

ləsində, Azərbaycan Respublikasının 1994-cü il 8 fev-

ral tarixli 782 nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Azərbaycan Respublikasının Konsul Nizamnamə-

si”ndə və “Dövlət rüsumu haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 
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Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Bəhruz Məhərrəmov, 

Hicran Hüseynova, Nigar Arpadarai, Tahir Mirkişili 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

9. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Bəhruz Məhərrəmov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

10. “Milli arxiv fondu haqqında”, “Dövlət qulluğu 

haqqında”, “Mülki dövriyyədə olmasına yol verilmə-

yən (mülki dövriyyədən çıxarılmış) əşyaların siyahısı 

haqqında”, “Dövlət sirri haqqında”, “Qeyri-dövlət 

(özəl) mühafizə fəaliyyəti haqqında” və “Azərbaycan 

Respublikasının Silahlı Qüvvələri haqqında” Azərbay-
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can Respublikasının qanunlarında dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Qənirə Paşayeva, Əli 

Hüseynli, Ziyafət Əsgərov 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

11. Azərbaycan Respublikasının Mülki Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Bəhruz Məhərrəmov, 

Əli Məsimli  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

12. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində,  Azərbaycan Respublikasının Vergi Mə-
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cəlləsində və Azərbaycan Respublikasının Cinayət-

Prosessual Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi. 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

13. “Valyuta tənzimi haqqında”, “Terrorçuluğa qarşı 

mübarizə haqqında”, “Notariat haqqında”, “Dövlət 

rüsumu haqqında”, “Banklar haqqında”, “Daşınmaz 

əmlakın dövlət reyestri haqqında”, “İpoteka haqqında” 

və “İnvestisiya fondları haqqında” Azərbaycan Respub-

likasının qanunlarında dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi. 
 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Ziyafət Əsgərov 
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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14. “Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Sadiq Qurbanov, 

Əziz Ələkbərov, Naqif Həmzəyev  

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

15. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
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16. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

17. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nurlan Həsənov, 

Aydın Hüseynov  

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 
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18. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsin-

də dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 

 

Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisinin sədri 

 

Sahibə Qafarova 
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MİLLİ MƏCLİSİN İCLASI 
 

2 dekabr 2022-ci il. Saat 11. 

 

Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin sədri 

Sahibə Qafarova sədrlik edir. 
 

Sədrlik edən. Xoş gördük, hörmətli deputatlar, hör-

mətli media nümayəndələri. Hörmətli həmkarlar, xahiş 

edirəm, qeydiyyatdan keçək. Buyurun.  

 
Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 104 

Yetərsay 83 

 

Çox sağ olun, yetərsay var, iclasa başlaya bilərik.  

Hörmətli həmkarlar! Məlum olduğu kimi, Fransa Se-

natının 2022-сi il noyabrın 15-də Azərbaycanla bağlı qə-

bul etdiyi bədxah qətnamənin ardınca bu ölkənin Milli 

Assambleyası da noyabrın 30-da ölkəmizə qarşı qərəzli, 

qeyri-obyektiv və ədalətsiz bir akt qəbul edib. Hesab edi-

rik ki, bu çirkin niyyətli siyasi aksiya dövlətimizin ərazi 

bütövlüyünü və suverenliyini hədəf almaqla yanaşı, bey-

nəlxalq hüquq normalarına və prinsiplərinə açıq hörmət-
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sizlikdir. Ona görə də biz Fransa Milli Assambleyasının 

bu qətnaməsini də qəti şəkildə rədd edir və onun bu ad-

dımını siyasi riyakarlıq kimi qiymətləndiririk. Düşünürük 

ki, Fransa Senatının və Milli Assambleyasının qəbul etdiyi 

bu qətnamələr aydın şəkildə Fransanın qanunvericilik or-

qanlarının siyasi avantüra meydanına çevrildiyini göstərir. 

Hörmətli deputatlar! O da qeyd edilməlidir ki, Azər-

baycan torpaqlarının Ermənistan tərəfindən 30 ilə yaxın 

işğalı dövründə münaqişənin dinc yolla həlli üçün səylərin 

heç bir nəticə verməməsinin əsas səbəbi təcavüzkar 

dövlətin öz adı ilə çağırılmaması, vasitəçilik missiyasını 

yerinə yetirən dövlətlər, xüsusən də Fransa tərəfindən ikili 

standartlara yol verilməsi, işğalçı dövlətlə işğala məruz 

qalan dövlətin bir tutulmasıdır. Bu gün isə Fransanın 

hakimiyyət orqanlarının, o cümlədən parlamentin hər iki 

palatasının təxribatçı addımları Azərbaycanla Ermənistan 

arasında münasibətlərin normallaşmasına və sülh gündəli-

yinin həyata keçməsinə böyük zərbə vurur, erməni şo-

vinist ideologiyasının məqsədlərinə xidmət edir, regionu 

yeni təhlükələrə yönləndirir.  

Ona görə də hesab edirik ki, populist siyasi baxışlar 

əsasında Fransanın daxili siyasi gündəliyinin və müxtəlif 

lobbi dairələrinin maraqlarının Cənubi Qafqaz regionuna 

daşınması qəbuledilməzdir. Onu da qeyd etmək lazımdır 

ki, böyük riyakarlıqla Azərbaycanın Ermənistana qarşı 

müharibə cinayətləri törətməkdə ittiham edildiyi bu qət-

namədə Ermənistanın ölkəmizə qarşı 30 il davam edən iş-

ğalçılıq və etnik təmizləmə siyasətinə, Xocalı soyqırımına, 

işğal dövründə ölkəmizin 9 şəhərinin və 300-dən artıq 

kəndinin viran edilməsinə yer verilmir. Həmçinin uydur-

ma sənədi hazırlayan və onu dəstəkləyən Fransa Senatının 

və Milli Assambleyasının üzvləri 44 günlük Vətən mü-
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haribəsi zamanı Azərbaycanın şəhərlərinin ballistik raket-

lərlə atəşə tutulmasına, total minalama və mina terroru 

siyasətinə, itkin düşmüş 4 min nəfərə yaxın vətəndaşımı-

zın taleyi, kütləvi məzarlıqların yerləri barədə Ermənistan 

tərəfindən məlumat verilməməsinə göz yumurlar. Əlbəttə, 

bu faktların özü belə Azərbaycana qarşı təşkil olunan bu 

ucuz siyasi sifarişin məqsədlərini açıq şəkildə göstərir.  

Biz burada dünyanın müxtəlif bölgələrində 50-dən artıq 

dövlətin ərazisini işğal etmiş, sərvətlərini talamış, xalq-

larını uzun illər əsarətdə saxlamış Fransanın törətdiyi 

vəhşiliklər, insanlıq əleyhinə cinayətlər, eləcə də müharibə 

cinayətləri haqqında danışmaq istəmirik. Yaxşı məlumdur 

ki, Fransanın öz tarixi müharibə cinayətləri və insanlıq 

əleyhinə cinayətlərlə zəngindir və bu faktlar hər kəsə də 

məlumdur. Bu ölkə tərəfindən törədilmiş soyqırımı ci-

nayətləri Fransanın siyasi tarixində, eləcə də bəşəriyyət 

tarixində silinməsi mümkün olmayan qara ləkədir.  

Hörmətli həmkarlar! Müstəqil Azərbaycan Respubli-

kası bütün ölkələrlə münasibətləri hüquq bərabərliyi və 

qarşılıqlı hörmət əsasında inkişaf etdirir. Ali Baş Ko-

mandan İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə xalqımızın 44 gün-

lük Vətən müharibəsində əldə etdiyi böyük Zəfər ərazi bü-

tövlüyümüzün və ədalətin bərpasını təmin edib.  

Bu gün Azərbaycan öz əzəli, tarixi torpaqları olan Qa-

rabağda və Şərqi Zəngəzurda böyük quruculuq və bərpa 

işləri aparır. Bununla əlaqədar olaraq Fransa parla-

mentinin üzvləri Cənubi Qafqazda baş verən hadisələrin 

təhrif edilməsi cəhdlərindən əl çəkməli, Azərbaycanla 

Ermənistan arasında sivil dövlətlərarası münasibətlərin 

qurulması üçün yaranmış tarixi imkanın qarşısını ala bilən 

hərəkətlərə son qoymalıdırlar. Diqqətinizə görə təşəkkür 

edirəm.  
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İndi isə, hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, gündəliyin 

qəbul olunmasına münasibət bildirək. Gündəlik sizə pay-

lanıb. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.06 dəq.) 

Lehinə 108 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 108 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, gündəlik qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bizim 30 dəqiqəmiz var, 10 nəfər 

çıxış edə bilər. Gündəmdə və ya gündəlikdə olan məsə-

lələrlə bağlı, buyurun, yazılın. Pərvin Kərimzadə. Pərvin 

xanım, buyurun. 

P.Kərimzadə. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həm-

karlar, dəyərli media nümayəndələri. Fransa parlamentinin 

aşağı palatası Milli Assambleya tərəfindən noyabrın 30-da 

Azərbaycana qarşı qəbul etdiyi qətnamə tamamilə ob-

yektivlikdən uzaq, ədalətsiz və qərəzlidir. Bu sənəd həm 

də beynəlxalq hüququn normalarına açıq hörmətsizlikdir 

və təxribat xarakteri daşıyır. Ermənilərin maraqları na-

minə Fransanın beynəlxalq hüquqa hörmətsizliyi, bəşəri 

dəyərləri ayaqlar altına atması ən azı təəssüf doğurur. 

Fransa Senatı, Milli Assambleyası, bu ölkənin ayrı-ayrı 

siyasi dairələri uzun illərdir, açıq irqçi, azərbaycanofob və 

islamofob fəaliyyət nümayiş etdirirlər. 30 il müddətində 

qonşu ərazisini – Azərbaycanı  işğal etmiş Ermənistanı 

müdafiə etmək Fransa hökumətinin insan hüquq və azad-

lıqlarını heçə saydığının açıq təzahürüdür. Bu yanaşma 
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artıq Fransanın dövlət siyasəti səviyyəsinə çatıb.  

Fransa Senatının, Fransa Milli Assambleyasının qəbul 

etdiyi qətnamələr Fransa ilə Azərbaycan arasında ikitərəfli 

öhdəliklərin, xüsusən iki ölkə arasında 1993-cü il dekabrın 

20-də imzalanmış “Dostluq, qarşılıqlı anlaşma və əmək-

daşlıq haqqında” müqavilənin kobud şəkildə pozulmasıdır. 

Müqavilənin 2-ci maddəsində tərəflərin beynəlxalq təhlü-

kəsizliyin təmin edilməsi, münaqişələrin qarşısının alın-

ması və dövlətlərarası münasibətlərdə beynəlxalq hüququn 

aliliyinin təmin olunması üçün öz səylərini sərhədlərin 

pozulmazlığı prinsipləri əsasında birləşdirəcəklərinə dair 

öhdəliyi var. Amma Fransa parlamenti atdığı addımlarla 

açıq şəkildə bu sənədləri görməzdən gəlir ki, bu da ilk 

növbədə Fransanın özünün beynəlxalq imicinə zərbədir. 

Fransanın 30 il ərzində Ermənistanın Azərbaycan ərazi-

lərini işğal altında saxlamasına susmaqla yanaşı, həm də 

delimitasiya olunmamış Ermənistan–Azərbaycan sərhədi-

nin pozulmasını iddia etməsi əsl riyakarlıqdır. Qətnamədə 

cəzasızlığa qarşı mübarizə üçün Ermənistanın Beynəlxalq 

Cinayət Məhkəməsinə müraciət etməsi təklif olunur. Cə-

zasızlıqmı? Məgər Azərbaycana qarşı törədilənlər əsl cina-

yət, Ermənistanın Azərbaycana qarşı 30 il ərzində davam 

edən etnik təmizləmə siyasəti, soyqırımlar,  qətliamlar, 

Azərbaycanın şəhərlərinin,  o cümlədən mənim təmsil 

etdiyim Gəncə şəhərinin ballistik raketlərlə atəşə tutul-

ması, uşaqların, qadınların, bütövlükdə, mülki əhalinin 

həlak olması, mina terroru, kütləvi məzarlıqların yerləri 

barədə Ermənistan tərəfindən məlumat verilməməsi məgər 

müharibə cinayətləri deyilmi? Ermənilərin törətdikləri 

soyqırım, ekoloji terror beynəlxalq cinayət deyilmi?  Bü-

tün bunlarla Fransa  hökuməti açıq şəkildə regionda sülhü 

pozmağa çalışır, əldə olunan nailiyyətləri heçə sayır, 
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erməni şovinist ideologiyasının məqsədlərinə xidmət edir 

və regionu yeni təhlükələrə yönləndirir. Amma Azərbay-

can bu gün güclü dövlətdir. Azərbaycanın güclü lideri var, 

Azərbaycanın güclü ordusu var. Azərbaycan regionda söz 

sahibidir. Bu cür sənədlər... 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Ziyafət Əsgərov. Buyurun, 

Ziyafət müəllim.  

Z.Əsgərov. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Hör-

mətli həmkarlar, hörmətli xanım sədr, tamamilə düzgün 

buyurdunuz, Fransanın Milli Assambleyası yenə də riya-

karlıq göstərərək Senatın qəbul etdiyi qətnaməni kop-

yaladı və 2 gün bundan əvvəl yeni qətnamə qəbul etdi. 

Necə deyərlər, həmin dalğa, həmin koordinat. Amma ən 

təəccüblüsü və riyakarlığın ən  yüksək nöqtəsi ondan iba-

rətdir ki, Fransanın xarici işlər naziri dünən bəyanat verir 

və deyir ki, bizdə parlament hakimiyyətin qoludur və biz 

onun işinə qarışmırıq.  

İki faktı deyəcəyəm, hörmətli həmkarlar. 2020-ci il 

sentyabrın 30-u Vətən müharibəsinin 3-cü günü idi. Bir-

ləşmiş Millətlər Təşkilatının Təhlükəsizlik Şurasında pre-

zident Makron məsələ qaldırır ki, Azərbaycanın əleyhinə 

qətnamə qəbul olunsun. Qətnamə keçmir. Kim bizi 

müdafiə edir? Qoşulmama Hərəkatına üzv olan  ölkələr, 

dostlarımız. Üstündən 20 gün keçir. Oktyabrın 20-də 

Makron bu məsələni Təhlükəsizlik Şurasının gündəliyinə 

yenə gətirir və yenə də keçmir. İndi soruşuram: Fransanın 

xarici işlər naziri, o məsələni parlament qaldırmışdı? Mak-

ron qaldırmışdı, hökumətiniz qaldırmışdı. İndi siz niyə 

deyirsiniz ki, bu, hökumətin mövqeyi deyil, parlamentin 

mövqeyidir. Bu qədər ikiüzlülük, riyakarlıq, yalan olar?  

Mən bir məsələni də xüsusi qeyd etmək istəyirəm. 2 

gün bundan əvvəl qəbul olunmuş bəyannamənin mətnini 
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oxudum. Doğrudan da,  kopyalanmış bir məsələdir, orada 

əlavə heç nə yoxdur. Bunlar 2 məsələni əsas götürürlər. 

Qarabağda yaşayan, – özü də “Dağlıq Qarabağ” yazırlar, – 

ermənilərin hüquqlarının, təhlükəsizliyinin təmin olun-

ması və erməni abidələri. Təsəvvür edin, 30 il ərzində er-

mənilər Qarabağda daşı daş üstündə qoymadılar. Nə dini 

abidə, nə də tarixi abidə bildilər, hər şeyi dağıtdılar, 

məscidləri dağıtdılar. İndi olmayan erməni abidələrindən 

danışırlar. Qarabağda hansı erməni abidəsi var? Orada 

hamısı alban abidələridir, özləri üçün erməniləşdiriblər.  

Digər bir məsələ. Təhlükəsizlik məsələsi. 30 il ərzində 

1 milyon qaçqınımız və köçkünümüz oldu. Niyə bir dəfə 

onların hüquqlarının müdafiəsi ilə bağlı səsinizi qaldır-

madınız? Sizin demokratiyanız budur? Böyük Fransa 

inqilabının dostluq, qardaşlıq, ədalət prinsipləri hara get-

di? Bu günə qədər Fransa 5 respublika qurubdur. Amma 

içini düzəldə bilmədi. Yenə düşmənçilik, yenə islamofo-

biya, türkofobiya və antisemitizm. Budur Fransanın xarici 

siyasətinin prioritetləri. Niyə qoymursunuz ki, Azərbay-

canla Ermənistan arasında sülh danışıqları davam etsin? 

Məqsədiniz nədir? Nə vaxta qədər siz erməni lobbisinin 

cilovu olacaqsınız?  

Digər bir məsələ. Bir  tarixinizə baxın. Azərbaycanı... 

Sədrlik edən. Mikrofon verin.  

Z.Əsgərov. Çox  üzr istəyirəm, çox sağ olun, xanım sədr.  

Azərbaycanı günahlandırırsınız ki, guya biz ermənilərin 

tarixi abidələrini dağıtmışıq. Böhtan, yalan. Siz öz ta-

rixinizə baxın. Vyetnamdan tutmuş Afrikaya qədər bütün 

ölkələri, 50 ölkəni işğal etmisiniz, hamısını da  soymusuz.  

Hörmətli xanım sədr, qoy, həmkarlarım da bilsin, bu 

gün Fransa Afrikanın 14 ölkəsini rəsmi olaraq sorur, onlar 

Fransanın dövlət büdcəsinə vergi verirlər. Niyə? Nə var, 
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nə yox, mən sənə siyasi müstəqillik vermişəm. 3 şərt qo-

yubdur. Birincisi,  fransız dili dövlət dili olmalıdır; ikinci-

si, təhsil fransız proqramları əsasında keçirilməlidir; üçün-

cüsü, Fransa büdcəsinə vergi ödəməlisiniz.   

Budur sənin ədalətin? Həddinizi aşmayın, Fransa pre-

zidenti və Fransa parlamenti. Bilin və agah olun ki, Qa-

rabağ Azərbaycandır.  Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Ziyafət müəllim. Tama-

milə düzgün deyirsiniz, azərbaycanlılar heç bir tarixi er-

məni abidəsini, əgər varsa, dağıtmayıblar. 30 il azərbay-

canlılar orada olmayıblar. Necə dağıda bilərdilər? Bunun 

ən sadə cavabıdır.  

Rafael Hüseynov. Rafael müəllim, buyurun.  

R.Hüseynov. Hörmətli xanım sədr, dəyərli Məclis üzv-

ləri. Senatın və Milli Assambleyanın 2022-ci ilin noya-

brında Azərbaycan əleyhinə ard-arda qəbul etdiyi və hə-

min ölkənin parlamentarizm tarixinin  üzqaralıqlarından 

olan hər iki qeybət qətnaməsinin ikibaşlı və çoxüzlü 

siyasət dilindən Azərbaycan və erməni dillərinə tərcümə-

ləri fərqli mənalar verir. O mətnlərin Azərbaycan dilinə 

tərcümə edilməsi budur ki, “ardı bundan da pis gələ bilər”. 

Erməni dilinə tərcüməsi odur ki, “gördünüz, sizinləyik”. 

Ardınca Fransa Xarici İşlər Nazirliyinin uşaq başı alda-

dırmış kimi “hökumət parlamentinin mövqeyi ilə razılaş-

mır, bizim rəsmi mövqeyimiz fərqlidir” bəyanatı riyakar-

lığın bir ayrı şəklidir. Bu mətnin Azərbaycan dilinə tərcü-

məsi odur ki, “yox, ermənilərin tərəfində deyilik, amma 

oturaq, danışaq, sizinlə başqa işlərimiz var”. Erməni dilinə 

tərcüməsi odur ki, “vədimizi yerinə yetirdik, indi bir az 

səbirli olun”.  

Azərbaycan dövlətdir və Fransanın bu him-cim dilini, 

səmimiyyətdən uzaq, ikiüzlü siyasi gedişlərini qəbul edə 
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bilməz. Ənənələri, böyük tarixi olan Fransa dövlətinin bu 

addımları onun erməni lobbisinin əlində idarə olunan 

oyuncağa çevrilməsinin əyani göstəricisidir. Əlbəttə, bu, ilk 

növbədə Fransanın dövlət və millət maraqları baxımından 

acınacaqlıdır. Bu qədər kiçilmənin, əyilmənin səbəbi nədir?  

Başqa bir baxımdan isə burada məqsəd yalnız er-

məniçiliyə yaranmaq naminə Azərbaycan əleyhinə böh-

tanlar atmaq deyil, məsələ daha qəlizdir, bu şərin zərbə 

dalğası ilə əhatəsi daha genişdir. Dünya ölkələri həmin 

təhlükəyə dirəniş göstərməyə gərək hazır ola. Fransa 

indiki qarışıq, narahat dünya üçün yeni çalxalanmalara 

apara biləcək qorxunc örnək verir. Əvvəla, Senatda və 

Milli Assambleyada qəbul etdiyi qətnamələr və başçısının 

bəyanatları ilə mənəm-mənəmlik iddialı Fransa aləmə car 

çəkir ki, ağına-bozuna məhəl qoymadan ağa qara, qaraya 

ağ deyərək bunu rəsmi dövlət sənədinə çevirə bilər. Bu 

gün bunu Azərbaycana qarşı edirlər, “uğurlu sınaqlarından 

sonra” sabah istənilən ölkəyə qarşı çevirərlər. Digər tərəf-

dən, bu tərpənişləri ilə Fransa həm də digər beynəlxalq 

miqyaslı fəsadlara  təməllər törədir. Erməniçiliyin timsa-

lında ayrı şovinist ideologiyaları körükləyir, revanşist və 

aqressiv separatçı qüvvələri ilhamlandıran bəd nümunəni 

ortaya qoyur.  

Odur ki, Fransadan gələn bu mürtəce dalğanı yalnız 

bizim ittiham etməyimiz azdır. Demokratik dəyərlərə sa-

diq dövlətlərin hər biri Fransanın bu cür pozucu, eyni za-

manda, müdhiş zəncirvari reaksiyaya səbəb ola biləcək 

hərəkətlərinə ləngimədən qəti etirazı ilə qarşı durmalıdır.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Rafael müəllim. Nurlan 

Həsənov. Nurlan müəllim, buyurun. 

N.Həsənov. Çox sağ olun, hörmətli Sahibə xanım. Də-

yərli deputat həmkarlar, Fransa Milli Assambleyasında 
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Azərbaycan əleyhinə qəbul edilmiş qətnamə, əlbəttə ki, 

təəssüf hissi doğurur. Bu, Azərbaycana qarşı ədalətsiz 

düşmən mövqe sərgiləyən fransız siyasətçilərinin ləyaqət-

sizliyini, ikiüzlülüyünü bir daha göstərir. Amma bu 

qətnamələr artıq təəssüf hissi doğurmur. Çünki 44 günlük 

müharibə dövründə də Fransa Ermənistana açıq şəkildə 

dəstək verdi və Azərbaycana qarşı əlindən gələn hər şeyi 

etdi. Məsələn, Fransada sağ radikal düşüncəli, nasist  

“Zouaves Paris” qruplaşmasının üzvləri müharibə döv-

ründə Azərbaycan əsgərinə qarşı döyüşlərdə iştirak etmək 

üçün Qarabağa səfər etdi. Bu səfər, demək olar, fransız 

dövlət qurumları tərəfindən təşkil olundu, baxmayaraq ki, 

həmin cinayətkar qruplaşmanın üzvləri hətta Fransanın 

özündə axtarışda idi. Bu haqda kifayət qədər nüfuzlu 

xarici araşdırmaçı jurnalist məlumat paylaşdı. Azərbay-

canın hüquq mühafizə orqanlarında da bu haqda kifayət 

qədər məlumat var idi. İndi sual olunur: Fransa bununla nə 

əldə etdi? Demək olar ki, heç bir şey əldə edə bilmədi və 

indi qəbul etdiyi bu qərarlarla, qətnamələrlə də nə isə 

etməsi mümkün deyil. Bunlar sadəcə bir şeyə hədəfdir – 

Cənubi Qafqazda sülh prosesini pozmağa.  

Dünyada baş verən proseslərə baxaq. Məsələn, mühari-

bələr, gələcək risklər, beynəlxalq hüququn heçə sayılması 

dünyamızı hansı vəziyyətə gətirib? Məhz dünyanın bu 

vəziyyətə gəlməsinin, beynəlxalq hüququn heçə sayılması-

nın səbəblərindən biri BMT Təhlükəsizlik Şurasının üzvü 

olan bir dövlətin – Fransanın beynəlxalq hüququ heçə 

saymasıdır. Əlbəttə ki, qərəzsiz, ədalətli vasitəçilik Cənubi 

Qafqazda sülhün uzun müddət təmin olunmasına töhfə 

verə bilər. Lakin görünür ki, Fransa bunu arzulamır. 

Yəqin ki,  bir çoxunuz eşitmisiniz. Belə bir söz var: 

“söhbətə fransız qalmaq”. Bu, qətiyyən etnik mənsubiy-
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yətə deyil, mənəviyyata bağlı bir deyimdir. Məhz indi bu 

qərəzli qətnamələr, 44 günlük müharibə dövründə Fran-

sanın etdikləri Fransanın məhz özünü Cənubi Qafqaz, 

Qarabağ, Azərbaycan–Ermənistan münasibətləri mövzu-

larında söhbətə fransız qalmaq vəziyyətinə gətirir. Azər-

baycan tam şəkildə Fransanın vasitəçilik cəhdlərindən 

imtina edir. Çünki Fransa faktiki olaraq vasitəçilik deyil, 

düşmənçilik edir. Ola bilər ki, bu onların xarici siyasi 

xəttidir. Lakin Azərbaycanın da özünün xarici siyasi xətti 

var. Gördüyünüz kimi, cənab Prezident İlham Əliyev artıq 

Fransanın Qarabağ mövzusunda söhbətə fransız qalmasını 

yüksək səviyyədə təmin edir. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Məzahir Əfəndiyev. 

Sualınız var, Məzahir müəllim? 1 dəqiqə. 

M.Əfəndiyev. Hörmətli Sahibə xanım, hörmətli de-

putatlar. Mən çox üzr istəyirəm. Əslində, cari məsələlərlə 

bağlı bir az təcrübəsizlik elədim. İlk dəfə idi ki, iştirak elə-

mək istəyirdim. Amma əvvəl adımı gördüm, daha sonra, 

görünür, düyməni səhv basmışam, çıxmışam. Əgər imkan 

olsa, sonda mənə də şərait yaradarsınız. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Bəli, biz Sizin adınızı gördük, sonra 

adınız çıxdı. Ancaq bu Sizin öz səhvinizdir. Eləmə-

yəydiniz də səhv, niyə eləyirdiniz? Vaxt olsa, verərəm.  

Nigar Arpadarai. Nigar xanım, buyurun. 

N.Arpadarai.  Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlar, mən də Fransanın, Senatın bu absurd qətna-

məsi ilə bağlı danışacam. Amma qətnamənin özünə keç-

məmişdən öncə bir tarixə nəzər salmaq istərdim. Belə ki, 

II Dünya müharibəsindən sonra Almaniyanın kapitulya-

siya haqqında sənədini imzalayan zaman həmin məra-

simdə alman generalları Fransa hökumətinin nümayən-

dələrini görəndə təəccüblənirlər və soruşurlar ki, biz Fran-
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saya da uduzmuşuq? Bəli, 1945-ci ildə Fransa dövlət-

çiliyini itirmiş bir dövlət idi. Amma BMT Təhlükəsizlik 

Şurasına üzv qəbul olundu. Bu nəyə görə baş verdi? Çünki 

Stalinlə Ruzvelt Almaniyanı ambisiyalarından saxlamaq 

üçün Fransanı bir balans ölkə, bir bufer ölkə olaraq, 

görürdülər və onu süni olaraq canlandırdılar, BMT Təh-

lükəsizlik Şurasına üzv olaraq qəbul elədilər. Amma 

Fransanın nə hərbi, nə siyasi, nə də iqtisadi gücü o 

səviyyəyə uyğun deyildi. Təəssüf ki, indi də elədir. İndi 

Fransanın ambisiyaları onun real çəkisi ilə üst-üstə gəlmir 

və məhz ona görə də Fransa xarici siyasətdə belə ciddi 

səhvlər edir. Bizim regiona münasibətdə, bizimlə münasi-

bətlərdə etdikləri də məhz bu ciddi səhvlərdən biridir. 

Çünki Fransa müəyyən konyunktur üçün bütün Azərbay-

canı öz əleyhinə çevirir.  

Hörmətli həmkarlar, siz fikir verdinizsə, həm Senatın, 

həm də Milli Assambleyanın qətnaməsinə deputatlar yek-

dilliklə səs veriblər. Bu nəyin göstəricisidir? Bu onun 

göstəricisidir ki, Fransa siyasi elitası ilə Ermənistan siyasi 

elitası arasında bir razılıq var və bu, tək Azərbaycan 

əleyhinə deyil, Türkiyə əleyhinə də bir razılaşmadır. Biz 

düşünməliyik ki, bu siyasi elitayla münasibətlərimizi necə 

qururuq? Siyasi, iqtisadi, beynəlxalq təşkilatlar çərçivə-

sində bizim Fransanın eyni münasibət göstərdiyi dövlət-

lərlə planlı, sistemli şəkildə işimiz olmalıdır.  

Hörmətli həmkarlar, biz yekdilliklə bu qətnaməni rədd 

edirik. Bu, Azərbaycanın ərazi bütövlüyünə, suverenliyinə 

qarşı olan hörmətsizlikdir, bizim daxili işlərimizə qarış-

maqdır. Bu, beynəlxalq hüquqa olan hörmətsizlikdir. 

Fransa tərəfi bununla Ermənistana kömək eləmir. Çox 

təəssüf ki, Ermənistan bunu başa düşmür. Ermənistan cid-

di böhran vəziyyətindədir  və bu böhrandan çıxmağın yolu 
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Azərbaycanla, Türkiyə ilə münasibətlər qurmaqdır. Bu son 

iki il ərzində artıq üçüncü qətnamədir. Bütün bu qətna-

mələrlə Fransa Azərbaycanla Ermənistan arasında olan 

münasibətlərdə vasitəçi olmaq şansını itirdi. Bu, birmə-

nalıdır. Heç bir zaman vasitəçi ola bilməz. Digər tərəfdən 

Fransa bizim regionda sülhün olmasını da istəmir. Bunu 

da göstərdi. Ona görə biz yekdilliklə bunu rədd edirik və 

bu bizim üçün kağız parçasından başqa bir şey deyil.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Nigar xanım. Siz dediniz ki, 

Fransa səhv eləyir, ancaq səhv bilməzdən olur. Bu isə 

qərəzli bir addımdır. Mən buna səhv deməzdim.  

Cavanşir Feyziyev. Cavanşir müəllim, buyurun. 

C.Feyziyev. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Təəs-

süf ki, biz bu mövzuya yenidən qayıtmalı olduq. Hörmətli 

həmkarımın da indicə qeyd etdiyi kimi, hər iki qətnamə, 

demək olar ki, yekdilliklə qəbul olunub. Hər iki qətna-

mənin belə yekdil şəkildə qəbul olunması ilk növbədə onu 

göstərir ki, prezident Makronun Fransaya rəhbərliyi döv-

ründə Senat və Milli Assambleya, əslində, Yelisey sara-

yının göstərişlərini mütiliklə yerinə yetirən oyuncaq qu-

rumlara çevriliblər. Özünü demokratiyanın beşiyi adlan-

dıran Fransada alternativ fikrə, ölkə rəhbərliyinin məqsəd-

ləri ilə üst-üstə düşməyən siyasi baxışlara yer qalmayıb. 

Hələ 44 günlük müharibənin gedişində Fransada bizim 

haqlı mövqeyimizi dəstəkləməyə cəhd göstərən siyasətçi-

lərin, ictimai-siyasi xadimlərin, hətta elmi tədqiqatçıların 

və siyasi şərhçilərin də təqib olunduğunun şahidi 

olmuşduq. Avropaya, demokratiyaya söz və fikir azadlığı 

ideyalarından dərs keçməyə iddia edən bir ölkədə baş 

verənlər “Avropa dəyərlərinin” saxta mahiyyətini beləcə 

ifşa etmişdi.  

İndi də qəbul olunmuş bu qətnamələr növbəti saxta-
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karlıq nümunəsi kimi, əslində, bölgəmizdə sülh yaradıl-

ması əleyhinə atılmış riyakar addım kimi qiymətləndiril-

məlidir. Fransa Xarici İşlər Nazirliyi tərəfindən verilən 

açıqlama da bir daha göstərir ki, əslində, bu qətnamələr 

Fransa hökuməti üçün real fəaliyyət təlimatı deyil, 

Azərbaycana qarşı siyasi təzyiq alətidir.  

Hələ noyabrın 16-da Senatın qətnaməsinə cavab olaraq 

biz Milli Məclisdə qəbul etdiyimiz bəyanatda hökumə-

timizə Fransa Respublikası ilə siyasi, iqtisadi, mədəni 

əlaqələrimizə yenidən baxılması və xüsusən Ermənistan–

Azərbaycan münasibətlərinin normallaşdırılması ilə bağlı 

aparılan danışıqlar prosesindən Fransanın kənarlaşdırıl-

ması haqqında çağırış etmişdik. Milli Məclisin bu 

çağırışına məhəl qoymayan Fransa Milli Assambleyasının 

riyakar addımına hələ qətnamə qəbul olunmamışdan iki 

gün əvvəl Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev tərəfindən 

layiqincə cavab verildi. Azərbaycan və Ermənistan 

arasında dekabrın 7-də keçirilməsi nəzərdə tutulan növbəti 

danışıqlara prezident Makronun da qatılmaq cəhdlərinə 

cavab olaraq Prezident İlham Əliyev bu görüşdən imtina 

etdi. Bununla da dövlət başçısı xalqımızın milli maraq-

larını və milli qürurunu şərəflə qorudu, həm Ermənistana, 

həm də onun himayədarına öz yerini göstərdi. Ona görə də 

düşünürəm ki, Fransa Milli Assambleyasının bu qərarına 

növbəti dəfə Milli Məclis tərəfindən rəsmi bəyanatla 

cavab verilməsinə ehtiyac belə yoxdur. Bizim cavabımız 

işğaldan azad olunmuş ərazilərin tezliklə qurulub abadlaş-

dırılmasından, Böyük Qayıdışın uğurla həyata keçiril-

məsindən və Ermənistanı sülhə məcbur etməkdən ibarət 

olmalıdır. Diqqətinizə görə minnətdaram. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Soltan Məmmədov, buyurun. 

S.Məmmədov. Təşəkkür edirəm, Sahibə xanım. Hör-
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mətli xanım sədr, hörmətli həmkarlar, dəyərli media nü-

mayəndələri. Fransa  Milli Assambleyasının noyabrın 30-da 

Azərbaycana qarşı qəbul etdiyi qərəzli qətnamə ilk 

növbədə beynəlxalq hüququn fundamental prinsiplərinə 

hörmətsizlikdir. Əsassız, obyektivlikdən uzaq, tamamilə 

absurd mülahizələr əsasında hazırlanmış sənədin qəbul 

edilməsi ikitərəfli münasibətlərimizə də Fransa tərəfindən 

vurulmuş növbəti zərbədir. Cənubi Qafqazdakı reallıqları 

tamamilə təhrif edən, Azərbaycanla Ermənistan arasında 

davamlı sülhün əldə edilməsi səylərinə kölgə salan bu 

sənəd Fransanın uzun müddətdir ki, davam edən qərəzli 

siyasətinin daha bir təzahürüdür.  

Layihənin ümumi məzmunu və ayrı-ayrı müddəaları 

Cənubi Qafqazda sülh və sabitliyin təmin olunmasına 

istiqamətlənmiş təşəbbüslərə kölgə salmaqla yanaşı, 

Azərbaycan ictimaiyyətinin Fransaya, onsuz da, kövrək 

etimadını bir daha zəiflədir. Təəssüf doğurur ki, ciddi təsir 

imkanlarına malik bir ölkə Ermənistana, 30 il ərzində 

Azərbaycan torpaqlarının işğalı faktına laqeyd bir sükut 

nümayiş etdirdi. Vətən müharibəsi dövründə Ermənistanın 

dinc sakinlərini hədəfə alan artilleriya və raket hücum-

larının faciəli nəticələrinə biganə qaldı. Müharibədən 

sonra 270-dək Azərbaycan vətəndaşının həlak olmasına və 

ya yaralanmasına səbəb olan mina təhlükəsi barədə bir 

dəfə də narahatlıq ifadə etmədi. Birinci Qarabağ mühari-

bəsində itkin düşmüş  4000-ə yaxın azərbaycanlının tale-

yinə aydınlıq gətirilməsi üçün heç bir çağırış etmədi. Bü-

tün bunlar Fransanın insan hüquqlarına, beynəlxalq nor-

malara etinasız münasibətinin təzahürüdür. Əlcəzairdə və 

Afrikanın digər bölgələrində, müxtəlif ölkələrdə soyqırım-

lara imza atmış bir ölkənin bu gün başqa dövlətləri hərbi 

təcavüzdə ittiham etməyə haqqı yoxdur.  
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Milli Assambleyanın qəbul etdiyi qətnamə Fransanın 

Azərbaycanın 44 günlük müharibədə əldə etdiyi tarixi 

qələbənin yaratdığı yeni reallıqlarla barışa bilmədiyini bir 

daha təsdiq edir. Bu qətnamənin Fransa hökumətinin 

nümayəndəsi tərəfindən də dəstəklənməsi bu ölkənin 

Azərbaycan və Ermənistan arasında əlaqələrin bərpasında, 

etimad mühitinin formalaşmasında maraqlı olduğuna dair 

uzun müddətdir ki, mövcud olan şübhələri daha da 

dərinləşdirdi. Fransa parlamentinin hər iki palatasının 

üzvləri Cənubi Qafqaz regionunda sülh prosesinə mane 

olan bu cür təşəbbüsləri davam etdirməklə öz ölkələrinin 

əsl niyyətini ifşa etmiş olurlar. Təəssüf ki, bu niyyət heç 

də bölgədə sülhün bərqərar olunmasına, xalqların rifahına 

və təhlükəsizliyinə xidmət etmir. Diqqətinizə görə təşək-

kür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Adil Əliyev. Buyurun, Adil 

müəllim. 

A.Əliyev. Çox təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Hörmətli millət vəkilləri. Deməli, Fransa 30 il Azərbaycan 

torpaqlarının işğalına, şəhər, qəsəbə və kəndlərinin dağıl-

masına seyrçi qaldı, Xocalı qətliamını görməzdən gəldi. 

İndi isə deyir ki, guya Azərbaycan Ermənistanın ərazisini 

işğal edib. Fransa BMT Təhlükəsizlik Şurasının daimi üz-

vü kimi səs verdiyi, Azərbaycan torpaqlarının azad olun-

ması ilə bağlı 4 qətnamənin yerinə yetirilməsini istəmədi. 

Elə ki, Azərbaycan özü qətnamələrin icrasını həyata 

keçirdi, torpaqlarını geri qaytardı, Paris əl-ayağa düşdü, 

ölkəmiz əleyhinə açıq-aşkar təxribatçı siyasət yürütməyə 

başladı. Bu, Fransanın ikiüzlülüyünü açıq şəkildə ortaya 

qoydu. Bəlli oldu ki,  Parisin Azərbaycanın ərazi bütövlü-

yünün və suverenliyinin təminatında marağı yoxdur.  

Ukraynanın ərazi bütövlüyünü dəstəkləyən və Rusiyaya 
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qarşı sanksiyalar tətbiq edən ölkənin eyni prinsiplərə zidd 

olaraq Azərbaycanın ərazi bütövlüyünün əleyhinə çıx-

masının bir adı var, o da ikiüzlülük və riyakarlıqdır. Başda 

Əlcəzair olmaqla Afrika qitəsinin müxtəlif ölkələrində 

qətliamlar törədən, milyonlarca günahsız insanı öldürən 

Fransanın Azərbaycana dərs keçməyə nə siyasi, nə də 

mənəvi haqqı var. Fransa prezidenti Emmanuel Makron və 

bu ölkənin parlamenti ölkəmiz əleyhinə ardıcıl qətnamələr 

qəbul etməklə Azərbaycanı itirirlər. Azərbaycan siyasi, 

iqtisadi və hərbi çəkisinə görə Cənubi Qafqazın əsas 

dövlətidir. Ölkəmizlə süni gərginlik yaradan, ədalətsiz 

sənədlər qəbul edən ölkənin bölgədə möhkəmlənmək və 

ya böyük layihələr icra etmək imkanı yoxdur. Erməni 

lobbisinin təsiri ilə hərəkət edənlər ədalət hissini pozmaqla 

yanaşı, Fransanın milli və təhlükəsizlik maraqlarına da 

zidd hərəkət edirlər. Çünki Fransanın milli və təhlü-

kəsizlik maraqları  Cənubi Qafqazın əsas dövləti ilə əmək-

daşlığı diktə edir. Başqa bir misal deyim. Fransa prezi-

denti bir neçə gün ərzində ayrılıqda Özbəkistan və Qaza-

xıstan prezidentlərini Parisə dəvət etdi. Emanuel Makron 

hər ikisinə bildirdi ki, Fransa Rusiyaya qarşı sanksiyalar 

fonunda Mərkəzi Asiyanın enerji zənginliklərinin Avro-

paya çatdırılmasını istəyir. Yaxşı, Rusiyadan yan keç-

məklə mərkəzi Asiyanın neft və qazı Avropaya və ya 

Fransaya necə çatdırıla bilər? Yeganə alternativ istiqamət 

Azərbaycandır. Özbəkistan və Qazaxıstan prezidentləri 

özləri də deyiblər ki, neft və qazı Xəzər dənizi və Azər-

baycan üzərindən Avropaya  daşımaq istəyirlər.  

Deməli, Fransanın anti-Azərbaycan siyasəti Avropanın 

da maraqlarına ziddir. Fransa siyasətçiləri bu ağılla ölkə-

lərinin Azərbaycanla Ermənistan arasında vasitəçiliyini 

davam etdirmək istəyirlər. Keçməz. Azərbaycan Prezi-
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denti cənab İlham Əliyev qəti fikrini bildirib ki, bundan 

sonra Fransa prezidentinin vasitəçiliyini qəbul etməyəcək. 

Bəli, biz Avropa İttifaqının vasitəçiliyinə müsbət yana-

şırıq. Bu, hamı üçün faydalıdır. İl ərzində liderlərin 4 gö-

rüşü keçirilib. Ancaq Fransanın özünü bu formada dürtmə-

sinə razı olmayacağıq. Sən erməni lobbisinin əlində oyun-

cağa çevril, Azərbaycanın əleyhinə açıqlamalar ver, məna-

sız qətnamələr qəbul et, sonra da bizdən xahiş et ki, vasi-

təçiliyimi davam etdirmək istəyirəm. Bu, mümkün deyil.  

Parisi yandıran odur ki, ATƏT-in Minsk qrupunun 

keçmiş üç həmsədrlərindən ikisi – Rusiya və ABŞ Azər-

baycanla Ermənistan arasında vasitəçiliklərini davam 

etdirirlər. Üçüncü həmsədr – Fransa isə oyundan kənar 

vəziyyətdə qalıb. Bunun günahkarı Fransadakı siyasətçi-

lərdir. Özlərini tələyə saldılar. Bir gün Azərbaycan–Ermə-

nistan arasında sülh sazişi imzalanacaq, ancaq Fransanın 

ədalətsizliyini və riyakarlığını heç zaman unutmayacağıq. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Adil müəllim. Elnur Al-

lahverdiyev. Elnur müəllim, sizin sualınız var? Buyurun. 

E.Allahverdiyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Üzrlü 

sayın, mən konkret təklif eləmək istəyirəm. Fransa tərəfi 

bu “qətnaməni” “işğalçı” ifadəsi ilə qəbul edib. Mən çıxı-

şımda qeyd eləmişdim, təklif edərdim ki, Yeni Kaledoniya 

və Mayotta kimi adalar işğal olunub deyə, bir qətnamə ilə 

də biz çıxış edək. Yəni bu, konkret reallıqdır. Burada heç 

bir  dırnaqarası ifadə yoxdur. Fransa işğalçı dövlətdir. Ma-

yottanı, ümumiyyətlə, Qəmər adaları olaraq, Qəmər adala-

rının bir hissəsini işğal edib. Bu barədə biz ya tövsiyə xa-

rakterli, ya da ümumiyyətlə, bir qətnamə çıxaraq. Təşək-

kür edirəm.  
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Sədrlik edən. Sağ olun, Elnur müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, Milli Məclisin qətnamə ilə bağlı 

münasibəti dünən dərhal dərc olundu. Biz birpalatalı 

parlamentik. Ona görə də artıq bəyannaməni qəbul elə-

mişik. O ki qaldı Siz dediyinizə, Elnur müəllim, hər bir 

deputatın ixtiyarıdır ki, bu məsələyə münasibət bildirsin. 

Jurnalistlər buradadır, buyurun, nə fikirləriniz varsa, 

hamısını da demək lazımdır.  

Musa Quliyev. Musa müəllim, buyurun. 

M.Quliyev. Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli millət vəkilləri. Fransa parlamentinin Azərbaycana  

qarşı qəbul etdiyi son dərəcə riyakar və qərəzli qətnamə 

hamımızda hiddət və nifrət doğurur. Bu qətnamələr 

hüquqi-siyasi sənəd deyil, müstəqil dövlət olan Azər-

baycana böhtan atmaq, hədə-qorxu gəlməkdir. Qətnaməni 

oxuyarkən, tanış olarkən düşünürsən ki, bəlkə fransız 

parlamentariləri yatıb yuxularında irqçi, işğalçı, qaniçən, 

müstəmləkəçi babalarını görüblər və hesab ediblər ki, 

Azərbaycan xalqı da onların müstəmləkəsi olmuş xalqlar-

dan biridir. Hesab edirlər ki, Azərbaycana qarşı istədikləri 

kimi davrana bilərlər və əks-reaksiya görməyəcəklər. 

Böyük səhv edirlər. Hər kəsə aydındır ki, Fransanın can-

fəşanlığının səbəbi gorbagor olmuş Minsk qrupunun 

fəaliyyətini yenidən bərpa edərək Ermənistan vasitəsi ilə 

bölgədə qalmaq istəyidir.  

Makron hökumətinin siyasi əxlaqa sığmayan davranı-

şının digər səbəbi isə gələn il Fransada keçiriləcək seçki-

lərlə bağlıdır. Makron və makronoidlər bu qətnamə ilə 

erməni lobbisindən seçki kampaniyasının maliyyə dəstəyi 

adı altında aldıqları çirkli pulları və seçkilər zamanı 

erməni elektoratının səslərini ağartmağa çalışırlar. Fran-

saya adekvat və bir az da artıq cavab verməliyik. Bu 
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cavablar Azərbaycan dövləti, hökuməti, parlamenti, icti-

maiyyəti tərəfindən verilir və hədəfə çatmaqdadır. Biz 

qalib xalqıq, güclü dövlətik. Nə iqtisadi, nə hərbi, nə də 

siyasi cəhətdən Fransadan asılılığımız və qorxumuz yox-

dur. Belə kağız-kuğuz parçaları könül bulandıra bilər, am-

ma bizi yolumuzdan saxlaya bilməz.  

Cənab Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə dost 

ölkələrin dəstəyinə arxalanaraq kommunikasiya yollarını 

açacağıq, bölgədə sülhü təmin edəcəyik, Zəngəzurun və 

Qarabağın tərəqqisinə nail olacağıq, daha da zəngin 

ölkəyə çevriləcəyik. Qarşıda daha işıqlı, daha aydın sabah-

larımız bizi gözləyir. Xoruzu milli simvol kimi qəbul 

edənlər isə bilməlidirlər ki, sabahın açılmasının xoruzun 

banlaması ilə heç bir əlaqəsi yoxdur. Diqqətinizə görə 

təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Musa müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, mən görürəm, artıq bu, tenden-

siyaya dönüb. Elə hamı sual vermək istəyir. Yoxsa...  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Hicran xanım, buyurun. 1 dəqiqəniz var. 

Sualınız varsa, sual kimi. Buyurun. 

H.Hüseynova. Xanım sədr, hörmətli həmkarlar. Bu-

rada məndən əvvəl deyilənlərə qoşuluram. Əlbəttə ki, bi-

zim parlament tərəfindən verilən bütün sənədləri dəstək-

ləyirəm. Bir məsələyə toxunmaq istəyirəm. Gərək biz bu-

nu bilək. Bütün bu müddətdə bizim Fransadakı diaspo-

rumuz çox böyük işlər gördü. Xüsusən də orada Senatın 

500-dən artıq üzvünə, o cümlədən ayrı-ayrı qurumlara 

məktublar və ətraflı məlumatlar göndərilmişdir. Bunun 

nəticəsində 300-ə yaxın senator, ümumiyyətlə, Senatın 

iclasında iştirak eləməyib. Bu o demək deyil ki, onlar bizi 

dəstəklədi. Amma o da böyük bir irəliləyişdir ki... 
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Sədrlik edən. Hicran xanım, çox sağ olun.  

Emin Hacıyev. Sualdır, təklifdir? Buyurun. 

E.Hacıyev. Təşəkkür edirəm, hörmətli Sahibə xanım. 

Mən təklif edirəm ki, biz Fransa dairələrində Azərbaycan 

əleyhinə aparılan açıq düşmənçiliyin səbəblərini araşdır-

malıyıq. Yəni təklif edirəm ki, Fransanın ölkəmizdəki 

müvəqqəti işlər üzrə vəkilini Milli Məclisə dəvət edib bu 

əməllərin izahını istəyək. Bəlkə səfirlik bizə simvolu qala 

xoruzu olan bu ölkənin əsl niyyətinin, qanunvericilik 

orqanlarının hansı bədnam qüvvələrə xidmət etdiyinin, 

kimlərin təsiri altında olduqlarının izahını verə bildi.  

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Emin müəllim. Xarici İşlər 

Nazirliyi artıq bu məsələ ilə məşğul olub.  

Arzu Nağıyev. Buyurun, Arzu müəllim.  

A.Nağıyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlar, media nümayəndələri, Fransanın Azərbaycan 

ilə bağlı qəbul edilən qərəzli qətnaməsi ölkələrimiz ara-

sında münasibətlərə daha bir zərbə və beynəlxalq hüquqa 

açıq hörmətsizlikdir. Bu, demokratiya ənənələrindən dəm 

vuran bir ölkədə demokratiyaya belə hörmətsizlikdir. 

Necə ola bilər ki, iqtidar və müxalifətin təmsil edildiyi bir 

qurumda əleyhinə səs verən 1 nəfər oldu və ümumiyyətlə, 

yekdillik oldu. Deməli, Sizin də qeyd etdiyiniz kimi, 

burada söhbət səhvdən deyil, məhz qərəzlilikdən gedir. 

Bəyanatda sərhədlərdən söhbət gedir. Əgər Azərbaycan və 

Ermənistan arasında sərhədlər hələ də ayırd edilməyibsə 

və ermənilər buna cidd-cəhdlə mane olmağa çalışırlarsa, 

Fransa hansı ərazidən, hansı sərhədlərdən danışır?  

30 ilə yaxın bir müddətdə ATƏT-in Minsk qrupunun 

həmsədri kimi fəaliyyətsizlik göstərən bir dövlətin yadına 

bütün sülhün bərqərar olması indimi düşüb? Ərazilərimiz 
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darmadağın ediləndə, milli-mənəvi dəyərlərimiz tap-

dalananda niyə bəyanatlar səslənmirdi? Çünki bu onlara 

xeyir edirdi. Təbii sərvətlərimizin talanmasında iştirak 

edən, yeraltı və yerüstü sərvətlərimizi daşıyan, ekoloji 

terrora məruz qoyan Fransa şirkətləri indi niyə susurlar? 

Çünki onların sözlərini muzdlu siyasətçilər deyir. İndi 

onların qoyduqları və itirdikləri vəsaitləri söz verən ermə-

nilər qaytara bilmirlər. Bu və ya digər yollarla nəyin baha-

sına olur-olsun, status-kvonu saxlamağa çalışırlar. Fransa 

bütün cəhdlərlə Türkiyəyə uduzduğunu, hər cəbhədə 

uduzduğunu, bu məğlubiyyəti həzm edə bilmir. Fransa 

Türkiyənin strateji tərəfdaşı olan Azərbaycanı, onun 44 

günlük qələbəsini həzm edə bilmir. Ali Baş Komandan 

İlham Əliyevin Brüssel görüşü və prezident Makronun 

iştirakı ilə bağlı fikirləri bir daha sübut edir ki, Makronun 

danışıqlarda birtərəfli mövqedən çıxış etməsi sülhə ancaq 

və ancaq ziyan vurur. Çünki yuxarıda qeyd etdiyim kimi, 

onlar nəyin bahasına olur-olsun, ancaq regionda qalmağa 

və söz sahibi olmağa çalışırlar. Onlar unudurlar ki, de-

mokratiya ənənələri baxımından da bu qərəzli mövqe 

qəbuledilməz və yolverilməzdir.  

Qondarma qurumun ərazisində humanitar ofis açmaq, 

Ermənistan və ermənilərin təhlükəsizliyini qorumaq istək-

ləri də absurd məsələdir. Çünki Azərbaycan ərazisində nə-

yin açılması, inkişaf etdirilməsi onlar tərəfindən ayırd 

edilmir. Çünki bu ərazilər Azərbaycanın suveren torpaq-

larıdır.  

Bundan başqa, qondarma “Dağlıq Qarabağ Respubli-

kası”nın dövlət kimi qəbul edilib tanınması da absurd bir 

məsələdir. Çünki əgər belədirsə, Ermənistan niyə özü bu 

addımı atmır? Bunların heç biri inandırıcı görünmür, 

sadəcə, siyasi gedişlərdir. Bakıya qarşı hansı isə sanksiya-
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ların qəbul olunması, təbii ki, Azərbaycanı qorxutmur. 

Çünki 2020-ci ilin noyabr ayında Fransa Senatı belə bir 

addım atdı: “Dağlıq Qarabağ Respublikası”nı tanısınlar. 

Bəs onda niyə bunu etmədilər? Niyə ermənilər sevinir? 

Paşinyan və onun komandası məsələnin Avropaya çatma-

ğına görə sevinirlər, onlar Ermənistan vətəndaşlığından, 

Qarabağ... 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Naqif Həmzəyev, buyurun.  

N.Həmzəyev. Hörmətli xanım sədr, mənə söz verdi-

yinizə görə təşəkkür edirəm. Mən də öz növbəmdə Fran-

sanın qəbul etdiyi bu riyakar qətnaməni pisləyirəm. Nə-

zərinizə çatdırmaq istəyirəm ki, dost-qardaş ölkə olan 

İtaliyanın Baş naziri Giorgia Meloni Makronun və 

Fransanın Afrika siyasəti ilə bağlı çox tutarlı bir çıxış 

etmişdi. Orada, demək olar ki, onların bütün iç üzü açıl-

mışdı. Ancaq mən fürsətdən istifadə edib Azərbaycan 

vətəndaş cəmiyyətini, qeyri-hökumət təşkilatlarının nüma-

yəndələrini, diaspor təşkilatlarını, gənclər təşkilatlarını bu 

məsələdə fəal olmağa,  həmrəyliyə səsləyirəm. Onlar 

passiv olmamalıdırlar, millət vəkilləri kimi, Xarici İşlər 

Nazirliyi kimi aktivlik göstərməlidirlər və bu qətnamənin 

qəbul edilməsində iştirak edən bütün Fransa Senatında 

olan deputatlara və Fransa rəhbərliyində təmsil olunan 

şəxslərə öz etirazlarını yazılı formada bildirməlidirlər.  

Fransanın atdığı bu addım, təbii ki, Azərbaycanı əsas 

məqsədindən, əsas hədəfindən yayındırmağa hesablanıb-

dır. Biz son dövrlərdə görürük ki, Laçın yolu vasitəsi ilə 

separatçıların mövcud olduğu ərazilərə silahlar daşınır. 

Çox təəssüflər olsun ki, ötən gün həmin əraziyə İran hərbi 

mütəxəssislərinin keçməsi faktı da üzə çıxdı. Bir müddət 

sonra biz mediadan xəbər alacağıq ki, artıq İran dronları 

və ya fransız dronları Azərbaycan səmasındadır. Məncə, 
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biz səbr etməməliyik, biz artıq bu oyunları, bu qurulan 

tələləri pozmalıyıq və həm Fransaya, həm İrana, həm də 

Ermənistanı dəstəkləyən havadarlarına tutarlı cavablar 

verməliyik.  

Fürsətdən istifadə edib bir daha səsləndirirəm ki, əziz 

azərbaycanlılarımız, soydaşlarımız, gəlin, fransız məhsul-

larını könüllü olaraq boykot edək. Yəni nə məcburdur ki, 

biz fransız məhsullarını istifadə etməliyik. Rəsmi edə bil-

miriksə, biz bunu könüllü olaraq etməliyik. Fransızlar 

vaxtı ilə gəlirdilər, şərab festivallarında yeyirdilər, içir-

dilər, öz xurcunlarını da doldurub gedirdilər. Ancaq nəticə 

olmadı. Biz diaspor fəaliyyətinə də yenidən baxmalıyıq. 

Xüsusən fransızlarla bağlı münasibətlərimizə yenidən bax-

malıyıq ki, bir daha bu cür sürpriz qərarlarla qarşılaş-

mayaq. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Əslində, bu, axırıncı çıxış idi. Ancaq Məzahir müəllim, 

Siz yazılmışdınız. Ona görə də axırıncı çıxış bu idi. Xahiş 

edirəm, siyahını sildirin, Fərid müəllim. Buyurun.  

M.Əfəndiyev. Çox sağ olun, hörmətli Sahibə xanım. 

Hörmətli deputat həmkarlarım, bildirmək istəyirəm ki, bu 

günə qədər xarici siyasətdə Azərbaycan öz ləyaqətini 

qoruyaraq özündən razı bir çox siyasətçilərə münasibət 

bildirməmişdir. Ancaq bu gün açıq mətnlə Azərbaycanın 

ərazi bütövlüyü uğrunda canından keçmiş qəhrəman-

larımızın hissiyyatına toxunan, Azərbaycana və Azərbay-

canın ərazi bütövlüyünə xor baxan dairələrə öz qəti mü-

nasibətini bildirməyin vaxtıdır. Ümumiyyətlə, son 30 ildə 

Fransa–Azərbaycan münasibətləri prinsip etibarı ilə yalnız 

inkişafa doğru köklənmişdir. Lakin təəssüflə bildirməli-

yəm, hər bir siyasi lider müvəffəq olmur ki, öz xalqının 

maraqlarını təmin etmək üçün düzgün qərarlar qəbul etsin. 
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Təəssüf olsun ki, Emmanuel Makronun Azərbaycanla 

bağlı münasibətlərdə ortaya qoyduğu səriştəsiz mövqe bu 

günə qədər formalaşmış münasibətlərə böyük zərbə vurur. 

Hətta Fransa artıq Avropa İttifaqı daxilində belə söz 

sahibliyini itirir. Bu, Fransa liderinin mövcud məsələlərə 

qeyri-adekvat münasibətinin əyani sübutudur.  

Keçdiyimiz günlərdə bir daha Fransanın anti-Azər-

baycan fəaliyyətinin davamlılığını müşahidə etdik. Fransa 

Senatının, daha sonra Fransa Milli Assambleyasının 

Azərbaycan əleyhinə qəbul etdiyi, özündə qeyri-səmimi, o 

cümlədən riyakar mövqe ehtiva edən bu sənədlər Fransa 

ilə Azərbaycan arasında götürülmüş ikitərəfli öhdəliklərin 

kobud şəkildə pozulması üçün illərlə davam edən həm 

siyasi, həm də iqtisadi münasibətləri sual altında qoymaq-

dadır. Bu, nəinki Fransa–Azərbaycan münasibətlərinə, 

eyni zamanda, bu günə qədər Avropa İttifaqı ilə və onun 

vasitəsi ilə həyata keçirilən bütün görüşlərdə əldə olunmuş 

birgə razılaşmalara və sülh istiqamətində atılan addımlara 

böyük zərbə, beynəlxalq hüququn norma və prinsiplərinə 

qarşı edilən saymamazlıq və hörmətsizlikdir. Şübhəsiz ki, 

Fransanın anti-Azərbaycan fəaliyyəti Azərbaycan xalqının 

hiddətinə səbəb olmuş və haqlı olaraq da Milli Məclis 

Fransa–Azərbaycan münasibətlərinin dayandırılması, 

mövcud əlaqələrə yenidən baxılması kimi radikal fikirlər, 

təkliflər səsləndirməklə bu kimi fəaliyyətin yolverilməz 

olduğunu bəyan etmişdir.  

Azərbaycan Diplomatik Akademiyasında keçirilmiş 

beynəlxalq konfransda Prezident İlham Əliyev Avropa 

İttifaqının moderatorluğu ilə dekabrın 7-də keçiriləcək 

növbəti görüşə dair aydın və səlis münasibət bildirməklə, 

əslində, bu kimi sənədin qəbul olunmasında iştirak edən 

siyasətçilərə cavabını vermişdir. Görünür, məhz bu təpki 
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Fransa siyasətini himayə edən bəzi Avropa liderlərini 

özlərini bir az da alçaltmağa sövq etdi. Bütün azərbay-

canlıların vahid və yekdil münasibəti Azərbaycanın 

müstəqilliyinin, ərazi bütövlüyünün qorunması ilə bağlı 

heç bir siyasi dairədə bu məsələlərdə güzəştin olunma-

yacağından ibarətdir. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm. 

Hörmətli xanım sədr, mənə yaratdığınız şəraitə görə Sizə 

bir daha dərin minnətdarlığımı bildirmək istəyirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Siz də öyrənin, düyməni bir 

dəfə basanda ikinci dəfə basmayın, onda itir.  

Hörmətli həmkarlar, işimizə davam edirik. Fransanın 

Senatı, Milli Assambleyası qətnamələr qəbul edirlər, an-

caq bizim öz işimiz var, biz cavabımızı vermişik. Bu gün 

də burada səslənən fikirlərə, dəstəklərə görə  çox sağ olun.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, gündəliyin məsələlərinə 

keçməzdən əvvəl, icazə verin, bir məsələyə də müna-

sibətimizi bildirək. Bildiyiniz kimi, Milli Məclisin bir 

neçə üzvü Yeni Azərbaycan Partiyasının 30 illiyi mü-

nasibəti ilə möhtərəm cənab Prezident tərəfindən təltif 

olunub və biz onları təbrik edirik. Ölkəmizin ictimai-siyasi 

həyatında onlara növbəti uğurlar arzulayırıq. Hamını 

təbrik edirik. (Alqışlar.)  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, gündəliyin məsələlərinə 

keçirik. Bu gün bizim 18 məsələmiz var. Qeyd edim ki, 

gündəliyin 1-ci məsələsi Milli Məclisin qərar layihəsidir 

və Milli Məclisin parlamentlərarası əlaqələr üzrə işçi 

qrupları ilə bağlıdır. Hörmətli həmkarlar, 12 yeni qrupun 

yaradılması nəzərdə tutulur. Məsələyə dair məlumat ver-

mək üçün mən Beynəlxalq münasibətlər və parlamentlər-

arası əlaqələr komitəsinin üzvü hörmətli Nigar xanım  

Arpadaraiyə söz verirəm. Nigar xanım, buyurun.  
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N.Arpadarai, Milli Məclisin Beynəlxalq münasibətlər 

və parlamentlərarası əlaqələr komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Azərbaycanın 

beynəlxalq aləmdə nüfuzu artır, Azərbaycanın beynəlxalq 

aləmdə dostları çoxdur və bu bizi çox sevindirir. Bu, təbii, 

dövlət başçısının, cənab Prezidentin apardığı siyasətin 

nəticəsidir ki, həm Qoşulmama Hərəkatı çərçivəsində 

onun sədrliyini apararaq, həm də Avropanın təhlükəsizlik 

məsələsinə töhfəmizi verərək bütün qonşularımızla, tərəf-

daşlarımızla münasibətlərimiz yüksək səviyyədədir. Ona 

görə bu gün də biz komitə olaraq bu qanun layihəsini, işçi 

qruplarının yaradılmasını və rəhbərlərin seçilməsi haqda 

qərarı dəstəkləyirik və həmkarlarımıza işlərində uğurlar 

arzu edirik. Sizi də dəstəkləməyə çağırırıq. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nigar xanım.  

Çıxış etmək istəyənlər var. Düşünürəm, bu mövzu ilə 

bağlıdır. Siyavuş Novruzov. Siyavuş müəllim, buyurun.  

S.Novruzov. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Hörmətli deputatlar, mən qanun layihəsinə səs verəcəyəm. 

Bundan əvvəlki məsələ ilə bağlı fikirlərə də qoşuluram, 

dəstəkləyirəm. Fransaya qarşı deyilən hər bir həmkarımın 

sözü ilə əlaqədar qeyd etmək istəyirəm ki, biz dostluq 

qruplarının fəaliyyətlərinə nəzər salsaq, görərik ki, həm 44 

günlük müharibə ərzində, həm də müharibədən sonra 

parlament sədri başda olmaqla Azərbaycan Respublikası 

Prezidentinin apardığı hücum siyasəti parlamentdə də, 

dostluq qruplarında da davam etdirilibdir. Bu 44 günlük 

müharibə ərzində ayrı-ayrı dostluq qruplarına, parlament-

lərə, parlament sədrlərinə mütəmadi olaraq müraciətlər 

olunubdur, Azərbaycan həqiqətləri çatdırılıbdır. Gördüyü-

müz kimi və şahidi olduğumuz kimi, işin əsas gərgin his-

səsi isə postmüharibə dövründədir və bu dövrdə bu 
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fəaliyyət daha geniş şəkildə davam etdirilməlidir. Azər-

baycanın dostlarının sayı artdıqca, bu cür qruplar yaran-

dıqca, mən hesab edirəm ki, biz fəaliyyətimizi daha da 

genişləndirməliyik. Bu dostluq qrupları vasitəsi ilə bütün 

bu həqiqətləri, bizə qarşı olan ədalətsizlikləri dünya icti-

maiyyətinə çatdırmalıyıq. Hesab etmirəm ki, hər hansı bir 

bayram günü, yaxud da bizə qarşı olan bəyanatla bağlı 

müraciətlərimizi etməliyik. Biz mütəmadi bu işlə məşğul 

olmalıyıq. Məsələn, Fransanın mövqeyi bəllidir. İndi bir 

çox həmkarımız qeyd edir ki, təəssüf edirəm və ya mən 

belə bilməzdim. Nəyi bilməzdin? Nəyə təəssüf edirsən? 

Fransanın mövqeyi 30 ildir bəllidir, ortadadır. Ona görə də 

30 il ərzində də buna qarşı mübarizəmizi aparmalı idik.  

İndi də başqa bir həmsədr ölkə ortaya çıxıb. Bir neçə 

gün bundan qabaq ATƏT-in həmsədrlərindən biri olan 

Rusiya xarici işlər naziri o boyda dövlətin marağından 

deyil, içərisində olan erməni yanğısından danışır ki, biz 

vaxtında ermənilərə dedik, bu qərarları belə qəbul edin, 

etmədilər. İndi bunun altını çəkirlər. Bu, xarici işlər na-

zirinin danışığıdır, bu məsələyə münasibətidir. 3 protokol 

imzalanıb və Rusiyanın prezidenti burada iştirak edib, qol 

çəkib, məsuliyyət daşıyır. Sən özündən niyə yalan ifadələr 

ortaya salırsan ki, biz dedik, Qarabağın statusu sonraya 

qalmalıdır və sair. Orada göstərilən maddələrin hansı bi-

rində elə bir ifadə göstərilibdir? Bəli, Soçi görüşündə bunu 

salmaq istəyirdiniz. Azərbaycan Prezidentinin cəsarətli ad-

dımı, qətiyyəti nəticəsində çıxarıldı. Suyunuz süzülə-süzülə 

hamınız dağılışıb evinizə-eşiyinizə getdiniz. Cənab Prezi-

dent qeyd edib ki, status yoxdur, status məhv olub getdi. İndi 

Madrid prinsiplərindən danışırlar, başqa prinsipləri yada 

salırlar, mərhələli həlli yada salırlar və sair. Bu məsələlər 

bitibdir, Azərbaycanın ərazi bütövlüyü təmin olunub.  
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İkinci bir məsələ. Onlar nə müzakirə edirlər? Deyir, 

xəritələr bizdə var. Xəritələr sizdə varsa, verin. Burada 

xəritələri oğurluyub saxlamağın mənası nədən ibarətdir? 

Xəritələri verin, onlara əsasən ərazilərin dəqiqləşdirilməsi 

göstərilsin. Başqa heç bir həmsədr ölkədə yoxdur, ancaq 

bizdədir. Sizdədirsə, çıxarın, ortaya qoyun da, nəyi 

gözləyirsiniz? Azərbaycan deyir ki, BMT-yə daxil olan 

ərazilərlə də bu məsələ öz həllini tapacaqdır. Burada sən 

nəyi gizlədə bilərsən ki? Sovet hökuməti dağılanda hansı 

sərhədlər mövcud idisə, biz o sərhədlərlə də gedəcəyik, 

məsələni həll edəcəyik. Dostluq qruplarımız... Sabah 

Rusiyanın parlamentindən bir qərar gələndə başlamayaq 

ki, təəssüf edirəm, Rusiya niyə belə qərar qəbul etdi, gərək 

bunu etməyəydi. İstər onların televiziyasında, istərsə də 

onların Xarici İşlər Nazirliyində atılan hər bir addıma 

indidən ciddi şəkildə cavab verməliyik və öz sözümüzü 

deməliyik ki, Azərbaycan müstəqil dövlətdir və Azər-

baycanın daxili işinə qarışmağa heç kəsin ixtiyarı yoxdur. 

Təşəkkür edirəm. Qanun layihəsinə səs verəcəyəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Hikmət Məmmədov. Buyurun, 

Hikmət müəllim.  

H.Məmmədov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri, biz bu gün 12 dövlət, 12 ölkə üzrə parlament-

lərarası işçi qruplarına rəhbər təyin edirik. Bu, Azərbaycan 

parlamentarizm tarixində yeni bir hadisədir. İlk dəfədir ki, 

bizim bu sayda fərqli ölkələrlə parlamentlərarası işçi 

qrupumuz yaradılır. Əslində, bu, Azərbaycanın beynəlxalq 

münasibətlər sistemində artan nüfuzu ilə, dünyada baş 

verən bu proseslərə Azərbaycanın fəal müdaxiləsi ilə, 

Azərbaycanın gücü ilə, beynəlxalq münasibətlərdə oy-

nadığı rol ilə bağlıdır. Əlbəttə, bu gün müharibələr hibrid 

olduğu kimi, diplomatiya da hibrid diplomatiya olmağa 
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başlayıbdır. Çünki diplomatik ehtiyatları səfərbər etmək 

üçün, diplomatik əlaqələr qurmaq üçün çoxsaylı poten-

siallı qurumlar var ki, onlardan biri də parlamentlərarası 

diplomatiyadır. Mən düşünürəm ki, Azərbaycan parlamen-

tinin bu fəallığı təqdirəlayiq bir hadisədir və bu, Azərbay-

canın rəsmi xarici siyasətinə, Azərbaycanın dövlət maraq-

larının beynəlxalq münasibətlər sistemində qorunmasına 

öz töhfələrini verəcəkdir. Ona görə də bəri başdan təyin 

olunacaq işçi qrupu rəhbəri həmkarlarımı təbrik edirəm.  

Hörmətli xanım sədr, Sizə təşəkkür edirəm. Bir mühüm 

məsələyə toxundunuz. Bir neçə gün bundan əvvəl Azər-

baycanın ictimai-siyasi həyatında mühüm hadisə baş 

verdi. Yeni Azərbaycan Partiyasının yubileyi keçirildi və 

partiyamızın sədri Prezident İlham Əliyev bir gün öncə 

bizim çoxsaylı əqidədaşlarımızı, partiyadaşlarımı təltif 

etdi. Təltif olunanlar sırasında Azərbaycan parlament 

üzvlərinin də olması hər şeydən öncə Sizin rəhbərlik 

etdiyiniz parlamentə etimadın, inamın göstəricisi idi. Buna 

görə də Sizə təşəkkür edirik. Mən düşünürəm ki, vətənə 

xidmətə görə təltif olunmaq hər bir vətəndaş üçün böyük 

şərəfdir. Ancaq vətənə xidmətin ən qətiyyətli, ən ali, ən 

yüksək nümunəsini yaratmış bir Ali Baş Komandan 

tərəfindən “Vətənə xidmətə görə” medalı ilə təltif olun-

maq ayrıca şərəfdir, ayrıca qürurdur. Sizə təşəkkür edirəm. 

Həmkarlarımı təbrik edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Cavid Osmanov, buyurun.  

C.Osmanov. Təşəkkür edirəm, çox hörmətli xanım 

sədr. Mən də bu gün müzakirə etdiyimiz 1-ci məsələyə səs 

verəcəyəm. Bəri başdan mən də etimad göstəriləcək dost-

luq qrupunun rəhbərlərinin hər birinə gələcək fəaliy-

yətində uğurlar arzulayacağam. Artıq burada səsləndirildi, 

Azərbaycan Prezidenti cənab İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
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bu gün ölkəmizin dünyada nüfuzu, doğrudan da, durma-

dan artmaqdadır. Azərbaycan dünyada etibarlı tərəfdaş 

ölkəyə çevrilmişdir. Cənab Prezident İlham Əliyevin 

rəhbərliyi ilə yürüdülən xarici siyasət bütün istiqamətlərdə 

öz ciddi bəhrəsini və nəticəsini verib. İstər Avropa, istər 

Afrika, istərsə də Mərkəzi Asiya ölkələrinə Azərbaycan 

Prezidenti cənab İlham Əliyevin son bir neçə ay ərzində 

səfərləri bunun bariz nümunəsidir. Dövlət başçımızın 

səfərləri, əldə olunmuş razılaşmalar, xüsusən də Azərbay-

can Prezidentinə olan hörmət və etimad bunun bariz 

nümunəsidir. Azərbaycan Prezidenti cənab İlham Əliyevin 

tapşırığına əsasən Milli Məclis də Sizin rəhbərliyinizlə 

digər ölkələrin parlamentləri ilə sıx əlaqələr qurur.  

Xüsusi vurğulamaq istəyirəm ki, xüsusən cənab Prezi-

dentimizin Qoşulmama Hərəkatının sədri qismində irəli 

sürdüyü təşəbbüs, Sizin rəhbərliyinizlə Qoşulmama Hərə-

katının Parlament Şəbəkəsinin təsis olunması artıq bir 

reallığa çevrilmişdir və Bakıda bunun zirvə görüşü ke-

çirildi. Əlbəttə ki, Azərbaycan parlamenti də Azərbaycan 

Prezidenti cənab İlham Əliyevin yürütdüyü siyasətə uyğun 

olaraq, digər ölkələrin parlamentləri ilə sıx əlaqə quraraq 

Azərbaycan həqiqətlərinin dünyaya çatdırılmasında mü-

hüm rol oynayır.  

Burada Fransanın Azərbaycana qarşı riyakar siyasəti 

barədə artıq səsləndi. Bəli, bu, təkcə Fransa Senatının və  

Milli Assambleyasının  qəbul etdiyi qətnamələr deyil. Gö-

rünən odur ki, Fransa müxtəlif platformalarda Azərbay-

cana qarşı qərəzli, riyakar, düşmən siyasəti yürütmək-

dədir. Artıq həmkarlarım Fransanın 44 günlük Vətən mü-

haribəsində, BMT-nin Təhlükəsizlik Şurasında Azərbay-

cana qarşı qətnamə qəbul etmək niyyətini qeyd etdilər.  

Bir neçə gün bundan əvvəl də Beynəlxalq Frankofoniya 
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təşkilatının zirvə görüşündə məhz Azərbaycana qarşı 

burada da təxribatçı addım atmaq niyyəti daşıyan elə ya 

Fransa Senatı, ya da Milli Assambleyası deyil, birbaşa 

Fransa hökuməti və onun rəhbərliyidir. Bu, bir daha 

göstərir ki, Fransa, ümumiyyətlə, Azərbaycana qarşı bütün 

platformalarda çalışır, ermənipərəst mövqeyini açıq şə-

kildə nümayiş etdirərək bizə qarşı düşmən siyasəti, qərəzli 

siyasət yürüdür.  Düşünürəm ki, məhz bundan sonrakı 

mərhələdə Azərbaycan parlamenti də Azərbaycan Prezi-

dentinin siyasətinə uyğun olaraq, bütün mümkün platfor-

malarda ölkəmizə qarşı törədilən bütün təxribatlara ciddi 

etirazını bildirəcək və dostlarımızın, tərəfdaşlarımızın sa-

yını artıracaq.   

Hörmətli xanım sədr, mən də fürsətdən istifadə edib 

Sizin toxunduğunuz vacib bir məsələ ilə bağlı bir kəlmə 

demək istəyirəm. Bildiyiniz kimi, Azərbaycan Prezidenti 

cənab İlham Əliyev tərəfindən bir neçə gün bundan əvvəl 

30 yaşını qeyd etdiyimiz Yeni Azərbaycan Partiyasının 

yubileyi münasibəti ilə ölkənin ictimai-siyasi həyatında 

fəal iştirakına görə bir sıra ictimai-siyasi şəxs təltif 

edilmişdir. Mən təltif olunanların hər birini ürəkdən təbrik 

edirəm. İlk növbədə, əlbəttə, Azərbaycan Prezidenti mü-

zəffər Ali Baş Komandan, Yeni Azərbaycan Partiyasının 

sədri cənab İlham Əliyevə öz dərin təşəkkürümü bildi-

rirəm ki, bizim fəaliyyətimizə çox böyük qiymət verərək 

məni də “Tərəqqi” medalı   ilə təltif etmişdir. Bundan son-

ra da cənab Prezidentimizi əmin etmək istəyirəm ki, onun 

yürütdüyü siyasi kursa, Yeni Azərbaycan Partiyasının 

amallarına sədaqətlə xidmət edəcəyəm. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Elman Nəsirov. Buyurun. 

E.Nəsirov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkarlar. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti cənab İlham 
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Əliyev ölkənin xarici siyasət kursunu müəyyən edir. Bu 

xarici siyasət kursunun prioritet istiqaməti ikitərəfli mü-

nasibətlərdir. İkitərəfli münasibətlər yüksək səviyyədə 

olduqda üçtərəfli, dördtərəfli, beştərəfli – bütövlükdə, çox-

tərəfli münasibətlər formalaşır. Bu məntiqlə yanaşdıqda 

bu gün parlamentimizin ayrı-ayrı ölkələrlə ikitərəfli for-

matda işçi qruplarının, dostluq qruplarının sayının artması 

çox mühüm hadisədir, Azərbaycanın xarici siyasətinin 

məntiqindən, fəlsəfəsindən doğan bir hadisədir. Sözün 

həqiqi mənasında, bu gün Azərbaycanın parlament diplo-

matiyası da çox fəaldır. Xüsusən də Qoşulmama Hərəka-

tına üzv olan dövlətlərlə bizim ikitərəfli əlaqələrimizin 

parlament səviyyəsində daha da inkişaf etdirilməsi nəticə 

etibarı ilə bir çox məsələlərimizin beynəlxalq kürsülərdə 

müzakirəsi zamanı xeyrimizə qərarların qəbul edilməsinə 

şərait yaradır. Ona görə də hesab edirəm ki, parlamenti-

mizdə  ayrı-ayrı ölkələrlə, xüsusən də Qoşulmama Hərə-

katına üzv olan ölkələrlə dostluq qruplarının   sayının artı-

rılması  nəticə etibarı ilə parlament diplomatiyamızın daha 

da güclənməsinə və Azərbaycanın beynəlxalq aləmdə mil-

li maraqlarının müdafiəsi işinə növbəti bir töhfə olacaq.   

Xanım sədr, hər kəsə bəllidir ki, bu gün Sizin rəhbər-

liyiniz altında bizim parlament diplomatiyası yeni inkişaf 

mərhələsindədir. Siz çoxsaylı səfərlərdə Azərbaycanın 

haqq işini, xüsusən də postmüharibə dövrünün reallıqları 

fonunda cənab Prezidentin müəyyən etdiyi xarici siyasi 

kursa adekvat olaraq müdafiə edirsiniz. Ən xoşagələn 

cəhət onunla bağlıdır ki, biz bunu görürük. Hətta bizim 

bəzi əleyhdarlarımız da etiraf etməli olurlar ki, bu gün 

Azərbaycan diplomatiyası çox güclüdür, fəaldır və Azər-

baycanın mövqeyini ən yüksək səviyyədə müdafiə etmək 

iqtidarındadır.   
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Xanım sədr, Sizə təşəkkür edirəm ki, Yeni Azərbaycan 

Partiyasının 30 illiyi münasibəti ilə Yeni Azərbaycan 

Partiyasının üzvü olan deputatlarımızı təbrik etdiniz. 

Cənab Prezidentə mən də təşəkkür edirəm ki, həmin 

deputatların sırasında yer almışam. Hesab edirəm, bu 

mənə göstərilən böyük etimaddır, bununla qürur duyuram. 

Müzəffər Ali Baş Komandan tərəfindən mükafat-

landırılmaq, doğrudan da, böyük şərəfdir. Amma eyni za-

manda da,  çox böyük  məsuliyyətdir. Mən bunu bir avans 

kimi qəbul edirəm. Bundan sonrakı fəaliyyətimdə çalışa-

cağam ki, dövlətimizin, dövlətçiliyimizin müdafiəsinin da-

ha da möhkəmləndirilməsi və cənab Prezidentin siyasə-

tinin təbliği işinə daha böyük əzmkarlıqla dəstək verim, 

kömək olum və partiya işinə sədaqətimi hər zaman ali 

prinsip kimi əlimdə rəhbər tutum. Təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Sağ olun, Elman müəllim. Fəzail Ağa-

malı. Fəzail müəllim, buyurun.  

F.Ağamalı. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Hörmətli həmkarlar, təqdim edilmiş qanun layihəsini mən 

dəstəkləyirəm, müdafiə edirəm. Ümidvaram ki, bu, 

əslində, Azərbaycan parlament diplomatiyasının inkişafına 

öz töhfəsini verəcəkdir. Parlament qruplarına sədrliyi 

təklif olunan həmkarlarımızın hər birinin kifayət qədər 

təcrübəsi, savadı, biliyi, vətənpərvərliyi, dövlətçiliyimizə 

sədaqəti var. Düşünürəm ki, bu amillərə söykənərək hə-

min ölkələrin parlamentləri ilə yüksək səviyyədə  münasi-

bətlərin qurulmasına öz töhfəsini verəcəklər.  

Eyni zamanda, Sahibə xanım, mənim üçün, düşünürəm, 

bütün millət vəkilləri üçün son dərəcə ümidverici bir 

hadisədir ki, Qoşulmama Hərəkatının parlamenti yaradı-

landa Azərbaycan parlamentinə, şəxsən Sizə böyük etimad 

göstərilərək onun sədrlik vəzifəsi, belə bir məsuliyyət 
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Sizin çiyinləriniz üzərinə qoyuldu. Etiraf edim ki, Siz bu 

vəzifəni uğurla, müvəffəqiyyətlə, dövlətçiliyimizin maraq-

larını nəzərə almaqla həyata keçirməkdəsiniz. İndi Qoşul-

mama Hərəkatına daxil olan ölkələrdə də işçi qrupunun 

yaradılması, düşünürəm ki, əlavə impuls verəcək. Biz 

çalışmalıyıq ki, bu, həm bugünkü protokolla, səsvermə ilə 

rəsmiləşsin, eyni zamanda, əməldə öz konkret və müsbət 

nəticələrini versin.  

Demək istərdim ki, bu mənim fikrimdir, səmimiyyə-

timə inanın, yəqin, bunu hər kəs qəbul edər, Sizin par-

lament diplomatiyası sahəsində vermiş olduğunuz töhfələr 

mən də daxil olmaqla parlament qrupları səviyyəsinə 

adekvat deyil, yəni Siz bizdən çox öndəsiniz. Çalışmaq 

lazımdır ki, biz Sizə, yəni fəaliyyətinizə, heç olmasa, 

yaxın olaq.  

Biz həmçinin parlament dostluq qruplarının fəaliyyətini 

gücləndirməliyik, onların həmin ölkələrə səfərlərinin 

təşkilini, Azərbaycana səfərləri intensivləşdirməliyik ki, 

Fransa kimi imperialist düşüncəli, faşist əməlli  və həqi-

qətin üstündən xətt çəkən  riyakar, məkrli bir dövlətə qarşı 

müharibədə həmin platformalardan istifadə edə bilək. Ona 

görə də düşünürəm ki, bu sahədə fəaliyyətimizi güclən-

dirməliyik. Bununla bağlı bir təklifim var. Fransa ilə Azər-

baycanın dostluq qrupu var. Fransa Azərbaycanın dostu 

deyil, düşmənidir. Parlamentlərlə məsələ müzakirə olunub 

səsə qoyulanda, səhv etmirəmsə, 1 nəfər Senat üzvündən 

başqa həm Senat səviyyəsində, həm də Milli Assambleya 

səviyyəsində hər kəs o riyakar, qərəzli, böhtan dolu qət-

naməyə səs verdi. Deməli, onlar Azərbaycanın düş-

mənidirsə, bizim dostluq qrupunun fəaliyyətinə nə ehtiyac 

var? Ona görə təklif edirəm ki, Fransa ilə dostluq qrupu 

xüsusi bəyanatla çıxış edib öz fəaliyyətini dayandırsın.  



 54 

Digər tərəfdən, buna paralel olaraq bu gün Rusiya və 

İran da Azərbaycana qarşı məkrli siyasətini yerinə yetir-

məkdədir. Mən Siyavuş müəllimin dedikləri ilə tamamilə 

şərikəm. Bir tərəfdən Rusiyanın  prezidenti Vladimir 

Putinin imzası var, başqa bir tərəfdən isə Lavrovun məkrli, 

qərəzli, həqiqəti əks etdirməyən bəyanatları var. Başqa bir 

tərəfdən, Qarabağda bu gün fəaliyyət göstərən sülhmə-

ramlı qüvvələrin komandanı elə bir cəsarət sahibi deyil ki, 

özbaşına hərəkət etsin. O, bütün bu təlimatları Rusiyanın 

hərbi-siyasi rəhbərliyindən alır. Baxın, Azərbaycanın təbii 

sərvətləri daşınır, Azərbaycana isə onun əvəzində silahlar 

gəlir. Bunu həyata keçirən kimdir? Erməni separatçı-

larıdır, erməni faşistləridir. Bunu himayə edən kimdir? 

Azərbaycanın ərazisində müvəqqəti fəaliyyət göstərən 

sülhməramlı qüvvələrdir. Əslində, onlar sülhməramlı de-

yil, onlar ermənipərəst qüvvələrdir. Ona görə bununla da 

bağlı təklif vermək istəyirəm ki, biz heç bir tərəddüdə yol 

vermədən Laçın dəhlizində öz nəzarət postumuzu yarat-

malıyıq. Oradan kim gəlir, kim gedir, bunlara özümüz də 

nəzarət etməliyik. Mətbuatdan belə  bəlli olur ki, dünən 

İrandan artıq şəxsiyyəti, fəaliyyəti bəlli olmayan 14 nəfər 

Xankəndiyə gəlib. İndi məlumatlar və ehtimallar var ki, 

bunlar İranın xüsusi xidmət orqanlarının işçiləridir. Bunlar 

erməni adı ilə, fars adı ilə də gələ bilərlər. Nə üçün 

gəliblər? Nə əcəb gəliblər? Nə məqsədlə gəliblər? Əlbəttə, 

xoş məram yoxdur.  Ona görə də biz orada post qurma-

lıyıq və Azərbaycana, onun ərazisinə gələnləri süzgəcdən 

keçirib buraxmalıyıq.  

Sonda demək istərdim ki, İranın bizə qarşı Fransa qədər 

düşmənçiliyi  davam edəcək. Biz nə qədər onu müsəlman-

lığa dəvət etsək də, o, müsəlmanın yanında, Azərbaycanın 

yanında olmayacaqdır. Bizə qarşı təbliğat kampaniyası, 
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daha doğrusu, əks-təbliğat kampaniyası, qərəzli fikirlər 

söylənilməkdədir. 

Hörmətli Sahibə xanım, bu, hər birimizə aydındır. 

Səhər televiziya ilə bizə qarşı hədyanlar yağdırılır. Ona 

görə xüsusi təklifim bundan ibarətdir  ki, Azərbaycanda 

həm müstəqil televiziya kanalı, həm də radio açılsın, biz 

İrana qarşı, İranın bizə yönəlmiş nifrətinə qarşı həmin 

telekanallar və radio vasitəsi ilə onlara birbaşa tutarlı 

cavab verək. Etiraf edim ki, Azərbaycan telekanalları 

bununla bağlı dövlətimizin mövqeyini yüksək səviyyədə 

ortalığa qoymaqdadır. Lakin bununla bərabər, bu təklifimə 

razılıq verilsə, Azərbaycanda vətənpərvər insanlar var ki, 

həmin telekanalların açılması maliyyəsini öz üzərinə 

götürsünlər. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.     

Sədrlik edən. Sağ olun, Fəzail müəllim. Siz 8 məsələyə 

toxundunuz. Mən onların bir neçəsinə öz münasibətimi 

bildirim. Birinci, bizdə dostluq qrupları yoxdur, bizdə işçi 

qruplarıdır. Dostluq qrupları deyilir, ancaq hamısının adı 

işçi qruplarıdır. Fransa və Azərbaycan parlamentləri ara-

sında olan bu işçi qrupunun dostluq qrupu olmadığı haqda 

dünən hörmətli Soltan Məmmədov bütün Azərbaycana 

məlumat verdi. Mən bizim həmkarlarımıza öz minnətdar-

lığımı bildirmək istəyirəm. Dünən “Əsas məsələ” verili-

şində Azərbaycan televiziyasında çox yaxşı açıqlamalar 

verdilər. 

İkinci məsələ. Çox sağ olun, mənim spiker kimi bey-

nəlxalq parlamentlərarası əlaqələrə diqqət verdiyimi və 

sair dediniz. Ancaq mən heç kimin qabağında deyiləm, 

kimsə də məndən əskik qalmır. Mənim rəsmi səfərlərimin 

hamısında dostluq qrupları, nümayəndələr gedir. Siz 

özünüz də buna şahid olmusunuz. Onu da deyim ki, ayın 

7-də işçi qrupunun rəhbəri kimi Türkmənistana Siz və bir 
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neçə nəfər səfər edəcək. Mən düşünürəm, Sizə artıq bu 

haqda dünən xəbər veriblər.  

Bundan əlavə, hörmətli Fəzail müəllim, dostluq qrup-

ları adlandırdığımız bu işçi qruplar hər bir ölkə ilə eyni 

səviyyədə münasibətlər qurmurlar. Burada prioritetlər var 

və bu prioritetlər nədən asılıdır? Bildiyiniz kimi, Xarici 

İşlər Nazirliyi cənab Prezidentin xarici siyasətini icra edir. 

Biz isə bu siyasəti çatdırmaq üçün bunu parlament 

səviyyəmizdə edirik. Mən Sizinlə razıyam ki, deputatlar 

daha  da çox səfər etməlidirlər. Tam məsuliyyətlə deyi-

rəm, mən dekabrın 30-da hesabat verəcəyəm, kim neçə 

dəfə gedib-gəlibsə, bu haqda tam məlumatınız olacaq. Ona 

görə də təkliflərinizə görə çox sağ olun. Ancaq mən 

istərdim ki, o təkliflər düzgün vurğulansın. Mən burada 

oturan bütün deputatlarla bərabər eyni işi görmüşəm. Çox 

sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, biz müzakirələrə son qoyuruq. 

Əgər başqa fikir yoxdursa, qərar layihəsini səsə qoyuram. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə 108 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 109 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qərar qəbul edildi. 

İndi isə, hörmətli həmkarlar, gündəliyin 2-ci məsələsinə 

keçirik. Bu, Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında qanun la-

yihəsidir. Onu da deyim ki, qanun layihəsi ikinci oxu-
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nuşda müzakirəyə təqdim olunur. Nəzərinizə çatdırım ki, 

məsələnin müzakirəsi ilə əlaqədar bizim qonaqlarımız var. 

İqtisadiyyat nazirinin birinci müavini hörmətli Elnur 

Əliyev və nazirliyin Hüquq şöbəsi müdirinin müavini 

hörmətli Nuranə Abbasova iclasımızda iştirak edirlər. 

Mən qonaqlarımızı salamlayıram. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq 

komitəsinin sədri hörmətli Tahir Mirkişiliyə söz verirəm. 

Tahir müəllim, buyurun.  

T.Mirkişili, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, mən Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında Azərbaycan 

Respublikasının qanun layihəsini ikinci oxunuş üçün 

təqdim edirəm. Xatırlatmaq istərdim ki, qanun layihəsinin 

birinci oxunuşda müzakirəsi zamanı geniş məlumat ver-

mişdim. Eyni zamanda, deputat həmkarlarım da müzaki-

rələrə qatılmışdılar. İndi isə qısa olaraq xatırlatmaq 

istərdim ki, qanun layihəsi 8 fəsildən və 40 maddədən 

ibarətdir. Qanun layihəsinin hazırlanmasında beynəlxalq 

təşkilatlar, xüsusən də digər ölkələrin səmərəli, eyni 

zamanda, uğursuz təcrübələri öyrənilmiş və bu səhvlərin 

bir daha təkrar olunmaması üçün burada kifayət qədər və 

təkmil mexanizmlər nəzərə alınmışdır.  

Xatırlatmaq istərdim ki,  qanun layihəsinə görə, dövlət-

özəl tərəfdaşlığı deyəndə dövlət xidmətlərinin göstəril-

məsinə, eləcə də həmin xidmətlərin göstərilməsi ilə bağlı 

infrastrukturun yaradılmasına və idarə edilməsinə dair 

dövlət tərəfdaşı ilə özəl tərəfdaşın birgə fəaliyyəti başa dü-

şülür. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı layihəsi deyəndə isə ümumi 

dəyəri müəyyən edilmiş məbləğdən yuxarı olan dövlət-

özəl tərəfdaşlığının həyata keçirilməsinə yönəlmiş bütün 



 58 

tədbirlərin məcmusu başa düşülür. Qanun layihəsinin 

hazırlanmasında əsas məqsədlər dövlət vəsaitlərinin 

səmərəli istifadə olunması, dövlət xidmətlərinin səmərəli-

liyinin keyfiyyətinin yüksəldilməsi, iqtisadiyyatın ayrı-

ayrı sahələrinə cəlb olunmuş özəl investisiyaların həcmi-

nin artırılması, yeni iş yerlərinin açılması və rəqabət qa-

biliyyətli məhsul ixracının artırılması kimi əsas məqsədlər 

qoyulmuşdur.  

Qanun layihəsində əsas istiqamətlər aşağıdakılardan 

ibarətdir:  

Birinci, Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında qanun layi-

həsində dövlətin iştirak forması və üsulları səlahiyyətli 

orqan tərəfindən müəyyən ediləcək; 

İkinci, dövlət-özəl tərəfdaşlığı ilə bağlı dövlətin öhdəli-

yinin yuxarı həddi hər bir layihə üzrə səlahiyyətli orqan 

tərəfindən müəyyən ediləcək; 

Üçüncü,  dövlət-özəl tərəfdaşlığı layihələrinin siyahısı 

qüvvədə olan strateji sənədlər əsasında müəyyən olunacaq 

və mediada dərc olunacaq; 

Dördüncü, layihənin maksimum müddəti 49 ildir, am-

ma bu o demək deyildir ki, bütün layihələr 49 il ərzində 

olacaq. Bu, yalnız maksimum həddi göstərir; 

Beşinci, icra edilən layihələrin monitorinqi, hesabat-

lılığı təmin olunması məsələləri də qanun layihəsində öz 

əksini tapmışdır. 

Qanunda, eyni zamanda, özəl tərəfdaşa dövlətin  göstə-

rəcəyi dövlət dəstəyi, gəlirlərinə verilən təminatlar, mü-

bahisə olduğu tərzdə bu mübahisənin həllolma forması da 

kifayət qədər açıq formada göstərilir. 

Ümumiyyətlə, Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında qanun 

layihəsi Azərbaycanda bu istiqamətdə ola biləcək layihə-

lərin idarə olunması, seçilməsi, monitorinqi baxımından 
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mexanizmlərin açıq göstərildiyi qanunlardan biridir. 

Hesab edirik ki, qanun layihəsinin qəbul olunması Azər-

baycanda bu istiqamətlərdə bir çox  layihələrin həyata 

keçirilməsinə imkan verəcək. 

Hörmətli xanım sədr, biz müzakirə etdiyimiz zaman bi-

rinci oxunuşda 6 deputat həmkarım çıxış etmiş və onlar 

tərəfindən bir çox məsələlər qaldırılmış, təkliflər olmuş-

dur. Məhz bununla bağlı mən həm bizim tərəfimizdən, 

həm də qanun layihəsinə edilmiş əlavələr və dəyişikliklər 

haqqında məlumat vermək istərdim. Təkliflərdən biri 

qanun layihəsində kooperativ sosial məsuliyyətin   nəzərə 

alınmasının vacibliyi  məsələsidir. Amma qeyd etmək is-

tərdim ki, Azərbaycanda kooperativ sosial məsuliyyət 

haqqında qanun olmadığı üçün qanunyaratma mexanizmi 

baxımından bu məsələlərin daha çox növbəti və digər qa-

nunlarda əks olunmasını vacib sayırıq. Çünki bu, kifayət 

qədər geniş məsələdir, bir qanunu əhatə etməsi qeyri-

mümkündür.  

Digər təklif müqavilə bağlanma müddətlərinin daha çox 

olması və azaldılması ilə bağlıdır. Bir daha qeyd etmək 

istəyərdim ki, bu məsələ bizim komitədə də qaldırılmışdır. 

Burada göstərilən müddət maksimum müddəti müəyyən 

edir, məsələn, 60 günədək, 180 günədək. Təbii ki, bu 

müddətlərin kiçik olması ilə bağlı bürokratik mexanizmlər 

imkan verərsə, o zaman daha az olması ilə bağlı imkanlar 

mövcuddur.  

Digər mühüm təkliflərdən biri qanun layihəsində döv-

lət-özəl tərəfdaşlığı əməkdaşlığının formalarının göstəril-

məməsi ilə bağlıdır. Bir daha qeyd etmək istəyərdim ki, 

iqtisadiyyat kifayət qədər dinamik inkişaf etdiyindən biz 

qanun layihəsində konkret formaların birbaşa göstəril-

məsini doğru saymırıq. Hesab edirik ki, bu məsələ daha 
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çox səlahiyyətli orqanın səlahiyyətində olmalıdır, bu qu-

rum və dövlət orqanı gələcəkdə hər hansı innovativ for-

manın tətbiqi ilə bağlı ona məhdudiyyət yaratmamalıdır.  

Eyni zamanda, qeyd etmək istərdim ki, yerli sahib-

karlara üstünlük verilməsi ilə bağlı təklif plenar iclasda 

səslənmişdir. Mən qeyd edim ki, bu, sahəvi qanun layihəsi 

deyil, sahəvi qanun birbaşa sahibkarlığın tənzimlənməsi 

ilə bağlı olduğu üçün həmin qanunda yerli sahibkara 

dəstək verilməsi ilə bağlı ayrıca mexanizmlər mövcuddur. 

Bu, bütövlükdə Azərbaycanda həyata keçən bütün iqtisadi 

aktlara aiddir, o cümlədən də bu qanunun tətbiqində gələ-

cəkdə istifadə oluna biləcək.  

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsinin ikinci oxunu-

şunda təşəbbüskarı möhtərəm cənab Prezident tərəfindən 

Milli Məclisə yeddi dəyişikliyin olunması təklif olunmuş 

və bu, ikinci oxunuşda artıq öz əksini tapmışdır. Bu sizə 

paylanmışdır. Əsasən, 16-cı maddədə, 22-ci maddədə, da-

ha sonra isə 30-cu maddədə, son olaraq isə 35-ci maddədə 

dəyişikliklərdir. Bu dəyişikliklər Administrasiya tərəfin-

dən təqdim olunmuş və layihədə öz əksini tapmışdır. Daha 

çox uyğunlaşdırmalar, dəqiqləşdirmələr, bir çox hallarda 

isə mexanizmin işləməsi ilə bağlı yeni təkliflər irəli 

sürülmüşdür. İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq 

komitəsində qanun layihəsi yenidən müzakirə olunmuş, 

İqtisadiyyat Nazirliyinin nümayəndəliyi ilə komitə arasın-

da çox geniş şəkildə işgüzar münasibətlər nəticəsində 

qanun layihəsində komitənin də bir çox təklifləri vardır ki, 

bunlar hazırda qanunvericilik təşəbbüsü, ya da subyekti ilə 

razılaşdırma mərhələsindədir. Biz razılaşmada ümumi 

nöqtələri tapmağa nail olsaq, üçüncü oxunuşda bu təklif-

ləri də səsləndirəcəyəm. Bütövlükdə, ikinci oxunuş üçün 

qanun layihəsini dəstəkləyirik və həmkarlarımdan da 
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qanun layihəsinə səs verməyi xahiş edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, ikinci oxunuş olduğuna görə biz 

qanun layihəsini əvvəlcə əsas kimi qəbul etməliyik. Xahiş 

edirəm, qanun layihəsinin əsas kimi qəbul edilməsinə 

münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, biz qanun layihəsinin müzaki-

rəsinə başlayırıq. Təklif var ki, 5 dəqiqəyə keçək. İkinci 

oxunuşun tələblərinə uyğun olaraq, xahiş edirəm, çıxışlar 

olsun, buyurun. Fazil Mustafa. Fazil müəllim, buyurun. 

F.Mustafa. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət vəkil-

ləri. Əslində, mən bu qanun layihəsini prinsipcə dəstək-

ləyirəm, amma hər halda bir məsələ üzərində ehtiyatlı-

lığımı diqqətə çatdırmaq istəyirəm. Bu qanun layihəsi 

uzun illərdir, qəbul olunmadan da mövcud olubdur, yəni 

dövlət layihələri, tenderləri hazırlanıb təqdim olunubdur. 

Amma maraqlıdır ki, hər qurum özəl tərəfdaş olaraq öz 

yaxın çevrəsini seçibdir, istədiyi adamları ora müəyyən 

eliyibdir və özəl adı ilə də bir çox layihələr həyata 

keçirilibdir, sonradan o layihələr bəzən də mənasız yerə 

xərclənən dövlət vəsaitləri olaraq diqqətə çatdırılsa da, 

kimsə buna görə məsuliyyət daşımayıb. Ən azı bu gün biz 
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Quba yolunda böyük kilometrlərlə yolun qırağına sökülüb 

atılmış asfalt kütləsini görüb ürək ağrısı ilə seyr edəndə 

anlayırıq ki, məhz burada şəffaflığın olmaması nəticəsində 

bir çox sahələrdə bu tendensiya inkişaf eləmir. Yəni 

niyyət yaxşı niyyətdir, amma bu nə dərəcədə həyata 

keçiriləcəkdir, bir qədər də sual doğurur. O baxımdan da 

mən düşünürəm ki, burada hansısa bir şirkət dövlətlə 

əməkdaşlıq səviyyəsində vəsait yatırdığı halda, sabah 

onun hüququnu qoruyacaq məhkəmə mexanizmini indidən 

şəffaflaşdırmasaq, təmin etməsək, bunun elə bəri başdan 

iflasa uğrayacağını söyləmək mümkündür.  

Yaxşı olardı ki, bu gün təqdim olunan qanun layihəsi 

ilə bərabər, bizə dövlət və özəl sektor arasında olan 

məhkəmə mübahisələrində dövlətin xeyrinə çıxarılan 

qərarların statistikası təqdim olunardı. Onda görərdik ki, 

sahibkarların xeyrinə çıxarılan qərarların heç 5-6 faizi 

keçməyəcəkdir. O baxımdan da problemin əsas mahiyyəti 

buradadır, qanunun işləməsi məhz bununla bağlıdır. 

Burada 26-cı maddədə göstərilir ki, özəl tərəfdaşın fəaliy-

yətinə təminat verilir, maneçilik və müdaxilədən söz açı-

lır, müdaxiləyə qarşı burada fikir səslənir. 38-ci və 39-cu 

maddələrdə də mübahisənin həlli yolu ilə bağlı müddəalar 

var. Amma bunlar çox az təminatlardır və buradan hiss 

olunmur, bunların sadəcə formal olaraq mətnə daxil 

edildiyi göstərilir.  

Konkret olaraq 1.1.5-ci maddədə göstərilən dövlət 

tərəfdaşının anlayışı da bir az maraqlıdır. Burada yazılır 

ki, dövlət orqanları, o cümlədən bələdiyyələr və bələdiyyə 

müəssisələri dövlət tərəfdaşı olaraq tanınır. Konstitusi-

yanın 142-ci maddəsində yerli özünüidarə funksiyasını 

bələdiyyələr həyata keçirir deyə bir müddəa var. Konkret 

olaraq dövlətin hansısa funksiyasını bələdiyyə həyata 
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keçirmir ki, onu yerli icra hakimiyyəti orqanları Konsti-

tusiyada nəzərdə tutur. Ona görə də bələdiyyənin dövlət 

tərəfdaşı kimi göstərilməsinin məntiqi izahı nədir?  Bə-

lədiyyələr, bütövlükdə, onsuz da, ölü vəziyyətdədir. Heç 

pulu da, kapitalı da yoxdur, hansısa formada iştirak elə-

mək imkanına sahib deyil. Ona görə də mən təklif edirəm 

ki, burada formal olaraq bələdiyyə və bələdiyyə müəs-

sisələrinin adının keçməsinin bir izahını vermək çətin 

olacaqdır. Bu, Konstitusiyaya uyğun deyil və bunun çı-

xarılması daha məqsədəuyğundur.  

Burada 4-cü maddəyə baxıram. Dövlət-özəl tərəfdaşlı-

ğının əsas prinsipləri. Əsas prinsiplərdə hər şey nəzərdə 

tutulubdur, maraqlar toqquşması prinsipi unudulub. 

Burada əsas problem maraqların toqquşmasıdır. Hər kəs 

öz adamını tapıb, özəl adı ilə ona tender-layihə verəcəkdir, 

dövlətin vəsaiti bu cür xərclənəcəkdir, amma eyni za-

manda da, maraqlar toqquşması nəzərə alınmayacaq. Əsas 

problem budur. Ona görə də prinsiplərdə birinci prinsip bu 

nəzərdə tutulmalıdır. Bu olmayandan sonra formal olaraq 

dövlət-özəl əməkdaşlığını qeyd eləməyin mənası qalmır.  

Burada da bir sıra korporativ sosial məsuliyyət məsələsi 

var. Mən hesab edirəm ki, biz paralel olaraq bu qanunu 

qəbul eləyə bilərik. Amma bu, mütləq vacib bir müddəadır 

və bu müddəanın da həyata keçirilməsi, bütövlükdə, 

qanunun işləməsi üçün vacibdir. Qanunun işləməsində... 

Müqavilənin müddəti də burada qeyd olundu. 49 il mə-

sələsi. Təbii, onu artırmaq, azaltmaq məsələsi nəzərdə 

tutula bilər. İndi 49 il kifayət qədər böyük müddətdir. Am-

ma birinci növbədə biz nəzərdə tutmalıyıq ki, bu qanunun 

işləməsi üçün mütləq məhz maraqlar toqquşması üzərinə 

vurğunu qoymalıyıq. Yəni artıq kimsə seçim etməsin ki, 

bu mənim adamımdır, bu isə başqasının adamıdır. Onda 
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artıq bu qanunun işləməsinə ümid olacaqdır. Diqqətinizə 

görə sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Fazil müəllim. Etibar Əliyev. 

Etibar müəllim, buyurun. 

E.Əliyev. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. İkinci 

oxunuşun tələbləri çərçivəsində  aşağıdakı fikirlərim ola-

caq. 3-cü maddə – qanunun tətbiq dairəsi. Sual yaranır: 

qanunun tətbiq dairəsi məhdud deyilmi? Xarici təcrübə 

necədir? Müxtəlif ölkələrdə dövlət-özəl tərəfdaşlığının 

prioritet sahələri. Amerika Birləşmiş Ştatlarında 89 faiz 

avtoyol, İngiltərədə 35 faiz səhiyyə, 32 faiz təhsil, Al-

maniyada 43 faiz təhsil. Düşünürəm ki, təhsil və səhiyyə 

də qanunun tətbiqi dairəsinə aid edilməlidir. Uzağa get-

mək lazım deyil. Tələbə yataqxanaları, regionlarda mək-

təblərə və dövlət tibb müəssisələrindəki acınacaqlı vəziy-

yətə nəzər salmaq kifayətdir.  

4-cü maddə. Dövlət-özəl tərəfdaşlığının əsas prin-

sipləri. Prinsiplər sırasına ətraf mühitin qorunmasının da 

daxil edilməsi əlavə olunarsa, beynəlxalq təcrübə də nə-

zərə alınmış olar.  

Digər bir təklifim dövlət-özəl milli mərkəzinin yaradıl-

ması ilə bağlıdır. Mərkəz həm də monitorinq funksiyasını 

yerinə yetirə bilər. Mərkəzin missiyası nədən ibarət ola 

bilər? Büdcəyə yükün düşməsinin azaldılması istiqamətin-

də investisiyaların cəlb olunma sferasının genişləndiril-

məsi, dövlət və biznes qarşılıqlı əlaqə modelinin genişlən-

dirilməsi istiqamətində təhlillər aparmaq. Dövlət-özəl tə-

rəfdaşlığının drayveri, əlbəttə ki, davamlı inkişafdır. Bu-

rada bir neçə mərhələ vardır. Əslində, qanun layihəsinin 

qəbulunda biz bir o qədər gecikməmişik. Əksər ölkələr elə 

birinci mərhələdədir. Birinci mərhələyə nə daxildir? 

Qanunvercici baza və standartların hazırlanması, baza 
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anlayışlarının işlənməsi, dövlət-özəl tərəfdaşlığında bazar 

xidmətlərinin qurulması, vacib layihələrin seçilməsi. İkin-

ci mərhələ. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı strukturunun forma-

laşdırılması, normativ hüquqi bazanın yaradılması, ya-

ranmış yeni sektorlarda layihələrin genişləndirilməsi. Nə-

hayət, üçüncü mərhələ – dövlət-özəl tərəfdaşlığı daha da 

genişləndirilir. Dövlət-özəl tərəfdaşlığının inkişafı üçün 

bütün hüquqi baryerlər aradan qaldırılır, infrastrukturlarda 

investorların spektri genişlənir.  

Düşünürəm ki, qanun layihəsi mükəmməldir və 

qanunun qəbulu birinci mərhələdən digər iki mərhələyə 

keçidi sürətləndirəcək və ölkəmizin davamlı inkişafına 

töhfələr verəcəkdir. Şəffaflıq, dürüstlük, korrupsiya və 

rüşvətxorluqla mübarizə, iqtisadi islahatlar, struktur 

islahatları bütün bunlar ölkəmizə böyük canlanma gətirir. 

Bu fikirlər “İlham Əliyev. İnkişaf məqsədimizdir” çox-

cildliyinin 99-cu kitabında yer alır. Bütün bunlar  dövlət-

özəl tərəfdaşlığının səmərəli qurulması üçün təməl prin-

siplərdir. Müzəffər Ali Baş Komandan bütün çıxışlarında 

ölkəmizin inkişafına mane olan hərəkətləri açıq şəkildə 

pisləyir və bir çox hallarda cavabdeh şəxslərə, məmurlara 

ciddi xəbərdarlıq edir. Əlbəttə ki, tapşırıqlardan nəticə 

çıxaranlar olur. Nəticə çıxarmayanları isə onların elə öz 

əməlləri cəzalandırır. Ölkəmiz zəfərimizlə nəticələnən ağır 

müharibədən çıxdı. Xalqın Prezidentin ətrafında möhtəşəm 

birliyini gördük. Beşinci kolonun mənfur nümayəndələri 

hesab edirdilər ki, ölkə iqtisadiyyatı müharibənin ağır 

xərclərinə dözməyəcək. Yanıldılar. Bəlli oldu ki, ölkədə 

aparılan iqtisadi siyasət düzgündür. Bu adamlar neftin 

qiyməti düşəndə də toy-bayram edirdilər. Şəffaflıq idarə-

etmənin güclü olduğunu göstərən əsas amildir. Maksimum 

şəffaflıq minimum korrupsiya və büdcə oğurluğu deməkdir.  
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Ayrılan dotasiyanı oğurlamaq isə sırf Naxçıvan 

modelidir. Prezident İlham Əliyev bir neçə il bundan öncə 

Naxçıvan Ali Məclisinin sədrini qəbul edərkən söylədi ki, 

Naxçıvan Muxtar Respublikasının büdcəsinin cəmi 22 

faizi yerli gəlirlər hesabına formalaşır. Dəqiq rəqəmlə 

desək, 385 milyon manatın cəmi 85 milyonu yerli gəlirlər 

hesabınadır. Muxtar Respublikanın büdcəsinin qalan 

hissəsi 300 milyon manatı Bakıdan dotasiya olunur. 

Sonrakı illərdə dotasiya xeyli artırıldı. Prezident qəbul 

zamanı Vasif Talıbova tapşırıq verdi ki, bütün ölkədə 

olduğu kimi, bu gün Naxçıvanda da maliyyə və iqtisadi 

sahələrdə şəffaflıq tam təmin olunmalıdır. Ancaq nə baş 

verdi? Son iki epizod üzrə aşkarlanan korrupsiya Nax-

çıvanın büdcəsinin yarısından çoxusunu təşkil edir. 

Zəfərdən əvvəl və sonra ölkəmizdə aparılan islahatlardan 

hansı isə region kənarda qala bilməz. Bu gün Naxçıvanda 

aparılan struktur, maliyyə və iqtisadi islahatlar alimlər, 

yazıçılar və deputatlar tərəfindən birmənalı olaraq dəstək-

lənməlidir. Burada susqunluq itirilmiş zamanın bölgəyə 

vurduğu ağır nəticələrə bəraət qazandırmaq deməkdir.  

Bəs demoqrafik vəziyyət necə olacaq? Bu, bir qədər 

gec sağalan yaradır. Düşünürəm ki, bunun nizama salın-

ması çox böyük vaxt tələb edir. Bunun da ayrıca və daha 

ağır cəzası olmalıdır. Təşəkkür edirəm, sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Nigar Arpadarai. Buyurun, 

Nigar xanım.  

N.Arpadarai. Çox sağ olun, xanım sədr. Mən də bu 

qanun layihəsini çox önəmli hesab edirəm, çünki bu bizim 

iqtisadiyyatın növbəti mərhələyə keçidi deməkdir. Mən bir 

az araşdırma apardım. Beynəlxalq təcrübəyə baxsaq, orada 

aydın görünür ki, dövlət-özəl tərəfdaşlığı təcrübəsi for-

matını tətbiq edən ölkələr arasında öndə gedən məhz 
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inkişaf etmiş ölkələrdir. Burada, məsələn, Avstraliya və 

Hollandiyada 50 milyondan çox olan dövlət investisiya 

layihələrinin büdcədən maliyyələşmə məsələsinə baxıl-

mamışdan əvvəl dövlət-özəl tərəfdaşlığı kimi həyata keçi-

rilməsi məsələsi nəzərdən keçirilir. Bu  ona görə olunur ki, 

dövlət-özəl tərəfdaşlığı dövlət büdcəsindən daha səmərəli 

investisiya etməyin bir yoludur. Bu gün bu, Azərbaycan 

üçün də xüsusən vacibdir. Çünki biz işğaldan azad olun-

muş ərazilərdə böyük həcmdə iş görməliyik, böyük layihə-

lərimiz olacaq və çox vacibdir ki, dövlətin bu torpaqlarda 

həyata keçirəcəyi layihələrə həm yerli biznes cəlb 

olunsun, həm də bizə dost olan ölkələrdən xarici biznesi 

cəlb etmək üçün aydın mexanizm olsun. Digər tərəfdən 

özəl sektor dövlətin dəstəyini görməlidir, hiss etməlidir. 

Dövlətin ayırdığı hər bir manata biz özəl sektorun ayırdığı 

vəsaiti də tapmalıyıq. Məhz o zaman bu torpaqlarda görül-

məli işlər görüləcək və ərazilərimizin çiçəklənməsinə nail 

olacağıq.  

Hörmətli həmkarlar, qardaş Türkiyədə dövlət-özəl tə-

rəfdaşlığı layihələrinin həyata keçirilməsi təcrübəsi çox 

yayılıb. Məsələn, xəstəxanaların, yolların, elektrik stansi-

yalarının tikilməsi zamanı bu formatdan istifadə olunur. 

Bu təcrübə həm də dövlət şirkətlərinin investisiyalarının 

səmərəliliyinin  artırılması baxımından bizim üçün də çox 

vacibdir. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı həm də dövlətin infrast-

rukturunun saxlanması və vətəndaşlara xidmətlərin gös-

tərilməsi xərclərini azaltmağa imkan verir. Çünki özəl 

tərəfdaş çox zaman bu xərcləri öz boynuna götürür. Təbii 

ki, özəl sektor, eyni zamanda, pul qazanmaq istəyir və bu 

da normaldır. Bizim məqsədimiz o olmalıdır ki, elə bir 

rejim yaransın, özəl sektorun mənfəət qazanması ilə ya-

naşı, dövlətin də maraqları qorunsun, o cümlədən vətən-
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daşlar üçün keyfiyyətli və ədalətli qiymətə, yəni haqlı 

qiymətə xidmətlər göstərilsin.  

Sonda bir faktı qeyd etmək istərdim. Bu məsələ ilə 

bağlı mütəxəssislərlə danışanda da hamı yekdilliklə 

söyləyir ki, bu formatda hər ölkənin öz təcrübəsi olur, öz 

təcrübəsi unikaldır və hər bir ölkəyə ona məxsus yol 

seçilməlidir. Düşünürəm ki, Azərbaycan da özünə uyğun 

olan rejimi tətbiq edəcəkdir və digər ölkələrlə rəqabətdə 

ən yaxşı investorları cəlb edə biləcəkdir. Mən bu layihəni 

dəstəkləyirəm. Lehinə səs verəcəyəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Nigar xanım, çox sağ olun. Ancaq bu, 

ikinci oxunuş idi. Hansı isə bir dəyişiklik, təklifləriniz 

varmı, yoxsa yox?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Yox idi. Xahiş edirəm, ikinci oxunuşun 

qaydalarına uyğun olaraq çıxış edin. Siyavuş Novruzov. 

Siyavuş müəllim, sualınız var? Qanun layihəsi ilə 

bağlıdır? Təklifiniz?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Buyurun.  

S.Novruzov. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Qanun layihəsinə səs verəcəyəm. Bilirsiniz ki, cənab 

Prezident ölkənin hər bir sahəsində geniş islahatlar aparır. 

Bu gün islahatların müəllifi Azərbaycan Respublikasının 

Prezidentidir. Hansı strukturun ləğv olunması, hansı 

strukturun yaranması, harada məsələnin necə həll olun-

ması cənab Prezidentin müstəsna konstitusion səlahiyyə-

tinə daxildir. Son günlər seçildiyim Naxçıvan Muxtar 

Respublikası haqqında olmaz fikirlər danışırlar, kim bilir, 

kim bilmir, yuyulmamış çömçə kimi bir çox adamlar 

özlərini ortaya atıblar. Cənab Prezident bunların hamısını 

hamıdan yaxşı bilir ki, nəyin vaxtı nə zamandır. Nəyi 
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harada necə həll etmək olar. Naxçıvan həssas bir bölgədir, 

həssas bir zonadır. Bir tərəfdən İrandır. Ermənistan ilə ən 

böyük sərhəd Naxçıvan Muxtar...  

Sədrlik edən. Siyavuş müəllim, xahiş edirəm, işçi 

qaydada, biz bilirik söhbət nədən gedir.  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Oldu. Buyurun. Mikrofon verin.  

S.Novruzov. Çox sağ olun, təşəkkür edirəm. Həssas 

bölgədir, həssas bölgə ilə yanaşı, erməninin, başqa-başqa 

adamların öyrətdikləri adamlar burada Naxçıvan Muxtar 

Respublikası haqqında fikir söyləyirlər. Naxçıvan Muxtar 

Respublikası dövlətin, dövlətçiliyin, Prezidentin arxasın-

dadır, ona sədaqətlidir, orada yaşayan, onun yolunda şəhid 

olmağa hazır olan insanlardır. Ona görə də burada hər 

hansı bir siyasi oyunbazlığın qurulmasına heç bir ehtiyac 

yoxdur. Hüquq mühafizə orqanları başqa rayonlarda, 

başqa yerlərdə apardığı islahatı orada da aparır, harada 

korrupsiya var, yoxlayırlar. Neçə nazirlik, neçə komitə 

yoxlanıldı, 7 icra başçısı tutuldu. Bunlar da Azərbaycan 

vətəndaşıdırlar. Ona görə mən xahiş edirəm, bu məsələyə 

diqqətlə yanaşılsın. Sağ olun. 

Sədrlik edən.  Sağ olun. Elşad Mirbəşir oğlu. Buyurun. 

E.Mirbəşir oğlu. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Təqdim olunan qanun layihəsi, həqiqətən, çox vacibdir. Yeri 

gəlmişkən, qeyd etmək istəyirəm ki, bu, Azərbaycanda 

dövlət idarəçiliyinin həm də yeni vektoru kimi nəzərdən 

keçirilə bilər. Çünki dövlət-özəl tərəfdaşlığı sahəsində for-

malaşacaq müəssisələrin sonrakı idarəetməsində də dövlət 

və özəl sektorun yeni prinsiplərə əsaslanaraq fəaliyyəti tən-

zimlənəcəkdir. Bu, çox vacibdir. Həmçinin artıq qeyd edil-

diyi kimi, milli iqtisadiyyatın inkişafında bu istiqamətdə 

addımların atılması çox vacibdir, zamanın tələbidir.  



 70 

Qanun layihəsinin 8-ci maddəsində layihələrin müəy-

yənləşdirilməsi, qəbul olunması prinsipləri göstərilir. Bu, 

8-ci, 9-cu, 10-cu maddələrdə qeyd olunur. 8.2-ci maddədə 

göstərilir ki, dövlət tərəfdaşlarının sayı 1-dən artıq olan 

zaman müvafiq instansiya tərəfindən kiminlə tərəfdaş olu-

nacağı müəyyənləşdirilir. Bunun üçün də 8.3-cü maddədə 

meyarlar göstərilir. Həmin meyarların müəyyənləşdiril-

məsi zamanı 9.1-ci maddəyə istinad olunur.  

Eyni zamanda, qanun layihəsinin 8-ci maddəsində 

göstərilir ki, layihələrin müəyyənləşdirilməsi zamanı qə-

bul edilmiş strateji sənədlər nəzərə alınır. Strateji sənədlər 

çox ola bilər. Bildiyimiz kimi, son dövrlərdə cənab Pre-

zident tərəfindən “Azərbaycan 2030: sosial-iqtisadi inki-

şafa dair Milli Prioritetlər” və onun reallaşdırılmasının is-

tiqaməti kimi “Azərbaycan Respublikasının 2022–2026-cı 

illərdə sosial-iqtisadi inkişaf Strategiyası” qəbul olunub. 

Düşünürəm ki, 8.3-cü maddədə məhz həmin qanunların 

adının keçməsi çox vacib olardı. Çünki sosial-iqtisadi 

inkişaf strategiyasında Azərbaycanda milli iqtisadi inkişa-

fın təmin olunmasının konkret istiqamətləri də göstərilib. 

Mən qısaca olaraq bunu təklif etmək istərdim ki, sözü-

gedən istiqamətdə biz daha səmərəli nəticələrə nail olaq. 

Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Aydın Hüseynov. Aydın müəl-

lim, ikinci oxunuşun qaydalarına uyğun təklifiniz varsa, 

xahiş edirəm, qısaca, buyurun.  

A.Hüseynov. Sahibə xanım, təşəkkür edirəm. Sizin də 

yanaşmanızı mən çox düzgün hesab edirəm ki, əgər təmsil 

etdiyim komitə tərəfindən qanun layihəsi təqdim olunub-

sa, orada komitə sədrimiz bizə geniş şərait yaradır, fikir-

lərimizi bildiririk. Sadəcə olaraq, indi deyəcəyim fikir 

sonradan diqqətimi cəlb edib. Ona görə də hesab edirəm 
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ki, səsləndirim. 24-cü maddə belə gedir: “Birbaşa danışıq-

lar əsasında müqavilənin bağlanması”. “Birbaşa danışıqlar 

əsasında” ifadəsi bir az belə deyək ki, siyasi-diplomatik 

ifadədir və burada “müsabiqədənkənar müqavilənin bağ-

lanması” daha düzgün olardı. Nəyə görə? 12-ci maddədə 

dövlət-özəl tərəfdaşlığı müsabiqəsinin bütün şərtləri, pro-

sedurları çox düzgün şəkildə qeyd edilir, yəni prosedurun 

bir hissəsi müsabiqə yolu ilə həyata keçirilir. Elə pro-

sedurlar və ya orada iştirakçı  var ki, o, müsabiqədənkənar 

müqavilə bağlaya bilər. Ona görə də bir daha fikrimi sadə-

ləşdirirəm, “birbaşa danışıqlar əsasında” ifadəsinin yerinə 

“müsabiqədənkənar müqavilənin bağlanması” ifadəsi 

düzgün olardı.  

Bir də 4-cü və 6-cı maddələrdə dövlət-özəl tərəfdaşlı-

ğının əsas prinsipləri və dövlət-özəl tərəfdaşlığı sahəsində 

dövlət siyasəti sosial öhdəliklər siyasəti göstərilir. Burada 

hər iki maddədə tərəfdaş olacaq layihədə iştirak edəcək və 

bu müqavilədə tərəfdaş olacaq tərəflərin sosial öhdəlik-

lərinin də artırılması, hesab edirəm ki, mütləq lazımdır, 

çünki indiki halda həmin təşkilatlar dövlət təşkilatı sayılır 

və onların sosial öhdəlikləri var. O, gələcəkdə bu özəl 

sektor tərəfindən idarəçiliyə keçəcəksə, özlüyündə sosial 

öhdəlikləri də qəbul etməlidir. Təklifim bundan ibarət idi. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Aydın müəllim. Rəşad Mah-

mudov. Rəşad müəllim, ikinci oxunuşa uyğun olaraq bu-

yurun, təklifləriniz varsa, verin.   

R.Mahmudov. Çox təşəkkür edirəm, xanım sədr. 

Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında qanun layihəsinin 4.1-ci 

maddəsində sadalanmış 5 maddəyə baxdığımız zaman 

mən xüsusən bir məqamı dilə gətirmək istəyirəm. Kifayət 

qədər ağrılı məsələdir. Bilirsiniz ki, Azərbaycanda cənab 
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Prezident tərəfindən ortaya qoyulmuş, çox yüksək səviy-

yədə, iradəyə uyğun bir şəkildə səhiyyə islahatları aparılır. 

Səhiyyə islahatlarında da icbari tibbi sığortanın ortaya 

çıxması ilə, fəaliyyətə başlaması ilə birlikdə dövlət-özəl 

tərəfdaşlığına çox gözəl bir münasibət yaranıb və bu mü-

nasibət, düşünürəm ki, həm də ölkəmizdə səhiyyə islahat-

larının uğurla davam etməsinə böyük töhfə etməkdədir.  

İqtisadiyyat Nazirliyi rəhbərliyinin də burada olmasını 

nəzərə alaraq bir məsələni gündəmə gətirmək istəyirəm. 

Hazırda ölkəmizdə tibbi fəaliyyət göstərən və bu prinsip-

lərə görə bir-biri arasında bərabərliyin təmin edilmədiyi 4 

fərqli tibb xidməti göstərən müəssisə var. Söhbət TƏBİB-in 

nəzdində olan xəstəxanalar və tibb müəssisələri, Səhiyyə 

Nazirliyinin tərkibində olan Tibb Universiteti daxil 

olmaqla elmi-tədqiqat institutları, özəl xəstəxanalar, hansı 

ki, dünyada da bu işlərin həyata keçirilməsində ən vacib 

lokomotiv və stimullaşdırıcı rol oynayır və fərqli-fərqli 

nazirliklərin nəzdində olan tibb müəssisələrindən gedir. 

Aralarında fərqə baxdığımız zaman məlum olur ki, zaman 

içərisində qanunvericilikdə olan fərqli dəyişikliklərlə bir-

likdə bir qurum ƏDV-ni 1 faizə qədər ödəyərkən digəri 18 

faiz ödəyir. Qeyri-neft qurumu kimi, müəssisəsi kimi, özəl 

təşkilat kimi bir qurum 8 minin üzərində mənfəət vergisin-

dən azaddır.  

Dövlət Sosial Müdafiə Fonduna ödəmələrdə ciddi fərq 

var. Yəni arada 1 faizdən 38 faizə qədər dəyişən fərq 

əmələ gəlir ki, bu da ölkədə bu gün var olan real işin tət-

biqində ciddi maneələr yaradır. Bir az əvvəl burada da 

sadalanan dövlət-özəl tərəfdaşlığı üçün ciddi maneə yara-

dır. Bu, həm də Azərbaycan Konstitusiyasında bəlirlən-

miş, bərabər mənafelərə münasibət kontekstinə də zidd 

olan bir hadisədir. Ona görə mən çox xahiş edirəm, bu, 
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daha əvvəlki zamanlarda da dilə gətirilmişdi, bugünkü 

hadisə ilə də bilavasitə təsiri olduğuna görə aidiyyəti 

qurumlar, xüsusən İqtisadiyyat Nazirliyi başda olmaqla, 

eləcə də Milli Məclisin komitəsinin rəhbərliyi ilə bu 

məsələnin rahat bir şəkildə həlli üçün vasitə yolları 

tapılmalıdır. Bunun da ən rahat yollarından biri dövlətin 

müvafiq orqanı tərəfindən səlahiyyət verilən, lisenziya 

verilən bütün qurumlara, eyni işi görürsə, eyni fəaliyyətlə 

məşğuldursa, onlara tibb müəssisəsi adı altında qiymət 

verilməsidir. Bu qiymətə uyğun bir şəkildə də ölkədə 

fərqli sahələrdə islahatlar nəticəsində yumşaldılmalar 

varsa, bütün dövlət qurumlarına və özəl müəssisələrinə 

bunun şamil edilməsinə imkan yaradılması, düşünürəm ki, 

Azərbaycanda başlamış bu gözəl islahatın daha da gözəl, 

inkişaflı bir şəkildə gələcəyə aparılmasına şərait yarada-

caq. Mən də fürsətdən istifadə edərək Dövlət-özəl tərəf-

daşlığı haqqında qanun layihəsinə səs verəcəyimi bil-

dirirəm və bütün həmkarlarımı da buna səs verməyə çağı-

rıram. İmkan yaratdığınıza görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Aydın Mirzəzadə. Buyurun.  

A.Mirzəzadə. Təşəkkür edirəm, hörmətli sədr. Qanun 

layihəsi olduqca vacibdir. Onun qəbulu, hesab edirəm ki, 

Azərbaycanda iqtisadiyyatın inkişafına xeyli təkan verə-

cək, dövlət resurslarının səmərəli istifadə edilməsinə, çox-

saylı iş yerlərinin yaradılmasına, regionların tarazlı şəkildə 

inkişafına böyük bir dəstək verəcəkdir. Qanun layihəsinin 

müzakirəsinin ikinci oxunuşunun tələblərinə uyğun olaraq, 

mənim bir neçə təklifim vardır. Birinci təklifim 4-cü 

maddə ilə bağlıdır. Bu maddədə adətən tərəflərin hüquq-

ları əsas göstərilib. Amma maddənin adı Dövlət-özəl 

əməkdaşlığının əsas prinsipləridir. Hesab edirəm, əsas 

prinsiplərdən biri də ümumi maraqların tapılmasıdır. 
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Tərəflərin maraqlarını qorumaqla, eyni zamanda, ümumi 

bir ortaq məxrəcə gəlməkdə məqsədimiz ümumi maraq-

ların əldə edilməsidir. Bunun hansı isə formada adının 

tapılıb yeni bir bənd kimi əlavə edilməsini təklif edirəm.  

İkinci təklifim 6-cı maddə ilə bağlıdır. Dövlət-özəl 

tərəfdaşlığı sahəsində dövlət siyasəti. Burada bütün əsas 

istiqamətlər göstərilibdir. Amma hesab edirəm ki, bu 

tərəfdaşlığın əsas məqsədlərindən biri dövlətin özəl sek-

torun inkişafına dəstək verməsidir. Özəl sektorun inkişaf 

etdirilməsi. Çox təəssüf ki, 6-cı maddədə həmin o prinsipi 

tapmadım. Ona görə təklif edirəm ki, siyasətin əsas məq-

sədlərindən biri də dövlət sektorunun inkişafına dövlətin 

dəstəyinin verilməsidir.  

Bir təklifim də var. Düzü, bilmirəm, onu hansı mad-

dəyə aid etmək olar. Çox istərdim ki, hörmətli komitə üzv-

ləri bu məsələdə mənə kömək etsinlər. Dövlət-özəl tərəf-

daşlığının xarici bazarlara çıxışının birgə fəaliyyətinin tə-

min edilməsi. Biz nəinki ölkə daxilində birgə əməkdaşlıq 

formalarını yaratmalı, inkişaf etdirməli, təkmilləşdir-

məliyik, eyni zamanda, belə əməkdaşlığın artıq xarici ba-

zarlara da çıxmasını və orada əldə edilən gəlirlərin Azər-

baycana gətirilməsini də nəzərdə tutmalıyıq. Ümumən, 

qanun layihəsini mükəmməl hesab edirəm və qanun layi-

həsinə səs verəcəyəm. Təşəkkür edirəm. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Aydın müəllim. Tahir 

müəllim, sözünüz var? Buyurun.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Mən münasibət 

bildirən, təklif verən bütün deputat həmkarlarıma təşək-

kürümü bildirmək istəyirəm. Sadəcə, bəzi məsələlərə 

ümumi məsələlər olduğuna görə münasibət bildirmək istə-

yərdim. Birincisi, məhkəmə mübahisələri ilə bağlı, səhv 

etmirəmsə, Fazil müəllim təklif irəli sürdü. Mən qeyd 
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edim ki, bu qanun layihəsinin 40-cı maddəsində keçid 

müddəası olaraq “İnvestisiya fəaliyyəti haqqında” Qanuna 

istinad var. “İnvestisiya fəaliyyəti haqqında” Qanunu 

burada müzakirə edən zaman da biz xüsusən o maddənin 

üzərində qaldıq ki, əgər investisiya qoyan şirkət qarşılıqlı 

formada razılaşmada müqavilə şərtlərində göstərirsə ki, 

məhkəmə mübahisəsini hər hansı bir ölkənin məhkə-

məsində, beynəlxalq məhkəməsində mübahisələndirə bi-

lər, onda onun bu hüquqdan istifadə etmək hüququ var. 

Eyni hüquq bura da aiddir. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı 

müqaviləsində belə bir şərt olarsa, məhkəmənin seçilmə-

sində azaddırlar. İstəyərlərsə, xarici məhkəmədə, ya da 

Azərbaycan məhkəməsində mübahisələndirilə bilər.  

Digər tərəfdən layihənin 4.1.5-ci maddəsində maraq və 

risk balansının qorunması kimi ayrıca bir prinsip yazılıb. 

Biz düşünürük ki, əslində, bu maraq və risk balansının 

qorunması həm də, bütövlükdə, maraq toqquşması sahə-

sində olan bir çox məsələnin həllinə yardımçı ola bilər. 

Düzdür, bəzi ölkələrdə maraq toqquşması ilə bağlı ayrıca 

bir qanun da var. Amma düşünürəm ki, indiki halda bu-

rada maraq toqquşmasından daha çox azad rəqabətin 

yaradılması, seçimdə şəffaflığın olması və özəl investi-

siyanın gəlməsinin qorunması daha böyük əhəmiyyət kəsb 

edir. Amma bu 4.1.5-ci maddə də, düşünürəm ki, bu 

məsələlərin həllinə yardımçı ola biləcək.  

Digər mühüm məsələ strateji sənədlərlə bağlıdır. Elşad 

müəllim burada dedi. Mən qeyd edim ki, strateji sənədlər 

zaman-zaman dəyişir, yeniləri qəbul oluna bilir, onların 

siyahısı genişlənə bilir. Ona görə qanun layihəsində hər 

hansı sənədin birbaşa göstərilməsini qanunvericiliyin ya-

ranması texnikası baxımından o qədər də uğurlu saymırıq.  

Nəhayət, sonuncu məsələ özəl sektora dəstəyin gös-



 76 

tərilməsi, xarici bazara çıxış ilə bağlıdır. Aydın müəllim 

burada qeyd etdi. Təbii ki, qanun layihəsinin bütün ruhu, 

əslində, adından tutmuş bütün maddələrinə qədər özəl 

sektora dəstəyin göstərilməsi ilə bağlıdır. Ona görə bu, hər 

hansı bir maddədə qeyd olunmasa da, bütövlükdə, qanun 

layihəsi bundan ibarətdir. 

O ki qaldı xarici bazarlara çıxışa, Aydın müəllim, bu 

qanun layihəsi dövlət xidmətlərinin göstərilməsinin özəl 

sektora dövr edilməsi ilə bağlıdır. Bildiyimə görə, Azər-

baycan dövləti xaricdə xidmət göstərmir. Göstərmədiyinə 

görə belə qanunlar adətən dövlətin ərazisində və daxili ba-

zar üçün yönəlib. Xarici bazarda məsələ əməkdaşlıq məsə-

ləsidir. Əməkdaşlıq heç bir halda qadağan olunmayıb.  

Sonuncu məsələ Etibar müəllim tərəfindən burada 

deyildi, təhsil və səhiyyə məsələləri ilə bağlıdır. Bu, 

birinci oxunuşda da qaldırılmışdı, səhv etmirəmsə, yataq-

xana  məsələsi burada da deyilmişdir. Mən bir daha xa-

tırlatmaq istəyərdim ki, bu qanun layihəsi əməkdaşlığın 

yalnız bir hissəsini müəyyən edir. Hər hansı bir formada o 

hissəsi müəyyən edilir ki, dövlət bu xidməti göstərməyə 

qanunla borcludur, amma bu xidməti göstərmək üçün 

dövlətin yetərli maliyyə vəsaiti yoxdur. Bu gün yataqxana 

tikmək, səhiyyə müəssisəsi açmaq sahibkarlığın bir 

növüdür. Bunu istənilən özəl sahibkarlıq subyekti edə 

bilər. Bununla bağlı hər hansı bir məhdudiyyət yoxdur. 

Dövlətin dəstək mexanizmi lazımdırsa, bununla bağlı 

ayrıca fondlar və mexanizmlər, vergi güzəştləri də möv-

cuddur. Ona görə biz hər bir layihənin bu qanun layihəsinə 

salınmasını düzgün saymırıq. Qeyd etdiyim kimi, bu, 

dövlət xidmətlərinin göstərilməsində daha çox strateji 

məqsədlərə xidmət edir. Diqqətinizə görə minnətdaram.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Elnur 

müəllim, məndə olan məlumata görə, Siz çıxış etmək 

istəyirsiniz. Hörmətli həmkarlar, Azərbaycan Respublikası 

iqtisadiyyat nazirinin birinci müavini Elnur Əliyev. Elnur 

müəllim, buyurun.  

E.Əliyev, Azərbaycan Respublikası iqtisadiyyat 

nazirinin birinci müavini.  

Çox sağ olun, xanım sədr, təşəkkür edirəm. İcazənizlə, 

mən deputat həmkarların bildirdiyi rəylərlə bağlı qeyd 

bildirmək istərdim. Sıralanma üzrə Fazil Mustafanın 

qaldırdığı məsələlərdən başlamaq istərdim. Hər biri üzrə 

çox qısa. Hörmətli Fazil müəllim, məhkəmə mübahisələri 

ilə, narahatlığınızla bağlı investorlar tərəfindən hər hansı 

bir əminliyin olması ilə əlaqədar qanun layihəsinin, 

ümumiyyətlə, ruhu, fəlsəfəsi ondan ibarətdir ki, Azər-

baycan 2030 strategiyası, “Azərbaycan Respublikasının 

2022–2026-cı illərdə sosial-iqtisadi inkişaf Strategiyası” 

qəbul olunduqdan sonra, eyni zamanda, “Azərbaycan 

Respublikasının işğaldan azad olunmuş ərazilərinə Böyük 

Qayıdışa dair I Dövlət Proqramı” – bunlara böyük məb-

ləğdə vəsait tələb olunur. Bu vəsaitin cəlb olunma 

mexanizmlərindən biri kimi Dövlət-özəl tərəfdaşlığı 

haqqında qanun layihəsi hökumət olaraq əlimizə bir alət, 

instrument, mexanizm verir. Azərbaycanın bu gün dün-

yanın 50-dən artıq dövləti ilə ikitərəfli investisiyaların qo-

runması və təşviqi ilə bağlı sazişləri var. Amma bununla 

belə biz beynəlxalq biznes forumlarda, tədbirlərdə görürük 

ki, investorların əsas sualları işləmə mexanizmləri ilə bağlı 

olur və həmin mexanizmlərdən biri bu sənəddir. Bu sənəd 

bizə qaldırdığınız məsələ – məhkəmə mübahisəsi həllini 

istər adını çəkdiyim beynəlxalq və investisiya sazişləri 

çərçivəsində, istərsə də burada müqavilə imzalanarkən 
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tərəflərə müqavilənin danışıqları çərçivəsində müqaviləni 

idarə edən hüququ, eyni zamanda, müqaviləni idarə edən 

məhkəməni müəyyən etmək hüququ verir. Bu mənada 

Tahir müəllimin də qeyd etdiyi kimi, burada istər Azər-

baycan məhkəməsindən, istərsə də hansı isə beynəlxalq 

arbitraj və ya başqa bir məhkəmədən söhbət gedə bilər. 

Bu, tərəflərin iradə seçimidir.  

Digər qaldırdığınız mövzu – bələdiyyələrin ayrılması 

məsələsi. İradı qəbul edirəm. Yəqin ki, bununla bağlı 

həmkarlarla danışığımız, müzakirəmiz olacaq.  

4-cü maddədə qaldırılan maraqların toqquşması mə-

sələsi ilə bağlı artıq hörmətli həmkarınız Tahir müəllimin 

qeyd etdiyi kimi, bu, qanunda nəzərdə tutulubdur. Eyni 

zamanda, qanunvericilikdə, qanun layihəsində şəffaf 

mexanizmin olması, yəni təkliflərin daxil olması, elanların 

verilməsi, bunların hamısının şəffaf şəkildə saytda yerləş-

dirilməsi nəzərdə tutulmuşdur.  

Etibar müəllimin bildirdiyi 3-cü maddə. Əhatə dairə-

sinin geniş olması, səhiyyə, təhsil və digər sahələrin əks 

olunması məsələsi ilə bağlı, Tahir müəllimin giriş nitqində 

bildirdiyi kimi, bu qanun layihəsi hazırlanarkən dünya 

təcrübəsinə baxılmışdır. İki cür yanaşma var idi: qapalı 

siyahı və açıq siyahı. Qapalı siyahı konkret sahələr və kon-

kret mexanizmləri nəzərdə tutur. Açıq siyahı dövlət xid-

mətlərinin göstərildiyi dövlət-özəl tərəfdaşlığının istənilən 

sahəsini və istənilən mexanizmini nəzərdə tutur. Qanun layi-

həsində bunu şüurlu, məqsədli şəkildə ona görə əks 

etdirmişik ki, qanunu müəyyən müddətdən bir düzəliş olun-

malı bir sənəd kimi görürük. Amma hər gün, hər ay dünyada 

müxtəlif mexanizmlər ortaya çıxır. Bu baxımdan geniş 

götürülüb. Həm səhiyyə, həm də təhsil mövzuları bu qanun 

layihəsinin tənzimlədiyi münasibətlər sferasına daxildir.  
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Hörmətli Etibar müəllimin qaldırdığı digər mövzu 

ekoloji tələblərin qorunması ilə bağlı idi. Etibar müəllim, 

bildirmək istərdim ki, elə qanun layihəsinin 12.2.2-ci 

maddəsində ekoloji tələblər nəzərdə tutulubdur.  

Nigar xanıma təşəkkür etmək istərdim, bildirəcəyim 

məsələlərin bir çoxunu artıq qeyd etdi. Hörməti Elşad 

Mirbəşir oğlunun qaldırdığı strateji sənədlərlə əlaqədar 

dəqiq aydınlaşmanın olması ilə bağlı. 1.1.9-cu maddədə 

“strateji sənədlər” dedikdə haqlı olaraq qeyd etdiyiniz 

kimi, 2030 strategiyasını, dövlət proqramlarını, milli 

fəaliyyət planlarını – bunların hamısını özündə əks etdir-

məsini nəzərdə tuturam.  

Rəşad müəllim Mahmudovun qeyd etdiyi səhiyyə 

müəssisələri ilə bağlı narahatlıq məsələsi, onların müxtəlif 

vergi rejimlərinə cəlb olunması. Bildirmək istərdim ki, 

mövzu təşkilati, hüquqi formadan və dövlət büdcəsindən 

maliyyələşmə səviyyəsindən asılı olaraq dəyişir. Əgər 

bununla bağlı konkret müzakirələr aparmaq istəyirsinizsə, 

İqtisadiyyat Nazirliyi olaraq, hörmətli Rəşad müəllim, biz 

buna hazırıq, açığıq, bu mövzu ilə bağlı problem yoxdur.  

Hörmətli Aydın Mirzəzadənin 4-cü maddənin adında 

düzəliş olması, 6-cı maddədə özəl sektorun təşviq olun-

ması, eyni zamanda, ölkədən kənarda bu fəaliyyətin təşviq 

olunması ilə bağlı qaldırdığı məsələ. Aydın müəllim, 

bildirmək istərdim ki, qanun layihəsinin mahiyyəti Azər-

baycan ərazisindədir, sırf Azərbaycan ərazisində göstəri-

lən dövlət xidmətlərinin tənzimlənməsi ilə bağlı nəzərdə 

tutulubdur. Özəl sektorun təşviq olunması... Tahir müəlli-

min bildirdiyi kimi, 4-cü maddədə özəl sektor və dayanıqlı 

tarazlı inkişaf dedikdə biz prinsip olaraq bunu nəzərdə 

tutmuşuq. Əgər başqa dəqiq bir ifadə ilə bağlı təklif 

olarsa, yəqin, bu məsələni müzakirə edə bilərik.  
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Hörmətli Aydın Hüseynovun bildirdiyi mövzu – 24-cü 

maddədə “birbaşa danışıqlar” ifadəsinin dəyişdirilməsi, 

birbaşa müqavilə məsələsi ilə bağlı. Səmimi olaraq qeyd 

edim ki, qanun layihəsi hazırlanarkən müzakirələr 

olmuşdur. Amma çaşqınlığın yaranmaması üçün məhz bir 

ifadədən istifadə olunmuşdur. Sosial öhdəliklərlə bağlı 

qaldırdığınız mövzu ilə əlaqədar bildirmək istərdim ki, 

hörmətli Aydın müəllim, müqavilə mərhələsinə çatdıqda 

danışıqlar zamanı “səlahiyyətli orqan”, “benefisiar tərəf”, 

“dövlət orqanı” – bu mövzular həmişə hökumətin nəzərin-

də olur və diqqət mərkəzində saxlanılır. Əgər başqa qeyd-

ləri unutmuşamsa, xahiş edirəm, üzrlü hesab edin. Sadəcə 

olaraq, çıxışlar zamanı qeyd etdiyim məsələlər bunlar 

oldu. Hər birinizə təşəkkür edirəm, çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Elnur müəllim.  

 Hörmətli həmkarlar, biz indi səsverməyə keçəcəyik. 

Bu qanun layihəsinə maddələr üzrə münasibət bildirmə-

liyik. Layihədə 8 fəsil, 40 maddə var. Mən bunları fəsil-

fəsil səsə qoyacağam. İndi isə xahiş edirəm, preambula və 

I fəslin qəbul edilməsinə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 103 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 105 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, I fəsil qəbul edildi.  

İndi isə II fəsil səsə qoyulur. Buyurun.  

 



 81 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Xahiş edirəm, növbəti fəslə münasibət bildirin. Bu, III 

fəsildir.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

IV fəslə səs verək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

V fəslə münasibət bildirin.  Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə VI fəslə münasibət bildirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

VII fəsli səsə qoyuram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 103 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

Nəhayət, VIII fəslə münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, mən qanun layihəsini 

bütövlükdə səsə qoyuram. Münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 105 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. Sağ olun.  

Heç kim etiraz etmirsə, fasiləsiz işləyirik. Hörmətli 

həmkarlar,  gündəliyin 3-cü məsələsindən başlayaraq növ-

bəti 7 məsələ üçüncü oxunuşda olan qanun layihələridir. 

Bunu da qeyd edim ki, gündəliyin 3-cü və 4-cü məsələləri 

möhtərəm cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə 

daxil olub və mahiyyətcə bir-birinə bağlıdırlar. 3-cü mə-

sələ Mikro, kiçik və orta sahibkarlığın inkişafı haqqında 

qanun layihəsi və 4-cü məsələ isə “Sahibkarlıq fəaliyyəti 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. Qeyd edim ki, 3-cü məsələnin müzakirəsi ilə 

əlaqədar Kiçik və Orta Biznesin İnkişafı Agentliyinin 

İdarə Heyətinin sədri hörmətli Orxan Məmmədov və 

sədrin birinci müavini hörmətli Natiq Həsənov iclasımızda 
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iştirak edirlər. Mən onları salamlayıram.   

Tahir müəllim, mən Sizdən yenə də xahiş edirəm, 

məsələlərlə bağlı məlumat verin. Buyurun.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, Mikro, kiçik və orta sahibkarlığın inkişafı haqqında 

qanun layihəsinin həm birinci, həm də ikinci oxunuşu 

zamanı tərəfimizdən geniş məlumat verilmiş və 7 deputat 

həmkarım bu barədə çıxış və təkliflərini vermişdir.  

Qısa olaraq qeyd etmək istərdim ki, qanun 5 fəsil və 15 

maddədən ibarətdir. Qanunun hazırlanmasında beynəlxalq 

təcrübədən geniş istifadə olunub. Əsasən, bu sahədə olan 

səylərin birləşdirilməsi, vahid yanaşmanın tətbiq olun-

ması, mikro, kiçik və orta sahibkarlıq subyektlərinə dövlət 

dəstəyinin daha çox uyğunlaşdırılması və təkmilləşməsi 

məqsədi ilə hazırlanmış bir qanun layihəsidir. Onun qəbu-

lundan əsas gözləntilərimiz kiçik və orta  biznes subyekt-

lərinin dəstəklənməsinə vahid yanaşmanın tətbiq olun-

ması, ünvanlılıq və səmərəliliyin təmin olunması, 2 vahid 

reyestrin yaradılması təklif olunur, koordinasiya və əlaqə-

ləndirmənin təmin olunması, KOB-ların sağlam mühitdə 

inkişafına  zəmin yaranması və dəstək tədbirlərinin kiçik 

və orta biznes subyektlərindən daha çox yararlanmasını tə-

min etməkdir.  

Qeyd etdiyim kimi, birinci və ikinci oxunuşlar zamanı 

7 deputat həmkarım tərəfindən qanunlarda  startapların 

daha çox əhatə olunması, maliyyə təminatı məsələlərinin 

geniş açılması, sahibkarlıq müəssisələrinin  ixrac poten-

sialının artırılması və eyni zamanda, tender proseslərinin 

şəffaflaşması ilə bağlı bir çox təkliflər bizim komitəyə 

daxil olmuşdur. Eyni zamanda, bu təkliflərin bir çoxu bu 

qanun layihəsinə aiddir ki, digər qanunlarda öz əksini tap-

malıdır. Məsələn, tender proseslərinin şəffaflaşması ilə 
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bağlı, dövlət satınalmaları ilə bağlı ayrıca  qanunun qəbul 

olunması və təkmilləşməsi gözlənilir. Startaplarla bağlı 

qanunda innovativ sahibkarlıq fəaliyyətinin dəstəklənməsi 

ilə bağlı ayrıca bir maddə var. Maliyyə təminatı məsələləri 

yalnız bu qanun layihəsində göstərilə bilməz. Çünki bunun 

üçün digər qanunlarda kifayət qədər mexanizm mövcud-

dur. Ona görə, hörmətli xanım sədr, biz təklifləri yüksək 

qiymətləndirsək də, istənilən halda qanunun mətnində də-

yişiklik olunmadığı üçün ikinci oxunuşda dəstəklədiyimiz 

mətni bir daha səsə qoymağınızı Sizdən xahiş edirəm.  

Hörmətli xanım sədr, icazənizlə, 4-cü məsələni də təq-

dim edim. Bu da kiçik bir dəyişiklikdir. Məhz “Sahibkar-

lıq fəaliyyəti haqqında” Qanunda edilən dəyişiklik sahib-

karlıq sahəsində tənzimlənən qanunların siyahısına “Mik-

ro, kiçik və orta sahibkarlığın inkişafı haqqında” Qanunun 

da əlavə olunması qanun layihəsində öz əksini tapmışdır. 

Diqqətinizə görə minnətdaram.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihələrini bir-bir səsə 

qoyacağam. Üçüncü oxunuşdur. Xahiş edirəm, 3-cü mə-

sələyə münasibət bildirin. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 104 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  
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İndi isə xahiş edirəm, 4-cü məsələyə münasibət bildirin. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi də üçüncü oxunuşda 

qəbul edildi. 

İndi isə, hörmətli həmkarlar, mən Kiçik və Orta Biz-

nesin İnkişafı Agentliyi İdarə Heyətinin sədri hörmətli Or-

xan Məmmədova söz verirəm. Orxan müəllim, buyurun.  

O.Məmmədov, Kiçik və Orta Biznesin İnkişafı Agent-

liyinin İdarə Heyətinin sədri.  

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri. Mən hər birinizi KOBİA adından salamlayıram.  

Bildiyiniz kimi, Mikro, kiçik və orta sahibkarlığın inki-

şafı haqqında Azərbaycan Respublikasının qanun layihəsi 

Milli Məclisin 19 sentyabr və 28 oktyabr tarixlərində ke-

çirilən iclaslarında müzakirə edilmişdir. Bir daha qeyd et-

mək istərdim ki, müasir dövrün tələblərinə cavab verən və 

beynəlxalq təcrübədən faydalanaraq hazırlanan qanun 

layihəsinin müzakirəsində millət vəkillərimiz fəal və çevik 

şəkildə iştirak etmişdir. Hesab edirəm ki, qanunun praktiki 

tətbiqi imkanları daha da genişlənəcək.  

Bildiyiniz kimi, layihədə mikro, kiçik və orta sahib-

karlığın inkişafı sahəsində dövlət siyasətinin əsas məqsəd-

lərinin, prinsiplərinin və istiqamətlərinin müəyyən edil-
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məsi ilə KOB subyektlərinin ölkə iqtisadiyyatında rolunun 

və rəqabət qabiliyyətinin artırılması, bu sahədə idarəçilik sis-

teminin müasir tələblərə uyğunlaşdırılması və nəticə etibarı 

ilə cəmiyyət, biznes və dövlət yüklüyünün uğurlu əlaqəsinin 

möhkəmləndirilməsi hədəf kimi müəyyən edilir.  

Belə ki, qanunla əlverişli ekosistemin yaradılması, in-

vestisiya və innovasiyaların stimullaşdırılması, bazarlara 

çıxışa dəstək, ÜDM, məşğulluq, qeyri-neft sektorunda 

KOB-ların payının artırılması, KOB-lara yerində xidmət, 

satınalmalarda iştirakın stimullaşdırılması, optimal vergi 

siyasəti, prosedurların sadələşdirilməsi, bilik və bacarıq-

ların artırılması və maliyyə resurslarına çıxışın asanlaş-

dırılması dövlət siyasətinin əsas məqsədlərinə və istiqa-

mətlərinə aid edilmişdir.   

Layihə mikro, kiçik və orta sahibkarlıq subyektlərinin 

dəstəklənməsində vahid yanaşmanı ortaya qoymaqla 

yanaşı, vahid institusional mexanizmlərin yaradılmasını da 

nəzərdə tutmuşdur. Belə ki, qanun layihəsində nəzərdə 

tutulan koordinasiya qrupu, KOB subyektlərinin vahid re-

yestri və sair bir çox mexanizmlər və dəstək tədbirlərinin 

təşkili istiqamətində agentlik tərəfindən icra sənədləri ha-

zırlanmışdır ki, qanun layihəsi qəbul olunduqdan sonra 

artıq bu sahədə fəaliyyətə başlanacaqdır.  

Həmçinin qanun layihəsində ilk dəfə olaraq iqtisadi 

inkişafda prioritet sahələrin müəyyən edilməsi ölkədə da-

vamlı və rəqabətqabiliyyətli inkişafa şərait yaradacaq, 

KOB subyektlərinin prioritet sahələrə yönəlməklə bu 

sahələrin davamlı və sürətli inkişafına təkan verəcək, nəti-

cədə isə KOB-ların ümumi iqtisadiyyatda payı artırıla-

caqdır. 

Ümumilikdə, qeyd etmək istərdim ki, deputatların səs-

ləndirdikləri təkliflərdə bunlar nəzərə alınmışdır. Qanun 
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layihəsinin  qəbul olunması qlobal rəqabət qabiliyyətinin 

təmin olunması, KOB-ların dəstəklənməsində vahid ya-

naşmanın tətbiqi, koordinasiya və əlaqələndirmə, həm-

çinin ölkədə əlverişli investisiya mühitinin formalaşdırıl-

masına və beynəlxalq hesabatlarda ölkənin iqtisadi imici-

nin daha da yaxşılaşmasına zəmin yaradacaqdır.  

Qısa dövr ərzində keçirilən müzakirələrdə fəal iştiraka 

və münasibətə görə dəyərli millət vəkillərimizə öz 

təşəkkürümü bildirirəm. Düşünürəm ki, qanun layihəsində 

kiçik, orta biznes subyektlərinin fəaliyyətinə dair öz əksini 

tapan bütün bəndlərin praktiki tətbiqi imkanlarının, eyni 

zamanda, faydalılığının hərtərəfli qaydada araşdırılması və 

təhlilində hörmətli deputatlarımızın xüsusi zəhməti olmuş-

dur. Biz bu diqqəti xüsusi qiymətləndiririk və qanun layi-

həsinin hazırlanmasında iştirak edən hər bir kəsə öz dərin 

minnətdarlığımızı bildiririk. İnanıram ki, qanun layihəsi 

təsdiqindən sonra sahibkarların, həmçinin digər beni-

fisiarların və maraqlı tərəflərin rəğbətinə  səbəb olacaqdır.  

Çıxışımın sonunda bütün millət vəkillərinə qanun layi-

həsinin hər üç oxunuşunda çevik və operativ şəkildə gös-

tərdikləri diqqətə və verdikləri dəyərə görə bir daha öz tə-

şəkkürümü bildirirəm. Minnətdaram.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Orxan müəllim. Biz sizə 

uğurlar arzulayırıq. 

Hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin 5-ci məsələsinə 

keçirik. Bu məsələ də “Miqrasiya orqanlarında qulluq-

keçmə haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün 

mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin üz-

vü hörmətli Kamal Cəfərova söz verirəm. Kamal müəllim, 

buyurun.   
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K.Cəfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Hər hansı rəy və 

təklif olmadığından səsə qoyulmasını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Kamal müəllim. Qanun la-

yihəsi barədə heç kimin sözü yoxdur. Mən qanun layi-

həsini səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.13 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 6-cı və 7-ci məsələləri 

cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil 

olub. Ancaq bu layihələrdə müxtəlif məsələlər tənzim-

lənir. Biz onları ayrılıqda müzakirə edəcəyik. 6-cı məsələ 

İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haq-

qında qanun layihəsidir.  Məsələyə dair məlumat vermək 

üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitə-

sinin üzvü hörmətli Nizami Səfərova söz verirəm. Nizami 

müəllim, buyurun. 

N.Səfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Hörmətli deputatlar, 

qanun layihəsi iki oxunuşda qəbul edilmişdir. Mətndə hər 

hansı bir dəyişiklik edilməmişdir. Xahiş edirəm, üçüncü 
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oxunuşda qəbul edilməsinə səs verəsiniz.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim.  

Qanun layihəsini səsə qoyuram. Buyurun, münasibət 

bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.14 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

7-ci məsələ – “İcra haqqında” Qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə qanun layihəsinə də, Nizami müəllim, Sizdən 

xahiş edim, yenə də bu məsələ ilə bağlı məlumat verin. 

Buyurun. 

N.Səfərov. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. “İcra 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda də-

yişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi iki oxunuşda qəbul 

edilmişdir. Mətndə hər hansı bir dəyişiklik edilməmişdir. 

Xahiş edirəm, üçüncü oxunuşda qəbul edilməsinə səs 

verəsiniz.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsinə, xahiş edirəm, 

münasibət bildirin, buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.15 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 2 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi. 

Növbəti məsələlərə keçirik, hörmətli həmkarlar. Onu da 

qeyd edim ki, 8-ci və 9-cu məsələlər də cənab Prezidentin 

bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil olub. Bu layihələr də 

ayrılıqda müzakirə ediləcək. 8-ci məsələ Mülki Prosessual 

Məcəllədə, Ailə Məcəlləsində, Konsul Nizamnaməsində 

və “Dövlət rüsumu haqqında” Qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə  qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu 

komitəsinin üzvü hörmətli Bəhruz Məhərrəmova söz 

verəcəyəm. Bəhruz müəllim, buyurun.  

B.Məhərrəmov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və 

dövlət quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun. Hörmətli sədr, hörmətli həmkarlar, əv-

vəlki oxunuşlarda heç bir əlavə, təklif, tələb  və sair ol-

madığı üçün məsələnin olduğu kimi səsə qoyulmasını xa-

hiş edirəm.  

Sədrlik edən. Bəhruz müəllim, çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsinə üç komitədə ba-

xılıb. Birinci komitənin – Ailə, qadın və uşaq məsələləri 

komitəsinin rəyi barəsində, Hicran xanım, Sizdən xahiş 

edirəm, məlumat verin.   

H.Hüseynova, Milli Məclisin Ailə, qadın və uşaq 

məsələləri komitəsinin sədri.  

Xanım sədr,  bizim də komitəmizdə baxılıb. Heç bir 

əlavə və hər hansı bir təklif yoxdur. Qanun çox vacibdir 

və biz dəstəkləyirik. Çox sağ olun.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Hicran xanım.  

Beynəlxalq münasibətlər və parlamentlərarası əlaqələr 

komitəsində də baxılıb. Nigar xanım, komitənin adından 

Siz məlumat verirsiniz. Buyurun, rəyinizi bildirin.   

N.Arpadarai. Hörmətli xanım sədr, bizim komitə 

üzvləri dəstəkləyir. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Tahir müəllim, İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq 

komitəsində də baxılıb. Buyurun, Siz də məlumat verin.  

T.Mirkişili. Hörmətli xanım sədr, İqtisadi siyasət, sə-

naye və sahibkarlıq komitəsinin rəyi qanun layihəsinə 

müsbətdir. Səsə qoymağınızı xahiş edirəm. Sağ olun.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Hörmətli həmkarlar, sualı, 

sözü olan yoxdur. Ona görə də mən qanun layihəsini səsə 

qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

9-cu məsələ İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi haqqında qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlu-

mat vermək üçün, Bəhruz müəllim, mən yenə də Sizdən 

xahiş edirəm, buyurun.  

B.Məhərrəmov. Təşəkkür edirəm.  İkinci oxunuşdan 

sonra heç bir təklif daxil olmadığı üçün məsələnin olduğu 
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kimi səsə qoyulmasını xahiş edirik. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Mən qanun layihəsini səsə 

qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda  qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 10-cu məsələsindən 

başlayaraq növbəti 4 məsələ uyğunlaşdırma xarakteri da-

şıyır və ona görə də bir oxunuşda qəbul ediləcək. İndi biz 

gündəliyin 10-cu məsələsinə keçirik. Bu məsələ də “Milli 

arxiv fondu haqqında”  və digər 5 qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə qanun  layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən Mədəniyyət komitəsinin sədri hörmətli 

Qənirə xanım Paşayevaya söz verirəm. Qənirə xanım, bu-

yurun.  

Q.Paşayeva, Milli Məclisin Mədəniyyət komitəsinin 

sədri.  

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkar-

lar, mətbuat və media nümayəndələri. Ölkə həyatının bü-

tün sahələrində olduğu kimi idarəetmə sahəsində də aparı-

lan islahatlar davam etməkdədir. Bu il martın 16-da dövlət 

başçımızın fərmanı ilə Xüsusi Dövlət Mühafizə Xidməti 

ləğv edilmiş və onun əsasında Azərbaycan Respublikası 

Prezidentinin Təhlükəsizlik Xidməti, Xüsusi Rabitə və 
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İnformasiya Təhlükəsizliyi Dövlət Xidməti və Strateji 

Obyektlərin Mühafizəsi Dövlət Agentliyi yaradılmışdır. 

Bu səbəbdən müvafiq fərmanlarla həmin qurumların əsas-

namələri, strukturları təsdiq edilmiş, fəaliyyət istiqamət-

ləri, səlahiyyət bölgüsü dəqiq müəyyən edilmişdir.  

Bu gün müzakirənizə təqdim edilən qanun layihələri də 

bu zərurətdən təklif edilir. Qanun layihəsində “Milli arxiv 

fondu haqqında”, “Dövlət qulluğu haqqında”, “Mülki döv-

riyyədə olmasına yol verilməyən (mülki dövriyyədən çı-

xarılmış) əşyaların siyahısı haqqında”, “Dövlət sirri haq-

qında”, “Qeyri-dövlət (özəl) mühafizə fəaliyyəti haqqın-

da” və “Azərbaycan Respublikasının Silahlı Qüvvələri 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının qanunlarında mü-

vafiq dəyişikliklər edilməsi  təklif edilir. Xanım sədr, 

Sizin də vurğuladığınız kimi, bu, texniki xarakterli dəyi-

şikliklərdir. Bütün həmkarlarımızı qanun layihəsinə səs 

verməyə dəvət edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Qənirə xanım.   

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsinə Milli Məclisin 

daha iki komitəsində baxılmışdır. Hüquq siyasəti və döv-

lət quruculuğu komitəsinin rəyini bildirmək üçün mən 

Milli Məclis sədrinin birinci müavini, komitənin sədri hör-

mətli Əli Hüseynliyə söz verəcəyəm. Əli müəllim, komi-

tənin rəyini bildirin, xahiş edirəm.     

Ə.Hüseynli, Milli Məclis sədrinin birinci müavini, 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin sədri.  

Hörmətli xanım sədr,  komitə lehinədir.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim.  

Ziyafət müəllim, Sizdən də xahiş edəcəyəm, sizin 

komitənizdə də baxılıb. Buyurun.  

Z.Əsgərov, Milli Məclisin Müdafiə, təhlükəsizlik və 

korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin sədri.  
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Hörmətli xanım sədr, bizim komitədə də müzakirə 

olunub, qanun layihəsini dəstəkləyirik. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Ziyafət müəllim. Sözü və  

sualı olan yoxdur. Mən qanun layihəsini səsə qoyuram. 

Buyurun, münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi qəbul edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 11-ci, 12-ci və 13-cü 

məsələləri cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə 

daxil olub. Mahiyyətcə bir-birinə bağlıdırlar. 11-ci məsələ 

Mülki Məcəllədə dəyişiklik edilməsi haqqında, 12-ci 

məsələ Mülki Prosessual Məcəllədə, Vergi Məcəlləsində 

və Cinayət-Prosessual Məcəllədə dəyişiklik edilməsi haq-

qında, 13-cü məsələ isə  “Valyuta tənzimi haqqında” və 

digər 7 qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihə-

ləridir. Qeyd edim ki, qanun layihəsinə Milli Məclisin üç 

komitəsində baxılmışdır. Bu qanun layihələri haqqında 

məlumat vermək üçün, Bəhruz müəllim, mən yenə də 

Sizdən xahiş edəcəyəm, məlumat verin.  

B.Məhərrəmov. Çox sağ olun. Hörmətli sədr, hörmətli 

deputatlar. 2015-ci ildə Mülki Məcəllənin qiymətli ka-

ğızları tənzimləyən 35 maddəsi üzrə dəyişiklik olunub. 

Bununla da hüquqi tənzimetmənin səmərəliliyini artırmaq 

üçün bu məcəllədə, eyni zamanda, digər qanunvericilik 
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aktlarında bir sıra maddələr üzrə uyğunlaşdırma və dəqiq-

ləşdirmə aparılması zərurəti yaranıb. Bu gün Mülki Mə-

cəllədə yeni dəyişikliyi ehtiva edən həmin məsələlər də 

məhz qeyd olunan tendensiyanın tələbidir və 4 yarımqru-

pu ehtiva edir. 

İlk növbədə biz məcəllədə bəzi anlayışları dəyişirik. 

Məsələn, “səhm sahibləri” ifadəsi “səhm mülkiyyətçiləri” 

ifadəsi ilə, “ləğv edilməlidir” ifadəsi “dövriyyədən çıxarıl-

ma” anlayışı ilə əvəz olunur və sair.  

Digər bir məsələ. Bildiyiniz kimi, 2015-ci ilin dəyişikli-

yi ilə 12-ci fəsil, o cümlədən konkret olaraq 1078-1-5-ci 

maddə məcəllədən çıxarılmışdır. Bununla da həmin mad-

dədə təsbit olunan “depozit sertifikatı” anlayışı da qiy-

mətli kağız növləri  sırasından çıxarılmış oldu. Amma hələ 

ki, Mülki Məcəllədə 946-cı maddədə müvafiq anlayış qa-

lırdı, indi həmin ifadəni də çıxarırıq.  

Növbəti məqam isə “Qiymətli  kağızlar bazarı haq-

qında” Qanuna görə, “emitent” investisiya qiymətli kağız-

larının emissiyasını həyata keçirən şəxs dövlət və ya 

bələdiyyə hesab olunur. Amma Mülki Məcəllədə anlayış 

bir az fərqli idi. İndi biz bu gün həmin o yanaşmanı, həm 

beynəlxalq təcrübəni, həm də sahəvi qanunvericiliyi əsas 

götürərək həmin yanaşmanı burada tətbiq edirik. 

Ən nəhayət, dəyişiklik paketində qiymətli kağızların 

dövlət reyestrinin aparılması ilə bağlı dəyişikliklər fo-

nunda 1 maddəni dəyişirik. 2 maddə isə bütövlükdə, ləğv 

olunur. Hesab edirəm ki, bu, bütövlükdə, ümumi dəyişik-

liyin  ümumi ruhuna  xidmət edir.  

Mən digər layihəni də məruzə edim, yoxsa? 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

B.Məhərrəmov. Hörmətli sədr, bu qanun layihəsində 

Mülki Prosessual Məcəlləyə,  Vergi Məcəlləsinə və Cina-
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yət-Prosessual Məcəlləyə təklif olunan dəyişiklik, əslində, 

Sizin qeyd etdiyiniz kimi, dəyişikliklərin ruhunu əks 

etdirir. 2015-ci ildə Mülki Məcəlləyə edilən dəyişikliklərin 

bu gün biz prosessual müstəvidə təsbitini həyata keçiririk.  

Mülki Prosessual Məcəllədə məhkəmənin xüsusi icraat 

qaydasında baxdığı işlər üzrə siyahı, eyni zamanda, ki-

fayət qədər mürəkkəb icraat hesab edilən çağırış icraatı 

üzrə məsələlər, Cinayət Prosessual Məcəllədə isə mülki-

cavabdeh, girov, maddi sübutlar və digər əşyaların sax-

lanması, əmlak üzərinə həbs qoyulması kimi anlayışlar 

üzrə dəqiqləşdirmə aparılır. Həmçinin Vergi Məcəlləsində 

də çox ciddi uyğunlaşdırma həyata keçirilir. Elə bir 

nümunə də mən deyim: 128-ci maddə üzrə vergi tutulan 

ölkələrdə və ya ərazilərdə əldə edilən gəlirlə bağlı sui-

istifadə imkanı yarada biləcək bir məqam aradan qaldırılır. 

Hazırkı versiyada səhmin sahibindən söhbət gedirsə, biz 

dəyişikliklərlə ümumi mahiyyətinə uyğun olaraq, səhm 

mülkiyyətçisi anlayışını gətiririk. Bu da çox ciddi mə-

sələdir. Bilirsiniz ki, Mülki Məcəllənin 152-ci maddəsinin 

tələbinə uyğun olaraq, sahiblik mülkiyyətin yalnız bir 

formasıdır. Sahib deyərkən biz istifadə və sərəncam hü-

ququnu nəzərə almamış olurduq. Məsələnin əhəmiyyətini 

nəzərə alaraq qanun layihəsini dəstəkləməyə çağırıram. 

Təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin rəy-

lərini komitənin sədr müavini hörmətli Əli Məsimli bil-

dirəcək. Əli müəllim, buyurun. 

Ə.Məsimli, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsi sədrinin müavini.  

Çox sağ olun, hörmətli sədr. Mülki Məcəlləyə təklif 

olunan dəyişikliklər, qeyd edildiyi kimi, uyğunlaşma xa-
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rakteri daşıyır. Dəyişikliklər Mülki Məcəllədə qiymətli ka-

ğızlarla bağlı bir sıra müddəalarda dəqiqləşdirmə və uy-

ğunlaşdırma xarakterli düzəlişlərin edilməsinin zərurətin-

dən ortaya çıxır. Bu məsələ bizim komitədə müzakirə olu-

nan zaman dəyişikliklərin vacib və yerində olduğu qə-

naətinə gəlmişik və əlavə heç bir dəyişiklik, iradlar olma-

dığına görə bu layihənin olduğu kimi səsə qoyulmasını 

xahiş edirik. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

İkinci məsələ də bu qəbildəndir. Qanunda Mülki Məcəl-

ləyə törəmə maliyyə alətləri ilə bağlı müddəaları müəyyən 

edən yeni 403-1-ci maddə əlavə edilir. Yenə də burada də-

qiqləşdirmə xarakterli məsələlərdir. Hesab edirəm ki, vacib-

dir. Komitənin münasibəti müsbətdir. Bu sənədin də səsə 

qoyulmasını xahiş edirəm. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim.  

Ziyafət müəllim, 13-cü məsələyə sizin komitədə 

baxılıb. Xahiş edirəm, komitənin rəyini bildirin.  

Z.Əsgərov. Hörmətli xanım sədr, bu məsələ bizim 

komitədə də müzakirə olunub. Komitə üzvləri yekdilliklə 

qanun layihəsinə səs verməyi xahiş edirlər. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Ziyafət müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihələrini bir-bir səsə 

qoyuram. Xahiş edirəm, 11-ci məsələyə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi qəbul edildi.  

12-ci məsələni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

13-cü məsələyə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi də  qəbul edildi. 

Hörmətli həmkarlar, bizim 5 məsələmiz qalır. Bu mə-

sələlərin hamısı birinci oxunuşda olan qanun layihələridir. 

Ona görə indidən xahiş edirəm, çıxışlar zamanı birinci 

oxunuşun tələblərini nəzərə alasınız.  

İndi biz gündəliyin 14-cü məsələsinə keçirik. Bu mə-

sələ “Qaz təchizatı haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək 

üçün mən Təbii ehtiyatlar, energetika və ekologiya 

komitəsinin sədri  hörmətli Sadiq Qurbanova söz verirəm. 

Sadiq müəllim, buyurun.  
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S.Qurbanov, Milli Məclisin Təbii ehtiyatlar, ener-

getika və ekologiya komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun, dəyərli Sahibə xanım. İcazə verin, əv-

vəlcə, Yeni Azərbaycan Partiyasının yaradılmasının 30 

illik ildönümü ilə bağlı cənab Prezidentimizin 30 noyabr 

Sərəncamı ilə təltif olunanlar arasında mənim də adımın 

olduğu üçün cənab Prezidentə xüsusi təşəkkür edim. 

İctimai-siyasi fəaliyyətimə verdiyi yüksək qiymət artıq 

əlavə məsuliyyət yaradır. Mən bu gün qürur hissi ilə 

bildirirəm ki, siyasi fəaliyyətimə böyük dövlət xadimi 

Heydər Əliyevin ideya və prinsiplərinin gerçəkləşməsi ilə 

başlamışam və bu ideyalar bu gün də cənab Prezidentimiz 

İlham Əliyev tərəfindən uğurla həyata keçirilir. Onun söy-

lədiyi kimi desək: “Heydər Əliyevin düşündüyü ideyalar 

indi də yaşayır, onun siyasəti davam etdirilir, fəlsəfi fikir-

ləri müasir Azərbaycanın qüdrətlənməsi proqramının əsas 

istiqamətlərini göstərməkdədir”. Şübhəsiz ki, Azərbayca-

nın işıqlı gələcəyinə aparan yol məhz Heydər Əliyev yo-

ludur. Mən də cənab Prezidenti buradan əmin etmək istə-

yirəm ki, daim, bu günə qədər olduğu kimi bu yola sadiq 

qalacağam.            

İndi isə qanun layihəsi haqqında məlumat vermək istə-

yirəm. “Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun  layihəsi  2020-ci il 27 fevral ta-

rixli 1859 nömrəli sərəncamla təsdiq edilmiş “Açıq höku-

mətin təşviqinə dair  2020–2022-ci illər üçün Milli Fəaliy-

yət Planı”nın 9-cu bəndində nəzərdə tutulmuş tədbirlərlə 

bağlı qanunvericilikdə təbii qaz təchizatı qurumları tərə-

findən texniki şərtlərin verilməsi ilə əlaqədar normativ-

lərin, eləcə də qüvvədə olan digər texniki norma və tələb-

lərin müasir standartlara uyğunlaşdırılması, müvafiq 
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infrastrukturun yenidən qurulmasına görə ödənişlərin 

hesablanması və müvafiq işlərin görülməsinin ümumi də-

yərinin müəyyən edilməsi ilə bağlı müddəaların təkmil-

ləşdirilməsi məqsədi ilə hazırlanmışdır.  

Qanun layihəsində terminlər yazılıb. Bura fiziki və 

texnoloji fərqləndirilmiş 2 termin əlavə olunub. “Fiziki” 

dedikdə 0,3 meqapikselə qədər olan təzyiq nəzərdə tutu-

lur. Burada yerdəyişmə 100 metrədək, yəni xüsusiyyətləri 

nəzərə alınmaqla “mövcud qaz paylayıcı şəbəkə” anlayışı 

əlavə edilir. Yeni redaksiyaya görə, artıq qaz qurğularının 

deyil, tikinti obyektlərinin qaz paylayıcı şəbəkəyə qoşul-

ması qaydasının müvafiq icra hakimiyyəti orqanı tərəfin-

dən müəyyən edilməsi təsbit olunmuşdur.  

Qısası  nə demək istəyirəm. Biz bu qanun layihəsinə 

dəyişiklik etməklə nələri hədəfləyirik? Qoşulmanın nor-

mativ tənzimlənməsini təmin etmək, tikinti obyektlərinin 

qaz paylayıcı şəbəkəyə qoşulması və əlavə qaz həcmi al-

ması qaydasının qoşulma xidmətinə görə ödənişin məblə-

ğinin müəyyən edilməsinə dair metodologiyanın müəyyən 

edilməsi üçün hüquqi əsas yaratmaq, qoşulma üçün 

müraciəti asanlaşdırmaq, qoşulma üçün müraciət edilməsi-

nin sənədlərinin təqdim edilməsini və qoşulma ilə bağlı 

aidiyyəti qurumların razılaşdırma prosesinin elektron-

laşmasını təmin etmək, qoşulma xəttinə görə ödənişin 

məbləğinin müəyyən edilməsində şəffaflığı təmin etmək, 

sifarişçi ilə qaz paylayıcısı arasında qoşulma müqaviləsini 

imzalamaq. Qoşulma müddəti azalacaq və prosedurlar da 

sadələşəcəkdir.  

Xahiş edirəm, səs verəsiniz. Çünki biz bu normativ hü-

quqi bazanı yaratmaqla yeni normalar Nazirlər Kabine-

tində, yəqin ki, təsdiq olunacaqdır. Çox sağ olun.   
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Sədrlik edən. Sağ olun, Sadiq müəllim.  

Yazılanlar var. Əziz Ələkbərov.  Buyurun, Əziz müəllim.  

Ə.Ələkbərov. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli həmkarlar. “Qaz təchizatı haqqında” Qanunla bağlı 

qanun layihəsini dəstəkləyirəm və qəbuluna səs verəcəyəm. 

Elə hesab edirəm ki, bu dəyişikliklər ölkənin qaz təchizatının 

yaxşılaşdırılmasına öz töhfəsini verəcəkdir. Mən qaz təchi-

zatı ilə bağlı bir məsələni diqqətə çatdırmaq istəyirəm.  

Bildiyiniz kimi, şəhid ailələrinin, qazilərimizin prob-

lemlərinin  həlli dövlətimizin prioritetləri sırasındadır. Bu 

istiqamətdə ölkəmizdə çox böyük işlər görülüb və görülür. 

O cümlədən şəhid ailələrinin mənzillə təmin olunması 

məsələsi. Bu məsələ bölgələrdə şəhid ailələrinə dövlət 

tərəfindən həyət evlərinin tikilməsi şəklində həyata ke-

çirilir. Bu məsələdə çox böyük irəliləyişlərin şahidiyik. 

Lakin təəssüf ki, şəhid ailələri üçün bu evlər tikilsə də, hə-

min evlərin çıxarışlarının verilməsi müvafiq qurumlar tə-

rəfindən aylarla uzadılır, çıxarışlar uzandıqca “Azərişıq”, 

“Azəriqaz” həmin evlərə işığın, qazın çəkilməsini həyata 

keçirə bilmir. Soyuqların düşdüyü bir vaxtda bunun nə de-

mək olduğu, elə bilirəm ki, hamıya aydındır. Xahiş edi-

rəm,  bu məsələ təcili həll edilsin.  

Mən bir məsələni də başa düşə bilmirəm. Bilirsiniz ki, 

kənd evlərinin əksəriyyətinin çıxarışları yoxdur. Yəni belə 

bir şəraitdə “Azərişıq” və “Azəriqaz”ın həmin şəhid ailə-

lərinə tikilmiş evlərin qazla, işıqla təmin olunması məsə-

ləsini çıxarışa bağlamasını da normal hesab etmirəm. Bu, 

qanundan kənar olsa da, elə hesab edirəm ki, bir yol tapıb 

şəhid ailələrini  qış günlərində vəziyyətdən çıxarmaq la-

zım gələcək.  

Fürsətdən istifadə edib təməli Ulu Öndər Heydər 

Əliyev tərəfindən qoyulmuş və cənab Prezidentimizin 
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uğurla rəhbərlik etdiyi Yeni Azərbaycan Partiyasının 30 

illiyi münasibəti ilə təltif olunanlar sırasında olduğum 

üçün mən də partiyamızın rəhbərliyinə, möhtərəm Prezi-

dentimizə öz təşəkkürümü bildirirəm. Təltif olunan de-

putatlarımızın hamısını təbrik edirəm. Sağ olun.     

Sədrlik edən. Sağ olun. Naqif Həmzəyev.  

N.Həmzəyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Bizim 

“Azəriqaz”la çox işgüzar münasibətlərimiz var. Bütün mü-

raciətlərimiz vaxtında cavablandırılır. Gəncə şəhəri “Firuzə” 

şadlıq sarayının yaxınlığında 50-yə yaxın ailə, qazi, şəhid 

ailələri də burada yaşayır. Amma təəssüflər olsun ki, artıq 1 

ilə yaxın müddətdir, bu ərazinin qazla təchiz edilməsi hələ 

də mümkün olmayıbdır. Şəhərdə odundan istifadə etmək 

mümkün deyil. Bir daha buradan məcbur qalaraq deyirəm və 

xahiş edirəm ki, “Azəriqaz” bu problemi həll etsin. 

İkinci məsələ. Bakıdan kənar ərazilərdə xəbərdarlıq 

edilmədən qaz gecə yarısı söndürülür. Qış aylarıdır, yeni-

dən qəzalar, faciələr baş verə bilər. Xahiş edirəm, bu mə-

sələdə də “Azəriqaz” və aidiyyəti qurumlar çox diqqətli 

olsunlar. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Hörmətli həmkarlar, mən qa-

nun layihəsini səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin. 
  

Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi  birinci oxunuşda qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 15-ci və 16-cı 
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məsələləri cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə 

daxil olub və mahiyyətcə bir-birinə bağlı qanun layihə-

ləridir. 15-ci məsələ İnzibati Prosessual Məcəllədə də-

yişiklik edilməsi haqqında, 16-cı məsələ isə Mülki Proses-

sual Məcəllədə dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layi-

hələridir. Ona görə Nizami müəllim, xahiş edirəm, Siz hər 

2 məsələ haqqında ümumi məlumat verin. Buyurun.  

N.Səfərov. Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli deputatlar.  Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 

qanunvericilik təşəbbüsü qaydasında Azərbaycan Res-

publikasının İnzibati Prosessual Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsini Milli Məclisin müza-

kirəsinə təqdim etmişdir. Layihəyə əsasən iddiaçının, 

ərizəçinin seçimi əsasında inzibati məhkəmə icraatı elek-

tron qaydada elektron məhkəmə informasiya sistemi vasi-

təsi ilə aparıla bilər. Belə olan halda icraat, o cümlədən 

ərizə, şikayət və digər sənədlərin qəbulu və göndərilməsi, 

habelə məhkəmə sənədlərinin proses iştirakçılarına çat-

dırılması elektron məhkəmə informasiya sistemində ya-

radılan elektron kabinet vasitəsi ilə həyata keçirilir. 

Mühüm bir məqam ondan ibarətdir ki, “Elektron imza və 

elektron sənəd haqqında” Qanuna uyğun olaraq, elektron 

sənəd formasında tərtib edilmiş iş materialları kağız 

daşıyıcıda olan materiallara bərabər tutulur və onlarla eyni 

qüvvəyə malikdir.  

Layihədə əhəmiyyətli yeniliklərdən biri də inzibati 

məhkəmə icraatının viza konfrans əlaqə sistemindən isti-

fadə etməklə keçirilməsidir. Layihənin 9-2-ci maddəsi ilə 

müəyyən edilən formatdan istisna İnzibati Prosessual 

Məcəlləsinin 17.3-cü maddəsi ilə nəzərdə tutulmuş hal-

larda iştirakçıların vəsatəti və ya məhkəmənin öz təşəb-

büsü ilə məhkəmə iclası qapalı keçirildiyi hallara aiddir. 
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Yəni məcəllə ilə müəyyən edilən əsaslarla iştirakçıların 

vəsatəti və ya məhkəmənin öz təşəbbüsü ilə məhkəmə ic-

lası qapalı keçirilərsə, bu halda videokonfrans əlaqə siste-

mi tətbiq edilmir. Bunun əsas məqsədi məxfi məlumat-

ların qorunması rejiminin təmin edilməsindən ibarətdir. 

Elektron məhkəmə informasiya sisteminin tətbiqi ilə bağlı, 

həmçinin məcəllənin 65-ci, 68-ci və 75-ci maddələrində 

də dəyişiklik edilir.  

Qeyd etdiyiniz digər məsələ Azərbaycan Respublikasının 

Mülki Prosessual Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi ilə 

bağlıdır. Məlum olduğu kimi, dövlət  peşə-kommersiya 

sirrinin açılması, şəxsi və ailə həyatı sirrinin yayılması, 

yetkinlik yaşına çatmayan şəxslərin maraqlarının qorunması 

səbəbi istisna olmaqla bütün məhkəmələrdə işlərə aşkar 

baxılır. Həmçinin Mülki Prosessual Məcəlləsinin 10-2-ci 

maddəsi ilə müəyyən edilmiş hallarda məhkəmə icraatı işdə 

iştirak edən şəxsin, onun qanuni nümayəndəsinin, vəkilin, 

şahidin, ekspertin, mütəxəssisin, tərcüməçinin məhkəmənin 

iclas zalında bilavasitə iştirakı olmadan videokonfrans əlaqə 

sistemindən istifadə etməklə həyata keçirilə bilər.  

Təqdim edilən dəyişikliyə əsasən məcəllənin 10.2-ci, 

10.4-cü maddələri ilə nəzərdə tutulmuş hallarda videokon-

frans əlaqə sistemindən istifadə etməklə qapalı məhkəmə 

iclasının aparılmasına yol verilmir.  Dəyişikliyin əsas 

məqsədi yuxarıda sadalanan məxfi məlumatların qorun-

ması rejiminin təmin edilməsindən ibarətdir. Xahiş edi-

rəm, birinci oxunuşda qəbul edilməsinə səs verəsiniz.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, çıxış etmək istəyən yoxdur. Mən 

qanun layihələrini bir-bir səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, 

15-ci məsələyə münasibət bildirin.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.   

İndi isə 16-cı məsələyə münasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli deputatlar, gündəliyin 17-ci və 18-ci məsə-

lələri də cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə 

daxil olub. Bu qanun layihələri də mahiyyətcə bir-birinə 

bağlıdır. 17-ci məsələ İnzibati Xətalar Məcəlləsinə dəyi-

şiklik edilməsi haqqında, 18-ci məsələ isə Mənzil Məcəl-

ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihələrdir. 

Odur ki, qanun layihələrinə dair ümumi məlumat vermək 

üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komi-

təsinin üzvü hörmətli Nurlan Həsənova söz verirəm. Nur-

lan müəllim, buyurun.  

N.Həsənov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  
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Çox sağ olun, hörmətli Sahibə xanım. Təqdim olunan 

layihələr satmaq öhdəliyi ilə qurulan kirayə-hüquq mü-

nasibətlərinin mövcud olduğu dövrdə çoxmənzilli binanın 

istismarı və idarə edilməsi ilə əlaqədar kirayəçinin və mül-

kiyyətçinin hüquq və vəzifələrinin tənzimlənməsi zəru-

rətindən irəli gəlir. Dəyişikliklər nəticəsində ümumi 

əmlaka sərəncam verilməsinə dair sahə mülkiyyətçisinin 

vəzifələri mülkiyyətçidə saxlanılır, digər səlahiyyətlər, 

məsələn, binaların idarə edilməsində və ya binanın sahə 

mülkiyyətçilərinin ümumi yığıncağında iştirak, kommunal 

xidmətlərə görə haqların ödənilməsi və digər buna oxşar 

hüquq və vəzifələr kirayəçiyə verilir. Bu hüquq və və-

zifələrin pozulmasına və ya yerinə yetirilməməsinə görə, 

eyni zamanda, İnzibati Xətalar Məcəlləsində uyğunlaş-

dırma xarakterli dəyişikliklər edilir və sanksiyalar  müəy-

yən olunur. Deputat həmkarlarımdan hər iki qanun layi-

həsinə dəstək vermələrini xahiş edirəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nurlan müəllim. Çıxış etmək 

istəyən var. Aydın Hüseynov. Aydın müəllim, buyurun.  

A.Hüseynov. Xanım sədr, təqdim olunan qanun layi-

həsi çoxmənzilli binaların tənzimlənməsi, onların saxlanıl-

ması, kirayəyə verilməsi prosedurunu daha da müəy-

yənləşdirir. Ona görə də çox vacibdir. Bizim çox hörmətli 

həmkarlarımız da fikirlərini səsləndirdi. Mən fürsətdən 

istifadə edib ölkə Prezidenti, müzəffər Ali Baş Komandan, 

Yeni Azərbaycan Partiyasının sədri cənab İlham Əliyev 

tərəfindən Ulu Öndərimiz Heydər Əliyevin yaratdığı 

partiyanın 30 illiyi münasibəti ilə həmkarlarımı və məni 

də təltif etdiyinə görə çox böyük minnətdarlığımı bil-

dirirəm. Bu bizə fərəh gətirməklə yanaşı, üzərimizə vətə-

nimizə, xalqımıza xidmət etmək və partiyamıza sədaqətli 

olmaq məsuliyyətini qoyur. Bir daha cənab Prezidentimə 
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çox böyük minnətdarlığımı bildirirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Aydın müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, çıxış etmək istəyən yoxdur və mən 

qanun layihələrini səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, 17-ci 

məsələyə münasibət bildirin.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 2 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Mən 18-ci məsələni səsə qoyuram. Buyurun, münasibət 

bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bununla da bizim iclasımız başa 

çatdı, hamıya təşəkkür edirəm. Növbəti iclasın vaxtı haq-

qında sizə əlavə məlumat veriləcək. Sağ olun.  
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ALTINCI ÇAĞIRIŞ 

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASI 

MİLLİ MƏCLİSİNİN 

XI SESSİYASI İCLASININ 

 

PROTOKOLU № 112 
 

Milli Məclisin iclas salonu. 

6 dekabr 2022-ci il. 
 

İclasa Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 

sədri Sahibə Qafarova sədrlik etmişdir. 
 

İclasda Milli Məclisin 101 deputatı iştirak etmişdir. 
 

Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 95 

Yetərsay 83 
 

İclasın gündəliyinə aşağıdakı məsələlər daxil idi: 
 

1. Siyasi partiyalar haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

2. “Dini etiqad azadlığı haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

3. “Azərbaycan Respublikasında mənzil fondunun özəl-

ləşdirilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

4. “Valyuta tənzimi haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
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5. “Maliyyə-sənaye qrupları haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

6. “Əmtəə nişanları və coğrafi göstəricilər haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edil-

məsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

7. Azərbaycan Respublikasının 1999-cu il 7 dekabr 

tarixli 768-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Gömrük 

orqanlarında xidmət haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 

8. “Avtomobil yolları haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

9. Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində də-

yişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

10. “Banklar haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

11. “Lotereyalar haqqında” Azərbaycan Respublikası-

nın Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

12. “Daşınmaz əmlakın dövlət reyestri haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

13. “İpoteka haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
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14. “Əmanətlərin sığortalanması haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

15. “Dövlət borcu haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

16. “Sığorta fəaliyyəti haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

17. “Bank olmayan kredit təşkilatları haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

18. “İnvestisiya fondları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

19. “Qiymətli kağızlar bazarı haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

20. “Lisenziyalar və icazələr haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

21. “Azərbaycan Respublikası vətəndaşının şəxsiyyət 

vəsiqəsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qa-

nununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

22. “Pasportlar haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
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23. “Yaşayış yeri və olduğu yer üzrə qeydiyyat haq-

qında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 

24. “Azərbaycan Respublikası Milli Məclisi deputatının 

statusu haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanunun-

da dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

25. Azərbaycan Respublikasının 1997-ci il 30 dekabr 

tarixli 421-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Azər-

baycan Respublikasında daimi yaşayan vətəndaşlığı olma-

yan şəxslərin xüsusi sənədləri haqqında Əsasnamə”də 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

26. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

27. “Məhkəmə və hüquq mühafizə orqanları işçilərinin 

dövlət icbari şəxsi sığortası haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

28. Azərbaycan Respublikasının 1999-cu il 8 dekabr 

tarixli 773-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Yaşayış 

yeri və olduğu yer üzrə qeydiyyat haqqında” Azərbaycan 

Respublikası Qanununun tətbiqi haqqında Əsasnamə”də 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

29. Azərbaycan Respublikasının 2001-ci il 29 iyun tarixli 

168-IIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 

Respublikasının daxili işlər orqanlarında xidmət keçmə 

haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 



 113 

30. “Hüquqi şəxslərin dövlət qeydiyyatı və dövlət 

reyestri haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

31. “İnzibati icraat haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

32. “Azərbaycan Respublikası Əhalisinin Dövlət Re-

yestri haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

33. Azərbaycan Respublikasının 2007-ci il 10 aprel ta-

rixli 267-IIIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Azər-

baycan Respublikasına qayıdış şəhadətnaməsinin veril-

məsi qaydası haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

34. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

35. Azərbaycan Respublikasının Şəhərsalma və Tikinti 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

36. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəllə-

sində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

37. “Seleksiya nailiyyətləri haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

38. “Torpaq icarəsi haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
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39. “Hərbi qulluqçuların dövlət icbari şəxsi sığortası 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda də-

yişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanu-

nunun layihəsi (ikinci oxunuş). 

40. Azərbaycan Respublikasının 1997-ci il 3 oktyabr 

tarixli 377-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Hərbi 

xidmətkeçmə haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

41. “Hərbi vəzifə və hərbi xidmət haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

42. “Ətraf mühitin mühafizəsi haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

43. Azərbaycan Respublikasının Ailə Məcəlləsində də-

yişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

44. “Elektron imza və elektron sənəd haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

45. “Azərbaycan Respublikasının diplomatik nümayən-

dəliklərində və konsulluqlarında xidmət keçən diplomatik 

xidmət əməkdaşlarının və inzibati-texniki xidməti həyata 

keçirən şəxslərin dövlət icbari şəxsi sığortası haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edil-

məsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

46. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-



 115 

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

47. “Sosial müavinətlər haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

48. “Sosial xidmət haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Aşağıdakı məsələlər müzakirə edilmişdir: 

 

Gündəlik haqqında. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Rəşad Mahmudov, 

Ceyhun Məmmədov, Elman Nəsirov, Fazil Mustafa, Əli 

Məsimli, Fəzail Ağamalı, Anar İsgəndərov, Aqil Abbas, 

Azay Quliyev, Zahid Oruc, Razi Nurullayev 

 

 
Təklif: Gündəlik qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.01 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

1. Siyasi partiyalar haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Fəzail İbrahimli, Əli 

Hüseynli, Zahid Oruc, Fazil Mustafa, Kamilə Əliyeva, 
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Vüqar Bayramov, Qüdrət Həsənquliyev, Sabir Rüstəm-

xanlı, Kamran Bayramov, Emin Hacıyev, Elşən Musayev, 

Siyavuş Novruzov, Aydın Hüseynov, Cavid Osmanov, 

Naqif Həmzəyev, Sahib Alıyev, Etibar Əliyev, Hikmət 

Məmmədov, Fəzail Ağamalı, Razi Nurullayev, Ziyafət 

Əsgərov  
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.41 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihənin adı, preambulası, 1–4-cü maddələr 

qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.38 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 5–9-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.39 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 10–19-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 20–22-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 23–28-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 29-cu və 30-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.41 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.41 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

2. “Dini etiqad azadlığı haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Azər Badamov, 

Etibar Əliyev, Sabir Rüstəmxanlı 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.50 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

3. “Azərbaycan Respublikasında mənzil fondunun 

özəlləşdirilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikası-

nın Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.51 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

4. “Valyuta tənzimi haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci və 2-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 3-cü və 4-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

5. “Maliyyə-sənaye qrupları haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

6. “Əmtəə nişanları və coğrafi göstəricilər haq-

qında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyi-

şiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

7. Azərbaycan Respublikasının 1999-cu il 7 dekabr 

tarixli 768-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Gömrük orqanlarında xidmət haqqında Əsasna-

mə”də dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

8. “Avtomobil yolları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 



 125 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

9. Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

10. “Banklar haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 4–6-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 7–9-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.25 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

11. “Lotereyalar haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.25 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

12. “Daşınmaz əmlakın dövlət reyestri haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

13. “İpoteka haqqında” Azərbaycan Respublikası-

nın Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 3-cü maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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14. “Əmanətlərin sığortalanması haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edil-

məsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun la-

yihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.56 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.29 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
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15. “Dövlət borcu haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.56 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.29 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
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16. “Sığorta fəaliyyəti haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 4–7-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

17. “Bank olmayan kredit təşkilatları haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 3-cü maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.32 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.32 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

18. “İnvestisiya fondları haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.58 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.32 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 4–6-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 7–10-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

19. “Qiymətli kağızlar bazarı haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.58 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.34 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 4–6-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.34 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 7–9-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 10-cu və 11-ci  maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
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20. “Lisenziyalar və icazələr haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
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21. “Azərbaycan Respublikası vətəndaşının şəxsiy-

yət vəsiqəsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Kamal Cəfərov  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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22. “Pasportlar haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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23. “Yaşayış yeri və olduğu yer üzrə qeydiyyat haq-

qında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyi-

şiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanu-

nunun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

24. “Azərbaycan Respublikası Milli Məclisi depu-

tatının statusu haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

25. Azərbaycan Respublikasının 1997-ci il 30 dekabr 

tarixli 421-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Azərbaycan Respublikasında daimi yaşayan vətən-

daşlığı olmayan şəxslərin xüsusi sənədləri haqqında 

Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

26. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 91 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 4-cü və 5-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.42 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

27. “Məhkəmə və hüquq mühafizə orqanları işçilə-

rinin dövlət icbari şəxsi sığortası haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 100 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.42 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 



 149 

28. Azərbaycan Respublikasının 1999-cu il 8 dekabr 

tarixli 773-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş “Ya-

şayış yeri və olduğu yer üzrə qeydiyyat haqqında” 

Azərbaycan Respublikası Qanununun tətbiqi haqqın-

da Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

29. Azərbaycan Respublikasının 2001-ci il 29 iyun 

tarixli 168-IIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Azərbaycan Respublikasının daxili işlər orqanlarında 

xidmət keçmə haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

30. “Hüquqi şəxslərin dövlət qeydiyyatı və dövlət 

reyestri haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qa-

nununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.46 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

31. “İnzibati icraat haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.46 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

32. “Azərbaycan Respublikası Əhalisinin Dövlət Re-

yestri haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

33. Azərbaycan Respublikasının 2007-ci il 10 aprel 

tarixli 267-IIIQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Azərbaycan Respublikasına qayıdış şəhadətnamə-

sinin verilməsi qaydası haqqında Əsasnamə”də dəyi-

şiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanu-

nunun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 87 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

34. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsin-

də dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.49 dəq.) 

Lehinə 90 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 4–6-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.49 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

35. Azərbaycan Respublikasının Şəhərsalma və Tikin-

ti Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 3-cü maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.51 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.51 dəq.) 

Lehinə 88 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

36. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəllə-

sində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.06 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 4–6-cı maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 1 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 87 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 7–9-cu maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 10–12-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 13-cü və 14-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 92 



 160 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

37. “Seleksiya nailiyyətləri haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barə-

də Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikin-

ci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Rzayev 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.06 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 91 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

38. “Torpaq icarəsi haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 93 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

39. “Hərbi qulluqçuların dövlət icbari şəxsi sığortası 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Ziyafət Əsgərov  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 99 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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40. Azərbaycan Respublikasının 1997-ci il 3 oktyabr 

tarixli 377-IQ nömrəli Qanunu ilə təsdiq edilmiş 

“Hərbi xidmətkeçmə haqqında Əsasnamə”də dəyişik-

lik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanunu-

nun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.57 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.57 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 



 165 

41. “Hərbi vəzifə və hərbi xidmət haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edil-

məsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun la-

yihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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42. “Ətraf mühitin mühafizəsi haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Fatma Yıldırım 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

43. Azərbaycan Respublikasının Ailə Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Hicran Hüseynova  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.09 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

44. “Elektron imza və elektron sənəd haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Bəxtiyar Əliyev  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.09 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.01 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

45. “Azərbaycan Respublikasının diplomatik nüma-

yəndəliklərində və konsulluqlarında xidmət keçən dip-

lomatik xidmət əməkdaşlarının və inzibati-texniki xid-

məti həyata keçirən şəxslərin dövlət icbari şəxsi sığor-

tası haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanunun-

da dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Səməd Seyidov 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 
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İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.01 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

46. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 
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Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Vüqar Bayramov  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

47. “Sosial müavinətlər haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci 

oxunuş). 
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Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

48. “Sosial xidmət haqqında” Azərbaycan Respub-

likasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxu-

nuş). 
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Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.11 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.04 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.04 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 

Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisinin sədri 

 

Sahibə Qafarova 
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MİLLİ MƏCLİSİN İCLASI 
 

6 dekabr 2022-ci il. Saat 11. 
 

Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin sədri 

Sahibə Qafarova sədrlik edir 
 

Sədrlik edən. Xoş gördük, hörmətli deputatlar, hörmət-

li media nümayəndələri, hörmətli həmkarlar. Xahiş edi-

rəm, qeydiyyatdan keçin. Buyurun.  
 

Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 95 

Yetərsay 83 
 

Çox sağ olun, yetərsay var. İclasa başlaya bilərik. Xahiş 

edirəm, gündəliyə də münasibət bildirin. Gündəlik hamı-

nızda var. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.01 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 



 175 

Çox sağ olun, gündəlik qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, gündəmdə, gündəlikdə olan mə-

sələlərlə bağlı kim yazılmaq istəyirsə, buyurun, 30 dəqi-

qəmiz var. 10 nəfər çıxış edəcək.  

Bu siyahı dəyişir. Sədaqət Vəliyeva axırıncı olacaq. 

Yox, indi Razi Nurullayev. Sədaqət xanım, deyəsən, heç 

yazılmamısınız.  

 Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Yazılmısınız? Necə? Sonra özünüz da-

nışarsınız.  

Rəşad Mahmudov. Rəşad müəllim, buyurun. 

R.Mahmudov. Çox hörmətli xanım sədr, çox dəyərli 

millət vəkilləri. Mən bir məsələni gündəmə gətirmək istə-

yirəm. Son zamanlarda ölkəmizdə bəzi dərman vasitələ-

rinin tapılmaması halları artıb. Bu, həm xəstələr, həm tibb 

müəssisələri, həm də həkimlər üçün problemlər yaradır. 

Xüsusən müalicədə təsirli sayılan dərmanların və onların 

eyni tərkibli əvəzedicilərinin olmaması pasientlərin müali-

cəsinin gedişatında sıxıntılara səbəb olur. Dərman qıtlığı 

və xəstələrin düşdüyü vəziyyət ciddi və təcili tədbirlər 

görülməsini labüd edir. Problemin həlli üçün əvvəla 

səbəbləri doğru şəkildə dəqiqləşdirmək lazımdır.  

Zənnimcə, bunun üç başlıca səbəbi ortadadır. Bun-

lardan ikisi, əlbəttə ki, bizdən asılı olmayan beynəlxalq 

səbəblərdir. Biri isə zənnimcə, ölkədaxili məsələdir. Hər 

bir qurum və təşkilatda görüş zamanı da hər kəs problemin 

ciddiliyini anlayır, qəbul edir, həlli üçün arzu və istəklərini 

ortaya qoyur. Amma əfsuslar olsun ki, hələ də problem öz 

həllini tapmayıb.  

Birinci problem, əlbəttə ki, pandemiyanın dünya iqti-

sadiyyatı üçün yaratmış olduğu sıxıntıların bu gün də hiss 

olunmasıdır. Xüsusən istehsal və istehlak zəncirindəki 
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qopmalar. Logistika xərclərinin dünyada bəlkə də son əlli 

ildəki ən yüksək həddə çatması dünyada qiymət artımının 

və əlçatanlığın çətinləşməsində əsas səbəblərdən biridir. 

İkinci vacib məqam, əlbəttə ki, Rusiya–Ukrayna arasın-

dakı müharibənin bu ölkələrdən dərman idxalına mane 

olmasıdır. Nəticədə, baş verən hadisələr fonunda dünyada 

qiymət qalxır və tələbatı yüksək olan preparatlara əlça-

tanlıq xeyli azalır. Dərmanların qiymətləri gün keçdikcə 

yüksəlməkdədir və bu, sadəcə, bizim ölkəyə aid bir məsələ 

deyil. Bu, hazırda bütün dünya ölkələri üçün  var olan real 

problemlərdən biridir.  

Üçüncü səbəbə keçmədən əvvəl bir məqamı dilə 

gətirmək istəyirəm. Dünya təcrübəsinə nəzər saldıqda ay-

dın görünür ki, ölkələrdə dərman preparatlarının istehsalı, 

idxalı və təminatı ilə özəl şirkətlər məşğuldur. Dövlət, 

sadəcə, tənzimləyici mövqedən çıxış edir. Ölkəmizdə də 

bu prosesə nəzarət mexanizmi, yəni keyfiyyəti və qiyməti 

tənzimləyən qurumlar Səhiyyə Nazirliyinin aidiyyəti 

qurumu və Tarif Şurasıdır. Üçüncü vacib məsələ, bir az 

əvvəl dediyimiz daxili məsələ olan problem isə yuxarıda 

sadalanan problemlərin, yəni qiymət artımı ilə birlikdə 

dünyadakı əlçatanlığın azaldığı bir dönəmdə bu reallığa 

çevik reaksiya verən qiymət tənzimləmə mexanizminin 

olmamasıdır. Dərmanları idxal edən özəl şirkətlər də bir 

çox hallarda dərmanların qiymətini yaranmış vəziyyətə 

uyğun qaldıra bilmədikləri üçün onların ölkəmizə gətiril-

məsinin zərərli olduğunu bildirirlər. Düşünürəm ki, 

mövcud reallıqlar, ölkədə həyata keçirilən səhiyyə islahat-

ları sözügedən mexanizmlərin təkmilləşdirilməsini diktə 

edir. Diqqətinizə görə sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Ceyhun Məmmədov. Buyurun. 

C.Məmmədov. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 
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hörmətli həmkarlar. İranın bir sıra xəbər agentlikləri, eləcə 

də televiziya kanalları və xüsusi ilə də “Səhər” kanalını 

qeyd etməliyik ki, bu gün də Azərbaycan xalqının, həm də 

Prezidentinin ünvanına davamlı olaraq hədyanlar yağdı-

rırlar. Eyni zamanda, biz İranın radiolarının Azərbaycanın 

bir sıra bölgələrində bizim efir məkanına müdaxilə etdi-

yini görürük. Digər bir məqam isə İranın sosial şəbəkə-

lərdə müəyyən səhifələr yaradaraq, Azərbaycanda yaşayan 

xalqların adlarından istifadə edərək ölkəmiz əleyhinə 

təbliğatı davam etdirməsidir. Xüsusi ilə də “Səhər” kana-

lında zaman-zaman yayımlanan videolar qısa şəkildə kəsi-

lərək, bu səhifələrdə talış və ya digər adlar altında davamlı 

olaraq paylaşılır və burada bir daha Azərbaycanın ünva-

nına müəyyən fikirlər səsləndirilir.  

“Səhər” kanalının, eləcə də İranın radiolarının Azərbay-

canın efir məkanına müdaxiləsi ilə bağlı uzun müddət 

Azərbaycanda müzakirə getdi, amma hələ də bu məsələ 

həllini tapmayıb. Mən hesab edirəm, biz bu barədə düşün-

məliyik, bu imkanlar, bunun yayımlanmasının qarşısının 

hansısa formada alınması, – düzdür, “Səhər” kanalı peyk 

vasitəsilə yayımlanır, – eyni zamanda, radioların müdaxilə 

məsələsi ciddi şəkildə nəzarətə götürülməlidir. İndi  biz 

zaman-zaman bölgələrə gedirik, bölgələrə gedəndə bu 

məsələ özünü açıq şəkildə göstərir. Birdən-birə Azərbay-

can radiosu yox, İranın hansısa radiosu peyda olur və biz 

orada hansısa bir dini müzakirə aparıldığının şahidi olu-

ruq. Ona görə, bax, həm bu sosial şəbəkələrdə aparılan 

konkret səhifələr var, oradakı təbliğat, bu kanalın, həm də 

İranın radiosunun müdaxiləsinin qarşısının alınması isti-

qamətində addımlar atılmalıdır.  

Eyni zamanda, burada başqa bir məqam da ondan 

ibarətdir ki, mən  hesab edirəm, biz artıq yeni bir mərhə-
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ləyə daxil olmuşuq. Bizim İranda yaşayan soydaşlarımıza 

ünvanlanmış radio verilişlərinin, televiziya verilişlərinin 

hazırlanması istiqamətində də addımlar atmalıyıq. Digər 

bir məsələ, – düzdür, Azərbaycanda bu başladı, sonrakı 

dövrdə davam etmədi, – mən hesab edirəm, müxtəlif dil-

lərdə, xüsusi ilə fars dilində, ərəb dilində Azərbaycan 

həqiqətlərinin təbliği, eləcə də ermənilərin vəhşiliyinin 

ifşası istiqamətində də biz mütləq təbliğat işini qur-

malıyıq. Bu gün bunu qardaş Türkiyə edir, indi Türkiyə 

TRT-nin ərəbcə kanalı var və ya digər dillərdə bu istiqa-

mətdə işlər görülür. Biz də indidən informasiya mühari-

bəsində gələcəkdə qələbəmizi daha da gücləndirmək üçün 

bu addımları atmalıyıq. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən.  Sağ olun. Elman Nəsirov. Buyurun. 

E.Nəsirov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkarlar. 

Məlum olduğu kimi, torpaqlarımızın 30 il ərzində işğal 

altında olduğu dövrdə münaqişənin dondurulması siyasəti 

həyata keçirilirdi. İndi də postmünaqişə dövrü reallıqla-

rında da biz yenidən dondurulma siyasətinin həyata 

keçirilməsinə şahidlik edirik. İndi nəyi dondururlar? İndi 

isə Ermənistan–Azərbaycan münasibətlərinin normallaş-

dırılması istiqamətində əldə edilmiş razılaşmaların don-

durulması prosesləri getməkdədir. İndiyə kimi hansı sə-

nədlərə imza atılıbsa, onun icrasının ya minimuma endiril-

məsi, ya da, ümumiyyətlə, dondurulması və dayandırıl-

ması prosesi getməkdədir. Bu da növbəti dəfə o ənənəvi 

dondurma siyasətinə qayıdışdır və onun nələrə gətirib 

çıxardığı hər kəsə bəllidir. İndiki vəziyyətin mürəkkəbliyi 

həm də onunla bağlıdır ki, Ermənistan–Azərbaycan mü-

nasibətlərinin normallaşdırılmasında iki tərəf həlledici 

tərəf qismində iştirak etsəydi, iki tərəf bu postmüharibə 

dövrü məsələlərini həll etsəydi, bəlkə də çoxdan razılaşma 
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əldə edilmiş olardı. Saydıqda təxminən 5-7 vasitəçinin 

olduğunu görürük. Hazırda təxminən 5-7 vasitəçi bu 

prosesdə iştirak etmək istəyir və xüsusi ilə də İranın bu 

proseslərdə pozucu fəaliyyəti hər kəsə bəllidir, göz 

qabağındadır. İranın bu proseslərə müdaxiləsi və iştirak 

perspektivləri, onların bu niyyətdə olması, əslində, re-

gionda yenidən uzunmüddətli bir münaqişə ocağının sax-

lanması mənafeyinə xidmət göstərmiş olar.  

Diplomatiya tarixi onu göstərir ki, xüsusi ilə bu kimi 

münaqişələrin həll edilməsi üçün ilk növbədə ortada sülh 

müqaviləsinin layihəsi olmalıdır. Sülh müqaviləsinin 

layihəsi olmadan aparılan danışıqlar nəticə etibarilə heç 

bir nəticəyə gətirib çıxarmır. Ona görə də beynəlxalq 

praktikadan bilirsiniz ki, belə hallar geniş yayılıb, tərəflər 

ilk növbədə mübahisə predmeti olmayan məsələləri bir 

səbətə toplayırlar. Məsələn, Azərbaycan və Ermənistanın 

siyasi liderlərinin görüşü, vətəndaş cəmiyyəti institut-

larının təmasları, din xadimlərinin, ekspertlərin görüşü, o 

məsələlərdə ki problem yoxdur, onları bir səbətə toplamaq 

olar. O məsələlərdə ki 50 faizlik razılaşma əldə edilib, o 

məsələləri ikinci səbətə toplamaq olar və hətta danışıqların 

gedişatında birinci və ikinci səbətləri birləşdirib bir səbətə 

çevirmək olar. Nəhayət, həllini tapa bilməyən, mövqelərin 

180 dərəcə fərqli olduğu məsələləri isə üçüncü səbətə 

toplamaq olar.  

İndi biz 30 illik münaqişə tarixində olduğu kimi, onu 

görürük ki, hər dəfə Ermənistanla danışıqlarda elə mə-

sələlər qoyurlar, tutaq, o məsələ ətrafında əvvəlki görüş-

lərdə razılıq əldə edilmişdir. Ona görə də, hesab edirəm ki, 

yanaşmalar dəyişməlidir. İlk növbədə həllini tapa bilən 

məsələlər qoyulmalıdır. Həllini tapıbsa, bir daha onlara 

qayıtmaq lazım deyil. Təşəkkür edirəm.  
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Sədrlik edən. Sağ olun. Fazil Mustafa. 

F.Mustafa. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkillərti. Ötən iclasda biz Fransa Senatının qəbul etdiyi 

bədnam qərara hamılıqla münasibət bildirdik və orada 

səsvermədə 256 deputatın etdiyi yaramazlıqlara çox sərt 

reaksiyamızı ortaya qoyduq. Amma bununla yanaşı, biz 

həm də bir şeyi unutduq. Biz həm də özümüzə aid olan 

yarıtmazlıq barədə bir kəlmə danışmağı unutduq. Bu 

yarıtmazlıq nədən ibarətdir?  İstər Fransa, istər Belçika, 

istərsə də Almaniya və başqa ölkələr olsun, necə ola bilir 

ki, bir parlamentdə 256 nəfər Azərbaycanın əleyhinə səs 

verir və bir nəfər də olsun Azərbaycanın lehinə səs 

vermir? 30 ildir orada diplomatik korpusumuz fəaliyyət 

göstərir, 30 ildir müstəqil dövlətik. Yəni bu səfirlərin heç 

birinin bir-iki şəxsi dostu da yoxdur? Münasibət quracağı 

5-6 adam da yoxdur? Yəni hamı elə erməninin təsiri 

altındadır, kiçik bir erməni xalqı hamını ələ alıb? Bu, 

inandırıcı gəlmir. Biz artıq özümüzə aid olan bir sıra 

məsələləri həll etmədiyimizə görə problemlər yaşayırıq. 

Bir çox hallarda bu istiqamətdə fəaliyyət göstərən insanlar 

qabiliyyətə görə yox, qabiliyyətsizliyə görə daha da yuxarı 

vəzifələrə çəkilirlər. Uzun illərdir bir ölkədə... Baxın, 

bizim xeyli səfirlərimiz var ki, həmin ölkədə onun sözünü 

Prezident də eşidir, ölkənin Baş naziri də eşidir, öz 

nüfuzuna, hərəkətinə görə, əlaqələr qurma qabiliyyətinə 

görə bunu edir.  

Azərbaycan yeganə ölkədir ki, bizim bir Xarici İşlər 

Nazirliyimiz yoxdur, iki Xarici İşlər Nazirliyimiz var. Bir 

də Diasporla İş üzrə Dövlət Komitəmiz var. Bir yerdə bu 

yükü götürmək imkanlarımız kifayət qədər genişdir. Bizdə 

xeyli pul ayrılır büdcədən. 20 Yanvar, Xocalı soyqırımı ilə 

bağlı tədbirlər keçirməyə, Azərbaycanı tanıtmağa. Azər-
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baycanı bu formada tanıtmağa nə ehtiyac var? Elə 

Azərbaycanın Prezidenti öz çıxışı, davranışı, apardığı 

müzakirələrlə Azərbaycanı ən yüksək səviyyədə tanıdır 

da, bunu ayrı-ayrı adamların etməsinə çox da gərək 

yoxdur. Amma ayrı-ayrı ölkələrdə korpuslarımızda çalışan 

diplomatlarımız ən azı orada olduqları 5 il müddətdə orada 

olan səlahiyyətli şəxslərlə, müəyyən dərəcədə təsiredici 

imkana sahib olan insanlarla əlaqə qurmağı bacarmalı-

dırlar. Bir çoxları bu qabiliyyətdən məhrumdurlar. Sadəcə, 

5 il vaxtını öldürüb gəlirlər və sonradan da bunlar haq-

qında hər hansı bir şəkildə bir müzakirə açılmır, bir 

soruşulmur ki, bu müddət ərzində sən nə işlər gördün? 

Ona görə də, biz bu məsələdə başqalarını qınamaqda 

haqlıyıq, amma özümüzə aid olan, özümüzün fəaliy-

yətsizliyimizlə bağlı məsələləri də açıq müzakirə etməyə 

ehtiyacımız var ki,  gələcəkdə bu hadisələr təkrar olunma-

sın. Diqqətinizə görə sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Əli Məsimli. Əli müəllim, 

buyurun. 

Ə.Məsimli. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Məlum olduğu 

kimi, dekabrın 2-də Azərbaycan Respublikasının Prezi-

denti İlham Əliyev  və birinci xanım Mehriban Əliyeva 

Şəki şəhərinə səfər etmişdilər. Səfər çərçivəsində bölgənin 

sosial-iqtisadi baxımdan inkişafına töhfə verə biləcək bir 

sıra icrası başa çatmış infrastruktur layihələrinin açılışı 

edilmişdir və bunu çox müsbət qiymətləndiririk. Qara-

məryəm–İsmayıllı–Şəki avtomobil yolunun Oğuz–Şəki 

hissəsinin yenidənqurmadan sonra açılışı təkcə Şəkinin 

deyil, eyni zamanda, Balakəndən Bakıya qədər olan yol 

boyu yerləşən bütün rayonların inkişafına öz töhfəsini 

verəcəkdir. Eyni zamanda, Orta Zəyzid kəndində “Green 

Factory” Məhdud Məsuliyyətli Cəmiyyətinin quru meyvə 
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istehsalı müəssisəsinin işə salınması Şəkidə yeni emal 

müəssisələrinin yaradılması işinə impuls verməklə, ra-

yonun gələcək sosial-iqtisadi inkişafına və yeni iş yerləri-

nin açılmasına müsbət təsir göstərəcəkdir. Bununla yanaşı, 

bir məqamı xüsusi qeyd eləmək istəyərəm ki, həmin 

görüşlərdə Azərbaycan Prezidentinin Şəki  Xan Sarayının 

təmiri məsələsini gündəmə gətirməsini biz yüksək 

səviyyədə qiymətləndiririk.  

Hörmətli sədr, bu il martın 10-da Azərbaycan Pedaqoji 

Universitetinin Şəki filialının 30 illiyi təntənə ilə qeyd 

edildi. Həmin ərəfədə deyilən məsələləri xüsusi qeyd 

eləmək istəyərəm ki, Şəki filialının regionun inkişafında 

böyük xidmətləri olub. Orada 5000-dən artıq kadr yetiş-

dirilib, o da ölkənin müxtəlif hissələrində öz töhfəsini 

verir. Bunu müsbət qiymətləndirirəm, eyni zamanda, 

orada mənim oxuduğum bir sıra mühazirələr və auditori-

yanın səviyyəsi belə bir fikir söyləməyə əsas verir ki, artıq 

Azərbaycan Pedaqoji Universitetinin Şəki filialının müs-

təqil bir universitetə çevrilməsi zamanı gəlib çatıb. Həm 

də bu il onun yubiley ili olduğuna görə, hesab edirəm, bu, 

böyük töhfə olar. Bu tribunadan bildirirəm ki, orada ola 

bilər, bir məqam həmişə xüsusi qeyd olunar. Amma Şəki 

ziyalıları, ətraf rayonların ziyalıları ilə mənim söhbətim 

belə fikir söyləməyə əsas verir ki, əgər müstəqil uni-

versitetə keçirilsə, – təkcə mən deyil, orada mühazirələr 

oxuyur, bir sıra istiqamətlərdə dəstək verirlər, – həmin 

rayonun onlarca ziyalısı universitetin Şəki filialında dərs 

demək və mühazirələr oxumaqla həmin filialı beynəlxalq 

praktikada öz əksini tapan səviyyəyə qaldırmağa hazır-

dırlar.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Fəzail Ağamalı. Sualınız var, 

buyurun, 1 dəqiqə.  
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F.Ağamalı. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli həmkarlar. İran molla rejimi son vaxtlar gü-

neydəki soydaşlarımıza qarşı geniş şəkildə repressiya tət-

biq etməkdə, insanları qətlə yetirməkdə, kütləvi şəkildə 

onları həbsxanaya salmaqdadır. Bu baxımdan artıq düşü-

nürəm ki, Azərbaycanda insan haqları ilə məşğul olan 

qeyri-hökumət təşkilatları İran molla-fars rejiminin bu 

antibəşəri və antiinsani hərəkətlərinə münasibətini bəya-

natla, ən müxtəlif sənədlərlə bildirməlidir və dünyada in-

san haqları ilə məşğul olan qeyri-hökumət təşkilatlarının 

da  diqqətini buna yönəltməlidir. Diqqətinizə görə təşək-

kür edirəm.  

Sədrlik edən. Naqif Həmzəyev, məndə məlumat var ki, 

növbənizi vermisiniz Anar müəllim İsgəndərova. Anar 

müəllim, buyurun.  

Xahiş edirəm, bu praktikanı qurtarın. Kim yazılırsa, o 

da çıxış eləsin.  

 Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Bu gün olar. Anar müəllim, buyurun. 

A.İsgəndərov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputat 

həmkarlar və media nümayəndələri. 104 il bundan əvvəl, 

yəni 1918-ci il dekabrın 7-də müsəlman Şərqində çox-

partiyalı sistem əsasında Azərbaycan parlamenti təsis 

olundu. Bu parlamentin dünya parlamentlərindən fərqi o 

idi ki, Azərbaycan xalqına müraciətində deyildiyi kimi, 

Azərbaycanda yaşayan bütün xalqların nümayəndələri 

sayından asılı olmayaraq, parlamentdə təmsil olunmaq 

hüququ qazanırdılar. Seçki qanununa görə 24 min seçiciyə 

bir deputat yeri düşürdü. Lakin gürcü və polyakların sayı 

həmin tələbi ödəmirdi. Bütün bunlara baxmayaraq, pol-

yaklara, gürcülərə, almanlara və yəhudilərə, hər birinə bir 

deputat yeri verildi.  
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Azərbaycan parlamentinin 1919-cu ilin iyulunda seçki-

lərdə qadın və kişi bərabərliyi haqqında qanun o dövrün 

ən böyük hadisələrindən biri idi. Halbuki bizə demok-

ratiya dərsi keçmək istəyən əksər Avropa dövlətləri bu 

qanunu İkinci Dünya müharibəsindən sonra qəbul  etdilər. 

Azərbaycan parlamentinin ən böyük uğurlarından biri 

Paris Sülh Konfransı ilə bağlıdır. Azərbaycan parlamen-

tinin sədri, ancaq parlament sədri kürsüsündə bir dəfə 

oturmayan Əlimərdan bəy Topçubaşovun rəhbərlik etdiyi 

nümayəndə heyəti 1919-cu ilin yanvarında başlanan Paris 

Sülh Konfransına mayın sonlarında qoşula bildi. Mayın 

28-də ermənipərəst ABŞ prezidenti Vudro Vilson Əlimər-

dan bəy Topçubaşovu qəbul etdi. O soruşdu: “Kartli, 

Kaxeti, İmeretiya, Gürcüstan məlum, Hayastan dünəndən 

məlum, bəs Azərbaycan haradan çıxdı?”. Ancaq Azərbay-

can nümayəndə heyətinə tövsiyəsi bundan ibarət oldu ki, 

Avropanın nüfuzlu dövlətlərindən birinin himayəsini 

qəbul etsin və beləliklə, öz işlərini davam etdirsin, müs-

təqilliyi tanımaqdan söhbət gedə bilməz. Ancaq Azərbay-

canın nümayəndə heyəti geri çəkilmədi və nəhayət, 1920-ci 

il yanvarın 11-də Paris Sülh Konfransının Ali Şurası bizi, 

Azərbaycanı de-fakto tanıdı. Ancaq Fransa başda olmaqla, 

bütün Avropa dövlətləri Ermənistanın müstəqilliyini ta-

nıtmaq üçün nə cəhdlər göstərdisə də, onun heç biri alın-

madı.  

Azərbaycan parlamentinin ən uğurlu hadisələrindən biri 

İranla bağlı məsələlərdir. Məlumdur ki, İran elan olunan 

cümhuriyyətə qarşı hər cür təhdidlər göstərirdi. Ancaq bü-

tün bunlara baxmayaraq, 1920-ci il martın 20-də Azərbay-

canı de-yure tanıyan ilk dövlət İran dövləti oldu. Təbii ki, 

parlament 17 ay fəaliyyət göstərdi. 230 qanun qəbul etdi, 

135 iclas oldu. Bütün bu...  
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Sədrlik edən. Anar müəllim, Sizə neçə dəqiqə lazımdır?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Aqil Abbas. Buyurun, 

Aqil müəllim.  

A.Abbas. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Məni bir mə-

sələ maraqlandırır, son zamanlar teatrlardan mənə, yəqin 

başqa deputat yoldaşlara da müraciətlər olunur. Yaşlı 

aktyorları məcburi qaydada təqaüdə göndərirlər. Bunların, 

sənətkarın yaşı olmur. Şairə deyəkmi 85 yaşından sonra 

şer yazma, rəssama deyəkmi çəkmə? Sənətkar yaradıcı 

adamdır, o cümlədən aktyor da yaradıcı adamdır.  

İsmayıl Osmanlı, Məmmədrza Şeyxzamanov, Ağasadıq 

Gəraybəyli, İsmayıl Dağıstanlı, bunlar ən gözəl rollarını 

ən yaşlı vaxtlarında oynayıblar. Məsələn, Rusiyada bir 

Yuri Zerdin var, 100 yaşında səhnəyə çıxıb, yaxud Yelena 

Qoqoleva – ayağı şikəst idi, səhnəyə əlil arabasında 

gətirirdilər. Sənətkarın yaşı olmaz.  

Xüsusən Gənc Tamaşaçılar Teatrı və başqaları, teatr 

direktorlarının hamısı, elə bil ki, özlərinə bir respublika 

yaradıblar, özləri də onların prezidentidir. Yəni Mədəniy-

yət Nazirliyi bu işə bir əncam çəkməlidir.  

Tariyel Qasımov, Azərbaycanın ən böyük aktyorların-

dan biridir və SSRİ-də neçə kinoya, filmlərə çəkilib. Ta-

riyel Qasımovu və başqalarını da göndəriblər istefaya. Bəs 

bunlar nə etsin? 260 manat təqaüdləmi yaşasınlar? Bunlar 

aktyordurlar, aktyorun qədrini bilərlər. Onların yaşına 

uyğun rollar var. Aktyora, sənət adamına, sənətkara bu cür 

münasibət bəsləmək düzgün deyil. Seyid Şuşinski 70 neçə 

yaşında oxuyurdu, Xan Şuşinski də onun kimi. Ona 

deyəydik oxuma, sən təqaüdə çıxmısan. Mədəniyyət Na-

zirliyi bir qərar çıxarsın. Teatrı veriblər direktorların əlinə, 

onlar da bu məsələlərdən istədikləri kimi istifadə edirlər.  
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Xanım sədr, xahiş edirəm, bu məsələ ilə bağlı Mə-

dəniyyət Nazirliyi ciddi bir ölçü götürsün. Mənim sözüm 

bu qədər. Allah o aktyorlara da kömək olsun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Aqil müəllim. Azay Quliyev, 

buyurun.  

A.Quliyev. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli həmkarlar. Bir neçə məsələyə toxunmaq istərdim. 

Birinci, bilirsiniz ki, dünən, 5 dekabr Qərbi Azərbaycan-

dan olan soydaşlarımızın deportasiya günüdür və ümumiy-

yətlə, yaxşı olardı ki, deportasiya günü ilə bağlı ayrıca bir 

gün təsis olunsun və hər il 5 dekabrda bu faciəli an qeyd 

olunsun. Eyni zamanda, deportasiya qurbanlarının da 

xatirəsinə bir abidə ucaldılsa, yaxşı olar ki, hər zaman biz 

bunu xatırlayaq.  

İkinci məsələ, bilirsiniz ki, dünən Türkiyə ilə Azər-

baycan birlikdə “Qardaş yumruğu” adında hərbi təlimə 

başladılar. Hesab edirəm ki, ad kifayət qədər simvolikdir, 

həm də bizi təhdid etmək istəyən, dost olmayan ölkələrə 

açıq bir mesajdır, siqnaldır. Düşünürəm ki, iki qardaş 

ölkənin keçirdiyi bu hərbi təlimdən hər kəs öz dərsini 

almalıdır, xüsusi ilə İran molla rejimi. Çünki son aylar bizi 

açıq şəkildə təhdid etməkdən çəkinmir. Düşünürəm ki, 

dünən təkcə Bakıda deyil, Astarada, Biləsuvarda və digər 

bizim Cənub bölgəmizdə Azərbaycan və Türkiyə ordusu-

nun keçirdiyi bu təlimlər həm də Azərbaycanla Türkiyənin 

vahid ordu sisteminə keçməsi baxımından çox böyük bir 

anlama malikdir.  

Hörmətli həmkarlar, bilirsiniz ki, bir neçə gün bundan 

öncə Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi İrana rəsmi etiraz 

notası təqdim etdi və bu notanın əsas məzmunu bu idi ki, 

14 nəfər İran vətəndaşı qanunsuz olaraq Azərbaycanın 

ərazisinə daxil olmuşdur, hər hansı bir məlumat vermədən, 



 187 

niyyətləri bəlli olmadan bir neçə gün Rusiya sülhməramlı-

larının müvəqqəti yerləşdiyi bölgədə olmuşlar. Hələ də 

İranın Xarici İşlər Nazirliyi bu notaya cavab verməyibdir. 

Biz düşünürük ki, İran rəsmiləri bu məsələyə aydınlıq 

gətirməlidir. Yeri gəlmişkən, onu da qeyd edim ki, bu 

məsələ ilə bağlı jurnalistlərin sualına sülhməramlıların 

rəhbərinin verdiyi cavab da çox qəribə oldu. Sülhməramlı-

ların rəhbəri açıq şəkildə etiraf etdi ki, Laçın yolundan 

gələn mallara və bütövlükdə, şəxslərə nəzarət edə bilmir. 

Bu da çox ciddi bir təhlükədir və düşünün ki, terrorçular, 

nə bilim, silah alverçiləri, narkotik daşıyıcıları Laçın yo-

lunu asanlıqla keçib gələ bilərlər. Ona görə də bu gün 

ictimaiyyətdə haqlı bir tələb var ki, artıq Laçın yolunda 

Azərbaycanın müvafiq qurumlarının, Dövlət Gömrük 

Komitəsinin və Sərhəd Qoşunlarının nəzarət-buraxılış 

məntəqəsi quraşdırılsın. Hesab edirəm, bu, çox legitim bir 

tələbdir, gec-tez biz buna gəlməliyik. Düşünürəm ki, ilkin 

mərhələdə biz bunu sülhməramlılarla və yaxud Türkiyə–

Rusiya Birgə Monitorinq Mərkəzinin əməkdaşları ilə birgə 

həyata keçirə bilərik. Təşəkkür edirəm, xanım sədr.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Sədaqət Vəliyeva, Siz də növbənizi verdiniz?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Zahid müəllim, axırıncı dəfədir. Zahid 

Oruc, buyurun. 

Z.Oruc. Hörmətli xanım sədr. Türkiyə Prezidentinin 

sözçüsü İsmayıl Kalın son müsahibəsində Ermənistanla 

sərhədlərin açılması üçün körpülərin təmirindən, gömrük 

buraxılış məntəqəsinin hazırlanmasından və birgə nahar-

dan danışaraq sülh müqaviləsinin tək şərtinin üçtərəfli 

görüşlər olduğunu bəyan etdi. Dövlət rəhbərlərinə yaxın, 

yüksək ranqlı bir məmurun Ankara və Bakının İrəvanla 
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birbaşa təmaslara keçməsini söyləməsi vasitəçilərin plan-

larını pozmağın tək yoludur. Qələbədən sonra Moskva, 

Brüssel, Soçi və Praqada aparılan danışıqlar göstərdi ki, 

moderatorlara sülh yox, Qafqazlarda hökmranlıq gərəkdir. 

Ona görə də Ermənistanı İran, Rusiya, Fransa, Amerikanın 

əlindən almaq Şuşanı azad etmək qədər mühüm vəzifədir.  

Tarixin absurduna baxın. Hollandiya və Fransa parla-

mentlərinin qərarlarını heç Ermənistanın özü qəbul et-

məyib. Günün birində Co Baydenlə İbrahim Rəisi görüşüb 

Qarabağda vasitəçilikdən danışsalar təəccüblənməyin. Uk-

rayna torpaqlarının müdafiəsinə 93 milyard avro, silah və 

maliyyə yardımı ayıran, Krımı qaytarmağı tələb edən 

NATO üzvlərinin Qarabağa müstəqillik çağırışı ərazi 

bütövlüyünə və hüquqa həqarətdir. Onlara baxanda Pa-

şinyan dost ölkənin rəhbəri kimi görünür. Adam 4 ildir 

keçmiş parlamentarilərdən və yaxud da prezidentlərdən 

xalqımızın intiqamını alır, işğala görə utanır, üsyan edir 

ki, ikinci dövlət avantürası ermənisiz Ermənistan demək-

dir. İrəvan parlamentində Azərbaycanla bağlı ədalətli və 

heç vaxt görünməmiş bəyanatlar səslənir. Məsələn, bey-

nəlxalq ictimaiyyət bizə kömək etməyəcək, 2020-ci ilin 

səhvlərini təkrarlamamalıyıq, Qarabağ məsələsində plan-

kanı aşağı salmalıyıq. Əks halda onlara ümid bəsləməməyi 

xahiş edirlər. “Biz sənədi imzalayacağıq, çoxları bizi 

söyəcək, lakin nəticədə davamlı sülh əldə edəcəyik” söz-

lərini xartırlatmaq kifayətdir.  

Belə şəraitdə xaricdən siyasi hücumlara ən yaxşı cavab 

Əliyevin və Ərdoğanın İrəvanda üçlü sülh görüşüdür. Da-

nışıqları kənar müdaxilə və qəsdlərdən qorumağın ayrı 

yolu yoxdur. Gedib Hindistanda raketlər alan dövləti inan-

dırmalıyıq ki, sizi strateji silahlar yox, Azərbaycan və Tür-

kiyənin qarantiyası xilas edə bilər. 6 oktyabrda Praqada 
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Ərdoğan və Paşinyanın görüşü 100 ilin düşmənçiliyinə, 

qorxu və nifrətinə son qoymaq üçün ilk sınaq oldu. Özü də 

3 dövlət rəhbərinin kənar vasitəçilərə ehtiyacının olma-

dığını tarix də sübut edir. 1921-ci ildə Atatürk, Nərimanov 

və Lukaşinin tapşırığı ilə yüksək təmşilçilər dəfələrlə 

görüşüb Qars müqaviləsini hazırlamışdılar. Türkiyə 

olmasa da, Heydər Əliyevlə Koçaryan 1999-cu ildə sər-

həddə görüşmüşdülər. Ona görə də regionda barış üçün 

təşəbbüsləri xarici mərkəzlər linç edir. Milli informasiya 

məkanımıza yüzlərcə xəbər və kontentlərlə gündəmi for-

malaşdıran onlarca casus şəbəkəsi var. Bir sözlə, Praqa-

dan, Soçidən yaxın və təhlükəsiz şəhərlər Bakı, İrəvan və 

Ankaradır. Ərdoğan və Əliyevin 3 ölkənin paytaxtında 

Paşinyanla görüşləri yeganə yoldur. Xalqlar əbədi mü-

haribə və düşmənçilikdə yaşaya bilməz.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Razi Nurullayev. Sonuncu 

çıxışdır. Razi müəllim, buyurun.  

R.Nurullayev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli depu-

tatlar. Əhalinin sosial vəziyyətinin yaxşılaşdırılması üçün 

hökumət tərəfindən addımlar atılır, parlament tərəfindən 

qanunlar qəbul edilir, amma yenə də bahalaşma fonunda 

atılan addımlar geridə qalır. Elə məhsullar var ki, vətən-

daşlar üçün zəruridir və gərək o məhsulların vətəndaşlar 

tərəfindən şəxsi istifadəsi üçün gətirilməsinə problemlər 

yaradılmasın. Bu məhsullardan biri dərmanlardır. Ölkədən 

xaricə səyahət edənlər geri dönəndə özləri ilə həkimlərin 

yazdığı dərman preparatlarını alıb gətirirlər. Quru 

sərhədləri bağlıdır, yalnız hava yolu ilə mümkündür. Niyə 

bir vətəndaş bir qutudan artıq dərman gətirə bilməz? Dər-

man “iPhone” deyil ki. Vətəndaşın ömürlük, yaxud 3 

aylıq, bir illik atacağı dərmanlar var. O vətəndaş digər 

ölkələrdən gələndə bir neçə aylıq dərmanını alır və 
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zənnimcə, düz edir. Düz etmək məsələsi də deyil, vacib 

olanı edir. Bunu mən də etmək istəyirəm. Çünki vətən-

daşın xaricdən alıb gətirdiyi dərman bizim apteklərdə 

bəzən 5-7 dəfə baha olur. Şəxsən mən xarici ölkəyə ge-

dəndə elə qohum-əqrəbamın məndən xahiş etdiyi dərman-

lar bir zənbil olur. O insanları tanıyıram ki, xəstədir, o 

dərmanlara ehtiyacı var, baha olduğuna görə çatdırıb ala 

bilmir. Heç zaman bir qutudan artıq dərman almamışam. 

Çünki narahat olmuşam ki, hava limanında üzümə söz 

gələr. Amma bu o deməkdir ki, o insan bahaçılığa görə o 

dərmanları ala bilmir, ömrü bir neçə il qısalır. Bu, 

ürəkağrıdıcı mənzərədir.  

İki yol var, ya biz dərmanların qiymətini elə tənzim-

ləməliyik ki, fərq bir dəfə olsun, ya az olsun, ya da in-

sanların şəxsi istifadəsi üçün gətirdiyi dərmanların sərhəd-

lərdə yoxlamaya məruz qalaraq müsadirə edilməsinin qar-

şısını alaq. İnsan xəstə olduğunu və o dərmanlara ehtiyacı 

olduğunu göstərən zaman belə güzəşt edilmir. Mən aidiy-

yəti qurumun əməkdaşlarını qınamıram. Onlar vəzifə 

borclarını yerinə yetirirlər. Bu məsələ hökumətlə ciddi 

müzakirə edilməli və həll yolu qısa zamanda tapılmalıdır. 

İnsanlara, sadəcə olaraq, yazıqdır. Təşəkkür edirəm, 

xanım sədr.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Razi müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, bizim vaxtımız bitdi və biz gün-

dəliyin məsələlərinə keçirik. Qeyd edim ki, bu gün biz 48 

məsələni müzakirə etməliyik və bu məsələlərin hamısı 

ikinci oxunuşda olan qanun layihələridir. Beləliklə, 1-ci 

məsələ. Bu məsələ Siyasi partiyalar haqqında qanun 

layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün mən 

Milli Məclis sədrinin müavini, İctimai birliklər və dini 

qurumlar komitəsinin sədri hörmətli Fəzail İbrahimliyə 
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söz verirəm. Fəzail müəllim, buyurun. 

F.İbrahimli,  Milli Məclis sədrinin müavini, İctimai 

birliklər və dini qurumlar komitəsinin sədri.  

Hörmətli sədr, hörmətli həmkarlar. Keçən plenar 

iclasda bu qanun layihəsi ilə bağlı kifayət qədər ətraflı 

təqdimat oldu və sizlər tərəfindən hərtərəfli müzakirə 

keçirildi. Hesab edirəm ki, sizin hər birinizin axıra qədər 

bildiyi bu məsələ ilə əlaqədar xüsusi təqdimata ehtiyac 

yoxdur. Qanun layihəsi ikinci oxunuş üçün hazırdır, bütün 

tələblərinə cavab verir. Hesab edirəm ki, bunu müzakirə 

etmək olar. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Fəzail müəllim, çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, siz bilirsiniz ki, qanun layihəsinə 

Milli Məclisin daha iki komitəsində baxılmışdır. Hüquq 

siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin rəyini bildirmək 

üçün mən Milli Məclis sədrinin birinci müavini, komitə 

sədri hörmətli Əli Hüseynliyə söz verirəm. Əli müəllim, 

buyurun.  

Ə.Hüseynli, Milli Məclis sədrinin birinci müavini, 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Bizim komitənin 

ümumən rəyi bir nəfər əleyhinə olmaqla müsbətdir. Qeyd 

etmək istəyirəm ki, birinci oxunuş zamanı hörmətli 

deputat həmkarlar konseptual baxımdan, həqiqətən də, 

qanunun əhəmiyyətini vurğuladılar və biz bunu yüksək 

dəyərləndiririk.  

Hörmətli xanım sədr, birinci oxunuş zamanı, eyni za-

manda, daha çox ikinci oxunuşun tələblərinə uyğun ola-

raq, hörmətli Siyavuş müəllimin, Tahir müəllim Kərim-

linin, Azay müəllimin, Fazil müəllimin həm yazılı, həm də 

şifahi bir sıra təklifləri olmuşdu. Onların bir hissəsi işçi 

qrupu tərəfindən araşdırılıb, yazılı cavablar verilib. Eyni 
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zamanda, bir daha bildirmək istəyirəm ki, biz və bizim 

Aparatın əməkdaşları ikinci oxunuşdan sonra da işgüzar 

müzakirələri aparmağa hazırıq. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, telefonlarınızın sə-

sini alın.  

Bu məsələyə İnsan hüquqları komitəsində də baxılmış-

dır və mən komitənin sədri hörmətli Zahid Oruca söz ve-

rirəm. Buyurun.  

Z.Oruc, Milli Məclisin İnsan hüquqları komitəsinin 

sədri.  

Hörmətli sədr, hörmətli Məclis üzvləri. Burada artıq 

qeyd olunduğu kimi, birinci oxunuşda geniş müzakirəyə 

çıxarılan layihə səmərəli müzakirələrdən keçdi və hələ 

yekun səsvermədən və imzalanmadan öncə legitimlik qa-

zandığını sübut etdi. Cəmiyyətimizin aparıcı qüvvələri, 

geniş ictimai dayaqlara və fərqli ideologiyalara malik 

siyasi təşkilatlar tərəfindən müdafiə olundu və ölkəmizin 

gələcək həyatında vətəndaşların aktiv iştirakına, birləşmək 

hüququnun təminatına zəmanət verdiyi nümayiş olundu.  

Layihə ilə bağlı çıxış edən millət vəkilləri, həm siyasi 

mənsubiyyətli, həm də bitərəf parlamentarilər hazırda 

qüvvədə olan qanunla müqayisədə təklif olunan sənədin 

mütərəqqi mahiyyət daşıdığını, onun konseptual məqsəd-

lərinin siyasi partiyaların hüquq və qanunlar müstəvisində 

fəaliyyətinə geniş imkanlar açdığını bəyan etdilər. Xüsusi 

ilə də hörmətli sədr, Sizin bilavasitə layihəyə milli və 

dövlətçilik mənafeləri baxımından verdiyiniz dəyərin 

parlamentarilər tərəfindən yüksək qiymətləndirilməsi onu 

deməyə əsas verir ki, layihə deklarativ ruhda deyil, gerçək 

fikir azadlığı şəraitində obyektiv qiymətini almaqdadır və 

ümidvarıq, hüquq sistemimizdə də öz layiqli yerini 
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tutacaqdır. Ona görə də inanırıq ki, Siyasi partiyalar 

haqqında gələcək qanunvericilik aktı Milli Məclisin siyasi 

fəaliyyətində və 2022-ci ilin yekunları arasında ən mühüm 

hadisələrdən biri olacaqdır.  

Hörmətli sədr, burada artıq çıxışlarla bağlı məsələlərə 

toxunuldu. Mən onların üzərində dayanmaq istəmirəm. 

Yalnız işçi qrupu adından layihə əleyhinə qəbul edilən bir 

müraciətə dair mövqeyi burada səsləndirməyə icazə 

istəyirəm. Əlbəttə, hüquqi cəmiyyətdə hər kəsin fikir 

azadlığı var. Ona görə də 29 nəfər müxtəlif profilli şəxslər 

tərəfindən qəbul edilən sənədi biz anlayışla qarşılayırıq. 

Lakin protestə imza atan insanlar içərisində xeyli hü-

quqşünasın olduğu şəraitdə belə bəyanatın siyasi ittiham 

və qəzəb ruhunda, heç bir hüquqi dəlil göstərmədən, kon-

kret müddəalara əsaslanmadan, alternativ təkliflər irəli 

sürmədən yayılması deməyə əsas verir ki, müraciət müəl-

liflərinin məqsədi hazırda qüvvədə olan qanunu müdafiə 

etmək deyil, daha çox istənilən yeniliyə, xüsusi ilə ha-

kimiyyətin təşəbbüslərinə qarşı çıxmaqdır. Bu, əslində, 

keçmiş düşmənlikləri və qarşıdurmaları saxlamaq niyyəti-

nə xidmət edir. Dialoq və anlaşmadan uzaq mövqedir.  

Halbuki layihə müəllifi olan Milli Məclis öz qapılarını 

son 3 ayda geniş açaraq, yeni partiyalar quruculuğu ideya-

sına töhfə verməyə hazır olduğunu göstərdi və bu, faktiki 

olaraq 70-dən artıq dəyişiklikdə özünü nümayiş etdirir. 

50-dən çox partiyanın yüksək dəyər verdiyi sənəd siyasi 

azlığa qurban verilə bilməz. Demokratiyanın şərti bunu 

tələb etmir. Təcrübə göstərir ki, belə narazı müraciətlər bi-

rinci növbədə müxtəlif xarici donorlardan maliyyə yar-

dımlarının  alınması məqsədinə xidmət edir. İkincisi, layi-

hə əleyhinə çıxanların bir qismi cəmiyyəti bu mövzuda, 

yəni daim neqativ ruhda təşkilatlandırmağa çalışır. 
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Üçüncülər isə, ATƏT-in Minsk qrupunu dirçəltmək istə-

yənlərlə eyni cərgədə duraraq layihəyə mürtəce epitetini 

vurmaqla, ATƏT-in Demokratik Təsisatlar və İnsan Hü-

quqları Bürosunun fəaliyyətini parlamentin və qanun-

vericilik fəaliyyətinin üzərinə qaldırmaq, xalqın iradəsini 

xarici mərkəzlərə vermək kimi nihilist bir mövqe gös-

tərirlər.  

Yekunda. Hörmətli sədr, Avropa Şurasının “Hüquq 

vasitəsi ilə Demokratiya üzrə Avropa Komissiyası” adla-

nan Venesiya Komissiyası müstəqil hüquqşünaslar, elm 

adamları, sabiq millət vəkillərindən ibarət məşvərətçi bir 

qurumdur. Komissiya Avropa Şurası Parlament Assamble-

yasının Monitorinq Komissiyasının sorğusu, eləcə də 

ölkələrin prezidentləri, hökumətləri, parlament sədrləri və 

komitələrinin müraciətləri əsasında milli dövlətlərin qa-

nunvericilik sistemini təkmilləşdirmək üçün hüquqi eks-

pertizalar həyata keçirir. Avropada da çalışırlar ki, onlar 

vahid unifikasiya olunmuş bir hüquq məkanı yaratsınlar.  

Xatırlatmaq istəyirik ki, bu məqsədlə 2005–2010-cu 

illərdə Ukraynada 30-a qədər qanunla bağlı rəylər veriblər. 

Amma son illər bu tendensiya aşağı düşməkdədir. Lakin 

unutmayaq ki, ölkəmiz Avropa dəyərlərinə və beynəlxalq 

öhdəliklərə hər zaman sadiq olub. Mötəbər qurumların 

sədrliyində təmsil olunur. Lakin beynəlxalq qurumları 

dövlət əleyhinə daxili siyasi mübarizəyə qoşmaq, daim 

şikayətlərlə çıxış etmək siyasi partiyaların bir nömrəli 

vəzifəsi deyil. Biz müstəqilliyimizdən bu yana beynəlxalq 

təşkilatlara Azərbaycanın göndərdiyi yüzlərcə tələbin, 

müraciətin onca faizinin yerinə yetirilməsinə nail olsa 

idik, torpaqlarımızın 30 ildə işğal altında qaldığını gör-

məzdik. Vətən müharibəsində qələbəmiz  göstərdi ki, öl-

kəmizi 1990-cı illərdə beynəlxalq hesabatlarda ön cər-
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gələrə çıxaranlar ərazilərimizin 20 faizinin itirilməsinə 

dəstək verdilər. Yəni xaos dövründə ki bizi demokratiya 

adından müdafiə edirdilər, onda ərazi itirdik. Amma bizi 

indi siyahılarda aşağı yerə qoyanların iradəsi  ziddinə 

Azərbaycan öz torpaqlarını azad etdi. Ona görə də bu 

amili nəzərə almağınızı xahiş edirəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, bildiyiniz kimi, ikinci oxunuşda 

biz qanun layihəsini əvvəlcə əsas kimi qəbul etməliyik. 

Ona görə də, xahiş edirəm, bu qanun layihəsinin əsas kimi 

qəbul edilməsinə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.14 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, kimsə çıxış etmək istəyirsə, bu-

yurun, müzakirələrə yazılın. Təklif var, 5 dəqiqəyə keçək. 

Razısınız?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Fazil Mustafa. Buyurun, Fazil müəllim.  

F.Mustafa. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət və-

killəri. Bu qanun layihəsi çox önəmli bir sənəd olduğuna 

görə bunun haqqında müxtəlif platformalarda, komitədə, 

Məclisdə birinci oxunuşda danışmışıq. Ona görə də mövzu 

ilə bağlı geniş danışmaq fikrində deyiləm. Amma bir 

məsələyə diqqət çəkmək istəyirəm.  
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Doğrudan da, bu qanunun əleyhinə imzalanan bəyanata, 

həqiqətən də, bir az təəccüblə baxmaq lazım gəlir. Həm də 

ona görə yox ki, qanunu bəyənmirlər, birbaşa adını 

qoydular “mürtəce qanun”, heç bir əsaslandırma, hansısa 

bir maddənin  qanuna uyğun olmadığını göstərmək baxı-

mından elə bir arqument gətirə bilmədilər. Amma orada 

maraqlı bir nüans var. Bu, bir ənənənin, xəstəliyin simp-

tomlarıdır. Ona mən istəyirəm baxım. Orada tanıdığım, 

hörmət elədiyim hüquqşünaslar da var. Mənim üçün də 

təəccüblü gəldi. Bildirirlər ki, bu qanunu Venesiya 

Komissiyasına göndərmək lazımdır, onlar baxmalıdır. 

Onların rəyindən sonra bu məsələ həllini tapmalıdır. Bu 

xəstəlik haradan gəlir? Elə bil, Azərbaycana Qarabağ 

məsələsindən, 44 günlük savaşdan sonra kimsə tövsiyə 

edir ki, biz məsələni təzədən ATƏT-in müstəvisində həll 

edək. Elə bil, sanki siyasətdə olanı hüquqda da olana kö-

çürmə tendensiyası var. Ona görə də mən bu cür yanaş-

manı qınayıram və bunu doğru hesab etmirəm. Çünki hər 

bir məsələ burada həll olunmalıdır.  

Xanım sədr, Sizin təşəbbüsünüzlə bütün siyasi parti-

yalar dəvət olundu, parlamentdə müzakirə aparıldı. Fikir-

lərinizi deyərdiniz və layihədə də 70-dən artıq dəyişiklik 

oldu. Hətta orada 10 min deyirdiniz, 5 minə endirildi. 

Tutaq ki, bir sıra, qeydiyyatla və başqa məsələlərlə bağlı 

problemlər də ortadan qaldırıldı. Bunu bir az mürək-

kəbləşdirməyin nə mənası var idi?   

Digər tərəfdən, mən qanunda bir neçə dəyişikliyin 

olmasını vacib sayıram. Ötən dəfə qaldırdım 4.9-cu mad-

dədə, yenə də israr edirəm ki, bu götürülməlidir, bunun 

qalması elə bir əhəmiyyət daşımır və partiyaların ritorik 

hansısa bir məsələni gündəmə gətirmək imkanlarını məh-

dudlaşdırır.  



 197 

İkinci, qeydiyyatla bağlı bir sıra detallar var. Bu 

detalları burada nəzərdə tutmaq doğru deyil. Məsələn, mo-

bil telefonun qeyd olunması. Mobil telefon sabah, bir ay-

dan sonra dəyişə bilər. Partiya 100 nəfərin telefonu də-

yişibsə, təzədən müvafiq quruma məlumat verməlidir ki, 

mənim üzvlərimin sənədlərində 100 nəfərlə bağlı də-

yişiklik var? Belə şeyləri çıxmaqla, bir pasport nömrəsi 

kifayətdir, onun vasitəsi ilə istənilən elektron portalda 

elektron vasitələrlə həmin şəxs haqqında istənilən məlu-

matı ala bilirsən.  Bunu genişləndirməyin nə mənası var?  

Bir də təşkilat quruluşu ilə bağlı məsələdə də, məncə, 

üçüncü oxunuşa qədər bir sıra məsələləri sadələşdirmək 

lazımdır. Məhz partiyanı bu standartlarda qur deyə bir 

yanaşma doğru olmaz. Yoxlama, monitorinq və ya başqa 

məsələlər ola bilər, amma o formada, bir az texniki tələb-

lərin sayını çoxaltmaq, məncə, işin və qanunun özünün 

səmərəliliyinə mənfi təsir göstərə bilər. Diqqətinizə görə 

sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Fazil müəllim. Kamilə Əliye-

va. Kamilə xanım, sualınız, təklifiniz var, bilin ki, 1 də-

qiqə, xahiş edirəm.  

K.Əliyeva. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. Bu 

qanun layihəsinin əhəmiyyətini və vacibliyini nəzərə alıb 

səs verəcəyəm. Bir sualım var. “Əsas anlayışlar” mad-

dəsinin 1.1.7-ci maddəsi: “siyasi partiyanın üzvü – siyasi 

partiyaya qəbul olunmuş 18 yaşına çatmış tam fəaliyyət 

qabiliyyətli Azərbaycan Respublikasının vətəndaşı”. 

Burada “tam fəaliyyət qabiliyyətli” dedikdə nə nəzərdə 

tutulur? Bu, əlillərin siyasi partiya üzvü olmasına əngəl 

yaratmağa gətirib çıxarmırmı? Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Vüqar Bayramov. Vüqar müəl-

lim, buyurun.  
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V.Bayramov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri.  Mən də təqdim olunan qanun layihəsini dəstək-

ləyirəm və ikinci oxunuşun tələblərinə uyğun olaraq, bir sıra 

təkliflərimi təqdim edəcəyəm. Amma hörmətli xanım sədr, 

öncə 3 fundamental istiqamətə diqqəti çəkmək istərdim. 

Əvvəla, bu qanun layihəsinin hazırlanması və müzakirə 

olunması ölkədə islahatların inklüzivliyi baxımından çox 

vacibdir. Nəzərə alsaq ki, inklüzivlik  praktik olaraq bütün 

sektorlarda, o cümlədən siyasi sahədə islahatların dərinləş-

məsini tələb edir. Artıq biz son illər iqtisadi sahədə ink-

lüziv olaraq islahatların dərinləşməsini müşahidə edirik. 

Bu kontekstdə siyasi sahədə də islahatların davam et-

dirilməsi üçün belə bir qanun layihəsinin hazırlanması, 

müzakirəsi və təsdiqinə ehtiyac var idi.  

Eyni zamanda, ikinci fundamental məqam məhz siyasi 

sahədə son illər formalaşan əməkdaşlıq platformasıdır. 

Güman edirəm ki, belə bir qanunun qəbul edilməsi bu 

əməkdaşlıq formasının daha da dərinləşməsinə və siyasi 

partiyalar arasında, xüsusi ilə də mövqeyindən asılı olma-

yaraq, dövlətçilik mövqeyini dəstəkləyən siyasi partiyalar 

arasında əməkdaşlıq platformasının genişlənməsinə və 

inkişaf etməsinə  imkan yaradacaq.  

Təbii ki, hörmətli xanım sədr, Sizin tapşırığınız və 

cənab Prezidentin siyasi iradəsi nəticəsində plenar iclasa-

dək qanun layihəsinin geniş müzakirəsinin təşkil edilməsi 

və 70-dən artıq düzəlişin məhz plenar iclasadək artıq qə-

bul edilməsi və razılaşdırılması bir daha demokratik mü-

zakirə mühitinin olmasından və inkişafından xəbər verir. 

O baxımdan 3 fundamental məqamı, istiqaməti nəzərə ala-

raq, qanun layihəsinin dəstəklənməsi, qəbulu və siyasi sa-

hədə həm inklüziv islahatların davam etdirilməsi və əmək-

daşlıq platformasının genişləndirilməsi baxımından vacibdir. 
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İkinci oxunuşun tələblərinə uyğun olaraq, bir sıra 

təkliflərimi təqdim etmək istərdim. Əvvəla, zamana qənaət 

edərək maddələr üzrə həmin təkliflərimi təqdim etmək 

istərdim.  

Birincisi, 4.11-ci maddədə təklif edərdim ki, BMT-nin 

inklüzivlik prinsipindən istifadə etməklə məhz istiqa-

mətlər müəyyən edilsin. Düşünürəm ki, işçi qaydasında 

bunun ayrıca müzakirəsi mümkündür. Burada siyasi parti-

ya üzvü olmaqla əlaqədar cinsi, irqi, fiziki məsuliyyətin-

dən asılı olmayaraq, BMT tərəfindən müəyyənləşdirilmiş 

meyarların qeyd edilməsi daha məqsədəuyğun olardı.  

5.4-cü, 6.2-ci maddələrdə günlərin sayının iş günləri ilə 

əvəz olunmasını təklif edərdim. Çünki bəzi hallarda  bir 

sıra aylarda, o cümlədən, məsələn, mart ayında qeyri-iş 

günlərinin sayı çoxdur və praktik olaraq bu, həm siyasi 

partiya üçün, həm də  qeydiyyata alan qurum tərəfindən 

günlərlə  bağlı müəyyənləşdirilmiş məhdudiyyətə əməl et-

məklə bağlı müəyyən çətinlik yaradır. Amma iş günü ol-

duqda artıq həmin  məhdudiyyətlərə və qaydalara əməl 

edilməsinə imkan yarada bilər. 

Eyni zamanda, 6.5-ci maddədə partiya qeydiyyata alın-

dıqdan sonra 3 gün müddəti, mən təklif edirəm, ilk 3 iş 

günü olsun. Qeydiyyata alınmaqla bağlı məlumatın digər 

inkişaf etmiş ölkələrdə olduğu kimi, qeydiyyata alan 

qurum tərəfindən rəsmi qəzetdə çap olunmasının məhz bu 

maddədə qeyd olunması məqsədəuyğun olardı. Çünki 

həmin qeydiyyatı rəsmi  təsdiq edən bir istiqamət olardı.  

Reyestr. 7.2.2-ci maddədə reyestrlə bağlı məlumatlara 

ildə ən azı 2 dəfə baxılması nəzərdə tutulur. Mən təklif 

edərdim ki, inkişaf etmiş ölkələrdə olduğu kimi, elektron 

reyestr məlumatlarına baxılan zaman həmin siyasi partiyaya 

bildiriş, yəni notifikasiyanın verilməsi məqsədəuyğun olardı.  
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10.3-də yenə də BMT prinsiplərinin nəzərə alınması, o 

cümlədən partiyanın adında terrorçuluğu, zorakılığı ifadə 

edən sözlərdən istifadə edilməməsinin  qeyd olunması 

məqsədəuyğun olardı.  

23.8-ci maddədə üzvlüklə bağlı və digər maliyyə 

yardımları mənfəət vergisindən azad olunur. Amma nə-

zərə alsaq ki, siyasi partiyalar  bir sıra tədbirlər keçirir, o 

baxımdan təklif edərdim ki, bu qanunda həmin tədbirlərin 

əlavə dəyər vergisindən azad olunması da nəzərə alınsın 

və  Vergi Məcəlləsi ilə tənzimlənsin. 

23.2.4-cü maddədə yalnız xarici hüquqi şəxslərdən 

deyil, həm də xarici fiziki şəxslərdən maliyyə yardımının 

alınmasının qadağan olunması məqsədəuyğun olardı.  

25.2.4-cü maddədə 2,5 faiz həddinə baxılmasını və 

artırılmasını məqsədəuyğun hesab edərdim. Çünki məqsəd 

həm də siyasi partiyaların seçkilərdə iştirakını təşviq 

etməkdən ibarətdir. O baxımdan, düşünürəm ki, 2,5 faizin 

artırılması daha məqsədəuyğun olardı.  

27.2-ci maddədə aprelin 1-i tarixinin aprelin sonu ilə 

əvəzlənməsini təklif edirəm. Bütövlükdə, digər təklif-

lərimi işçi qaydasında təqdim edərəm. Bir daha təşəkkür 

edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Vüqar müəllim. Xahiş edirəm, 

yazılı surətdə verərsiniz. Qüdrət Həsənquliyev. Qüdrət 

müəllim, buyurun.  

Q.Həsənquliyev. Təşəkkür edirəm. Hörmətli sədr, hör-

mətli həmkarlar, media nümayəndələri. Mən 2 dəfə dinləmə-

lərdə, komitə iclaslarında çıxış etmişəm, fikirlərimi bil-

dirmişəm. Bəziləri nəzərə alınıb, bəziləri nəzərə alınmayıb. 

Amma  hesab edirəm ki, ümumiyyətlə, qanuna səs vermək, 

qanunu müdafiə etmək olar. Amma ikinci oxunuş üçün bir 

neçə məsələyə də diqqəti yenidən cəlb etmək istəyirəm.  
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Biz artıq  partiyada göstəriş vermişik ki, qanunun 20-ci 

maddəsinin tələblərinə uyğun olaraq, fərdlərin, yəni 

partiya üzvlərinin fərdi identifikasiya nömrələrinin, bir də 

telefon nömrələrinin alınmasına başlasınlar. Telefon nöm-

rələri ilə bağlı Fazil bəy dedi. Mən fərdi identifikasiya 

nömrəsi ilə bağlı  söyləmək istəyirəm ki, bu, partiya üzv-

ləri arasında müəyyən bir çaşqınlıq yaradır. Ona görə ki, 

bu informasiya konfidensial informasiyadır. Biz vaxtı ilə 

2010-cu ildə qanun qəbul etmişik, “Fərdi məlumatlar 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanunu. Mən sö-

zün doğrusu bilmirdim, amma mənə dedilər ki, hətta bu 

fərdi identifikasiya kodunu evdən daxil etməklə vətəndaş 

gedib hansısa bankdan kredit də götürə bilər. Yəni onlar 

belə bir məlumatı verirlərsə, bu informasiyaya çoxlu 

adamın çıxışı olur. Bu, artıq konfidensiallığını itirir. Mən 

“Fərdi məlumatlar haqqında” Qanuna baxdım. O qanunun 

18.4-cü maddəsində, – cənab Prezident də bunu imzalayıb, 

– qeyd olunur: “Fərdi məlumatların informasiya sistemlə-

rinə fərdi identifikasiya nömrəsinin daxil edilməsi və 

istifadə olunması qaydaları müvafiq icra hakimiyyəti or-

qanı tərəfindən müəyyən edilir”. Bu səlahiyyət cənab Pre-

zident tərəfindən Nazirlər Kabinetinə verilib. Nazirlər 

Kabineti də 2010-cu il 6 sentyabr tarixdə bir qərar qəbul 

edib. Həmin qərarda, dediyim kimi, konfidensial infor-

masiyanın, yəni fərdi identifikasiya nömrəsinin saxlanıl-

ması üçün hansı şərtlər irəli sürülür. “Fərdi məlumatların 

saxlandığı mərkəzlərin ehtiyat enerji sistemi və yanğın-

mühafizə siqnalizasiya sistemi ilə təchiz edilməsi; data 

mərkəzinin arxiv sisteminin ayrıca binada yerləşdirilməsi; 

informasiya sistemlərində lisenziyalaşdırılmış proqram 

təminatlarından istifadə edilməsi; fərdi məlumat istifadəçi-

lərinin səlahiyyət bölgüsünün aparılması, həmin səlahiy-
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yətlərin avadanlıq və proqram təminatı səviyyəsində 

autentifikasiya edilməsi; informasiya sistemindən fərdi 

məlumatları əldə etmək üçün müraciət edən istifadəçilərin 

öz mühafizə serverləri vasitəsi ilə müraciət etməsi; informa-

siyanın ötürülməsi üçün istifadə olunan şifrələmə sisteminin 

açarının uzunluğunun 256 bit-dən də az olmaması; fərdi 

məlumatların mühafizə sisteminin təsvir edilməsi və sair. 

Hörmətli sədr, heç bir partiyanın bu tələbləri yerinə 

yetirmək imkanı yoxdur. Özü də görün nə qədər adam, 

yəni bunu alan adam, hər hansı rayon şöbəsində, heç 

olmasa, 4-5 nəfər bu işlə məşğul olacaq. Sonra partiyanın 

mərkəzi aparatında bu olacaq. Tutaq ki, biz o informasi-

yanı topladıq, verdik mərkəzə. Kimsə deyə bilər ki, bu, 

yəni fərdi identifikasiya kodu mərkəzə aid olan məsələdir. 

Amma görün nə qədər adamın buna çıxışı olur. Partiya-

ların heç birinin o imkanı yoxdur ki, bu informasiyanın 

konfidensiallığını  qoruyub saxlaya bilsin. Ona görə də 

belə məsələnin... Onsuz da əgər şəxsiyyət vəsiqəsinin 

nömrəsi daxil edilirsə, hüquq mühafizə orqanlarında o 

mərkəzə çıxış var. Onlar şəxsin adını, soyadını və şəxsiy-

yət vəsiqəsinin nömrəsini yazan kimi, oradan onun identi-

fikasiya kodu da çıxacaq. Bütün məlumatlar da orada var. 

Amma konfidensial  informasiyanın  bu qədər geniş yayıl-

ması, hesab edirəm ki, qətiyyən doğru deyil. Həm də bu 

bizim qəbul etdiyimiz qanunlara ziddir. 

Bir də 8-ci maddə, “Siyasi partiyaların fəaliyyətinin da-

yandırılması və bərpası” ilə bağlı, 2 aydan 6 aya qədər 

müvəqqəti dayandırılması. Bizdə  Konstitusiyanın “Birləş-

mək hüququ” adlanan 58-ci maddəsində qeyd olunur ki, – 

partiya, yəni demək istəyirəm, ictimai birlikdir, – orada 

yalnız məhkəmə qaydasında onun fəaliyyətinə xitam 

verməkdən söhbət gedir. Konstitusiyanın bu normasını da 
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genişləndirilmiş formada vermək olmaz, yəni dayandır-

maq, hesab edirəm ki, Konstitusiyaya ziddir, bu çıxarıl-

malıdır.  

Bir də sonda, onsuz da vaxt çox azdır, başqa məsələlərə 

də münasibət bildirmək imkanı yoxdur.   

Fazil müəllim dedi, bunu mən də əvvəl söyləmişdim, 

14-cü və 15-ci maddələrdə  partiyanın necə təşkil olun-

malı, necə idarə olunmalı olduğu göstərilir. Bu, partiyanın 

daxili nizamnaməsi ilə müəyyən olunur. Yəni qanunda 

yazmaq ki, sənin ali kollegial orqanın yalnız qurultay və 

sonra da icra orqanları olmalıdır və sədrin səlahiyyətləri, 

yəni bu, doğru deyil. Düşünürəm ki, bu, totalitar bir 

normadır. Ona görə də bu... 

Sədrlik edən. Sağ olun, Qüdrət müəllim. Xahiş edirəm, 

hansı təklifləriniz varsa, yazılı surətdə verin, xüsusi ilə 

sizin komitə baxır.  

Sabir Rüstəmxanlı. Sabir müəllim, buyurun.  

S.Rüstəmxanlı. Təşəkkür edirəm. Hörmətli sədr, hör-

mətli Məclis. Siyasi partiyalar haqqında qanun, şübhəsiz, 

Azərbaycan cəmiyyətini ciddi şəkildə maraqlandıran bir 

qanundur. Ona görə də bununla bağlı müəyyən rəylərin 

bildirilməsi, mənfi və ya müsbət rəylərin ortaya çıxması 

təbiidir. Siyasi partiyalar haqqında qanunun yaranması, 

məncə, bizim qanunyaradıcılıq təcrübəsində yeni bir 

hadisədir və nümunədir. Bu nümunədən gələcəkdə istifadə 

etmək olar. Çünki təşəbbüs siyasi partiyaların özündən 

gəlib və həm Milli Məclisdə, həm də kənarda Azərbay-

canın bütün siyasi partiyalarının, qeyri-hökumət təşkilat-

larının, mətbuat nümayəndələrinin iştirakı ilə geniş 

müzakirələr keçirilib. O müzakirələrin birində də mən 

çıxış etmişəm, fikirlərimi demişəm. Ona görə burada 

təkrar etmək istəmirəm.  
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Amma bir məsələni qeyd etmək istəyirəm ki, əslində, 

bu cür qanunların, 1992-ci, 1993-cü illərdə qəbul olunmuş 

qanunların dəyişdirilməsinə ən ciddi qısqanclıq duyan, 

onu istəməyən adamlardan biri mənəm. Çünki o vaxt çox 

çətin şəraitdə biz mümkün qədər demokratik qanunlar qə-

bul etməyə çalışırdıq. Bu qanun qəbul olunub. Amma bir 

reallıq var ki, ondan sonra müstəqil dövlətin Konstitu-

siyası qəbul olunub, şərait dəyişilib, tamam ayrı bir 

mühitdir, ölkə 30 illik müharibəyə son qoyub. Ümumiy-

yətlə, siyasi mühit dəyişilib. Ona görə bu qanunun 

dəyişilməsinə təbii baxmaq lazımdır.  

Mən diqqətlə oxuyub gördüm, bəzi iddialar var ki, 

burada siyasi partiyaların fəaliyyətini məhdudlaşdırmaq, 

belə bir meyl yoxdur. Siyasi partiyaların qeydiyyatına, de-

yək ki, 5 min nəfər üzvlük tələb olunur, mənə qalsa, elə 10 

min də qala bilərdi. Çünki siyasi partiyanı siyasi dərnəyə 

çevirmək təşəbbüsləri çoxdur və Azərbaycanda bir-birinin 

ardınca belə dərnəklər  yaranırdı. Partiyanın adı var, üzvü 

yoxdur, sədri var, əslində, təşkilat yoxdur. Ona görə də bu 

qanunun qəbuluna çox müsbət yanaşmaq lazımdır. 

Mən bir məsələni də demək istəyirəm. Qanunda xırda 

şeylər var, amma məhdudlaşdırmaq meyli yoxdur. Amma 

burada mənim həmkarlarımın dediyi bir neçə məsələ var 

ki, o məsələlərə mən də münasibət bildirmək istəyirəm.  

Əvvəla, bizim qanunlarımızda “müvafiq icra hakimiy-

yəti orqanının müəyyən etdiyi orqan (qurum)”... Bilirsiniz, 

rus nağılı yadıma düşür. Get ora, bilmirəm hara, onu gətir, 

bilmirəm nəyi, buna bənzəyir. Bunu hansı icra hakimiy-

yəti orqanı, hansı qurum müəyyənləşdirir? Bir cümlədə 8 

dənə orqan. Buna bir aydınlıq gətirilməlidir. Əli müəllim 

bir dəfə izahat vermişdi ki, əvvəldən bir qanunda belə ya-

zılıb, biz də onu təkrar edə-edə gedirik. Yoxsa, bu, nədir? 
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Hər halda burada  bir aydınlıq olmalıdır. Hansı orqan və 

nə şəkildə.  

İkincisi, bu, artıq deyildi. Vətəndaşların telefon nömrə-

sinin, sonra bir sıra şəxsi... Bunlar hamısı partiya orqanın-

da var, partiya yığır.  Partiyaya etimad varsa, bu partiya-

dan bunu həmişə öyrənmək olar. Yoxsa sənədlərə götürüb 

şəxsi qeydləri yazmağa ehtiyac yoxdur.  

Məncə, maliyyə məsələsində də bir az ədalətsizlik var. 

Çünki 40 faiz siyasi partiyalar arasında bölünür, yerdə 

qalan 50 faiz üzvlərinin sayı nəzərə alınaraq. Bu gün Milli 

Məclisdə, məncə, 11 ya 12 siyasi partiya var. Bunu başa 

düşürük. Bölgüdə bəlkə indi partiyaların dolanmasına bir 

az şərait yaradır. Amma sabah bu partiyaların sayı 15, bir 

az da artıq ola bilər. 40 faiz nəticə qanunsuz rəqəm ola-

caq? Ona görə də, məncə, ən azı yarı-yarıya bölünməlidir. 

Onu qaldırıb 50 faiz etmək olar. 

Sonra siyasi partiyalara nəzarəti müvafiq icra hakimiy-

yəti orqanının müəyyən etdiyi orqan həyata keçirir. Mən 

hesab edirəm ki, siyasi partiyanın işinə nəzarəti icra haki-

miyyəti orqanına vermək olmaz. Siyasi partiya Konstitusi-

yaya uyğun olaraq, müstəqil bir qurumdur, o, müstəqil 

fəaliyyət göstərir. Amma istənilən, deyək ki,  hüquq 

mühafizə  orqanı, seçki komissiyası, yaxud hesabat komis-

siyası maliyyə işi ilə bağlı və yaxud da başqa işlərlə bağlı 

müəyyən hesabat tələb edər. Əslinə qalanda, deyək ki, 

maliyyə işinin hesabat komissiyası tərəfindən, seçki məsə-

ləsinin, ianə, üzvlük haqqının başqa orqan tərəfindən, o 

məsələ də burada ikiyə bölünüb... 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sabir müəllim. Demək 

istədiyiniz nəsə varsa, xahiş edirəm, yazılı surətdə təqdim 

edərsiniz.  

Kamran Bayramov. Buyurun.  
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Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Buyurun. 

S.Rüstəmxanlı. Məncə, onlar da aradan qaldırılmalıdır. 

Məsələn, ərazi bütövlüyünün parçalanması. Ərazi bütövlü-

yünün parçalanması olmaz, ya ərazinin parçalanması olar, 

ya da ərazi bütövlüyünün pozulması olar, parçalanması 

yox. Belə şeylər var, onlar xırda şeylərdir, nəzərə alına 

bilər. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Kamran Bayramov. Buyurun.  

K.Bayramov. Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli həmkarlar. İkinci oxunuşda müzakirəmizə təqdim 

olunmuş Siyasi partiyalar haqqında qanun layihəsi müasir 

inkişaf hədəflərinə, ölkəmizdə cərəyan edən siyasi pro-

seslərə, cəmiyyətimizdə formalaşmış siyasi mühitə, cənab 

Prezidentin həyata keçirdiyi siyasi islahatlara tam cavab 

verir. Siyasi partiyaların yaradılması, dövlət qeydiyyatı, 

fəaliyyətinin təşkili, üzvlük və maliyyələşdirmə məsələlə-

rində yeni yanaşmaları özündə ehtiva edir. Yeni siyasi 

mədəniyyət  ənənələrinin bərqərar olması üçün əlverişli 

zəmin yaradır. 

Qanun layihəsi ictimai dinləmələr keçirildikdən sonra 

xeyli təkmilləşdirildi. Amma ikinci oxunuşun tələblərinə 

əsasən, layihəyə dair mənim də bir neçə təkliflərim var. 

Onları səsləndirmək istəyirəm və nəzərdən keçirilməsini 

xahiş edirəm.  

İlk təklifim layihənin 1.1.1-ci maddəsi ilə – siyasi parti-

yanın anlayışı ilə bağlıdır. Dünya təcrübəsi onu göstərir ki, 

belə deyək, siyasi partiyaların yaradılmasının başlıca məq-

sədi siyasi mübarizənin aparılmasıdır, siyasi hakimiyyətin 

qazanılmasıdır, siyasi kampaniyalarda, yəni seçkilərdə 

iştirak etməsidir. Mən düşünürəm ki, siyasi partiya anla-
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yışına siyasi hakimiyyət qazanmaq, dövlət və yerli özünü-

idarəetmə orqanlarının formalaşdırılmasında iştirak etmək 

məqsədlərinin salınması məqsədəuyğun olardı. 

İkinci təklifim, siyasi partiyaların yaradılması ilə əlaqə-

dar dini təbliğatla, irqi ayrı-seçkiliklə, regionçuluqla, 

separatçılıqla bağlı gələcəkdə xoşagəlməz fəsadların qarşı-

sının alınması məqsədi ilə layihənin 4-cü maddəsində si-

yasi partiyaların dini, irqi, etnik, regionçuluq və ərazi prin-

sipləri əsasında təsis edilməsini qadağan edən müddəanın 

daxil edilməsini təklif edərdim. 

Növbəti təklifim 6.1-ci maddə ilə bağlıdır. Üzvlərin 

tələb olunan sayı ilə bağlı. Bu müddəa ilə bağlı mən təklif 

edərdim ki, üzvlərin qeydiyyat coğrafiyasının müəyyən 

olunması məqbul olardı. Məsələn, 5 min üzv tələb 

olunursa, belə deyək, onların müxtəlif bölgələrdən olması 

tələbi qoyulsaydı, seçki dairələrinin yarısını əhatə etməsi 

məqbul olardı. Çünki bu cür tələbin daxil edilməsi siyasi 

partiyanın coğrafiyasını artırar, eyni zamanda, ictimai 

dəstəyini daha da genişləndirər və siyasi partiyanın seçki-

lərdə daha geniş təmsilçiliyə malik olmasını təmin etmiş 

olardı. Eyni zamanda, 20.5-ci maddədə siyasi partiyanın 

üzvü ola bilməyən və fəaliyyətində iştirak edə bilməyən 

vəzifə daşıyıcıları sadalanır. Bura hakimlər, ombudsman 

və sair vəzifə daşıyıcıları aid edilir. Lakin 20.9-cu maddədə 

partiya üzvlüyünə xitam verildiyi hallarda həmin vəzifə-

lərə təyin edilməsi və seçilməsi halı göstərilməyib. Bu sə-

bəbdən, 20.9.6-cı maddənin əlavə edilməsini təklif edirəm 

və orada belə bir müddəanın – “Şəxs 20.5-ci maddədə 

göstərilən vəzifələrə təyin edildikdə və ya seçildikdə onun 

üzvlüyünə xitam verilir” daxil edilməsini xahiş edərdim. 

Eyni zamanda, texniki, redaksiya təkliflərim də var. 

7.3.2-ci maddədə “alınmış” sözünün “alınarkən” sözü ilə 
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əvəz olunmasını və 24.4.2-ci maddədə “olmayan” sözün-

dən sonra “digər” sözünün əlavə edilməsini təklif edərdim. 

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Emin Hacıyev. Buyurun.  

E.Hacıyev. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli deputatlar və media nümayəndələri. Azərbay-

canda son illər sistemli xarakter daşıyan islahatlar aparılır. 

Cəmiyyətin bütün sahələrini əhatə edən bu islahatlar 

Azərbaycan Prezidenti cənab İlham Əliyevin təşəbbüsü və 

birbaşa rəhbərliyi altında keçirilir. Bu islahatlar nəticə-

sində hakimiyyətin qolları arasında əməkdaşlıq əlaqələri 

möhkəmlənir, iqtidar-müxalifət dialoqu aparılır.  

Ötən dövrdə ölkənin ictimai-siyasi həyatında böyük 

dəyişikliklər baş verib. Dövlət quruculuğu və vətəndaş 

cəmiyyətinin inkişafında uğurlar əldə olunub. Azərbaycan 

qalib dövlət kimi ərazi bütövlüyünü bərpa edib, beynəl-

xalq arenada söz sahibinə çevrilib. Təbii ki, bütün bu 

amillər fonunda siyasi partiyalarla bağlı yeni qanun la-

yihəsinin hazırlanması sosial sifarişə əsaslanır.  

Milli Məclisdə təmsil olunan 11 siyasi partiya Siyasi 

partiyalar haqqında qanun layihəsinin hazırlanması ilə 

bağlı Milli Məclisin sədri hörmətli Sahibə xanım Qafaro-

vaya müraciət etdikdən sonra 20 ölkənin bu sahədəki 

təcrübəsi öyrənilmiş, bununla yanaşı, siyasi partiyalar 

tərəfindən daxil olan təkliflərə diqqət yetirilmişdir. Milli 

Məclisin siyasi partiyalara müraciətindən sonra 47 siyasi 

partiyadan 250-dən çox təklif daxil olub. Son olaraq, yeni 

qanun layihəsi ilə bağlı Sosial Tədqiqatlar Mərkəzi tərə-

findən vətəndaşların 41 sual ətrafında  mövqeyi öyrənilib.  

Yeni layihədə çoxpartiyalılıq demokratiyanın başlıca 

göstəricisi kimi təsbit olunub. Sənədin ictimai əhəmiy-

yətini nəzərə alaraq, Milli Məclisin sədri hörmətli Sahibə 
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xanım Qafarovanın təşəbbüsü ilə qanun layihəsi ilə bağlı 

siyasi partiyaların, qeyri-hökumət təşkilatlarının, polito-

loqların və sosial media nümayəndələrinin iştirakı ilə icti-

mai dinləmələrin keçirilməsi vətəndaş cəmiyyəti tərəfin-

dən müsbət qarşılanmışdır. Hesab edirəm ki, Siyasi parti-

yalar haqqında yeni qanun layihəsinin mütərəqqi müddə-

alarının təsbit olunması ölkəmizdə siyasi münasibətlər 

sisteminə modernləşmə, rasionallıq gətirərək, siyasi siste-

min palitrasını daha da zənginləşdirəcək.  

Yenilənmiş layihədə edilən əsas dəyişikliklərdən biri – 

partiyaların yaradılması üçün üzv tələbinin 10 mindən 5 

min nəfərə endirilməsi demokratik bir normadır. Ümumiy-

yətlə, bu gün Azərbaycan Respublikasında bir siyasi parti-

yanın 5 min nəfər üzvlə qeydiyyata alınması tamamilə 

düzgün və ədalətli yanaşmadır. 10 milyondan yuxarı əhali 

sayı olan ölkəmizdə siyasi partiyanın 5 min üzvünün ol-

ması normal hal kimi qəbul edilməlidir. Dünya ölkələri-

nin, xüsusi ilə də Amerika, Avropa və Asiyanın liberal 

demokratik dövlətlərinin siyasi sistemlərinin konfederasi-

yasına diqqət yetirdikdə bu tendensiyanın analoji faiz 

nisbəti ilə effektiv tətbiqinin şahidi oluruq. Fikrimcə, yeni 

qanun layihəsinin 5 min üzv tələbi reallığa söykənir. Bu 

tələbin qanun layihəsində təsbit edilməsi ölkədə yeni 

siyasi nizam yaradaraq sosial elektoratı olan partiyaların 

güclənməsinə təkan verəcək. Bundan sonra isə həmin 

partiyaların fəaliyyətinin stimullaşdırılması üçün müvafiq 

addımlar atılacaq.  

Siyasi partiyanın fəaliyyətində mühüm iştiraklar za-

manı həmin şəxslərə dair 20 il ölkədə daim yaşamaq tələbi 

də həmçinin yenilənmiş layihədən çıxarılıb. Layihənin 

yenilənmiş nüsxəsində belə məhdudiyyətlərin aradan qal-

dırılmasını təqdirəlayiq hesab  edirəm.  
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Partiyalarla bağlı dövlət orqanları tərəfindən atılan 

addımlar yalnız siyasi plüralizm, açıq və ədalətli rəqabət 

mühitinin gücləndirilməsinə xidmət edir. Həmçinin seçki-

lərdə 2 və ya 3 dəfə iştirak etməyən partiyaların qeydiyya-

tının ləğv edilməsi ilə bağlı müddəalar layihədən çıxarılıb.  

Eyni zamanda, Azərbaycanda ilk dəfə hər hansı bir 

kvota qoymadan, yəni 3 faizlik baryer müəyyənləşdir-

mədən, seçki prosesinə marağı artırmaq və beləliklə, 

siyasi rəqabəti gücləndirmək, təbliğat və təşviqat prosesini 

genişləndirmək, hər vətəndaş səsi uğrunda mübarizə 

aparmaq, seçkilərə ayrılıqda deyil, strukturlaşmış partiya-

ları cəlb etmək üçün Avropa siyasi təcrübəsində geniş 

tətbiq olunan bir maddə qanunvericiliyə daxil edilib. Qeyd 

edim ki, qanun layihəsinin 25.2.4-cü və 25.2.5-ci maddə-

lərini bu baxımdan inqilabi addımlar kimi xarakterizə 

etmək olar.  

Ümumiyyətlə, sənədin ölkədə sağlam siyasi mühitin 

formalaşmasında, yeni cəmiyyət quruculuğu prosesinin 

sürətlənməsində əhəmiyyəti əvəzolunmazdır. Qanun layi-

həsi çoxpartiyalı sistemin yaradılmasına, partiyaların ölkə-

nin ictimai-siyasi həyatında rolunun artırılmasına xidmət 

edəcək. Qanun layihəsinin lehinə səs verəcəyəm. Diqqəti-

nizə görə təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Yox, səsə qoyulmayacaq, çünki yazılanların hamısı 

çıxış edəcəklər. Çox vacib bir qanundur və gərək hamısına 

qulaq asaq.  

Elşən Musayev. Elşən müəllim, sualınız, ya da təkli-

finiz? 1 dəqiqə, buyurun.  

E.Musayev.  Təşəkkür edirəm, xanım sədr.  Mən, sa-

dəcə, bir məsələyə münasibət bildirmək istəyirəm. Burada 

protest qüvvələrinin adı çəkildi. Mən hesab edirəm ki, belə 
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qüvvələr, ümumiyyətlə, mövcud deyil. Çünki onların 

arasında bir dənə siyasətə aid insan yoxdur. Həmin 

qüvvələr tərəfindən nə irad da bildirilibsə, hamısı nəzərə 

alınıb. Hətta artıqlaması ilə nəzərə alınıb. Orada bir dənə 

məsələ qeydiyyat məsələsidir. Bu da mütləqdir. Hər kəsin 

yeri bilinməlidir. Çünki belə olmasa, bir də baxacağıq ki, 

Gültəkin Hacıbəyli yenə Yeni Azərbaycan Partiyasının 

mitinqində çıxış etmək istəyir. Diqqətinizə görə minnət-

daram.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Siyavuş Novruzov. Buyurun, 

Siyavuş müəllim.  

S.Novruzov. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli deputatlar. Hörmətli xanım sədr,  əgər siyasi 

partiya rəhbərlərindən kimsə çıxış etmək istəmirsə, mən 

də bir deputat kimi təklif edirəm ki, səsə qoyaq, qəbul 

edək. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Aydın Hüseynov. Buyurun. 

A.Hüseynov.  Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkar-

larımız, media nümayəndələri. Bu gün çox  hörmətli 

xanım sədrin də qeyd etdiyi kimi, müzakirə etdiyimiz, 

bizə təqdim olunan bu qanun layihəsi ölkənin ictimai-

siyasi həyatında ən mühüm hadisələrdən biridir. Əgər biz 

fikir versək ki,  demokratik göstəricilər nə ilə ölçülür. Hər 

hansı bir ölkədə partiyanın fəaliyyəti məhdudlaşdırılırsa, 

bu belə qəbul olunur ki, o ölkədə demokratik prinsiplər o 

qədər də prioritet deyil. Biz görürük ki, müzakirə etdi-

yimiz bu qanunda partiyaların fəaliyyəti daha da genişlən-

dirilir və partiyanın cəmiyyətdə inteqrasiyası və bütövlük-

də, siyasi-ictimai proseslərdə iştirakı üçün çox mühüm bir 

baza yaradılıb. Eyni zamanda, partiyanın təkcə ölkə daxili 

deyil, xarici, beynəlxalq əlaqələrinin də genişləndirilməsi 

üçün qanun layihəsində mühüm müddəalar var. Əgər 
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konkret desək, müzakirə etdiyimiz qanun layihəsi, həmişə 

olduğu kimi, ölkədə ölkə Prezidenti tərəfindən aparılan 

siyasətin bir amalı var – Azərbaycan vətəndaşı, onun so-

sial rifah halı, Azərbaycan vətəndaşının özünü rahat və 

azad hiss etməsi. Elə bu qanun layihəsinin özündə də 

göstərilir: Azərbaycan Respublikası  vətəndaşlarının  ölkə-

nin ictimai-siyasi həyatındakı iştirakı və eləcə də öz 

iradəsini ifadə etməsi. Bu baxımdan biz görürük ki, qanun, 

bütövlükdə, sözün əsl mənasında, – mən bütün maddə-

lərini diqqətlə oxumuşam, təvazökarlıqdan kənar olmasın, 

parlamentimizdə də, öz şəxsi həyatımda da partiya ilə 

bağlı olan insanlar, sədrlərimiz də çox olub, hesab edirəm, 

vaxtı ilə rayon təşkilatında təmsil olunduğum üçün bu  

məsələlərə ekspert qismində də yanaşmışam, – çox mü-

kəmməl bir qanundur. 

Bütövlükdə, qanunun mahiyyətinə xələl gətirəcək hər 

hansı bir, yəni nə mənada xələl gətirəcək, tutaq ki, prinsip-

lərinə zidd olacaq ifadə, mənə elə gəlir, tapa da  bilmədim. 

Sadəcə olaraq, deyək, texniki, ifadə baxımından bəzi fikir-

lərimi burada səsləndirmək istərdim. 

Birinci, – Kamilə xanım da o sualı qaldırdı, – “tam 

fəaliyyət qabiliyyətli” olan. Bu, partiyanın həm təsis olun-

masında, həm də üzv olmaqda əsas meyar kimi götürül-

düyü üçün “Əsas anlayışlar” maddəsinə daxil edilib, mən-

cə, izahatı verilməlidir. Çünki “tam fəaliyyət qabiliyyətli” 

burada bəzən fiziki qüsurlu başa düşülür, yaxud əlilliyi 

olan da başa düşülə bilər. Ancaq əslində, çox düzgün bir 

yanaşmadır ki, burada psixoloji baxımdan “tam fəaliyyət 

qabiliyyətli” ifadəsi  işlənilir. “Əsas anlayışlar”da bunun 

izah olunması daha  gözəl olar.  

Bir də 3.1-ci maddədə “hər kəs” ifadəsi “hər bir Azər-

baycan vətəndaşı” ifadəsi ilə əvəz olunsa, hesab edirəm, 
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daha düzgün olar.   

11.1.2-də “ictimai rəyin  formalaşmasına  təsir 

göstərir”. “Təsir  göstərir” deyil, “iştirak edir” ifadəsi daha 

yaxşı olar. Bir də  ictimai rəyə hansı təsiri göstərir, 

düzdür, sonradan izah olunur. Ancaq burada ictimai rəyə 

təsirin bir məhdudiyyəti olmalıdır, hansı təsiri göstərir.  

12.1.12-ci maddədə, partiyanın hüquq və vəzifələri 

bölməsində  “sahibkarlıq fəaliyyəti ilə məşğul olmaq”, əs-

lində, həm ondan əvvəlki maddədə, həm də sonrakı mad-

dədə izah olunur ki, sahibkarlıqla məşğul ola bilməz. An-

caq hüquqlarında “sahibkarlıq fəaliyyəti ilə məşğul ol-

maq” yazılır. Mənə elə gəlir ki, ümumiyyətlə, bu ifadənin 

– “sahibkarlıq” ifadəsinin işlənməsi özü artıqdır. Çünki 

deyirik, partiyanın özü qeyri-kommersiya təşkilatıdır. 

Yəni 12.1.12-ci maddənin, ümumiyyətlə, işlənməməsi, 

çünki 12.2-ci maddədə bu, çox rahat şəkildə izah olunur. 

Yəni nəşriyyat işləri, poliqrafiya,  bu kimi işlərlə məşğul 

olması ilə bağlı ifadələr var.  

21.5-ci maddədə “siyasi partiya ilə üzvləri arasında 

yaranan mübahisələr”... 

Sədrlik edən. Aydın müəllim, çox sağ olun. Xahiş 

edirəm, əgər nəyi isə demədinizsə, yazılı surətdə verin.  

Cavid Osmanov. Xahiş edirəm, təkliflərinizi verin.  

C.Osmanov. Təşəkkür edirəm. Çox hörmətli xanım 

sədr, hörmətli millət vəkilləri. Əlbəttə, burada artıq səs-

lənildi. Siyasi partiyalar haqqında yeni qanun layihəsinin 

hazırlanması üçün çox münbit şərait yaradılmışdır.  

Komitə iclaslarında müzakirəyə kimi bir neçə dəfə ictimai 

dinləmə keçirilmişdir. Burada həm vətəndaş cəmiyyətinin 

nümayəndələri, ekspertlər, siyasi partiyaların rəhbərləri 

iştirak etmişlər. O cümlədən 47 siyasi partiyadan 250-dən 

çox təklifin alınması da bir daha göstərir ki, Siyasi parti-
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yalar haqqında hazırlanan yeni qanun layihəsi, bütöv-

lükdə, cəmiyyət üçün əlçatan olmuş və burada hər bir 

vətəndaşımızın mövqeyi nəzərə alınmışdır. Eyni zamanda, 

dünyanın qabaqcıl ölkələrinin təcrübəsinin öyrənilməsi, 

Venesiya Komissiyasının  tövsiyələrinin nəzərə alınması 

qanun layihəsinin, ümumilikdə, yeni reallığa uyğun hazır-

lanması istiqamətində mühüm rol oynayır.  

Hörmətli xanım sədr,  hörmətli millət vəkilləri. Mən 

qanun layihəsinə səs verəcəyəm, dəstəkləyirəm və bütöv-

lükdə, həmkarlarımı qanun layihəsinə dəstək olmağa ça-

ğırıram. Əlbəttə ki, yeni sənəd Azərbaycanda vətəndaş cə-

miyyətinin inkişafına, dövlət və siyasi partiyalar arasında 

səmərəli əməkdaşlığa, siyasi partiyalar arasında qarşılıqlı 

faydalı dialoqa öz töhfəsini verəcəkdir. Bəli, burada artıq 

hörmətli Zahid Oruc tərəfindən səslənildi, amma çox 

təəssüf, bəzi qüvvələr var ki, bu son 2-3 ay ərzində Siyasi 

partiyalar haqqında qanun layihəsinə qarşı bir qarayaxma 

kampaniyası aparırlar. Onlar antimilli qüvvələrdir, hər 

zaman olduğu kimi, bütövlükdə, dövlətçiliyimizə və xal-

qımıza qarşı düşmən cəbhədə yer alıblar. Qanun layihə-

sinə qarşı da dərhal  əsassız ittihamlar səsləndirirlər.  

Əlbəttə ki, həmin xəyanətkarlar şurasının üzvləri bu 

günə kimi, çox təəssüf ki, Fransanın, yaxud İranın və 

yaxud da digər ermənipərəst dairələrin Azərbaycana qarşı 

nümayiş etdirdikləri qərəzli ittihamlara, söylədikləri 

qərəzli sözlərə qarşı heç bir reaksiya verməyiblər. Amma 

qanun layihəsinə gəldikdə isə buna qarşı çıxırlar. Əlbəttə, 

bu, bir daha onu göstərir ki, onlar Azərbaycana elə Fransa 

və İranın gözü ilə baxırlar. 

Mənim bir təklifim var. Təklif edirəm ki, qanun layi-

həsinin əvvəlki layihəsində ölkədə uzun müddət yaşa-

mamış, yəni belə bir maddə var idi ki, 20 il yaşayan bir 
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vətəndaş siyasi partiya təsis edə bilər. Mən düşünürəm ki, 

bu məsələyə biz yenidən qayıtmalıyıq. Çünki bu gün 

Azərbaycana qarşı qərəzli mövqedə olan dairələr, ölkələr 

elə o ölkələrdə hər hansı bir emissarı hazırlayıb ölkəmizə 

göndərə bilər. Burada siyasi partiya yarada bilər və yaxud 

onun üzvü ola bilər. Beləliklə, öz daxilimizdə siyasi par-

tiya adı altında düşmənçilik həyata keçirə biləcək insanlar 

ola bilər və o insanlar digər vətəndaşlarımızın da beynini 

yuya bilər. Düşünürəm, qanun layihəsində bu məsələyə 

komitələrdə bir də baxılması daha yaxşı olardı. 20 il çox-

dursa, onu azaldıb 10 il müddətində saxlamaq və yaxud 

hansısa bir formada bu məsələyə baxılmasını xahiş edi-

rəm. Qanun layihəsinə səs verəcəm. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Naqif Həmzəyev.  

Hörmətli həmkarlar, mən şərait yaradıram ki, yazılan-

ların hamısı danışsınlar. Amma xahiş edirəm, birinci 

oxunuşun deyil, ikinci oxunuşun qaydalarına uyğun çıxış 

edəsiniz. Təklifiniz, nə isə sualınız varsa, xahiş edirəm, 

bunları deyin. Naqif müəllim, buyurun. 

N.Həmzəyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Mən də, 

təbii ki, bu qanun layihəsini dəstəkləyirəm və qanun layi-

həsinin hazırlanmasında əməyi olan bütün insanlara, 

komitə sədrlərinə, xüsusən də Sahibə xanım, Sizə dərin 

təşəkkürümü bildirirəm. Mən bir məsələyə qısaca aydınlıq 

gətirmək və ya sualımı vermək istəyirəm.  

Qanun layihəsindən bəlli olur ki, 50 nəfər tərəfindən 

siyasi partiya təsis edilir və əgər 30 gün ərzində sənəd-

lərdə bir çatışmazlıq yoxdursa, 6.1-ci maddəyə uyğun 

olaraq, 180 gün ərzində 5000 nəfər üzvün məlumatları da 

təqdim edilir və bundan sonra artıq bu siyasi partiya 

qeydiyyata alınır. Başqa bir maddədə isə göstərilir ki, si-

yasi partiya qeydiyyata alınmadığı günə qədər ona siyasi 
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fəaliyyətlə məşğul olmaq qadağandır. Bəlkə biz bu 50 

nəfər təsisçi şəxsə müəyyən hüquqlar tanıyaq ki, onlar ən 

azından siyasi fəaliyyətlə məşğul olub, bu 5000 nəfərin 

sənədlərini toplaya bilsinlər. Əks təqdirdə, belə bəhanələr 

var ki, onlara heç bir şərait yaradılmayacaq, onlar lazımi 

sənədləri toplayıb, tam olaraq təqdim edə bilsinlər. Xüsusi 

ilə də üzvlərlə bağlı məlumatı.  

Bu məsələyə aydınlıq gətirilsə, bu məsələdə bir az 

yumşalma olsa, artıq o ağzıgöyçəklərin deməyə heç bir 

sözü olmaz və biz rahatlıqla əmin olarıq ki, heç bir arqu-

ment yoxdur və bu, çox mütərəqqi bir qanundur. Təşəkkür 

edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Sahib Alıyev. Buyurun, Sahib 

müəllim. 

S.Alıyev.  Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, də-

yərli həmkarlar. Biz, doğrudan da, çağdaş parlamentarizm 

tarixində ilk dəfədir ki, ictimai-siyasi münasibətlərin 

tənzimlənməsinə xidmət edən bir qanunvericilik layihəsini 

bu cür geniş şəkildə təqdim edir və çoxsahəli, çoxtərəfli 

iştirakçıların da fikirləri öyrənilməklə üzərində iş aparırıq. 

Qanun layihəsi ilə bağlı mənim irəli sürəcəyim təkliflər-

dən biri mütləq bu sayla yanaşı, – az öncə hörmətli Kam-

ran müəllim də qeyd etdi, – coğrafiya məsələsinin burada 

öz əksini tapmasıdır. Mənə elə gəlir ki, ümumiyyətlə, 

partiya üzvləri bizim seçki dairələrinin üçdə birini əhatə 

etməlidir. Belədə partiyanın mərkəzi qərargahının harada 

yerləşməsi ilə bağlı bəzi suallar ki var, o suallar artıq 

ortadan qalxmış olur. Artıq fərq etmir, partiyanın qərar-

gahı harada olacaq. Paytaxt Bakıda olacaq və yaxud 

harada olacaq? Bununla bağlı mən öz fikrimi bildirmək 

istəyərdim.  

İkincisi, burada, mənə elə gəlir ki, müəyyən redaktə 
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xarakterli məsələlər var, ona bir daha baxmaq lazımdır. 

İndi mən onun ikisinə diqqət yetirəcəyəm. Məsələn, bu-

rada 1.1.4-cü maddədə yazılır ki, “siyasi partiyanın orqan-

ları – siyasi partiyanın idarəetmə orqanları olan ali orqanı, 

icra orqanı və (və ya) sədri, həmçinin nəzarət orqanı”. 

Yəni sədr orqan ola bilməz. Azərbaycan dilinin reallığı 

var, ona görə mənə elə gəlir ki, bu məsələyə diqqət yetir-

mək lazımdır.  

Yaxud 1.1.5-ci maddədə “siyasi partiyanın struktur 

qurumları – siyasi partiyada müvafiq istiqamətlər üzrə ya-

radılmış məşvərətçi qurumlar, siyasi partiyanın qərar-

gahında cari işlərlə məşğul olmaq məqsədi ilə yaradılmış 

bölmə”, yəni iki dəfə “məşğul olmaq məqsədi ilə 

yaradılmış”, bir dəfə “məşğul olan bölmə” yazılır və bu 

təkrarçılığa da yol verilmir. Bu cür şeylər var.  

Bundan başqa, məndən öncəki həmkarlarım da öz 

çıxışlarında vurğuladılar.  Bu qanun təkmilləşdirici və 

tənzimləyici bir qanundur, ancaq və ancaq  Azərbaycanda 

partiyalılığın gücləndirilməsinə, parlamentdə daha geniş 

şəkildə təmsil olunmalarına xidmət edir. Bu, heç kimə sirr 

deyil. Ona görə də məhdudlaşdırıcı təsir bağışlayan bəzi 

məsələlər aradan qaldırılmalıdır. Həmkarlarım onlara 

toxundular, mən də toxunmaq istəmirəm. Amma burada 

bir məsələ də var. Məsələn, 4.10-cu maddədə yazılır: 

“siyasi partiyalar öz hüquqlarından sui-istifadə etməməli-

dirlər”. Yəni sual yaranır. Orada bəzi məsələlər var idi, ha-

mısı göstərilir ki, siyasi partiya nəyi edə bilər, nəyi etməyə 

bilər. Təzədən bir də “etməməlidirlər”... Mənə elə gəlir ki, 

hər halda biz məhdudlaşdırıcı məsələlərdən qaçmalıyıq və 

imkan verməli deyilik ki, bu qanunu mürtəce qanun kimi 

təqdim etməyə çalışanların əlində fakt olsun.  

Əslində, mən də soruşmaq istəyirəm ki, mürtəce deyən-
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də nəyi nəzərdə tuturlar? Məsələn, qabaqcıl ölkələrin 

təcrübəsində var ki, siyasi partiyalar seçkilərdə iştirak 

etmirlərsə, bunlar ləğv olunur. Almaniyada, – mən keçən 

dəfə də onu vurğuladım, – 6 il müddətində seçkidə iştirak 

etməyən partiya ləğv olunur. Bizdə isə nə baş verir? 

Partiyalar seçkidə iştirak etsin deyə 3 faizlik baryeri 

keçməyənlərə belə imkan yaradılır ki, dövlət onu maliy-

yələşdirsin. Yəni budurmu mürtəcelik? Ona görə aydındır 

ki, bu məsələlər niyə meydana çıxır. Onların əksəriyyəti 

Milli Şuranın ətrafında fırlananlardır. Özlərini ekspert 

kimi təqdim edənlər. Milli Şuradakılar başa düşürlər ki, bu  

sənəddən sonra Azərbaycanda güclü partiyalar meydana 

çıxacaq və onlar artıq kölgədə qalacaqlar. Kölgədə qala-

caqlar, əvvəlki maliyyələri kəsiləcək. Ona görə də bəri 

başdan, bax, qanunu bu cür gözdən salmağa çalışırlar. 

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Sahib müəllim.  

Etibar müəllim, sualınız var, deyəsən, buyurun. Xahiş 

edirəm, daha heç kim yazılmasın. Çünki yazılanların 

siyahısı artıq bağlanıb, mən bunu əvvəldən demişdim.  

Etibar müəllim, buyurun. 

E.Əliyev. Çox sağ olun, hörmətli Sahibə xanım. Burada 

beynəlxalq təşkilatların adı çəkildi. Əslində, beynəlxalq 

təşkilatlar partiyaların fəaliyyəti ilə bağlı bir neçə meyar 

əsasında nəticə çıxarmağa çalışırlar. Mən bunları təhlil 

etmişəm, bunlar hansılardır? Qruplaşma belədir, – düzdür, 

çoxu mücərrəd xarakter daşıyır, – resurslar, müstəqillik, 

idarəçilik, şəffaflıq, hesabatlılıq, dürüstlük, təmsilçilik, 

antikorrupsiya öhdəçiliyi. Bu anlayışları “Əsas anlayışlar” 

maddəsinə əlavə etmək olmazmı? Bir halda ki, bunu tələb 

edən beynəlxalq ekspertlərin əksəriyyəti öz vətənlərində 

belə bunlara əməl etmirlər. Təşəkkür edirəm,  sağ olun. 
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Sədrlik edən. Sağ olun. Hikmət Məmmədov. Hikmət 

müəllim, buyurun. 

H.Məmmədov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri. Çox vacib bir qanun layihəsini müzakirə edirik. 

Bu qanun Azərbaycan siyasi sisteminin sifarişindən mey-

dana çıxan qanundur. Hörmətli xanım sədr, Sizə təşəkkür 

edirəm ki, bu qanun layihəsinin qəbul olunması ilə bağlı 

təşəbbüslər irəli sürülər-sürülməz Siz ona hər cür dəstək 

verdiniz, qanunun müzakirə dairəsini genişləndirdiniz, 

bütün ölkə səviyyəsində ictimai müzakirələr təşkil olundu 

və nəhayət, qanun artıq ikinci oxunuşa gəlib çatıbdır.  

Mən düşünürəm ki, qanunun qəbul olunmasına və ya-

xud müddəalarına yanaşmada bizim daxili siyasi siste-

mimizin əsas faktoru olan siyasi partiyalar bir qədər qeyri-

standart mövqe nümayiş elətdirirlər. Ona görə də mən 

təklif edərdim ki, hər şeydən öncə, siyasi partiyalarımız 

bir də dövlətçilik nöqteyi-nəzərindən bu qanun layihəsinə 

baxsınlar. Yəni hər bir siyasi partiyanın məqsədi hakimiy-

yətə gəlməkdir. Düşünün ki, hakimiyyətə gəlmisiniz və bir 

də bu dövlətçilik maraqları kontekstindən baxırsınız, bir 

empati qursanız onda görəcəksiniz, nə qədər mükəmməl 

bir qanun layihəsidir.  

Burada çox qeyd olundu ki, 50-dən çox siyasi partiya 

burada iştirak elədi. Amma məsələn, indi hörmətli həm-

karım Sahib müəllim dedi ki, sui-istifadə məsələlərini bəl-

kə çıxaraq. Mən də onun tərəfdarı olardım ki, gəlin, çı-

xaraq. Ancaq qanunun müzakirə olunduğu mərhələdə belə 

bəzi siyasi partiyalar bundan sui-istifadə edirlərsə, onda 

deməli, bu, qalmalıdır və zərurətdir. Yəni bizim özünə-

məxsus ictimai mühitimizin, siyasi mühitimizin tələbatıdır.  

Məsələn, bir neçə gün bundan öncə əvvəlindən bəri bu 

siyasi müzakirələrdə iştirak etməyən bir siyasi partiyanın 
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nümayəndəsi mənimlə “BBC” televiziyasının təşkil etdiyi 

debatda çox həvəslə bu qanun layihəsini tənqid edirdi. 

Mən də dedim ki, axı, sizin bir mənəvi haqqınız olmalıdır, 

bu müzakirələrə qoşulmusunuzmu və yaxud qoşulmamı-

sınızmı? Qoşulubsunuzsa, təklifiniz keçməyibsə, onda gə-

lin, danışaq. Bax, bunun özü, mən düşünürəm ki, elə sui-

istifadə halıdır.  

İkinci, məsələn, parlament partiyalarımızdan bəziləri 

israrla bütün ictimaiyyətin diqqətinə çatdırır ki, mən 

qanun layihəsinə səs vermədim. Yəni gələcəkdə deyəcək, 

mən bu qanun layihəsinə səs verməmişəm, ona görə ki, 

bunu qeyri-demokratik hesab edirəm. Yəni bu da, əslində, 

sui-istifadə məsələsidir. Ona görə də mən düşünürəm ki, 

bu şeyləri deməkdə fayda var.  

İndi isə konkret maddələrlə bağlı. 4-cü maddənin 12-ci 

bəndində qeyd olunur ki, əlilliyi olan şəxslərə siyasi parti-

yalar heç bir məhdudiyyət yarada bilməzlər. Mən düşü-

nürəm ki, buna gərək yoxdur. Çünki preambula hissəsində 

qeyd olunur, 18 yaşına çatmış vətəndaşlar, tam fəaliyyət 

qabiliyyətli vətəndaşlar. Buna ehtiyac yoxdur, çünki əslin-

də, Azərbaycan Respublikasının Konstitusiyasında müx-

təlif əlamətlərinə görə vətəndaşın hüquqlarının məhdud-

laşdırılması, ümumiyyətlə, yoxdur. Ona görə də mən dü-

şünürəm ki, əgər zehni qüsur nəzərdə tutulursa, o, ayrıca 

məsələdir, onu bura salmağa o qədər də ehtiyac yoxdur.  

İkinci, 5-ci maddə, – hörmətli həmkarlarım də toxundu 

bu məsələyə, – xatırlayırsınızsa, hörmətli Əli müəllimlə 

bizim bu barədə fikir mübadiləmiz də oldu. Təsisçilərin 

sayını 200-dən 50-yə saldıq, bu, çox yaxşıdır. Ancaq 

bunun Azərbaycanda mövcud olan seçki dairələrinin üçdə 

biri qədər, yəni 40 seçki dairəsi üzrə təsisçilərin müəyyən 

olunması, mən düşünürəm ki, doğru olar. Bununla bağlı, 
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hörmətli xanım sədr, Azərbaycan qanunvericiliyində bir 

analogiya da var. Xatırlayırsınızsa, biz qanun qəbul etdik 

ki, vətəndaşların qanunvericilik təşəbbüsü ilə çıxış etməsi 

40 dairəyə qədər çoxaldılsın. Yəni qanun nədir? Ümumi, 

kütləvi tələbatdır. Əgər bir dairədə buna tələbat varsa, biz 

onu qəbul edib ərazimizin, dövlətimizin bütün hər tərəfinə 

şamil edə bilmərik. Əgər bu kütləvidirsə, kütləvi sifariş 

varsa, o şəkildə də hər hansı bir siyasi təşkilatlanmaya küt-

ləvi tələbat varsa, – çünki nəticə etibarı ilə siyasi partiya 

özü kütləvi hadisədir, – bu kontekstdə mən düşünürəm ki, 

bu da 40 dairə üzrə olunsa yaxşı olar.  

5-ci maddənin 9-cu bəndində reyestr məsələsi qeyd olu-

nur. Burada elektron reyestrə tələbat başqadır, rəsmi re-

yestrə tələbat başqadır. Birində qeyd olunur ki, ildə bir də-

fədən az olmayaraq, amma ikincidə ildə iki dəfədən az ol-

mayaraq bu reyestr məlumatları yenilənir.  

Mən düşünürəm ki, bax, bunları nəzərə almaqla, biz, 

əslində, çox yaxşı bir qanun layihəsi ortaya çıxarmışıq və 

bunu qəbul etməyə dəyər. Qanun layihəsinə səs verəcə-

yəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Fəzail müəllim, deyəsən, sualınız var. Hikmət müəl-

limin çıxışından sonradır, amma disputa çevirməyək. Bu-

yurun.  

F.Ağamalı. Çox sağ olun. Diskussiya deyil, Əli müəl-

limə sual verəcəyəm. Hörmətli Əli Hüseynliyə sual ver-

mək istəyirəm ki, bəzi partiyalar haqsız olaraq buna mür-

təce deyir. Eyni zamanda, parlamentdə olan partiyalardan 

biri bunun əleyhinə səs verir. Biz bu qanunu Milli Məcli-

sin çoxluğu ilə qəbul edəcəyik. Ümidvaram və əminəm. 

Onda hansı haqla onlar bu qanundan istifadə edib özünü 

qeydiyyata aldırıb, sonra siyasi fəaliyyətlə məşğul olacaq? 
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Bu, nə dərəcədə mümkündür? Çox sağ olun. 

Sədrlik edən.  Sağ olun. Razi Nurullayev. Razi müəl-

lim, buyurun.  

R.Nurullayev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputat-

lar. Bu qanunu ilk gündən dəstəkləmişəm və dəstəklə-

yirəm. Bütün iclaslarda, dinləmələrdə, komitə iclaslarında 

çıxış etmiş, dövlətçilik mövqeyindən yanaşaraq, müsbət 

münasibətimi bildirmişəm. Çünki bu qanunun ölkəmizdə 

siyasi proseslərin inkişafına təkan verəcəyinə və demok-

ratik prosesləri daha da dərinləşdirəcəyinə inamım var. 

Həm də bu qanun real siyasi partiyaların daha çox görün-

məsinə imkan yaradır. Sözçülüklə məşğul olanlar isə qoy 

partiya quruculuğu və yeni üzvlərin cəlbi barədə düşün-

sünlər. Üzv toplaya bilməyən partiya yarpaqları tökülmüş, 

ömrünün payızını yaşayan qüvvə deməkdir.  

Mənim xeyli təkliflərim hörmətli Qüdrət Həsənquliyev 

və Fazil Mustafa tərəfindən səsləndirilib və təkrar etmi-

rəm. Yalnız deyim ki, bəzi təzadlı və sual doğuran mə-

qamlar var. Biz bu qanundan sonra 47 qanun layihəsində 

Açıq hökumətin təşviqinə dair dəyişiklikləri müzakirə 

edəcəyik və nəzərdə tutulub ki, elektron informasiya 

resurslarından əldə edilən məlumatları aidiyyəti dövlət 

qurumu digər dövlət qurumundan alır. Bu qanunun tələ-

bini həm də siyasi partiyaların reyestr məsələsində nəzərə 

almaq lazımdır və bunun detallarını adlarını çəkdiyim 

həmkarlarım dedilər. 

Hikmət müəllim də bir məsələyə toxundu. Bu məsələni 

mən də qeyd etmişəm. Qanunun 6.4-cü maddəsində de-

yilir ki, “siyasi partiya üzvlərinin reyestrində baş vermiş 

sonrakı dəyişikliklər barədə ildə bir dəfə müvafiq icra 

hakimiyyəti orqanının müəyyən etdiyi orqana məlumat 

təqdim edir”. Qanunun 7.2.2-ci maddəsində yazılır: “Döv-
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lət elektron informasiya ehtiyatlarından istifadə etməklə 

siyasi partiya üzvlərinin reyestrində olan məlumatları ildə 

azı iki dəfə nəzərdən keçirir”. Bu maddələrdə olan tə-

zadları aradan qaldırmaq lazımdır. Əgər siyasi partiya ildə 

bir dəfə reyestrdə dəyişikliyi təqdim edirsə, müvafiq icra 

qurumu ildə iki dəfə hansı məlumatları yoxlayacaq?  

Bir də hörmətli Kamilə xanımın siyasi partiya üzvünün 

tam fəaliyyət qabiliyyətli olması barədə verdiyi sualı mən-

tiqli sayıram və yəqin ki, cavab olacaq. Təşəkkür edirəm, 

xanım sədr.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Narahat olmayın, hər bir 

suala cavab var.  

Ziyafət Əsgərov. Ziyafət müəllim, buyurun.  

Z.Əsgərov. Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli həmkarlar. Hörmətli sədr, əslində, heç mənim çıxış 

etmək fikrim yox idi. Sadəcə, burada bir, daha doğrusu, 

iki məsələ neçə dəfə səsləndirildi. Ona görə mən istəyirəm 

aydınlıq gətirim.  

Birincisi, hörmətli Kamilə xanım burada tam fəaliyyət 

qabiliyyəti ilə bağlı sual qoydu. Deyim ki, məntiqli, ye-

rində olan sualdır. Tam fəaliyyət qabiliyyəti bizim bir sıra 

qanunlarımızda var, bu da mülki hüquqdan gəlir. Azərbay-

can Respublikasının mülki hüququnda tam fəaliyyət 

qabiliyyətinin anlayışı verilir. Bu, nə deməkdir? Bu o 

deməkdir ki, hər bir vətəndaş qanunla ona məxsus olan 

hüquqlara malikdir və eyni zamanda, üzərinə düşən və-

zifələri yerinə yetirir. Amma fəaliyyət qabiliyyəti olmayan 

insan, hüquqları var, amma üzərinə düşən o vəzifələri 

yerinə yetirə bilmir. Niyə? Çünki anlaqlı deyil. Belə hallar 

olur, üzr istəyirəm, nevroloji xəstələr, psixi xəstələr. Yəni 

onlar etdikləri hərəkətlərin mənasını dərk edə bilmirlər. 

Ona görə də, hesab edirəm, bu, çox yerində olan məsə-
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lədir. Bir məsələni də deyim ki, vətəndaşın tam fəaliyyət 

qabiliyyətinə malik olub-olmamasını yalnız məhkəmə 

müəyyənləşdirir. O ki qaldı məhdud fəaliyyət qabiliyyəti. 

Əlbəttə, 18 yaşına qədər olan vətəndaşlarımız var, uşaqlar 

var, onların valideynləri, qəyyumları var və ilaxır və sair.  

Bir də bir məsələyə istəyirəm aydınlıq gətirəm. Burada 

bəzi hörmətli həmkarlarım qeyd etdilər ki, deməli, qeydiy-

yatdan keçmək üçün bu 5000 üzv ki var, bunlar təkcə bir 

yerdən olmasın, Azərbaycanın müxtəlif yerlərindən olsun. 

Əslində, mən bunun tərəfdarı deyiləm. Elə qanunda necə 

varsa, elə daha yaxşıdır. Niyə? Çünki hər bir partiyanın 

əsas məqsədi nədir? Seçkilərdə iştirak etmək. Onsuz da o 

marağındadır ki, Azərbaycanın bütün regionlarında onun 

dayaq nöqtələri olsun. Əgər o, bir yerdən yığdığı o 5000 

nəfər üzvlə kifayətlənəcəksə, seçkilərdə qalib gələ bil-

məyəcək. Seçkilərdə heç bir müvəffəqiyyət əldə edə bil-

məyəcək. Nəticə etibarı ilə elə məhəlli partiya olacaq. Ona 

görə biz demokratik şəraiti yaradaq, imkanı verək parti-

yaya, görək nə edir. Özünü göstərsin. Təşəkkür edirəm, 

sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Ziyafət müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, müzakirələrimiz başa çatdı. Onu 

da qeyd edim ki, 16 nəfər çıxış etdi, 4 nəfər isə sual verdi, 

cəmi 20 nəfər. Kim yazılmışdısa, hamısı danışmaq imkanı 

tapdı.  

Hörmətli həmkarlar, ona görə də biz indi səsverməyə 

keçəcəyik. Əsas kimi qəbul etdik, indi isə qanun layihəsini 

ikinci oxunuşda, bildiyiniz kimi, biz əvvəlcə maddələr 

üzrə, sonra isə bütövlükdə qəbul etməliyik. Bu qanun 

layihəsində 6 fəsil, 30 maddə var və mən onları fəsil-fəsil 

səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, indi 1-ci fəslin qəbul 

edilməsinə münasibət bildirin. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.38 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 1-ci fəsil qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, mən deməyi unutdum, biz Əli 

müəllim ilə elə burada müzakirələr zamanı danışdıq, 

burada səslənən bütün suallara və təkliflərə işçi qrupunda 

baxılacaq. Əli müəllim, mən Sizdən xahiş edirəm, işçi 

qrupunun iclasında burada səslənən sualların hamısına 

cavab verilsin. Elə sual verənləri də dəvət edin, işçi 

qaydada bunların hamısını müzakirə edin.  

İndi isə biz səsverməyə davam edirik. Xahiş edirəm, 2-ci 

fəslə səs verin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.39 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

3-cü fəslə münasibət bildirin.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

4-cü fəslə səs verin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

5-ci fəsli mən səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.40 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi. Nəhayət, 6-cı fəslə münasi-

bət bildirin. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.41 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu fəsil də qəbul edildi.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, qanun layihəsini mən 

bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.41 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin növbəti 47 məsələsi 

möhtərəm cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə 

daxil olub, mahiyyətcə də bir-birinə bağlıdır. Bu qanun 

layihələri, bildiyiniz kimi, Açıq hökumət proqramı çər-

çivəsində elektron xidmətləri daha da genişləndirməyə və 

vətəndaş məmnunluğunu artırmağa yönəlmişdir. Onu da 

qeyd edim ki, qanun layihələrinə Milli Məclisin 10 komi-

təsində baxılmışdır. İndi mən həmin komitələrin nüma-

yəndələrinə söz verəcəyəm. Bütün təqdimatlar edildikdən 

sonra biz müzakirəni birgə aparacağıq, səsverməni isə, hə-

mişə olduğu kimi, ayrılıqda keçirəcəyik.  
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Beləliklə, hörmətli həmkarlar, gündəliyin 2-ci məsələsi 

“Dini etiqad azadlığı haqqında” Qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən İctimai birliklər və dini qurumlar ko-

mitəsinin üzvü hörmətli Azər Badamova söz verirəm. 

Azər müəllim, buyurun.  

A.Badamov, Milli Məclisin İctimai birliklər və dini 

qurumlar komitəsinin üzvü.  

Təşəkkür edirəm, hörmətli Sahibə xanım. Hörmətli 

Sahibə xanım, Sizin də qeyd etdiyiniz kimi, “Dini etiqad 

azadlığı haqqında” Qanunda dəyişikliyin qəbul olunması 

ölkədə elektron informasiya sisteminin imkanlarını geniş-

ləndirməklə vətəndaş  məmnunluğunun artmasına və qu-

rumlararası elektron inteqrasiyanın güclənməsinə töhfə 

verəcəkdir. Qanun layihəsinin birinci oxunuşunda hər han-

sı bir təklif olunmamışdır. Hörmətli həmkarlarımdan ikin-

ci oxunuşda da bu qanun layihəsini dəstəkləmələrini xahiş 

edirəm. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Azər müəllim.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin 3-cü məsə-

ləsi olan qanun layihəsi, “Azərbaycan Respublikasında 

mənzil fondunun özəlləşdirilməsi haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi haqqında 

məlumatı dinləyəcəyik. Onu da qeyd edim ki, bu layihəyə 

və gündəliyin sonrakı 17 məsələsinə, yəni 20-ci məsələ də 

daxil olmaqla, İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq ko-

mitəsində baxılmışdır. Mən komitənin sədri hörmətli 

Tahir Mirkişilidən xahiş edəcəyəm ki, qanun layihələri 

barədə məlumat versin. Tahir müəllim, bütün bu qanun 

layihələri haqqında, 3-cüdən başlayaraq, 20-ci də daxil ol-

maqla, xahiş edirəm, birgə məlumat verin. Buyurun.  
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T.Mirkişili, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun. Xanım sədr, hörmətli həmkarlar. Xanım 

sədr, Sizin də qeyd etdiyiniz kimi, əslində, bu qanun layi-

həsində hazırlanan dəyişikliklər Azərbaycan Respublikası 

Prezidentinin 2020-ci il 27 fevral tarixli “Açıq hökumətin 

təşviqinə dair 2020–2022-ci illər üçün Milli Fəaliyyət 

Planı”na uyğun hazırlanıb. Məhz həmin fəaliyyət planında 

göstərilir ki, dövlət xidmətini göstərmək üçün zəruri olan 

sənəd və məlumatlar dövlət qurumunda olduğu halda on-

lar vətəndaşlardan tələb olunmasın. Düşünürük ki, kifayət 

qədər mütərəqqi bir dəyişiklikdir. Həm də, eyni zamanda, 

vətəndaşların vaxt itkisinin və sənədlərin toplanması za-

manı qarşılaşdıqları problemlərin aradan qaldırılmasına 

xidmət edir.  

Birinci oxunuş zamanı həmkarlarım tərəfindən Siz 

dediyiniz bütün bu 18 qanun layihəsi haqqında hər hansı 

bir təklif daxil olmayıb, həm də dəstəklənib. Xahiş edirəm 

ki, qanun layihəsini olduğu kimi səsə qoyasınız. Çox sağ 

olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, növbəti qrup qanun layihələri haq-

qında bizə hörmətli Kamal Cəfərov məlumat verəcək. Ka-

mal müəllim, Siz 21-ci məsələdən başlayaraq, 36-cı məsə-

lə də daxil olmaqla, o qrup qanunlardakı dəyişikliklər ba-

rədə, xahiş edirəm, ümumi bir məlumat verin. Buyurun.  

K.Cəfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Tahir müəllim də 

bütün bu qanun layihələrinin məqsədini qeyd etdi, birinci 

oxunuşda hər hansı bir rəy və təklif olmadığından, olduğu 

kimi səsə qoyulmasını xahiş edirəm.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 37-ci məsələsi “Selek-

siya nailiyyətləri haqqında” Qanunda və gündəliyin 38-ci 

məsələsi “Torpaq icarəsi haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihələridir. Bu iki məsələyə dair 

məlumat vermək üçün mən Aqrar siyasət komitəsinin 

sədri hörmətli Tahir Rzayevə söz verirəm. Tahir müəllim, 

buyurun, 2 qanun layihəsi haqqında bizə məlumat verin.  

T.Rzayev, Milli Məclisin Aqrar siyasət komitəsinin 

sədri.  

Hörmətli sədr, deputat həmkarlar, burada bu qanunların 

məqsədi, mahiyyəti barədə ətraflı məlumat verdilər. Hər 

iki qanun layihəsi müzakirələr zamanı deputat həmkar-

larım tərəfindən dəstəklənib, heç bir irad, təklif bildiril-

məyib. Ona görə də ikinci oxunuş üçün səsə qoyulmasını 

xahiş edirəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, qeyd edim ki, gündəliyin 39-cu 

məsələsi “Hərbi qulluqçuların dövlət icbari şəxsi sığortası 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsidir. Bu layihəyə, eləcə də 40-cı və  41-ci məsələlərə 

Müdafiə, təhlükəsizlik və korrupsiya ilə mübarizə komi-

təsində baxılmışdır. Ziyafət müəllim, mən Sizdən xahiş 

edirəm, 3 məsələ haqqında ümumi bir məlumat verin. Bu-

yurun.  

Z.Əsgərov, Milli Məclisin Müdafiə, təhlükəsizlik və 

korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həm-

karlar. Hörmətli sədr, hər üç qanun layihəsi elektron höku-

mətin təşviqi ilə əlaqədar qanunlarda edilən dəyişikliklərlə 

bağlıdır. Komitə üzvlərimiz yekdilliklə bu qanunların 

plenar iclasa çıxarılmasına səs veriblər. Təşəkkür edirəm.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Ziyafət müəllim.  

Biz 42-ci məsələyə keçirik. Bu, “Ətraf mühitin mü-

hafizəsi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Bu qanun layihəsi haqqında məlumat 

vermək üçün mən Təbii ehtiyatlar, energetika və ekolo-

giya komitəsinin üzvü hörmətli Fatma xanım Yıldırıma 

söz verirəm. Fatma xanım, buyurun. 

F.Yıldırım, Milli Məclisin Təbii ehtiyatlar, energetika 

və ekologiya komitəsinin üzvü.  

Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri, birinci oxunuşdan sonra komitəmizə heç bir 

təklif daxil olmamışdır və komitənin rəyi müsbətdir. İkin-

ci oxunuşda qanun layihəsinin olduğu kimi səsə qoyul-

masını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun.  

43-cü məsələyə keçirik. Bu, Ailə Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsidir. Layihəni 

Ailə, qadın və uşaq məsələləri komitəsinin sədri hörmətli 

Hicran xanım Hüseynova təqdim edəcək. Hicran xanım, 

buyurun. 

H.Hüseynova, Milli Məclisin Ailə, qadın və uşaq 

məsələləri komitəsinin sədri.  

Hörmətli həmkarlar, gündəlikdə olan 43-cü məsələ ilə 

əlaqədar bildirmək istərdim ki, bu qanun layihəsində 

nəzərdə tutulan dəyişiklik uyğunlaşdırma xarakterlidir və 

heç bir əlavə təkliflər olmadığından xahiş edirik, müzaki-

rəyə çıxarasınız. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Hicran xanım, çox sağ olun.  

44-cü məsələ  “Elektron imza və elektron sənəd haq-

qında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihə-

sidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün mən Elm və 

təhsil komitəsinin sədri hörmətli Bəxtiyar Əliyevə söz 
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verirəm. Bəxtiyar müəllim, buyurun.  

B.Əliyev, Milli Məclisin Elm və təhsil komitəsinin 

sədri.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputatlar, qanun layi-

həsinə heç bir əlavə... 

Sədrlik edən. Siyavuş müəllim, xahiş edirəm, imkan 

verin, Bəxtiyar müəllim danışsın.  

B.Əliyev. Qanun layihəsinin olduğu kimi səsə qoyul-

masını təklif edirik. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Bəxtiyar müəllim.  

Biz 45-ci məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikası-

nın diplomatik nümayəndəliklərində və konsulluqlarında 

xidmət keçən diplomatik xidmət əməkdaşlarının və inzi-

bati-texniki xidməti həyata keçirən şəxslərin dövlət icbari 

şəxsi sığortası haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək 

üçün mən Beynəlxalq münasibətlər və parlamentlərarası 

əlaqələr komitəsinin sədri hörmətli Səməd Seyidova söz 

verirəm. Səməd müəllim, buyurun.  

S.Seyidov, Milli Məclisin Beynəlxalq münasibətlər və 

parlamentlərarası əlaqələr komitəsinin sədri.  

Hörmətli xanım sədr, birinci oxunuşdan sonra komi-

təmizə hər hansı bir təklif daxil olmamışdır. Komitəmiz 

yekdilliklə bunun lehinədir. Həmkarlardan xahiş edirəm, 

öz müsbət rəylərini bildirsinlər. Diqqətinizə görə sağ olun.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Səməd müəllim.  

46-cı məsələyə keçirik. Bu, “Əmək pensiyaları haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Bu 

layihəyə, habelə gündəliyin 47-ci və 48-ci məsələlərinə 

Əmək və sosial siyasət komitəsində baxılmışdır. Mən ko-

mitənin üzvü hörmətli Vüqar Bayramovdan xahiş edəcəyəm, 

qanun layihələri haqqında birgə məlumat versin. Buyurun.  
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V.Bayramov, Milli Məclisin Əmək və sosial siyasət 

komitəsinin üzvü. 

Hörmətli xanım sədr, birinci oxunuşdan sonra bizim 

komitəyə də hər hansı bir təklif və qeyd daxil olmamışdır. 

Ona görə hörmətli həmkarlarımızdan qanun layihəsinə 

dəstək olmalarını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Vüqar müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, biz qanun layihələri haqqında bir-

bir bütün məlumatları dinlədik. İndi isə ikinci oxunuşdur 

deyə, biz hər bir qanun layihəsini əvvəlcə əsas kimi qəbul 

etməliyik.  

Hörmətli həmkarlar, onu da deyim, bu gün bizdə səs-

vermə prosesi çox uzundur və xahiş edirəm, heç kimə, bir-

birimizə mane olmayaraq gəlin, bu proseduru arxayınca 

keçirək.  

Xahiş edirəm, 2-ci məsələnin, yəni “Dini etiqad azad-

lığı haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsinin əsas kimi qəbul edilməsinə münasibət bildirək. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.50 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsini əsas kimi qəbul 

etdik.  

3-cü məsələni, “Azərbaycan Respublikasında mənzil 

fondunun özəlləşdirilməsi haqqında” Qanunda dəyişiklik 
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edilməsi barədə qanun layihəsini əsas kimi səsə qoyuram, 

xahiş edirəm, münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.51 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu məsələ də əsas kimi qəbul edildi.  

İndi isə 4-cü məsələ. “Valyuta tənzimi haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas 

kimi münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Mən indi 5-ci məsələni səsə qoyacağam. Bu, “Maliyyə-

sənaye qrupları haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. Xahiş edirəm, əsas kimi qəbul 

olunmasına münasibət bildirin. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

6-cı məsələ, yəni “Əmtəə nişanları və coğrafi göstəri-

cilər haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsinə əsas kimi münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, əsas kimi qəbul edildi.  

7-ci məsələ, yəni “Gömrük orqanlarında xidmət haq-

qında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsini əsas kimi səsə qoyuram. Buyurun, səs verin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

8-ci məsələyə, “Avtomobil yolları haqqında” Qanunda 
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dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə, xahiş edirəm, 

əsas kimi münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

9-cu məsələyə keçirik. Vergi Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi haqqında qanun layihəsini əsas kimi səsə qoyu-

ram. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

10-cu məsələ, “Banklar haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi münasibət bil-

dirməyinizi xahiş edirəm. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

11-ci məsələyə keçirik. Mən “Lotereyalar haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsini əsas 

kimi səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, əsas kimi qəbul edildi.  

12-ci məsələyə keçirik. “Daşınmaz əmlakın dövlət re-

yestri haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qa-

nun layihəsinə əsas kimi münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

13-cü məsələyə keçirik. “İpoteka haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsini əsas kimi səsə 
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qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

14-cü məsələni səsə qoyacağam. Bu, “Əmanətlərin sı-

ğortalanması haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barə-

də qanun layihəsidir. Xahiş edirəm, əsas kimi qəbul edil-

məsinə münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.56 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

“Dövlət borcu haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsini mən əsas kimi səsə qoyuram. 

Hörmətli həmkarlar, bu, 15-ci məsələdir, xahiş edirəm, 

münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.56 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

16-cı məsələyə keçirik. “Sığorta fəaliyyəti haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas 

kimi münasibət bildirməyinizi xahiş edirəm. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

17-ci məsələyə keçirik. Bu, “Bank olmayan kredit təş-

kilatları haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Əsas kimi qəbul edilməsinə münasibət 

bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  
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18-ci məsələyə, “İnvestisiya fondları haqqında” Qanun-

da dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi 

münasibət bildirməyinizi xahiş edirəm. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.58 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

19-cu məsələ “Qiymətli kağızlar bazarı haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Əsas 

kimi qəbul edilməsinə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.58 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, mən təklif edirəm ki, biz fasiləsiz 

işləyək, ancaq səsverməmiz qalıb.  

 Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, 20-ci məsələyə keçirik. 

“Lisenziyalar və icazələr haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi münasibət 
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bildirməyinizi xahiş edirəm. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

21-ci məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikası və-

təndaşının şəxsiyyət vəsiqəsi haqqında” Qanunda dəyişik-

lik edilməsi barədə qanun layihəsini əsas kimi mən səsə 

qoyuram. Buyurun.  

  
Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

22-ci məsələyə, “Pasportlar haqqında” Qanunda dəyi-

şiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi münasi-

bət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

23-cü məsələni səsə qoyacağam. Bu, “Yaşayış yeri və 

olduğu yer üzrə qeydiyyat haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsidir, xahiş edirəm, əsas kimi 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

24-cü məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikası Mil-

li Məclisi deputatının statusu haqqında” Qanunda dəyişik-

lik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi münasibət 

bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  
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İndi isə 25-ci məsələni, yəni “Azərbaycan Respublika-

sında daimi yaşayan vətəndaşlığı olmayan şəxslərin xüsusi 

sənədləri haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barə-

də qanun layihəsini mən əsas kimi səsə qoyuram. Buyu-

run, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

26-cı məsələni mən səsə qoyacagam. Bu, “Yol hərəkəti 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsidir. Xahiş edirəm, əsas kimi qəbul olunmasına müna-

sibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

27-ci məsələni səsə qoyacağam. “Məhkəmə və hüquq 

mühafizə orqanları işçilərinin dövlət icbari şəxsi sığortası 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. Xahiş edirəm, əsas kimi qəbul olunmasına 
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münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

28-ci  məsələyə keçirik. “Yaşayış yeri və olduğu yer 

üzrə qeydiyyat haqqında” Qanunun tətbiqi haqqında Əsas-

namə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas 

kimi münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

29-cu məsələni, “Azərbaycan Respublikasının daxili 

işlər orqanlarında xidmət keçmə haqqında Əsasnamə”də 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsini əsas kimi səsə 

qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

30-cu məsələyə keçirik. “Hüquqi şəxslərin dövlət qey-

diyyatı və dövlət reyestri haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi  münasibət bil-

dirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, sağ olun.  

31-ci məsələnin, “İnzibati icraat haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinin əsas kimi 

qəbul olunmasına münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  
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32-ci məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikası Əha-

lisinin Dövlət Reyestri haqqında” Qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə qanun layihəsinin əsas kimi qəbul olunmasına 

münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Mən indi 33-cü məsələni səsə qoyacağam. “Azərbaycan 

Respublikasına qayıdış şəhadətnaməsinin verilməsi qay-

dası haqqında  Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Buyurun, əsas kimi qəbul olunmasına 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Biz 34-cü məsələyə keçirik. Mənzil Məcəlləsində dəyi-

şiklik edilməsi haqqında qanun layihəsinə əsas kimi mü-

nasibət bildirək. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

   

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

35-ci məsələni səsə qoyacağam. Şəhərsalma və Tikinti 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layi-

həsinə, xahiş edirəm, əsas kimi münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.05 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə biz 36-cı məsələyə keçirik. Bu, Miqrasiya Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsidir. 

Xahiş edirəm, əsas kimi münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.06 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qəbul edildi.  

37-ci məsələni səsə qoyacağam. “Seleksiya nailiyyətləri 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. Əsas kimi səsə qoyuram, buyurun, münasibət 

bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.06 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Mən 38-ci məsələni səsə qoyuram. Bu, “Torpaq icarəsi 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun la-

yihəsidir. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

39-cu məsələyə keçirik. “Hərbi qulluqçuların dövlət 

icbari şəxsi sığortası haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsini əsas kimi səsə qoyuram. 

Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.07 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

        

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

40-cı məsələyə keçirik. “Hərbi xidmətkeçmə haqqında 

Əsasnamə”də  dəyişiklik  edilməsi barədə qanun layihəsi-

nə əsas kimi münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 Qəbul edildi, sağ olun.  

41-ci məsələni səsə qoyacam. Bu, “Hərbi vəzifə və 

hərbi xidmət haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qəbul edildi.  

42-ci məsələyə keçirik. “Ətraf mühitin mühafizəsi 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. Xahiş edirəm, əsas kimi münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.08 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun. Bilirsiniz ki, 43-cü məsələ 

Ailə Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun 

layihəsidir. Xahiş edirəm, onu da əsas kimi qəbul edək. 

Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.09 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

44-cü məsələyə keçirik. Bu, “Elektron imza və elektron 

sənəd haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Xahiş edirəm, onun da əsas kimi qəbul 

olunmasına münasibət bildirin. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.09 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

45-ci məsələni də mən səsə qoyuram. Buyurun, müna-

sibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

46-cı məsələyə keçirik. “Əmək pensiyaları haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 

Buna da əsas kimi münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 



 252 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

47-ci məsələyə, xahiş edirəm, münasibət bildirin. Bu, 

“Sosial müavinətlər haqqında” Qanundur. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.10 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Nəhayət, xahiş edirəm, gündəliyin sonuncu, 48-ci 

məsələsinə,  “Sosial xidmət haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsinə əsas kimi  münasibət 

bildirin. Buyurun.  

 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.11 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, əsas kimi qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, deməli, biz paketdə olan bütün 

qanunları əsas kimi qəbul etdik. İndi müzakirələrə keçirik. 

Bu qanunlarla bağlı kimsə çıxış etmək istəyirmi? Mən 

görürəm, çıxış etmək istəyən var. Etibar Əliyev. Etibar 

müəllim, ikinci oxunuşdur, buyurun. 
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E.Əliyev. Təşəkkür edirəm, hörmətli Sahibə xanım. Bu 

dəyişikliklərin fəlsəfəsi barədə bir neçə cümlə demək 

istəyirəm. Biz bu dəyişikliyə səs verməklə fiziki, hüquqi 

şəxslər üçün növbəti “ASAN xidmət” yaratmış oluruq. 

Təqdim edilən dəyişikliklər vətəndaşların dövlət orqan-

larına müraciət edərkən üzləşdikləri bir neçə problemin 

həllinə təsir göstərəcəkdir. Sahibkarlıq fəaliyyəti ilə məş-

ğul olarkən, yaxud dövlət orqanlarına müraciət edərkən 

onlardan xeyli sayda sənədlər tələb olunur. Nəinki sənəd-

lər, həmçinin sənədlərin surətinin notarial təsdiqi istənilir. 

Bu isə bürokratiyanın genişlənməsinə, hüquqi və fiziki 

şəxslərin əlavə xərc çəkməsinə, izafi vaxt itkisinə gətirib 

çıxarır. Ona görə də Azərbaycan Respublikası Prezidenti 

tərəfindən “Açıq Hökumətin təşviqinə dair 2020–2022-ci 

illər üçün Milli Fəaliyyət Planı”nda dövlət orqanları 

tərəfindən göstərilən elektron xidmətlərin təkmilləşdiril-

məsi ilə bağlı fəaliyyət istiqamətləri təsdiq edilmişdir. 

Burada tədbirlərdən biri kimi, dövlət xidmətlərinin 

göstərilməsi üçün zəruri olan sənəd və ya məlumatların di-

gər dövlət qurumunda mövcud olduğu halda, həmin sə-

nədlərin və məlumatların vətəndaşlardan tələb edilmədən 

Elektron Hökumət İnformasiya Sistemi vasitəsi ilə mü-

vafiq dövlət qurumundan alınmasının təmin edilməsi üçün 

bu prinsipin sahəvi normativ hüquqi aktlarda təsbit edil-

məsi, habelə bu prinsipə əsaslanan xidmətlərin sayının ar-

tırılmasının təmin edilməsi nəzərdə tutulmuşdur. Təklif 

edilən “Elektron imza və elektron sənəd haqqında” Qa-

nunun 9.2.1-ci maddəsi məhz bu prinsipin icra edilməsini 

təmin edəcəkdir.  

Sertifikat xidmətləri Mərkəzinin qeydə alınması və 

akkreditasiyası üçün iddiaçı olan şəxs əlavə xərclər çək-

mədən, vaxt itkisinə məruz qalmadan bu fəaliyyəti həyata 
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keçirmək imkanına malik olacaqdır. Çünki ondan tələb 

edilən sənədlərin əksəriyyəti Elektron Hökumət İnfor-

masiya Sistemində olduğundan, qeydiyyat prosesini hə-

yata keçirən qurum artıq həmin sistemdən götürəcək və ya 

iddiaçının razılığı əsasında müvafiq dövlət qurumlarına 

həmin sənədlərin alınması ilə bağlı sorğu ilə müraciət 

edəcəkdir.  

Beləliklə, nə baş verir? Vətəndaş Sertifikasiya xidmət-

ləri Mərkəzinin qeydiyyatı və ya akkreditasiya edilməsi 

üçün müxtəlif dövlət orqanlarının qapısına düşərək vaxt 

itirmir, xərc çəkmir, onun müştəri məmnunluğu təmin 

olunur və o, rahat şəkildə fəaliyyətə başlayır. Hazırkı şə-

raitdə dövlət orqanlarının əsas məqsədi müştəri məmnun-

luğunu təmin etməkdir və bu sahə get-gedə genişlən-

məlidir. Hökumətin əsas məqsədi bütün istiqamətlərdə 

“Asan hökumət”ə keçidi təmin etməkdir. Düşünürəm ki, 

parlamentin bu istiqamətdə fəaliyyəti də təqdirəlayiqdir. 

Təşəkkür edirəm, sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Sabir Rüstəmxanlı. Buyurun, 

Sabir müəllim. 

S.Rüstəmxanlı. Bir neçə kəlmə söz demək istəyirəm. 

Bilirsiniz, indi biz bu idarələrə çox tez-tez getmirik. O 

qədər tez-tez işimiz də düşmür. Amma hərdənbir müəyyən 

məsələlərlə bağlı müraciət eləyəndə mən, düzü, təəccüb-

lənirəm. Təəccüblənirəm ki, qısa bir müddətdə Azərbay-

can nə qədər inqilabi bir yol keçib. Bütün idarələrdə bu 

elektron, açıq hökumət məsələsi... İndi müəyyən sənədlər 

qəbul elədik. Amma buna qədər də bu yeni texnologiya bir 

çox bürokratik əngəlləri aradan qaldırırdı. Əvvəla, bank-

larda, “ASAN xidmət”də gənc işçilər, sonra nəqliyyat 

sistemində, bir çox sistemdə. Əslində, biz bunun dəyərini 

bilməliyik. Kim, nə cür? Məsələn, xaricdən gələn adamlar 
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var, 10 il Azərbaycanı görməyib, gəlir və çox radikal kök-

lənmiş adamlar belə bu məsələləri görəndə deyir, Azər-

baycan qısa müddətdə çox böyük bir yol keçib. Məncə, 

qəbul olunan bu sənədlər o cəhətdən vətəndaşın işini 

asanlaşdırır. Açıq hökumət və hansı idarəyə gedirsənsə, 

deyək ki, sistemin böyüklüyü heyrət doğurur. Hər hansı 

bir xəstəxanaya və yaxud başqa bir yerə girirsən, sənin sə-

hifən açılır, orada sənə lazım olan bütün məlumatlar var. 10 

il bundan əvvəlki məlumat da, bugünkü də var, bu, çox bö-

yük bir gəlişmədir, inkişafdır. Biz bunu etiraf eləməliyik.  

Açıq hökumət çox yaxşı şeydir, amma xırda bir şeyi də 

qeyd eləyim, yaxşı olardı ki, açıq hökuməti idarə eləyən 

bəzi məmurların da, deyək, həyatı açıq olsun. Deyək ki, 

bunların gəlirlərinin aşkarlanması, bir sıra bürokratik 

əngəllərin aradan qaldırılması yenə camaatın ehtiyacıdır. 

Amma hər halda, bu qanunların qəbulu son dərəcə ciddi 

bir hadisədir və mən bunu bizim Milli Məclisin çox uğurlu 

bir addımı hesab edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sabir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, daha çıxış etmək istəyən yoxdur, 

ona görə biz bu qanun layihələrinin səsverməsinə keçirik. 

Xatırladım, ikinci oxunuşdur. Birinci, maddələrə, sonra isə 

hər bir qanuna ayrılıqda, bütövlükdə səs verəcəyik.  

Beləliklə, səsvermə proseduruna başlayırıq. Hörmətli 

həmkarlar, 2-ci məsələ, yəni “Dini etiqad azadlığı haq-

qında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi 

bir maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, bu maddəyə mü-

nasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.17 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

3-cü məsələ, yəni “Azərbaycan Respublikasında mənzil 

fondunun özəlləşdirilməsi haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsi də bir maddədən ibarətdir. 

Xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-
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ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.18 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

4-cü məsələyə  keçirik. “Valyuta tənzimi haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsində 4 

maddə var. Mən onları iki-iki səsə qoyacağam. Buyurun. 

1-ci və 2-ci maddələrə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr qəbul edildi.  

3-cü və 4-cü maddələrə, buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 
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İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  

Mən qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

5-ci məsələ, “Maliyyə-sənaye qrupları haqqında” Qanun-

da dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi 1 maddədən 

ibarətdir. Xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. 
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

               

 Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

 6-cı məsələyə keçirik, yəni  “Əmtəə nişanları və coğra-

fi göstəricilər haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə qanun layihəsində 2 maddə var. Xahiş edirəm, 1-ci 

maddəyə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.21 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

7-ci məsələyə keçirik. “Gömrük orqanlarında xidmət 

haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. 1 maddədən ibarətdir. Buyurun, bu maddəyə 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram. 

Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 88 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

8-ci məsələyə keçirik. “Avtomobil yolları haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsində 1 

maddə var. Xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.22 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Bu maddə qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 
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Növbəti məsələyə keçirik. 9-cu məsələ, Azərbaycan 

Respublikasının Vergi Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 

haqqında  qanun layihəsi. O da 1 maddədən ibarətdir. Bu 

maddəyə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.23 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, növbəti məsələ 10-cu məsələdir. 

“Banklar haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. 9 maddə var. Mən onları üç-üç səsə qo-

yacağam. İndi isə xahiş edirəm, 1-ci, 2-ci və 3-cü maddə-

lərə münasibət bildirin.  

 

      



 263 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

4-cü, 5-ci və 6-cı maddələrə münasibət bildirin. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

  

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  

7-ci, 8-ci və 9-cu maddələrə münasibət bildirək. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.24 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi. 
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Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsini mən bütövlükdə 

səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.25 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

11-ci məsələyə keçirik. “Lotereyalar haqqında”  Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Bu qa-

nun layihəsi 2 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, 1-ci 

maddəyə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.25 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

        
Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  bu maddə də qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun, münasibət bildirin.  

 

  
Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

      

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

12-ci məsələyə keçirik. “Daşınmaz əmlakın dövlət re-

yestri haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qa-

nun layihəsi. Bu qanun layihəsi 1 maddədən ibarətdir. Xa-

hiş edirəm, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.26 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

       

Maddə qəbul edildi.  
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İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

    
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

     

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

13-cü məsələyə keçirik. “İpoteka haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 3 maddədən 

ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

2-ci maddəyə münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.27 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 
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İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

3-cü maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, 14-cü məsələyə keçirik. “Əmanət-

lərin sığortalanması haqqında” Qanunda dəyişiklik edil-

məsi barədə qanun layihəsi 1 maddədən ibarətdir. Xahiş 

edirəm, bu maddəyə münasibət bildirin.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.28 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
        
Bu maddə qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildi-

rin. Buyurun.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.29 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

15-ci məsələyə, yəni “Dövlət borcu haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə keçirik. Bu 

qanun layihəsində də 1 maddə var. Xahiş edirəm, o mad-

dəyə münasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.29 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul edildi. 

16-cı məsələ “Sığorta fəaliyyəti haqqında” Qanunda də-

yişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 7 maddədən 

ibarətdir. Mən onların üçünü bir, dördünü isə bir səsə qo-

yacağam. 1-ci, 2-ci və 3-cü maddələrə, xahiş edirəm, mü-

nasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

4-cü, 5-ci, 6-cı və 7-ci maddələri səsə qoyuram. Bu-

yurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.30 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr də  qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

   17-ci məsələyə keçirik. “Bank olmayan kredit təşki-

latları haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qa-

nun layihəsində 3 maddə var. 1-ci maddəyə münasibət bil-

dirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qəbul edildi.   2-ci maddəni səsə qoyu-

ram.   
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.31 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

   

Qəbul edildi, çox sağ olun.  

3-cü maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.32 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.32 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 
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18-ci məsələyə keçirik. “İnvestisiya fondları haqqında”  

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsində 10 

maddə var. Xahiş edirəm, 1-ci, 2-ci və 3-cü maddələrə 

münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

4-cü, 5-ci, 6-cı maddələrə səs verək. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Son 4 maddəni mən səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram. Buyu-

run.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.33 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

19-cu məsələyə keçirik. “Qiymətli kağızlar bazarı haq-

qında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsi 11 maddədən ibarətdir. İndi isə xahiş edirəm, ilk 3 

maddəyə – 1-ci, 2-ci, 3-cü maddələrə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.34 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, maddələr qəbul edildi.  

4-cü, 5-ci və 6-cı maddələrə səs verək. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.34 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qəbul edildi.  

7-ci, 8-ci və 9-cu maddələrə münasibət bildirək. Bu-

yurun. 

      
Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul  edildi.  

Son 2 maddəmiz qalır. Onlara da səs verək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  
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İndi isə xahiş edirəm, qanun layihəsinə ikinci oxunuşda 

səs verin. Mən bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.35 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

20-ci məsələyə keçirik. “Lisenziyalar və icazələr haq-

qında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsində 1 maddə var. Həmin maddəyə münasibət bildirək. 

Buyurun.  

     
Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, bu maddə qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.36 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

21-ci məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikası və-

təndaşının şəxsiyyət vəsiqəsi haqqında” Qanunda dəyişik-

lik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 1 maddədən ibarət-

dir. Xahiş edirəm, münasibət bildirək. 

  
Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 



 277 

22-ci məsələyə keçirik. “Pasportlar haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 1 maddədən 

ibarətdir. Xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.37 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bil-

dirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

23-cü məsələyə keçirik. “Yaşayış yeri və olduğu yer 

üzrə qeydiyyat haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsində 2 maddə var. 1-ci maddəyə mü-

nasibət bildirin.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

24-cü məsələ. “Azərbaycan Respublikası Milli Məclisi 

deputatının statusu haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilmə-

si barədə qanun layihəsi də 2 maddədən ibarətdir. 1-ci 
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maddəyə münasibət bildirək.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəyə, xahiş edirəm, münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.39 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram. Bu-

yurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

25-ci məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikasında 

daimi yaşayan vətəndaşlığı olmayan şəxslərin xüsusi 

sənədləri haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. 1 maddədən ibarətdir. Buyurun, 

münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.40 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, maddə qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

26-cı məsələyə keçirik. “Yol hərəkəti haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsində 5 

maddə var. 1-ci, 2-ci, 3-cü maddələrə münasibət bildirin. 

Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.   

4-cü və 5-ci maddələri mən səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.41 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.42 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul edildi. 

27-ci məsələyə keçirik. “Məhkəmə və hüquq mühafizə 

orqanları işçilərinin dövlət icbari şəxsi sığortası haqqında”  
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Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi 2 mad-

dədən ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.42 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

2-ci maddəyə münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

Qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

28-ci məsələyə keçirik. “Yaşayış yeri və olduğu yer üz-

rə qeydiyyat haqqında” Azərbaycan Respublikası Qanu-

nunun tətbiqi haqqında Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsi də 2 maddədən ibarətdir. 1-ci mad-

dəyə münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.43 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun, münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

29-cu məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikasının 

daxili işlər orqanlarında xidmət keçmə haqqında Əsas-

namə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi 1 mad-

dədən ibarətdir. Xahiş edirəm, o maddəyə münasibət bil-

dirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram. Buyu-

run, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 



 285 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

30-cu məsələyə keçirik. “Hüquqi şəxslərin dövlət qey-

diyyatı və dövlət reyestri haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsi də 1 maddədən ibarətdir. 

Xahiş edirəm, münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bil-

dirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.46 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

31-ci məsələyə keçirik. “İnzibati icraat haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi  də 1 

maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət 

bildirək. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.46 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

32-ci məsələ. “Azərbaycan Respublikası Əhalisinin 

Dövlət Reyestri haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsi 1 maddədən ibarətdir. Xahiş edi-

rəm, o maddəyə münasibət bildirək. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi.   

İndi isə qanun layihəsini ikinci oxunuşda səsə qoyuram. 

Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.47 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

33-cü məsələyə keçirik. “Azərbaycan Respublikasına 

qayıdış şəhadətnaməsinin verilməsi qaydası haqqında 

Əsasnamə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi 2 

maddədən ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.48 dəq.) 

Lehinə 87 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, 34-cü məsələyə keçirik. Mənzil 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun la-

yihəsində 6 maddə var. Mən onları üç-üç səsə qoyacağam. 

İndi isə 1-ci, 2-ci və 3-cü maddələrə münasibət bildirin. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.49 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun,  qəbul edildi.  

İndi isə 4-cü, 5-ci və 6-cı maddələri mən səsə qoyuram. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.49 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən ikinci oxunuşda səsə qo-

yuram. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Növbəti məsələ 35-ci məsələdir. Şəhərsalma və Tikinti 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsi-

dir. 3 maddədən ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

1-ci maddə qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.50 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

İndi isə 3-cü maddəyə səs verək. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.51 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.51 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

36-cı məsələyə keçirik. Miqrasiya Məcəlləsində dəyi-

şiklik edilməsi haqqında qanun layihəsində 14 maddə var. 

Xahiş edirəm, indi 1-ci, 2-ci və 3-cü maddələrə münasibət 

bildirək. Buyurun.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

Növbəti 3 maddəyə – 4-cü, 5-ci, 6-cı maddələrə səs ve-

rək. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 87 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

7-ci, 8-ci və 9-cu maddələrə səs verək. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

                

Qəbul edildi.  

10-cu,11-ci və 12-ci maddələri səsə qoyuram. Buyurun.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.   

Son 2 maddəni də səsə qoyuram. Bunlar 13-cü və 14-cü 

maddələrdir. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.   
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.53 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

        

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Növbəti məsələ 37-ci məsələdir. “Seleksiya nailiyyət-

ləri haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. 2 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, 1-ci mad-

dəyə münasibət bildirin. Buyurun.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəyə münasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi.  

Qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.54 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

38-ci məsələyə  keçirik. “Torpaq icarəsi haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 2 

maddədən ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 
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İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddə də qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.55 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

39-cu məsələyə keçirik. Bu, “Hərbi qulluqçuların döv-

lət icbari şəxsi sığortası haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsidir. 2 maddədən ibarətdir. 

Xahiş edirəm, 1-ci maddəyə münasibət bildirək.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.   
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

        

Bu maddə də qəbul edildi.  

Qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.56 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

40-cı məsələ “Hərbi xidmətkeçmə haqqında Əsasna-

mə”də dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 1 

maddədən ibarətdir. Buyurun, bu maddəyə münasibət bil-

dirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.57 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi.  

Qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.57 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

41-ci məsələ “Hərbi vəzifə və hərbi xidmət haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Bu 

da 1 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, həmin maddəyə 

münasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

Qanun layihəsini ikinci oxunuşda bütövlükdə səsə qo-

yuram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

42-ci məsələyə keçirik. Xatırladım ki, bu, “Ətraf mü-

hitin mühafizəsi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. 2 maddədən ibarətdir. 1-ci mad-

dəyə münasibət bildirin.   
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.58 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəyə münasibət bildirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildi-

rək. Buyurun.   
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

43-cü məsələ, bildiyiniz kimi, Ailə Məcəlləsində də-

yişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsidir. 2 maddədən 

ibarətdir. 1-ci maddəyə münasibət bildirək.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.59 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun, 

münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

44-cü məsələyə keçirik. “Elektron imza və elektron sə-

nəd haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsidir. 1 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, həmin 

maddəyə münasibət bildirin. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.00 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.01 dəq.) 

Lehinə 90 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

45-ci məsələ. “Azərbaycan Respublikasının diplomatik 

nümayəndəliklərində və konsulluqlarında xidmət keçən 

diplomatik xidmət əməkdaşlarının və inzibati-texniki xid-

məti həyata keçirən şəxslərin dövlət icbari şəxsi sığortası 

haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun la-

yihəsində 2 maddə var. 1-ci maddəyə münasibət bildirək. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.01 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi.  

2-ci maddəyə münasibət bildirək. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Bu maddə də qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul edildi. 

46-cı məsələ “Əmək pensiyaları haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 1 maddədən 

ibarətdir. Xahiş edirəm, maddəyə münasibət bildirək. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.02 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

Qanun layihəsinə indi isə bütövlükdə münasibət bildi-

rək. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

47-ci məsələyə keçirik. “Sosial müavinətlər haqqında”  

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi də 1 

maddədən ibarətdir. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Bu maddə qəbul edildi.  

Qanun layihəsini mən bütövlükdə  səsə qoyuram. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.03 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 
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Hörmətli həmkarlar, nəhayət, 48-ci məsələ. “Sosial 

xidmət haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsi də 1 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, bu 

maddəyə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.04 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Maddə qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsinə bütövlükdə münasibət bildir-

məyinizi xahiş edirəm. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.04 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, bununla da iclasımız başa çatdı. 

Hamıya minnətdarlıq edirəm.  

Növbəti iclasımız dekabrın 9-da olacaq. Xahiş edirəm, 

yadınızda saxlayın. Sağ olun.  
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ALTINCI ÇAĞIRIŞ 

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASI 

MİLLİ MƏCLİSİNİN 

XI SESSİYASI İCLASININ 

 

PROTOKOLU № 113 
 

Milli Məclisin iclas salonu. 

9 dekabr 2022-ci il. 

 

İclasa Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 

sədri Sahibə Qafarova sədrlik etmişdir. 
 

İclasda Milli Məclisin 103 deputatı iştirak etmişdir. 
 

Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 95 

Yetərsay 83 

 

 İclasa dəvət olunmuşlar: 

 

Əli Əsədov, Azərbaycan Respublikasının Baş naziri. 

Şahin Mustafayev, Azərbaycan Respublikası Baş nazi-

rinin müavini. 

Samir Şərifov, Azərbaycan Respublikasının maliyyə 

naziri. 

Sahil Babayev, Azərbaycan Respublikasının əmək və 

əhalinin sosial müdafiəsi naziri. 

İnam Kərimov, Azərbaycan Respublikasının kənd 

təsərrüfatı naziri. 

Emin Əmrullayev, Azərbaycan Respublikasının elm 

və təhsil naziri. 
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Teymur Musayev, Azərbaycan Respublikasının səhiy-

yə naziri. 

Rəşad Nəbiyev, Azərbaycan Respublikasının rəqəmsal 

inkişaf və nəqliyyat naziri. 

Muxtar Babayev, Azərbaycan Respublikasının eko-

logiya və təbii sərvətlər naziri. 

Səbuhi Məmmədov, Naxçıvan Muxtar Respublika-

sının Baş naziri. 

Bahar Muradova, Azərbaycan Respublikası Ailə, 

Qadın və Uşaq Problemləri üzrə Dövlət Komitəsinin sədri. 

Tahir Budaqov, Azərbaycan Respublikası Dövlət 

Statistika  Komitəsinin sədri. 

Mübariz Qurbanlı, Azərbaycan Respublikası Dini 

Qurumlarla İş üzrə Dövlət Komitəsinin sədri. 

Qoşqar Təhməzli, Azərbaycan Respublikası Qida Təh-

lükəsizliyi Agentliyinin sədri. 

Fuad Nağıyev, Azərbaycan Respublikası Dövlət Turizm 

Agentliyinin sədri. 

Zaur Əliyev, Azərbaycan Respublikası İcbari Tibbi 

Sığorta üzrə Dövlət Agentliyinin İdarə Heyətinin sədri. 

Elnur Əliyev, Azərbaycan Respublikası iqtisadiyyat 

nazirinin birinci müavini. 

Ragim Lətifov, Azərbaycan Respublikası fövqəladə 

hallar nazirinin müavini. 

Fərhad Hacıyev, Azərbaycan Respublikası gənclər və 

idman nazirinin müavini. 

İsmayıl Hüseynov, Azərbaycan Respublikası Dövlət 

Gömrük Komitəsi sədrinin birinci müavini. 

Valeh Hacıyev, Azərbaycan Respublikasının Diasporla 

İş Üzrə Dövlət Komitəsi sədrinin müavini. 

Taleh Kazımov, Azərbaycan Respublikası Mərkəzi 

Bankı İdarə Heyətinin sədri. 
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İsrafil Məmmədov, Azərbaycan Respublikası Dövlət 

Neft Fondunun icraçı direktoru. 

Vüqar Gülməmmədov, Azərbaycan Respublikası 

Hesablama Palatasının sədri. 

Rüfət Məmmədov, Azərbaycan Respublikası Nazirlər 

Kabineti Aparatının rəhbəri. 

Ələsgər Ələsgərov, Azərbaycan Respublikası Baş nazi-

rinin Katibliyinin rəisi. 

Azər Əmiraslanov, Azərbaycan Respublikası Nazirlər 

Kabinetinin İqtisadiyyat şöbəsinin müdiri. 

Fəxri İsmayılov, Azərbaycan Respublikası Baş nazi-

rinin köməkçisi. 

İbrahim Məmmədov, Azərbaycan Respublikası Na-

zirlər Kabinetinin Mətbuat xidmətinin rəhbəri. 

Himalay Məmişov, Azərbaycan Respublikasının 

Əmək və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyi yanında 

Dövlət Sosial Müdafiə Fondunun İdarə Heyətinin sədri. 

Mustafa Abbasbəyli, Azərbaycan Respublikası Əmək 

və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyi tabeliyində Dövlət 

Məşğulluq Agentliyinin İdarə Heyətinin sədri. 

İlkin Vəliyev, Azərbaycan Respublikası İqtisadiyyat 

Nazirliyinin idarə rəisi. 

Xaqani Abdullayev, Azərbaycan Respublikası 

iqtisadiyyat nazirinin müşaviri. 

Fazil Fərəcov, Azərbaycan Respublikası Maliyyə Na-

zirliyinin  şöbə müdiri. 

Fikrət Şirinov, Azərbaycan Respublikası Maliyyə 

Nazirliyinin  şöbə müdiri. 

Ülvin Əliyev, Azərbaycan Respublikası Mərkəzi Bankı 

İdarə Heyəti sədrinin ofisinin rəhbəri. 

Bəxtiyar Əsgərov, Naxçıvan Muxtar Respublikasının 

Bakı şəhərində Daimi nümayəndəliyinin rəhbəri. 
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Fərid Əhmədov, Azərbaycan Respublikası rəqəmsal 

inkişaf və nəqliyyat nazirinin müavini. 

Elvin Məmmədov, Azərbaycan Respublikası Rəqəmsal 

İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyinin Hüquq şöbəsinin müdiri. 

 

İclasın gündəliyinə aşağıdakı məsələlər daxil idi: 

 

1. Azərbaycan Respublikasının 2023-cü il dövlət büd-

cəsi haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun layi-

həsi (üçüncü oxunuş). 

2. Dövlət Sosial Müdafiə Fondunun 2023-cü il büdcəsi 

haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(üçüncü oxunuş). 

3. İşsizlikdən sığorta fondunun 2023-cü il büdcəsi haq-

qında Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 

4. Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün yaşayış 

minimumu haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (üçüncü oxunuş). 

5. Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün ehtiyac 

meyarının həddi haqqında Azərbaycan Respublikası qa-

nununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

6. Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində də-

yişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası qanu-

nunun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

7. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

8. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
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9. “Sosial sığorta haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

10. “Dövlət rüsumu haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

11. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəl-

ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

12. “Sosial müavinətlər haqqında” Azərbaycan Respub-

likasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

13. Azərbaycan Respublikasının Əmək Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

14. “Tibbi sığorta haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

15. “Büdcə sistemi haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

16. “Nağdsız hesablaşmalar haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 

17. Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 2023-cü 

il üçün xərclər smetası haqqında Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisi qərarının layihəsi. 

18. Azərbaycan Respublikası Hesablama Palatasının 

2023-cü il üçün xərclər smetası haqqında Azərbaycan 

Respublikası Milli Məclisi qərarının layihəsi. 
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19. “Azərbaycan Respublikasının İnsan hüquqları üzrə 

müvəkkili (ombudsman) haqqında” Azərbaycan Respub-

likasının Konstitusiya Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası Konstitusiya qanununun 

layihəsi (üçüncü oxunuş). 

20. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

21. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

22. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

23. “Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 

Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət 

Agentliyinin 10 illiyi (2012–2022)” Azərbaycan Respubli-

kasının yubiley medalının və “ASAN xidmət” ilə səmərəli 

əməkdaşlığa görə” Azərbaycan Respublikasının medalının 

təsis edilməsi ilə əlaqədar “Azərbaycan Respublikasının 

orden və medallarının təsis edilməsi haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (bi-

rinci oxunuş). 

24. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəl-

ləsində və “Ələt azad iqtisadi zonası haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (bi-

rinci oxunuş). 

25. “Telekommunikasiya haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 
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26. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

27. “Lisenziyalar və icazələr haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

28. “Telekommunikasiya haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

29. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Aşağıdakı məsələlər müzakirə edilmişdir: 

 

Gündəlik haqqında. 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Gündəlik qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.02 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

1. Azərbaycan Respublikasının 2023-cü il dövlət 

büdcəsi haqqında Azərbaycan Respublikası qanunu-

nun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
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Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Əli 

Əsədov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.13 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

2. Dövlət Sosial Müdafiə Fondunun 2023-cü il büd-

cəsi haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı, 

Tahir Mirkişili  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.15 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 3 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

3. İşsizlikdən sığorta fondunun 2023-cü il büdcəsi 

haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun layi-

həsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 
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Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.16 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 3 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

4. Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün ya-

şayış minimumu haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, 

Məlahət İbrahimqızı  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.17 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

5. Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün eh-

tiyac meyarının həddi haqqında Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı, 

Tahir Mirkişili, Əli Məsimli 
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Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.22 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

6. Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.24 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

7. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəlləsin-

də dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Razi 

Nurullayev  
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.26 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 1 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

8. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.27 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

9. “Sosial sığorta haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.28 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 
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Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

10. “Dövlət rüsumu haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.29 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

11. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəllə-

sində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Əli Hüseynli  
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.30 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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12. “Sosial müavinətlər haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.31 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

13. Azərbaycan Respublikasının Əmək Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Məlahət İbrahimqızı  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.32 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

14. “Tibbi sığorta haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-
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baycan Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Əhliman Əmiraslanov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.33 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

15. “Büdcə sistemi haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.34 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

16. “Nağdsız hesablaşmalar haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barə-

də Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(üçüncü oxunuş). 
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Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Sabir 

Rüstəmxanlı 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.37 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

17. Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 2023-cü 

il üçün xərclər smetası haqqında Azərbaycan Respub-

likası Milli Məclisi qərarının layihəsi. 

 

Çıxış etmişdir:  Əli Hüseynli 

 
Təklif: Qərar qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.07 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

18. Azərbaycan Respublikası Hesablama Palatasının 

2023-cü il üçün xərclər smetası haqqında Azərbaycan 

Respublikası Milli Məclisi qərarının layihəsi. 

 

Çıxış etmişdir:  Əli Hüseynli 
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Təklif: Qərar qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.08 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

19. “Azərbaycan Respublikasının İnsan hüquqları 

üzrə müvəkkili (ombudsman) haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Konstitusiya Qanununda dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası Konstitusiya 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Əli Hüseynli, Zahid Oruc 
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.09 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

20. Dövlət-özəl tərəfdaşlığı haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər:  Əli Hüseynli, Tahir Mirkişili 
 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.13 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

21. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Əli Hüseynli, Kamal Cəfərov, Vüqar 

Bayramov, İltizam Yusifov 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.15 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 86 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.22 dəq.) 

Lehinə 83 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 84 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.22 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

        

22. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxu-

nuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Əli Hüseynli 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci  maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.24 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

23. “Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanın-

da Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə 

Dövlət Agentliyinin 10 illiyi (2012–2022)” Azərbaycan 

Respublikasının yubiley medalının və “ASAN xidmət” 

ilə səmərəli əməkdaşlığa görə” Azərbaycan Respubli-

kasının medalının təsis edilməsi ilə əlaqədar “Azərbay-

can Respublikasının orden və medallarının təsis edil-

məsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 
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Çıxış etmişlər: Əli Hüseynli, Nurlan Həsənov, Fazil 

Mustafa, Hikmət Məmmədov, Cavid Osmanov 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.36 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

24. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəllə-

sində və “Ələt azad iqtisadi zonası haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Əli Hüseynli, Tahir Mirkişili 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

25. “Telekommunikasiya haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barə-

də Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (bi-

rinci oxunuş). 
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Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Əli Hüseynli, Elnur 

Allahverdiyev, Qüdrət Həsənquliyev, Hikmət Məmmədov, 

Tahir Mirkişili 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

26. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov, 

Musa Qasımlı 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

27. “Lisenziyalar və icazələr haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barə-

də Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (bi-

rinci oxunuş). 
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Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

28. “Telekommunikasiya haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barə-

də Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (bi-

rinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Elnur Allahverdiyev, 

Naqif Həmzəyev  

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

29. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov, 
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Elnur Allahverdiyev, Etibar Əliyev, Sabir Rüstəmxanlı 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 4 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 

 

 

Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisinin sədri 

 

Sahibə Qafarova 
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MİLLİ MƏCLİSİN İCLASI 
 

9 dekabr 2022-ci il. Saat 11. 

 

Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin sədri 

Sahibə Qafarova sədrlik edir. 
 

Sədrlik edən. Xoş gördük, hörmətli cənab Baş nazir,  hö-

kumət üzvləri, hörmətli deputatlar, media nümayəndələri.  

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, qeydiyyatdan keçək. 

Buyurun.  

 
Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 95 

Yetərsay 83 

 

Çox sağ olun, yetərsay var, iclasa başlaya bilərik. İndi 

isə, hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, gündəliyə də 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.02 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 
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İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, gündəlik  qəbul edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyimizdə 29 məsələ var. İlk 

16 məsələ dövlət büdcəsi və büdcə zərfinə daxil olan qa-

nun layihələridir. Onu da qeyd edim ki, bu qanun layi-

hələrinə üçüncü oxunuşda baxılacaqdır.  Beləliklə, biz 

gündəliyin 1-ci məsələsinə keçirik. Bu məsələ Azərbaycan 

Respublikasının 2023-cü il dövlət büdcəsi haqqında qanun 

layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün mən 

İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin sədri 

hörmətli Tahir Mirkişiliyə söz verirəm. Tahir müəllim, 

buyurun.  

T.Mirkişili, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin sədri.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli cənab Baş nazir, millət 

vəkilləri, hökumət üzvləri və media nümayəndələri. Azər-

baycan Respublikasının 2023-cü il dövlət büdcəsi haq-

qında Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsini 

üçüncü oxunuş üçün təqdim edirəm. 

Manat ifadəsində ən böyük büdcə kimi xarakterizə 

olunan 2023-cü ilin dövlət büdcəsi layihəsi təxminən 1 

aydan çoxdur ki, Milli Məclisin komitələrində və plenar 

iclaslarında ətraflı və geniş müzakirə edilməkdədir. Maliy-

yə və İqtisadiyyat nazirliklərinin, Mərkəzi Bankın, He-

sablama Palatasının və digər dövlət orqanlarının rəhbərləri 

layihələr barədə həm komitə iclaslarında, həm də plenar 

iclaslarda ətraflı məlumatlar vermiş, müzakirələrdə fəal 

iştirak etmişlər. Büdcə müzakirələri dövlət başçısının töv-

siyələrinə və Milli Məclis rəhbərliyinin yaratdığı müzakirə 

mühitinə uyğun olaraq, bu il daha da əhatəli və inklüziv 
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formada təşkil edilmiş, millət vəkillərinə komitələrdə və 

plenar iclaslarda müzakirələrə qatılmaq imkanı yaradılmış, 

bütün iclaslarda millət vəkilləri ümumən 127 dəfə çıxış 

etmiş, onları maraqlandıran suallara dövlət orqanları, Milli 

Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq və digər 

komitələri tərəfindən müvafiq izahatlar verilmişdir. Mən 

fürsətdən istifadə edib bütün komitə iclaslarına qatılan və 

millət vəkillərinin suallarını cavablandıran dövlət orqanları-

nın rəhbərlərinə xüsusi təşəkkürümü bildirmək istəyərdim.  

Ümumiyyətlə, hesab edirik ki, 2023-cü il dövlət büd-

cəsi layihəsinin həm komitə iclasları, həm də plenar iclas-

lar zamanı geniş və peşəkar müzakirələrində Nazirlər 

Kabinetinin, hökumət üzvlərinin fəal iştirak etməsi Milli 

Məclis və hökumət arasında olan səmərəli əməkdaşlığının 

mühüm göstəricilərindən biridir. Bu müzakirələrin nəticəsi 

olaraq 2023-cü ilin dövlət büdcəsi layihəsi Milli Məclisin 

plenar iclaslarında birinci və ikinci oxunuşlarda millət 

vəkilləri tərəfindən dəstəklənmişdir. 

Dövlət başçısı cənab İlham Əliyev tərəfindən aparılan 

islahatlar, atılan qətiyyətli və çevik addımlar, yaradılan 

əlverişli geosiyasi və geoiqtisadi şərait nəticəsində Azər-

baycan iqtisadiyyatının 2022-ci ildə, demək olar ki, bütün 

sahələrdə artım göstərməsi, 2023-cü ildə iqtisadiyyatımı-

zın artım tendensiyasını davam etdirəcəyi ilə bağlı verilən 

proqnozlar, makroiqtisadi sabitliyin, zəruri təhlükəsizliyin 

və sosial şəraitin inkişaf etdirilməsi ilə bağlı 2023-cü ildə 

planlaşdırılan tədbirlər üçün dövlət büdcəsində lazımi 

maliyyə vəsaitlərinin nəzərdə tutulması deputat həmkar-

larım tərəfindən müsbət qiymətləndirilmişdir. 

2023-cü ilin dövlət büdcəsi və icmal büdcə layihəsi 

“Büdcə sistemi haqqında” Qanunun tələblərinə uyğun ha-

zırlanmış, ictimai müzakirələr üçün açıq dərc edilmiş, 
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kütləvi informasiya vasitələrində çıxış edən millət vəkil-

ləri, ekspertlər 2023-cü ilin dövlət büdcəsi layihəsini növ-

bəti ildə ölkəmiz qarşısında duran çağırışlara, dövlətimizin 

təhlükəsizliyinə cavab verən, əhalinin sosial müdafiəsinin 

gücləndirilməsinə xidmət edən bir layihə kimi qiymətlən-

dirmişlər. İşğaldan azad olunan ərazilərin bərpa edilməsini 

və sürətlə iqtisadiyyatımıza inteqrasiyasını, müdafiə və 

təhlükəsizliyimiz üçün büdcədə nəzərdə tutulan imkan-

ların artırılmasını xüsusi olaraq yüksək qiymətləndiririk. 

Azərbaycan Respublikasının Hesablama Palatası büdcə 

layihəsinə müsbət rəy vermişdir. 

Hörmətli həmkarlar, 2023-cü il dövlət büdcəsi layihəsi-
nin Milli Məclisin plenar iclaslarında ikinci oxunuşda 

qəbul edilmiş layihəsinə bir sıra dəyişikliklər edilmiş və 

sizə üçüncü oxunuşda qəbul edilməsi üçün təqdim olun-
muş layihədə bu dəyişikliklər öz əksini tapmışdır. Bildiyi-
niz kimi, Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2022-ci 

il 27 oktyabr tarixli Fərmanına uyğun olaraq, Azərbaycan 

Respublikası Dövlət Təhlükəsizlik Xidmətinin strukturun-
da dəyişikliklər edilərək Naxçıvan Muxtar Respublikası 

üzrə Dövlət Təhlükəsizlik Xidmətinin Baş İdarəsi, 2022-ci 

il 28 noyabr tarixli Fərmanına uyğun olaraq isə Dövlət 

Gömrük Komitəsinin strukturunda dəyişikliklər edilərək 

Naxçıvan Baş Gömrük İdarəsi yaradılmışdır. Yeni ya-
radılmış baş idarələrin maliyyələşdirilməsinin isə Muxtar 

Respublikanın büdcəsindən deyil, dövlət büdcəsinin 

mərkəzləşdirilmiş xərclərindən həyata keçirilməsi zərurəti 

yaranmışdır. Eyni zamanda, Muxtar Respublikanın büdcə 

gəlirlərinin bir hissəsini təmin edən 53 milyon 278 min 

manat həcmində gömrük daxilolmalarının dövlət büdcə-
sinin gəlirlərinə aid edilməsi, həmçinin yeni yaradılmış 

Dövlət Təhlükəsizlik Xidmətinin Baş İdarəsinin saxlan-



 332 

ması üçün tələb olunan 11,1 milyon manat, Naxçıvan Baş 

Gömrük İdarəsinin saxlanması üçün tələb olunan 20,1 

milyon manat, “Avtomobil yolları” Məqsədli Büdcə Fon-
dunun xərclərinə 0,5 milyon manat vəsaitin Muxtar Res-
publikanın büdcəsinin xərclərindən azaldılaraq dövlət büd-
cəsinin xərclərində planlaşdırılması zərurəti yaranmışdır.  

Eyni zamanda, Milli Məclisdə aparılan müzakirələr 

zamanı dövlət büdcəsinin bəzi maddələrində də ümumi 

məbləğə təsir etməyən düzəlişlər yeni layihədə öz əksini 

tapmışdır.  

1. 2023-cü il Naxçıvan Muxtar Respublikası büdcəsinin 

gəlirləri və xərclərində edilən dəyişikliklərə müvafiq ola-

raq, Muxtar Respublikanın büdcəsinin gəlir və xərcləri bə-

rabər olmaqla 614,7 milyon manat təşkil edir. 

2. Muxtar Respublikanın gəlir və xərclərini tənzimlə-

mək üçün dövlət büdcəsinin mərkəzləşdirilmiş xərclərin-

dən ayrılan dotasiyasının yuxarı həddi 482,4 milyon manat 

səviyyəsində müəyyən edilir. Qeyd etmək istərdim ki, 

dotasiyanın yuxarı həddinin müəyyən edilməsi praktikası 

Dövlət Neft Fondundan dövlət büdcəsinə nəzərdə tutulan 

transferdə də istifadə edilir. Bu praktika gələcəkdə büdcə 

gəlirlərinin artması fonunda transferin məbləğinin tənzim-

lənməsi imkanı yaradacaqdır. 

3. Layihənin Gəlirlər hissəsində sair daxilolmalar mad-

dəsi iki hissəyə bölünərək göstərilir. Əlavə olaraq, 2023-cü 

il yanvarın 1-ə müvafiq icra hakimiyyəti orqanının müəy-

yən etdiyi məqsədli büdcə fondunun vəsaitinin qalığı 

ayrıca maddə ilə göstərilir. 

4. Qanun layihəsinin 5-ci maddəsində dövlət büdcə-

sinin mərkəzləşdirilmiş gəlirlərinin mənbələri siyahısında 

istisna kimi göstərilən “Naxçıvan Muxtar Respublikasının 

gömrük orqanları tərəfindən toplanılanlardan başqa” cüm-
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ləsi çıxarılır. 

5. Dövlət büdcəsi layihəsinin Xərclər hissəsində 7-ci 

maddəyə 20 dəyişiklik edilir. Bu dəyişikliklər barədə Milli 

Məclisin  noyabrın 25-də keçirilən plenar iclasında maliy-

yə naziri hörmətli Samir Şərifov tərəfindən millət vəkil-

lərinə ətraflı məlumat verilmişdir.  

Qısa deyim ki, bu dəyişikliklər daha çox Azərbaycanın 

xaricdə səfirliklərinin açılması ilə, eyni zamanda, bir çox 

maddələr arasında dəyişiklik edilməsi ilə bağlı olmuşdur.   

Beləliklə, təklif edilən dəyişiklikləri nəzərə almaqla siz-

lərə təqdim edilmiş 2023-cü il üçün dövlət büdcəsi layi-

həsində dövlət büdcəsinin gəlirləri 53 milyon 278 min ma-

nat artırılaraq 30 milyard 773 milyon 978 min manata, 

xərcləri isə 53 milyon 278 min manat artırılaraq 33 mil-

yard 353 milyon 278 min manat nəzərdə tutulmuşdur. 

Dövlət büdcəsi kəsrinin dəyişmədən 2 milyard 579,9 mil-

yon manat, neftin bir barelinin orta illik qiymətinin isə 50 

dollar olacağı ssenarisi əsasında 2023-cü ildə inflyasiyanın 

orta illik göstəricisinin 6,9 faiz, ümumi daxili məhsulun 

real artım tempinin 2,7 faiz, orta aylıq əmək haqqının isə 

898 manat olacağı proqnozlaşdırılır. 

İcmal büdcənin gəlirləri və xərcləri isə eyni səviyyədə, 

yəni dəyişməyərək gəlirləri 33 milyard 26 milyon manat, 

xərcləri 37 milyard 969 milyon manat, kəsiri isə 4 milyard 

944 milyon manat təşkil edəcəkdir. 

Bununla yanaşı, qeyd edirik ki, edilən dəyişikliklər 

büdcə qaydasının tələblərinə uyğundur və icmal büdcənin 

qeyri-neft baza kəsirinin qeyri-neft ümumi daxili məhsula 

nisbəti hədəflənən yuxarı hədd göstəricisini keçmir. 

Hörmətli xanım sədr, hörmətli cənab Baş nazir, mü-
zakirələr zamanı millət vəkilləri tərəfindən irəli sürülən 

təkliflər, əsasən, ölkə iqtisadiyyatının ayrı-ayrı sahələrinin, 
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qeyri-neft sektorunun sürətli inkişafına, özəl investisi-
yaların cəlb edilməsi üçün yeni mexanizmlərin yaradılma-
sına, regionların, sahibkarlığın inkişafı imkanlarından da-
ha çox istifadə edilməsi hesabına gələcəkdə dövlət büdcəsi 

gəlirlərinin artmasına yönəlmişdir. Eyni zamanda, 

müdafiə və təhlükəsizliklə bağlı xərclərin daha da artırıl-
ması, dövlət büdcəsi xərclərindən səmərəli istifadəolunma 

səviyyəsinin daha da yüksəldilməsi, şəffaflığın daha da 

artırılması, hesabatlılığın səviyyəsinin artırılması, dövlət 

satınalmaları sisteminin daha da təkmilləşdirilməsi, kölgə 

iqtisadiyyatına qarşı aparılan mübarizənin daha da güclən-
dirilməsinin vacibliyi deputat həmkarlarım tərəfindən mü-

zakirələrdə qaldırılmışdır. Dünyanın sürətlə daha böyük 

iqtisadi böhrana sürüklənməsi, müharibələr riskinin get-

dikcə artması, paralel olaraq hər yerdə müşahidə olunan 

qiymət artımı, məhsul qıtlığı, kommunikasiyaların qırıl-

ması, iqlim dəyişikliklərinin ciddi iqtisadi itkilərə səbəb 

olması, sosial stressin yaranması 2023-cü ildə və sonrakı 

illərdə də bütün dünya, o cümlədən bizim qarşımızda daha 

böyük çağırışların yaranacağını deməyə əsas verir. Buna 

görə də təkliflərin və müzakirə olunan məsələlərin bir 

çoxu dövlət büdcəsi layihəsi ilə birbaşa bağlı olmasa da, 

təhlükələrin dəf edilməsi, həqiqətlərin izah edilməsi, kom-

munikasiyanın qurulması baxımından lazımi dialoqun qu-

rulması, hesab edirik ki, faydalı olmuşdur. Müzakirələr 

həm də 2023-cü ildə daha çox gəlir imkanı, daha səmərəli 

xərc və daha böyük inflyasiya çağırışları ilə üz-üzə daya-

nacağımıza işarə etmişdir. Apardığımız təhlillər 2023-cü 

ilin dövlət və icmal büdcə layihələrinin, qeyd etdiyim təh-

lükələrin təhlil edilərək tərtib edildiyini deməyə imkan ver-

mişdir. Müzakirələr həm də ölkəmizin iqtisadi siyasətinin bu 

çağırışları təhlil edərək aparıldığını deməyə imkan verir. 
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Deputat həmkarlarım seçildikləri dairələrdən daxil olan 

seçici müraciətləri əsasında bir sıra mövcud problemlərin 

və çağırışların həlli üçün də təkliflərlə çıxış etmişlər. 

Təcrübə göstərir ki, bu müraciətlərin bir çoxu müəyyən 

zaman çərçivəsində öz həllini tapmaqdadır. Həm də  Na-

zirlər Kabinetinin illik hesabatında bu barədə ayrıca mə-

lumat bölməsi də mövcuddur. Amma edilən müraciətlərin 

büdcə tərtibi prosesi ilə uzlaşması üçün, fikrimizcə, yeni 

mexanizmlərə ehtiyac vardır. İnanırıq ki, hökumətlə sə-

mərəli əməkdaşlıq mühiti bizə bu mexanizmləri işləyib 

hazırlamağa imkan verəcəkdir.  

Hörmətli həmkarlar, yekun olaraq aparılan müzakirə-

lərin nəticəsi kimi Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye 

və sahibkarlıq komitəsi büdcə zərfinə daxil olan qanun 

layihələri ilə bağlı aparılan müzakirələri əhatəli, faydalı və 

məhsuldar hesab edir. Hesab edirik ki, üçüncü oxunuşda 

müzakirə etdiyimiz dövlət büdcəsi layihəsi 2023-cü il 

üçün ölkəmiz qarşısında yaranan çağırışlara layiqli cavab 

vermək, bütün istiqamətlərdə, o cümlədən sosial, təhlükə-

sizlik və bərpa istiqamətində dövlət siyasətini həyata ke-

çirmək üçün maliyyə bazası yaradacaqdır. Bunları nəzərə 

alaraq 2023-cü ilin dövlət büdcəsi layihəsini Milli Məcli-

sin plenar iclasında üçüncü oxunuşda da qəbul etmək üçün 

məqbul hesab edirik. Deputat həmkarlarımdan da bu layi-

həni bir daha dəstəkləmələrini xahiş edirəm. Diqqətiniz 

üçün minnətdaram. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Tahir müəllim, ətraflı məlumata görə çox 

sağ olun. Hörmətli həmkarlar, xatırladım ki, birinci və 

ikinci oxunuş zamanı yazılan bütün deputatlar çıxış etmiş-

dilər. 80-ə yaxın deputat idi. Bilirsiniz ki, üçüncü oxunu-

şun qaydalarına uyğun olaraq, çıxışlar nəzərdə tutulmur. 

Amma yenə də kiminsə sualı varsa, buyursun, versin. 
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Yoxdursa, mən məsələni səsə qoyuram.  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. İndi isə xahiş edirəm, 

2023-cü il dövlət büdcəsi haqqında qanun layihəsinin qə-

bul edilməsinə münasibət bildirin. Buyurun.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.13 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 2-ci məsələsi Dövlət So-

sial Müdafiə Fondunun 2023-cü il büdcəsi haqqında, 3-cü 

məsələsi isə İşsizlikdən sığorta fondunun 2023-cü il büd-

cəsi haqqında qanun layihələridir. Hörmətli həmkarlar, xa-

tırladım ki, ötən iclaslarda da bu qanun layihələri birlikdə 

müzakirə olunmuşdur. Mən təklif edirəm, Əmək və sosial 

siyasət komitəsinin sədr müavini hörmətli Məlahət xanım 

İbrahimqızı hər iki məsələ haqqında ümumi məlumat 

versin. Məlahət xanım, buyurun. 

M.İbrahimqızı, Milli Məclisin Əmək və sosial siyasət 

komitəsi sədrinin müavini.  

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkar-

larım. Təqdim olunan qanun layihələri həm birinci, həm 

də ikinci oxunuşlarda çox mütəşəkkil və mükəmməl mü-

zakirə olunubdur. Üçüncü oxunuşda heç bir təklif və 

düzəliş yoxdur. Ona görə hər birinizdən xahiş edərdim ki, 

qanun layihəsinə səs verəsiniz. Çox sağ olun.   
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Məlahət xanım.  

Tahir müəllim, sizin komitədə də baxılıb. Xahiş edirəm, 

rəyinizi bildirin.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

Məlahət xanım qeyd etdi, ikinci oxunuşdan sonra hər iki 

qanun layihəsi üzrə bizə də hər hansı irad və təklif daxil 

olmamışdır. Hər iki qanun layihəsinə komitəmizin rəyi 

müsbətdir. Səsə qoymağınızı xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Sualı olan yoxdur. Mən qanun layihələrini bir-bir səsə 

qoyacağam. İndi isə, hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, 

Dövlət Sosial Müdafiə Fondunun 2023-cü il büdcəsi haq-

qında qanun layihəsinə münasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.15 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 3 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə İşsizlikdən sığorta fondunun 2023-cü il büdcəsi 

haqqında qanun layihəsinə münasibət bildirməyinizi xahiş 

edirəm. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.16 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 3 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

4-cü məsələyə keçirik, hörmətli həmkarlar. Bu məsələ 

Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün yaşayış mini-

mumu haqqında qanun layihəsidir. Tahir müəllim, yenə də si-

zin komitədə baxılıb. Xahiş edirəm, məlumat verin, buyurun.  

T.Mirkişili. Hörmətli xanım sədr, bu layihə ilə bağlı 

birinci və ikinci oxunuşlarda ətraflı məlumat vermişəm. 

İkinci oxunuşdan sonra millət vəkilləri tərəfindən hər 

hansı  bir irad və təklif daxil olmamışdır. Ona görə qanun 

layihəsini bir daha səsə qoymağınızı Sizdən xahiş edirəm. 

Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Əmək və sosial siyasət 

komitəsinin rəyini bildirirsiniz. Buyurun, sizin komitədə 

də baxılıb.    

M.İbrahimqızı. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. 

Yenə də fikirlərimi səsləndirmək istərdim ki, bu qanun la-

yihəsi birinci və ikinci oxunuşda hərtərəfli müzakirə olu-

nubdur. Üçüncü oxunuşda heç bir təklif yoxdur. Həmkar-

larımdan xahiş edərdim ki, səs versinlər. Çox sağ olun.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Məlahət xanım.   

Hörmətli həmkarlar, sual verən yoxdur. Xahiş edirəm, 

Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün yaşayış mi-

nimumu haqqında qanun layihəsinə münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.17 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, növbəti məsələyə keçirik. 5-ci mə-

sələ  Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün ehtiyac 

meyarının həddi haqqında qanun layihəsidir. Məlahət 

xanım, buyurun. Siz məlumat verəcəksiniz, sizin komi-

tənin məsələsidir. 

M.İbrahimqızı. Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli həmkarlarım. Bu qanun layihəsi də Sizin işti-

rakınızla hərtərəfli müzakirə olunubdur. Üçüncü oxunuşda 

heç bir təklif yoxdur. Sizdən xahiş edərdim ki, səs verə-

siniz. Çox sağ olun.   

Sədrlik edən.  Tahir müəllim, sizin komitənizdə də ba-

xılıb. Buyurun.  

T.Mirkişili. Hörmətli sədr, bizim komitənin də rəyi 

müsbətdir. Səsə qoymağınızı xahiş edirəm. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Əli müəllim, çıxışınız var, 

yoxsa sualdır? Buyurun.  

Ə.Məsimli. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Hörmətli Baş 

nazir, deputat həmkarlarım, hökumət nümayəndələri, me-

dia nümayəndələri. Hamını salamlayıram. Hörmətli sədr, 

biz uzun illər ehtiyac meyarının yaşayış minimumuna çat-

dırılma məsələsini dəfələrlə qaldırmışıq. Çox yaxşı haldır 

ki, 2023-cü il dövlət büdcəsinin zərfi bu suala birdəfəlik 

cavab verdi və ehtiyac meyarı yaşayış minimumuna çat-

dırıldı. Bu, çox müsbət haldır. Ona görə ki, beynəlxalq 

praktikada bu məsələdə, əsasən, yaşayış minimumunu 

götürürlər. Hörmətli sədr, əgər “meyar” sözü ölçüdürsə, 

ölçünün aşağı həddi yaşayış minimumu olmalıdır. Ondan 

aşağı rəqəm götürüləndə bu, süni xarakter daşıyır. Ona 

görə də biz dəfələrlə qaldırdığımız bu məsələnin 2023-cü 

ilin büdcəsində öz əksini tapmasını alqışlayırıq.  
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Hesab edirəm ki, 2023-cü ilin büdcə zərfində 6-cı ki-

tabda öz əksini tapan bir sıra qanunlar 2023-cü ilin büd-

cəsinin həyata keçirilməsinin hüquqi bazasının zənginləş-

məsində böyük rol oynayacaq. Bunu nəzərə alaraq biz 

Azərbaycan Respublikasının qanunvericiliyinə uyğun 

olaraq, “Yaşayış minimumu haqqında” və “Ünvanlı sosial 

yardım haqqında” Azərbaycan Respublikasının qanun-

larında dəyişikliklər edilməsi barədə iki qanun layihəsi 

hazırlamışıq. Bir neçə qanun layihəsi hazırlamışıq. Artıq 

iki qanun layihəsini oktyabr ayının 18-də Azərbaycan 

Respublikası Milli Məclisi Aparatının rəhbəri cənab Fərid 

Hacıyevə təqdim etmişik. Hesab edirəm ki, əgər bu qanun 

layihəsi prosedur qaydalarına uyğun surətdə hərəkət edib 

qəbul olunsaydı, bu, bilavasitə 2023-cü ilin büdcə zərfinə 

Azərbaycan Milli Məclisinin də bir töhfəsi olardı. Çünki 

əgər yaşayış minimumu ilə ehtiyac meyarı bərabərləşibsə, 

artıq ehtiyac meyarına ehtiyac yoxdursa, mənim dediyim 

həmin iki qanunvericilik sənədində də uyğunluqların apa-

rılması, yoxsulluq həddinin ehtiyac meyarına uyğun 

surətdə deyil, yaşayış minimumuna uyğun surətdə ölçül-

məsinə başlanması, eyni zamanda, aztəminatlı ailələrin də 

adambaşına ehtiyac meyarından, yaşayış minimumundan 

çıxış etməklə ölçülməsinə keçirilməsi üçün çox yaxşı 

hüquqi bazadır.  

Hörmətli sədr, mən istərdim ki, həmin qanunvericilik 

sənədlərinə prosedur qaydalarına uyğun surətdə həm 

komitələrdə, həm də Milli Məclisdə baxılsın. Hörmətli 

Baş nazir, iqtisadi blokun rəhbərləri burada iştirak edirlər. 

Həmin qanun layihələri dəstəklənsə, hesab edirəm ki, 

2023-cü ilin büdcəsinin hüquqi bazasının zənginləşməsinə 

əlavə töhfə olar. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  
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Sədrlik edən. Əli müəllim, sağ olun. Siz ikinci oxu-

nuşda bununla bağlı çıxış eləməmişdiniz, bu təklifi ver-

məmişdiniz. Sağ olun. Hörmətli həmkarlar, daha sualı, ya 

da təklifi olanı yoxdur. Əslində, Sizin təklifiniz ikinci 

oxunuşun tələblərinə uyğundur. Hörmətli həmkarlar, mən 

Azərbaycan Respublikasında 2023-cü il üçün ehtiyac me-

yarının həddi haqqında qanun layihəsini səsə qoyuram. 

Buyurun, səs verin, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.22 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələyə keçirik. 6-cı məsələ Vergi Məcəl-

ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsidir. 

Tahir müəllim, bu gün əksərən Sizin və Məlahət xanımın 

çıxışları olacaq. Xahiş edirəm, bu məsələ ilə bağlı bizə 

məlumat verin. Buyurun.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, Vergi Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi barədə qa-

nun layihəsi kifayət qədər böyük paketdir. Mən birinci və 

ikinci oxunuş zamanı geniş məlumat vermişdim. Xanım 

sədr, əslində, millət vəkilləri tərəfindən qanun layihəsində 

dəyişilə biləcək təklif və iradlar daxil olmamışdır. Amma 

Milli Məclisə qanunvericilik təşəbbüskarı və ya subyekti 

tərəfindən qanuna bir dəyişiklik  daxil olmuşdur. Hazırda 
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deputat həmkarlarıma paylanan qanun layihəsində bu öz 

əksini tapmışdır.  

Nədən ibarətdir? Qanunun 227-ci, yəni azadolmalarla 

bağlı maddəsində işğaldan azad olunmuş ərazilərdə qey-

diyyatdan keçən rezidentlər tərəfindən istehsal fəaliyyəti 

üçün idxal olunan xammal və materialların ƏDV-dən 

2023-cü il yanvarın 1-dən 10 il müddətinə azad olunması 

göstərilirdi. Hazırda daxil olmuş dəyişiklik bu əhatə dairə-

sinin daha da böyüməsinə, yəni istehsal fəaliyyəti üçün 

deyil, həm də iqtisadi fəaliyyəti üçün yalnız xammal və 

materiallar deyil, eyni zamanda, texnikanın, texnoloji 

avadanlıqların və qurğuların da yanvarın 1-dən etibarən 10 

il müddətinə ƏDV-dən azad olunması öz əksini tapır. Bu, 

qanun layihəsində var. Hesab edirik ki, əhatə dairəsinin 

genişləndirilməsi, dövlət başçısı tərəfindən sahibkarlara 

verilən güzəştlərin həcminin daha da artırılması bu istiqa-

mətdə iqtisadi fəaliyyəti daha da gücləndirəcəkdir. Həm-

karlarımdan dəstəkləmələrini xahiş edirəm. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, Vergi Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında  qanun layihəsinə münasibət 

bildirin. Səsə qoyuram.  
           

Səsvermənin nəticələri (saat 11.24 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  
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7-ci məsələ Gömrük Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 

haqqında qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün, Tahir müəllim, buyurun. 

T.Mirkişili. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr.  Hör-

mətli həmkarlar, qanun layihəsi gömrük əməkdaşlarının 

sosial vəziyyətinin daha da yaxşılaşması məqsədi ilə ha-

zırlanıb. Xanım sədr, qeyd etdiyim kimi, ikinci oxunuşda 

hər hansı təklif və iradlar daxil olmadığı üçün mətn ol-

duğu kimi saxlanılmışdır. Səsə qoymağınızı xahiş edirəm. 

Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Razi 

Nurullayev. Razi müəllim, çıxışınız var?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Bir nə? 1 dəqiqə, yoxsa bir təklif? Bu-

yurun. 

R.Nurullayev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr.  Mən ke-

çən dəfə, birinci və ikinci oxunuşlarda münasibət bildir-

mişdim. Ondan sonra mənə verilən suallar nəticəsində 

məlum oldu ki, bəzi məsələlər düzgün anlaşılmayıb. Yəni 

ümumilikdə, yanaşmaya etirazımı bildirmişdim. Burada 

müxtəlif millət vəkilləri də hər zaman bu fikirləri səslən-

dirib ki, ümumi yanaşma olmalıdır ki, cərimələr ümumi 

büdcəyə getsin və sonra müxtəlif dövlət orqanlarının, 

işçilərin əmək haqlarına artımlar olunsun. Ümumilikdə 

isə, gömrük fəaliyyətini, həqiqətən, yüksək qiymətləndi-

rirəm və mən bunu səmimi deyirəm. Orada gedən islahat-

ları da dəstəkləyirəm. Bilirəm ki, bunların hamısı cəmiy-

yətimizin xeyri üçündür. Bunlar nə vaxtsa olmalı idi. Mə-

nim Dövlət Gömrük Komitəsi ilə çox gözəl iş münasi-

bətim var. Dəstəkləyirəm və hər zaman da dəstəkləyəcəm. 

Ümid edirəm ki, hər bir məsələ dövlətimizin xeyri və 

mənfəəti üçündür. Təşəkkür edirəm.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Razi müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, Gömrük Məcəllə-

sində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsinə mü-

nasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.26 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti 8-ci məsələ “Əmək  pensiyaları haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məlahət 

xanım, buyurun, komitənizin bu haqda rəyini bildirin. 

M.İbrahimqızı. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlarım, üçüncü oxunuş üçün müzakirəmizə təqdim 

edilmiş “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə qanun 

layihəsi birinci və ikinci oxunuşda, komitə iclaslarında 

hərtərəfli müzakirə olunubdur. Üçüncü oxunuş üçün heç 

bir təklif yoxdur. Xahiş edirəm, səs verəsiniz.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Məlahət xanım. Sual yox-

dur. Ona görə də xahiş edirəm, “Əmək pensiyaları haq-

qında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layi-

həsinə münasibət bildirin.  
               

Səsvermənin nəticələri (saat 11.27 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələ “Sosial sığorta haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məsələyə 

dair, Məlahət xanım, yenə də Siz buyurun, məlumat verin. 

M.İbrahimqızı. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlarımız, “Sosial sığorta haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsi də üçüncü oxunuşdadır. Birinci və ikinci 

oxunuşlarda Sizin iştirakınızla hərtərəfli müzakirə olu-

nubdur. Üçüncü oxunuş üçün heç bir təklif yoxdur. Sizdən 

çox xahiş edirəm ki, dəstəkləyəsiniz. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Hörmətli həmkarlar, mən 

məsələni səsə qoyuram. Xahiş edirəm, münasibət bildirin. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.28 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

10-cu məsələ “Dövlət rüsumu haqqında” Qanunda dəyişik-

lik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Tahir müəllim, indi 

növbə Sizindir. Sizin məsələnizdir, buyurun, məlumat verin. 
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T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlar, qanun layihəsi əcnəbilərə və vətəndaşlığı 

olmayan şəxslərə verilən iş icazəsinin uzadılmasına görə 

dövlət rüsumunu müəyyən edir. İkinci oxunuşda qəbul 

etdiyimiz qanun layihəsindən sonra hər hansı bir təklif və 

irad daxil olmamışdır. Ona görə mətn olduğu kimi 

saxlanılır. Xanım sədr, Sizdən səsə qoymağınızı xahiş 

edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Sual verən yoxdur və mən 

“Dövlət rüsumu haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsinə münasibət bildirməyinizi xahiş 

edirəm. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.29 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələ Miqrasiya Məcəlləsində dəyişiklik edil-

məsi haqqında qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən Milli Məclis sədrinin birinci müavini, 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin sədri 

hörmətli Əli Hüseynliyə söz verirəm. Əli müəllim, bu-

yurun. 

Ə.Hüseynli, Milli Məclis sədrinin birinci müavini, 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin sədri.  

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Bu məsələ də artıq 

məruzə olunmuş 10-cu məsələ ilə üzvi surətdə bağlıdır. 
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İşğaldan azad olunmuş ərazilərdə daha güzəştli iş icazəsi 

ilə bağlı əlavələr və təkliflər daxil olmamışdır. Səsə qo-

yulmasını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim. Hörmətli 

həmkarlar, məsələni səsə qoyuram. Buyurun, səs verin, 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.30 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

12-ci məsələ “Sosial müavinətlər haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məlahət xa-

nım, sizin komitənizin məsələsidir. Buyurun, məlumat 

verin.  

M.İbrahimqızı. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlarımız,  “Sosial müavinətlər haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi ba-

rədə qanun layihəsi ilə bağlı üçüncü oxunuş üçün heç bir 

təklif yoxdur. Sizin hər birinizdən bu qanun layihəsini 

dəstəkləməyinizi xahiş edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Məlahət xanım. Hörmətli 

həmkarlar, qanun layihəsini səsə qoyuram, buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.31 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 1 
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Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

13-cü məsələyə keçirik, hörmətli həmkarlar. Əmək Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsinə 

dair məlumat vermək üçün, Məlahət xanım, yenə də Siz-

dən xahiş edəcəyəm, buyurun. 

M.İbrahimqızı. Çox sağ olun, xanım sədr. Bu bizim 

komitə tərəfindən təqdim olunan sonuncu qanun layi-

həsidir. Mən də qeyd etmək istərdim ki, Azərbaycan Res-

publikasının Əmək Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haq-

qında qanun layihəsinə üçüncü oxunuş üçün heç bir təklif, 

düzəliş, irad yoxdur. Hər birinizdən xahiş edərdim ki, 

qanun layihəsini dəstəkləyəsiniz. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Hörmətli həmkarlar, mən 

məsələni səsə qoyuram. Xahiş edirəm, münasibət bildirək. 

Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.32 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələ “Tibbi sığorta haqqında” Qanunda də-
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yişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məsələ haqqın-

da Səhiyyə komitəsinin sədri hörmətli Əhliman Əmiras-

lanov məlumat verəcək. Əhliman müəllim, buyurun. 

Ə.Əmiraslanov, Milli Məclisin Səhiyyə komitəsinin 

sədri.  

Çox hörmətli Sahibə xanım, hörmətli Əli müəllim, hö-

kumət üzvləri,  həmkarlar. “Tibbi sığorta haqqında” Qa-

nunda dəyişikliklə bağlı qanun layihəsi ikinci oxunuşda 

Milli Məclisin plenar iclasında qəbul olunduqdan sonra 

Səhiyyə komitəsinə irad və təkliflər daxil olmamışdır. Xa-

hiş edirəm, qanun layihəsini üçüncü oxunuşda da dəstəklə-

yəsiniz.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əhliman müəllim. Hör-

mətli həmkarlar, xahiş edirəm, “Tibbi sığorta haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsinə 

münasibət bildirəsiniz. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.33 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

15-ci  məsələyə keçirik. Bu, “Büdcə sistemi haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 

Məsələyə dair məlumat vermək üçün, Tahir müəllim, 

buyurun. Sizin məsələnizdir, məlumat verin.  
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T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, qanun layihəsi İcbari tibbi sığorta büdcədənkənar 

fondunun yaradılması ilə əlaqədar büdcə uçotunda edilən 

dəyişikliklə bağlıdır. Birinci və ikinci oxunuşlar zamanı 

dəstəklənmişdir. Hər hansı bir təklif yoxdur. Ona görə bir 

daha səsə qoymağınızı Sizdən xahiş edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Hörmətli 

həmkarlar, “Büdcə sistemi haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsinə, xahiş edirəm, münasibət 

bildirəsiniz. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 11.34 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin 16-cı məsələsinə 

keçirik. Bu məsələ “Nağdsız hesablaşmalar haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Mə-

sələyə dair məlumat vermək üçün, Tahir müəllim, yenə də 

Sizdən xahiş edəcəyəm.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, qanun layihəsi özəl tibbi praktika ilə məşğul olan 

fiziki şəxslərlə nağdsız ödənişlərin minimum həddini 

müəyyən edir. Birinci və ikinci oxunuşlar zamanı dəstək-

ləmişik. Hər hansı irad, təklif yoxdur. Mətni olduğu kimi 

səsə qoymağınızı xahiş edirəm. Çox sağ olun. 
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Sabir 

müəllim yazılıb. Sabir Rüstəmxanlı. Buyurun, Sabir müəl-

lim. Sözünüz var?  

S.Rüstəmxanlı. Hörmətli sədr, 2023-cü ilin dövlət büd-

cəsi, onunla bağlı qanun layihələrinin müzakirəsi və qə-

bulu sona çatmaq üzrədir. Müzakirələr zamanı çoxlu tək-

liflərimiz, çoxlu tələblərimiz, narazılıqlarımız olub. Mə-

nim bu kiçik çıxışımın niyyəti, məqsədi ayrıdır. Fürsətdən 

istifadə edib seçildiyim rayonda görülən işlərlə bağlı 

hörmətli Baş nazirə və hökumət üzvlərinə təşəkkürümü 

bildirmək istəyirəm.  

Azərbaycanda son dərəcə ciddi bir problem Xəzər su-

yunun Kürə dolması və iki rayonun susuz qalması idi. 

Neftçalada içməli su çatışmırdı. 2 il bundan əvvəl bu mə-

sələlər qaldırıldı və çox qısa müddətdə Neftçalanın içməli 

su problemi həll olunub. İndi kəndlərin də problemi həll 

olunur. Xəzər suyunun Kürə dolmasının qarşısını almaq 

üçün Xəzərlə Kürün qovuşduğu yerdə bir bənd çəkilir. Bu, 

camaatın öz təklifi idi. 2 il bundan əvvəl yerli camaat 

demişdi ki, belə bir şlüz, yaxud belə bir bənd lazımdır. 

Onda Kür özünün köhnə yatağını tapacaq və bu şorlaşma 

məsələsinin qarşısı alınacaq.  

Mənim seçildiyim rayonda yol çəkilişi sahəsində də, bir 

sıra başqa sahələrdə də qısa müddətdə xeyli işlər görülüb. 

Ona görə mən bir daha əlaqədar nazirliklərə və Baş na-

zirimizə təşəkkürümü bildirmək istəyirəm. Çox istəyərdim 

ki, bu işlər dayanmasın. Rayonun bir neçə kəndində qaz-

laşmaya ehtiyac var. Kəndin yaxınlığında qaz çıxır, qaz 

kəməri keçir, amma kənddə qaz yoxdur. Xahiş edirəm, bu 

məsələlər başa çatsın. Təşəkkürümü bildirirəm və növbəti 

ildə onlara uğurlar arzulayıram. 
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sabir müəllim. Sizin 

təşəkkürünüzə elə biz də qoşuluruq.  

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihəsini səsə qoya-

cağam. Səsverməyə keçirik. Xahiş edirəm, münasibət bil-

dirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.37 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bununla da büdcə zərfinə daxil 

olan bütün qanun layihələri üçüncü oxunuşda qəbul edildi. 

İndi isə, hörmətli həmkarlar, çıxış etmək üçün Azərbaycan 

Respublikasının Baş naziri cənab Əli Əsədova söz verilir. 

Əli müəllim, buyurun. 

Ə.Əsədov, Azərbaycan Respublikasının Baş naziri.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputatlar. Hər birinizi 

salamlayıram. Çıxışıma başlamazdan əvvəl Azərbaycan 

Respublikasının 2023-cü il dövlət büdcəsi haqqında qanun 

layihəsinin Milli Məclisdə səmərəli və fəal müzakirəsində, 

qaldırılan vacib məsələlərə, suallara, dəyərli təklif və 

tövsiyələrə görə millət vəkillərinə təşəkkürümü bildirmək 

istərdim. Eyni zamanda, büdcə müzakirələrinin səmərəli 

təşkilinə görə Milli Məclisin rəhbərliyinə, hörmətli Sahibə 

xanım, şəxsən Sizə öz adımdan və hökumət üzvləri adın-

dan minnətdarlığımı çatdırıram.  İstər plenar, istərsə də 
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komitə iclaslarında millət vəkillərinin verdiyi suallar hö-

kumətin iqtisadi blokuna daxil olan qurumların rəhbərləri 

tərəfindən cavablandırılmışdır. Mən də qaldırılan bir sıra 

məsələlərə öz münasibətimi bildirmək istərdim. 

Hörmətli millət vəkilləri, hamımız böyük fəxr və qürur 

hissi keçiririk ki, 2 il bundan əvvəl əzəli torpaqlarımız 

müzəffər Ali Baş Komandan cənab İlham Əliyevin rəh-

bərliyi ilə rəşadətli Ordumuz tərəfindən işğaldan azad 

edilmiş, ölkəmizin ərazi bütövlüyü bərpa olunmuşdur.  

44 günlük Vətən müharibəsində qazanılan şanlı tarixi Qə-

ləbədən sonra möhtərəm Prezidentimiz qlobal iqtisadi pro-

sesləri, o cümlədən postpandemiya və postmünaqişə dövrü-

nün çağırışlarını nəzərə alaraq 2021-ci il 2 fevral tarixli 

Sərəncamı ilə “Azərbaycan 2030: sosial-iqtisadi inkişafa 

dair Milli Prioritetlər”i təsdiq etdi. Milli Prioritetlər yeni 

strateji mərhələdə Cənubi Qafqazın lider dövləti olan Azər-

baycanın və cəmiyyətimizin inkişaf çağırışlarını və hədəf-

lərini nəzərə alır. Bir-biri ilə qarşılıqlı əlaqədə olan və əsas 

istiqamətləri əhatə edən bu Milli Prioritetlər qarşıdakı illərdə 

ölkə iqtisadiyyatının davamlı və yüksək artımını təmin edir. 

Hər biri eyni dərəcədə vacib olan bu prioritetlər cəmiyyət, 

dövlət və iqtisadiyyatın müasir meyarlar əsasında təşkili və 

fəaliyyət göstərməsi üçün şərait yaradacaq.  

Milli Prioritetlərin icrası iki dövrə bölünür. Birinci dövr 

2022–2026-cı illəri əhatə edir ki, artıq bununla bağlı 

“Azərbaycan Respublikasının 2022–2026-cı illərdə sosial-

iqtisadi inkişaf Strategiyası” cənab Prezidentin Sərəncamı 

ilə 2022-ci il 22 iyul tarixində təsdiq edilmişdir. Höku-

mətin vəzifəsi strategiyanın yeni inkişaf mərhələsindəki 

hədəflərinə çatmaq, ölkəmizin qüdrətli dövlət və yüksək 

rifah cəmiyyətinə çevrilməsinə zəmin yaratmaq və bunu 

təmin etməkdir. 



 354 

Qeyd etdiyim kimi, beş milli prioritetin hər biri eyni 

dərəcədə vacibdir. Lakin 4-cü milli prioritet kimi müəyyən 

edilən işğaldan azad olunmuş ərazilərə Böyük Qayıdış 

bizim üçün çox böyük rəmzi məna daşıyır və mənəvi 

baxımdan vacib əhəmiyyət kəsb edir. Artıq “Azərbaycan 

Respublikasının işğaldan azad edilmiş ərazilərinə Böyük 

Qayıdışa dair I Dövlət Proqramı” cənab Prezidentin 2022-ci 

il 16 noyabr tarixli Sərəncamı ilə təsdiq edilmişdir. Bu-

nunla əlaqədar bir neçə rəqəmi qeyd etmək istərdim.  

İlkin hesablamalara görə, inkişaf strategiyasının icrası 

məqsədi ilə, ümumilikdə, büdcədən 32,7 milyard manat 

vəsait tələb olunur ki, bunun 19,2 milyard manatı və ya 

58,7 faizi işğaldan azad edilmiş ərazilərə Böyük Qayıdışın 

təmin edilməsinə yönəldiləcəkdir.  

2023-cü ilin dövlət büdcəsinə gəldikdə isə inkişaf stra-

tegiyası ilə nəzərdə tutulan layihə və tədbirlərin maliy-

yələşdirilməsi üçün 5,2 milyard manat vəsait nəzərdə tu-

tulub ki, onun da 3 milyard manatı işğaldan azad olunmuş 

ərazilərin yenidən qurulması və bərpasına xərclənəcəkdir. 

Bu, 2022-ci ilə nisbətən 12,4 faiz çoxdur. Son 2 ildə isə 

Böyük Qayıdış planının layihəsinə dövlət büdcəsindən 5,8 

milyard manatdan çox vəsait yönəldilmişdir.   

2023-cü il dövlət büdcəsinin fəlsəfəsi “2022–2026-cı 

illərdə sosial-iqtisadi inkişaf Strategiyası”nı əhatə edir.  

Azərbaycan Respublikasının icmal və dövlət büdcəsi-

nin parametrləri ortamüddətli dövr üçün sosial-iqtisadi 

inkişaf göstəricilərinə əsaslanaraq tərtib edilmişdir. Strate-

giyaya əsasən icmal büdcənin qeyri-neft baza kəsirinin 

qeyri-neft ÜDM-ə nisbət göstəricisinin hədəflənən yuxarı 

həddi 2022-ci ilin sonuna 25 faiz nəzərdə tutulmuşdur. 

Ortamüddətli dövrün sonuna hədəf isə 17,5 faizdir. 

Ümumi dövlət borcunun ÜDM-ə nisbət göstəricisinin 
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yuxarı həddi isə ortamüddətli dövr üzrə 20 faiz nəzərdə 

tutulmuşdur. Qeyd edim ki, hazırda birbaşa xarici dövlət 

borcunun ÜDM-ə nisbəti 10 faiz təşkil edir. 

Vətən müharibəsindən ötən müddət ərzində işğaldan 

azad olunmuş ərazilərin yenidənqurulması və bərpası isti-

qamətində mühüm işlər görülmüşdür. Yeni beynəlxalq və 

regional nəqliyyat-logistika dəhlizlərinin, xüsusən Zəngə-

zur dəhlizinin açılması Azərbaycanın inkişafına böyük 

təkan verəcəkdir. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti cənab İlham 

Əliyevin birbaşa iştirakı və rəhbərliyi ilə həyata keçirilən 

məqsədyönlü və genişmiqyaslı layihələr Qarabağ və Şərqi 

Zəngəzur iqtisadi rayonlarının sürətlə dirçəlməsinə, işğal-

dan azad olunmuş ərazilərə verilən vergi, gömrük, sosial 

sığorta, investisiya təşviqi, kredit və digər güzəştlər paketi 

həmin ərazilərin ölkənin ümumi iqtisadiyyatına reinteqra-

siyasına, əhalinin dayanıqlı məskunlaşmasına və davamlı 

iqtisadi aktivliyinin təmin olunmasına xidmət edir.  Bütün 

bunlar Azərbaycanın regionda iqtisadiyyatın ümumi 

arxitekturasının müəyyən edilməsində rolunu daha da 

möhkəmləndirəcəkdir. 

Dövlətimizin, o cümlədən hökumətin birbaşa qarşısında 

duran əsas məsələlərdən biri və ən vacibi ölkəmizin mü-

dafiə qabiliyyətinin və milli təhlükəsizliyinin güclən-

dirilməsi və onun daim lazım olan səviyyədə saxlanılması-

dır.  Ali Baş Komandan, Prezident İlham Əliyevin rəhbər-

liyi ilə ölkəmizin müdafiə potensialının və ordumuzun 

maddi-texniki bazasının möhkəmləndirilməsi, onun müa-

sir hərbi texnika və silah-sursatla təchizatı və hərbiçi-

lərimizin sosial-məişət və xidmət şəraitinin yaxşılaşdırıl-

ması hər zaman əsas xərc istiqamətlərindən biri olacaqdır. 

Bu istiqamətdə gələn ilin büdcə xəclərinin 16 faizi 
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həcmində vəsait nəzərdə tutulmuşdur. Bu, rəqəm olaraq 

5,3 milyard manatdır.  

Hörmətli millət vəkillərinin əksəriyyəti təbii olaraq 

təmsil etdiyi regionlarda məşğulluq, infrastruktur, kom-

munal, enerji, su, qazlaşma və digər sosial xidmət sahə-

lərinin keyfiyyətinin yüksəldilməsi, yolların təmiri və bu 

qəbildən olan digər məsələlərin həll edilməsi üçün 

təkliflərlə çıxış edir. Bildirmək istərdim ki, bu məsələlərin 

çoxunun, daha doğrusu, əksəriyyətinin strategiya, habelə 

investisiya proqramları çərçivəsində vaxtında həll edil-

məsi üçün hökumət tərəfindən gündəlik və ardıcıl işlər 

görülür və bundan sonra da görüləcəkdir.    

Hər bir ölkənin dövlət büdcəsi cəmiyyətin əsas baza 

ehtiyaclarının qarşılanmasını özündə ehtiva edir və hər bir 

zaman kəsimində məhdud olan resursların optimal şəkildə 

bölüşdürülməsi və səmərəli xərclənməsi dövlət idarəet-

məsinin başlıca vəzifəsidir. Odur ki, dövlət büdcəsi illik 

maliyyə planı olmaqla yanaşı, həm də iqtisadiyyatın güz-

güsü hesab edilir.  

2023-cü il dövlət büdcəsi hazırkı dövrün reallıqlarını, 

problem və çətinliklərini, eyni zamanda, ən aktual çağırış-

larını əks etdirir. Təbii ki, ölkəmizdə əsas cari tələbatların 

ödənilməsi və gələcək inkişaf üçün zəmin yaradılması, 

hörmətli millət vəkilləri tərəfindən qaldırılan sosial-

iqtisadi, infrastruktur və digər məsələlərin həlli üçün büd-

cədə ehtiyaclar və imkanlar arasında düzgün balans təmin 

edilməlidir. Eyni zamanda, dövlət büdcəsini tərtib və qə-

bul edərkən biz ölkənin makroiqtisadi və maliyyə sabitliyi, 

eləcə də strateji valyuta ehtiyatlarının qorunması kimi 

məsələləri diqqət mərkəzində saxlamalıyıq.  

Beynəlxalq vəziyyətin mürəkkəbləşməsi, qlobal iqtisadi 

perspektivlər üzrə mövcud olan qeyri-müəyyənliklər, 
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habelə enerji resursları qiymətlərinin volatilliyi  və maliy-

yə böhranlarının başvermə tezliyinin artması hazırkı mər-

hələdə ölkəmizdə makroiqtisadi sabitliyə və büdcə tarazlı-

ğına mənfi təsir edən əsas amillər kimi çıxış edir. Məhz bu 

baxımdan xarici şokların təsirinin minimuma endirilməsi 

və ölkənin inkişafının ahəngdarlığının təmin edilməsi 

məqsədi ilə büdcə qaydasına uyğun olaraq, yeni makrofiskal 

çərçivə formalaşdırılmış və dövlət büdcəsinin əsas göstəri-

cilərinin müəyyən olunması zamanı nəzərə alınmışdır. 

Hörmətli millət vəkilləri, növbəti ilin dövlət büdcəsində 

əhalinin, şəhid ailələrinin, qazilərin sosial müdafiəsi və 

sosial təminatının gücləndirilməsi üzrə islahatların davam 

etdirilməsi, inflyasiya təzyiqi nəzərə alınmaqla həssas əhali 

qruplarına sosial dəstək tədbirlərinin həyata keçirilməsi 

nəzərdə tutulur. Təsadüfi deyil ki, 2023-cü ilin dövlət büd-

cəsinin cari xərclərinin 67 faizi məhz sosialyönlü xərclərdir. 

Bu, rəqəm olaraq 15,2 milyard manatdır. Bütün bunlar cənab 

Prezidentin qiymət artımı məsələlərinə olduqca həssaslıqla 

yanaşdığını və aztəminatlı əhalinin sosial rifahının yaxşılaş-

dırılmasının daim xüsusi diqqətdə olduğunu göstərir.   

Bir sıra millət vəkilləri tərəfindən istehlak bazarında 

müşahidə edilən qiymət artımları, o cümlədən dərman va-

sitələrinin qiymətlərində artımın olması barədə narahatlıq 

ifadə edilmişdir. Sizlərə də bəlli olduğu kimi, son dövrdə 

müşahidə olunan regional və qlobal geosiyasi gərginlik, 

Rusiya və Ukrayna arasında hərbi münaqişə və bununla 

əlaqədar tətbiq olunan genişmiqyaslı iqtisadi sanksiyalar, 

qlobal istehsal-təchizat  zəncirində qırılmalar, yüksək 

enerji qiymətləri, həmçinin daşınma və logistika xərcləri-

nin yüksəlməsi dünya ərzaq qiymətlərinin bahalaşmasına, 

ərzaq qıtlığına, əksər ölkələrdə inflyasiyanın ikirəqəmli 

səviyyəyə çatmasına səbəb olmuşdur.  
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Yüksək inflyasiya fonunda qlobal artım sürətinin zəif-

ləməsi dünya iqtisadiyyatını tənəzzül ilə üz-üzə qoyur. 

Cənab Prezidentin qeyd etdiyi kimi, qlobal vəziyyətin necə 

olacağını öncədən təxmin etmək çətin məsələdir. Yalnız bu, 

aydındır ki, dünya fevraldan əvvəl olduğu vəziyyətdə heç 

vaxt olmayacaq. Bir sözlə qlobal inflyasiya mühiti üzrə əsas 

risklər, xarici xərc amilləri inflyasiyanı artıran əsas sə-

bəblərdir. Qlobal iqtisadiyyata inteqrasiya etmiş Azərbaycan 

da inflyasiya təzyiqləri ilə üzləşir. Cari ilin ötən dövründə 

idxal qiymətlərinin illik artım tempi 22 faiz təşkil etmiş və 

ölkəmizdə də orta illik inflyasiya ikirəqəmli – 13,8 faiz ol-

muşdur. İnflyasiya, əsasən, ərzağın bahalaşması hesabına 

formalaşmışdır. Bu, təxminən 60 faizdən çoxdur. 

Məlum olduğu kimi, Azərbaycan dərman vasitələri üzrə 

daxili tələbatın 95 faizdən çoxunu idxal edir ki, onun da 

yarısı Türkiyə, Almaniya, Birləşmiş Krallıq, Rusiya və 

Ukrayna kimi ölkələrin payına düşür.  Sadaladığım səbəb-

lər dərman qiymətlərinə və təminatına da mənfi təsir edir. 

Dərman vasitələrinin qiymətlərinin tənzimlənməsi Tarif 

Şurası tərəfindən müvafiq qaydalara uyğun həyata keçi-

rilir. Tarif Şurası tərəfindən tənzimlənən dərmanların 

ümumi sayı 13493 adda olduğu halda, Şura tərəfindən son 

qiymət artımı ancaq 277 adda dərman vasitəsinə tətbiq 

olunmuşdur. Bu da ümumi dərmanların cəmi 2 faizidir. Bu 

2 faizin də 126 adda dərman vasitəsi, yəni 45 faizi Rusiya, 

Ukrayna və Belarus istehsalı olan dərmanlardır. Bu ölkə-

lərdən idxal olunan dərman vasitələrinin Azərbaycanda 

satış qiymətlərinin artması qaçılmaz idi. 

Son zamanlar Azərbaycanda bir neçə adda dərman va-

sitələrinin çatışmazlığı və təchizatı problemi ilə əlaqədar 

məsələlər qaldırılmışdır. Bununla bağlı vəziyyət hökumət 

tərəfindən nəzarətə götürülmüşdür. Hazırda həyati vacib 
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dərmanların təminatında hər hansı bir ciddi çətinlik mü-

şahidə olunmur.  

Qeyd etmək istəyirəm ki, mövcud qanunvericiliyə əsa-

sən fiziki şəxslər şəxsi istifadə üçün zəruri olan miqdarda 

dərman vasitələrini ölkəyə gətirə  bilər. Məsələ ilə bağlı 

qanunvericilikdə nəzərdə tutulan şəxsi istifadə üçün zəruri 

olan miqdarın müəyyən edilməsi üçün Səhiyyə Nazir-

liyinə, Dövlət Gömrük Komitəsinə və İcbari Tibbi Sığorta 

üzrə Dövlət Agentliyinə müvafiq tapşırıq verilmişdir. 

Fürsətdən istifadə edərək Milli Məclisin Səhiyyə komi-

təsinin üzvlərini müzakirələrdə iştirak etməyə və öz də-

yərli təkliflərini verməyə dəvət edirəm. 

Hörmətli deputatlar, təbii olaraq dünya ərzaq bazar-

larındakı vəziyyət əksər ölkələrdə olduğu kimi Azərbay-

can üçün də ərzaq təminatı və ərzaq təhlükəsizliyi, idxal-

dan asılılıq səviyyəsinin azaldılması məsələlərini daha da 

aktuallaşdırır.  Prezidentin hökumətə verdiyi tapşırıqlar-

dan irəli gələrək Nazirlər Kabinetinin “Azərbaycan Res-

publikasında antiinflyasiya tədbirlərinin gücləndirilməsi 

ilə bağlı təxirəsalınmaz tədbirlər haqqında” 2022-ci il 21 

fevral tarixli Sərəncamının icrası istiqamətində bir çox 

vacib tədbirlər görülmüşdür.   

Ərzaqlıq buğdanın idxal qiymətinin artmasının ölkə 

daxilində satılan un və un məmulatlarının qiymətinə mənfi 

təsirlərinin azaldılması məqsədi ilə sahibkarlara güzəştli 

şərtlərlə kreditlər, faiz subsidiyaları və vergi-gömrük gü-

zəştləri verilmişdir.  

Azərbaycanda kənd təsərrüfatının inkişafı hökumətimiz 

üçün əsas prioritetlərdən biridir. Növbəti ildə də ərzaq 

təhlükəsizliyi tədbirləri üçün büdcə xərclərinin həcmi 

artırılır və bu, cari ilə nisbətən 38,6 faiz çoxdur. Bu, rəqəm 

olaraq 625,2 milyon manatdır. Azərbaycan Respublikası 
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Prezidentinin “Ərzaqlıq buğda ilə özünütəminetmə səviy-

yəsinin yüksəldilməsinə dair bir sıra tədbirlər haqqında” 

2022-ci il 19 iyul tarixli Fərmanından irəli gələn tədbirlər 

üçün gələn ilin dövlət büdcəsində müvafiq vəsait nəzərdə 

tutulub: 180 milyon manat.   

Ümumiyyətlə, dünyada və regionda baş verən geosiyasi 

proseslərə və çətinliklərə baxmayaraq, ölkəmizdə ərzaq 

ehtiyatı ilə bağlı hər hansı problem olmayıb və yoxdur. 

Əsas ərzaq məhsulları üzrə ehtiyatların yaradılması istiqa-

mətində ciddi işlər aparılır, o cümlədən əsas məhsullar 

üzrə ciddi ixrac məhdudiyyətləri tətbiq edilmiş, 90 günlük 

mal ehtiyatları yaradılmışdır. Başlıca məqsədimiz əhali-

mizi əsas ərzaq məhsulları ilə təmin etməkdir.  

Bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, qiymət artımı ilə əla-

qədar hökumət tərəfindən əhalinin real gəlirlərinin və 

alıcılıq qabiliyyətinin qorunması üçün inflyasiya təzyiqlə-

rinin azaldılması istiqamətində zəruri tədbirlər görülür və 

görüləcəkdir. 

Eyni zamanda, millət vəkilləri və Hesablama Palatası 

tərəfindən nəticəəsaslı büdcə mexanizminə keçidin sürət-

ləndirilməsi, büdcə planlaması, nəzarət, şəffaflıq, subsidi-

ya mexanizmi və maliyyə dayanıqlılığı ilə bağlı təkliflər 

və qeydlər edilmişdir.  

Hökumət tərəfindən strategiya çərçivəsində fiskal 

sahədə islahatların davam etdirilməsi, fiskal dayanıqlıq və 

tənzimləmənin, maliyyə intizamının təkmilləşdirilməsi ilə 

bağlı tədbirlər nəzərdə tutulmuşdur.  

Satınalma prosedurlarının təkmilləşdirilməsi, layihə-

smeta sənədlərinin hazırlanması və layihələrin icrasının 

sürətləndirilməsi istiqamətində də ciddi tədbirlər görülə-

cəkdir. Habelə səmərəsiz vergi və gömrük güzəşti və 

azadolmadan itirilən gəlirlərin bərpası üçün qiymətlən-
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dirmələr aparılaraq bu məsələlərə yenidən baxılması diq-

qətdə saxlanılacaqdır. İri dövlət şirkətlərində korporativ 

idarəetmənin təkmilləşdirilməsi və büdcədən asılılığın 

azaldılması sahəsində islahatlar davam etdiriləcəkdir. 

Strategiya çərçivəsində təhsil sahəsində islahatların 

aparılması, eləcə də ümumi təhsil müəssisələrinin infras-

trukturunun yaxşılaşdırılması istiqamətində tədbirlər 

həyata keçiriləcəkdir. Ortamüddətli dövrdə fəaliyyət planı 

üzrə məktəblərdə tikinti-quraşdırma işlərinin mərhələli 

şəkildə aparılması üçün büdcə tələbatı  müəyyən edil-

mişdir. Bu, rəqəm olaraq 2,8 milyard manatdır. 

Bir məsələni də xüsusi qeyd etmək istəyirəm. Ölkənin 

ərzaq məhsulları ilə özünütəminetmə səviyyəsinin 

yüksəldilməsi və ərzaq təhlükəsizliyinin təmin edilməsi 

məqsədi ilə kənd təsərrüfatı təyinatlı torpaqların mühafi-

zəsinə və onların təyinatı üzrə istifadə edilməsinə nəzarət 

gücləndirilmişdir. Bununla bağlı bir neçə rəqəmi diq-

qətinizə çatdırmaq istəyirəm. Azərbaycan Respublikasının 

vahid torpaq fondu 8,6 milyon hektar təşkil edir ki, 

bundan kənd təsərrüfatına yararlı torpaq sahələri cəmi 4,8 

milyon hektar və ya 55 faizdir.  

Son vaxtlar qeyri-kənd təsərrüfatı məqsədləri üçün 

kənd təsərrüfatına yararlı torpaq sahələrinin kateqoriyası-

nın və təyinatının dəyişdirilməsi ilə bağlı çox sayda mü-

raciətlər olunur. Lakin kənd təsərrüfatı təyinatlı torpaqla-

rın ölkənin ərzaq təhlükəsizliyi, əhalinin ərzaq təminatı və 

məşğulluğu üçün vacib əhəmiyyətini nəzərə alaraq həmin 

torpaqlardan təyinatından kənar istifadə edilməsi arzuolun-

mazdır və xüsusi nəzarətdə saxlanılacaqdır.  

Hörmətli millət vəkilləri, biz hökumət olaraq büdcə 

zərfinin bu cür konstruktiv və səmərəli müzakirə edil-

məsində maraqlıyıq. Büdcə müzakirələri çərçivəsində de-
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putatların qaldırdığı bütün məsələlər, heç şübhəsiz, höku-

mət və aidiyyəti qurumlar tərəfindən diqqətə alınacaq, 

qeyd edilən problemlərin aradan qaldırılması istiqamə-

tində mümkün olan bütün zəruri tədbirlər görüləcəkdir.   

Çıxışımın sonunda bir daha aparılan işgüzar müzaki-

rələrə, verilən dəyərli təklif və tövsiyələrə görə, hörmətli 

xanım sədr, Sizə və bütün deputatlara minnətdarlığımı 

bildirirəm. Möhtərəm Prezidentimiz tərəfindən müəyyən 

edilmiş sosial-iqtisadi siyasətin uğurla həyata keçirilməsi, 

ölkəmizin inkişafı və xalqımızın rifah halının yüksəldilməsi 

naminə göstərdiyiniz qanunvericilik fəaliyyətində hər biri-

nizə uğurlar arzulayıram. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim. Hörmətli 

həmkarlar, bizim iclasımızda iştirak etdiklərinə görə cənab 

Baş nazirə və hökumət üzvlərinə təşəkkür edirik. Hörmətli 

cənab Baş nazir, hörmətli hökumət üzvləri, Azərbaycanın 

inkişafı naminə dəyərli fəaliyyətinizdə və dövlət büdcəsi-

nin, digər büdcə sənədlərinin icrasında sizə uğurlar arzula-

yırıq və biz sizi hörmətlə yola salırıq. Çox sağ olun.  
  

Azərbaycan Respublikası Milli Məclisi sədrinin 

birinci müavini Əli Hüseynli sədrlik edir 
 

Sədrlik edən. Hörmətli deputat həmkarlar, gündəliyin 

növbəti 2 məsələsi Milli Məclisin qərar layihələridir. 17-ci 

məsələ Milli Məclisin 2023-cü il üçün xərclər smetası, 18-ci 

məsələ isə Hesablama Palatasının 2023-cü ilin xərclər 

smetası ilə bağlıdır. Noyabrın 16-da iclasda qeyd edilmiş-

dir ki, qanunvericiliyə uyğun olaraq, bu qərar layihələri 

dövlət büdcəsi ilə eyni vaxtda qəbul edilməlidir. Hörmətli 

həmkarlar, xahiş edirəm, Milli Məclisin xərclər smetası 

haqqında qərar layihəsinə münasibət bildirək.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.07 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi, təşəkkür edirəm.  

Xahiş edirəm, 18-ci məsələyə də münasibət bildirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.08 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, 18-ci məsələ də qəbul edildi.  

İndi isə gündəliyin 19-cu məsələsinə keçirik. Bu, 

“Azərbaycan Respublikasının İnsan hüquqları üzrə mü-

vəkkili (ombudsman) haqqında” Konstitusiya Qanununda 

dəyişiklik edilməsi barədədir. Hörmətli deputat həmkarlar, 

bu məsələ həm birinci, həm də ikinci oxunuşlarda geniş 

müzakirə edilmişdir. Mənim tərəfimdən və hörmətli həm-

karım Zahid müəllim tərəfindən məlumatlar verildi. İkinci 

oxunuş zamanı qanunvericilik təşəbbüsü subyekti ilə ra-

zılaşdırılmış düzəlişləri, əlavələri sizlərin diqqətinə təqdim 

etdik. Eyni zamanda, bir sıra suallar ünvanlanmışdır. 

Onlar da tərəfimizdən cavablandırılmışdır. Ona görə də 

təklif edirəm ki, Zahid müəllim, Siz də bu məsələ ilə bağlı 

rəyinizi bildirəsiniz, sonra isə səsverməyə keçək. Bu-

yurun, Zahid müəllim.  
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Z.Oruc, Milli Məclisin İnsan hüquqları komitəsinin 

sədri.  

Hörmətli Əli müəllim, hörmətli Məclis üzvləri! Hör-

mətli Əli müəllimin qeyd etdiyi kimi, biz indi İnsan hü-

quqları üzrə müvəkkilin səlahiyyətlərinin genişləndiril-

məsi və insan hüquqlarının təminatı sahəsində çox mühüm 

bir Konstitusiya qanunundan söhbət açırıq. Mən düşü-

nürəm ki, biz buna səs verməklə 2023-cü ildən sonrakı 

dövrdə bu işlərin daha uğurla yerinə yetirilməsinə töhfə 

vermiş olacağıq. Təklif var ki, səsə qoyaq.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, hörmətli Zahid müəllim. 

Hörmətli deputat həmkarlar, səsverməyə keçirik. Konsti-

tusiya qanunu olduğuna görə səsvermədə diqqətli olma-

ğınızı xahiş edirəm. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.09 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təşəkkür edirəm, Konstitusiya qanunu üçüncü oxu-

nuşda qəbul edildi. Gündəliyin 20-ci məsələsi Dövlət-özəl 

tərəfdaşlığı haqqında qanun layihəsidir. Üçüncü oxunuşda 

məruzə üçün İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komi-

təsinin sədri Tahir müəllimə söz verilir. Buyurun, Tahir 

müəllim.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, Əli müəllim. Hörmətli həm-

karlar, bu qanun layihəsi həm birinci, həm də ikinci oxu-

nuşlar zamanı geniş müzakirə olunmuşdur. İqtisadiyyat 
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Nazirliyinin nümayəndələri də buradadır. Mən fürsətdən 

istifadə edib onlara da təşəkkürümü bildirmək istəyirəm. 

Kifayət qədər geniş, peşəkar müzakirələrimiz olmuşdur, 

eyni zamanda, deputat həmkarlarımızın bir çox təklifləri 

də ortaya çıxmışdır. Qeyd edim ki, bütövlükdə, həm 

komitələrdə, həm də plenar iclasın ikinci oxunuşu zamanı 

həmkarlarım tərəfindən 14 təklif irəli sürülmüş və bu 14 

təklifin 7-si qanunvericilik təşəbbüsü subyekti tərəfindən 

qəbul olunmuşdur. Mən fürsətdən istifadə edib Prezident 

Administrasiyasına da bu əməkdaşlığa görə təşəkkürümü 

bildirmək istəyirəm. Kifayət qədər maraqlı təkliflər idi. 

Düşünürəm ki, bu qəbul olunmuş təkliflərlə qanunun daha 

yaxşı icra olunması üçün müvafiq işlər görüləcəkdir.  

Bəzilərini səsləndirmək istəyərdim. Əvvəla, deyim ki, 

birinci məsələlərdən biri hüquqi məsələ ilə bağlıdır. Keçən 

dəfə deputat həmkarım Fazil Mustafa da bu məsələni dilə 

gətirmişdi və bu məsələ komitədə də müzakirə olunmuş-

dur. Bu, qanunun bələdiyyələrə aid edilib-edilməməsi ilə 

bağlıdır. Xüsusən 1.1.5-ci maddədə dövlət orqanları sıra-

landığı zaman “o cümlədən bələdiyyələr” ifadəsi vardır. 

Biz də müzakirə etdiyimiz zaman bu iradı haqlı saydıq. 

Çünki bələdiyyə dövlət orqanı sayılmadığından, eyni 

zamanda, bələdiyyə ilə bağlı təşəbbüslərin də bu qanun 

tərəfindən icra edilməsinin vacibliyi nəzərə alınaraq “o 

cümlədən” sözü “habelə” sözü ilə əvəz olunmuşdur. Yəni 

o deməkdir ki, bələdiyyə orqanları dövlət orqanlarının 

sıralanmasında olmasa da, qanunda olan mexanizmlər 

bələdiyyə ilə bağlı olan layihələrdə, təşəbbüslərdə öz icra-

sını göstərəcəkdir.  

İkinci mühüm dəyişiklik. Layihədə “maliyyə-iqtisadi 

səmərəliliyi” ifadəsi “iqtisadi səmərəlilik” sözləri ilə əvəz 

olunmuşdur. Çünki hesab edirik ki, iqtisadi səmərəlilik, 
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bütövlükdə, maliyyə və digər məsələləri də tam əhatə edir.  

Üçüncü çox mühüm dəyişiklik. Qanunun 10.8-ci mad-

dəsində iddiaçı tərəfindən irəli sürülən layihədə o, müsa-

biqədən imtina etdiyi halda, o layihənin hazırlanmasına 

çəkilən xərcin ödənməsi ilə bağlı maddə də öz yerini ta-

pırdı. Bizim tərəfimizdən yalnız müsabiqədən imtina et-

dikdə deyil, eyni zamanda, müsabiqədə qalib gəlmədiyi 

hallarda da onun çəkdiyi xərcin kompensasiya olması ilə 

bağlı təklifin irəli sürülməsidir. Bu təklif də qəbul olunub. 

Hesab edirəm ki, bu təklifin qəbul olunması, bütövlükdə, 

iştirakçıların sayının daha çox artmasına, amma eyni 

zamanda, təşəbbüsün hər hansı bir formada qarşısının alın-

mamasına gətirib çıxaracaqdır.  

Digər mühüm təkliflərdən bir qanunun 25-ci maddə-

sində dövlət dəstəyinin forması ilə bağlıdır. Bu maddədə 

dövlət dəstəyinin bir forması kimi qalib gələn tərəfə Azər-

baycan ərazisinin bir hissəsində, ya da bütöv ərazisində 

müstəsna hüququn verilməsi ilə bağlı bir maddə vardır. 

Biz müstəsna hüququn verilməsi ilə bağlı təklif irəli 

sürdük. Bu təklifə görə, müstəsna hüquq müvəqqəti olaraq 

müstəsna hüququn verilməsi ilə əvəz olundu. Biz də 

düşünürük ki, bunun dövlət maraqları tərəfindən bu for-

mada qəbul olunması kifayət qədər maraqlıdır. Bütövlük-

də, digər dəyişikliklər qanunun daha yaxşı icra olunması 

və mexanizmin təkmilləşməsi xarakteri daşıyır. Mən de-

putat həmkarlarımdan qanun layihəsini üçüncü oxunuşda 

da dəstəklənməyi xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Təqdim 

olunmuş layihədə düzəlişlərin olmasına baxmayaraq, 

stenoqram üçün çox vacib idi. Həqiqətən də, Sizin və ko-

mitənin həyata keçirdiyi iş nəticəsində Dövlət-özəl tə-

rəfdaşlığı haqqında qanun layihəsi tam mükəmməl for-
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maya gəlib çatmışdır. Hörmətli həmkarlar, bu qanun layi-

həsini üçüncü oxunuşda səsə qoyuruq. Xahiş edirəm, səs 

verəsiniz.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.13 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 21-ci və 22-ci məsələ-

ləri cənab Prezident tərəfindən bir məktubla daxil olmuş-

dur. Xahiş edirəm, Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu 

komitəsinin üzvü hörmətli Kamal müəllim, hər iki layihə 

ilə bağlı məlumat verəsiniz.  

K.Cəfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, Əli müəllim, təşəkkür edirəm. Əziz həm-

karlar, hər iki qanun layihəsi ilə bağlı təklif edilən o 

məsələlər... Birincisi, skuterlərlə bağlı biz aidiyyəti 

struktur ilə əlaqə saxladıq, danışdıq. Bizə bildirdilər ki, o, 

daha geniş bir predmet olduğundan, başqa bir mövzu 

olduğundan növbəti qanun layihələri təşəbbüslərində tən-

zimlənəndən sonra, aidiyyəti qurumların da rəyləri alı-

nandan sonra o məsələ bizim müzakirəmizə təqdim edi-

ləcək. Amma bununla bağlı başqa hər hansı bir əlavə rəy 

və təklif olmadığından həmkarlarımı hər iki layihənin 

lehinə səs verməyə dəvət edirəm. Çox sağ olun.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Kamal müəllim. Qanun 

layihəsi ikinci oxunuşda olduğundan biz ilk növbədə 

qanun layihəsini əsas kimi qəbul etməliyik. Xahiş edirəm, 

qanun layihəsinə əsas kimi münasibət bildirəsiniz.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.15 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

Hörmətli deputat həmkarlar, qanun layihəsi ilə bağlı çı-

xış etmək istəyən var. Vüqar müəllim Bayramov, buyurun.  

V.Bayramov. Çox təşəkkür edirəm, hörmətli Əli müəl-

lim. Mən çox qısa olaraq bir məsələyə aydınlıq gətiril-

məsini xahiş edərdim. İkinci oxunuşun tələblərinə uyğun 

olaraq, 27-ci maddədə dəyişiklik “yaxud” sözünün əlavə 

edilməsi ilə bağlıdır. Amma burada sürətin saatda 50 

kilometr götürülməsi beynəlxalq prinsiplərə uyğundurmu? 

Çünki bizdə adətən yaşayış məntəqələrində sürət 60 

kilometrdir. Sualım ondan ibarətdir ki, sürətin saatda 60 

deyil, 50 kilometr müəyyənləşdirilməsi hansı meyar və 

prinsiplərə əsaslanır? Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Vüqar müəllim. Mən 

sualın cavabını deyim. Çünki bizim komitədə baxılıb. Hə-

qiqətən də, ümumən, saatda 60 kilometrdir, amma bey-

nəlxalq standartlara uyğun olaraq, o mopedlər 50 kilometr 

götürüldüyünə görə bu layihədə məhz 50 yazılıb. Təşək-

kür edirəm. İltizam müəllim Yusifov.  
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İ.Yusifov. Çox sağ olun. Hörmətli Əli müəllim, hör-

mətli deputat həmkarlarım, media təmsilçiləri. “Yol 

hərəkəti haqqında” Qanuna edilən dəyişiklik, doğrudan da, 

günümüz üçün çox aktualdır və hər birimizin gündəlik 

qarşılaşdığı bir məsələdir. Bu gün artıq moped, skuter, 

velosiped gündəlik həyatımızın ayrılmaz bir hissəsinə 

çevrilib. “Yol hərəkəti haqqında” Qanuna görə, moped, 

velosiped, hətta araba da nəqliyyat vasitəsi hesab olunur. 

Amma bu gün əsas məsələ nəqliyyat vasitələrinin 

qanunvericilik çərçivəsində bizim mövcud yol hərəkəti 

infrastrukturuna, yol hərəkətinin təşkilinin inteqrasiyası və 

sözsüz ki, insanlarımızın təhlükəsizlik məsələsidir. Təq-

dim olunan qanun layihəsində yeni dəyişikliyə görə, 

mühərrikin iş həcmi 50 kubsantimetrdən böyük, yaxud 

sürəti 50 kilometr/saatdan artıq olan bütün növ və markalı 

nəqliyyat vasitələri qeydiyyatdan keçməlidir. Bəli, bu 

dəyişikliyi dəstəkləyirəm və lehinə səs verəcəyəm. Lakin 

mühərrikin iş həcmi 50 santimetrdən çox olan və sürəti 50 

kilometrdən artıq olan nəqliyyat vasitələri artıq moped 

deyil, motosikl hesab olunur. Bu problem cəmiyyəti ma-

raqlandırdığı üçün bəzi məqamlara toxunacağam və 

təklifimi də verəcəyəm.  

Nəzərə almaq lazımdır ki, bu gün bizi narahat edən 

problem həmin nəqliyyat vasitələrinin qeydiyyatından da-

ha çox onların avtomobil yolunda digər iştirakçılara təh-

lükə yaratmasıdır. Bu problem həm də ondan qaynaqlanır 

ki, bu gün bu sahədə qanunda bəzi uyğunsuzluqlar da 

mövcuddur. Belə ki, “Yol hərəkəti haqqında” Qanunun 

tələblərinə və qanunda avtomobil yolununun tərifinə görə, 

avtomobil yolunda yalnız avtomobillər, yük və minik, 

avtobuslar və motosikllər hərəkət edə bilirlər. Belə çıxır 

ki, avtomobil yolunda moped idarə etmək olmaz. Digər 
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tərəfdən, elə həmin qanuna görə, velosipedlərin, moped-

lərin hərəkətinə dair tələblər maddəsində velosiped və 

mopedlərin yalnız yolun sağ kənarında mümkün qədər sağ 

tərəfdə bir cərgə ilə hərəkət etmələri nəzərdə tutulur. Yəni 

tərif, anlayış düzgün ifadə olunmalıdır ki, bu cür uyğun-

suzluqlar olmasın. Digər tərəfdən, burada “sağ kənar” 

dedikdə nəzərə alınmalıdır ki, normalara görə, zolağın eni 

hərəkət sürətinə uyğun hesablanır və şəhər daxilində bir 

zolaqda yalnız bir nəqliyyat vasitəsi yerləşə bilər. Nəzərə 

alsaq ki, yolun sağ kənarı avtobus zolağıdır, onda sual 

olunur: velosiped, moped və sair yolun hansı hissəsi ilə 

hərəkət etməlidir?  

Bundan əlavə, “Yol hərəkəti haqqında” Qanunun nəq-

liyyat vasitələrinin yol hərəkətində iştirak etməyə buraxıl-

ması maddəsini də mövcud reallığa uyğunlaşdırmaq la-

zımdır ki, avtomobil yolunda bu cür qeydiyyatsız, o 

cümlədən sığortasız nəqliyyat vasitələrini idarə etməyə 

aydınlıq gətirilsin. Onu da qeyd edim ki, inkişaf etmiş öl-

kələrdə qeydiyyata alınmayan bu cür kiçik həcmli, 

elektriklə işləyən skuterlərin də hərəkət iştirakçısı olduğu 

üçün, hətta sığortalanması da vacib hesab olunur.  

Hesab edirəm ki, “Yol hərəkəti haqqında” Qanuna yeni 

anlayışlar əlavə etməklə, o cümlədən skuter, yol, yolun 

çiyni, yolun hərəkət hissəsindən kənarda və sair bu cür 

anlayışlara, mübahisəli məqamlara tezliklə aydınlıq gətir-

sək, gələcəkdə bu cür problemlərlə qarşılaşmarıq.  

Bu gün dünyada daxiliyanma mühərriklərin inkişaf ten-

densiyası iş həcminin kiçildilməsinə, lakin mühərrikin 

gücünün artırılmasına fokuslanıb. Artıq müasir texnolo-

giyalar kiçik həcmli mühərriklərlə böyük sürət almağa im-

kan verir. Elə “Formula 1” mobilləri də buna misal ola 

bilər. Yəni sürət mühərrikin iş həcmindən daha çox onun 
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gücü ilə düz mütənasibdir. Buna görə də təklif edirəm ki, 

həmin maddəyə mühərrikin həcmi, sürəti ilə yanaşı, 

mühərrikin gücü də əlavə edilsin.  

Bundan əlavə, artıq elektrik mühərriklərindən də isti-

fadə geniş fürsət alıb. Gələcək işlərimiz üçün ikinci təkli-

fim ondan ibarətdir ki, elektriklə işləyən kiçik həcmli nəq-

liyyat vasitələri yarımkateqoriyalara bölünsün, təsnifatlaş-

dırılsın. Hamıya aydın olsun ki, hansını qeydiyyatsız, 

hansını qeydiyyatla və harada idarə etmək olar. Əks halda 

bu problem həll olunmamış və açıq qalacaqdır. Hesab 

edirəm ki, təkliflər də nəzərə alınarsa, bu dəyişiklikdən 

sonra yol hərəkətinin təşkilinə cavabdeh, yol hərəkətinin 

təhlükəsizliyinə nəzarəti həyata keçirən müvafiq icra 

hakimiyyəti orqanları yol hərəkətinin təhlükəsizliyinin 

təşkilini təmin edəcəklər. Qanun layihəsinin lehinə səs 

verəcəyəm. Sağ olun, təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, İltizam müəllim. Biz müt-

ləq Sizin iştirakınızla komitədə təkliflərinizi işçi qay-

dasında müzakirə edərik. Təşəkkür edirəm.  

İndi isə, hörmətli deputat həmkarlar, səsverməyə keçi-

rik. Biz qanun layihəsini maddə-maddə qəbul etməliyik. 

Layihə 2 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, 1-ci maddəyə 

münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə 86 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 86 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi. İndi isə 2-ci maddəni səsə qoyuram.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.22 dəq.) 

Lehinə 83 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 84 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi. İndi isə İnzibati Xətalar Məcəlləsinə 

edilən dəyişikliyi bütövlükdə səsə qoyuram.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.22 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 21-ci məsələ ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, gündəliyin 22-ci məsə-

ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsinin 

səsverməsinə keçirik. Çünki İltizam müəllim, Siz hər iki-

sini məruzə etmişdiniz. İlk növbədə xahiş edirəm, layi-

həyə əsas kimi münasibət bildirək.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Layihə qəbul edildi.  

Biz müzakirələri birgə apardıq. Artıq yazılan yoxdur. 

Ona görə də xahiş edirəm, qanun layihəsinə maddələr üzrə 

münasibət bildirək. Burada da 2 maddə var. İlk növbədə 

1-ci maddəni səsə qoyuram. Xahiş edirəm, münasibət 

bildirək.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 91 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Sağ olun. Xahiş edirəm, 2-ci maddəyə münasibət bil-

dirək.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.23 dəq.) 

Lehinə 88 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Sağ olun. Xahiş edirəm, “Yol hərəkəti haqqında” Qa-

nuna bütövlükdə münasibət bildirək.   
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.24 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

   

Çox sağ olun.  

Hörmətli deputat həmkarlar, bundan sonrakı 7 məsələ 

birinci oxunuşdadır. Gündəliyin 23-cü məsələsi “Azərbay-

can Respublikasının Prezidenti yanında Vətəndaşlara 

Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət Agentliyinin 

10 illiyi (2012–2022)” Azərbaycan Respublikasının yubi-

ley medalının və “ASAN xidmət” ilə səmərəli əməkdaş-

lığa görə” Azərbaycan Respublikasının medalının təsis 

edilməsi ilə əlaqədar “Azərbaycan Respublikasının orden 

və medallarının təsis edilməsi haqqında” Qanunda də-

yişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Hüquq siyasəti 

və dövlət quruculuğu komitəsinin üzvü hörmətli Nurlan 

müəllim, buyurun. 

N.Həsənov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Çox sağ olun, hörmətli Əli müəllim. Dəyərli deputat 

həmkarlar, bu il  cənab Prezident İlham Əliyevin təşəbbü-

sü ilə yaradılan “ASAN xidmət” mərkəzlərinin fəaliyyətə 

başlamasından artıq 10 il ötür. İlk gün sadəcə bir “ASAN 

xidmət” mərkəzi ilə fəaliyyətə başlayan “ASAN xidmət” 

mərkəzlərinin sayı bu il artıq 24-ə çatır. Demək olar ki, 

respublikamızın hər bir yerində “ASAN xidmət” mərkəz-

ləri vətəndaşlarımız üçün əlçatandır, vətəndaşlarımızın ya-

nında və xidmətindədir. “ASAN xidmət”in mərkəzində də 
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məhz Azərbaycan Respublikasının vətəndaşlarına xidmət 

və vətəndaş məmnuniyyətinin təmin edilməsi dayanır.   

“ASAN xidmət” fəaliyyətə başlaması ilə, həqiqətən, 

dövlət xidmətlərinin vətəndaşlara çatdırılmasında ciddi 

dönüş yaratmışdır. Dövlət xidmətlərinin göstərilməsi, 

korrupsiyanın, süründürməçiliyin, vaxt itkisinin qarşısının 

alınması, vətəndaşlarla nəzakətli davranışı, bir sözlə, və-

təndaş məmnunluğunun təmin edilməsi və nəticədə 

vətəndaşlarımızın dövlət orqanlarına olan etimadının 

güclənməsi istiqamətində 10 il ərzində uğurla fəaliyyət 

göstərmişdir. Bu günədək ölkəmizdə “ASAN xidmət” 

mərkəzləri tərəfindən 8 milyon 500 min  vətəndaşımıza 56 

milyondan çox  xidmət göstərilmişdir. Regionlarda 10 

səyyar “ASAN xidmət” avtobusu və səyyar “ASAN  

qatar” vasitəsi ilə 2 milyon 700 mindən çox vətəndaşımıza 

səyyar formada xidmət  çatdırılmışdır. Bütün bu xidmətlər 

keçirilən rəy sorğuları nəticəsində məhz göstərilən xid-

mətlərdən məmnunluq əmsalı 99,5 faiz təşkil edir. Məhz 

bu kimi xüsusi yanaşma ilə “ASAN xidmət” dövlət 

xidmətləri sahəsində bir növ dünya brendinə çevrilməyə 

bacardı və 2015-ci ildə BMT-nin “Dövlət xidmətlərinin 

göstərilməsinin təkmilləşdirilməsi” kateqoriyasında ən 

yüksək birinci yerə layiq görüldü. Bu, əlbəttə ki, ölkəmiz 

adına böyük bir uğur idi.  

Keçmiş “ASAN xidmət” əməkdaşı kimi bu gün Milli 

Məclisin deputatı olaraq bu agentliyin 10 illik fəaliyyəti 

ilə bağlı qanun layihəsini təqdim etmək də mənim üçün 

qürurvericidir. Təqdim olunan qanun layihəsi ilə “Azər-

baycan Respublikasının orden və medallarının təsis edil-

məsi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilir və 2 yeni  medal 

təsis edilir. İlk öncə Azərbaycan Respublikasının Prezi-

denti yanında Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasi-
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yalar üzrə Dövlət Agentliyinin 10 illiyi yubileyi medalı 

təsis olunur. Bu medal, əsasən, “ASAN xidmət”in fəaliy-

yətində xüsusən fərqlənən dövlət qulluqçularına təqdim 

olunur. Eyni zamanda, “ASAN xidmət”lə səmərəli əmək-

daşlığa görə medal təsis edilir. Bu medal isə “ASAN xid-

mət”lə səmərəli fəal əməkdaşlıq edən şəxslərə – həm 

Azərbaycan Respublikası vətəndaşlarına, həm xarici şəxslə-

rə, həm də beynəlxalq təşkilatların nümayəndələrinə verilir. 

Hər iki medalın ayrı-ayrılıqda 3 maddədən ibarət 

əsasnamələri də qanunla təsdiq edilir. Əsasnamələrdə, 

öncə də qeyd etdiyim kimi, təltif edilən şəxslər, təltif edən 

orqan və medalın taxılma qaydası qeyd olunur. Həmçinin 

medalların təsvirində, əsasən, “ASAN xidmət” emblemin-

dən istifadə olunur.  

Təsis olunan bu medallar, əlbəttə ki, “ASAN xidmət”in 

fəaliyyətinə cənab Prezident tərəfindən verilən yüksək 

qiymətdir və əminəm ki, “ASAN xidmət” kollektivi bun-

dan sonra da vətəndaşlarımıza uğurla xidmət göstərəcək. 

Deputat həmkarlarımdan qanun layihəsini dəstəkləmələ-

rini xahiş edirəm. Çox sağ olun.    

Sədrlik edən. Nurlan müəllim, ətraflı məlumata görə 

çox sağ olun. Biz də hesab edirik ki, “ASAN xidmət”in 

yubileyi ərəfəsində parlamentdə qəbul ediləcək bu qanun 

layihəsi verəcəyimiz ciddi töhfə olacaqdır. Müzakirələrə 

keçirik. Fazil Mustafa, buyurun.  

F.Mustafa. Çox hörmətli Əli müəllim, hörmətli millət 

vəkilləri. Təbii ki, mən bu qanun layihəsinə səs verəcə-

yəm. Hesab edirəm ki, “ASAN xidmət” Azərbaycan 

cəmiyyətində insanlara xidmət modelinin bir novatorlu-

ğunu ortaya qoydu və bu xidmətin keyfiyyətini xeyli yük-

səltdi. Təbii ki, bu qurumda çalışan insanların fəaliyyəti 

çox önəm daşıyır. Hətta çox sayda könüllü insanın bu 
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mexanizm içərisində yer alması Azərbaycanda 44 günlük 

savaş dövründə könüllülük hərəkatı üçün də bir ciddi 

stimul oldu. Bu, çox önəmli bir haldır. Ona görə də buna 

səs verəcəyəm.  

Bu kontekstdə mən  vacib bir məsələyə toxunmaq 

istəyirəm. Biz ayrı-ayrı qurumlarla bağlı müəyyən addım-

lar atırıq. Amma bu medalların verilməsi bir sıra prob-

lemləri də özü ilə gətirir.  Məsələn, 44 günlük savaşda hər 

hansı bir şəkildə araşdırma aparılmadı, yüzlərcə insana 

haqqı çatmadığı halda, kimlərinsə təqdimatı ilə orden, 

medallar verilibdir. Sosial şəbəkədən də aldığımız infor-

masiya göstərir ki, kimlərsə bu adı ala bilməyibdir. Mən 

bir nümunə demək istəyirəm. Biz “ASAN xidmət”in 10 

illiyini qeyd edirik. Azərbaycanın Mərkəzi Seçki Komis-

siyası var. Bu qurum müstəqilliyimizlə yaşıddır. Onun da 

təsis olunmasının yubileyi ilə bağlı müəyyən addımların 

atılmasını zəruri hesab edirəm. Bu günlərdə Mərkəzi Seçki 

Komissiyasının katibi Mikayıl Rəhimlinin, dövlətçiliyi-

mizdə çox böyük   xidməti olmuş şəxsin 60 yaşı tamam 

oldu. Heç bir təltif, heç bir adi mükafatlandırma... So-

ruşanda söyləyir ki, heç biri nəzərdə tutulmayıb. Bu nə 

deməkdir? Olsun. Azərbaycan Xalq Cəbhəsi Partiyasından 

namizədliyi verilib, Mərkəzi Seçki Komissiyasının kati-

bidir. Müxalifət Partiyasından olanda nə olar? Bu məsə-

lələri nəzərə almaq lazımdır. Çünki insan taleyidir, insanın 

dövlət qarşısında xidmətidir. İnsan bu haqqı almağa 

layiqdirsə, bunu etmək lazımdır. Bunu haradasa etmir-

lərsə, bu nöqsanları düzəltmək lazımdır.  

Bu günlərdə yazıçı Əlisa Nicatla bağlı məsələ qaldırıl-

dı. Bank hesabı açıldı. İnsanlar pul yığıb onun kommunal 

xidmətlərlə bağlı borcunu ödədilər. Bu yazıçılar 5-6 

nəfərdirlər. Çox deyil ki. Biz bunu dövlətin gücü ilə, 
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Prezident təqaüdü ilə həll edə bilmirik? Bunu etmək 

lazımdır, təqdimat verilməlidir. Ölkə Prezidentinin də 

xarakterini hər kəs bilir, mütərəqqi nə layihə, nə təşəbbüs 

varsa, hamısını dəstəkləyir. Sadəcə bunu çatdırmaq 

lazımdır. İndi hamını bir-bir tanıyacaq vəziyyətdə deyil ki. 

Ölkənin yüz dənə problemi var. 

Azərbaycanın böyük şairi, – mənim ədəbiyyatdan az-

çox başım çıxdığına görə deyirəm, – Məmməd İsmayılın 

83 yaşı oldu. Heç bir ad vermədilər. Layiq olmayan in-

sanların hamısına bu sıralamalarda adları, təltifləri doldur-

muşuq, layiq olanlara da, heç olmasa, 3-4 nəfərə nəsə 

verin, görünsün ki, bu adamlar Azərbaycan cəmiyyətinə, 

ədəbiyyatımıza xidməti olan insanlardır. Biz qurumlara 

medalları veririk, amma hesab edirəm, həm də nəzarət 

etməliyik ki, bu medallar kimə verilir. Yəni bu qurumların 

rəhbərliyində olan şəxslər ürəkləri kimi istədi, onun adını 

yazıb təqdimat verirlər, kimi istəmədilərsə, zəhməti, 

əziyyəti olan insanlar kənarda qalırlar. Biz bu mexanizm 

üzərində düşünməliyik. İnsanlar bilsinlər ki, dövlətə 

xidmətə görə heç kim yaddan çıxmır, həmçinin fəaliyyəti 

izlənir, hamının fəaliyyətinə də dövlət səviyyəsində 

qiymət verilir. Çünki bir məmurun etdiyi hərəkət dövlətin 

adına yazılır. İnsan içində bir qırğınlıq, üzüntü yaşayır ki, 

dövlət mənim bu əziyyətimi nəzərə almadı. Ona görə də 

mən hesab edirəm, istər “ASAN xidmət”, istərsə də başqa 

qurumlar olsun, bir nəzarət mexanizmi olmalıdır ki, bu 

medallar artıq şəxsi, subyektiv mülahizələrlə paylanmasın, 

haqqı çatan insanlara daha çox verilsin. Diqqətinizə görə 

sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Fazil müəllim. Hikmət Məm-

mədov, buyurun.  
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H.Məmmədov. Hörmətli Əli müəllim, hörmətli millət 

vəkilləri. Mən düşünürəm ki, sosial sahədə dövlət 

xidmətlərinin tarixini Azərbaycanda iki hissəyə bölmək 

olar. “ASAN xidmət”ə qədər dövlətin sosial  xidmətləri və 

“ASAN xidmət”dən sonra.  Biz müqayisə etsək, görəcəyik 

ki, doğrudan da, “ASAN xidmət”in yaranması ilə dövlətin 

sosial sahədə xidmətlərinin keyfiyyəti kəskin şəkildə 

dəyişdi və vətəndaş məmnunluğu yarandı. “ASAN xid-

mət”in fəaliyyət sferasına çox mürəkkəb, çox həssas bir 

sosial təbəqə daxildir. Azərbaycan vətəndaşlarının, demək 

olar ki, hamısı bu və ya digər formada bu qurumun 

xidmətləri ilə ünsiyyətdə olmaq məcburiyyətində qalırlar. 

Bu, bir zərurət kimi ictimai münasibətlərimizdə ortaya 

çıxır. Ancaq məmnunedici və qürurverici məsələ ondan 

ibarətdir ki, bu vaxta qədər bu xidmətdən heç bir narazılıq 

yoxdur. Ona görə də mən düşünürəm ki, bu 10 illik yu-

biley ictimai mühitimizdə  bir ayrıca hadisə kimi qiy-

mətləndirilməlidir.   

Eyni zamanda, Azərbaycan Prezidenti deyir ki, “ASAN 

xidmət” Azərbaycan brendidir. Doğrudan da, idarəetmə 

sahəsində bizim ixrac edə biləcəyimiz bəlkə də tək 

modeldir, yaxud bu cür idarəetmə modeli azdır. Onlardan 

biri “ASAN xidmət”dir. Ona görə də mən düşünürəm ki, 

“ASAN xidmət” həm Prezidentimizin, həm də Azərbay-

can cəmiyyətinin diqqətini haqq edir. Ona görə mən hesab 

edirəm ki, “ASAN xidmət”ə 10 illik yubileyi ilə bağlı  

xüsusi medalın təsis olunması lazımdır.  

İkinci bir məsələ tərəfdaşların və xüsusən könüllülərin 

bu xidmətə cəlb olunmasıdır. Yəni gənc kadrların dövlət 

xidməti sahəsində təcrübə qazanmasında da “ASAN xid-

mət”in böyük rolu var. Biz bilirik ki, bu da ayrıca bir or-

dudur və bu, Azərbaycan cəmiyyətini məmnun edir.  
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Mən hörmətli Nurlan müəllimə qanun layihəsini çox 

yaxşı, ətraflı təqdim etdiyinə görə təşəkkürümü  bildiri-

rəm. Bu qanun layihəsinə səs verəcəyəm. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Hikmət müəllim. Cavid Os-

manov. Buyurun.  

C.Osmanov. Təşəkkür edirəm, hörmətli Əli müəllim. 

Mən də əvvəlcədən qeyd etmək istəyirəm ki, qanun layi-

həsinə səs verəcəyəm və bütün həmkarlarımızı qanun 

layihəsinə səs verməyə dəvət edirəm.  

Əlbəttə ki, “ASAN xidmət”  yarandığı 10 il ərzində 

artıq özünün keyfiyyətli xidmətini təqdim edə bilmişdir. 

10 il ərzində şəffaflığın artırılması, neqativ hallara qarşı 

mübarizə tədbirləri çərçivəsində və ən əsası vətəndaş 

məmnunluğunun 100 faizə çatdırılması istiqamətində atı-

lan addımlar “ASAN xidmət”in həyata keçirdiyi mühüm 

tədbirlərdən biridir.  

Hörmətli Əli müəllim, hörmətli həmkarlar. Mən fürsət-

dən istifadə edib, icazənizlə, Türkmənistana rəsmi səfər 

çərçivəsində Türkmənistan Respublikasının prezidentinin 

sərəncamı ilə “Əməkdaşlığın inkişafına töhfəyə görə” 

Dövlət Ordeni ilə təltif edilməsi münasibəti ilə hörmətli 

xanım sədrimizi ürəkdən təbrik edir və onun gələcək 

fəaliyyətində uğurlar arzu edirik. Təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Cavid müəllim.  Biz də 

Sizin təbriklərə qoşuluruq.  

Hörmətli deputat həmkarlar, indi səsverməyə keçə bi-

lərik. Xahiş edirəm, 23-cü məsələyə birinci oxunuşda mü-

nasibət bildirəsiniz.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.36 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Qəbul edildi.  

Gündəliyin 24-cü məsələsi  Azərbaycan Respubli-

kasının Miqrasiya Məcəlləsində və “Ələt azad iqtisadi 

zonası haqqında”  Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Qanun layihəsi ilə bağlı qısaca məlumat 

vermək istəyirəm ki, bu layihənin məqsədi Ələt azad 

iqtisadi zonasının fəaliyyəti ilə əlaqədar olaraq bu sahədə 

yaranan münasibətlərin Miqrasiya Məcəlləsi ilə müəyyən 

edilmiş tənzimləmələr nəzərə alınmaqla əcnəbilər üçün 

sadələşdirilməsidir. Yəni bu baxımdan çox müsbət bir qa-

nun layihəsidir. Məsələ ilə bağlı İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin də rəyi var. Tahir müəllim, xahiş 

edirəm, münasibət bildirəsiniz.   

T.Mirkişili. Çox sağ olun. Əli müəllim, Siz bu haqda 

məlumat verdiniz. Bizim komitənin də rəyi müsbətdir və 

səsə qoymağınızı Sizdən xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Tahir müəllim.  

Xahiş edirəm, 24-cü məsələyə birinci oxunuşda mü-

nasibət bildirəsiniz.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.38 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Qəbul edildi, çox sağ olun.  

25-ci məsələ “Telekommunikasiya haqqında” Qanunda, 

26-cı məsələ İnzibati Xətalar Məcəlləsində və 27-ci 

məsələ “Lisenziyalar və icazələr haqqında” Qanunda də-

yişiklik edilməsi barədə qanun layihələridir. Təklif 

edirəm, İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin 

üzvü hörmətli Elnur müəllim bu məsələ ilə bağlı, daha 

doğrusu, hər 3 məsələ ilə bağlı ümumi məlumat versin. 

Buyurun, Elnur müəllim.   

E.Allahverdiyev, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sə-

naye və sahibkarlıq komitəsinin üzvü.  

Təşəkkür edirəm, Əli müəllim. Hörmətli millət vəkil-

ləri, təqdim etdiyim “Telekommunikasiya haqqında” Qa-

nunda ediləcək dəyişikliklərin əsas məqsədi “Lisenziyalar 

və icazələr haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qa-

nununa uyğun olaraq, tezlik istifadəçilərinin radiotezlik-

lərdən şəffaf, ədalətli və səmərəli istifadəsinin təmin edil-

məsi, xidmət səviyyəsinin artırılması, ölkəmizdə yeni tex-

nologiyaların inkişafının və tezliklərdən səmərəli istifa-

dənin stimullaşdırılması, eyni zamanda, bu sahədə hüquqi 

bazanın möhkəmləndirilməsidir.  

Qanun layihəsində radiotezlik resurslarının 10 il müd-

dətinə ayrılması nəzərdə tutulur. Qeyd edim ki, qüvvədə 

olan qanunda radiotezliklərin istifadə üçün ayrılmasına 

müddət məhdudiyyəti qoyulmayıb. Bu isə bir çox hallarda 

tezliklərdən səmərəli istifadə etməyə maneçilik yaradır.  

Daha bir önəmli dəyişiklik isə radiotezliklərin ayrılması 

haqqında qərarın ləğvi əsaslarının müəyyən olunmasıdır. 

Bu əsaslar aşağıdakılardır: 

Birinci. Telekommunikasiya xidmətinin göstərilməsi 

üçün verilən lisenziya ləğv edildikdə, o cümlədən mobil 

telekommunikasiya xidmətləri üçün verilən lisenziyanın 
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müddəti bitdikdə; 

İkinci. Radio tezliklərin ayrılması haqqında qərar alın-

dıqdan sonra 1 ay müddətində radiotezliklər istifadəçisi 

tərəfindən müvafiq icra hakimiyyəti orqanının müəyyən 

etdiyi orqanla və ya qurumla radiotezliklərdən istifadəyə 

dair müqavilə bağlanılmaqla; 

Nəhayət, radiotezlik istifadəçisi tərəfindən radiotezlik-

lərdən istifadəyə bağlanmış müqavilədə olan öhdəlikləri ye-

rinə yetirmədikdə, o cümlədən tezlik nominalları üçün möv-

cud tariflər uyğun 2 il müddətinə ödənişlər tam aparılmadıq-

da və ayrılmış radiotezliklər 3 ay müddətində istifadə edil-

məklə. 

Həmçinin radiotezliklərdən istifadəyə dair müqavilə 

şərtlərinin, müqavilənin nümunəvi formasının hüquqi 

cəhətdən tənzimlənməsi radiotezliklərin ayrılması haqqın-

da qərar olmadan radiotezliklərdən istifadə etməklə radio 

elektron vasitələrin layihələndirilməsi, quraşdırılması və 

istismar edilməsi, habelə radioelektron vasitələrin istifadə-

sinə icazə vərəqəsi olmadan radioelektron vasitələrinin 

quraşdırılmasının və istismar edilməsinin qadağan edil-

məsi təklif olunur. Layihəyə əsasən beynəlxalq və ölkə sə-

viyyəli tədbirlərin, o cümlədən idman yarışlarının keçiril-

diyi müddətdə radiotezlik istifadəçilərinin radiotezlik 

zolaqlarından istifadə hüququ dövlət təhlükəsizliyi məq-

sədləri üçün müstəsna hallarda məhdudlaşdırıla bilər. 

Radiotezliklərin müddətli ayrılmasına keçidlə əlaqədar 

olaraq radiotezlik istifadəçilərinə vurulan zərərə görə 

kompensasiya ödənilir.  

26-cı məsələ. Hörmətli həmkarlar, İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihəsinə 

təklif edilən dəyişikliklər ölkə ərazisində radiotezliklərdən 

istifadə üzrə müvafiq qərar və radioelektron vasitələrinin 
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istifadəsinə icazə vərəqəsi olmadan radioelektron vasitə-

lərinin layihələndirilməsi, quraşdırılması və istismar edil-

məsinin yolverilməzliyi ilə bağlı tələblərin, cərimələrin, 

habelə müəyyən edilən güc meyarı həddindən artıq olan 

radioötürücülərinin xüsusi icazə olmadan əldə edilməsi və 

idxalının qadağan edilməsi hüquqi əsasın müəyyən 

edilməsi məqsədi ilə hazırlanıb.  

27-ci məsələ. Hörmətli həmkarlar, “Lisenziyalar və 

icazələr haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanunun-

da dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi bir az öncə 

təqdim etdiyim “Telekommunikasiya haqqında” Qanuna 

uyğun olaraq hazırlanmışdır. Burada terminlərin dəqiqləş-

dirilməsi nəzərdə tutulur. Layihədə “rabitə” sözünün “te-

lekommunikasiya” sözü ilə əvəz edilməsi təklif olunur. 

Qanun layihələri komitədə müzakirə edilmiş və müsbət 

rəy verilmişdir. Həmkarlarımı bu dəyişikliyə səs verməyə 

dəvət edirəm. Diqqətinizə görə minnətdaram. 
 

Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin sədri 

Sahibə Qafarova sədrlik edir. 
 

Sədrlik edən. Elnur müəllim, Siz üç məsələni de-

məliydiniz. 27-cini Siz qurtardınız, çox sağ olun. Hörmətli 

həmkarlar, nəzərinizə çatdırım ki, 25-ci məsələnin mü-

zakirəsi ilə əlaqədar bizim qonaqlarımız var. Azərbaycan 

Respublikası rəqəmsal inkişaf və nəqliyyat nazirinin 

müavini hörmətli Fərid Əhmədov və nazirliyin Hüquq 

şöbəsinin müdiri hörmətli Elvin müəllim Məmmədov. 

Onlar iclasımızda iştirak edirlər. Mən onları salamlayıram.  

Hörmətli həmkarlar, 26-cı məsələyə Hüquq siyasəti və 

dövlət quruculuğu komitəsində də baxılıb. Mən komitənin 

üzvü hörmətli Nizami Səfərova söz vermək istəyirəm. 



 385 

Nizami müəllim, bu məsələ ilə bağlı xahiş edirəm, məlu-

mat verin. 

N.Səfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputatlar. Layihəyə ko-

mitədə baxılıb və komitənin rəyi müsbətdir. Sadəcə, məlu-

mat üçün bildirmək istəyirəm ki, Azərbaycan Respubli-

kasında radiotezliklərin ayrılması, qeydiyyatı, istifadəsi və 

ödənişlərin təyin olunması qaydaları Nazirlər Kabinetinin 

2007-ci il 1 fevral tarixli 22 nömrəli Qərarı ilə təsdiq edil-

mişdir və həmin qaydaların pozulması layihə ilə müəyyən 

edilmiş inzibati məsuliyyətə səbəb olur. Minnətdaram. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim. Üç nəfər 

çıxış etmək istəyir. Musa Qasımlı. Musa müəllim, bu-

yurun, Sizə söz verirəm. 

M.Qasımlı. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət vəkil-

ləri. “Telekommunikasiya haqqında” Qanunda dəyişiklik-

lərə səs verəcəyəm. Hesab edirəm ki, bu dəyişikliklər zə-

rurətdən yaranıb. Bu sahə texnoloji baxımdan daim ye-

niləşməyi tələb edən bir sahədir. Ötən bütün illər ərzində 

ölkəmiz bu sahədə böyük bir yol keçib. Amma onu da 

qeyd eləmək lazımdır ki, bəzi şirkətlər lisenziya alarlar, 

texnoloji baxımdan yenilənməzlər və bu da bəlli narazılıq-

lar yaradar. Hesab edirəm ki, bu qanun layihəsində edilən 

dəyişikliklər telekommunikasiyada böyük keyfiyyət də-

yişikliyinə gətirəcək.  

Burada icra orqanlarının nümayəndələri oturduğu üçün 

konkret olaraq üç məsələni diqqətinizə çatdırmaq istə-

yirəm. Kür çayını keçəndən sonra İran televiziya və 

radioları bizim efir məkanımıza daxil olur. İnformasiya 

təhlükəsizliyi bizim dövlətimizin milli təhlükəsizliyinin 

çox vacib bir istiqamətidir. Mən dəfələrlə bu kürsüdən 
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demişəm, bəzi yoldaşlarla da şəxsən görüşmüşəm. Hesab 

edirəm ki, İran televiziya və radiolarının bizim infor-

masiya məkanımıza soxulmasının qarşısı alınmalıdır.  

İkinci. Yardımlı rayonunun sərhəd kəndlərinə gedəndə 

mobil telefonumuza sms gəlir. Mən əvvəllər  bunu bəzən  

üstüörtülü demişəm, amma bu gün açıq şəkildə söyləmək 

istəyirəm: “İran İslam Respublikası ərazisinə xoş gəlmi-

siniz”! Bunun qarşısı birmənalı şəkildə kəsilməlidir. Bu 

bizim milli dövlət maraqlarımıza ziddir, informasiya 

təhlükəsizliyimizə təhdiddir.  

Üçüncü məsələ. Bilirsiniz ki, hörmətli cənab Prezi-

dentimiz İlham Əliyev elektron hökumətin yaradılmasında 

böyük işlər görür. Bunlar inqilabi işlərdir. Bundan əvvəl 

söyləndi, “ASAN xidmət”, “DOST xidmət” və digərləri. 

Hamısı vətəndaşımızın rahatlığı üçün nəzərdə tutulub. 

Ona görə də hesab edirəm ki, ucqar dağ kəndlərində inter-

netin keyfiyyəti məsələsi həll olunmalıdır. Bu keyfiyyəti 

təmin eləyə bilməyən, lakin lisenziyası olan şirkətlər 

sıradan çıxmalıdır. Hesab edirəm, bu dəyişiklik vətəndaşın 

həyatının yaxşılaşmasına yönəlib. Eyni zamanda, 

düşünürəm ki, bu, sırf milli dövlət maraqlarımıza xidmət 

eləyir. Qanun layihəsinə səs verəcəyəm. Hörmətli xanım 

sədr, şərait yaratdığınız üçün minnətdaram. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Musa müəllim. Qüdrət Həsən-

quliyev. Qüdrət müəllim, buyurun. 

Q.Həsənquliyev. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Hörmətli 

həmkarlar, media nümayəndələri. Hörmətli sədr, mən də 

ilk öncə Sizi Türkmənistanda təltif olunmağınız münasi-

bəti ilə təbrik edirəm, daha böyük uğurlar arzulayıram.  

Hörmətli sədr, hörmətli həmkarlar, mən “Telekom-

munikasiya haqqında” Qanunun 13-cü maddəsi ilə bağlı 

fikirlərimi bildirmək istəyirəm. Burada əvvəllər müddətsiz 
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lisenziyalar verilirdi. İndi 10 il müddətinə verilir. Mən 

həmkarlarımın diqqətinə bununla əlaqədar vacib bir mə-

sələni çatdırmaq istəyirəm. Bundan öncə də hörmətli həm-

karım Musa Qasımlının bütün narahatlıqlarını bölüşürəm. 

Onu da qeyd eləməyə ehtiyac duydum.  

Biz son vaxtlar müşahidə eləyirik ki, qanunvericilik 

təşəbbüsü subyektindən, – hazırda bu işi, əsasən, Prezident 

Administrasiyası görür, – gələn qanunların çoxunda əlavə 

və düzəlişlərə yalnız məhdudlaşdırıcı normalar daxil olur. 

Yəni hər kəs kiçik bir araşdırma aparsa, görər ki, biz, 

misal üçün, cəzaları sərtləşdiririk. Bəzən heç əsaslandırıl-

mır ki, niyə sərtləşdirilir? Bu sahədə cinayətlərin sayında 

artım varmı? Bu nədən qaynaqlanır? Sonra cərimələr, 

rüsumlar artırılır. Dövlət orqanlarına səlahiyyətlər verilir 

ki, özləri öz xidmətlərinə görə vətəndaşlara rüsum təyin 

eləsinlər. İndi də bu məhdudiyyətlər. Bu, yenə də növbəti 

bir məhdudiyyətdir. Yəni liberallaşmaq əvəzinə biz 

məhdudiyyətlər tətbiq edirik. Bu tendensiya görünəndir, 

hiss olunandır və biz artıq insan kimi bir istiqamətə 

meyilləndik və işlər o istiqamətdə də davam edəcək. Biz 

çalışmalıyıq ki, cəmiyyətimiz iqtisadi və digər sahələrdə 

daha da liberallaşsın.  

Konstitusiyaya görə, Azərbaycanda dövlət hakimiyyəti-

nin qanadları bir-biri ilə qarşılıqlı fəaliyyətdə işləyirlər. 

Amma məsələn, bir millət vəkili məhkəməyə müraciət 

edəndə ki, niyə uzun illər süründürməçiliklə məşğul olur-

san, niyə qərar qəbul eləmirsən, əgər iddiaçı haqsızdırsa, 

qərar qəbul elə, eləmir, illərlə, aylarla təxirə salır, insanı 

süründürür. Müraciət edəndə ya təhdidə keçir, ya da deyir 

ki, siz bizim işimizə qarışa bilməzsiniz. Hakimiyyətin bir 

qanadıdır. Halbuki biz qarşılıqlı əlaqədə işləməliyik. İcra 

orqanına deyəndə, deyirlər ki, biz hakimiyyətin müstəqil 
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qanadıyıq, siz bizim üçün icrası məcburi olan göstəriş 

qərar qəbul eləyə bilməzsiniz, verə bilməzsiniz və sair. 

Amma mən onlar tərəfindən gələn qanunlara burada ciddi 

müqavimətimizi görmürəm. Yəni onlar pis-yaxşı hərəsi öz 

vəzifəsini yerinə yetirir. Yeri gələndə, belə deyim, haki-

miyyətin o qanadını, mövqeyini qoruyurlar. Dırnaqarası 

qoruyurlar, belə deyək. Amma mən baxıram ki, məsələ 

bura gəlir, biz də burada səsə qoyuruq və qəbul eləyirik.  

İndi burada 10 il müddətinə artırılır. Soruşmaq lazımdır 

ki, niyə 10 il müddətinə artırılır? Lisenziya verilib, lisenzi-

yanın ləğvinin əsasları var. Əgər doğrudan da, o əsaslar 

varsa, sui-istifadə var, yaxud layiqincə yerinə yetirmir və 

sair. Kimsə deyəcək ki, hansısa ölkədə hansısa beynəlxalq 

təcrübə var. O qanunvericilik təşəbbüsü subyektini axtarıb 

tapırıq ki, hansı ölkədə bu məhdudlaşdırıcı norma var. 

Başqa ölkələrdə o qədər mütərəqqi normalar var ki. Niyə 

onları axtarıb tapmırıq? Niyə onları görmürük? Amma 

misal üçün, məhdudlaşdırıcı norma tətbiq eləyəndə, axta-

rırıq ki, filan ölkədə filan təcrübə var. Lisenziya verilib, 

telekommunikasiya fəaliyyət göstərir. 10 ildən sonra 

çağırıb “belədir” demək nəyə lazımdır? Ona görə də mən 

bu kiçik dəyişikliyə, 10 il müddətinə olmasına etiraz edi-

rəm. Qalan digər məsələlərlə bağlı öz müsbət münasi-

bətimi bildirirəm. Həmkarlarımı da çağırıram, yəni siz də 

Yeni Azərbaycan Partiyasının üzvlərisiniz. İcra Hakimiy-

yətində də Yeni Azərbaycan Partiyasının üzvləri var. 

Hakimiyyətin başqa qanadları da var. Onlar deyir, bizi 

Prezident təyin edib. Yeni Azərbaycan Partiyasının üzvləri 

də Prezidentin dəstəyi ilə millət vəkili seçiliblər. Prezidentə 

ən böyük kömək bu olar ki, onlar öz vəzifələrini layiqincə 

yerinə yetirsinlər və lazım gələndə də “yox” deməyi, 

etiraz eləməyi bacarsınlar. Diqqətinizə görə çox sağ olun. 
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Sədrlik edən. Sağ olun. Hikmət Məmmədov. Buyurun, 

Hikmət müəllim. 

H.Məmmədov. Hörmətli xanım sədr, mən də Sizi 

Türkmənistanın  dövlət ordeni ilə təltif olunmağınız mü-

nasibəti ilə təbrik edirəm. Bu, əslində, Sizin rəhbərli-

yinizlə həyata keçirilən parlament diplomatiyasına verilən 

qiymətdir və bunun beynəlxalq səviyyədə etirafıdır.  

Hörmətli millət vəkilləri, mən burada deyilən fikirlərə 

qoşuluram. Doğrudan da, informasiya təhlükəsizliyi milli 

təhlükəsizliyimizin əsas komponentlərindən biridir və 

vətənimizin informasiya hüdudları, doğrudan da, tez-tez 

pozulur. Əlbəttə ki, son dövrlərdə bu sahədə görülən işlər 

yüksək qiymətləndirilməlidir. Biz Rəqəmsal Texno-

logiyalar və İnnovasiyalar Nazirliyinin həyata keçirdiyi bu 

tədbirləri yüksək qiymətləndiririk. Amma bir reallıq var 

ki, bu problemlər, mən düşünürəm, həll olunmalıdır. Azər-

baycanın radiotezlikləri ilə bağlı keyfiyyət dəyişiklikləri 

mütləq baş tutmalıdır. Burada artıq qeyd olundu. Biz Kürü 

keçəndən sonra İran radiolarının informasiya məkanımızın 

təcavüzünə məruz qaldığımıza şahidlik edirik. Zirəni 

keçəndən sonra Pirallahıya gedəndə çox maraqlıdır ki, 

qardaş Türkmənistanın efiri bizim efir məkanımızı pozur. 

Siyəzəndən keçəndən sonra Dağıstanın yerli radiostansi-

yalarının təcavüzünə məruz qalırıq, onlar bizim ərazimizə 

müdaxilə edirlər. Kürü keçəndən sonra həm İran, həm də 

Kürdəmir tərəfdə, qərbə getdikcə isə Ermənistanın radio-

efir tezlikləri bizim efir tezliklərindən güclü olduğuna gö-

rə onları sıradan çıxardır. Bu məsələlər, əlbəttə ki, bizim 

informasiya almaq hüquqlarımıza mənfi təsir göstərir.  

İranla bağlı bir məsələnin üzərində dayanmaq istəyi-

rəm. Son dövrlərdə İranın Azərbaycana qarşı aqressiv 

siyasətini, regionda sülhə qarşı olan siyasətini hamımız 
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deyirik. Ən yüksək səviyyədə, parlament səviyyəsində də 

deyilir. Amma məsələ ondadır ki, indiki məqamda Azər-

baycan Prezidentinin dediyi milli identikliyi yaratmaq 

üçün ortaq informasiya mühiti yoxdur. Bizim dediklərimiz 

Azərbaycan informasiya məkanında qalır, ancaq İran 

tərəfindən səsləndirilən fikirlər bizim informasiya məkanı-

mıza daxil olur və burada ictimai rəyi formalaşdırır. Ona 

görə də mən düşünürəm ki, İranla sərhəddə radioefir 

tezliklərini gücləndirmək lazımdır. Heç olmazsa, pirat 

yollarla oradakı soydaşlarımız bizim səsimizi eşitsinlər ki, 

Azərbaycanda onları dəstəkləyən ictimai mühit, ziyalı 

mövqeyi, rəsmi mövqe necədir. Bundan xəbərdar olsunlar.  

Son dövrlərdə bilirsiniz ki, internet məhdudlaşdırılıbdır, 

onların informasiya almaq hüquqları məhdudlaşdırılıbdır. 

Mən düşünürəm ki, efir məkanında, xüsusən radioefir 

məkanında tezliklərin gücləndirilməsi bu məsələlərdə 

bizim o müasir çağırışlarımızla ayaqlaşar və milli maraq-

larımızın lehinə olar. Hörmətli nazirliyimizin buradakı 

nümayəndələrindən nəzərə almalarını xahiş edirəm. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Hikmət müəllim. Elnur 

müəllim, Siz yazılmısınız. Burada səslənən fikirlərə cavab 

olaraq, buyurun. 

E.Allahverdiyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Hör-

mətli həmkarlarım çox haqlı məqamlara toxundular. Təbii 

ki, mənim hörmətli həmkarım Qüdrət müəllim də çox 

doğru sual verdi. Mən bu suala bir cavab vermək istəyi-

rəm. Bu sahə mənə yaxşı tanışdır. Mən onu deyə bilərəm 

ki, 2000-ci ildən bu günə qədər zamanında həmin tezlik-

lərin sərbəst satışa çıxarılması kimi layihələr var idi. O 

vaxt bu tezliklər bir neçə fiziki şəxsin adına alınmışdı və 

bu gün də həmin fiziki şəxslərin adında fəaliyyətdədir. 
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Amma bu gün o fəaliyyət bizim internetimizdən, yəni nə 

4G olaraq, nə də bu gün dünyada trend olan və çalışan 5G 

olaraq orada istifadə oluna bilmir. Bu tezliklər məhz ona 

görə lazımdır ki, bizim bugünkü internet problemimiz, 

ələlxüsus da, operatorlarımız rabitə səviyyəsinin və key-

fiyyətinin daha da artırılması üçün o həmin tezliklərdən 

istifadə edə bilsinlər. Bunun üçün tender elan olunmalıdır. 

Ondan sonra da artıq müddətli olaraq, – bu, dünya prakti-

kasıdır, – bu tezlikləri düzgün istifadə etmək üçün həmin 

lisenziyanın sahibi ola bilərlər. Bu, vacib bir məqamdır. 

Mən bu məqama toxunmaq və təkrarlamaq istəyirəm. Bu 

gün, əfsuslar olsun ki, 2000-ci ildən bəri bir çox tezliklər 

hələ də fiziki şəxslərin adındadır və dövlət onların adından 

o tezlikləri nə geri götürə bilir, nə də bugün lazım olan 

internet istifadəçisinə görə, internet istifadəsinin keyfiy-

yətinin artırılması üçün istifadə edə bilmir. Təşəkkür 

edirəm, xanım sədr. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Tahir Mirkişili. Tahir 

müəllim, buyurun. 

T.Mirkişili. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr.  Xanım 

sədr, mən bir məsələyə münasibət bildirməyi vacib sa-

yıram. Burada hörmətli Qüdrət müəllim tərəfindən 

deyilən “qanun layihələri gəlir, müzakirə olunur-olun-

mur, dəyişiklik müzakirəsiz qəbul olunur” və sair fikir-

ləri, mövqeyi mən qəbul etmirəm və doğru da say-

mıram. Çünki elə bu gün də dediyim kimi, Dövlət-özəl 

tərəfdaşlığı haqqında qanun layihəsinə komitə tərəfin-

dən, yəni Milli Məclis tərəfindən 7 qanuna dəyişiklik Ad-

ministrasiya tərəfindən qəbul olunub. Bu, bizdə dəfələrlə 

baş verən praktikadır. Hətta biz Qüdrət müəllimin öz iştirakı 

ilə bir neçə dəyişikliyi qanuna daxil etmişik, onun təklifi, 

onun təşəbbüsü olub. Mən düşünürəm ki, belə ümumi 
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formada qanunların müzakirə olunmadığını deməyi, buna 

görə deputatları qınamağı doğru saymıram. Çünki Milli 

Məclisin praktikasında, xüsusən VI çağırışda bu istiqa-

mətdə ən azı bizim komitə tərəfindən bəlkə də 100-ə yaxın 

dəyişiklik hökumət və Administrasiya ilə normal şəklidə 

müzakirə olunaraq əməkdaşlığımıza uyğun formada qəbul 

olunub.  

Radiotezliklərlə bağlı mən Qüdrət müəllimin bir daha 

diqqətinə çatdırmaq istəyirəm ki, bugünkü qanun layihəsi 

lisenziyanın deyil, radiotezliyin ayrılmasının müddətini 

müəyyən edir. Bunlar ayrı-ayrı şeylərdir. Radiotezlik 

dövlətin strateji resursudur, o, indiyə qədər müddətsiz 

verilib. Amma keçən müddət ərzində araşdırmalar göstərir 

ki, bəzi şirkətlər bunu alsalar da, istifadə etmirlər, boş 

saxlayırlar və məhdud sayılan belə bir strateji məhsulun 

boş formada qalmasına dünyanın heç bir ölkəsi razı ola 

bilməz. Ona görə də sahibkarlardan bu gün tələb olunan 

yalnız bir şərt var ki, əgər radiotezlik alınıbsa, istifadə 

olunmalıdır. 10 ili bitirsə, “İcazələr haqqında” Qanunun 

şərtlərinə görə, müddətin uzadılması sadə bir prosesdir. 

Burada əsas məqsəd yalnız və yalnız məhdud strateji 

resursdan istifadə ilə bağlı səmərəliliklə, hər hansı bir 

mexanizmin yaradılması ilə bağlıdır. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Əslində, 

Tahir müəllimin birinci məsələ ilə bağlı fikri... Hörmətli 

Qüdrət müəllim, mən düşünürəm ki, hər bir komitə sədri 

burada deyə bilər. Çünki hər bir qanun layihəsi bir neçə 

komitə səviyyəsində, iclaslarda çox ciddi müzakirələrdən 

keçir. Həmişə müxtəlif məsələlərlə bağlı çoxsaylı dinlə-

mələr və sair olur. Qüdrət müəllimin dediyi, çağırışı o idi 

ki, biz daha da sərt olaq, Milli Məclis olaraq qanunların 

müzakirəsində və sairdə öz qüvvəmizi daha da göstərək. O 
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hissədə də, düşünürəm ki, bir məntiq var.  

Hörmətli həmkarlar, burada hörmətli Musa müəllimin 

və Hikmət müəllimin qaldırdığı məsələləri bizim qonaq-

larımız eşitdilər. Düşünürəm ki, ya indi, ya da ikinci oxu-

nuşda siz öz sözlərinizi bildirərsiniz. Mənim hörmətli 

həmkarlarım tamamilə düz deyirlər. Bu məsələyə çox 

ciddi fikir vermək lazımdır.  

Hörmətli həmkarlar, çıxış etmək istəyən yoxdur. Ona 

görə də mən qanun layihələrini bir-bir səsə qoyacağam. Xa-

hiş edirəm, 25-ci məsələyə münasibət bildirək. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti 26-cı məsələni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  
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27-ci məsələni səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bil-

dirin.  
      

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, əgər etiraz etmirsinizsə, fasiləsiz 

davam edək, çünki bizim faktiki olaraq 2 məsələmiz qalıb. 

Razısınız?  

Yerdən. (Eşidilmir.) 

Sədrlik edən. Lap yaxşı. İndi isə gündəliyin 28-ci və 

29-cu məsələlərinə keçirik. Bu məsələlər cənab Prezi-

dentin bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil olub. Bir-birinə 

bağlı qanun layihələridir. 28-ci məsələ “Telekommunika-

siya haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə, 29-cu 

məsələ isə İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihələridir. Ona görə də, hörmətli 

həmkarlar, bu layihələrin təqdimatları edildikdən sonra biz 

məsələləri birlikdə müzakirə edəcəyik. Elnur müəllim, bu 

gün bu məsələlər ilə bağlı Siz çıxış edirsiniz. Buyurun, 28-ci 

məsələ ilə bağlı Siz məlumat verin. 29-cu məsələni isə, 

Nizami müəllim, Siz təqdim ədəcəksiniz. Elnur müəllim, 

buyurun, 28-ci məsələ haqqında məlumat verin.  

E.Allahverdiyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Hör-

mətli həmkarlar və media nümayəndələri! Təqdim etdiyim 

məsələ “Telekommunikasiya haqqında” Qanunun 25-ci 
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maddəsində dəyişikliyi nəzərdə tutur. Belə ki, layihədə 

təqdim olunan dəyişikliyə əsasən mobil cihazların qeydiy-

yatının aparılmasının hüquqi əsasları müəyyən edilir. 

Qeydiyyatın aparılmasından yayınmaq məqsədi ilə mobil 

cihazın IMEI nömrəsinin dəyişdirilməsi və ya surətinin 

köçürülməsi, habelə IMEI nömrələri mobil cihazların 

qeydiyyat sisteminin qara səhifəsində olan mobil cihazlara 

mobil operator tərəfindən telekommunikasiya xidmətləri-

nin göstərilməsi qadağan edilir. Qeyd etmək istəyirəm ki, 

IMEI nömrə mobil cihazlar üçün tək və bənzərsiz olaraq 

təsis edilmiş, beynəlxalq identifikasiyanı, yəni eyniləş-

dirməni göstərən 145 rəqəmdən ibarət nömrədir. IMEI 

nömrə GSM Assosiasiyası tərəfindən təyin edilir və yalnız 

mobil cihaz istehsalçısı olan şirkətlərə ayrılır. Məlumat 

üçün deyim ki, Azərbaycanda mobil telefonların IMEI 

kodlarının istehlakçı zavodunun verdiyi unikal kod qey-

diyyatı sistemi 2013-cü il may ayının 1-dən fəaliyyət gös-

tərir. Həmin tarixdən etibarən ölkə ərazisinə vətəndaşlar 

tərəfindən şəxsi istifadə üçün gətirilən mobil telefonları 30 

gün ərzində qeydiyyatdan keçirmək tələb olunur. Bu qay-

dalar Azərbaycana gələn turist və qonaqlara şamil edilmir. 

Onların mobil telefonlarına rouminq xidməti göstərilir. 

Hörmətli həmkarlar, sizi bu dəyişikliyə səs verməyə dəvət 

edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Elnur müəllim. Nizami 

müəllim, xahiş edirəm, Siz isə İnzibati Xətalar Məcəl-

ləsinə dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi haqqında 

məlumat verin. Buyurun.  

N.Səfərov. Hörmətli xanım sədr, əməkdaşlığın inkişa-

fındakı xidmətlərə görə Türkmənistan Respublikasının 

dövlət ordeni ilə təltif edilməyiniz münasibəti ilə Sizi təb-

rik edirəm və parlament diplomatiyasının inkişafında 
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müvəffəqiyyətlər arzu edirəm.  

Hörmətli Elnur müəllim 29-cu məsələ ilə də bağlı bəzi 

məqamlara toxundu. Mən qısaca əlavə etmək istəyirəm ki, 

Azərbaycan Respublikasında mobil cihazların qeydiy-

yatının aparılması qaydaları Nazirlər Kabinetinin 2011-ci 

il 28 dekabr tarixli qərarı ilə təsdiq edilmişdir və həmin 

qərar Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 

2009-cu il 8 oktyabr tarixli 266 saylı Sərəncamı ilə təsdiq 

edilmiş “Terrorçuluq barədə bilə-bilə yalan məlumatların 

yayılması hallarının qarşısının alınmasına dair Kompleks 

Tədbirlər Planı”nın 10-cu bəndinin icrasını təmin etmək 

məqsədi ilə qəbul edilmişdir. İnzibati Xətalar Məcəlləsinə 

yeni maddənin daxil edilməsi ilk növbədə cinayətkarlıqla 

mübarizənin gücləndirilməsi və həmçinin qeydiyyat üçün 

tələb olunan rüsumu ödəməmək cəhdlərinin qarşısının 

alınması, istehlaka yararsız olan və beynəlxalq GSM As-

sosiasiyası tərəfindən dəstəklənməyən mobil cihazlara 

bazarda təqdim edilməsinin qarşısının alınması məqsədinə 

xidmət edir. Xahiş edirəm, birinci oxunuşda qəbul edil-

məsinə səs verəsiniz.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim. 29-cu 

məsələ barəsində, Elnur müəllim, Siz məlumat verəcək-

siniz. Sizin komitənizdə də baxılıb. Buyurun, komitənin 

rəyini bildirin.  

E.Allahverdiyev. Hörmətli xanım sədr, İnzibati Xətalar 

Məcəlləsinə təklif olunan dəyişikliyə əsasən, həmçinin 

mobil cihazın qeydiyyatının aparılmasından yayınmaq 

məqsədi ilə mobil cihazın İMEİ nömrəsinin dəyişdiril-

məsinə və ya surətinin köçürülməsinə görə inzibati mə-

suliyyət və cərimələr nəzərdə tutulur. Qanun layihələri bi-

zim komitədə geniş müzakirə edilmişdir. Komitənin rəyi 

müsbətdir. Diqqətinizə görə minnətdaram.  
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Sədrlik edən. Çox sağ olun, Elnur müəllim. Çıxış et-

mək istəyən var. Etibar Əliyev. Etibar müəllim, buyurun.  

E.Əliyev. Təşəkkür edirəm, hörməti xanım sədr. Hör-

mətli deputatlar, əlbəttə ki, 25-ci və 26-cı maddələrdəki 

dəyişikliklərlə bağlı deputat həmkarlarımız çox maraqlı 

çıxış etdilər və çox önəmli təkliflər verdilər. Əlbəttə, da-

nılmaz faktdır ki, İran Azərbaycanın informasiya məka-

nına həmişə müdaxilə edir və bu müdaxilə də davam edir. 

Lakin bunun qarşısı mütləq alınmalıdır. Əslində, dünya 

informasiya cəmiyyətində yaşayır. Mən çıxışımı belə bir 

sualla başlamaq istəyirəm. İKT sektorunda tənzimləyici 

qurum nə zaman formalaşdırılacaq? Yəni bu məsuliyyət 

konkret olaraq bölüşüləcəkmi? Bəlkə də 20 ildən çoxdur 

ki, İKT sektorunda tənzimləyici qurum məsələsi müzakirə 

predmetidir. Yəni ölkəmizdə bu sektorda tənzimlənmə, 

nəzarət, uçot, idarəetmə və kommersiya səlahiyyətləri bir 

dövlət qurumunda cəmlənib. Qonşu ölkələrin əksəriyyə-

tində bu cür problemi uzun illər öncə həll edə biliblər. 

Yəni onlarda tənzimlənməni ayrı qurum edir, siyasəti baş-

qası formalaşdırır, kommersiya ilə özəllər məşğul olur. 

Bizdə də belə bir qurumun yaradılmasının vacibliyi və for-

malaşdırılması uzun illər bir çox dövlət proqramlarında, 

strategiyalarda nəzərdə tutulub, amma reallaşmayıb.  

Nəhayət, 1 il bundan öncə “Azərbaycan Respublikasın-

da rəqəmsallaşma, innovasiya, yüksək texnologiyalar və 

rabitə sahəsində idarəetmənin təkmilləşdirilməsi ilə bağlı 

bəzi tədbirlər haqqında” Prezidentin Fərmanı qəbul edildi. 

Bu fərman əsasında ilk dəfə olaraq sektorda tənzimləyici 

qurumun – İnformasiya Kommunikasiya Texnologiyaları 

Agentliyinin yaradılması nəzərdə tutuldu. Eyni zamanda, 

bu fərmanla Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyi ya-

nında İnnovasiya və Rəqəmsal İnkişaf Agentliyi yaradıldı. 
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Hər iki qurum uyğun sahələrdə uçot, nəzarət və tənzim-

ləməni həyata keçirməlidir. Amma üstündən 1 il 

keçməsinə, adıçəkilən agentliklərin müvafiq hüquqi 

sənədlərin, nizamnamələrin hazırlanmasına 2-3 ay nəzərdə 

tutulmasına baxmayaraq, hələ də bu agentliklərdən xəbər 

yoxdur. Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyi bu cür 

sənədlərin hazır olduğunu açıqlasa da, görünən odur ki, 

qurumların formalaşması hələ başa çatmayıb. Rəqəmsal 

İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyinin hazırladığı digər konsep-

tual  sənədlər kimi bu hüquqi sənədlərin də təsdiqlənməsi 

indiyə qədər reallaşmayıb.  

Burada böyük ətalət var. Sektordakı problemlər isə 

çoxdur və getdikcə də artmaqda davam edir. Sektorun bir 

çox sahələrində ciddi ləngimələr var. Bunu hamımız 

bilirik. Sektorda, xüsusən İKT sektorunda daha çox mün-

bit şəraitin yaradılması və tənzimlənmə sahəsində, 

xidmətlərin keyfiyyətinə nəzarət sahəsində, operatorlar və 

provayderlər arasında münasibətlərin və dövlətə məxsus 

rabitə resurslarından səmərəli istifadə sahəsində uzun 

illərin yığılmış problemlərinin həllini sürətləndirmək üçün 

Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyi səylərini güclən-

dirməlidir. Səlahiyyətlər verilir, fərman imzalanır, ancaq 

bu ləngimələrin səbəbi nədir? Nəticədə biz görürük və de-

putat həmkarlarım da dedi ki, müəyyən əraziyə daxil 

olandan sonra “İran ərazisinə xoş gəlmisiniz” deyə yazılır. 

Yaxud “Səhər” kanalı hər gün bizim daxili işlərimizə və 

sair müdaxilə edir. Ona görə də mən düşünürəm ki, Rə-

qəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyi öz işlərini təkmil-

ləşdirməlidir, ən azından bu fərmanların icrasına nəzarəti 

və onların icrasını tezləşdirməlidir, sürətləndirməlidir. 

Çünki bu, dövrün tələbidir. Təşəkkür edirəm, sağ olun. 
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Sədrlik edən. Sağ olun. Sabir Rüstəmxanlı. Sabir 

müəllim, buyurun.  

S.Rüstəmxanlı. Təşəkkür edirəm, hörmətli sədr. Mən-

dən öncə həmkarlarım bu sahədə yaranmış problemlərdən 

danışdılar. Mən təkrar etmək istəmirəm. Amma bir şeyi 

xatırlatmaq istəyirəm ki, vaxtı ilə Bakıda “Araz” ra-

diokanalı var idi. Moskvada, Kremlin böyründə “Rusiya” 

otelində otaqda oturub “Araz” kanalını dinləyə bilirdin. 

Azərbaycan radiosunun səsi ora qədər gedirdi. İndi nə 

olub? Yəni texnologiya, texnika daha da inkişaf edib, im-

kanlarımız daha da artıb, amma bu problemlər ortaya 

çıxır. Deməli, bu sahədə müəyyən səhlənkarlıq və mə-

suliyyətsizlik var. Ona görə, məncə, bu deyilən tənqidlər 

çox ciddi şəkildə nəzərə alınmalıdır.  

Bilirsiniz, burada bir məsələyə də toxunuldu. Mən 

hesab edirəm ki, o da çox vacibdir. Təkcə bu gün deyil, bu 

barədə artıq bir neçə dəfə danışmışıq. Azərbaycan Prezi-

dentinin xaricdə yaşayan soydaşlarımızla bağlı məlum və 

məşhur çıxışından sonra burada da müəyyən təkliflər 

səsləndi. Bunlar bəlkə reklam üçün deyilməli deyil, bunlar 

sadəcə həll olunmalı məsələlərdir. Mən bu barədə dəfə-

lərlə yazmışam, demişəm. Bizim Azərbaycan Respubli-

kası əhalisindən 3-4 dəfə artıq vətəndaşımız, soydaşımız 

kənarda yaşayır. Əlifba dəyişikliyi fərqi və başqa müxtəlif 

çətinliklər var. Onların yaşadığı bütün yerlədə məktəb 

açmaq mümkün deyil. Bunun başqa müasir həll yolları 

var. Onlardan biri budur ki, Azərbaycanda bu qədər 

televiziya var. Bir dənə televiziya kanalı olsun ki, ancaq 

tədris baxımından səhərdən axşama qədər Azərbaycan 

tarixini, Azərbaycan dilini, Azərbaycan ədəbiyyatını ya-

yımlasın. Elə etmək lazımdır ki, bu, dünyanın bütün öl-

kələrinə yayımlana bilsin.  
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İndi bizim peykimiz var. O peyk nəyə xidmət edir? 

Əgər bizim radiomuzu, informasiya sistemini dünyanın 

hər yerinə yaya bilmirsə, onda necə olsun? Mən bilmirəm, 

bunun hansı məlum xidmətləri var. Aydındır, görünür, o 

xidmətləri izləyirik. Mən demirəm, bunu mənə tapşır-

sınlar. Amma hər halda bu işi bilən adamlar var. Müəyyən 

adamlara tapşırılsın, qoy, o televiziyanı qursunlar, mütə-

xəssislər cəlb olunsun, yavaş-yavaş dünyada yaşayan soy-

daşlarımızı, özümüzü tanıtmaq, mədəniyyətimizi, tari-

ximizi öyrətmək sahəsində dərs keçilsin. Dünyanın hər ye-

rində yavaş-yavaş izləyəcəklər. Bu, qlobal dünya Azər-

baycan məktəbi olacaq. Məncə, bunu bir düşünmək lazım-

dır. Bu mənim təklifimdir.  

İkinci məsələ. Bir də buna qayıtmamaq üçün deyirəm. 

İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişikliklər barədə. Belə 

çıxmasın ki, biz hər dəfə bu məsələlərə qayıdırıq, amma 

bir neçə dəfə demişik. Qanun yaradıcılığı, axı, bu qədər 

dəyişkən olmalı deyil. Qanunlar, heç olmasa, müəyyən 

müddət üçün sabit olmalıdır. Ona görə də qanunların 

strateji hədəfləri əvvəldən əgər düzgün müəyyənləşdirilsə, 

bu qədər dəyişikliklərə də ehtiyac olmaz. Dəyişikliklərin 

böyük əksəriyyəti bəzən millətin, xalqın ziyanına olur. Ya 

cərimə  artır, ya da qiymətlər dəyişilir və sair.  

Bu İnzibati Xətalar Məcəlləsində 2016-cı ildən bəri 146 

dəyişiklik etmişik. Bir qanunda 4-5 ildə bu qədər də-

yişiklik ola bilməz, axı. Mən başa düşürəm, elə şeylər var 

ki, ölkənin inkişafı ilə bağlıdır, yəni hədəflər düzgün 

müəyyənləşdirilməlidir. Ancaq rüsum, cərimə və sair 

millətin ziyanına olan şeylər dəyişdirilir. Bəzən nazirlik-

lərin və ya müəyyən sahə mütəxəssislərinin, o sahəyə 

cavabdeh olanların təzyiqi ilə, təsiri ilə millətin səsi 

çatmır, millət qanuna əlavələr edə bilmir. Amma o idarələr 
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edirlər, təkliflər verirlər. Onlar kimə xidmət edir? Bu 

məsələ dəqiq aydınlaşdırılmalıdır. Mən konkret bugünkü 

dəyişikliyi nəzərdə tutmuram. Amma qanun yaradıcılığı-

mızın məntiqini və gələcəyini düşünürəm. Hesab edirəm 

ki, bizim qanunvericilikdə bundan sonra da ayrı-ayrı na-

zirliklərin maraqları deyil, daimi strateji hədəflər əsas 

götürülməlidir. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Sabir müəllim. Naqif Həm-

zəyev. Buyurun.  

N.Həmzəyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Mən də ilk 

növbədə Sizi təbrik edirəm. 28-ci məsələ ilə bağlı səs-

ləndirilən fikirləri və dəyişiklikləri, təbii ki, mən də dəs-

təkləyirəm. Ancaq mən istəyirəm ki, prosesə, bu də-

yişikliklərə bir az başqa tərəfdən də baxaq. Niyə bu də-

yişlikliklər tələb olunur? Yaxud bu qanun pozuntularına 

niyə gedirlər? Nəyə görə bu IMEI kodlar köçürülür, yaxud 

dəyişdirilir? Bilirsiniz ki, Avropada və Dubayda bu tele-

fonlar, yəni smartfonlar 900-1000 dollara təklif edilirsə, 

Azərbaycanda bunların qiyməti 1500 dollardan başlayır. 

Yəni qiymət 50, 100, 200 dollar qalxsın. Birdən-birə bu 

qədər baha olması... İnsanlar arasında dəb var, hər kəs bu 

bahalı smartfonlardan istifadə etmək istəyir. Bu dələduzlar 

da bu cür qanun pozuntularına gedirlər. Mən düşünürəm 

ki, bu qiymətin üzərinə də IMEI kodların qeydiyyatdan 

keçməsi ilə əlavə 150 manat gəlir. Biz ya bu 150 manatı 

azaldaq, çünki insanlara çox yük olur. Bu qiymətləri istər-

istəməz aşağı salmaq lazımdır.  

Xarici dövlətlərdə mobil operatorlar öz istifadəçilərinə 

bu yeni smartfonları bəzən hədiyyə edirlər, 1 illik mü-

qavilə bağlayırlar, onlar danışıq xidmətlərini, onsuz da, 

ödəyirlər və bu məbləğ danışıq xidmətlərindən çıxır. Nə-

ticə etibarı ilə vətəndaşlar bu telefonları yeniləmiş olurlar. 



 402 

Bu baxımdan da aidiyyəti qurumlar, məncə, bu məsələlərə 

həssas yanaşmalıdırlar.  

Məni xüsusən narahat edir ki, İstanbul hava limanından 

Bakıya və ya Gəncəyə uçanda vətəndaşlarımız bir-bir ya-

xınlaşırlar və deyirlər, xahiş edirəm, bu telefonu keçir. İnsan 

özü də utanır. Deməli, bu insanları biz məcbur etmişik ki, 

belə bir vəziyyət yaranıb. Bu qiymətləri aşağı salmaq, onlara 

nəzarət etmək lazımdır. 200 dollar artsın, 200 dollar qa-

zansınlar, bəsdir. Birdən-birə 500 dollar qazanıb niyə varlan-

maq istəyirlər ki? Bu insanları da düşünsünlər. Biz bu gün 

bu dəyişiklikləri edirik ki, bu cür qanun pozuntularının qar-

şısını alaq. Mən bunu dəstəkləyirəm. Ancaq aidiyyəti qu-

rumlar, məncə, bu məsələlərə baxsalar, insanlarımız da bu 

yeni, müasir smartfonlardan rahatlıqla istifadə edə bilərlər. 

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Hörmətli həmkarlarım, 

burada həm təkliflər, həm də suallar oldu. Mən düşünürəm 

ki, nazirlik bunların hamısını nəzərə alacaq. İşçi qaydada, 

ya da bizim gələn iclasımızda hansı isə bir məlumat 

versəniz, biz də sizə təşəkkür edərik.  

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihələrini bir-bir səsə 

qoyacağam. Xahiş edirəm, 28-ci məsələyə – “Telekom-

munikasiya haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsinə mü-

nasibət bildirin. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.19 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 2 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

İndi isə mən növbəti 29-cu məsələni səsə qoyuram. Bu-

yurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.20 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 4 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bununla da iclasımız başa çatdı. 

Mən hamıya təşəkkür edirəm. Növbəti iclasın vaxtı haq-

qında sizə məlumat veriləcək. Sağ olun.  
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ALTINCI ÇAĞIRIŞ 

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASI 

MİLLİ MƏCLİSİNİN 

XI SESSİYASI İCLASININ 

 

PROTOKOLU № 114 
 

Milli Məclisin iclas salonu. 

16 dekabr 2022-ci il. 

 

İclasa Azərbaycan Respublikası Milli Məclisinin 

sədri  Sahibə Qafarova sədrlik etmişdir. 
 

İclasda Milli Məclisin 104 deputatı iştirak etmişdir. 
 

Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 89 

Yetərsay 83 

 

 İclasa dəvət olunmuşlar: 

 

İsmayıl Hüseynov, Azərbaycan Respublikası Dövlət 

Gömrük Komitəsi sədrinin birinci müavini. 

Əli Nəbiyev, Azərbaycan Respublikası Qida Təhlükə-

sizliyi Agentliyinin Hüquq şöbəsinin müdiri. 

Elnur Bağırov, Azərbaycan Respublikasının İqtisa-

diyyat Nazirliyi yanında Antiinhisar və İstehlak Bazarına 

Nəzarət Dövlət Xidmətinin şöbə müdiri. 

Kənan Məmişov, Azərbaycan Respublikası İqtisadiy-

yat Nazirliyinin şöbə müdirinin müavini. 
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İclasın gündəliyinə aşağıdakı məsələlər daxil idi: 

 

1. “Demokratiya və İqtisadi İnkişaf naminə Təşkilat – 

GUAM iştirakçısı olan dövlətlərin konsulluq məsələ-

lərində qarşılıqlı yardım göstərilməsi haqqında” Konven-

siyanın təsdiq edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi. 

2. Siyasi partiyalar haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

3. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Məcəl-

ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

4. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

5. “Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 

Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət 

Agentliyinin 10 illiyi (2012–2022)” Azərbaycan Respubli-

kasının yubiley medalının və “ASAN xidmət” ilə səmərəli 

əməkdaşlığa görə” Azərbaycan Respublikasının medalının 

təsis edilməsi ilə əlaqədar “Azərbaycan Respublikasının or-

den və medallarının təsis edilməsi haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

6. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

7. “Valyuta tənzimi haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

8. Azərbaycan Respublikasının “Banklar haqqında”, 

“Poçt haqqında”, “Fərdi məlumatlar haqqında” qanun-
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larında və İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik edil-

məsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 

9. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

10. “Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

11. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəlləsində 

və “Ələt azad iqtisadi zonası haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

12. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

13. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

14. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

15. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

16. Cinayət yolu ilə əldə edilmiş əmlakın leqallaş-

dırılmasına və terrorçuluğun maliyyələşdirilməsinə qarşı 

mübarizə haqqında Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (birinci oxunuş). 

17. Hədəfli maliyyə sanksiyaları haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 
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18. Azərbaycan Respublikasının Cinayət Məcəlləsində 

və Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

19. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual Mə-

cəlləsində və Azərbaycan Respublikasının Cinayət-Proses-

sual Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

20. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsində, 

“Valyuta tənzimi haqqında”, “Hüquqi şəxslərin dövlət 

qeydiyyatı və dövlət reyestri haqqında”, “Banklar haq-

qında”, “Azərbaycan Respublikasının Korrupsiyaya qarşı 

mübarizə üzrə Komissiyası haqqında Əsasnamənin təsdiq 

edilməsi barədə”, “Sığorta fəaliyyəti haqqında”, “İnvesti-

siya fondları haqqında”, “Qiymətli kağızlar bazarı haqqın-

da” və “Nağdsız hesablaşmalar haqqında” Azərbaycan 

Respublikasının qanunlarında dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

21. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəlləsində, 

“İstehlakçıların hüquqlarının müdafiəsi haqqında”, “Döv-

lət rüsumu haqqında”, “Mülki dövriyyədə olmasına yol 

verilməyən (mülki dövriyyədən çıxarılmış) əşyaların 

siyahısı haqqında”, “Mülki dövriyyənin müəyyən iştirak-

çılarına mənsub ola bilən və dövriyyədə olmasına xüsusi 

icazə əsasında yol verilən (mülki dövriyyəsi məhdud-

laşdırılmış) əşyaların siyahısı haqqında”, “Baytarlıq 

haqqında”, “Mədəni bitkilərin genetik ehtiyatlarının mü-

hafizəsi və səmərəli istifadəsi haqqında” və “Lisenziyalar 

və icazələr haqqında” Azərbaycan Respublikasının qanun-

larında dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 
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22. “Elektroenergetika haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

23. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

24. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

25. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azər-

baycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Aşağıdakı məsələlər müzakirə edilmişdir: 

 

Gündəlik haqqında. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Siyavuş Novruzov, 

Razi Nurullayev, Azay Quliyev, Sabir Rüstəmxanlı, Zahid 

Oruc, Əli Məsimli, Tural Gəncəliyev, Rəşad Mahmudov, 

Şahin İsmayılov, Məlahət İbrahimqızı, Azər Badamov, 

Hicran Hüseynova, Tahir Mirkişili, Bəxtiyar Əliyev 

 
Təklif: Gündəlik qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.01 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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1. “Demokratiya və İqtisadi İnkişaf naminə Təşkilat 

– GUAM iştirakçısı olan dövlətlərin konsulluq məsələ-

lərində qarşılıqlı yardım göstərilməsi haqqında” Kon-

vensiyanın təsdiq edilməsi barədə Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi. 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Sevinc Fətəliyeva, 

Hikmət Məmmədov, Bəxtiyar Əliyev 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.49 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

2. Siyasi partiyalar haqqında Azərbaycan Respubli-

kası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Fəzail İbrahimli, Əli 

Hüseynli, Zahid Oruc, Sabir Rüstəmxanlı, Siyavuş Novruzov 

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.07 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 103 

Nəticə: Qəbul edildi 
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3. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Kamal Cəfərov  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.08 dəq.) 

Lehinə 102 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

4. “Yol hərəkəti haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (üçüncü oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Kamal Cəfərov, Tahir 

Kərimli  

 
Təklif: Qanun qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.14 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 101 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

5. “Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 

Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə 
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Dövlət Agentliyinin 10 illiyi (2012–2022)” Azərbaycan 

Respublikasının yubiley medalının və “ASAN xidmət” 

ilə səmərəli əməkdaşlığa görə” Azərbaycan Respubli-

kasının medalının təsis edilməsi ilə əlaqədar “Azərbay-

can Respublikasının orden və medallarının təsis edil-

məsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanu-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nurlan Həsənov  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.15 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 4 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 3-cü maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 2 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.17 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

6. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.18 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 
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İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.18 dəq.) 

Lehinə 101 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.19 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

7. “Valyuta tənzimi haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Əli 

Hüseynli, Etibar Əliyev, Azay Quliyev, Rüfət Quliyev 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 
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İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci və 2-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.29 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 3-cü və 4-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.30 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.30 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

8. Azərbaycan Respublikasının “Banklar haqqın-

da”, “Poçt haqqında”, “Fərdi məlumatlar haqqında” 

qanunlarında və İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyi-

şiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanu-
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nunun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə 100 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci və 2-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 3-cü və 4-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə 94 



 416 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

9. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Respublika-

sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili  

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.32 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.33 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.33 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

10. “Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respubli-

kasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Sadiq Qurbanov, 

Müşfiq Məmmədli, Vüqar Bayramov, Qənirə Paşayeva, 

Fəzail Ağamalı 
  

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.35 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1-ci və 2-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.51 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 3-cü və 4-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 1 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

11. Azərbaycan Respublikasının Miqrasiya Məcəllə-

sində və “Ələt azad iqtisadi zonası haqqında” Azərbay-

can Respublikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi 

barədə Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi 

(ikinci oxunuş). 
 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Əli Hüseynli, Tahir 

Mirkişili, Musa Quliyev 
 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 99 
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Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə 99 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

12. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər:  Sahibə Qafarova, Nizami Səfərov 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1–3-cü maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 4–7-ci maddələr qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

13. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 
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Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 98 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə 97 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

14. Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 
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Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Nurlan Həsənov, 

Zahid Oruc 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 1-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 92 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: 2-ci maddə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

15. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsin-

də dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Respub-

likası qanununun layihəsi (ikinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə ikinci oxunuşda əsas kimi qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə 95 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Təklif: Layihə ikinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 1 

İştirak edir 95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

16. Cinayət yolu ilə əldə edilmiş əmlakın leqallaşdı-

rılmasına və terrorçuluğun maliyyələşdirilməsinə qarşı 

mübarizə haqqında Azərbaycan Respublikası qanunu-

nun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Kamal Cəfərov, 

Nizami Səfərov, Vüqar Bayramov, Tahir Kərimli, Zahid 

Oruc, Qüdrət Həsənquliyev, Razi Nurullayev, Ceyhun 

Məmmədov, Qənirə Paşayeva, Erkin Qədirli  

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 91 

Əleyhinə 1 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

17. Hədəfli maliyyə sanksiyaları haqqında Azərbay-

can Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

18. Azərbaycan Respublikasının Cinayət Məcəllə-

sində və Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan 

Respublikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

19. Azərbaycan Respublikasının Mülki Prosessual 

Məcəlləsində və Azərbaycan Respublikasının Cinayət-

Prosessual Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 94 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

20. Azərbaycan Respublikasının Mənzil Məcəlləsin-

də, “Valyuta tənzimi haqqında”, “Hüquqi şəxslərin döv-

lət qeydiyyatı və dövlət reyestri haqqında”, “Banklar 

haqqında”, “Azərbaycan Respublikasının Korrupsiya-

ya qarşı mübarizə üzrə Komissiyası haqqında Əsasna-

mənin təsdiq edilməsi barədə”, “Sığorta fəaliyyəti haq-

qında”, “İnvestisiya fondları haqqında”, “Qiymətli ka-

ğızlar bazarı haqqında” və “Nağdsız hesablaşmalar 

haqqında” Azərbaycan Respublikasının qanunlarında 

dəyişiklik edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası 

qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə 96 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

21. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəllə-

sində, “İstehlakçıların hüquqlarının müdafiəsi haqqın-

da”, “Dövlət rüsumu haqqında”, “Mülki dövriyyədə 

olmasına yol verilməyən (mülki dövriyyədən çıxarıl-

mış) əşyaların siyahısı haqqında”, “Mülki dövriyyənin 

müəyyən iştirakçılarına mənsub ola bilən və dövriy-
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yədə olmasına xüsusi icazə əsasında yol verilən (mülki 

dövriyyəsi məhdudlaşdırılmış) əşyaların siyahısı haq-

qında”, “Baytarlıq haqqında”, “Mədəni bitkilərin ge-

netik ehtiyatlarının mühafizəsi və səmərəli istifadəsi 

haqqında” və “Lisenziyalar və icazələr haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının qanunlarında dəyişiklik 

edilməsi barədə Azərbaycan Respublikası qanununun 

layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, Əli 

Hüseynli, Tahir Rzayev 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 1 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

22. “Elektroenergetika haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Sadiq Qurbanov, 

Bəhruz Məhərrəmov, Qənirə Paşayeva 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.07 dəq.) 

Lehinə 93 

Əleyhinə 0 
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Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

23. Azərbaycan Respublikasının Gömrük Məcəllə-

sində dəyişiklik edilməsi haqqında Azərbaycan Res-

publikası qanununun layihəsi (birinci oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Tahir Mirkişili, 

Aydın Hüseynov 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.15 dəq.) 

Lehinə 87 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 0 

İştirak edir 87 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

24. “Gömrük tarifi haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişdir:  Sahibə Qafarova 

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.16 dəq.) 

Lehinə 89 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 
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Səs vermədi 0 

İştirak edir 89 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

25. “Əmək pensiyaları haqqında” Azərbaycan Res-

publikasının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası qanununun layihəsi (birinci 

oxunuş). 

 

Çıxış etmişlər: Sahibə Qafarova, Musa Quliyev, Razi 

Nurullayev  

 
Təklif: Layihə birinci oxunuşda qəbul edilsin 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.23 dəq.) 

Lehinə 87 

Əleyhinə 0 

Bitərəf 0 

Səs vermədi 1 

İştirak edir 88 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

 

 

Azərbaycan Respublikası 

Milli Məclisinin sədri 

 

Sahibə Qafarova  
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MİLLİ MƏCLİSİN İCLASI 
 

16 dekabr 2022-ci il. Saat 11. 
 

Azərbaycan Respublikası  Milli Məclisinin sədri  

Sahibə Qafarova sədrlik edir 
 

Sədrlik edən. Xoş gördük, hörmətli deputatlar, hör-

mətli media nümayəndələri. Hörmətli həmkarlar, xahiş 

edirəm, qeydiyyatdan keçək. Buyurun. 
 

Qeydiyyat (saat 11.01 dəq.) 

İştirak edir 89 

Yetərsay 83 
 

Çox sağ olun, yetərsay var. İclasa başlaya bilərik. 

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, gündəliyə də müna-

sibət bildirin. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.01 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            98 

Nəticə: Qəbul edildi 
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 Çox sağ olun, gündəlik qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bizim 30 dəqiqəmiz var, həmişə 

olduğu kimi, ya gündəliklə, ya da gündəmdə olan məsə-

lələrlə bağlı kim çıxış etmək istəyirsə, yazılsın. 10 nəfər 

çıxış edə bilər. Buyurun.  

Deməli, sonuncu çıxış edən Azər Badamov olacaq. İndi 

isə Siyavuş Novruzov. Siyavuş müəllim, buyurun. 

S.Novruzov. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

hörmətli deputatlar. Bilirsiniz ki, bir neçə gündür, Azər-

baycanın ekoloqları, ekologiyaya yönümlü qeyri-hökumət 

təşkilatları Azərbaycanın Qarabağ bölgəsində ekologiy-

amıza vurulan ziyanın qarşısının alınması məqsədi ilə 

etiraz aksiyası keçirirlər. Onlar Azərbaycan xalqının təbii 

sərvətlərinin talan olunmasına, Rusiya sülhməramlılarının 

erməni terrorçuları ilə birləşib bölgədə silahların, narko-

tiklərin qanunsuz dövriyyəsini təşkil etmələrinə, habelə 

İrandan gəlmiş təlimatçıların orada yeni terrorçular ha-

zırlamasına etirazlarını bildirir və haqlı olaraq orada eko-

loji monitorinqin keçirilməsini tələb edirlər. Hesab edirəm 

ki, biz hamımız bunu dəstəkləyirik, onların yanındayıq, 

onlara dəstək veririk. Onlar bir Azərbaycan vətəndaşı kimi 

çox haqlı bir işin ucundan yapışıblar və biz axıra qədər 

onların müdafiəsinə tam hazırıq.  

Bir məsələni mən xüsusi qeyd etmək istəyirdim. Xüsusi 

fərəhverici hal ondan ibarətdir ki, orada iştirak edən bütün 

yaş təbəqəsindən olanlar arasında gənclər üstünlük təşkil 

edirlər. Bizim gənclərimiz çox fəal şəkildə bu proseslərdə 

iştirak edirlər. Onlar Ermənistanın vaxtı ilə yaratdığı “dövr 

keçəcək, Azərbaycan gəncləri işğal altında olan torpaqları 

unudacaqlar” mifini dağıtdılar. Göstərdilər ki, Azərbaycan 

gəncləri nəinki unudur, əksinə, gənclər bu gün öz vətənini, 

xalqını, dövlətini, dövlətçiliyini əvvəlki nəsildən də daha 
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çox sevir. Cənab Prezidentin qeyd etdiyi kimi, həm 44 

günlük Vətən müharibəsində, həm də ondan sonrakı dövr-

də fəal olan gənclərimiz, o cümlədən hərbi qulluqçuları-

mız, şəhidlərimiz, qazilərimiz cənab Prezidentin fəaliyyəti 

dövründə yetişiblər. Onlar vətənpərvərlik dərsləri alıblar. 

Bu, məhz Heydər Əliyev siyasəti, Heydər Əliyev xətti, 

Heydər Əliyev yoludur. Bu mənə bir daha tarixi xatırladır. 

Vaxtı ilə 20 Yanvar hadisələrində Azərbaycan xalqı necə 

ayağa qalxmışdısa, Azərbaycan gəncləri necə tanklara, 

toplara qarşı sinəsini vermişdisə, bu gün o gənclərə 

baxanda biz həmin fəxarət hissini keçiririk ki, bizim belə 

gənclərimiz var. Belə gəncləri olan, belə güclü Ali Baş 

Komandanı olan dövlət həmişə qələbəyə layiqdir və bun-

dan sonra bütün qələbələr Azərbaycan xalqı ilə olacaqdır.  

Sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Razi Nurullayev. Buyurun, 

Razi müəllim. 

R.Nurullayev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli depu-

tatlar. Azərbaycan vətəndaş cəmiyyəti təmsilçilərinin Şu-

şa–Xankəndi yolunu bağlaması, əslində, gecikmiş aksi-

yadır. Ölkəmiz bu günə kimi dözüm göstərdi, humanitar 

amilləri nəzərə aldı. Ermənistan və separatçıları isə bu 

yolu hərbi və talançılıq üçün istifadə edir. 30 il bəs deyil-

miş kimi, indi də Rusiya sülhməramlılarının müvəqqəti 

nəzarətində olan ərazilərində ekoloji fəlakət törədir. Bu 

aksiya vətəndaş cəmiyyəti təmsilçilərinin, ekoloji fəalların 

təşəbbüsü ilə gerçəkləşdirilib və effekt verib. İndi aksiya-

nın daha da genişləndirilməsinə və tələblərin də böyü-

məsinə ehtiyac yaranıb.  

Birincisi, Xankəndi ilə Ermənistanı birləşdirən yolda 

sərhədçilərimiz və gömrük postumuz yerləşdirilsin. Ermə-

nistan Naxçıvana gedən azərbaycanlılara dəhliz vermirsə, 
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biz niyə Ermənistandan gələn ermənilərə əlini-qolunu 

sallayıb gəlməyə icazə verməliyik? İkincisi, separatizmə 

dəstək verən və layihə olaraq Qarabağa yerləşən erməni 

əsilli rusiyalı milyarder Ruben Vardanyan torpaqları-

mızdan rədd olub getməlidir. Separatçıların quldur başçısı, 

beynəlxalq axtarışa verilmiş, haqqında qalaq-qalaq cinayət 

işi açılmış Arayik Harutyunyanın da həbs edilməsi üçün 

Xankəndidə əməliyyat keçirilməsi ilə bağlı məsələ tələblər 

arasında olsun.  

Üçüncüsü, separatizm yuvasının Ermənistanla siyasi və 

hərbi əlaqələrinin tam kəsilməsi üçün kompromissiz tələb-

lər irəli sürülsün. Separatizm yuvasında yaşayan erməni 

əsilli vətəndaşlarımızın humanitar ehtiyaclarını Xarici 

İşlər Nazirliyimiz dediyi kimi, Azərbaycan öz üzərinə 

nəinki götürə bilər, həm də götürməlidir.  

Dördüncüsü, Rusiya sülhməramlılarının missiyasının 

vaxtından əvvəl sonlandırılması tələbi qoyulsun. Onlar 

Qarabağda qaldığı müddətcə erməni separatçıları bu məsə-

lədən öz çirkin məqsədləri üçün yararlanacaq. Rusiya 

sülhməramlılarının Qarabağda qalması sülh prosesinə 

birbaşa maneədir.  

Beşincisi, dinc aksiyaçıların sayı dəfələrcə arta bilər. 

Separatçılardan isə hər şey gözləmək olar. Milli ordumu-

zun hissələri, polis və hərbi texnikamız onların təhlükəsiz-

liyini təmin etmək üçün mütləq şəkildə bu dəhlizə 

yeridilməlidir. Mən hesab edirəm ki, Azərbaycanın elit 

qoşun qüvvələri və texnikası bizim oradakı vətəndaş cə-

miyyəti təmsilçilərimizin və ekofəalların təhlükəsizliyini 

təmin etmək üçün orada olmalıdır. Təşəkkür edirəm, xa-

nım sədr. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Razi müəllim. Azay Quliyev. 

Azay müəllim, buyurun. 
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A.Quliyev. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, 

həmkarlarımın da qeyd etdiyi kimi, artıq 5 gündür ki, 

Azərbaycan QHT-ləri və ekoloqları Qarabağda, xüsusi ilə 

Ağdərədə Azərbaycanın təbii sərvətlərinin qanunsuz istis-

marına və talanmasına etiraz əlaməti olaraq aksiya keçirir-

lər. Bilirsiniz ki, bu aksiyanın əsas səbəblərindən biri de-

kabrın 3-də Azərbaycan nümayəndə heyəti ilə rus sülh-

məramlılarının komandanı arasında həmin ərazilərə baxış 

keçirilməsi barədə bir razılıq olmuşdu. Təəssüflər olsun 

ki, Rusiya sülhməramlılarının komandiri Volkovla ora 

göndərilmiş avantürist və kriminal iş adamı Vardanyan 

tərəfindən təxribat törədildi və beləliklə, monitorinq baş 

tutmadı. Təbii ki, bu, cavabsız qala bilməzdi, ona görə də 

Azərbaycan qeyri-hökumət təşkilatları və ekoloqları haqlı 

olaraq belə bir aksiyaya əl atdılar və onlar çox sadə bir şey 

tələb edirlər. Azərbaycanın təbii sərvətlərinin qanunsuz 

istismarına, ekoloji terrora son qoyulsun və həmin ərazi-

lərə Azərbaycanın ekspertlərinin daxil olmasına və moni-

torinqin aparılmasına şərait yaradılsın.  

Bundan başqa, bilirsiniz ki, dekabrın 14-də Azərbay-

canın 7 nəfər vətəndaşı mina partlayışının qurbanı oldu, 

yaralandı və bir nəfər hərbçimiz şəhid oldu. Əlbəttə ki, 

QHT-lər buna da laqeyd qala bilməzdilər, ona görə də 

onlar haqlı olaraq tələblərini genişləndirdilər və Ermənis-

tanın mina terroruna son qoyulmasını, Laçın–Xankəndi 

yolunda Azərbaycanın müvafiq qurumlarının, xüsusi ilə 

də Daxili İşlər Nazirliyinin, Dövlət Gömrük Komitəsinin 

və Sərhəd Qoşunlarının xüsusi nəzarət-buraxılış məntə-

qəsinin quraşdırılmasını tələb edirlər. Bilirsiniz ki, biz bu-

rada dəfələrcə demişdik, Azərbaycan ictimaiyyətində ciddi 

narazılıq var ki, bu yol qanunsuz maraqlar, silah-sursatın 

daşınması, təxribatçıların Azərbaycan ərazisinə keçməsi 
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məqsədi ilə istifadə olunur. Əlbəttə, bu məsələyə də ciddi 

şəkildə son verilməlidir və əminəm ki, Azərbaycan 

QHT-lərinin qaldırdığı bu haqlı tələblər yerinə yetiriləcəkdir 

və Laçın yolunda səmərəli nəzarət bərqərar olunacaqdır.  

O ki qaldı ermənilərin hay-harayına və əsassız olaraq 

dünya ictimaiyyətini aldatmaq cəhdlərinə ki, guya, azər-

baycanlılar Laçın yolunu bağlayıbdır, Xankəndi və ətraf 

bölgələrdə yaşayan ermənilərə qarşı humanitar fəlakət 

tətbiq olunur. Bunlar hamısı “ağ yalan”dır, böhtandır. 

Azərbaycan rəsmiləri açıq şəkildə bildirdilər ki, Laçın yo-

lunu etirazçılar deyil, sülhməramlılar bağlayıbdır. Bunun 

əsas sübutu kimi artıq dünən sülhməramlıların üç kalonu 

həmin yoldan sərbəst şəkildə keçdilər və hesab edirəm ki, 

bu məsələyə də ciddi şəkildə aydınlıq gətirildi.  

Digər tərəfdən, Azərbaycan tərəfi rəsmi şəkildə bildirdi 

ki, orada yaşayan ermənilərin bütün ehtiyaclarını qarşıla-

mağa hazırdır. Ona görə də, düşünürəm ki, ermənilərin 

bütün paytaxtlara məktub göndərib beynəlxalq ictimaiy-

yəti aldatmaq cəhdlərinə ehtiyac yoxdur və bu baxımdan 

da həm xarici QHT-lər, həm də beynəlxalq təşkilatlar 

Azərbaycan QHT-lərinin bu haqlı tələblərinə qulaq asmalı 

və onları dəstəkləməlidirlər. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Azay müəllim. Sabir Rüs-

təmxanlı. Sabir müəllim, buyurun. 

S.Rüstəmxanlı. Təşəkkür edirəm, hörmətli sədr. Həm-

karlarımın dediyi kimi, bu gün Azərbaycan cəmiyyətinin 

diqqəti Şuşa–Xankəndi yolunun qovşağında Azərbaycan 

qeyri-hökumət təşkilatlarının başladığı aksiyadadır və 

bütün xalq bunun nə ilə nəticələnəcəyini gözləyir. Əs-

lində, bilirsiniz, iki ildir Rusiya sülhməramlıları orada yer-

ləşiblər və gecə-gündüz ermənilərlə bir yerdədirlər. Bizim 

əhalimiz öz yerlərinə qayıtmadığına görə bu sülhməram-
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lıların bizimlə təması yoxdur. Bizim nə düşündüyümüzü, 

nə istədiyimizi bilmirlər. İlk dəfədir ki, onlar birbaşa 

Azərbaycan cəmiyyətinin, Azərbaycan ictimaiyyətinin 

nümayəndələri ilə görüşürlər və onların həm tələblərini, 

həm də onların musiqisini dinləyirlər, rəqsini, hər şeyini, 

Azərbaycanın nə istədiyini, bizim də sifətimizi, iradəmizi 

görürlər. Şübhəsiz, bu iş davam etdirilməlidir. Bütün xalq 

buna qoşulub, siyasi partiyalar dəstək verirlər. Deməli, 

əslində, bu, xalqın iradəsinin göstəricisidir.  

Bir neçə gündür ki, erməni mətbuatı buna hətta soy-

qırım, humanitar faciə, filan, belə adlar yapışdırır. Amma 

unudurlar ki, 30 ildir, Naxçıvan Azərbaycanın əsas əra-

zisindən ayrıdır, quru yolları bağlıdır. Necə olur, bunu  

dünyaya humanitar faciə kimi çatdıra bilmirik, amma 50-60 

min erməninin, deməli, 2-3 gün aralı düşməsini, yolun 

bağlanmasını bunlar dünyaya bu cür təqdim eləyə bilirlər. 

Ona görə yəqin bizim də buna uyğun cavabımız olmalıdır. 

Müxtəlif cəfəngiyatlar uydururlar, dünya bilməlidir. Gö-

rəsən, Avropanın hansı ölkəsinin ərazisindən bir yol aç-

maq olar və oradan hərbi sursat daşına, deyək ki, terror-

çulara dəstək verən mütəxəssislər keçə bilər? Bunu hansı 

ölkə qəbul eləyə bilər? Ona görə təcili Azərbaycan tələb 

eləməlidir və buna nail olmalıdır ki, bizim sərhədlərimizdə 

sərhəd bütövlüyümüzə heç kimin şübhəsi yoxdur. Sərhəd-

lərimizdə, Qarabağa gələn o yolun üstündə bizim sərhəd-

buraxılış və gömrük məntəqəmiz qurulsun. Biz bunu tələb 

eləməliyik və hesab edirəm, buna nail olmalıyıq.  

Bir də mənə elə gəlir ki, biz o ərazilərimizə ekoloji cə-

hətdən nəzarətimizi bundan sonra artırmalıyıq. Ora 

Azərbaycanın ərazisidir və indi bilirsiniz, əgər ermənilər 

2020-ci ilin müqaviləsini, anlaşmanı qəbul eləmirlərsə, de-

məli, müharibənin sona çatdığını qəbul eləmirlər. Onda, 
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deməli, bunlar deyirlər ki, hələ bu münaqişə davam edir. 

Əgər davam edirsə, onda bizim hərbi müdaxilə eləməyə, 

iradəmizi və gücümüzü hər cür  göstərməyə də haqqımız 

var. Bunu onlara hər gün çatdırmalıyıq. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Zahid Oruc. Zahid müəllim, 

sualınız var. Buyurun. 

Z.Oruc. Hörmətli sədr, üzrlü sayın ki, suala yazıldım 

ilk dəfə. Bu məsələnin mühüm milli təhlükəsizlik əhəmiy-

yətini və həm milli hüquq, həm də insan hüququ konteks-

tində olduğunu nəzərə alıb, mümkün olsa, yekunda  3 də-

qiqə söz deyərdim. 

Sədrlik edən. Baxaram, mümkün olsa, imkan yara-

daram. Əli Məsimli. Əli müəllim, buyurun. 

Ə.Məsimli. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Azərbaycan 

Ermənistanın öz havadarlarının bilavasitə iştirakı və dəs-

təyi ilə işğal edib, 30 il ərzində talan etdiyi və xarabazara, 

hər qarışı minalanmış döyüş meydanına çevirdiyi əraziləri 

işğaldan azad edib tikinti meydanına, sülh və əməkdaşlıq 

arenasına çevirir. İşğal olunmuş ərazilərdən qovulmuş  1 

milyondan artıq insan öz ata-baba yurdlarına  qayıtmaq 

istəyir. Ona görə də Azərbaycan tərəfi müharibənin qurtar-

masının elə növbəti günündən başlayaraq, Ermənistanla 

sülh müqaviləsi bağlamaq təşəbbüsündədir. Bunun cavabın-

da, çox təəssüf ki, İkinci Qarabağ müharibəsinin başa 

çatmasından iki ildən çox vaxt keçməsinə baxmayaraq, 

ermənilərin Azərbaycana qarşı hərbi cinayətləri hələ də 

davam edir. İki ildir ki, Azərbaycan müntəzəm olaraq, 

təxribatlarla qarşılaşır.  

Çox təəssüflər olsun ki, həmin təxribatlarda erməni 

separatçıları, müharibə dövründə özlərini uşaq və ana 

qatilləri kimi göstərənlərlə yanaşı, sülhməramlı adı ilə 

Azərbaycan ərazilərinə yerləşdirilmiş Rusiya hərbi qüv-
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vələri də dolayı yolla iştirak edir. Bu özünü təbii sərvət-

lərimizin talan edildiyi ərazilərdə monitorinq keçirmək 

istəyən nümayəndələrimizə, ekoloqlarımıza qarşı törədilən 

maneçiliklərin timsalında, eləcə də Azərbaycan fəallarının 

Şuşa–Laçın yolundakı dinc aksiyasına münasibətdə daha 

qabarıq şəkildə göstərir. Ermənistan tərəfi də, həmişə 

olduğu kimi, Şuşa–Laçın yolundakı dinc aksiyanı özünə-

məxsus şəkildə, təhrif olunmuş formada beynəlxalq icti-

maiyyətə çatdırmaqla məşğuldur. Ona görə də birmənalı 

şəkildə qeyd edirik, Laçın–Xankəndi yolunun açılması 

təkidi ilə çıxış edən ölkələrə və təşkilatlara bildirməliyik 

ki, Azərbaycan yol kəsən yox, Ermənistanın xarabazara 

çevirdiyi ərazilərinə yol çəkən, qurub-yaradan, öz qələbəsi 

ilə Cənubi Qafqazda sülh, əmin-amanlıq gətirən, yeni 

əməkdaşlıq imkanı açan ölkədir.  

Laçın–Şuşa yolunda keçirilən dinc aksiya Azərbaycan 

xalqının erməni tərəfinin təxribatlarına, talançılığı davam 

etdirməsinə və sülhməramlıların fəaliyyətinə narazılığının 

bilavasitə ifadəsidir. Sülhməramlılar 10 noyabr üçtərəfli 

sazişindən sonra öz üzərinə düşən vəzifələri lazımi sə-

viyyədə yerinə yetirmədiklərinə görə, hesab edirik ki, 

Laçın dəhlizində biz özümüzün gömrük və sərhəd xidməti 

postlarını açmalıyıq. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Tural Gəncəliyev. Tural 

müəllim, buyurun. 

T.Gəncəliyev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həm-

karlar. Mən də məndən əvvəl çıxış eləyən həmkarlarımın 

fikirlərinə qoşularaq bildirmək istəyirəm ki, Laçın–Xan-

kəndi yolunda Azərbaycan vətəndaşlarının sülhməramlı 

etiraz aksiyası və haqlı tələbləri sırf Azərbaycan Konsti-

tusiyası və qanunları çərçivəsində baş verir. Konstitusi-

yamızın 11-ci maddəsində vurğulanır ki, Azərbaycan “əra-
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zisi vahiddir, toxunulmazdır və bölünməzdir”. Azərbaycan 

vətəndaşları istədiyi yerdə ekoloji problemləri, ümumiy-

yətlə, Qarabağda qanunsuz baş verən məsələləri işıqlan-

dırmaq üçün etiraz aksiyası keçirə bilərlər. Onlar, eyni 

zamanda, 39-cu maddəyə əsasən, “sağlam ətraf mühitdə 

yaşamaq” hüquqlarını tələb edirlər. Ona görə də bu mə-

sələ, ümumiyyətlə, Azərbaycanın daxili işidir. Bu baxım-

dan xarici ölkələrin, Ermənistanın, onun havadarlarının bu 

məsələ ilə bağlı lazımsız səs-küy qaldırmasını qəbul et-

mirik, rədd edirik.  

Ümumiyyətlə, Laçın yolu xüsusi ilə son zamanlar qa-

nunsuz silahların, minaların, qanunsuz qruplaşmaların isti-

fadəsi üçün sui-istifadə edilmişdir. Buna son qoyulmalıdır. 

Mən də etiraz aksiyasını keçirən vətəndaşlarımızın fikri ilə 

razıyam ki, bu məsələlərin qarşısının alınmasından ötrü 

Azərbaycanın Ermənistanla sərhədində müvafiq gömrük, 

sərhəd məntəqələri qurulmalıdır.  

Təəssüflər olsun ki, Ermənistanın bu qanunsuz hərə-

kətləri nəticəsində bizim vətəndaşlarımız, demək olar, hər 

gün mina partlayışından həlak olurlar, sonuncu partlayış 

buna misaldır. Düzdür, Ermənistan 1997-ci ildə qəbul 

edilmiş “Piyadalar əleyhinə minaların istifadəsi, ehtiyatın 

toplanması, istehsalı və yayılmasının qadağan olunması və 

onların məhv edilməsi haqqında” Ottava Konvensiyasına 

qoşulmasa da, bu ona əsas vermir ki, öz ölkəsində mina 

istehsal edən zavod quraşdırsın, sonra orada istehsal etdiyi 

minaları Azərbaycanın Qarabağ bölgəsinə keçirib, burada 

vətəndaşlarımızı öldürsün. Ona görə bu məsələlərə son 

qoyulmalıdır. 

Eyni zamanda, bildirmək istəyirəm ki, Ermənistana ya-

xın bəzi ölkələr – Fransa, Yunanıstan, Yunan Kipri və di-

gərləri də bu məsələdə haqsız yerə Azərbaycanı qınayırlar 
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və hətta guya Azərbaycanın Qarabağda yaşayan ermənilə-

rin qazını kəsərək, onları qazsız qoyması kimi absurd 

fikirlər səslənir. Ümumiyyətlə, Azərbaycan əgər erməni-

ləri qazsız qoysaydı, biz bunu 2020-ci il 10 noyabr tari-

xində Ermənistan kapitulyasiya aktını imzaladığı vaxt 

edərdik, heç indiki vaxtı gözləməzdik.  

İkincisi, Qarabağda olan bütün qaz, enerji infrastruk-

turu hələ tam bizim ölkəmizin qaz şəbəkəsinə reinteq-

rasiya olmayıb. Bu proses davam edəcək və ümidvaram 

ki, yaxın gələcəkdə yekunlaşacaq. Ona görə burada da 

erməni təbliğat maşınının bu kimi absurd və mənasız 

fikirləri qəbuledilməzdir. Ümumiyyətlə, bunu qınayırıq və 

rədd edirik. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Rəşad Mahmudov. Rəşad 

müəllim, buyurun. 

R.Mahmudov. Çox hörmətli xanım sədr, dəyərli millət 

vəkilləri. Mən də həmkarlarımın qaldırmış olduqları fikir-

lərə tam qatılıram və düşünürəm ki, beynəlxalq müstəvidə 

hüququn və ədalətin kor, kar və lal olduğu zamanda vətən-

daş cəmiyyətinin və ictimai fəalların Xankəndi yolundakı 

dinc aksiyası dəstəklənməlidir. Hətta təklif edərdim ki, 

millət vəkillərinin də vətəndaş cəmiyyətinin bu addımına 

həmrəy bir şəkildə dəstək verərək onların yanında olması, 

bu aksiyaya qoşulmaları, məncə, düşünürəm, bu aksiyanın 

əlamətdarlığına və dünyaya mesajın daha doğru çatdırıl-

masına dəstək olardı.  

Amma bu gün mən bir başqa mövzunu da dilə gətirmək 

istəyirəm. Bildiyiniz kimi, bütün dünyada olan iqtisadi, 

siyasi problemlərə baxmayaraq, ölkədə islahatlar davam 

edir. Ən azından ölkədə başlayan sosial layihələr olduğu 

kimi davam etməklə inkişafa doğru gedir və sosial layihə-

lər içərisində ən vaciblərindən biri də səhiyyə islahatları-
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dır. Səhiyyə islahatları içərisində icbari tibbi sığortanın 

başlanması, əlbəttə ki, maddi-texniki baza ilə birlikdə 

insan resurslarının nə qədər vacib olduğunu gün keçdikcə 

bizə daha çox hiss elətdirir. Bir reallığı qəbul etməyimiz 

lazımdır. Tibb fakültəsinə yüksək balla qəbul olunmuş 

insanların rezidentura proqramına girdikdən sonra daha 

çox xarici ölkələrə üz tutmaları, əslində, gələcəkdə ölkə-

mizdə insan kapitalı üçün təhlükə yaradır. Bəzi insanlar 

bunun çox gözəl bir hadisə olduğunu düşünürlər. Amma, 

əslində, bugünkü iqtisadi reallıqda ölkələr öz insan 

kapitalının qorunması üçün buna heç də belə baxmır. Bu-

rada əsas vacib məsələlərdən biri də rezidenturaya qəbul 

olunmayan insanların dövlət poliklinikalarında maaşı 

1500 manatdan daha çox ikən, universiteti yüksək balla 

bitirmiş, rezidenturaya qəbul olunmuş, başqalarından fər-

qini ortaya qoymuş həkimlərin 27 yaşına qədər, ailə və-

ziyyətini də nəzərə aldığımız zaman 5 il müddətində 300 

manata yaxın bir maaşla həyatını davam etdirməsi, əlbəttə 

ki, məncə, insan kapitalına yanaşmada problemlər yaradır.  

İnsan kapitalı insanın cəmiyyətdə özünü tam realizə 

etməsi üçün cəmiyyətin imkanlarından istifadədə biliyinin, 

bacarığının, peşəkarlığının cəmidir. Əvvəllər insan kapi-

talı dedikdə daha çox dövlətlərin investisiyası nəzərə 

alınırdısa, bu gün insan kapitalı dedikdə hadisəyə effektli 

iqtisadi baxış daha çox gündəmə gəlir. Ona görə, mən 

düşünürəm ki, Nazirlər Kabineti tərəfindən 2013-cü ildə 

ortaya qoyulmuş rezidentura ilə əlaqədar olan hüquqi 

normativ sənədə yenidən baxılmasına və aidiyyəti qurum-

ların bu məsələyə fərqli bir şəkildə yanaşmasına ehtiyac 

var. Fürsət yaratdığınıza görə təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Şahin İsmayılov. Buyurun. 

Ş.İsmayılov. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. 
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Hörmətli sədr, əziz həmkarlar, mən də həmkarlarım kimi 

artıq bir neçə gündür davam edən dinc aksiya barəsində 

fikirlərimi səsləndirmək istəyirəm. Erməni təbliğat maşını 

açıq şəkildə həm müxtəlif diplomatik kanalları, həm də 

məxfi orqanları vasitəsi ilə dünyaya saxta, feyk xəbərlər 

yaymağa çalışır. Bu xəbərləri cəmləşdirsək 3 istiqamət 

üzrə bölmək istərdim. Birinci istiqamət ondan ibarətdir, 

Ermənistan iddia edir ki, Rusiya sülhməramlılarının mü-

vəqqəti yerləşdiyi ərazidə 120 min mülki insan blokadada 

qalıb. Amma hər birimiz bilirik ki, orada ən çox 30 minə 

yaxın əhali yaşayır ki, bunların da çoxu oradakı hərbçilər 

və onların ailə üzvləridir. Bundan başqa əgər orada 120 

min adam yaşasa və onlar, həqiqətən, humanitar fəlakətlə 

üz-üzə qalsa idilər, nəyə görə evlərində oturub gözləmək 

yerinə kütləvi şəkildə etiraz aksiyalarına qalxmazdılar? 

Görünür, Ermənistandan Qarabağa adam daşımaq pers-

pektivi sıfır olduğu üçün onlar görüntü yarada bilmirlər.  

İkinci feyk istiqamət ondan ibarətdir ki, guya Azər-

baycan Laçın dəhlizini bağlayıb. Hər kəsə aydın məsələdir 

ki, Azərbaycan Laçın yolunu bağlamayıb, orada baş ve-

rənlər dinc, mülki aksiyadır və yolu bağlayanlar sülhmə-

ramlılardır. Bundan başqa, hər birimiz bilirik, aksiyanın 

təşkilatçıları açıq şəkildə bildirirlər ki, Qarabağda yaşayan 

mülki əhalinin, maşınların keçməsinə heç bir əngəl 

yoxdur. Üstəgəl, aksiya iştirakçılarından hətta Qarabağda 

yaşayan Azərbaycanın mülki əhalisinə hər hansı dəstək 

olmaq üçün öz növbələrini təqdim edənlər də var. Lakin 

ötən bir neçə gün ərzində hələ ki, bizim orada yaşayan 

əhalidən hər hansı bir müraciət yoxdur.  

Üçüncü feyk istiqamət ondan ibarətdir ki, Azərbaycan 

guya həmin ərazilərdə qaz təchizatını dayandırıb. Düşü-

nürəm ki, “Azəriqaz”ın bu məsələ ilə bağlı verdiyi rəsmi 
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məlumat buna ən tutarlı cavabdır. Ekofəalların məqsədi 

hamıya aydındır. Onlar Azərbaycanın təbii sərvətlərinin 

talanmasının qarşısını almaq üçün oradadırlar və düşü-

nürlər ki, məqsədlərinə çatana qədər də aksiya davam edə-

cəkdir. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Məlahət İbrahimqızı. Mə-

lahət xanım, buyurun.  

M.İbrahimqızı. Xanım sədr, belə imkan yaratdığınıza 

görə çox sağ olun. Mən də məndən öncə çıxış edən bütün 

həmkarlarımızın fikirlərinə qoşuluram. Həqiqətən də bu 

gün beşinci gündür ki, Azərbaycanın ekofəalları işğaldan 

azad olunmuş torpaqlarımızda təcavüzkarların və onlara 

dəstək verən xarici qüvvələrin törətdiyi vandalizmə qarşı 

çıxır, Azərbaycan sərvətlərinin talanması ilə bağlı mo-

nitorinqin aparılması tələbi ilə mitinqlər keçirirlər. Onlara 

dəstəyimi bildirirəm. Seçicilərim də xahiş ediblər ki, bu ali 

kürsüdən bunu çatdırım. 

Mən, əsasən, nə demək istərdim? Təbii ki, bu hər bir 

Azərbaycan vətəndaşının konstitusion hüququdur. Azər-

baycan ərazisində keçirilən mitinqlə bağlı heç bir xarici 

qüvvənin müdaxilə etməyə, hansısa fikir səsləndirməyə 

ixtiyarı yoxdur. Belə çıxır ki, İranda 30 milyon azərbay-

canlı var və biz buradan özümüzə bir dəhliz açıb Təbrizə 

getməliyik. Yaxud başqa ölkələr, Avropa ölkələri ilə bağlı 

olsun. Mən nə demək istəyirəm? Bu gün dinc, sülhmə-

ramlı, yüksək humanizm, yüksək mədəniyyət, tolerantlıq 

göstərən bizim ekofəallarımızın mitinqinə xaricdən, bir 

sıra ölkələrdən çox ermənipərəst münasibətlər bildirilir. 

Yaxşı olar ki, bu münasibəti bildirən Fransa, Yunanıstan 

və yaxud cırtdan bir dövlət olan Güney Kipr, – 400 min 

əhalisi var və adalarda hansı faciəni törətdiklərini də hər 

kəs bilir və əgər erməni siyasətini də özlərinə örnək götü-
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rürlərsə, yəqin 44 günlük Vətən müharibəsində onların 

aqibətini də görüblər, – Avropada olan və özlərinin törət-

dikləri problemlərə münasibət bildirsinlər. Uzun illərdir, 

Azərbaycana qarşı düşmənçilik edən Avropa Parlamenti-

nin yunan əsilli vitse-spikerinin və onunla bərabər bir qrup 

parlamentarisinin korrupsiya əməlləri bu gün dünya 

mətbuatında heç düz-əməlli manşetlərdə getmir. Halbuki 

Azərbaycanda dinc şəraitdə keçirilən bu mitinqləri 

manşetə çıxarırlar.  

Yaxud bu gün hər kəs, bütün dünya Ukrayna–Rusiya 

müharibəsinin aqibətindən çox narahatdır. Bu gün Uk-

raynada yanacaq qıtlığından çox ağır durumdadırlar. Yax-

şı olar ki, Avropanın aparıcı dövlətləri bu məsələni düşün-

sünlər. Yaxud ərazilərimizi 44 günlük müharibədən sonra 

ermənilərin basdırdıqları on minlərcə minadan təmiz-

ləməyi düşünsünlər. Yaxud gəlib XXI əsrin Xirosiması 

adlanan Ağdamdakı vəziyyətə baxsınlar.  

Bu, Azərbaycan xalqının haqlı tələbidir. Hesab edirəm 

ki, bu gün bizim ekoloji yönümlü çox fəal qeyri-hökumət 

təşkilatlarımız qarşılarında duran tələbləri həyata... 

Sədrlik edən. Sağ olun. Sonuncu çıxış. Azər Badamov. 

Azər müəllim, buyurun.  

A.Badamov. Təşəkkür edirəm, hörmətli Sahibə xanım. 

Artıq 5-ci gündür ki, ekofəallar, QHT nümayəndələri və 

ümumiyyətlə, ölkəmizdə müxtəlif sahələri təmsil edən 

insanlar aksiya keçirərək Ermənistan ərazisindən Azərbay-

cana silah-sursat, hərbçilərin daşınması, milli sərvətləri-

mizin ölkədən çıxarılması və digər qanunsuz əməllər üçün 

istifadə olunan  Laçın yoluna nəzarət edilməsini və bu ci-

nayətlərə son qoyulmasını tələb edirlər. 44 günlük Vətən 

müharibəsinin başa çatmasından keçən iki ildə Azərbay-

can öz sərhədlərinə nəzarət edir və işğaldan azad olunmuş 



 445 

ərazilərdə yenidənqurma və bərpa işləri aparır. Öz suveren 

ərazilərinə nəzarət etmək beynəlxalq hüquq normalarına 

görə də Azərbaycanın haqqıdır. Biz Qarabağda erməni 

əsilli vətəndaşlarımızın yaşadıqları ərazilərdə yerləşdiril-

miş sülhməramlıların 10 noyabrda imzalanmış üçtərəfli 

bəyanatın tələblərini icra etmədiklərini, Ermənistanın öz-

başınalıqlarının davam etdirilməsinə göz yumduqlarını və 

şərait yaratdıqlarını müşahidə edərək səsimizi çıxarmaya 

bilmərik. Müharibənin başa çatmasından iki ildən çox vaxt 

keçməsinə baxmayaraq, bəyanatın 4-cü, 7-ci və 9-cu 

bəndlərinin tələbləri icra edilməmiş, əksinə, ermənilərin 

silahlanmasına, ekoloji və mina terrorunun davam etdiril-

məsinə şərait yaradılır. Hətta müharibə bitəndən sonra da 

vətəndaşlarımız yeni basdırılmış minalara düşərək həlak 

olur və xəsarət alır. Beynəlxalq ictimaiyyətin bu məsələ-

lərə birtərəfli yanaşması və səsini çıxarmaması erməniləri 

ruhlandırır və Azərbaycan ərazilərində cinayətlərin davam 

etdirilməsinə yol açır.  

Hörmətli həmkarlar, aksiyaya qoşulmuş yüzlərcə fəalın 

haqlı tələblərinə uyğun, ölkəmizin bütün suveren ərazilə-

rində təhlükəsizliyin təmin olunmasında iştirakımız 

zəruridir. Hesab edirəm ki, Laçın yolunda dövlətimizin 

nəzarət-keçid məntəqələri yaradılmasının, Xankəndi və 

digər ərazilərdə yaşayan erməni əsilli vətəndaşlarımızın 

təhlükəsizliyini təmin etməyimizin zamanı gəlib 

çatmışdır. Sülhməramlıların nəzarəti altındakı əraziləri-

mizdə yaşayan erməni əsilli vətəndaşlarımız Arayik Arut-

yunyan, Ruben Vardanyan və digər separatçıların girovun-

dan azad olunmalıdır. Qarabağda yaşayan dinc əhali 

Azərbaycan vətəndaşlarıdır, Azərbaycan dövləti dəfələrcə 

onların ehtiyaclarını ödəməyə, kommunikasiyasını təmin 

etməyə hazır olduğunu bəyan edib. Bu gün də aksiya 
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iştirakçılarının məqsədi erməni əsilli vətəndaşları hu-

manitar problemlərlə üzləşdirmək deyil, əksinə, onların 

humanitar problemlərinin həllinə, təhlükəsizliyinə və 

birgəyaşayışının təmin olunmasına iştirakımızla addımla-

rın atılması təminatının yaradılması istəyi ilə bağlıdır. 

Beynəlxalq...  

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, bizim 30 dəqiqəmiz bitdi.  Ancaq 

mən iki nəfərə söz verəcəyəm. Məlumatınız olsun ki, son 

iki gündə, əslində, bilirsiniz, bizdə dinləmələr keçirildi. 

Düşünürəm ki, həm mövzular mühüm idi, həm də bu 

dinləmələrdə çoxsaylı iştirakçılar – hörmətli həmkarlar, 

QHT nümayəndələri, ekspertlər var idi. İndi isə mən 

Hicran xanım, birinci, Sizə 3 dəqiqəlik söz verəcəyəm. 

Dinləməni keçirmək sizin komitənizin təşəbbüsü idi. Xa-

hiş edirəm, qısa bir məlumat verin, hamının da xəbəri 

olsun. Buyurun.  

H.Hüseynova, Milli Məclisin Ailə, qadın və uşaq 

məsələləri komitəsinin sədri. 

Hörmətli həmkarlar, media nümayəndələri. Sahibə xa-

nım, ilk öncə mən Sizə öz dərin minnətdarlığımı bildirmək 

istəyirəm ki, Siz gözəl bir ənənəyə imkan yaratmısınız, biz 

Milli Məclisdə belə dinləmələri keçirə bilirik. Bu Sizin 

çox böyük dəstəyinizin nəticəsidir və əslində, bunun çox 

böyük əhəmiyyəti var. Ona görə ki, bizim komitə hörmətli 

Tahir Mirkişilinin komitəsi ilə birgə qadın sahibkarlara 

dəstək olaraq çox vacib bir mövzu, qanunvericilikdə lazım 

olan dəyişikliklə bağlı onlara bir çox mesajlar göndərildi. 

Xüsusi ilə biz onların da istəklərini dinlədik. Əlbəttə, söh-

bət ondan gedir ki, qanunvericilikdə sahibkarlıq deyəndə 

biz burada qadın-kişi bölmürük, ayrı-seçkilik etmirik. 

Amma yenə də orada bir çox məsələlər səsləndi və onun 
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nəticəsi idi ki, – biz belə başa düşdük, – Milli Məclis bu-

rada icraçı orqanlar ilə bizim sahibkar qadınların arasında 

bir körpü kimi oldu. Orada xeyli təkliflər səsləndi,  mən 

belə düşündüm ki, yəqin həmkarlarım da bunu dəstək-

ləyər, bu onlar üçün çox vacib bir mesaj idi.  

Bax, belə dinləmələrin keçirilməsində, əlbəttə ki, ən 

birincisi Sizin dəstəyinizdir. Mən belə düşünürəm ki, elə 

səhəri günü Elm və Təhsil Nazirliyi ilə bir yerdə, – yəqin 

hörmətli Bəxtiyar müəllim özü danışacaq, – dinləmə də 

çox vacib idi. Orada bir çox komitələr iştirak etdi. Deməli, 

qanunvericilikdə olan hansı isə bir məsələ, bir dəyişiklik 

barədə, baxın, nə qədər insanın, nə qədər komitənin 

fikirlərini eşidə bildilər, nə qədər təkliflər oldu və onların 

da bir çox gözəl nəticələri oldu. Mən belə düşünürəm ki, 

bu istiqamətdə dinləmələri, əlbəttə, davam etdirmək la-

zımdır və bizim həmişə Sizin dəstəyinizə ehtiyacımız var. 

Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Hicran xanım. Bu mənim 

şəxsi təşəbbüsüm deyil. Bu bizim işimizin bir üslubudur, 

ona görə də biz bunu edirik. Tahir müəllim, Sizin sözünüz 

varmı? Çünki Siz də orada idiniz. Buyurun.  

T.Mirkişili, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin sədri. 

Çox sağ olun, xanım sədr. Xanım sədr, Hicran xanım 

qeyd etdi, həqiqətən də, çox faydalı və çox maraqlı bir 

tədbir idi. Bizim qanunvericilik, əslində, sahibkarlıqda qa-

dın və kişiyə fərq qoymur. Çünki Azərbaycanda gender 

bərabərliyi qanun səviyyəsində təmin olunan bir situasi-

yadır. Amma bununla yanaşı, ölkədə gənclərin və qadın-

ların sahibkarlıqla məşğul olması baxımından dövlət siya-

səti yürüdülür. Bu cəhətdən baxsaq, düşünürəm ki, görüş, 

– Hicran xanımın da qeyd etdiyi kimi, – həm qanun-
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vericilikdə sahibkarlar üçün yeniliklərin onlara izah olun-

ması, həm onların təkliflərinin dinlənməsi, həm də sosial 

sahibkarlıq, korporativ sosial məsuliyyət, qadınların iqti-

sadi vəziyyətinin daha da yaxşılaşması baxımından faydalı 

oldu. Onlara motivasiya vermək, bizim komitənin qadın 

sahibkarlarla əlaqəsinin daha da gücləndirilməsi, mən 

etiraf edirəm ki, bu tədbirdən sonra biz bu əlaqəni daha da 

gücləndirmək istəyirik. Amma eyni zamanda, qeyd olun-

duğu kimi, onların bir çox təklifləri var idi, – onlar, əslin-

də, qanunvericiliyə deyil, daha çox icra qurumlarına aid 

idi, – biz o təklifləri yönəldərək, həm də düşünürəm, iclas-

larda bir yerdə çalışacağıq ki, təkliflərin icra olunmasına 

da nail olaq.  

Hicran xanım qeyd etdi, bu tədbirlərin keçirilməsinə 

görə Sizə bir daha təşəkkür edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, dünən bizdə çox mühüm bir 

dinləmə keçirildi və təşəbbüskarı hörmətli Bəxtiyar müəl-

limin rəhbərlik etdiyi komitə, Elm və təhsil komitəsi idi. 

Mən indi Bəxtiyar müəllim, Sizdən xahiş edirəm, bizə bir 

məlumat verin. Buyurun.  

B.Əliyev, Milli Məclisin Elm və təhsil komitəsinin 

sədri. 

Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputat həmkarlar. Dü-

nən Milli Məclisdə dövlət ümumi təhsil müəssisələrində 

işləyən təhsilverənlərin sertifikatlaşdırılması mövzusunda 

çox gözəl bir dinləmə keçirildi. Bu təşəbbüs Milli Məcli-

sin rəhbərliyi tərəfindən dəstəkləndi və hörmətli xanım 

sədr, Sizin tapşırığınıza uyğun olaraq, Milli Məclisin, de-

mək olar ki, bütün komitələrinin üzvləri bu dinləmələrdə 

iştirak edirdi. 7 komitənin sədri, təhsil naziri, təhsil naziri-

nin müavini, müvafiq şöbələrin rəhbərləri, müstəqil təhsil 
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ekspertləri geniş tərkibdə bu dinləmələrdə iştirak edirdi. 

Bu, çox vacib bir məsələ idi.  

Bilirsiniz ki, müəllim məsələsi həmişə dövlətin diqqət 

mərkəzindədir və bu yaxınlarda da cənab Prezidentin 

növbəti bir fərmanı ilə həm diaqnostik qiymətləndirmə-

dən, həm də sertifikatlaşdırmadan keçən müəllimlərin ma-

aşlarına müəyyən əlavələr nəzərdə tutulubdur. Bu da 

müəllimlərin sosial müdafiəsinin daha da gücləndirilmə-

sinə xidmət edir.  

Sertifikatlaşdırmada məqsəd ondan ibarətdir ki, təhsil-

verənlərin keyfiyyətinin artırılması ilə təhsilin keyfiy-

yətinin artırılmasna nail olmaq. Elm və təhsil naziri cənab 

Emin Əmrullayev çox geniş bir təqdimat etdi və ilkin 

mərhələdə sertifikatlaşdırmaya ibtidai sinif müəllimlərinin 

cəlb edildiyini və nəticələri barədə geniş məlumat verdi. 

Deputat həmkarlarımız bu məsələ ilə bağlı öz fikirlərini 

bildirdilər, ictimaiyyəti narahat edən suallar verildi, bu 

suallara aydınlıq gətirildi və orada belə bir yekdil fikir 

vurğulandı ki, bu, olduqca vacib bir məsələdir. Müəllimlər 

tərəfindən də, ictimaiyyət tərəfindən də bu, yüksək qiy-

mətləndirilir. 

Burada məqsəd nədən ibarətdir? Müəllimlərə hər cür 

yardım, köməklik göstərmək, onlara treninqlərin keçiril-

məsi vasitəsi ilə və digər tədbirlərdən istifadə etməklə 

onların bilik, bacarıq və səriştələrinin artırılması. Kim ki 

birinci mərhələdən keçmir, bir il vaxt verilir, onların ma-

aşı, iş yeri saxlanılır və bu müddət ərzində pulsuz olaraq 

ixtisasartırma kurslarına cəlb edilirlər, onlara hər bir me-

todik yardım göstərilir.  

Beləliklə, son məqsəd nədən ibarətdir? Məqsəd təhsili-

mizin keyfiyyətini, savadlı müəllimlərin sayını artırmaq 

və gənclərimizə yüksək keyfiyyətli təhsil verməklə yanaşı, 
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həm də müəllimlərimizin sosial rifah vəziyyətini daha da 

yaxşılaşdırmaqdır. Hesab edirəm ki, bu, cəmiyyət tərəfin-

dən yüksək qiymətləndirilir, təhsil ekspertləri də bunu 

yüksək qiymətləndirdilər. Sizə də bir daha öz dərin min-

nətdarlığımızı bildiririk.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Bəxtiyar müəllim. Mən 

düşünürəm ki, dünənki, elə srağagünkü dinləmələrdə də 

həm burada çıxışlarda çox vaxt səslənən suallara, həm də 

bizim seçicilərimizin bizə ünvanladıqları  məktublarda 

olan suallara cavab tapıldı. Bəxtiyar müəllim, Sizə də, 

Hicran xanım, Sizə də, Tahir müəllim, Sizə də öz min-

nətdarlığımı bildirirəm.  

Hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin məsələlərinə ke-

çirik. Bildiyiniz kimi, bu gün bizim gündəliyimizdə 25 

məsələ var. 1-ci məsələ “Demokratiya və İqtisadi İnkişaf 

naminə Təşkilat – GUAM iştirakçısı olan dövlətlərin kon-

sulluq məsələlərində qarşılıqlı yardım göstərilməsi haq-

qında” Konvensiyanın təsdiq edilməsi barədə qanun layi-

həsidir. Onu da deyim ki, “Normativ hüquqi aktlar haq-

qında” Konstitusiya Qanununun tələbinə əsasən qanun 

layihəsi beynəlxalq sənədlə bağlı olduğuna görə bir 

oxunuşda baxılıb qəbul ediləcək. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən Beynəlxalq münasibətlər və parlament-

lərarası əlaqələr komitəsi sədrinin müavini hörmətli 

Sevinc xanım Fətəliyevaya söz verirəm. Səməd müəllim 

yoxdur, hələ də ezamiyyətdədir? Sevinc xanım, buyurun.   

S.Fətəliyeva, Milli Məclisin Beynəlxalq münasibətlər 

və parlamentlərarası əlaqələr komitəsi sədrinin müavini. 

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət və-

killəri. Bildiyiniz kimi, 2006-cı il mayın 23-də Kiyevdə 

keçirilmiş zirvə görüşündə iştirakçı dövlətlərin dövlət baş-

çılarının GUAM Nizamnaməsini imzalamaları ilə GUAM 
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təşkilat statusuna sahib olmuşdur.  

Təsisçi üzv dövlət olaraq Azərbaycan Respublikası 

GUAM çərçivəsində fəal əməkdaşlıq edir və təşkilatın 

daha layihə yönümlü quruma çevrilməsinin təşəbbüslərini  

dəstəkləyir. Bu təşkilat çərçivəsində Azərbaycan iştirakçı 

dövlətlərlə səmərəli qarşılıqlı əməkdaşlıq edərək bir-birinə 

yardım göstərə bilir.  

“Demokratiya və İqtisadi İnkişaf naminə Təşkilat – 

GUAM iştirakçısı olan dövlətlərin konsulluq məsələlə-

rində qarşılıqlı yardım göstərilməsi haqqında” Konvensiya 

2022-ci il sentyabrın 20-də Nyu-York şəhərində imzalan-

mışdır. Konvensiya 13 maddədən və 2 əlavədən ibarətdir. 

Konvensiyanın məqsədi iştirakçı dövlətlər arasında 

konsulluq sahəsində əməkdaşlığı gücləndirmək və öz və-

təndaşlarının maraqları naminə üçüncü ölkələrin ərazi-

sində onların qanuni hüquq və maraqlarının müdafiəsi 

sisteminin  optimallaşdırılmasıdır.  

Konvensiyanın müddəalarına əsasən əməkdaşlıq va-

sitəsi ilə tərəflər müxtəlif hallarda üçüncü dövlətlərin əra-

zisində və onların razılığı ilə tərəflərdən birinin bu dövlət-

lərdə diplomatik nümayəndəlik və konsulluq müəssisə-

lərinin olmadığı halda, tərəflərin vətəndaşlarının hüquq və 

maraqlarının müdafiəsi üzrə bir-birinə qarşılıqlı yardım 

göstərmələri nəzərdə tutulub. Bu yardım diplomatik 

nümayəndəlik və konsulluq müəssisələrinin səlahiyyəti 

çərçivəsində ən yaxın diplomatik nümayəndəliyin məlu-

matlandırılması vasitəsi ilə həyata keçiriləcək.  

Buraya aşağıda qeyd olunan məsələlər aiddir: üzv 

dövlətlərin vətəndaşları ilə baş vermiş bədbəxt hadisələr, 

ölüm, fövqəladə hal və ya təbii fəlakət nəticəsində zərər 

çəkmiş və xəsarət almış vətəndaşlara yardım göstərilməsi 

və onlar haqqında məlumatların ötürülməsi; yerləşdiyi 
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dövlətdə saxlanılmış və ya həbs edilmiş vətəndaşlar 

barədə məlumatların əldə edilməsi və onların vətəndaşları 

olduqları dövlətin məlumatlandırılması, vətəndaşların so-

sial-hüquqi vərəsəlik, əmlak və digər məsələlər üzrə 

qanuni maraqlarının təmin edilməsi üçün lazımi sənədlərin 

sorğu edilməsi və göndərilməsi; məhkəmələrdə və digər 

dövlət hakimiyyət orqanlarında hüquqi yardımın göstəril-

məsi üçün lazımi tədbirlərin görülməsi və digər məsələlər. 

Hamısını sadalamaq istəmirəm.  

Komitəmiz təqdim olunan qanun layihəsini dəstəkləyir. 

Mən hörmətli millət vəkillərindən bu qanun layihəsini 

dəstəkləmələrini xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

 Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sevinc xanım. Mən ba-

xıram, 2 nəfər çıxış etmək istəyən var. Hikmət Məm-

mədov. Hikmət müəllim, buyurun.  

H.Məmmədov. Hörmətli xanım sədr, ətraflı təqdimata 

görə Sevinc xanıma təşəkkürümü bildirirəm.  

Doğrudan da, hazırda milli maraqların təmin olunma-

sında multiregional siyasətin  yeni diplomatiya metodu 

kimi çox  effektiv və səmərəli nəticələri olur. Azərbayca-

nın xarici siyasətinin əsas komponentlərindən biri də 

multiregional komponent tətbiq etməklə Azərbaycanın 

diplomatik uğurlarını daha da  artırmaqdan ibarətdir. Bu 

mənada mən düşünürəm ki, mürəkkəb beynəlxalq şərtlər 

içərisində maraqların təmin olunması üçün belə bir 

regional koordinasiya edilmiş fəaliyyətə ehtiyac var. Mən 

bu qanun layihəsinə səs verəcəyəm. 

Əlbəttə ki, yalnız demokratik baxımdan inkişaf etmiş 

cəmiyyətlərdə qeyri-hökumət təşkilatları, vətəndaş cəmiy-

yəti institutları ictimai maraqları qoruyacaq qədər yetkin-

ləşə bilir. Bu mənada Azərbaycanın vətəndaş cəmiyyəti 

institutlarının son günlərdə Qarabağda həyata keçirdiyi 
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aksiya təqdir olunmalıdır.  

Mən qısaca 2 məsələ ilə bağlı mövqeyimi bildirmək 

istəyirəm. Əlbəttə, onların fəaliyyəti təqdir olunmalıdır, 

ancaq təklif edirəm ki, “Azəriqaz”, “Azərenerji” şirkət-

lərimiz Qarabağın ərazisindən keçərək Xankəndinə gələn 

və istismar müddəti başa çatmış qaz və enerji xətlərinin 

monitorinqini aparsınlar. Bu da çox vacibdir. Mən 

düşünürəm ki, vətəndaş cəmiyyəti institutlarımızın nüma-

yəndələrinin tələblərindən biri də bu olmalıdır. Çünki 

ermənilərin Azərbaycan təbiətinə vurduğu ziyan nəticəsin-

də Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonumuzda 

formalaşan su ehtiyatlarımız  17 faiz azalıbdır. Köhnəlmiş 

qaz kəmərləri yanğına səbəb ola bilər. Azərbaycanın cəmi 

14 faiz ərazisi   meşə örtüyü altındadır. Əgər belə bir 

yanğın baş verərsə, bu bizim həm mümkün su ehtiyatları-

mızın formalaşmasına ziyan vura, həm də ekoloji fəlakətə 

çevrilə bilər. Eyni zamanda, istismar müddəti başa çatmış 

elektrik naqillərinin qırılıb düşməsi və yanğına səbəb 

olması da Azərbaycan təbiəti üçün böyük faciələrə gətirib 

çıxara bilər. Ona görə, düşünürəm ki, hər 2 təşkilat vaxt 

itirmədən monitorinq aparmalıdırlar və texniki vəziyyəti 

yoxlamaqla həm də bizim qeyri-hökumət təşkilatlarının 

təqdir olunan fəaliyyətinə dəstək vermiş olarlar. Diqqə-

tinizə görə sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Bəxtiyar Əliyev. Bəxtiyar 

müəllim, mən ümid edirəm ki, mövzu ilə, Sevinc xanımın 

dediyi mövzu ilə bağlı danışacaqsınız.  Buyurun.  

B.Əliyev. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli deputat həmkarlar. Əlbəttə, Demokratiya və İqtisadi 

İnkişaf naminə Təşkilat çərçivəsində  Azərbaycanın gör-

düyü işlərin miqyası çox genişdir. Azərbaycan bu gün böl-

gənin ən aparıcı dövlətidir və Cənubi Qafqazın iqtisadiy-
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yatının 75 faizindən çoxu Azərbaycanın payına düşür. 

Beləliklə, demək olar ki, nəinki Cənubi Qafqaz, ümumiy-

yətlə, Qafqaz regionunun inkişafında Azərbaycan aparıcı 

bir dövlətdir.  

Təsadüfi deyil ki, burada  demokratiya və iqtisadi inki-

şaf bir yerdə vurğulanır. Azərbaycan demokratik cəmiy-

yətdir, Azərbaycan hüquqi dövlətdir. Azərbaycanda bütün 

demokratik təsisatlar, vətəndaş cəmiyyəti tam fəaliyyət 

göstərir, söz azadlığı təmin olunubdur. Bu baxımdan da 

Azərbaycan vətəndaşlarının da öz fikirlərini ifadə etmək 

hüquqları var və eyni zamanda, Azərbaycanın öz ərazilə-

rində iqtisadi inkişafını təmin etmək, ardıcıl addımlar 

atmaq üçün hər cür hüquqi əsasları var. Bu baxımdan da, 

hesab edirəm ki, bu çərçivədə əməkdaşlığın genişlən-

dirilməsi və işğaldan azad edilmiş ərazilərimizin yenidən 

bərpa olunması, qurulması, Azərbaycan iqtisadiyyatına 

reinteqrasiya edilməsi olduqca vacib məsələlərdir. Bu ba-

xımdan da hazırda Rusiya sülhməramlılarının müvəqqəti 

yerləşdiyi ərazilərin də Azərbaycan iqtisadiyyatına yeni-

dən reinteqrasiya edilməsi və oranın inkişaf etdirilməsi, 

bütövlükdə, ölkənin iqtisadi inkişafının bir hissəsidir və 

bu dövlətin qarşısında duran əsas vəzifələrdən biridir. Bu 

baxımdan da, hesab edirəm ki, Azərbaycan dövlətinin 

müvafiq qurumlarının işğaldan azad edilmiş ərazilərimiz-

də, o cümlədən də Qarabağın hər bir nöqtəsində müəyyən 

monitorinqlər həyata keçirməsi iqtisadi inkişafı təmin 

etmək baxımından olduqca zəruri bir məsələdir.  

Eyni zamanda, bu qanun çərçivəsində də qeyri-qanuni  

iqtisadi fəaliyyətin qarşısının alınması baxımından da 

olduqca vacibdir. Hesab edirəm, elə bu istiqamətdə də 

GUAM ölkələri də məlumatlandırılmalıdır və bu məsə-

lələr BMT qarşısında qaldırılmalıdır ki, qeyri-qanuni 
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fəaliyyətlərə, qanunsuz sahibkarlıq fəaliyyətinə birdəfəlik 

son qoyulsun. Xüsusi ilə də dövlətlərin ərazisində 3-cü 

dövlətlərin qeyri-qanuni yolla fəaliyyət göstərməsi, ümu-

miyyətlə, qətiyyən yolverilməz bir məsələdir. Bununla 

bağlı Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyinin kifayət qədər 

aydın açıqlaması oldu, bəyanatı yayıldı. Hesab edirəm ki, 

bu istiqamətdə də qətiyyətli addımlar atılmalıdır. Azər-

baycanın dövlət qurumları Azərbaycanın ərazisinin hər bir 

nöqtəsində qanunvericiliyə uyğun olaraq, öz vəzifə sə-

lahiyyətlərini icra etməlidirlər. Buna da heç kim maneçilik 

törədə bilməz. Əgər belə maneələr varsa, hüquq norma-

larına, qanunvericiliyə uyğun olaraq, bunların qarşısı qəti 

şəkildə alınmalıdır. Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Qanun layihəsini səsə qoyuram. Hörmətli həmkarlar, 

buyurun, münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 11.49 dəq.) 

Lehinə                            97 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            98 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, qeyd edim ki, gündəliyin növbəti 3 

məsələsi üçüncü oxunuşda olan qanun layihələridir. Biz 

indi gündəliyin 2-ci məsələsinə keçirik. Bu məsələ Siyasi 

partiyalar haqqında qanun layihəsidir. Məsələyə dair mə-

lumat vermək üçün mən Milli Məclis sədrinin müavini, 

İctimai birliklər və dini qurumlar komitəsinin sədri hör-
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mətli Fəzail İbrahimliyə söz verirəm. Fəzail müəllim, bu-

yurun.   

F.İbrahimli, Milli Məclis sədrinin müavini, İctimai bir-

liklər və dini qurumlar komitəsinin sədri.   

Hörmətli sədr, hörmətli həmkarlar və mətbuat nüma-

yəndələri.  Üçüncü oxunuşa təqdim edilmiş qanun layihə-

sinin bəzi səciyyəvi cəhətlərini sizi yormadan sizinlə 

bölüşmək istərdim. Nədən ibarətdir bu cəhətlər?  

Məlumdur ki, qanun layihəsi üçün ən vacib şərtlərdən 

biri onun nə dərəcədə zəruri olduğu  əsaslandırılmalıdır.  

Birinci, qanun layihəsində bu məsələ kifayət qədər 

əsaslandırılıb. Cəmiyyətdə gedən siyasi sistemin təkmil-

ləşdirilməsi belə bir qanun layihəsini ictimai tələbata 

çevirdi və bu gün müzakirəyə təqdim olundu. 

İkinci, qanun layihəsinin məqsəd və məramı nədən 

ibarətdir?  Məqsəd Azərbaycan cəmiyyətində bu gün möv-

cud olan siyasi partiyaların fəaliyyətinin tənzimlənməsi, 

onların cəmiyyətdə yerinin və rolunun müəyyən edilməsi. 

Qanun layihəsi bu məqsədə ciddi  xidmət edir. 

Üçüncü, vacib şərtlərdən biri, qanun layihəsi hansı 

prinsiplər müstəvisində yazılıb, həyata keçirilib? 2 mühüm 

prinsip əsas tutulub. Mən birinci təqdimatda dedim, 

Azərbaycanda mövcud siyasi sistemin bütün xüsusiyyət-

ləri burada nəzərə alınmalı idi. Alınıb. İkincisi isə hüquqi 

müstəvidə Azərbaycan Avropa məkanının tərkib hissəsi 

olduğu üçün Avropa dövlətlərinin bu məsələlərlə bağlı 

təcrübəsi nəzərə alınıb.  

Dördüncü, təbii ki, beynəlxalq təşkilatların bu sahədəki 

rəylərinə ciddi riayət olunub. Venesiya Komissiyasının 

siyasi partiyaların fəaliyyətinin tənzimlənməsi haqqındakı 

tövsiyələri bu qanun layihəsində tamamilə nəzərə alınıb.  

Qanun layihəsinin ən səciyyəvi cəhətlərindən biri de-
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mokratizm prinsipinə əməl olunmasıdır. Fikrimi təsdiqlə-

mək üçün bir faktı nəzərinizə çatdırım. Bəlkə də Milli 

Məclisin tarixində ən çox müzakirə olunan qanun layihəsi-

dir. Təsəvvür edin, 3 komitədə hər oxunuşda, 3 dəfə mü-

zakirə olunub, 2 dinləmə keçirilib. Plenar iclasda üçüncü 

müzakirədir. Yəni qanun layihəsinin hərtərəfli müzakirəsi 

həyata keçirilib. Beləliklə, bütün bunların hamısını 

sistemə alsaq, belə bir fikir söyləyə bilərik ki, bizim digər 

2 komitənin rəyini dinlədikdən sonra qanun layihəsini səsə 

qoymaq olar. Təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Sağ olun, Fəzail müəllim. İndi isə mən 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin rəyini 

bildirmək üçün Milli Məclis sədrinin birinci müavini 

hörmətli Əli Hüseynliyə söz vermək istəyirəm. Əli müəl-

lim, sizin komitənizdə baxılıb, xahiş edirəm, komitənin də 

rəyini bildirin. Keçən dəfə, ikinci oxunuş zamanı bir sıra 

suallar oldu. Mən bilirəm ki, bunların hamısına cavablar 

var. Xahiş edirəm, məlumat verin.   

Ə.Hüseynli, Milli Məclis sədrinin birinci müavini, 

Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitəsinin sədri.   

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. İkinci oxunuş za-

manı 16 nəfər deputat çıxış etmişdi. Bir neçə deputat isə 

təkliflərini yazılı təqdim etmişdi. Eyni zamanda, bir neçə 

suallar olmuşdu.  O sualların bir hissəsi elə həmin iclas za-

manı cavablandırılmışdı, ona görə həmin mövzuya bir 

daha qayıtmaq istəmirəm. 

Onu qeyd etmək istəyirəm ki, çıxış etmiş  və təkliflər 

vermiş deputatlarla işçi qaydasında real görüşlər keçiril-

miş, o cümlədən onlayn müzakirə də olmuşdur. Yəni 

bütün çıxış edənlərin təklifləri tərəfimizdən dəyərləndiril-

mişdir. Onu da xüsusi vurğulamaq istəyirəm ki, qanun 

layihəsi ilə bağlı olan bu təkliflər, həqiqətən də, çox 
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məntiqli, əsaslandırılmış, maraqlı təkliflər idi. Tərəfimiz-

dən müzakirə olunub. Mən təşəkkür etmək istəyirəm ki, 

bizim mövqelərimiz bir sıra hallarda fərqli olsa da, amma 

sonda ümumi razılığa və konsensusa gələ bilmişik.  

Təkliflər əsas etibarı ilə 3 istiqamətdə idi. Onların bir 

hissəsi qanunun Konstitusiyaya uyğunluğu ilə bağlı 

məsələlər idi. Bununla bağlı hüquqşünaslar arasında artıq 

tam fikir birliyi var. Bu mövzuya bir daha qayıtmaq istə-

mirəm. Amma qanunun icrası, yarana biləcək problem-

lərlə bağlı görüş zamanı xüsusi ilə də siyasi partiya rəh-

bərləri bir neçə məsələ qaldırmışdılar. Onlar tərəfimizdən 

bir daha dəyərləndirildi, öyrənildi, o cümlədən müvafiq 

icra hakimiyyəti orqanı ilə də müzakirələr aparıldı və bu 

müzakirə nəticəsində qanun layihəsində dəyişikliklər 

edilmişdir. Onları sizin diqqətinizə çatdırmaq istəyirəm.    

Beləliklə, siyasi partiya orqanlarının anlayışı verilən 

1.1.4-cü və 12–17-ci maddələrdə  “icra orqanı” anlayışı 

“qurultaylararası kollegial idarəetmə orqanı” ifadəsi ilə 

əvəz edilir.  Bu məsələni xüsusi qaldırırdılar və bu məsələ 

bütün mətn üzrə dəyişdirilir.  

İkinci qrup məsələ onunla bağlı idi ki, həm deputatlar, 

eləcə də siyasi partiyaların rəhbərləri reyestrdə siyasi par-

tiyalara ianə verən şəxslər və digər hallarda onların fərdi 

identifikasiya nömrəsinin tələb olunması ilə bağlı narahat-

lıqlarını bildirirdilər. Həmçinin hüquqşünas həmkarlarımız 

bu tələbin Nazirlər Kabinetinin qərarına zidd olduğunu da 

söyləyirdilər. Bu məsələ tərəfimizdən araşdırıldı və mətn 

üzrə 5.3-cü, 20.10-cu və 23.2.7-ci maddələrdən bu tələb 

çıxarılır.  

Digər qrup dəyişikliklər isə daha çox qanunvericilik 

texnikası və digər qanunlarla analogiya məsələsi idi. Am-

ma stenoqram üçün bunları da səsləndirmək istəyirəm. 
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Belə ki, qanunun 4.3.1-ci maddəsi Cinayət Məcəlləsinin 

278-ci maddəsinə uyğunlaşdırıldı və “hakimiyyəti zorla 

ələ keçirmə və ya onu zorla saxlama” kimi verilmiş oldu.  

Qanunun 7.3.2-ci maddəsində digər maddələrlə yaran-

mış ziddiyyəti aradan qaldırmaq məqsədi ilə “alınmış” 

sözü “alınarkən” sözü ilə əvəz edilir.  

Qanun layihəsinin 16.4-cü maddəsində isə dəqiqləş-

dirilmə aparılır və belə verilir: “siyasi partiyada sədr 

vəzifəsi olmadığı halda”. O cümlədən qanunun 18.6-cı 

maddəsində “yerli təşkilatlar” sözləri  “yerli təşkilatın” 

sözləri ilə əvəz edilir və 24.4.2-ci maddəsindən “digər” sö-

zü çıxarılır.  

Hörmətli həmkarlar, müzakirə zamanı həmçinin mətn 

üzrə “qərargahın yerləşdirilməsi” sözlərinin “qərargahla 

təmin olunması” sözləri ilə əvəz olunması təklif edildi və 

26.5-ci maddədə bu təklif də nəzərə alınmışdır.  

Sonda onu demək istəyirəm ki, “Normativ hüquqi 

aktlar haqqında” Konstitusiya Qanununun 85-ci maddəsi-

nin tələbinə uyğun olaraq, qanunlarda qüvvəyə minmənin 

daha gec müddəti nəzərdə tutulmadığından, biz həmçinin 

onların rəsmi dərc edildiyi gündə qüvvəyə minməsi müd-

dəasını rəhbər  götürərək layihədən 30.8-ci maddəni çıxar-

mış oluruq. Layihə üzrə 3.4-cü, 5.3-cü, 8.4-cü, 11.1.2-ci 

və 17.2.6-cı maddələrdə də texniki düzəlişlər edilmişdir.  

Hörmətli xanım sədr, bir daha işçi qrupu adından bütün 

çıxış etmiş deputatlara, o cümlədən bizim Aparatın əmək-

daşlarına həm səmərəli əməkdaşlığa, həm də qarşılıqlı 

anlam şəraitində keçmiş müzakirələrə görə təşəkkürümü 

bildirirəm. Hesab edirəm ki, bu qanun layihəsi bu halda 

tam mükəmməldir və üçüncü oxunuşda səs verməyinizi 

xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim. Mən bilirəm 
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ki, bu günlər ərzində böyük bir iş görülmüşdür. Düşünü-

rəm ki, elə Sizin dediyiniz kimi, yəni bizə heç bir qaranlıq 

məsələ qalmadı. Bütün suallara cavab verildi.   

Bizdə üçüncü komitə İnsan hüquqları komitəsi idi. Bu 

məsələyə sizin də iclaslarınızda baxılmışdı. Hörmətli Za-

hid Oruc, xahiş edirəm, komitənin rəyini bildirin. Buyu-

run, Zahid müəllim.  

Z.Oruc, Milli Məclisin İnsan hüquqları komitəsinin 

sədri. 

Hörmətli sədr, hörmətli Məclis üzvləri. Mən ilk növ-

bədə Əli müəllimin təşəkkürlərinə qoşularaq çox mühüm, 

ətrafında bir sıra hallarda müxtəlif maraqların toqquşduğu 

məsələni dövlətimizin güclü siyasi iradəsini göstərməklə 

güclü siyasi iradə ilə, səbrlə axıra çatdırdığınıza görə Sizə 

təşəkkür edirəm ki, bu işçi qrupunun  belə fəaliyyəti üçün 

şərait yaratmış oldunuz. 

İkincisi, sadəcə, statistika olaraq bildirmək istəyirəm ki, 

8 sentyabrdan bu yana layihə üzərindəki dəyişikliklər 66 

üstəgəl 5, indi isə ikinci və üçüncü oxunuşlar arasında 

redaktə xarakterli, dil, üslub və hüquqi məna kəsb edən  

dəyişikliklər 39 da əlavə olunduğunda 110 edir. Beləliklə, 

layihə beynəlxalq tələblərə tamamilə uyğundur, demok-

ratik müddəaları özündə ehtiva edir. Komitə istəyir ki, onu 

səsə qoyaq. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Zahid müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, bu, üçüncü oxunuşdur. Əslində, 

üçüncü oxunuşun qaydalarına görə çıxışlara yer yoxdur. 

Ancaq mən görürəm ki, yazılanlar var və ona görə də söz 

verəcəyəm. Sabir Rüstəmxanlı. Sabir müəllim, buyurun.  

S.Rüstəmxanlı. Təşəkkür edirəm, hörmətli sədr. Mən 

müxalifət düşərgəsini təmsil edən bir siyasi partiyanın 

başçısı kimi bu qanunun müzakirəsində əvvəldən axıra 
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kimi iştirak etmişəm. Həm siyasi partiyalarla görüşdə, 

həm də mətbuatın, ictimaiyyətin nümayəndələrinin birgə 

müzakirəsində  fikirlərimizi demişik. İkinci oxunuşda da 

geniş çıxış etmişəm,  sözümü demişəm. Bundan əlavə, 

həm Fəzail müəllimlə, həm də Əli bəylə görüşümüz olub, 

buradakı təkliflərimizlə bağlı ayrıca, konkret müzakirələr 

olub. Mənə elə gəlir ki, bu gün təqdim olunan və bizim 

təsdiq edəcəyimiz qanun Azərbaycan cəmiyyətinin siyasi 

fəaliyyətlə məşğul olan dairələrinin istəklərinə, tələblərinə 

tam uyğundur, həm beynəlxalq tələblər və demokratiya 

tələbləri, həm də cəmiyyətimizin maraqları baxımından.  

Bugünkü müzakirələrdə artıq bizim xüsusi bir qeydimiz 

yoxdur. Ancaq bircə şeyi deyə bilərəm ki, bu qanun 

Azərbaycanın yeni, indiki şəraitinə uyğun olaraq, siyasi 

mühitimizin daha da inkişafına, təkmilləşdirilməsinə, 

siyasi partiyaların fəaliyyətinə yardım edəcək. Burada 

mən heç bir məhdudlaşma meyli görməmişəm və keçən 

çıxışımda da dedim. 

Fürsətdən istifadə edib, bir neçə kəlmə ilə deyim ki, 

“Siyasi partiyalar haqqında” Qanunun müzakirəsi ilə baş-

lanan bir təcrübə dünən də davam etdirildi. Dünən təhsildə 

müəllimlərin sertifikatlaşması ilə bağlı Elm və Təhsil 

Nazirliyi ilə geniş bir müzakirə keçirildi. Mən orada da 

dedim, bir sıra məsələlər var, onlar barədə nə büdcənin 

müzakirəsində, deyək ki, nə də hökumətin müzakirəsində 

deməyə vaxt çatmır. Vətəndaşlardan gələn məktublar, bi-

zim hamımızı narahat edən məsələlər, Siz də dediniz, bu 

müzakirələr, əslində, bir çox məsələlərə aydınlıq gətirir, 

yəni Məclisin mövqeyini gücləndirir. Ona görə, hesab 

edirəm ki, həm Siyasi partiyalar haqqında qanunun mü-

zakirəsində, həm də son vaxtlar keçirilən, – bu gün   bura-

da ikisi haqqında danışıq getdi, – ayrıca nazirliklərlə, mü-
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təxəssislərlə bir yerdə aparılan müzakirələrin son dərəcə 

böyük əhəmiyyəti var və bu təcrübə davam etdirilməlidir. 

Bilirəm, Siz özünüz təvazökarlıq etsəniz də, bu Sizin 

təşəbbüsünüzlə başlanan bir işdir. Güman edirəm ki, 

cəmiyyətimizi narahat edən bir sıra başqa problemlərlə 

bağlı da Məclisdə bu cür müzakirələr davam etdiriləcək. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sabir müəllim. Siyavuş 

Novruzov.  Siyavuş müəllim, buyurun.  

S.Novruzov. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli deputatlar. Siyasi partiyalar haqqında qanun digər 

qanunlardan fərqli olduğuna görə məhz üçüncü oxunuşda, 

yekununda bu fikirləri söyləmək olar. Yəni əvvəlki oxunuş-

larda ola bilərdi ki, dəyişikliklər, əlavə təkliflər olsun.  

Hörmətli Sahibə xanım, qeyd etmək istərdim ki, Azər-

baycan Respublikasının VI çağırış parlamentinin elə ilk 

iclasında cənab Prezidentin tarixi çıxışından sonra və qar-

şımıza qoyduğu vəzifələrlə bağlı hər bir kəsin, parla-

mentin həyatında çox böyük yeniliklər baş verdi və yeni-

yeni hadisələrdə iştirak etdik. Bu parlamentin taleyinə, 

belə deyək, 44 günlük Vətən müharibəsi dövründə iştirak 

yazıldı, torpaqlarımızın 30 ildən artıq işğaldan azad 

olunması proseslərində iştirak yazıldı. Azərbaycanın haqq 

işinin dünyada müdafiəsi işləri davam olundu və bir çox 

bu cür tarixi hadisələrin, o cümlədən də Siyasi partiyalar 

haqqında qanunun biz şahidiyik. 

Bilirsiniz ki, Azərbaycanda “Siyasi partiyalar haqqın-

da” Qanun 1992-ci ildə qəbul olunmuşdu. 30 ilə yaxın idi 

ki, hər dəfə parlamentdə sessiya başlayanda ilk məsələ 

qaldırılırdı ki, Siyasi partiyalar haqqında yeni qanun nə 

vaxt qəbul olunacaq. Məhz müxtəlif dövrlərdə “Siyasi par-

tiyalar haqqında” Qanunda əlavələr, dəyişikliklər olmasına 
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baxmayaraq, fundamental, yekdil qanun məhz VI çağırış 

Milli Məclisin taleyinə, adına yazıldı.  

Bu qanunun qəbul olunması həm vətəndaşların birləş-

mək, seçmək, seçilmək hüquqlarını özündə birbaşa ehtiva 

etdi, həm də siyasi partiyaların dövlət və cəmiyyət ara-

sında oynayacağı rolu artıq hüquqi cəhətdən tənzimlədi və 

Azərbaycanda siyasi sistemin formalaşmasına gələcək 

töhfələrini verməkdə davam edəcəkdir. Çünki qanun elə 

bir şeydir ki, hər bir siyasi partiya bundan sonra öz isti-

qamətlərini, öz fəaliyyətini, öz həyatını qanunun tələblə-

rinə uyğun şəkildə müəyyənləşdirəcəkdir.  

Bilirsiniz ki, siyasi partiyalarla bağlı seçmək və seçil-

mək hüququna malik 6 milyona yaxın insan məhz bu 

qanunun müxtəlif tələblərinə uyğun olaraq, bu və ya digər 

şəkildə bu proseslərin iştirakçısıdır. O baxımdan da mən 

hesab edirəm ki, qanun çox yekdil qanundur. Təbii, heç 

bir qanun quran ayəsi deyil, o, praktikada özünü göstə-

rəcək ki, çatışmayan cəhətləri nədir, bunda əlavə və 

dəyişikliklər edəcəyik.  

Mən hesab edirəm, yəqin ki, bundan sonra bizim bir 

neçə iclasımız da olacaq, ilin yekunudur. Hesab edirəm ki, 

2022-ci ildə xalq, vətən, dövlətimiz, insanlarımız, iqti-

sadiyyatımız üçün qanunlar qəbul etmişik. Amma ilin qa-

nunu məhz Siyasi partiyalar haqqında qanun olacaq. Tə-

şəkkür edirəm. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Siyavuş müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, indi isə mən qanun layihəsini səsə 

qoyuram. Xahiş edirəm, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.07 dəq.) 

Lehinə                          102 

Əleyhinə                              1 
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Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          103 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Mən də 3 komitənin həm sədrlərinə, həm də üzvlərinə 

öz minnətdarlığımı bildirirəm.  

Hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin 3-cü və 4-cü məsə-

lələrinə keçirik. Bu məsələlər möhtərəm cənab Prezidentin 

bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil olub. Lakin bu 

layihələrdə tənzimlənən məsələlər müxtəlif olduğuna görə 

onlar ayrılıqda təqdim ediləcək və müzakirəyə veriləcək. 

Beləliklə, biz indi gündəliyin 3-cü məsələsinə keçirik. Bu 

məsələ İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 

haqqında qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu 

komitəsinin üzvü hörmətli Kamal Cəfərova söz verirəm. 

Kamal müəllim, buyurun.     

K.Cəfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.   

Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Məhz bu qanun 

layihəsi ilə bağlı hər hansı rəy və təklif olmadığından, ol-

duğu kimi səsə qoyulmasını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Kamal müəllim. Çıxış 

etmək istəyən yoxdur. Mən qanun layihəsini səsə 

qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.08 dəq.) 

Lehinə                          102 

Əleyhinə                              0 
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Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          102 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi.  

Biz 4-cü məsələyə keçirik. Bu, “Yol hərəkəti haqqında” 

Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. 

Yenə də məlumat vermək üçün, Kamal müəllim, mən Sizə 

üzümü tuturam. Buyurun, məlumat verin.  

K.Cəfərov. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. Bu 

qanun layihəsi ilə bağlı həmkarlarımın təkliflərini mən 

qanunvericilik təşəbbüsü subyektinə çatdırdım. Təklifləri 

haqlı hesab edirlər. Bildirdilər ki, növbəti qanun layihə-

lərində aidiyyəti qurumların rəyləri alınmaqla bu, nəzərə 

alınacaqdır. Ona görə də bu qanun layihəsində hər hansı 

bir dəyişiklik olmadığından, olduğu kimi səsə qoyulmasını 

xahiş edirəm.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Kamal müəllim. Ancaq 

çıxış etmək istəyən var. Hörmətli Tahir Kərimli. Tahir 

müəllim, buyurun, sözünüz varsa.  

T.Kərimli. Təşəkkür edirəm. Hörmətli xanım sədr, hör-

mətli həmkarlar. Kamal müəllimin məlumatından aydın 

oldu ki, gələcəkdə müəyyən təkliflər nəzərə alınıb yenidən  

işlənəcək. Onu deyim ki, “Azərbaycan Respublikasında 

yol hərəkətinin təhlükəsizliyinə dair 2019–2023-cü illər 

üçün Dövlət Proqramı” qəbul etmişdik. Bu, çox zəruri idi. 

Biz indi qanunu üçüncü oxunuşda qəbul edəcəyik. 

İstəyirəm ki, bu məsələlər nəzərə alınsın. Bilirsiniz ki, 

1968-ci ildə “Yol nişanları və siqnalları haqqında” Vyana 

Konvensiyası qəbul olunmuşdu. 1971-ci ildə isə Avropa 
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sazişi bağlanmışdı. Biz 1990-cı illərdə buna qoşulmuşuq. 

Orada bir sıra müddəalar var idi ki, indi köhnəlib. Biz indi 

mopedlərdən, velosipedlərdən danışdıq. Amma indi hətta 

Avropa sənədi beynəlxalq sənəd kimi köhnəlib. O 

cümlədən biz istinad etdiyimiz yol hərəkəti qaydalarında 

müəyyən müddəalar da köhnəlib ki, yenilənməyə əsas var. 

Məsələn, deyək ki, indi yeni bir vəziyyətdə burada sku-

terlər məsələsi qalxıb, monotəkərlər, elektrik sankalar, 

hətta bir azdan pilotsuz avtomobillər və sair məsələlər 

olacaq. Bu məsələlərin hamısını tənzim etmək lazımdır. 

Amma bu yoxdur. Proqramda əsas nə nəzərdə tutulurdu? 

Yol hərəkəti qaydalarında növbəti dəfə istəyirəm, bu 

məsələlər nəzərə alınsın.  

Misal üçün, bizim yol hərəkətinin təşkili haqqında 

vahid normativ hüquqi aktımız mövcud olmadığına görə 

yol hərəkətinin təşkilinin məqsədləri, məzmunu aydın de-

yil. Yol nişanlarının vahid elektron reyestr xidməti möv-

cud deyil, yoxdur.  

Bundan başqa, deyək, bir mərkəz yaradılmalı idi. Rə-

qəmsal İnkişaf və Nəqliyyat Nazirliyini, Səhiyyə Nazir-

liyini, Daxili İşlər Nazirliyini və digərlərini birləşdirən bir 

mərkəz olmalı idi. Yol hərəkətinin tənzimlənməsi ilə ciddi 

məşğul olunmalı idi. Yəni nəyə görə bu proqram qəbul 

olundu?  Mən ona görə narahatam ki, üstündən 4 il keçib, 

bu proqram niyə yerinə yetirilmir  mənə məlum deyil. Hər 

il Azərbaycanda min nəfər yol-nəqliyyat hadisələrində 

həlak olur, ən azı 2800 nəfər adam yaralanır. Üstəlik, 

insanlar səs-küydən narahat olur, səhhətlərinə təsir edir. 

Titrəmələrdən binalar ziyan çəkir, ekoloji fəlakət və digər 

məsələlər olur. Doğrudur, deyim ki, Nazirlər Kabineti 41 

nömrəli qərarında sonradan dəyişiklik etdi. Bu məsələni 

daha da çətinləşdirdi və yol hərəkəti qaydaları ilə, 
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nişanlarla, avtonəqliyyat vasitələri ilə bağlı bir sıra 

məsələlər indi bir qədər açıq qalıb. Ona görə də mən xahiş 

edirəm ki, yol hərəkətinin təhlükəsizliyi mərkəzinin yara-

dılması xüsusi ilə çox vacibdir. Çünki analogiya aparsaq, 

necə ki, Azərbaycanda narkomaniya indi çox ciddi şəkildə 

böyük bir milli bəlaya çevrilib, yol hərəkəti qaydalarından 

da bizim xalqımızın hədsiz ziyan çəkməsi ortadadır. Adını 

çəkdim, hansı ziyanları vurur. Ona görə də mütləq və 

mütləq belə bir mərkəz yaranmalıdır, bütün işləri koordi-

nasiya etməlidir ki, harada əskiklərimiz var, qanun-

vericilik bazasında nə düzəlməlidir və icra orqanları da 

hansı vəzifələri yerinə yetirməlidir. Təşəkkür edirəm.    

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Ancaq 

etiraf edin ki, Sizin çıxışınız birinci oxunuşun çıxışı idi. 

Təkliflərinizə görə də çox sağ olun. 

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihəsini səsə qo-

yuram. Buyurun, münasibət bildirin.   

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.14 dəq.) 

Lehinə                          101 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          101 

Nəticə: Qəbul edildi 

  

Çox sağ olun, qanun layihəsi üçüncü oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 5-ci məsələsindən baş-

layaraq növbəti 11 məsələ ikinci oxunuşda olan qanun la-

yihələridir.  İndi isə biz gündəliyin 5-ci məsələsinə keçi-

rik. Bu məsələ “Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
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yanında Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə 

Dövlət Agentliyinin 10 illiyi” Azərbaycan Respublikası-

nın yubiley medalının və “ASAN xidmət” ilə səmərəli 

əməkdaşlığa görə” Azərbaycan Respublikasının medalının 

təsis edilməsi ilə əlaqədar “Azərbaycan Respublikasının 

orden və medallarının təsis edilməsi haqqında” Qanunda 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məsələyə 

dair məlumat vermək üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü hörmətli Nurlan Həsənova 

söz verirəm. Nurlan müəllim, buyurun.   

N.Həsənov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü. 

Təşəkkür edirəm. Hörmətli Sahibə xanım, dəyərli 

deputat həmkarlar. Təqdim olunan layihə “ASAN xid-

mət”in yaradılmasının 10 illiyi münasibəti ilədir.  Bu 

münasibətlə  2 yeni medal təsis edilir. “ASAN xidmət”in 

10 illik yubiley medalı və “ASAN xidmət” ilə səmərəli 

əməkdaşlığa görə” medalı təsis edilir. İlk oxunuş zamanı 

bununla bağlı geniş məlumat verilmişdir. İkinci oxunuşda 

da deputat həmkarlarımdan qanun layihəsini dəstəkləmə-

lərini xahiş edirəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nurlan müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, ikinci oxunuşda olduğuna görə qa-

nun layihəsini biz əvvəlcə əsas kimi qəbul etməliyik. Xa-

hiş edirəm, qanun layihəsini əsas kimi qəbul edək. Buyu-

run.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.15 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 
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İştirak edir                          100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Çıxış etmək, sual vermək istəyən yoxdur. Ona görə də 

mən qanun layihəsinin səsverməsinə keçəcəyəm. Bu qa-

nun layihəsində 3 maddə var. Xahiş edirəm, 1-ci maddəyə 

münasibət bildirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsinin 1-ci maddəsi qəbul 

edildi.  

2-ci maddəni mən səsə qoyuram. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              4 

İştirak edir                            98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Qəbul edildi. Xahiş edirəm, 3-cü maddəyə münasibət 

bildirin. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.16 dəq.) 

Lehinə                            97 

Əleyhinə                              0 



 470 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              2 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddə də qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.17 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda   qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 6-cı məsələsi “Gömrük 

tarifi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qa-

nun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün mən 

İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin sədri 

hörmətli Tahir Mirkişiliyə söz verirəm. Tahir müəllim, 

buyurun.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Hörmətli 

həmkarlar, qanun layihəsi 2023-cü il yanvarın 1-dən eti-

barən 2 il müddətinə təhsil müəssisələri tərəfindən idxal 

olunan avadanlıq, qurğu və cihazların gömrük rüsumun-

dan azad olunmasını özündə ehtiva edir. Bir daha dəstək-

ləməyinizi sizdən xahiş edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsini əsas kimi qəbul 
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etməliyik. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.18 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                          100 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Sualı, sözü olan yoxdur. Mən qanun layihəsini mad-

dələr üzrə səsə qoyacağam. Bu qanun layihəsində cəmi 1 

maddə var. Həmin maddəyə, xahiş edirəm, münasibət 

bildirək.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.18 dəq.) 

Lehinə                          101 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          102 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi. İndi isə qanun layihəsini 

mən bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.19 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          100 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, gündəliyin 7-ci və 8-ci məsələləri 

cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil 

olub, mahiyyətcə də bir-birinə bağlıdır. 7-ci məsələ 

“Valyuta tənzimi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə, 8-ci məsələ isə “Banklar haqqında” Qanunda və 

digər 2 qanunda, habelə İnzibati Xətalar Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihələridir. Odur ki, 

Tahir müəllim, mən yenə də Sizdən xahiş edəcəyəm. Siz 2 

qanun layihəsi barədə ümumi bir məlumat verin. Buyurun.    

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli 

həmkarlar, hər iki qanun layihəsi Azərbaycanda valyuta 

əməliyyatlarına nəzarəti artırmaq üçün valyuta vahid 

informasiya sisteminin yaradılması və bu informasiya 

sisteminə məlumatın daxil olması, məlumatdan istifadə 

olunması ilə bağlı qaydaları özündə əks etdirir. Həm də 

eyni zamanda, İnzibati Xətalar Məcəlləsində qaydaların 

pozulmasına görə cərimələr müəyyən edilmişdir. 

Hörmətli xanım sədr, həmkarlarım birinci oxunuş 

zamanı çıxış etmişlər. Edilən çıxışlar qanunun mahiy-

yətinə birbaşa aid olmasa da, bütövlükdə, bu sahədə olan 

müəyyən problemləri aradan qaldırmağa həsr olunmuşdur. 

Amma edilən çıxışlar qanunun mətninə hər hansı bir 

dəyişiklik edilməsinə gətirib çıxarmadığına görə qanun 

layihəsini ikinci oxunuşda da dəstəkləməyinizi sizdən 

xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Tahir müəllim, çox sağ olun. Əli müəl-

lim, sizin komitənizdə də baxılıb. Xahiş edirəm, rəyinizi 

bildirin.  

Ə.Hüseynli. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Bizim 

komitə İnzibati Xətalar Məcəlləsində edilən dəyişikliyin, – 
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uyğunlaşdırma xarakterli dəyişiklikdir, – lehinə səs ver-

mişdir. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, ikinci oxunuşdur deyə, bildiyiniz 

kimi, biz qanun layihələrini əvvəlcə əsas kimi qəbul et-

məliyik. Buyurun, bu qanun layihəsinin də əsas kimi qə-

bul edilməsinə münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, biz 7-ci məsələni əsas kimi səsə qoymuş-

duq. 7-ci məsələ qəbul edildi.  

İndi 8-ci məsələni əsas kimi səsə qoyuram. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.21 dəq.) 

Lehinə                          100 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                          100 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi də əsas kimi qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, mən görürəm, çıxış etmək istə-

yənlər var. Etibar Əliyev. Etibar müəllim, buyurun.  
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E.Əliyev. Hörmətli Sahibə xanım, hörmətli deputat 

həmkarlarım. Burada “Poçt haqqında” Qanunda da də-

yişiklik nəzərdə tutulub. Məncə, kənardan gələn qəzetlər 

və jurnallar ölkəmizə poçt vasitəsi ilə daşınır. Poçt gətirdi, 

bəs sonrası? Azərbaycanın əleyhinə aparılan informasiya 

müharibəsinə qarşı çox amansız olmalıyıq. İran, Rusiya 

televiziyaları və qəzetləri yalan və böhtan üyütməkdə 

davam edirlər. Rusiyada çıxan “Аргументы и факты” 

qəzeti 1 milyon 241 min tirajla çap olunur. Ölkəmizdə bu 

qəzetin 56 səhifəsinin 24 səhifəsi çap olunur. Mən qəzeti 

özümlə gətirmişəm, bu nömrə haqqında danışacağam.  

Qəzetin 23-29 noyabr sayında ölkəmizin və ali rəh-

bərliyin əleyhinə yaramaz bir məqalə çap olunub. Mə-

qalənin müəllifi Georgi Zotov isimli bir nadandır. Bakıda 

olub, qərəzli, yalan və iftiralar dolu məqalə yazıb. Mə-

qalənin başlığı belədir, “те самые помидоры”. Bakının 

küçələrində rus dili necə yoxa çıxır. Yazır ki, son zaman-

lar azərbaycanlılar uşaqlarını daha çox rus məktəblərinə 

qoyur və kifayət qədər bloqerlər onlayn gündəliklərini rus 

dilində yazırlar. Sonra bu yaramaz məqalənin böyük 

hissəsini azərbaycanlıların guya sovetlər dövrü üçün 

darıxmalarına həsr edir. Yazır: “Rus dili ilə bağlı Bakıda 

vəziyyət çox pisləşib. Küçə alverçilərindən smartfon üçün 

sim kart almaq istəyirəm. Cavan oğlan rus və ingilis 

dillərini bilmir. “Baxın, hansı vəziyyətə gəlib çatmışıq 

deyə” bir nəfər ağsaqqal mənə yaxınlaşır, kömək edir və 

deyir ki, “bizdə təhsilin vəziyyəti budur”. Azərbaycanda 

mağazaların qarşısında rus lövhələri yoxdur”. Yazır ki: 

“Arada yaşıl bazarda bir qadının satdığı pomidorların 

üstündə “pamidor” sözünün yazılışına rast gəldim.  

Həmin məqalədə yazır ki, işsizlik ucbatından kəndlərdə 

cavanlar kütləvi şəkildə şəhərə axışıb “Uber”də işə düzəl-
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məyə gəlirlər. Bu onu göstərir ki, heç bir təhsilə ehtiyac 

yoxdur bu ölkədə. Hər gün taksidən pul qazana bilərsən. 

Söhbət etdiyi taksi sürücüsü bunları ona deyib və dərhal 

söhbəti kəsib və neftin qiymətinə baxıb. Yazır: “Yaşayış 

yalnız neftdən gələn puldan asılı olduğu üçün qoca, cavan, 

hamı neftin qiymətini əzbər bilir”. Sonra bu yaramaz guya 

ölkədə hakimiyyətə münasibətlə bağlı insanlarla söhbətlər 

aparıb. Ölkə rəhbərliyinə qarşı özündən yalan və iftira 

dolu rəylər uydurur.  

Zotova demək lazımdır ki, onda Rusiyada mağazaların 

qarşısında lövhələr niyə tatar dilində yazılmır? Düşünürəm 

ki, bu tip jurnalistlərin Azərbaycana gəlişinə qadağa qo-

yulmalı və “Аргументы и факты” qəzetinin Bakıda çıxan 

əlavəsinin dayandırılması üçün xəbərdarlıq edilməlidir. 

Bir də mətbuatla məşğul olan şəxslər ayıq-sayıq olmalıdır-

lar. Təəssüflər olsun ki, biz bunu görmürük. Ən azı etiraz 

əlaməti olaraq qəzetin həmin sayının Azərbaycan variantının 

çapından imtina etməli idilər. Təşəkkür edirəm, sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Azay Quliyev. Azay müəllim, 

buyurun.  

A.Quliyev. Təşəkkür edirəm, hörmətli xanım sədr. Mən 

istərdim, banklarla bağlı bir məsələni diqqətinizə çatdı-

ram. Məsələ burasındadır ki, bilirsiniz, 2015-ci ildən bu 

yana banklarla bağlı çox ciddi islahatlar həyata keçirildi, 

bir çox banklar ləğv olundu. Onlar ləğv edildikdən sonra 

fəaliyyətlərinin tənzimlənməsi və onların müştərilərinin 

hüquqlarının qorunması ilə bağlı səlahiyyətlər Əmanətlə-

rin Sığortalanması Fonduna verildi. Ancaq burada incə bir 

məqam ondan ibarətdir ki, bir çox banklar ləğv edildikdən 

sonra onların verdiyi kreditlər üzərində qərarlar yenidən 

müzakirə olunmalıdır və bu qərarlara yenidən baxıl-

malıdır. Məsələn, deyək ki, vətəndaş 12 min manat kredit 
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alıbdır və qarşılığında 20 min ödəyibdir. Buna baxma-

yaraq, hələ də qeyd etdiyimiz təşkilat, Əmanətlərin Sı-

ğortalanması Fondu həmin vətəndaşdan əlavə vəsaitlərin, 

yəni faizlər üzrə yığılmış vəsaitlərin ödənilməsini tələb 

edir. Əlbəttə, bu tələb, hesab edirəm, qanunidir, burada 

heç bir məsələ, yaxud fikir ayrılığı ola bilməz. Ancaq bu 

məsələyə, mən düşünürəm ki, bir humanizm nöqteyi-

nəzərindən yanaşmaq lazımdır.  

Bilirsiniz ki, cənab Prezident 2009-cu ilin fevralında 

problemli kreditlərlə bağlı çox tarixi bir fərman imzaladı 

və minlərcə, on minlərcə vətəndaşımızın problemli 

kreditlərinin həlli ilə bağlı ciddi qərarlar qəbul edildi. Ona 

görə də mən istərdim ki, bu məsələni biz burada müzakirə 

edək və hörmətli Tahir müəllim də bəlkə bunu aidiyyəti 

qurumlarla müvafiq qaydada müzakirə etsin. Yaxşı olardı 

ki, xüsusən götürülmüş ilkin məbləği ödəyən vətəndaşlarla 

bağlı, – onların bir çoxu işləmir, yaxud ailə üzvləri ara-

sında I, II qrup əlil var, yaxud da müəyyən sosial təminata, 

sosial yardıma ehtiyacları var, – heç olmasa, fərqli bir 

rejim tətbiq olunsun və onların yerdə qalan faizlərinin 

ödənilməsi bağışlanılsın. Yenə də deyirəm, artıq ödəniş 

qabiliyyəti olmayan vətəndaşlardan söhbət gedir. O 

baxımdan da, düşünürəm ki, bu məsələnin monitorinqinə 

də ehtiyac var və yenidən belə bir təklif hazırlanarsa, 

cənab Prezidentə təqdim olunarsa, mən əminəm ki, bu 

məsələyə dövlət başçısı tərəfindən müvafiq yanaşma ola 

bilər və bu məsələlər, hesab edirəm ki, vətəndaşların 

ümumi mənafeyi naminə həll oluna bilər. Xanım sədr, 

istərdim, bu məsələyə də bizim Milli Məclis xüsusi diqqət 

ayırsın. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Rüfət Quliyev. Buyurun, Rüfət 

müəllim.  
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R.Quliyev. Təşəkkür edirəm, xanım sədr. Hörmətli 

millət vəkilləri, hörmətli jurnalistlər. Mən qeyd etmək 

istəyirəm ki, neçə ildir, ən azı 3 ildən çoxdur bizim hör-

mətli deputatlar, o cümlədən mən özüm bu valyuta tən-

zimlənmə yerləri ilə əlaqədar çıxışlar edirik. Şənbə, bazar 

günləri, bayramlarda banklar işləmir. Başa düşürəm, isti-

rahət edirlər. Amma bəs insanlar, o cümlədən Azərbay-

cana gələn turistlər, bax, bu vaxtlarda valyutalarını harada 

dəyişdirsinlər.  

Bu məsələ komitə iclaslarında, plenar iclaslarda, 

mediada dəfələrlə qaldırılmışdır. Xahiş edirəm, bu məsələ 

ilə əlaqədar rəsmi bir qərar versinlər, bir fikir bildirsinlər 

ki, nə vaxt açılacaq. Burada, səhv etmirəmsə, mənim çox 

hörmətli həmkarım Siyavuş müəllim də bu barədə çıxış 

etmişdi, demişdi. 3, 4, 5 min, ola bilər, bəlkə daha çox 

qanuni, lisenziya ilə işləyən valyuta mübadilə yerləri var 

idi. Hamısı bağlandı, ancaq bankların içindədir. İndi bu 

banklara bu səlahiyyət verilibdir. Zəhmət olmasa, yenə də 

bu məsələyə bir də baxılsın, insanlar əziyyət çəkməsin. 

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Rüfət müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, daha çıxış etmək istəyən yoxdur. 

Ona görə də mən qanun layihəsini maddələr üzrə və sonra 

isə bütövlükdə səsə qoyacağam. 7-ci məsələdə 4 maddə 

var, mən onları iki-iki səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, 1-ci 

və 2-ci maddələrə münasibət bildirin. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.29 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 



 478 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr qəbul edildi.  

İndi isə 3-cü və 4-cü maddələri mən səsə qoyuram. Bu-

yurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.30 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  

İndi isə mən 7-ci məsələdə olan qanun layihəsini bütöv-

lükdə səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.30 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, 8-ci məsələnin səsverməsinə ke-

çirik. Bu, Banklar haqqında qanun layihəsidir. Bu qanun 

layihəsində də 4 maddə var, mən bu maddələri də iki-iki 

səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, 1-ci, 2-ci maddələrə mü-
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nasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

Mən indi 3-cü, 4-cü maddələri səsə qoyuram. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə                            95 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bunlar da qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyuram. 

Buyurun, münasibət bildirin. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.31 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            94 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, 9-cu məsələyə keçirik. “Gömrük 

tarifi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün, 

Tahir müəllim, mən yenə də Sizə söz verirəm. Buyurun.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Hörmətli 

həmkarlar, qanun layihəsi işğaldan azad olunmuş əra-

zilərin rezidentləri tərəfindən siyahısı təsdiq olunmuş 

fəaliyyət sahələri, eyni zamanda, mal və nomenklatura 

üzrə texnikanın, texnoloji avadanlığın, xammal və mate-

rialın 2023-cü ilin yanvarın 1-dən etibarən 10 il müddətinə 

gömrük rüsumlarından azad edilməsini özündə ehtiva edir. 

Bu, həm də dövlət başçısı tərəfindən təsdiq edilmiş Böyük 

Qayıdışa dair birinci Dövlət Proqramı üçün böyük bir 

iqtisadi dəstəkdir. Bir daha dəstəkləməyinizi sizdən xahiş 

edirəm. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, ikinci oxunuşdur, qanun layihəsini 

əsas kimi səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.32 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi. 

Çıxış etmək istəyən yoxdur və mən qanun layihəsinin 

səsverməsinə keçirəm. Bu qanun layihəsi bir maddədən 
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ibarətdir. Xahiş edirəm, həmin maddəyə münasibət  bil-

dirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.33 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.33 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələyə keçirik. Bu, 10-cu məsələ, “Qaz təc-

hizatı haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi barədə 

qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək üçün 

mən Təbii ehtiyatlar, energetika və ekologiya komitəsinin 

sədri hörmətli Sadıq Qurbanova söz verirəm. Sadiq müəl-

lim, buyurun.  
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S.Qurbanov, Milli Məclisin Təbii ehtiyatlar, ener-

getika və ekologiya komitəsinin sədri. 

Çox sağ olun, dəyərli Sahibə xanım. Qeyd edək ki, 

“Qaz təchizatı haqqında” Azərbaycan Respublikasının 

Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə hazırlanmış bu 

qanun layihəsi barədə biz keçən dəfə ətraflı məlumat 

verdik. Deyək ki, bu layihə, əsasən, qazpaylayıcı şəbəkəyə 

qoşulma ilə əlaqədar münasibətlərin daha konkret, pred-

metli tənzimlənməsi üzərində qurulub. Eyni zamanda, ti-

kinti obyektlərinin paylayıcı şəbəkəyə qoşulması və əlavə 

qaz həcmi alınması qaydasının, qoşulma xidmətlərinə görə 

ödənişlərinin məbləğinin müəyyən edilməsinə dair meto-

dologiyanın hazırlanması üçün hüquqi əsas yaradır. Xahiş 

edirəm, keçən dəfə olduğu kimi, deputat həmkarlarım 

yenə də dəstəkləsinlər.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sadiq müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, ikinci oxunuşdur, buyurun, qanun 

layihəsinə əsas kimi səs verək. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.35 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi.  

Mən baxıram ki, çıxış etmək istəyənlər var. Xahiş 

edirəm, ikinci oxunuşun qaydalarına uyğun olaraq. Sualı 

olan Müşfiq Məmmədli, buyurun.  
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M.Məmmədli. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri. Bu qanun layihəsinin 1-ci maddəsində “mövcud 

qazpaylayıcı şəbəkə” anlayışı vardır və bu qanun layi-

həsinin tələbinə görə minimal 100 metr məsafədə yerləşən 

şəbəkə nəzərdə tutulmuşdur. Burada belə fikir formalaşır 

ki, 100 metr məsafədə olan mövcud qazpaylayıcı şəbəkə 

bu halda mövcud qazpaylayıcı şəbəkə kimi qəbul olunur. 

Əgər daha uzun, 100 metrdən yuxarı məsafədə yerləşərsə, 

o zaman qanunvericiliyin tələblərini həyata keçirməyin 

mexanizmi necə olacaqdır? Bu barədə aydınlıq gətiril-

məsini istərdim. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Vüqar Bayramov. Vüqar 

müəllim, buyurun.  

V.Bayramov. Çox təşəkkür edirəm, hörmətli xanım 

sədr. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkarlar, mən də 

çox qısa olaraq, ikinci oxunuşun tələblərinə uyğun olaraq, 

bir sıra təkliflərimi təqdim etmək istərdim. Əvvəla, qeyd 

etmək istərdim ki, yeni layihə ilə bütövlükdə, mavi qaz 

təminatında texnoloji baxış ortaya qoyulur, tətbiq olunur. 

O baxımdan, nəzərə alsaq, 2022-ci il sona çatır və 2023-cü 

ilin əvvəlində yenidən limitlərin sıfırlanması həyata keçiri-

ləcək və 2022-ci ildə limitlərin sıfırlanması 10 gün yuban-

dı, daha məqsədəuyğun olardı ki, məhz “Azəriqaz” İsteh-

salat Birliyi tərəfindən limitlərin vaxtında sıfırlanması 

həyata keçirilsin. Çünki bütün hallarda ilin sonuna doğru 

daha yüksək limitlərlə ödəniş edilir və limitlərin sıfırlan-

ması yubandığı halda, bu, mavi qazdan istifadəyə görə 

daha çox ödənişin həyata keçirilməsinə gətirib çıxarır.  

İkinci oxunuşun tələblərinə uyğun olaraq, qeyd etmək 

istərdim ki, əvvəla, təklif edilən layihənin birinci maddə-

sində “Əsas anlayışlar” verilir və təqdim olunan əsas 

anlayışlardan biri məhz, – hörmətli Sadiq müəllim də qeyd 
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etdi, – texnoloji qoşulmadır. Amma nəzərə alsaq ki, texno-

loji qoşulmanın qanun layihəsində izahatı verilsə də, 

əslində, burada hər hansı bir texnoloji yenilikdən söhbət 

getmir. Burada, sadəcə, texniki qoşulmadan söhbət gedir. 

Mən digər ölkələrin qanunvericiliyinə də baxdım. Mavi 

qazın texnoloji qoşulma anlayışı, sadəcə, onlayn xidmət-

lərin təqdim olunmasıdır. Amma təqdim olunan layihədə 

texnoloji qoşulma layihənin hazırlanmasını və fiziki 

olaraq mavi qazın verilməsini özündə ehtiva edir. Ona 

görə düşünürəm ki, maddə 1-də bu anlayışa baxılıb dəyiş-

dirilməsi və əslində, texnoloji deyil, texniki qoşulma kimi 

əvəz olunması məqsədəuyğun olardı. Çünki bütün hallarda 

layihənin hazırlanması və mavi qazın təqdim olunması, 

bu, texniki məsələdir və burada, əslində, anlayışın izahı da 

göstərir ki, hər hansı onlayn və texnoloji xidmətlərdən isti-

fadə edilməsi nəzərdə tutulmur. O baxımdan 1-ci maddə 

ilə bağlı təklifim məhz anlayışa baxılıb dəqiqləşdirilməsi 

ilə bağlıdır.  

Eyni zamanda, digər məqam, – hörmətli Müşfiq müəl-

lim də qeyd etdi, – məhz həmin məsafənin, yəni 100 met-

rin müəyyənləşməsi ilə bağlıdır. Əslində, uzun müddətdir 

ki, 100 metr Azərbaycan qanunvericiliyində öz əksini ta-

pıb. Əgər nəzərə alsaq ki, yaşayış məntəqələrimiz böyü-

yür, inkişaf edir, həmin məsafəyə də baxılıb dəyişdiril-

məsinə ehtiyac var. Çünki nəticə etibarı ilə əgər 100 metr-

dən daha artıq olursa, bu, əlavə xərc deməkdir. O baxım-

dan nəzərə alsaq ki, mövcud yaşayış məntəqələri, bizim 

şəhər və kəndlərimiz həm böyüyür, həm də inkişaf edir, 

ona görə bu maddənin, bu anlayışın da uyğunlaşdırılması 

daha məqsədəuyğun olardı.  

13.12-ci maddədə ərazi planlaşdırılması sənədləri 

olmayan yerlər üçün tariflərin müəyyənləşdirilməsi təklif 
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olunub. Yəni burada söhbət ondan gedir ki, – təklif edilən 

dəyişikliklərdən belə anlaşılır, – sənədsiz evlərdə və ya 

sənədi olmayan ərazilərdə mavi qazın təminatında tariflər 

fərqli olacaq və fərqli tariflərin icra orqanı tərəfindən 

müəyyənləşdirilməsi nəzərdə tutulur. Ona görə, təklif 

edərdim ki, sənədi olmayan ərazilərdə tariflərin, əslində, 

sənədi olan ərazilərdə tariflərdən fərqləndirilməsi nə 

iqtisadi baxımdan, nə fiskal baxımdan, təbii, məqsədə-

uyğun deyil. Çünki bütün hallarda söhbət mavi qazın 

təqdim edilməsindən gedir və bu da texniki məsələdir, 

texniki məsələ olduğuna görə həmin ərazidə sənədin olub-

olmaması xərcə təsir göstərmir. Ona görə düşünürəm ki, 

13.12-ci, eləcə də 12.1-ci maddələrə baxılması və əslində, 

mövcud qanunvericilikdə olan tələblər, qaydalarla tənzim-

lənməsi daha məqsədəuyğun olardı.  

Hörmətli xanım sədr, mən ikinci oxunuşun tələblərinə 

uyğun olaraq, bu təkliflərimi təqdim etmək istədim. Tə-

şəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Vüqar müəllim. Qənirə 

Paşayeva. Qənirə xanım, buyurun. 

Q.Paşayeva. Xanım sədr, hörmətli həmkarlar, dəyərli 

mətbuat və media nümayəndələri. Çox hörmətli həmkarım 

Vüqar müəllim mənim deyəcəyim təkliflərin bəzilərini 

səsləndirdiyi üçün təkrar etmirəm, onları dəstəklədiyimi 

bildirirəm. Bunu vurğulamaq istəyirəm ki, bizim insanla-

rımız üçün burada hansı texniki dəyişikliyi müzakirə 

etməmiz önəmli deyil. Onlar dərdlərinin burada dinlənil-

məsini istəyirlər. Məsələn, Tovuz rayonunda 1016 evdə 

3000-dən çox insan qışın bu soyuq günlərində bu sualın 

cavabını istəyir. Bizim kəndimizdə qaz ola-ola günahımız 

nədir ki, bizə qaz vermirlər? Kəndə qaz çəkilib, bu, nə 

yanaşmadır, sən evini sovet dövründə tikibsənsə, abonent 
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olubsansa, qaz veririk, müstəqillik dövründə ev tikibsənsə, 

biz sənə qaz vermirik. Bir kəndin içərisində, bir küçədə 

qaz var, yandırır, bir küçədə qaz yoxdur, yandırmır. Bu 

insanlar haqlarını istəyirlər. Bu adamlar cənab Prezidentin 

verdiyi sərəncamları da çox gözəl bilirlər. Televiziyadan 

izləyirlər, oxuyurlar, imzalanan sənədləri də bilirlər və bu 

məsələni qaldırırlar. Biz də qaldırırıq. İnsanlar, seçicilə-

rimiz elə bilirlər ki, bəlkə biz bu məsələləri qaldırmırıq? 

Qaldırırıq. Mən bu sahəyə cavabdeh qurumların hamısına 

dəfələrcə müraciət eləmişəm. Amma müraciətlərimin heç 

birinə cavab almamışam. Ona görə bunu buradan səslən-

dirirəm, bu qurumlar zəhmət çəksinlər, çıxıb camaata 

cavab versinlər ki, niyə qışın bu günündə kəndlərində qaz 

ola-ola 1016 ailənin, 3000-dən çox insanın uşağı soyuqdan 

titrəyə-titrəyə məktəbə getməlidir. Niyə, nədir səbəb? Mən 

xahiş edirəm, hörmətli Baş nazirdən də xahiş edirəm, – 

Tovuz rayonunun icra başçısı rəsmən Baş nazirə yazıb 

göndərib, – hər qəbulda bu 14 kənddən vətəndaşlar necə 

böyük narazılıqla gəlirlər. O qəbullara biz gedirik. Onlar, 

bu sahəyə cavabdeh olan qurumlar o qəbullara getmirlər. 

Amma biz gedirik və vətəndaş deyir, siz bizi təmsil 

edirsiniz, niyə bu məsələlərə cavab ala bilmirsiniz?  

Bundan başqa, respublikada qazlaşdırma bitməlidir. 

Tovuz rayonunun 48 yaşayış məntəqəsinə, 2781 evə, ümu-

miyyətlə, qaz verilmir. Niyə bu 48 yaşayış məntəqəsinə 

verilmir, nə vaxt veriləcək? Bu insanlar deyir ki, Qənirə 

xanım, Siz bizim deputatımızsınız, qaz xətti bizim rayon-

dan keçir, dünyaya, Avropaya qaz satırıq. Mənim niyə 

qazım yoxdur? Axı, cənab Prezident tapşırıqlar verib, çox 

sağ olsun, cənab Prezidentə biz çox minnətdarıq. Biz onun  

nə qədər insanları düşündüyünü, tapşırıqlar verdiyini bi-

lirik. Amma xahiş edirik, bunu çatdırın ki, cənab Pre-
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zidentin verdiyi tapşırıqlar, çox təəssüf, bəzi qurumlar tə-

rəfindən icra olunmur. Daha neyləyək? Rayonda bu 

sahədə olan narazılığı deputat yazır, icra başçısı yazır. 

Yazır ki, bir kəndin içində kəndin çox hissəsinin qazı var, 

qonşusunun qazı yoxdur, bu ola bilməz. Mənə məktub 

yazıb, Qənirə xanım, üzbəüz qonşumuzun qazı var, mə-

nimki niyə yoxdur? Niyə dövlət onun qazını gətirib ve-

rəndə pulsuz verir, amma mənə deyir ki, get, özün qoş.  

Bunlar olmaz. Mən Sadiq müəllimə də bir dəfə de-

mişdim ki, bunlar gəlsinlər, açıqlama versinlər. Nə qədər 

məktub yazmaq olar, nə qədər zəng etmək olar, nə qədər 

müraciət etmək olar? Hər dəfə gedəndə sizin məsələ-

lərinizi qaldırırıq. Televiziyalar verir, qoy elə bizim bütün  

seçicilərimiz bizim səsimizi eşitsinlər. O qurumlara 

dəfələrcə müraciət eləmişəm. Biri mənə deyir ki, qaziyə 1 

kilometrə  mən qazmı çəkəcəm? O qazi 1 kilometr uzaqda 

gedib, evi qanunsuz tikib? Xeyr, o torpaq sahəsini dövlət 

rəsmi verib ona. Deyib ki, evi burada tikə bilərsən. Bəs 

onda bilmirdiniz ki, ora qaz da vermək lazımdır? Qazi də 

gəlib deyir ki, mən gedib canımı verəndə, vuruşanda 

olurdu, indi 1 kilometrdən mənə qaz vermək çətindir? 

Mən çox xahiş edirəm, mən şəxsən bu sahə ilə, Tovuzla 

bağlı ölkə rəsmilərini çağırıram, araşdırın bu məsələləri. 

Biz camaata, Tovuzun 14 böyük kəndidir, cavab verə 

bilmirik. Bunun bir çoxu da mənim dairəmdədir. Mən hər 

dəfə gedirəm, eyni adamlar, eyni məsələ, artıq utanıram, 

bilmirəm, onlara nə cavab verim? Ona görə biz çox xahiş 

edirik, qurumlar burada qaldırılan məsələlərə, vətəndaşa ca-

vab vermir. Vətəndaş da deyir, deputat mənə cavab vermədi. 

Axı, deputatın səlahiyyəti yoxdur, biz bunu edə bilmirik. 

Ona görə mən buradan deyirəm, bax, bu xahişimi də qu-

rumlar eşitsin, gedib vətəndaşlara izahat versinlər. Sağ olun. 
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Sədrlik edən. Sağ olun. Sadiq müəllim, sözünüz var? 

Müşfiq müəllim sual vermişdi. Mən düşünürəm, o konkret 

sual idi. Buyurun. 

S.Qurbanov. Çox sağ olun. Bəli, Müşfiq müəllimin 

sualına cavab olaraq, deyim ki, burada layihəyə əsasən, 

bugünkü artıq qəbul edəcəyimiz sənəddə qazpaylayıcı 

şəbəkəyə qoşulma ilə əlaqələrdə münasibətlər artıq yeni 

formatda təqdim olunub. Mövcud redaksiyadan fərqli ola-

raq, yəni verilmiş anlayışda  şəbəkəyə qoşulma xidmətlə-

rinə görə ödəniş artıq sənaye qaz qurğuları ilə məhdud-

laşmır. Bəli, burada, layihədə qoşulmanın növ müxtəlif-

likləri əmələ gəlib. Yəni fiziki və ya texnoloji, bax, orada 

belə yazılıb, fərqləndirilmiş, fiziki 0,3 meqapaskal 

təzyiqlə və eyni zamanda, yerdəyişmə 100 metrə qədər, 

xüsusiyyətləri nəzərə alınmaqla mövcud paylayıcı şəbəkə 

anlayışı əmələ gəlir. Bu sualın içərisində, eyni zamanda, 

Qənirə xanımın da qaldırdığı məsələ var, yəni mənim 

bildiklərim, aldığım informasiyanı mən sizə deyirəm ki, 

bu qədərdir. Bəli, bu ondan yanadır ki, müəyyən məsafədə 

vətəndaş gəlir, iki cür qaz çəkdirmək var. Biri deyir ki, 

dövlət layihəsinə salınmış ərazilərdə qaz çəkilməsini  

“Azəriqaz” İstehsalat Birliyi öz üzərinə götürür və... 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

S.Qurbanov. Bildim, o çəkir. İkinci halda vətəndaş 

həmin məsafələrdən uzaqdadırsa, “ASAN xidmət”ə gedir 

və oradan həmin layihəni... Tutaq ki, bir adamdır, 1 

kilometrlikdə yaşayır, evi qanunsuzdur, yaxud qanunidir, 

amma uzaqdadır. Söhbət qazidən getmir, ümumən vətən-

daşdan gedir. Belə olduqda layihənin dəyərləndirilməsi 

aparılır, ona müvafiq olaraq, belə deyək ki, vəsait tələb 

olunur. Vətəndaşlar da haqlı olaraq məsələ qaldırırlar. 

Eyni sualdır, niyə qaz qonşumuzda var, bizdə yoxdur. Biz 
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niyə “ASAN xidmət”ə getməliyik? 10 il bundan qabaq bu 

kənddə qaz çəkilib, mən isə yeni gəlmişəm. Bu kimi sual-

lar var, təbii ki, bu da qanunvericiliklə bağlı deyil, sadəcə, 

dövlət layihələrinin həyata keçirilməsi ilə bağlıdır. Yəni 

hansı, məsələn, 48 kənd deyirsiniz, o kəndlərdə “Azəri-

qaz” vəsait ayırdığı halda o kilometrə uyğun olaraq, qaz 

layihələrini həyata keçirir. 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

S.Qurbanov. Bilirəm, var. O ərazilərdə də yenidən 

mütləq qoşula bilər. Amma bu halda ki, “ASAN xidmət”ə 

gedib pul ödəsin. Amma həmin vətəndaşlar 100 faiz mən 

Sizə deyirəm ki, o pulu ödəmədən bunu eləmək istəyirlər. 

Bu da mübahisə yaradır, elə deyilmi? 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

S.Qurbanov. Həmin məsələdir. 

Sahibə xanım, bu, birinci məsələ. İkinci məsələ. Vüqar 

müəllimin qaldırdığı birinci məsələ, təbii ki, bizim pred-

metə aid deyildir. O, ümumən “Azəriqaz”a aid idi. Amma 

ikinci məsələ ki, sənədsiz evlərdə qaz tarifləri başqa cür 

olur. Yəni bu, eyni sualdır. Mövcud qazpaylayıcı şəbəkə 

anlayışı, bayaq dedim, orada təzyiq məsələsi də var. Eyni 

təzyiqdən yaxındakı şəbəkədən qazı çəkmək var. Yəni 100 

metr məsafədən, bir də var, artıq o layihələndirmədə o 

kəndin içərisindən keçir. Bəli, çoxdur, Bakı şəhərindən 

kənarda, yəni rayonlarda, kəndlərdə qaz var, amma kəndin 

məktəbində qaz yoxdur. Texniki şərti verilməyib. Texniki 

şərt üçün də həmin məktəb əlavə olaraq vəsait ödəməlidir 

deyə, – bunu da Elm və Təhsil  Nazirliyi boynuna götür-

məlidir, – yəni bu kimi problemlər ortada qalır.  

Sahibə xanım, bununla bağlı da maraqlanmışam, belə 

deyiblər ki, bu qoşulma bir fərmanla, sərəncamla olmalı-

dır. Çünki bu qoşulma üçün qanuna görə vəsait ayrıl-
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malıdır. Yəni bu məsələ ilə bağlı da... Qənirə xanımın da 

sualına cavab verdik.  

Bu qanun layihəsi, əslində, bir çox məsələləri, yəni belə 

problemlərin bir hissəsini əhatə edir. Amma o dövlət layi-

həsi ilə, “ASAN xidmət”ə göndərməklə vətəndaşın özü-

nün layihələndirməsi arasında vəsait hələ də açıq qalıb. 

Yəni “Azəriqaz”la apardığımız danışıqların son nəticəsini 

sizə deyirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Sadiq müəllim, sağ olun. Fəzail müəllim, 

Siz sonra suala yazıldınız, mən görmədim. Buyurun, sua-

lınız varsa, verin. 

F.Ağamalı. Mən arayış vermək istəyirəm, hörmətli 

sədr. 

Sədrlik edən. Bəli, buyurun. 

F.Ağamalı. Məsələ bundadır ki, bəli, mən Qənirə xanı-

mın narahatlığını bölüşürəm. O narahatlıq, əlbəttə, olmalı 

deyil. Lakin etiraf eləyək ki, bu gün, – mən onun vəkili də 

deyiləm, onu müdafiə etmək niyyətində də deyiləm, – 

“Azəriqaz” İstehsalat Birliyinin sədri Ruslan Əliyev, doğ-

rudan da, yerində olan bir kadrdır. Açıq mikrofonlar ke-

çirilir, müxtəlif tədqiqatlar, araşdırmalar aparılır, gedir, 

insanlarla görüşür. Qazçəkmədə  problem yoxdur, prob-

lem həmin evlərin tikiləndən sonra sənədləşdirilməmə-

sidir. Yəni həmin evlərin sənədi olmadığına, çıxarışı ol-

madığına görə “Azəriqaz” ora qaz çəkə bilmir. Çünki bu 

qazın çəkilməsi prosesi birbaşa “ASAN xidmət”lə bağlı-

dır. “ASAN xidmət” onu qəbul etmir, çünki sənəd yoxdur. 

Ona görə də həmin hörmətli vətəndaşlarımıza deməliyik 

ki, evi tikəndən sonra, zəhmət çəkin, o evi sənədləşdirin. 

Sənədləşəndən sonra artıq orada qazın çəkilməsində hər 

hansı problem ola bilməz. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Fəzail müəllim.  
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Hörmətli həmkarlar, daha çıxış etmək istəyən yoxdur 

və qanun layihəsinin səsverməsinə keçirik. Maddələr üzrə 

qəbul etməliyik. Qanun layihəsində 4 maddə var, mən iki-

iki səsə qoyacağam. Xahiş edirəm, 1-ci və 2-ci maddələrə 

münasibət bildirin. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.51 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              1 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 1-ci və 2-ci maddələr qəbul edildi.  

İndi isə 3-cü və 4-cü maddələri səsə qoyuram. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  

İndi isə mən qanun layihəsini bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.52 dəq.) 

Lehinə                            95 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 
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Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul edildi.  

Hörmətli həmkarlar, biz gündəliyin 11-ci məsələsinə 

keçirik. Bu məsələ Miqrasiya Məcəlləsində və “Ələt azad 

iqtisadi zonası haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat vermək 

üçün, Əli müəllim, mən Sizə söz verirəm. Xahiş edirəm, 

buyurun, məlumat verin. 

Ə.Hüseynli.  Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Bu 

layihə ilə bağlı birinci oxunuşda məlumat vermişdim. 

Məqsəd Ələt azad iqtisadi zonasının fəaliyyəti ilə əlaqədar 

olaraq bu sahədə yaranan münasibətlərin, yəni miqrasiya 

münasibətlərinin əcnəbilərlə Miqrasiya Məcəlləsi nəzərə 

alınmaqla sadələşdirilmiş formada həyata keçirilməsidir. 

Səsə qoyulmasını xahiş edirəm. 

Sədrlik edən. Əli müəllim, çox sağ olun. Tahir 

müəllim, sizin komitənizdə də baxılıb. Xahiş edirəm, Siz 

də rəyinizi bildirin. Buyurun. 

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Xanım sədr, 

hörmətli Əli müəllim məlumat verdi. Bizim komitənin də 

rəyi müsbətdir və həmkarlarımdan dəstəkləmələrini xahiş 

edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, qanun layihəsini əsas kimi qəbul 

etməliyik. Buyurun, münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.53 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 
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Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi əsas kimi qəbul edildi. 

Çıxış etmək istəyən, sualı olan yoxdur və ona görə də mən 

qanun layihəsini maddələr üzrə səsə qoyacağam. Bu qa-

nun layihəsi iki maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, 1-ci 

maddəyə münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 1-ci maddə qəbul edildi.  

İndi isə 2-ci maddəni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.54 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, ikinci maddə də  qəbul edildi. İndi isə 

qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun, 

münasibət bildirin.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.55 dəq.) 

Lehinə                            99 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            99 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bizim 5 dəqiqəmiz var, bəlkə növ-

bəti iki məsələni də biz indi müzakirə edək? 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

Sədrlik edən. Fasiləsiz istəyərdik, ancaq baxırıq ki, 

bizdə burada mühüm qanun layihələri var. Çatdıra bilərik, 

yoxsa yox. Mən bilmirəm.  

Yerdən. (Eşidilmir.)  

Sədrlik edən. Necə? Bəli, Musa müəllim, buyurun. 

M.Quliyev. Üzr istəyirəm, deyirlər, çatdırarıq. Amma 

saat neçəyə kimi çatdırarıq, orası var. Əgər biz iki saatdan 

çox işləyəcəyiksə, mənası qalmır onun. Əgər bir saata 

qurtaracağıqsa, burada da birinci oxunuşda olan  çoxlu 

məsələlər var. 

Sədrlik edən. Mənə deyirlər, məndən asılıdır. Biz bir 

saata onu qurtara bilməyəcəyik. Ona görə də gəlin, fasi-

ləyə çıxaq, ancaq fasiləyə çıxana qədər 12-ci, 13-cü mə-

sələlərin də səsverməsini qurtaraq, sonra.  

İndi isə 12-ci, 13-cü məsələlərə keçirik. Cənab Preziden-

tin bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil olub, mahiyyətcə 

də bir-birinə bağlı olan qanun layihələridir. 12-ci məsələ 

İnzibati Prosessual Məcəllədə dəyişiklik edilməsi haq-

qında, gündəliyin 13-cü məsələsi isə Mülki Prosessual 
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Məcəllədə dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihə-

ləridir. Qanun layihələrinə dair ümumi məlumat vermək 

üçün mən Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu komitə-

sinin üzvü hörmətli Nizami Səfərova söz verirəm. Nizami 

müəllim, buyurun. 

N.Səfərov, Milli Məclisin Hüquq siyasəti və dövlət 

quruculuğu komitəsinin üzvü.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli Milli Məclisin deputat-

ları. Azərbaycan Respublikasının Prezidenti tərəfindən qa-

nunvericilik təşəbbüsü qaydasında təqdim edilmiş Azər-

baycan Respublikasının İnzibati Prosessual Məcəlləsində 

dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsi birinci oxunuşda 

qəbul edilmişdir, müzakirələr zamanı hər hansı bir maddə 

ilə bağlı təklif və sual olmamışdır. Xahiş edirəm, ikinci 

oxunuşda qəbul edilməsinə səs verəsiniz.  

Sədrlik edən. Nizami müəllim, çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, mən qanun layihələrini bir-bir əsas 

kimi səsə qoyacağam. Buyurun, 12-ci məsələyə əsas kimi 

münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 12-ci məsələ əsas kimi qəbul edildi.  

İndi isə 13-cü məsələni mən  əsas kimi səsə qoyuram. 

Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 12.57 dəq.) 

Lehinə                            89 

Əleyhinə                              1 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, 13-cü məsələ əsas kimi qəbul edildi. 

Hörmətli həmkarlar, müzakirəyə keçməmişdən əvvəl, 

əslində, mən bir az düzgün demədim, o məndən deyil, 

sizdən asılı olacaq. Bir saat, ya da iki saat, bir saata 

qurtara bilmərik. Mən düşünürəm, iki saata qurtara bilərik. 

Fasiləsiz, razısınız? Səsə qoyum, yoxsa yox?   

Yerdən. (Eşidilmir.)  

Sədrlik edən. Yox. Onda işimizə davam edirik.  

Hörmətli həmkarlar, biz qanun layihələrini... 

Yerdən. (Eşidilmir.)  

Sədrlik edən. Hörmətli həmkarlar, mən davam edə 

bilərəm? Çıxış etmək istəyən yoxdur. İndi mən qanun la-

yihələrini maddələr üzrə səsə qoyacağam. 12-ci məsələnin 

7 maddəsi var. Mən onların 3-nü bir, 4-nü isə bir səsə qo-

yacağam. Beləliklə, xahiş edirəm, 1-ci, 2-ci, 3-cü mad-

dələrə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 
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Çox sağ olun, bu üç maddə qəbul edildi.  

İndi isə 4-cü, 5-ci, 6-cı və 7-ci maddələri mən səsə qo-

yuram. Buyurun, münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, bu maddələr də qəbul edildi.  

İndi isə mən 12-ci məsələdə olan qanun layihəsini 

bütövlükdə səsə qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 12.59 dəq.) 

Lehinə                            95 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

13-cü məsələyə biz keçirik. Qanun layihəsində bir 

maddə var, xahiş edirəm, bu maddəyə münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə                            98 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 
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İştirak edir                            98 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə qoyu-

ram. Buyurun.  
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.00 dəq.) 

Lehinə                            97 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            97 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun,  qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələlərə, 14-cü və 15-ci məsələlərə keçirik. 

Bu məsələlər də cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli 

Məclisə daxil olub. Mahiyyətcə də bir-birinə yaxındırlar. 

14-cü məsələ İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi haqqında, gündəliyin 15-ci məsələsi isə Mənzil 

Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında qanun layihə-

ləridir. Ona görə də Nurlan müəllim, mən Sizdən xahiş 

edəcəyəm, Siz qanun layihələrinə dair ümumi bir məlumat 

verin. Buyurun.  

N.Həsənov.  Hörmətli  Sahibə xanım, hər 2 qanun 

layihəsi ilə bağlı ilk oxunuşda geniş məlumat verilmişdir. 

Hər hansı təklif, rəy daxil olmamışdır. Olduğu kimi səsə 

qoyulmasını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Nurlan müəllim, çox sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, mən 14-cü məsələni əsas kimi səsə 

qoyuram. Buyurun, münasibət bildirin.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.01 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi əsas kimi   qəbul edildi.   

İndi isə 15-ci məsələdə olan qanun layihəsinin əsas ki-

mi qəbul edilməsinə münasibət bildirin. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə                            95 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu qanun layihəsi də əsas kimi qəbul 

edildi.  

Çıxış etmək istəyən var. Zahid Oruc.  

Yerdən. (Eşidilmir.)  

Sədrlik edən. Zahid müəllim, onda yazılmayın da. Siz 

yazılırsınız, mən də adınızı oxuyuram.  

Hörmətli həmkarlar, biz qanun layihələrinin səsverməsinə 

keçirik. 14-cü məsələdə olan qanun layihəsində 2 maddə var. 

1-ci maddəyə, xahiş edirəm, münasibət bildirin. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.02 dəq.) 

Lehinə                            92 

Əleyhinə                              0 
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Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  qəbul edildi.  

2-ci maddəni mən səsə qoyuram. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə                            95 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun,  qəbul edildi.  

İndi isə qanun layihəsini mən bütövlükdə səsə 

qoyuram. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 13.03 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

15-ci məsələnin səsvermə prosesinə keçirik. Bu qanun 

layihəsi 1 maddədən ibarətdir. Xahiş edirəm, münasibət 

bildirin. 
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.04 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            95 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi ikinci oxunuşda qəbul 

edildi. 

Hörmətli həmkarlar, bizim gündəlikdə 10 məsələ qalır. 

Bu məsələlərin hamısı birinci oxunuşda olan qanun layi-

hələridir. Ona görə də çıxışlar zamanı, çox xahiş edirəm, 

birinci oxunuşun tələblərini nəzərə almaq lazımdır.  

Hörmətli həmkarlar, onu da deyim ki, gündəliyin növ-

bəti 5 məsələsi cənab Prezidentin 1 məktubu ilə Milli 

Məclisə daxil olub və mahiyyətcə də bir-birinə yaxındır. 

Gündəliyin 16-cı məsələsi Cinayət yolu ilə əldə edilmiş 

əmlakın leqallaşdırılmasına və terrorçuluğun maliyyələş-

dirilməsinə qarşı mübarizə haqqında qanun layihəsidir. 

17-ci məsələ Hədəfli maliyyə sanksiyaları haqqında qanun 

layihəsidir. Gündəliyin 18-ci məsələsi Cinayət Məcəlləsin-

də və İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi 

haqqında, gündəliyin 19-cu məsələsi Mülki Prosessual 

Məcəllədə və Cinayət-Prosessual Məcəlləsində dəyişiklik 

edilməsi haqqında, gündəliyin 20-ci məsələsi isə Mənzil 

Məcəlləsində, “Valyuta tənzimi haqqında” və digər 7 

qanunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihələridir.  

Qeyd edim ki, qanun layihələrinə Milli Məclisin 3 komi-

təsində baxılmışdır. Mən təklif edirəm, biz bu komitələrin 

təqdimatlarını dinləyək və daha sonra layihələri birgə 

müzakirə edək. Beləliklə, qanun layihələrinə dair məlumat 
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vermək üçün, Kamal müəllim, mən birinci Sizə söz 

verirəm. Buyurun, məlumat verin.   

K.Cəfərov. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Əziz 

həmkarlar, FATF-ın maliyyə tədbirləri üzrə işçi qrupu 

“Böyük Yeddilik” ölkələri tərəfindən yaradılıb və FATF-ın 

məqsədi də bu sahədə müəyyən etdiyi beynəlxalq stan-

dartların digər ölkələr tərəfindən tətbiqinə nəzarət etmək-

dir. İlkin mərhələdə FATF-ın tövsiyələrinin icrası Avropa 

Şurasının Çirkli pulların yuyulmasına və terrorçuluğun 

maliyyələşdirilməsinə qarşı mübarizə üzrə Ekspertlər Ko-

mitəsi, yəni MONEYVAL tərəfindən ölkələr üzrə qiymət-

ləndirilir.  

Qeyd etmək istəyirəm ki, Azərbaycan hökuməti və 

Maliyyə Monitorinqi Xidmətinin səmərəli fəaliyyəti və bu 

sahədə həyata keçirilən institusional və qanunvericilik 

islahatlarının nəticəsində ölkəmiz MONEYVAL-ın 4 

qiymətləndirmə raundunu uğurla bitirib. Hazırda 5-ci qiy-

mətləndirmə raunduna hazırlıq mərhələsindəyik. 5-ci qiy-

mətləndirmə raundunun digər qiymətləndirmə raundların-

dan mühüm fərqi isə ondan ibarətdir ki, bu raundda ölkə-

lər qaydalar üzrə deyil, prinsiplər əsasında qiymətlən-

dirilir. Sonradan bu tövsiyələrin də icrasının səmərəliliyi 

yoxlanılır. Ona görə də  həm FATF-ın yeni standartları, 

həm də MONEYVAL-ın 5-ci qiymətləndirmə raundunun 

spesifikası bu sahədə yeni konseptual yanaşma şərtləndi-

rir. 5-ci raunda hazırlıq üçün ölkə üzrə risk qiymətləndi-

rilməsi aparılmışdır. Bu proses qanunvericiliyin və ins-

titusional sistemin təhlili, həmçinin milli təhdidlərin qiy-

mətləndirilməsini əhatə etmişdir.  

Bu gün müzakirəmizə təqdim edilən qanun layihələri 

də bu sahədə cari qanunvericilik bazasının FATF-ın stan-

dartlarına uyğunluğunu təmin etmək məqsədi daşıyır. İndi 
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isə bu sahədə olan münasibətlərin nə üçün yerli qanun 

formasında təqdim edildiyini konseptual olaraq qısa izah 

etmək istəyirəm. Bunu da 3 qrupa bölmək olar.  

Birincisi, yeni qanun layihəsində cari qanunda mövcud 

olmayan yeni münasibətlər tənzimlənir.  

İkincisi, yeni qanun layihəsində bəzi münasibətlər 

fundamental olaraq fərqli tənzimlənir.  

Üçüncüsü isə, ümumi tənzimlənmiş münasibətlər daha 

detallı və dəqiq təsbit edilir. 

İndi isə yenə də qısa olaraq qanunda tənzimlənən məsə-

lələrlə bağlı arayış vermək istəyirəm. Əziz həmkarlar,  ye-

ni qanun layihəsi 6 fəsil və 25 maddədən ibarətdir. “Əsas 

anlayışlar” maddəsində qanunun müddəalarının ölkədaxili 

və beynəlxalq səviyyədə tətbiqi üçün vahid beynəlxalq 

terminologiyadan istifadə edilir. Cari qanunda mövcud ol-

mayan, lakin beynəlxalq standartların predmeti olan və ye-

ni qanun layihəsi ilə tənzimlənəcək münasibətlərə dair bir 

neçə  nümunəni diqqətinizə çatdırmaq istəyirəm.  

Birinci qrup dəyişikliklər, yəni cari qanunda mövcud 

olmayan və tənzimlənməyən münasibətlərə misal kimi vir-

tual aktivlərin, yəni kriptovalyutanın müsadirə olunan əm-

lak kateqoriyasına daxil  edilməsi və bu sahədə ixtisaslaşmış 

qurumların fəaliyyətinin tənzim edilməsi aid edilə bilər. 

Daha sonra xarici hüquq təsisatlarının, ingilis  dilində 

“trust fund” deyilir, ölkədaxili maliyyə institutlarının xid-

mətlərindən istifadəsi zamanı onların müştəri olaraq 

tanınması və monitorinqə cəlb edilməsi təklif edilir. Eyni 

zamanda, yeni qanun layihəsi ilə öhdəlik daşıyan şəxslər-

dən, misal üçün, bankdan Maliyyə Monitorinqi Xidmə-

tinə, nəzarət orqanına, bank nümunəsində Mərkəzi Bank-

dan Maliyyə Monitorinqi Xidmətinə və ya Maliyyə Moni-

torinqi Xidmətindən hüquq mühafizə orqanlarına və ya 
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xarici dövlətlərdə fəaliyyət göstərən eynitipli orqanlara 

müəyyən məlumatların  ötürülməsi zamanı geriyə mə-

lumatlandırma mexanizmi müəyyən edilir.  

Digər yenilik isə maliyyə və qeyri-maliyyə institutları 

tərəfindən həyata keçirilən müştəri uyğunluğu tədbirlə-

rinin təkrar icra edilməməsi  üçün üçüncü şəxslərin məlu-

matlarına və sənədlərinə güvənmə institutunun təsis edil-

məsidir. 

Bildirmək istəyirəm ki, yeni qanun layihəsində ikinci 

qrupa aid etdiyimiz hissədə mövcud qanunla tənzimlənən 

münasibətlər daha da təkmilləşdirilir. Misal üçün, müştəri 

uyğunluğu tədbirləri qaydada əsaslı mexanizmdən risk 

əsaslı mexanizmə keçirilir. Hazırda siyasi nüfuzlu şəxsin 

bankda istənilən əməliyyatı yüksək risk hesab edilir. 

Təklif edilən halda isə bu, siyasi xadimin istifadə etdiyi 

bank məhsulu və ya xidmətindən asılı olaraq fiziki və ya 

risksiz hesab edilə bilər. Yəni  siyasi nüfuzlu şəxsin 

əməliyyatı hər bir halda riskli hesab edilməyəcək.  Eyni 

zamanda, müştəri uyğunluğu tədbirləri çərçivəsində əldə 

olunmalı sənədlərin və məlumatların daha dəqiq dairəsinin 

müəyyən edilməsi  təklif edilir. Bu mexanizm öhdəlik 

daşıyan şəxslərə, xüsusən də banklara, eləcə də nəzarət or-

qanlarına və maliyyə monitorinqi orqanına öz resursların-

dan daha səmərəli istifadə etməyə şərait yaradacaq. 

Digər bir nümunə kimi, auditor xidməti və QHT-lərin 

üzərində olan və fəaliyyət xüsusiyyətlərinə uyğun gəlmə-

yən vəzifələrin aradan qaldırılması ilə bağlıdır. Belə ki, 

hazırda QHT-lərin banklar kimi müştərisi olmadığı halda, 

ancaq onların da eyni banklar kimi müştəri uyğunluğu və 

digər kompleks tədbirlərin həyata keçirilməsi öhdəliyi var. 

Ancaq reallıqda bu nə onların fəaliyyət istiqamətinə uy-

ğundur, nə də onlar bu tədbirləri həyata keçirmək üçün 
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kifayət qədər resurslara malik deyillər. Təklif olunan re-

daksiyada QHT-lər, o cümlədən dini qurumlar topladıqları 

vəsaitlərin xərclənməsi zamanı yalnız terrorçuluğun maliy-

yələşdirilməsi risklərini nəzərə almalı və vəsait göndərdikləri 

qurumu tanımalıdır. Bu tanıma prosesi də tənzimlənəcək.  

Eyni zamanda, yeni qanun layihəsi mövcud çağırışlara 

da tam cavab verir. Maliyyə xidmətlərinin texnoloji vasi-

tələrlə təqdim edilməsi zamanı şəxsiyyətin eyniləşdiril-

məsi ilə bağlı mövcud mexanizmlər də təkmilləşdirilir. 

Üçüncü qrupda isə ümumi tənzimlənmiş münasibətlər 

daha detallı və dəqiq təsbit edilir. Misal üçün, yeni layi-

hədə özəl sektora yönəlik öhdəliklər və  dövlət orqanları-

nın hüquq və vəzifələri daha da  dəqiq müəyyən edilir. Bu 

isə öz növbəsində qanunun daha işlək olmasını və tətbiqini 

asanlaşdıracaq. Bu sahədə effektivliyi tətbiq edəcək. Elə 

bu da 5-ci raund qiymətləndirməsinin məqsədidir. 

Əziz həmkarlar, cari qanun çirkli pulların leqallaşdırıl-

masının qarşısının alınması üzrə preventiv tədbirlərlə 

yanaşı, BMT və Dövlət Təhlükəsizliyi Xidməti tərəfindən 

müəyyən olunmuş terrorçuların aktivlərinin dondurulması 

mexanizmini müəyyən edir. Lakin bu məsələnin bütün 

dövlətlər tərəfindən milli təhlükəsizlik məsələsi kimi 

xüsusi əhəmiyyəti  nəzərə alınaraq, bu öhdəliklər beynəl-

xalq təcrübədə daha geniş çərçivədə tənzimlənir və tətbiq 

olunur. Bu səbəbdən də cari qanundan terrorçuların aktiv-

lərinin dondurulması ilə mexanizmi ayrılır, ayrıca qanun 

layihəsi formasında Hədəfli maliyyə sanksiyaları haqqında 

qanun layihəsi formasında təqdim edilir. Nizami müəllim 

bu barədə geniş məlumat verəcək. Sadəcə, müqayisə üçün 

bildirməliyəm ki, cari qanunun subyekti, öhdəlik daşıyan 

şəxslər maliyyə və qeyri-maliyyə institutlarıdırsa, yeni 

Hədəfli sanksiyalar haqqında qanun layihəsinin müəyyən 
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etdiyi öhdəliklər bütün fiziki və hüquqi şəxslərə, eləcə də 

dövlət orqanlarına şamil edilir. Yəni bütün fiziki və 

hüquqi şəxslər, habelə dövlət qurumları  terrorçu şəxslərin  

aktivlərini müəyyən etdiyi  halda dondurmalıdır. Ona görə 

də qanun layihələrinin subyektlərinin və öhdəliklərinin 

fərqli olmasını nəzərə alaraq, müzakirə etdiyimiz qanun 

layihələrinin ayrı formada hazırlanması qərarı verilmişdir.  

Əziz həmkarlar, yekunda isə qeyd etmək istəyirəm ki, 

qanun layihələrinin paketinə daxil olan digər sahə və 

qanunlarda dəyişikliklər uyğunlaşdırma xarakteri daşıyır. 

2 yeni qanun layihəsinin tətbiqinin prosessual əsaslarını 

müəyyən edir. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Kamal müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, mən indi sözü Nizami müəllimə 

vermək istəyirəm. Nizami müəllim, Siz həm də Müdafiə, 

təhlükəsizlik və korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin üz-

vüsünüz. Ona görə də, xahiş edirəm, komitənin adından 

16-cı, 17-ci, 18-ci məsələlərə dair məlumat verin və rəy 

bildirin. Buyurun.  

N.Səfərov, Milli Məclisin Müdafiə, təhlükəsizlik və 

korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin üzvü.  

Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputatlar. Gündəliyin 

16-cı, 17-ci və 18-ci məsələləri Milli Məclisin Müdafiə, 

təhlükəsizlik və korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin icla-

sında ətraflı müzakirə edilmişdir və Milli Məclisin mü-

zakirəsinə tövsiyə olunmuşdur. Rəy müsbətdir.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim.  

17-ci və 20-ci məsələlərə İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsində də baxılmışdır. Komitənin rəyini 

bildirmək üçün mən komitənin üzvü hörmətli Vüqar Bay-

ramova söz vermək istəyirəm. Vüqar müəllim, buyurun.  
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V.Bayramov, Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və 

sahibkarlıq komitəsinin üzvü. 

Hörmətli xanım sədr, hər 2 məsələ İqtisadi siyasət, sə-

naye və sahibkarlıq komitəsində ətraflı müzakirə olunub. 

Komitə üzvləri tərəfindən tamamilə dəstəklənir və sizdən 

hər iki məsələni səsverməyə çıxarmağınızı xahiş edirəm. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun. Müdafiə, təhlükəsizlik və 

korrupsiya ilə mübarizə komitəsinin 20-ci məsələyə dair 

rəyini bildirmək üçün mən Hikmət Məmmədovu zalda 

görmürəm. Hikmət müəllim yoxdur. Nizami müəllim, xa-

hiş edirəm, bununla bağlı Siz məlumat verin. Bu gün Zi-

yafət müəllim yoxdur, ona görə də, xahiş edirəm, komi-

tənin üzvləri rəy bildirsinlər. Buyurun, Nizami müəllim. 

N.Səfərov. Qanun layihəsi komitənin iclasında ətraflı 

məruzə edilmişdir. Komitənin rəyi müsbətdir və Milli 

Məclisin plenar iclasına tövsiyə olunmuşdur.   

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Nizami müəllim.  

İndi isə, hörmətli həmkarlar, bu qanun layihələri ətra-

fında müzakirələr aparacağıq. Birinci yazılan Tahir Kə-

rimli. Tahir müəllim, buyurun. Deyəsən, sualınız, ya tək-

lifiniz var. Buyurun.  

T.Kərimli. Təşəkkür edirəm, xanım sədr.  Bu qanun 

layihəsi və ümumiyyətlə, qanun layihələri deputatların ün-

vanlarına göndərilən zaman, çox yaxşı haldır ki, həmişə 

arayış və  əsaslandırma  verilir. Nə üçün  yeni qanun layi-

həsinin zəruri olduğunu bilirik. Ancaq Milli Məclisin rəs-

mi saytında  qanun layihələri bölməsində bu qanun layi-

hələri qoyulan zaman orada arayış olmur. Biri, çox yaxşı 

haldır qoyulur, ictimaiyyət bilir, müzakirə edir. 

Misal üçün, deyək ki, eyniadlı “Cinayət yolu ilə əldə 

edilmiş pul vəsaitlərinin və ya digər əmlakın leqallaşdırıl-
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masına və terrorçuluğun maliyyələşdirilməsinə qarşı mü-

barizə haqqında”  Qanun olduğu halda yeni qanun qəbul 

olunur. Nə üçün bu yeni qanun qəbul olunub, bunu oxucu 

bilə bilmir, çünki arayış, əsaslandırma yoxdur. Çox kiçik, 

texniki bir məsələdir.  

Hörmətli xanım sədr, xahiş edərdim ki, Milli Məclisin 

rəsmi saytında həmin bölmədə qanun layihələri verilən 

zaman həmin arayış da olsun ki, ictimaiyyət və digərləri 

məsələlərdən agah olsunlar. Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Tahir müəllim, çox sağ olun. Bunlar de-

putat üçündür. Sizin dediyiniz məsələni də mütləq nəzərə 

alacağıq. İndi isə, hörmətli həmkarlar, çıxışlar. Zahid 

Oruc. Zahid müəllim, buyurun. 

Z.Oruc. Təşəkkür edirəm. Hörmətli sədr, hörmətli 

Məclis üzvləri.  Birinci növbədə mən bu layihəni parla-

mentin  hüquq və qanunvericilik tarixində çox mühüm sə-

nədlərdən biri hesab edirəm. Çünki bu öz-özlüyündə həm 

iqtisadi, təhlükəsizlik, o cümlədən qanunvericilik və digər 

xarakteri daşıyır. Hər zaman Azərbaycanın müxtəlif para-

metrləri üzrə beynəlxalq qiymətləndirmələrdə bu məsə-

ləyə geniş yer verirlər. Ona görə də mən bu sənədi, 

bütövlükdə, yalnız cinayət yolu ilə əldə olunmuş əmlakın 

hər hansı bir şəkildə terrorun mənbəyi rolunda çıxış etməsi 

deyil, ümumiyyətlə, qanunçuluğun təminatı, cinayətlərin 

qarşısının alınmasına xidmət edən bir hadisə kimi qiymət-

ləndirirəm.  

Hörmətli sədr, bu profildə, bəlkə də ikinci oxunuş üçün 

müəyyən təkliflərimi səsləndirəcəyəm. İndi isə, ümumiy-

yətlə, bir qədər kənara çıxaraq cinayət və yaxud onun 

qarşısının alınması yönündə dövlətin hüquq məsələsinə 

baxışına dair bir məsələni vurğulamaq istəyirəm.    

Respublika Baş Prokurorluğunun qərarı ilə Ermənistana 
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casusluq adı ilə məhkum edilən 19 şəxsə bəraət verilməsi, 

nəhayət, ədalətin qələbəsidir. Yalnız cənab Prezidentin 

məsələyə müdaxiləsi və yeni istintaq komissiyasının ya-

radılmasından sonra 2 ay ərzində ləyaqətli müstəntiqlər yüz-

lərcə şəxsi dindirərək, kənar təzyiqlərə və təxribatlara bax-

mayaraq, 288 zərərçəkən şəxsin işini yenidən icraata qəbul 

edərək, ümumilikdə 405 nəfərin hüquqlarını təmin etdilər.  

Gəncədə bir həftə əvvəl həbsdən təmiz adını qaytararaq 

çıxan, işgəncə altında verdiyi etirafların, saxta hökmlərin 

ləğvini bayram edənləri emosiyasız izləmək mümkün 

deyildi. Hər birinə qanunsuz olaraq 20 il həbs cəzası veri-

lən, lakin haqsızlığa uğrasa da, dövlətə inamını itirməyən 

o ailələrin Prezidentə dualarını görəndə insanların nə 

qədər dəyanətli, mürvətli və səbirli olduqlarını görürsən. 

Məhkumların hüquqlarını qorumaq üçün aparılan ictimai 

kampaniyaya rəğmən, vətəndaş ədaləti Prezident İlham 

Əliyevdən gözləyir.  

Hərbi prokuror 5 il idi ki, işgəncə qurbanlarının üsya-

nını “nağıl” adlandırırdı. Sonda bəlli oldu ki, dövlətə və 

xalqa yalanı kim danışır. Keçmiş baş prokuror Zakir Qara-

lov bir dəfə də olsun o analarla görüşmədi və saxta itti-

hamnamələri araşdırmadı. İndi hər ikisi Ali Baş Koman-

dandan, xalqdan, ordumuzdan və qurbanlardan üzr istə-

məlidirlər. 

5 ildən sonra alnıaçıq, lakin bədənləri zorakılıq izləri, 

qəlbləri incidilmiş adamları dövlət və cəmiyyət bağrına 

basmalıdır ki, haqlarını qaytara bilsin. Tərtər kimi qəh-

rəman şəhərin adını ləkələmək istəyən, vətəndaşların hü-

quq sisteminə etibarını zədələyən adamlar sonda ifşa olun-

dular. Saxta xəyanət hökmlərinin sifarişçiləri, təşkilatçı-

ları, müdafiəçiləri, hərbi hissələrdə özbaşına məhkəmə qu-

ranlar, qurbanları hospitallarda cəza palatalarına bağlayan-
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lar, Hərbi Prokurorluğun kölə müstəntiqləri və andsız hər-

bi hakimlər 5 il dövlət əleyhinə təbliğata bais olduqlarına 

görə məsuliyyət daşıyırlar. O casusluq işində imtiyaz və 

rütbə qazananlar da kənarda qalmamalıdır. 

Torpaqları düşmən əlində olan bir xalqın 405 nəfərini 

satqınlıqda günahlandırmaq özü böyük xəyanətdir. Saya 

diqqət yetirin, özbaşına məhkəmə quranlar və Hərbi 

Prokurorluq bir taboru, xüsusi vurğulayırıq ki, bir taboru 

ermənilərin şantajına boyun əyməkdə ittiham ediblər. Belə 

adamlar nədən gedib Ermənistanda müstəntiqlik etmirlər? 

Hərbiçilərə işgəncə verəndə düşmən sevinirmiş ki, onların 

gücü çatmadığı işi bunlar görür. Lakin Baş Prokurorluq 

sübut etdi ki, xəyanət dosyesi saxtadır. Bax, Vətən mü-

haribəsində qələbəmizin sirri bundadır. 

2016-cı ilin aprel döyüşlərində qəhrəmanlıq göstərən-

ləri cəzalandıranlar, döyüş ruhuna zərbə vuranlar işğalçı-

larla, 2020-ci ildə dövlətimizi müharibədən çəkindirmək 

istəyənlərlə eyni cərgədədirlər. Zəfərimizdə müstəsna rolu 

olan 4 günlük müharibəyə qarşı təxribatın tələsinə düşən-

lər ordunu düşmənlə sövdələşməkdə suçlamaqla işğala 

dəstək veriblər. İndi görün, kimdir satqın? 

İrəvanda ölkəmizlə məxfi işbirliyi adı ilə məhkəmə qu-

rulub. Bizdə isə 11 nəfər həyatını itirsə də, əksəriyyəti 

əzablara dözərək o adı üzərilərinə götürməyiblər. 44 gün-

də qalib gələn də elə həmin iradə və ruh idi. Haqsız həbsə 

atılanlar torpaqlarımızı azad edənlərlə bir cərgədədirlər, 

bir səngərdə olublar. Heç şübhə yoxdur ki, işgəncə ilə 

öldürülənlər, azadlıqdan məhrum edilənlər 2020-ci ilin 

Vətən müharibəsinə qatılsaydılar yüzlərcə düşməni məhv 

edərdilər. Görün, indi kimdir xəyanətkar? Bizim ordu 

qalib ordudur, onlarsa mütəşəkkil qanunsuz dəstə. 

Türkiyədə Ergenekon və Balyoz əməliyyatları ilə bu 
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şifrə altında 588 şəxsi həbs etdilər. Dostu düşmən, xaini 

sadiq göstərdilər. Dövləti daxildən sarsıtmağa və ordu ilə 

rəhbər arasında nifaq salmağa çalışdılar. Eyni əməlin 

2017-ci ildə ölkəmizdə təkrarlanmasına çalışıldı. Dəyiş-

dirilmiş parollara görə  tələyə düşənlər savadsız və may-

maq komandirlər, müstəntiqlər və Hərbi Prokurorluq idi. 

Casusluq dosyesindənsə ən çox ziyan çəkən dövlətdir. 

Lakin İlham Əliyev düşmənlərin planlarına qalib gəldi.  

İstintaqın əlinin çatmadığı 100 minlərcə döyüşçü ilə 

yanaşı, azadlıqda olan  zərərçəkən şəxslər də ermənilərlə 

igidliklə  döyüşüblər, amma düşmənə əsir düşməyiblər. 

İstintaqsa onlardan satqın düzəltmək istəyirdi. Prezidentin 

tapşırığı ilə Baş Prokurorluq elə bir qərar qəbul etdi ki, bir 

daha hüquq tariximizdə belə ləkəli hadisə təkrarlanmasın. 

Aprel döyüşlərindən sonra 405 adamı linç etdirən düşmən  

qələbəmizdən sonra görün hansı təxribatları hazırlayır.   

O müstəntiqlərin son 5 ildəki digər işlərdə ədalətli 

olduğuna kim inanar? Onlar xalqın etibarını itiriblər. Azad 

torpaqlarda elə insanlarla müstəntiqlik və istintaq  apar-

maq mümkün deyil. Ona görə də Hərbi Prokurorluğu ləğv 

edib Tərtər işini ədalətlə sona çatdıran müstəntiqləri ora 

cəlb etmək MTN-dən sonra Dövlət Təhlükəsizliyi Xidməti 

kimi uğurlu nümunə yaradan ölkə rəhbərinin qərarının 

davamı olardı.  

Zərərçəkənlərə təzminatı dövlət deyil, saxta işi tərtib 

edən şəbəkə üzvləri ödəməlidir. Daha 12 nəfərlə bağlı da 

obyektiv qərar  veriləcəyinə inanırıq. Dövlətin gücü Ulu 

Öndərin “qoy ədalət zəfər çalsın”  ideologiyasını əbədi və 

dönməz etməsidir. 

Hörmətli sədr, mən Sizə belə anlayış və dözüm gös-

tərdiyinizə görə təşəkkür edirəm. Bilirəm ki, birinci oxu-

nuşun tələblərindən bir qədər kənara çıxdım. Amma ko-
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mitə üzvü kimi bu hüquq məsələsinə reaksiyamı bildir-

məliydim. Çox sağ olun.   

Sədrlik edən. Sağ olun, Zahid müəllim. Qüdrət Həsən-

quliyev. Hörmətli həmkarlar, biz 5 dəqiqəyə keçmədik. 

Gəlin, 5 dəqiqəyə keçək. Qüdrət müəllim, düzdür, Zahid 

müəllim 6 dəqiqə danışdı, mən düşünürəm ki, 5 dəqiqəyə 

hamınız razı olarsınız. Qüdrət Həsənquliyev. Buyurun, 

Qüdrət müəllim.  

Q.Həsənquliyev. Çox sağ olun. Hörmətli sədr, hörmətli 

həmkarlar, media nümayəndələri. Burada hörmətli Kamal 

müəllim qeyd etdi ki, bu FATF-ın tövsiyələri əsasında, 

yəni maliyyə tədbirləri üzrə işçi qrupun  tövsiyələri əsa-

sında yeni qanun layihəsi hazırlanıb. Bizim 2009-cu ildə 

qəbul etdiyimiz qanun var idi.  

Əlbəttə, qanun mütərəqqi qanundur. Xüsusi ilə də o 

baxımdan əhəmiyyətlidir ki, cinayət yolu ilə əldə edilmiş 

əmlakın leqallaşdırılmasının qarşısını alacaq, terrorizmin 

maliyyələşdirilməsinə problemlər yaradacaq. Amma ölkə-

mizin reallıqları baxımından mən bəzi məsələlərə sizlərin 

diqqətini cəlb etmək istəyirəm. 

Əvvəla, bizim Konstitusiya Qanunumuz var, 1993-cü 

ildə qəbul olunub. Həmin Konstitusiya Qanunu “Varidata 

təminat verilməsi haqqında”dır. Həmin Konstitusiya Qa-

nununda qeyd olunur ki, “Azərbaycan Respublikasında 

hər kəs və respublika ərazisində yerləşən qeyri-dövlət hü-

quqi şəxsləri onlarda olan daşınar və daşınmaz əmlakı: 

pulu, valyutanı və sair varidatı izahat vermədən”, bir daha 

təkrar edirəm, izahat vermədən “deklarasiya və ya başqa 

sənəd təqdim etmədən  istehsal, kommersiya fəaliyyəti və 

qanunvericiliklə qadağan edilməyən digər fəaliyyət sahə-

lərinə sərbəst  yönəldə bilər”. Mərhum Prezident Heydər 

Əliyevin dövründə bu qanunda dəyişiklik edildi. Bu qanun 
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2 il müddətinə qəbul olunmuşdu. O 2 il müddəti çıxarıldı, 

yəni 1995-ci ilin sentyabrında müddətsiz qəbul olundu. 

1995-ci ildə biz yeni Konstitusiya qəbul etdik. Həmin yeni 

Konstitusiyanın 8-ci maddəsində də qeyd olunurdu ki,  

əvvəlki qanunlar Konstitusiya ilə ziddiyyət təşkil etmirsə, 

öz hüquqi qüvvəsini saxlayır. Yəni bu “Varidata təminat 

verilməsi haqqında” Konstitusiya Qanunu var. Bu qanunu 

ləğv etmədən bu yeni qanunun qəbul olunması bizim üçün 

bir az çətinlik yaradacaq. Ona görə ki, Konstitusiya Qa-

nunu ilə ziddiyyət təşkil edir. Burada narahatlıq doğuran, 

hörmətli sədr, əsas nədən ibarətdir? Əsas problem, bu 

Konstitusiya Qanunundan da başqa ciddi problemlər var.  

Biz 2016-cı ildə “Nağdsız ödənişlər haqqında” Qanun 

qəbul etdik. Bu il də qanunda dəyişiklik etdik və 4 mindən 

artıq məbləğdə  nağdsız ödənişlər qadağan olundu. Vaxtı 

ilə xatırlayırsınızsa, bizim Mərkəzi Bankın keçmiş 

prezidenti Elman Rüstəmov burada çıxış etdi və dedi ki, 

evlərdə 10 milyard dollardan artıq vəsait var. Bundan son-

ra, səhv etmirəmsə, 7 bank da bağlandı. Mən 1 həftə bun-

dan qabaq oxudum ki, 7 bankın əmlakı indi özəlləşdir-

məyə çıxarılır ki, heç olmasa, bankda pulları batan insan-

ların pullarının bir hissəsini qaytarsınlar. İnsanların banka 

inamı itib. Biz xatırlayırıq Beynəlxalq Bankı. Bu, dövlət 

bankı idi, dövlət onun bərpası üçün xeyli vəsait xərclədi. 

Kimlərsə, hansısa dələduzlar pulu, 10 milyard dollardan 

artıq bir vəsaiti dağıtdılar. Sonradan xalqın pulları 

hesabına bankın fəaliyyəti bərpa olundu. İnsanların banka 

inamı yoxdur. Ona görə də insanlar pullarını evdə saxla-

yırlar. Belə olduğu təqdirdə yeni qanunla 20 min manat-

dan yuxarı bütün vəsaitlər üçün banklar tərəfindən müştəri 

uyğunluğu adı altında sənədlər tələb olunacaq ki, onun 

mənbəyini göstər.  
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Biz bilirik ki, bu yolla, əslində, korrupsiyanın qarşısı 

alınmayacaq. Bu yolla biz, əslində, korrupsiyanı daha da 

çiçəkləndirəcəyik. Mən bunun nümunəsini də göstərmək 

istəyirəm. Vaxtı ilə qanun qəbul etdik ki, heç bir şəxs bank 

hesabından hər ay 30 min manatdan artıq pul çıxara bil-

məz. Yəni onu nağdlaşdıra bilməz. İndi burada oturanlar, 

kommersiya ilə az-çox əlaqəsi olan şəxslərin hər biri bilir, 

gedin, istənilən sahibkardan soruşun ki, sizin pulunuzu 

çıxarmaqda probleminiz var? Deyəcəklər, heç bir problem 

yoxdur. Hansısa digər şirkətlərlə, toxunulmaz şirkətlərlə 

cinayət əlaqəsinə girirlər, pulları oradan ora köçürürlər, 

saxta müqavilələr bağlayırlar. Sadəcə olaraq, bu zaman 

qazanclarının 10-15 faizini itirirlər.  

İndi də nə olacaq? Ona gətirib çıxaracaq ki, kimsə ev 

almaq, avtomobil almaq istəyirsə, gedəcək notariusa, nota-

rius da hansısa bankla danışacaq və orada ona deyəcəklər, 

danışdığınız məbləğin 10 faizini də artıq verin, biz tələb 

etməyək ki, bu evin pulunu, avtomobilin pulunu sən 

haradan almısan.  

Hörmətli Sahibə xanım, mən əlavə başqa bir məsələyə 

də toxunmaq istəyirəm. Əlbəttə, yaxşı olardı ki, bura 

İqtisadiyyat Nazirliyinin nümayəndələri də gəlsinlər.  

Sahibə xanım, 30 saniyə əlavə vaxt istəyəcəyəm. 

Yəni onlar gəlsinlər, ölkədə  kölgə iqtisadiyyatı ilə 

bağlı aydınlıq gətirsinlər. Biz bilirik, iqtisadçı ekspertlərin 

biri deyir, kölgə iqtisadiyyatının həcmi 65 faizdir, biri 

deyir, hələ bir az da çoxdur, o biri deyir 50 faizdir və sair. 

Bu qədər böyük bir kölgə iqtisadiyyatının olduğu ölkədə 

biz bilirik ki, bu gün müəllimlər repetitorluqla dolanırlar, 

həkimlər daha çox xəstələrin verdiyi pullarla yaşayırlar. 

Yəni belə bir vəziyyətdə biz bunu bura daxil edəcəyiksə, 

mən səmimiyyətlə deyirəm ki, böyük bir narazılığa yol 
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açacağıq. Bizim cəmiyyətimiz, ölkədə mövcud iqtisadi 

münasibətlər sistemi hələ imkan vermir ki, biz bu normanı 

daxil edək. Həm də hesab etmirəm ki, dövlət hazırda bü-

tün vətəndaşlarına şübhə ilə yanaşmalıdır. Biz ora daxil 

edə bilərik ki, misal üçün, deyirəm, şübhə yarandıqda 

onun mənbələri barədə arayış tələb oluna bilər. Yoxsa, 

ucdantutma bu hamıdan tələb olunsa, hesab edirəm ki, 

doğru olmaz, ciddi problemlər yaradacaq. Diqqətinizə gö-

rə çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Razi Nurullayev. Buyurun, Ra-

zi müəllim.  

R.Nurullayev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli deputat-

lar. Cinayət yolu ilə əldə edilmiş əmlakın leqallaşdırılma-

sına və terrorçuluğun maliyyələşdirilməsinə qarşı mübari-

zə haqqında, o cümlədən Hədəfli maliyyə sanksiyaları 

haqqında qanun layihələri bu gün parlamentin  qəbul 

etdiyi qanunlar içərisində xüsusi əhəmiyyət daşıyır.  

Mən ikinci oxunuşda hörmətli həmkarım Qüdrət Hə-

sənquliyevin dediyi məsələlərlə bağlı fikirlərimi bölüşə-

cəyəm. Onun bir çox fikirlərini bölüşürəm. Amma indi 

birinci oxunuşun qaydalarına uyğun olaraq,  bu qanun 

layihəsinə iki prizmadan yanaşmaq istəyirdim. 

Birincisi, bu qanunun real tətbiqi zamanı xeyli prob-

lemlər və narahatlıqlar yaranacaq. Bunu təbii qəbul edi-

rəm. Çünki ölkəmizdə varlı insanların, qeyri-qanuni yol-

larla var-dövlətə sahiblənmiş keçmiş məmurların başı 

üzərində qara buludlar dolaşacaq. Yoxlamalar zamanı 

aşkara çıxacaq ki, onların içərisində ölkədə qeyri-qanuni 

yollarla siyasi üstünlük və preferanslar qazanmaq istəyən 

şəxslərə köməklik edənlər də olub, yaxud onların siyasi 

müqavimətindən vəzifə və şəxsi maraqlarını təmin etmək 

üçün istifadə edib. Belə hərəkətlərə yol verən şəxslərə 
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çətin ki, güzəştlər olsun. Cinayət yolu ilə var-dövlətə sahib-

lənmiş insanlar içərisində xaricdəki  fondları və təşkilatları 

maliyyələşdirməklə onların əli ilə ölkədə stabilliyi pozmaq, 

qarışıqlıq yaratmaq və nəticədə daha böyük varidata və 

siyasi gücə sahiblənmək istəyənlər olub və yenə də var.  

Xaricdə söyüş maşını kimi fəaliyyət göstərən bloger-

ləri, yutuberləri, tik-tokerləri və sosial şəbəkələrdə digər 

böyük izləyici sayına malik olan şəxsləri maliyyələşdirən 

və yaxud onların tənqidindən yayınmaq üçün onlara 

cinayət yolu ilə qazandığı pullardan rüşvət verənlər də var. 

Əks halda onlar bu şəkildə dayanıqlı və resurslu fəaliyyət 

göstərə bilməzdilər. Əminəm ki, qanun bu məsələlərə də 

nəzər yetirəcəkdir. 

İkincisi, cinayət yolu ilə varidat sahibi olmuş xeyli 

sabiq vəzifəli şəxslər, ayrı-ayrı sabiq vəzifəli şəxslərin 

himayəsində 100 milyonlara, bəzən milyardlara sahiblən-

miş iş adamları var. Bu vəsaitlərin taleyi necədir, hara 

xərclənir və hara çıxarılır?  Biz o vəsaitlərin xalqımıza 

xidmət etdiyini, yoxsa ayrı-ayrı ölkələrdə cinayət şəbəkə-

lərində dövriyyə  edərək qaranlıq işlərə sərf olunub-olun-

madığını bilirikmi? Əslində, bu qanun qüvvəyə minmə-

mişdən öncə fəaliyyətlərində və xərcləmələrində  ölkəmi-

zin müstəqilliyinə, konstitusiya quruluşunun dəyişdirilmə-

sinə cəhd etməyən şəxslər barədə maliyyə amnistiyasının 

verilməsini istərdim.  Amnistiya verilmiş vəsaitlər isə ölkə 

daxilində real iqtisadiyyata sərmayələr şəklində  yatırılsın.  

Hədəfli maliyyə sanksiyaları haqqında qanun layihəsini 

də dəstəkləyirəm. Bu gün ölkəmizdən yararlanan, qaza-

nan, varidat sahibi olan şəxslər, ölkələr və əcnəbi iş adam-

ları da var. Onlar bizim ölkəmizdən yararlanır, iş qurur, 

pul qazanır və öz xalqının xoşbəxt yaşayışına töhfə verir. 

Digər tərəfdən isə, bizi sanksiyalarla hədələyir, yediyi 
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çörəyə naxələf çıxır. Bizim də bu cür qeyri-mütənasib 

hərəkətlərə qarşı silahımız hazır olmalıdır. 

 Bu qanunun  qəbul edilməsini ölkəmizin beynəlxalq  

nüfuzu üçün də faydalı hesab edirəm.  Təşəkkür edirəm, 

xanım sədr. 

Sədrlik edən. Sağ olun. Ceyhun Məmmədov. Buyurun, 

Ceyhun müəllim.  

C.Məmmədov. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həm-

karlar, hörmətli media nümayəndələri.  Qanunun qəbul 

edilməsi çox önəmlidir. Bu sahəyə nəzarət  hazırda bütün 

dünya ölkələrində həyata keçirilir.  Burada bir neçə mə-

qamın mən üzərində durmaq istəyirəm. 

Bu gün  bu maliyyələşmənin qarşısını almaq üçün, əl-

bəttə, belə qanunların qəbul edilməsinə çox ciddi ehtiyac 

var. Amma bununla bərabər, konkret, dəqiq nəzarət me-

xanizmləri də  çox önəmlidir. Bu gün bir sıra qeyri-höku-

mət təşkilatları müxtəlif ölkələrə gedərək bu vəsaitləri 

alırlar.  Eləcə də qanunda  dinlə bağlı  məsələ əksini tapdı-

ğına görə  burada bir neçə vacib məqamı qeyd etmək istə-

yirəm.  

Birinci, bu gün Azərbaycanda olan bizim bəzi şəxsləri-

mizin  xüms zəkatı toplayaraq  ayrı-ayrı ölkələrə göndər-

mələri faktları var. Yəni xüms zəkatı dedikdə, bu dində 

var, zəkat halında toplanır və bunu biz bu gün qeyd edə 

bilərik, İrana göndərilməsi məsələləri var. Eyni zamanda, 

bu gün Azərbaycanda İran özü böyük bir agentura şəbə-

kəsi yaradıb. Eləcə də digər dini qurumlar da bu maliy-

yələşməni həyata keçirmək üçün müxtəlif mexanizm-

lərdən istifadə edirlər. Yəni bankla bu köçürüləndə kon-

kret olaraq əgər rəsmi qeydiyyatdan keçibsə, bunun nə-

zarət imkanları var. 

Burada başqa bir tərəfi isə, eyni zamanda, Azərbaycan-
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da olan bəzi din xadimlərinin, dindarların maliyyələşdiril-

məsi məsələsi. İndi, düzdür, quru sərhədlər bağlıdır. Əv-

vəlki dövrlərdə bizim bəzi vətəndaşlarımız sərhədi keçə-

rək banklardan bu pulları çıxarırdılar. İndi vəziyyət fərqli-

dir. Amma bu gün reallıq  ondan ibarətdir ki, bu maliyyə-

ləşmə var və bu gün də həmin o şəbəkə, ayrı-ayrı insanlar 

maliyyələşdirilir. Bu qanunun qəbulu ilə bərabər, eyni 

zamanda, düşünürəm ki, bizim  aidiyyəti qurumlar bu 

maliyyələşmə mexanizminin hansı formada həyata keç-

məsinə ciddi nəzarət etməlidirlər. Xüsusi ilə də dini qu-

rumların fəaliyyətində  bu özünü çox açıq şəkildə göstərir. 

Təşəkkür edirəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Ceyhun müəllim. Qənirə 

Paşayeva. Qənirə xanım, buyurun.  

Q.Paşayeva. Xanım sədr, hörmətli həmkarlar. Mən bir 

məsələ ilə bağlı fikirlərimi açıqlamaq istəyirəm. Əslində, 

hörmətli Zahid müəllim bu barədə geniş danışdı. Amma 

mən düşünürəm ki, Tərtər hadisələrində böyük işgəncələrə 

məruz qalan, istintaqlar zamanı müstəntiqlər tərəfindən 

ədalətsizliklə üzləşən və sonra bəraət alan bütün insan-

lardan, onların ailələrindən üzr istəməklə bərabər, o adam-

lar şəxsən bizdən, millət vəkillərinin bir çoxundan da üzr 

istəməlidirlər. Çünki o adamların ailələri, valideynləri 

gəlib göz yaşı töküb, “bizim uşaqlarımızın günahı yoxdur, 

dövlətə canımız qurban olsun, nədən suçlandırılırıqsa, suç-

landırılaq, amma casusluq, biz erməniyə işləyib vətənə xə-

yanət edənlərdən deyilik, bu bizim üçün çox ağır mənəvi 

yükdür” deyib ağlayırdılar. Məktəbə getməyə utanan 

uşaqlar ki, valideynlərinə o damğalar vurulmuşdu, onlarla 

bağlı müraciət edəndə bizi də ittiham edirdilər ki, siz ca-

susları müdafiə edirsiniz? Amma biz casusu müdafiə 

etmirdik. Biz deyirdik ki, bu məsələlərə təkrar baxılsın. 
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İnsanlar ağlayır, yalvarır, deyir ki, yenidən, ədalətli ba-

xılsın. Mən özüm neçə dəfə bunu sübut etməyə çalış-

mışam ki, siz nə danışırsınız, mən 19 yaşından ictimai-si-

yasi həyatda olan insanam. Mən casusu müdafiə etmə-

mişəm, amma haqları müdafiə edirik. O insanların vali-

deynləri ki, onlar ürək ağrısı ilə insanların içərisinə çıxa 

bilməyiblər, onların övladları məktəbə gedə bilməyib, indi 

bu adamlar çıxsınlar televiziya ekranlarına, qabaqca necə 

çıxıb ittiham edirdilər, bax, eləcə də zəhmət çəksinlər, üzr 

istəsinlər. Çünki bütün Azərbaycan xalqının gözündə bu 

bəraət alan insanlarla bağlı məlumatlar belə gedir. Heç 

insanlarımızın çoxunun məlumatlardan xəbəri də yoxdur 

ki, onlar bəraət alırlar. 

İkincisi, işgəncə verənlər, onlar haradadırlar? O işgəncə 

əmrini kim vermişdi? Bu adamları cəmiyyət görmək istə-

yir ki, bunlar ən ağır cəzanı alırlar. O müstəntiqlər hara-

dadır? O müstəntiqlər təkrar bu sistemdə çalışacaqsa, o za-

man Azərbaycan xalqının hüquq mühafizə orqanlarına nə 

inam ola bilər? Ona görə xalqımız bu bəraətləri görmək 

istəyir.  

Biz cənab Prezidentə çox təşəkkür edirik. Bu xalqın Ali 

Baş Komandana inamı hər zaman qalib gəlib, hər zaman o 

ailələr bunu deyirdilər. Mən bunu açıq deyirəm. Cənab 

Prezident doğruları bilsə, biz inanırıq ki, hər şey doğru 

olacaq. Nəhayət, cənab Prezident bunu nəzarətinə aldı. Bu 

işi məhz cənab Prezident nəzarətinə götürdüyü üçün o 

ailələr öz haqlarını geri ala bildilər. Çətin olardı bəlkə. Bu 

işə ədalətli baxan bütün insanlara, hüquq mühafizə siste-

mində kim ədalətli baxdısa, onlara da təşəkkürümü bildiri-

rəm. Amma əsgər və zabitlərə o işgəncələri verənlər, ya 

yazacaqsan, etiraf edəcəksən ki, casusluq etmisiniz, ya sizi 

ölüm gözləyir, həmin o işgəncə əmrini verənlər, işgəncə 
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verənlər nə cəza aldı televiziya ekranlarında xalqa gös-

tərilməlidir. Bu işi aparan müstəntiqlər ki həmin işi elə 

casusluq maddəsi ilə aparırdılar Azərbaycan cəmiyyəti 

görməlidir və biz görməliyik.  

Mən  şəxsən bu üzrü gözləyirəm. Buradan danışıram, 

kimlər ki mənə casusları müdafiə edirsiniz deyirdilər, öz-

ləri yaxşı bilir kimlər idi, çıxıb indi üzr istəsinlər. Demək, 

biz casusları yox, ədaləti müdafiə eləmişdik. Ona görə biz 

insanları müdafiə edəndə, nə isə deyəndə, sadəcə, bilmə-

dən demirik. Deyirik ki, araşdırılsın. Amma qəribə bir ya-

naşma var idi. Sanki Siz necə olur bu məsələyə müdaxilə 

edirsiniz deyə. İndi nə oldu?  

Mən cənab Prezidentə çox təşəkkür edirəm və inanı-

ram, televiziyalarımız geniş şəkildə o bəraət alan insanlar 

haqqında veriliş verəcəklər ki, onların balaları məktəblərə 

o psixoloji təzyiq olmadan alnıaçıq, üzüağ getsinlər, vali-

deynlərinin də yaşadıqları o acı ən azı bir az yumşalmış 

olsun. Bir daha ədalətin bərpası üçün çalışanların hamısına 

təşəkkür edirəm. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Qənirə xanım. Erkin Qədirli. 

Erkin müəllim, buyurun. 

E.Qədirli. Çox sağ olun, hörmətli xanım sədr. Mən, 

adətən, layihəni tənqid etmək üçün söz istəyirəm. Amma 

bu dəfə, əksinə, lehinə çıxış etmək üçün söz aldım. Kamal 

bəyə də təşəkkür edirəm, bu layihənin məqsədini çox 

gözəl izah elədi. Şübhəsiz, çox vacib layihədir. Yalnız 

mən, eyni zamanda, Qüdrət bəyin də dediklərinə bir az 

güc qatmaq istəyirəm. O anlamda ki, Qüdrət müəllim, 

əslində, düzdür, mövzuya başqa yöndən yanaşdı, amma 

hüquq nəzəriyyəsində o problem var. Ona “Structural 

resistance to law” deyirlər, hüquqa quruluşlu  müqavimət. 

Bu, hansısa qanuna zidd hərəkətlər və yaxud o qanunları 
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pozanların toplam əməlləri deyil. Bu, cəmiyyətin özünün 

strukturunda olan müqavimətdir ki, çox yaxşı qanun qəbul 

olunur, amma sonra icrasız qalır, yaxud onun icrası əlavə 

problemlər yaradır. Bax, bu qanun, həqiqətən də, o cür 

quruluşlu müqavimətlə qarşılana bilər və Qüdrət bəy 

burada onun bəzi örnəklərini verdi. Yalnız mən bunu ona 

görə demirəm ki, qanun yersizdir və yaxud sonraya sax-

layaq. Yox, qəbul edək, çox vacib qanundur. Amma mən 

çox istəyirəm ki, bu sayaq qanunlar yalnız üzv olduğumuz 

beynəlxalq təşkilatlarda, yaxud hansısa konvensiyalarda 

beynəlxalq hesabatlılığımız  üçün olmasın, həm də sonradan 

bu qanundan irəli gələn problemlərin həlli üçün də çalışaq.  

Bu layihə, həqiqətən, çox vacibdir. Amma bu qanunun 

qəbulundan sonra, bax, özünüz də görəcəksiniz, xüsusi ilə 

icra orqanları və hüquq mühafizə orqanları da bunu görə-

cəklər, nə qədər problemlər çıxacaq. Bax, o problemlər 

olmasın deyə, biz bütün digər, həm inzibati təcrübədə, 

həm də əlaqəli layihələrdə, qanunlarda, daha doğrusu, 

çeşidli düzəlişlər etməli olacağıq. Bu, çox önəmli məsə-

lədir. Mən istəmirəm ki, bu layihə, bu qanun qəbul olu-

nandan sonra ya icrasız qalsın, ya da əlavə problemlər ya-

ratsın. Bu layihəyə səs verəcəyəm, amma Qüdrət bəyin də 

dediklərinə diqqətlə yanaşmanızı xahiş edirəm. Çox 

önəmli problemlər ola bilər. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Sağ olun, Erkin müəllim.  

Hörmətli həmkarlar, bu 5 məsələ üzrə müzakirələr başa 

çatdı. Ona görə də artıq səsverməyə keçirik. İndi isə xahiş 

edirəm, 16-cı məsələyə münasibət bildirin. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə                            91 

Əleyhinə                              1 
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Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            92 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

İndi isə 17-ci məsələni səsə qoyuram. Buyurun, mü-

nasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, bu məsələ də birinci oxunuşda qəbul 

edildi.   

18-ci məsələni səsə qoyuram. Buyurun.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.44 dəq.) 

Lehinə                            93 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

İndi 19-cu məsələni səsə qoyuram. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə                            94 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            94 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun,  bu məsələdə olan qanun layihəsi də bi-

rinci oxunuşda qəbul edildi. 

20-ci məsələdə olan qanun layihəsinin səsverməsinə 

keçirik. Buyurun, münasibət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.45 dəq.) 

Lehinə                            96 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            96 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Növbəti məsələyə keçirik. Bu, 21-ci məsələdir. Bu mə-

sələ Gömrük Məcəlləsində, “İstehlakçıların hüquqlarının 

müdafiəsi haqqında” Qanunda və digər 6 qanunda də-

yişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Hörmətli 

həmkarlar, onu da deyim ki, bu məsələ ilə bağlı bu gün 

bizim qonaqlarımız var. Elnur Bağırov, Azərbaycan Res-

publikasının İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Antiinhisar və 

İstehlak Bazarına Nəzarət  Dövlət Xidmətinin şöbə mü-

diri, Kənan Məmişov, Azərbaycan Respublikası İqtisadiy-

yat Nazirliyinin şöbə müdirinin müavini və Əli Nəbiyev, 
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Azərbaycan Respublikasının Qida Təhlükəsizliyi Agentli-

yinin Hüquq şöbəsinin müdiri. Mən qonaqlarımızı salam-

layıram. Məsələyə dair məlumat vermək üçün, Tahir müəl-

lim, mən Sizə söz verəcəyəm. Buyurun, məlumat verin. 

T.Mirkişili. Çox sağ olun, hörmətli sədr. Hörmətli 

həmkarlar, qanun layihəsində bir çox mühüm yeniliklər 

var, ona görə icazənizlə, bir az ətraflı məlumat vermək 

istəyərdim. Belə ki, möhtərəm cənab Prezident tərəfindən 

daxil olmuş qanun layihəsi bu sahədə olan bir çox tən-

zimləmələrin qanun layihələrində əks etdirilməsini ehtiva 

edir. Belə ki, bildiyiniz kimi, növbəti ilin yanvarın 1-dən 

etibarən Azərbaycanda “Qida təhlükəsizliyi haqqında” 

Qanun qüvvəyə minəcək. Məhz bu qanunun qüvvəyə min-

məsi ilə bağlı Azərbaycanda hazırda qüvvədə olan qanun-

vericilik aktlarında həmin qanunda istifadə olunan termin-

lərin, yanaşmaların və sənədlərin əks etdirilməsi zərurəti 

yaranmışdır. Bununla əlaqədar olaraq, bizə daxil olmuş 

dəyişikliklərdə Gömrük Məcəlləsində idxal və ixrac olu-

nan məhsullar qida məhsulları olduğu zaman həmin məh-

sullar üçün tələb olunan sertifikatların adları “Qida təhlü-

kəsizliyi haqqında” Qanuna uyğun olaraq dəyişdirilmişdir.  

İkinci mühüm dəyişiklik ondan ibarətdir ki, Azərbay-

canda “Qida təhlükəsizliyi haqqında” Qanun qüvvəyə 

mindikdən sonra, yanvarın 1-dən etibarən “Yeyinti məh-

sulları haqqında” Qanun qüvvədən düşəcəkdir. “Yeyinti 

məhsulları haqqında” Qanunda çox mühüm “Ərzaq təhlü-

kəsizliyi” haqqında bir fəsil var. Bu, 5-ci fəsildir və həmin 

fəslin “İstehlakçıların hüquqlarının müdafiəsi haqqında” 

Qanuna əlavə edilməsi təklif olunur. Məhz bu 5-ci fəsildə 

ərzaq təhlükəsizliyi, onun tənzimlənməsi, ərzaq ehtiyatla-

rı, dövlət ehtiyatları və dövlətin bu istiqamətdə hansı siyasət 

yürüdəcəyi ilə bağlı kifayət qədər mühüm məqamlar var.  
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Hörmətli xanım sədr, biz bununla bağlı komitədə çox 

geniş bir iclas da keçirmişdik, mühüm bir dinləmə də 

olmuşdur. Xatırladım ki, müvafiq dövlət orqanları bu 

istiqamətlərdə dövlətin ərzaq ehtiyatlarının hansı formada 

yaradılacağı, – hazırda Azərbaycanda dövlət tərəfindən üç 

aylıq ərzaq ehtiyatı yaradılmışdır və növbəti altı ayda da 

rezervlərlə bağlı sığortalanmış bir sistem qurulmuşdur, – 

ümumiyyətlə, ərzaq ehtiyatları hansı istiqamətlərdə xərc-

lənə bilər, dövlət kimlərə yardım edə bilər, bunlar qa-

nunun bir fəslində öz əksini kifayət qədər geniş tapmışdır.   

Növbəti mühüm istiqamətlərdən biri “Dövlət rüsumu 

haqqında”  Qanunda edilən dəyişiklikdir. Belə ki, təklif 

olunan dəyişikliyə görə sahibkarlar üçün bir çox yüngül-

ləşmələr nəzərdə tutulur. Hazırda mövcud olan qanunlara 

görə Azərbaycanda qida sahəsində fəaliyyət göstərən bü-

tün sahibkarlıq subyektləri qeydiyyat üçün 150 manat rü-

sum ödəməlidirlər. Təklif olunan dəyişikliyə görə qeydiy-

yat özü iki yerə bölünür. Qeydiyyat və təsdiq. Qeydiyyat 

üçün rüsumlar tamamilə ləğv olunur, heç bir rüsum 

istənilməyəcək. Yalnız təsdiq üçün iri və orta sahibkarlıq 

subyektlərində 150 manat rüsum olduğu kimi qalacaqdır. 

Amma qeyd edim ki, Azərbaycanda mikro və kiçik sahib-

karlıq subyektləri və bələdiyyə orqanları, bütövlükdə, bu 

150 manat rüsumdan da azad edilir.  

Digər mühüm bir dəyişiklik, bildiyiniz kimi, mövcud 

qanunlarda dublikatın və qeydiyyatdan çıxarışın verilməsi 

ilə bağlı dövlət rüsumu var. Təklif olunan qanun layihə-

sində bu rüsumların da ləğv olunması təklif olunur. Yəni 

bundan sonra dublikatın verilməsi və qeydiyyatdan çıxa-

rışda olan dəyişikliklər elektron formada olduğuna görə 

bunlar üçün hər hansı bir rüsum tələb olunmayacaqdır. 

Qanunda olan digər mühüm bir dəyişiklik “Baytarlıq 
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haqqında” Qanunda edilən dəyişiklikdir. Belə ki, sahibkar-

lar indiyə qədər hər hansı bir məhsulu ixrac etdiyi zaman 

onlardan “Baytarlıq haqqında” Qanuna uyğun olaraq, iki 

sertifikat tələb olunur. Birincisi, baytarlıq haqqında ser-

tifikat, ikincisi isə, qida təhlükəsizliyi haqqında sertifikat. 

Mövcud dəyişikliyə görə qida təhlükəsizliyi haqqında 

sertifikat ləğv olunur, əvəzində isə baytarlıq haqqında olan 

sertifikata həmin əlavələr edilməklə, qida təhlükəsizliyi 

haqqında məsələ daxil olmaqla sahibkarlardan yalnız bir 

sertifikatın tələb olunması əksini tapmışdır.  

İkinci mühüm yenilik ondan ibarətdir ki, bundan sonra 

Azərbaycanda yem əlavələrinin dövlət qeydiyyatı qalır, 

amma yemin dövlət qeydiyyatına nəzarət sistemində yem 

zəncirinə nəzarətə keçilir. Əsas dəyişiklik ondan ibarətdir 

ki, “Baytarlıq haqqında” Qanuna görə indikindən fərqli 

olaraq,  yemlərin dövlət qeydiyyatı proseduru ləğv oluna-

caqdır. Yəni yem idxal və istehsal etdiyimiz zaman dövlət 

tərəfindən qeydiyyat sistemi olmayacaqdır.  

İkinci mühüm yanaşma ondan ibarətdir ki, Azərbay-

canda bütün bunlarla yanaşı, “Lisenziyalar və icazələr 

haqqında” Qanunda dəyişiklik edilir, sertifikatların və 

lisenziyaların  adları dəyişilir. İdxal, sağlamlıq sertifikatı 

və ixrac sertifikatı kimi sertifikatlar da qanuna gətirilir ki, 

bunlar da uyğunlaşma xarakteri daşıyır.  

Bütövlükdə, qanun layihəsi bu sahədə olan tənzim-

ləmənin təkmilləşdirilməsi və sahibkarlara dəstək məqsədi 

ilə hazırlanmışdır. Komitədə müzakirə olunmuş və komi-

təmiz bu layihəni dəstəkləmişdir. Həmkarlarımdan səs 

vermələrini xahiş edirəm. Çox sağ olun. 

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Əli 

müəllim, sizin komitənizdə də baxılıb. Xahiş edirəm, Siz 

də məlumat verin. Buyurun. 
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Ə.Hüseynli. Hörmətli sədr, komitənin rəyi müsbətdir.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Əli müəllim. Aqrar siyasət 

komitəsinin rəyini bildirmək üçün mən komitənin sədri 

hörmətli Tahir Rzayevə söz verirəm. Tahir müəllim, bu-

yurun. 

T.Rzayev, Milli Məclisin  Aqrar siyasət komitəsinin 

sədri.  

Çox sağ olun, hörmətli sədr. Bu qanun layihəsi İqtisadi 

siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsi ilə birgə geniş 

müzakirə olunmuş, həmin müzakirələrdə müvafiq nazirlik 

və komitələrin nümayəndələri iştirak etmişdilər. Komi-

tənin rəyi müsbətdir, səsə qoyulmasını xahiş edirəm.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Tahir müəllim. Baxıram 

ki, müzakirə üçün yazılanlar yoxdur, ona görə də mən mə-

sələni səsə qoyuram. Buyurun, qanun layihəsinə münasi-

bət bildirin.  

 
Səsvermənin nəticələri (saat 13.52 dəq.) 

Lehinə                            89 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              1 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            90 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi  birinci  oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, növbəti məsələyə keçirik. 22-ci 

məsələ “Elektroenergetika haqqında” Qanunda dəyişiklik 

edilməsi barədə qanun layihəsidir. Məsələyə dair məlumat 

vermək üçün, Sadiq müəllim, mən Sizdən xahiş edə-

cəyəm. Buyurun, məlumat verin. 
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S.Qurbanov. Çox sağ olun. Dəyərli Sahibə xanım, hör-

mətli millət vəkilləri. İstərdim ki, bu qanun layihəsi barə-

sində mən də geniş məlumat verim ki, gələcəkdə suallar az 

olsun. Qüvvədə olan “Elektroenergetika haqqında” Azər-

baycan Respublikasının Qanununda şəbəkəyə qoşulmaya 

dair münasibətlər ətraflı tənzimlənmir və “qoşulma haqqı” 

termini işlənsə də, izahı verilmir. Sözügedən qanunun 3-cü 

maddəsinin 3-cü hissəsinin ikinci cümləsinə əsasən 

“elektrik və istilik enerjisi istehlakçısının enerji təchizatı 

şəbəkəsinə qoşulması və ya əlavə enerji (güc) alınması 

üçün texniki şərtlərin verilməsi” qaydaları müvafiq icra 

hakimiyyəti orqanı tərəfindən müəyyən edilir.  

Bununla əlaqədar  üç ayrı-ayrı normativ akt qəbul olun-

muşdur. Bu normativ aktlar hansılardır? 

1) Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2017-ci il 4 

aprel tarixli 1313 nömrəli Fərmanı.  

2) Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 2013-cü 

il 27 avqust tarixli 234 nömrəli Qərarı ilə təsdiq edilmiş 

“İstehlakçıların elektrik enerjisi (gücü) alması üçün tex-

niki şərtlərin verilməsi və enerji təchizatı şəbəkəsinə qo-

şulması Qaydaları”. 

3) Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 2018-ci 

il 24 iyul tarixli 326 nömrəli Qərarıdır ki, bu da  abonent-

lərin şəbəkəyə qoşulması ilə bağlıdır. 

Bu üç ayrı normativ sənəddə yenə bütövlükdə, bir çox 

boşluqlar var. Mən istəyirəm ki, bu normativ aktların hər 

birindəki boşluqları da deyim, ondan sonra bu qanundakı 

dəyişikliyin zərurəti daha aydın olsun.  

Məsələn, Nazirlər Kabinetinin 2013-cü il 27 avqust ta-

rixli Qərarı ilə təsdiq edilmiş Qaydalarda qoşulmaya dair 

məsələlər ətraflı tənzimlənmədiyindən sahibkarların tələb 

olunan gücü 150 kilovatdan yuxarı olan tikinti obyekt-
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lərinin şəbəkəyə qoşulmasının tənzimlənməsində boşluq-

lar vardır. Sözügedən qaydalarda qoşulma haqqının Tarif 

Şurası tərəfindən təsdiq olunması qeyd olunmuşdur, lakin 

müəyyən edilməmişdir. Məsələn, bu boşluq layihədə artıq 

aradan qaldırılacaq. İndi deyəcəm.  

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2017-ci il 4 ap-

rel tarixli Fərmanı ilə təsdiq edilmiş  Azərbaycan Res-

publikası Nazirlər Kabinetinin 2018-ci il 24 iyul tarixli 

Qərarı ilə təsdiq edilmiş Qaydalarda isə qoşulma haqqının 

Nazirlər Kabineti  tərəfindən təsdiq olunması qeyd olun-

muş və təsdiq edilmişdir. Halbuki qoşulma haqqı məblə-

ğinin müəyyən edilməsini tənzimləyən metodologiya yox-

dur. Bax, bu layihə artıq onun aradan qaldırılmasına kö-

mək edəcəkdir. Yəni bununla əlaqədar qanun layihəsində 

aşağıdakı məsələlər tənzimlənir: 

Birinci, “qoşulma xidmətinə görə ödəniş” anlayışı daxil 

edilir və onun izahı verilir və ödənişin məbləğinin Tarif  

Şurası tərəfindən təsdiq olunması nəzərdə tutulur; 

İkinci, qoşulma xəttinə görə ödəniş məbləğinin müəy-

yən edilməsini tənzimləyən metodologiyanın müəyyən 

edilməsi nəzərdə tutulur; 

Üçüncü, qoşulmaya dair məsələlərin tənzimlənməsi 

üçün qanunun “Tikinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə 

qoşulması” adlanan 8-ci maddəsinə 8.1-ci maddə əlavə 

olunur; 

Dördüncü, qanunun sifarişçinin qoşulma üçün tələb 

olunan xərclərdə iştirakını nəzərdə tutan 15-ci maddəsinin 

2-ci hissəsinin çıxarılması və qoşulma nöqtəsində elektrik 

şəbəkəsinin gücləndirilməsi ilə bağlı tələb olunan bütün 

işlərin texniki şərti verən müəssisə tərəfindən  öz hesabına 

yerinə yetirilməsi  təklif olunur.  

Bildiririk ki, bu qanun layihəsi qəbul edildikdən sonra 
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qanunun “Tikinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə 

qoşulması” maddəsinə əsasən istehlakçıların əlavə enerji 

(güc) alması qaydalarının yenidən müəyyən edilməsi üçün 

Nazirlər Kabineti həmin qaydalarda dəyişiklik edəcəkdir. 

Məndə olan məlumatı da sizə deyirəm ki, həmkarlarımız 

bilsin. Qanun layihəsində sifarişçinin və ya texniki 

obyektin növündən, habelə tikinti obyektinin qoşulduğu 

şəbəkədən, – burada artıq məsafə deyil, gərginlik səviy-

yəsi əhəmiyyət kəsb edir, – gərginlik səviyyəsindən asılı 

olaraq qoşulma 2 qrupa bölünür: 

1) Məişət abonentlərinin və tələb olunan gücü 150 

kilovata qədər olan (150 kilovat da daxil olmaqla) mövcud 

və ya inşa ediləcək tikinti obyektinin mövcud 0,4 kilo-

vatlıq şəbəkəyə, yəni  400 metr məsafəyə qədər qoşulması. 

Bu halda sifarişçi layihələndirmə, tikinti-quraşdırma 

işlərinə və həmin 0,4 kilovatlıq şəbəkəyə fiziki qoşulmaya 

görə ödəniş edəcək. Daha aydın desək, sifarişçi bir dəfə 

“Asan xidmət”ə, yaxud KOB evlərinə gələcək, məbləğini 

ödəyəcək və  artıq 20 gün müddətində həmin şəbəkəyə qo-

şulma təmin edilməlidir. Bax, bu qanun layihəsinə görə 

bu, Tarif  Şurası tərəfindən müəyyən ediləcək, buraya ödə-

nişlərin məbləği və aşağıdakı  xərclər daxil olacaq. Yəqin 

hər bir insanın, iş adamları, adi vətəndaşlar olsun, bununla 

bağlı problemləri olub. Bu günə qədər qoşulma olduğu 

halda, qoşulma istəyəndə bizim şəbəkədən sizə yük verə 

bilmirik, başqa yerdən xətt çəkməliyik deyilərək əlavə ta-

riflər müəyyənləşirdi, amma bütün bunlar artıq aradan 

götürülür. Tarif Şurasının müəyyən etdiyi qiymətlərin içə-

risinə nələr daxildir?  

Birinci, tikinti obyektindən şəbəkənin qoşulma nöqtə-

sinə qədərki elektrik xətlərinin tikintisinə (çəkilməsinə) və 

ya əlavə enerji alınmasına dair layihənin hazırlanması.  



 531 

İkinci, tikinti-quraşdırma işlərinin görülməsi. 

Üçüncü, tikinti obyektlərində şəbəkəyə fiziki qoşulması 

(istifadə olunan materialların çəkilmiş xərcləri də daxil 

olmaqla). Yəni artıq deyilməyəcək, bu əlavə xərclərdir, siz 

onu ödəməlisiniz. Bir dəfə pul ödəyəndən sonra artıq 

bütün xərclər bunun içərisindədir və bütün bunları Tarif 

Şurası müəyyən edir.   

Tələb olunan ikinci qoşulma 150 kilovata qədər və 150 

kilovatdan yuxarı olan mövcud və ya inşa ediləcək tikinti 

obyektlərinin, habelə elektrik enerji paylayıcılarının və is-

tehlakçıların tikinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə qo-

şulması müəyyənləşəcəkdir. Biz qanunu qəbul edəcəyiksə, 

bütün bunların son nəticəsində nələri əldə eləmiş olacağıq. 

Yəni prosesin sonucunda nə gözləyirik?    

Birincisi, onu deyim ki, hər iki qoşulma halında sifa-

rişçi ilə enerji təsisatçı müəssisəsi və dövlət elektroener-

getika müəssisəsi arasında qoşulma müqaviləsi imzalana-

caq. Bu, mütləq olmalıdır. Həmin müqavilənin nümunəsi 

Nazirlər Kabineti tərəfindən təsdiq ediləcək. Gözlənilən 

nəticələr nədən ibarətdir?  

1. Qoşulmanın vahid normativ tənzimlənməsini təmin 

etmək.  

2. Tikinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə qoşulması 

və ya əlavə enerji, güc alması qaydasının qoşulma xəttinə 

digər ödənişin məbləğinin müəyyən edilməsinə dair meto-

dologiyanın müəyyən edilməsi üçün hüquqi əsas yara-

nacaq.  

3. Elektrik enerjisi paylayıcılarının və istehlakçılarının 

tikinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə qoşulması üçün 

ilk dəfə olaraq qaydalar müəyyən ediləcəkdir.  

4. Qoşulma üçün vahid mərkəzə müraciət olunacaq, bu 

proses asanlaşacaq.  
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5. Qoşulma üçün müraciətin edilməsi, sənədlərin təq-

dim edilməsi və ya qoşulma ilə bağlı aidiyyəti qurumlarla 

razılaşdırma prosesinin elektronlaşması təmin ediləcək.  

Nəhayət, qoşulma xəttinə görə ödənişin məbləğinin 

müəyyən edilməsində şəffaflıq təmin ediləcək və qoşulma 

üçün tələb olunan xərclər azalacaq. Yəni bu layihə təsdiq 

olunarsa, bu proseslər gözləniləndir. Sifarişçi ilə enerji tə-

sisatçısı müəssisəsi və ya dövlət elektroenergetika müəs-

sisəsi arasında qoşulma müqaviləsi bağlanacaq, qoşulma 

müddətinin vaxtı azalacaq və prosedur sadələşdiriləcək.  

Biz qanun layihəsinə səs verməklə sadaladığımız bu nə-

ticələri əldə edəcəyik və bu da, bütövlükdə, ölkədə aparı-

lan islahatların bir tərkib hissəsidir. Vətəndaşın, sahib-

karların məmnunluğunu təmin etmək məqsədi daşıyır. Xa-

hiş edirəm, səs verəsiniz.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Sadiq müəllim, ətraflı mə-

lumat verdiniz. Hörmətli həmkarlar, çıxış etmək istəyənlər 

var. Bəhruz Məhərrəmov. Bəhruz müəllim, buyurun.  

B.Məhərrəmov. Təşəkkür edirəm, hörmətli sədr. Əl-

bəttə, qanun layihəsini dəstəkləyəcəyəm. Çünki layihə ti-

kinti obyektlərinin elektrik şəbəkəsinə qoşulmasının asan-

laşdırılması məqsədi daşıyır. Amma eyni zamanda, 

elektrik şəbəkəsinə qoşulma ilə bağlı daha bir istiqamətdə 

asanlaşdırmaya, mən düşünürəm, sadələşdirilməyə ehtiyac 

var. Bilirsiniz ki, qlobal iqtisadi böhrana, ölkə daxilində 

ciddi maliyyə yükləmələrinə, Qarabağın, Şərqi Zəngə-

zurun faktiki olaraq yenidən qurulmasına külli miqdarda 

vəsaitin tələb olunduğu bir şəraitdə cənab Prezident çox 

ciddi iradə qoyaraq öz məşğulluq proqramı çərçivəsində 

vətəndaşlarımıza, xüsusən də həssas təbəqədən olan in-

sanlara ailə təsərrüfatlarının yaxşılaşdırılması, ailə biznes-

lərinin qurulması üçün avadanlıqlar verib. Bunların çoxu 
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da aztəminatlı insanlardır. Amma həmin o kiçik, mini 

müəssisələrin, o avadanlıqların ümumi şəbəkəyə qoşul-

ması bu gün rayonlarda bir az müşkülə çevrilir. Proses 

nisbi mürəkkəbdir. Rüsumlar həmin vətəndaşlar üçün 

nisbətən çoxdur. Ona görə də, xahiş edirəm ki, mümkünsə, 

bu layihədə, mümkün deyilsə, ayrıca layihə formasında bu 

özünüməşğulluq proqramı çərçivəsində yaranan, yaxud 

kiçik və orta biznes subyektlərinə bir xüsusi yanaşma tət-

biq edək.  

İkinci bir məqam isə, bu gün, bəli, “ASAN xidmət”də 

bu proses çox şəffaf şəkildə həyata keçirilir. Amma eyni 

zamanda, bütün rayonlarda “ASAN xidmət” yoxdur. Ona 

görə də paralel olaraq hansı rayonda ki “ASAN xidmət” 

yoxdur, həmin rayonun o enerji strukturunda da bu 

qoşulmanın rəsmiləşdirilməsi ilə bağlı müvafiq şəraitin 

yaradılmasına ehtiyac var. Təşəkkür edirəm, çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Bəhruz müəllim. Qənirə 

Paşayeva. Buyurun, Qənirə xanım.  

Q.Paşayeva. Hörmətli xanım sədr, hörmətli həmkarlar. 

Mən ilk öncə Sadiq müəllimə təşəkkür edirəm, çox ətraflı 

şəkildə, geniş izahat verildi və layihəni dəstəkləyəcəyik. 

Doğrudan da, çox önəmli məsələlər var. Amma bir məsələ 

var, çox önəmlidir ki, bölgələrdə, ümumiyyətlə, bu kom-

munikasiya ilə bağlı olan qurumların yerli qurumlarla 

çalışıb bir xəritələr çıxarması. Yəni bölgələrdə, istər elek-

trik, istər işıq, istərsə də su xətləri ilə bağlı. Çünki rayon-

larda torpaq sahəsini ayırırlar, icra hakimiyyəti, müvafiq 

qurumlar da tikintilərə icazə verirlər. Sonra gələndə ki, 

artıq su çəkilsin, işıq çəkilsin, qaz çəkilsin, insanların çoxu 

bu cavabı alırlar, mən 600, 700 metrdən, bilmirəm, 1 

kilometrdən sizə bunu verə bilmərəm. Bu qabaqcadan or-

taya qoyulmalı məsələdir.  
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Dünən Bakı şəhərinin Zirə qəsəbəsindən şəhid anası 

gəlib. Qəhrəman şəhidimizin anasıdır. Zirənin mərkəzində 

şəhidin adına bulaq tikilib. Neçə aydır bu ana bütün 

qapıları döyür, bu bulağa su verin və nəhayət, dünən  Milli 

Məclisin Mədəniyyət komitəsinin qəbuluna gəlib ki, mən 

nə istəyirəm? Mən bir şey istəyirəm ki, insanlar gəlib keçir 

o bulaqdan, su verilsin, hətta gətirib sayğac qoysunlar, 

mən onun da pulunu ödəməyə hazıram. Xəzər rayonunun 

icra başçısına zəng edirəm, icra başçısı deyir: “Bəli, 

Qənirə xanım, o bulaq tikilib, biz də dəstək vermişik, biz 

də çox istəyirik ki, o bulağa su çəkilsin, mən də başçı kimi 

müraciət etmişəm, amma su verilmir”. Şəhidin anasına 

deyilir ki, 750 metrdən biz ora hələ su verə bilmərik. 

Sonra deputat Su-Kanal İdarəsinə rəhbərlik edən qu-

rumlara zəng edir. Şəhid anasına deyilən söz elə mənə 

deyilir. 750 metrdir və mən başlayıram telefonda xahiş, 

minnətə ki, bu ana gəlib, nə vəziyyətdədir. Axı, bu bulaq 

göydən düşmədi, bu bulaq üçün yer ayrılıb, bu ana gedib 

bunu qanunsuz tikməyib ki. Bu bulaq tikilib, yaxşı, sizin 

bir kommunikasiyanız yoxdur ki, bu bulaq tikilib 

istifadəyə veriləndən sonra deyilir ki, biz ora hələ su verə 

bilməyəcəyik, indi baxarıq, nə vaxt olsa su verərik.  

Ona görə mən xahiş edirəm, Sadiq müəllim, sizin ko-

mitədən də, ümumiyyətlə, bu qurumlar rayonun icra qu-

rumları ilə, bələdiyyələrlə işləməlidirlər. Yəni icazə ve-

riləndə, məsələn, rayonda icazə də verəndə bilməlidir ki, 

əgər bu vətəndaşa 3 il, 4 il bu verilməyəcəksə, onda icazə 

verməsin. Ən azı bu insanlar işlərini bilsinlər. Hər şey 

bitəndən sonra bu insanlara deyirlər ki, biz sizə bunu verə 

bilmərik. Xahiş edirik ki, bax, bu məsələ də qanunveri-

cilikdə öz həllini tapsın. Çünki fərdi olaraq bu müraciət-

lərin sayı həddindən artıqdır. Özəlliklə də şəhid ailələri və 
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qazilər olanda bu, başqa bir həssaslıq yaradır. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Sağ olun.  

Hörmətli həmkarlar, xahiş edirəm, indi qanun layihə-

sinə münasibət bildirək. Buyurun. 

 
Səsvermənin nəticələri (saat 14.07 dəq.) 

Lehinə                            93 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            93 

Nəticə: Qəbul edildi 

 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli deputatlar, gündəliyin növbəti iki məsələsi 

cənab Prezidentin bir məktubu ilə Milli Məclisə daxil olub 

və bunlar mahiyyətcə bir-birinə yaxındırlar. Beləliklə, 

gündəliyin 23-cü məsələsi Gömrük Məcəlləsində də-

yişiklik edilməsi haqqında, gündəliyin 24-cü məsələsi isə 

“Gömrük tarifi haqqında” Qanunda dəyişiklik edilməsi 

barədə qanun layihələridir. Məsələ ilə bağlı bu gün bizim 

bir qonağımız da var. Azərbaycan Respublikası Dövlət 

Gömrük Komitəsi sədrinin birinci müavini İsmayıl Hü-

seynov iclasımızda iştirak edir. Biz Sizi salamlayırıq.  

Hörmətli həmkarlar, indi isə mən sözü hörmətli Tahir 

müəllim Mirkişiliyə verirəm. Tahir müəllim, buyurun, bu 

iki məsələ haqqında bizə məlumat verin.  

T.Mirkişili. Çox sağ olun, xanım sədr. Hörmətli həm-

karlar, hər iki qanun layihəsi sahibkarlar üçün həssas bir 

məsələ olan gömrük dəyərinin müəyyən olunması üçün 

yeni yanaşmanı özündə ehtiva edir. Bununla bağlı ko-
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mitədə də çox geniş iclas keçirdik. Mən fürsətdən istifadə 

edib, həm də Dövlət Gömrük Komitəsinin sədr əvəzinə 

təşəkkür etmək istəyirəm. Deputat həmkarlarımın çox 

geniş və çoxsaylı suallarını cavablandırdı. Qeyd edim ki, 

hər iki layihəyə olan dəyişiklik cənab Prezident tərəfindən 

Milli Məclisə daxil olub. Əsas mahiyyəti bundan ibarətdir 

ki, yeni maddələrə görə bundan sonra Azərbaycanda bə-

yannaməçilər mal idxal etdikləri zaman, birincisi, malın 

dəyəri sadə və ədalətli üsullarla müəyyən olunacaq.  

İkincisi, bu dəyərin müəyyən edilməsi qaydası Nazirlər 

Kabineti tərəfindən qəbul  olunmuş qaydalarla müəyyən 

olunacaq.  

Üçüncüsü, bu məsələ ilə bağlı sahibkar və Dövlət Göm-

rük Komitəsi arasında olan hər hansı bir müraciətə Dövlət 

Gömrük Komitəsi 24 saat ərzində baxıb cavab verəcək.  

Belə bir öhdəliyin olması, təbii ki, bu gün sahibkarlar 

üçün həm də bu istiqamətdə olan xərclərdən qaçmaq üçün 

yeni bir imkan yaradır. Belə ki, məhsulların saxlanc 

anbarlarında qalması sahibkarlar üçün hər növbəti gün 

üçün kiloqrama görə pul ödənilməsi deməkdir. Bax, belə 

bir yanaşmanın hər iki qanunda öz əksini tapması Azər-

baycanda sahibkarlıq subyektlərinə bundan sonra məhsul 

idxal etdikləri zaman daha az bürokratiya və daha az xərc 

çəkməklə Dövlət Gömrük Komitəsi sahəsində gedən is-

lahatlardan yararlanmaq imkanı yaradacaqdır. Biz komitə 

olaraq bunu dəstəkləmişik və həmkarlarımdan da dəstək-

ləmələrini xahiş edirəm. Çox sağ olun.  

Sədrlik edən. Tahir müəllim, çox sağ olun. Çıxış et-

mək istəyən Aydın müəllimdir. Aydın Hüseynov. Aydın 

müəllim, buyurun.  

A.Hüseynov. Xanım sədr, hörmətli millət vəkilləri, 

çalışacağam ki, çox vaxt almayım.  
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Sədrlik edən. Narahat olmayın, vaxtımız var. Çıxış 

etmək istəyirsiniz, bizim boynumuza qoymayın. Çıxışınız 

qısadırsa, özünüz günahkarsınız. Buyurun.  

A.Hüseynov. Hörmətli xanım sədr, çox sağ olun, bir 

daha təşəkkür edirəm. Müzakirə etdiyimiz qanun layihəsi 

ilə bağlı çox hörmətli Tahir müəllim ətraflı məlumat verdi. 

Eyni zamanda, komitəmizdə Dövlət Gömrük Komitəsinin 

sədr əvəzi Şahin müəllimin də iştirakı ilə ətraflı mü-

zakirələr getdi. Qanunun əsas mahiyyəti odur ki, gömrük-

sərhəd keçid məntəqələrindən sürətli keçidin tənzimlən-

məsi və eləcə də gömrük orqanlarının məsuliyyətinin ar-

tırılması. Əlbəttə, qanuna səs verəcəyəm. Sadəcə olaraq, 

bir neçə məsələni də istərdim, deputat həmkarlarımın diq-

qətinə çatdırım.  

Ona görə də əvvəlcə mən Konstitusiyadan bir maddəni 

oxumaq istəyirəm. Konstitusiyamızın 14-cü maddəsində 

göstərilir. Üzr istəyirəm, əvvəlcə Gömrük Məcəlləsinin 3-cü 

maddəsi. “Azərbaycan Respublikasının ərazisi vahid 

gömrük ərazisidir”. Azərbaycan Respublikasının Konsti-

tusiyasına görə təbii ehtiyatlar Azərbaycana aiddir. “Yerin 

təki haqqında” Qanun, “yerin təkindən istifadənin aşkarlıq 

şəraitində həyata keçirilməsi”.  

Bu istiqamətdə fikirlərimi bölüşəcəyəm. Dedik ki, 

Konstitusiyamızda, qanunda göstərilir ki, Azərbaycan əra-

zisi gömrük ərazisidir. Bizim əzəli, əbədi, tarixi ərazimizin 

biri də Qarabağdır, Şərqi Zəngəzurdur. O ərazilərdə də 

bizim gömrük postlarımızın olması çox vacibdir. İndi mən 

rəsmi rəqəmlər səsləndirəcəyəm. Ermənistanın ixrac etdiyi 

məhsulların tərkibi. 31 faiz filizlərdir və bu filizlərdən 923 

milyon dollar, 11 faizi qiymətli metallar, qızıl, qızıl mə-

mulatları – 326 milyon dollar əldə edib. Öz statistikaları-

dır, 2021-ci ilin statistikası. Yəni Ermənistanın rəsmi 
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statistikası. 6,7 faiz qara və digər metallar və bütövlükdə, 

1 milyard 450 milyon dollar vəsait əldə ediblər. Bu, 2020-ci 

illə müqayisədə 27 faiz artıqdır. 2020-ci ildə müharibə 

şəraitində 10 faiz azalmışdı, ona görə ki, müharibə şəraiti 

idi, Qarabağdan daşıyıb apara bilmirdi. Elə ki müharibə 

dayandı, həmin Laçın dəhlizi sülhməramlıların nəzarətinə 

keçdi, onlar yenidən Qarabağın, indi Soyuqbulaqdır, 

Qızılbulaqdır, Söyüdlüdür və Dəmirlidir, bu yataqlarımızı 

talayıb, daşıyıb aparır qızıl məmulatlarına çevirir, xaricə 

ixrac edir və bir milyard 450 milyon dollar vəsait əldə 

edir. Bu vəsaitin nə qədəri onların özlərinindir?  

Ona görə də həmin ərazilərdə bizim gömrük postlarının 

qurulması çox vacibdir. Çünki onlar əldə etdikləri bu 

valyutanı silaha verir, minalar alıb gətirir, Azərbaycan 

ərazilərində basdırır. Çox maraqlıdır, Ermənistanın xarici 

borcu ümumi daxili məhsulun 70 faizini keçib. Əgər 

Ermənistan bu qədər vəsait, birbaşa valyuta əldə edirsə, o 

borc verən ölkələr borcunu niyə tələb etmir? Bax, bu kimi 

məsələlər, mən hesab edirəm ki, Azərbaycana məxsus 

olan vəsaitlər Azərbaycana qayıtmalıdır. İfadə var, “qəpik-

qəpik yığıb” Qarabağda biz abadlıq, quruculuq işləri apa-

rırıq, abadlıq-quruculuq işlərindən də öncə ermənilər tərə-

findən o viran qoyulmuş, talanmış evləri biz bərpa edirik. 

Mən hesab edirəm, necə ki, Naxçıvanda gömrük orqan-

larının fəaliyyəti daha da möhkəmləndi və bir daha fikrimi 

təkrar edirəm, bütün strukturlardan əvvəl Qarabağda, Şərqi 

Zəngəzurda gömrük postlarının qurulması çox vacibdir. 

Azərbaycanın strateji məhsulları ölkədən daşınıb aparılır, 

ermənilər daşıyıb aparır. Sağ olun, qanuna səs verəcəyəm.  

Sədrlik edən. Sağ olun. Daha çıxış etmək istəyən yox-

dur və mən məsələləri bir-bir səsə qoyacağam. Xahiş 

edirəm, 23-cü məsələyə münasibət bildirin. Buyurun.  
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Səsvermənin nəticələri (saat 14.15 dəq.) 

Lehinə                            87 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            87 

Nəticə: Qəbul edildi 
  
Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

24-cü məsələni səsə qoyuram. Buyurun. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.16 dəq.) 

Lehinə                            89 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              0 

İştirak edir                            89 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, biz sonuncu məsələyə keçirik. Bu 

məsələ 25-ci məsələdir, “Əmək pensiyaları haqqında” Qa-

nunda dəyişiklik edilməsi barədə qanun layihəsidir. Mə-

sələyə dair məlumat vermək üçün mən Əmək və sosial 

siyasət komitəsinin sədri hörmətli Musa Quliyevə söz ve-

rirəm. Musa müəllim, buyurun.  

M.Quliyev, Milli Məclisin Əmək və sosial siyasət 

komitəsinin sədri. 

Çox sağ olun. Hörmətli xanım sədr, hörmətli millət 

vəkilləri, “Əmək pensiyaları haqqında” Qanunda təklif 

olunan dəyişiklik uyğunlaşma xarakteri daşıyır. Belə ki, 

biz 2018-ci ildə “Əmək pensiyaları haqqında” Qanunda 
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5.3-cü maddəni əlavə etmişdik. Bu maddə özündə aşa-

ğıdakı məsələləri ehtiva edirdi. Yəni pensiya təyinatı üçün 

lazım olan sığorta stajının təsdiq edilməsi, əmək pensi-

yasının təyin olunması üçün müraciət, əmək pensiyasının 

bir növündən başqa növünə keçilməsi ilə bağlı qaydaların 

müəyyən edilməsi müvafiq icra hakimiyyəti orqanına 

həvalə olunmuşdur. Bu ilin aprelində Nazirlər Kabineti 

həmin qaydaları təsdiq edibdir və uyğunlaşmanın da ma-

hiyyəti ondan ibarətdir ki, qeyd olunan prosedurlar həmin 

5.3-cü maddəyə əsaslanaraq həyata keçiriləcəkdir.  

Digər bir dəyişiklik də yenə uyğunlaşma xarakteri 

daşıyır və burada “sağlamlıq imkanı məhdud uşaq” söz-

lərinin “əlilliyi müəyyən edilmiş uşaq” sözləri ilə əvəz 

edilməsi təklif olunur. Bu da “Əlilliyi olan şəxslərin hü-

quqları haqqında” bizim ratifikasiya etdiyimiz BMT-nin 

Konvensiyasına və bizim eyniadlı qanunumuza, eyni 

zamanda, “Əmək pensiyaları haqqında” Qanunda əvvəl 

etdiyimiz dəyişikliyə uyğun xarakterli dəyişiklikdir. Hər 

iki dəyişiklik, yenə deyirəm, uyğunlaşma xarakterlidir, 

xahiş edirəm, səs verəsiniz. Sağ olun.  

Sədrlik edən. Çox sağ olun, Musa müəllim. Çıxış 

etmək istəyən var. Razi Nurullayev, buyurun. 

R.Nurullayev. Hörmətli xanım sədr, hörmətli depu-

tatlar, pensiyaçılar rəhmətə gedən zaman dəfn üçün dövlət 

tərəfindən 720 manat ödəniş edilir. Təbii ki, bu məbləğ 

kifayət deyil, amma yas sahibinə xeyli köməkdir. Yaxşı 

ki, xalqımızın yasda pul vəsaiti ilə dəftərə yazılma ənənəsi 

var və bu ənənəni dəstəkləyirəm. Bir neçə kateqoriya 

təbəqə var ki, onlara da 300-400 manat dəfn pulu şamil 

edilir. Səsləndirəcəyim təklifi vətəndaşların xahişi üzrə 

edirəm. Təklifim nədir? Pensiya fonduna kifayət qədər 

vəsait toplayan şəxs pensiyaya çıxmağına bir neçə ay 



 541 

qalmış rəhmətə gedir, amma o, dəfn pulu ala bilmir. Bu 

halı sosial yanaşma baxımından qüsurlu hesab edirəm. 

Pensiya yaşına çatmağa 5 il qalmış şəxslər də rəhmətə 

gedən zaman onların ailəsinə də eyni qaydada, yəni əmək 

pensiyasının minimum məbləğinin 3 misli həcmində dəfn 

pulu ödənilməsini təklif edirəm. “Əmək pensiyaları 

haqqında” Qanunda müvafiq dəyişikliklər edilməsi bu 

sahədə sosial ədaləti bərpa etmiş olardı.  

Hörmətli xanım sədr, bu təklifin həyata keçirilməsi 

mümkünlüyünün öyrənilməsi barədə müvafiq komitə və 

şöbələrə göstəriş verməyinizi xahiş edirəm.  

İkinci məsələ, pensiya fonduna kifayət qədər vəsait 

toplayan və pensiyaya yenicə çıxan şəxs gözlənilmədən 

vəfat edir. Ya da hesabında kifayət qədər yüksək məbləğ 

olan şəxs heç təqaüd yaşına çatmadan dünyasını dəyişir. 

İllərlə hesabına yığılmış vəsaiti çox az müddətdə 

pensiyaya kimi alan, ya da heç ala bilməyən adam öləndən 

sonra qalan pul onun ailə üzvlərinə verilmir. Bu da sosial 

yanaşma və ədalət prinsipi baxımından  doğru deyil. Bəzi 

ölkələrdə pensiyaçı vaxtından tez ölürsə, hesabına yığıl-

mış vəsait vərəsəsinə ödənilir. Azərbaycanda da bu prak-

tikanın tətbiq edilməsini təklif edirəm.  

Prezident İlham Əliyevin imzaladığı “Azərbaycan 

2030: sosial-iqtisadi inkişafa dair Milli Prioritetlər” sənə-

dində də pensiya islahatlarının davam etdirilməsi prioritet 

kimi göstərilib. Pensiya məbləğinin və pensiya kapitalının 

bir hissəsinin varislərin hesabına köçürülməsi ədalətli ya-

naşma olardı. Bu istiqamətdə beynəlxalq praktikada isti-

fadə edilən modellərdən istifadə faydalıdır. Əlavə olaraq, 

Dövlət Sosial Müdafiə Fondunda yığılmış vəsaitin şəxsi 

mülkiyyət hesab edilməsi mexanizmi üzərində işləmək 

vacibdir. Şəxs həyatdan vaxtsız köçən zaman pensiya yaşı 
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tamam olan kimi, yaxud bir neçə ay pensiya alıb dünyasını 

dəyişərsə, onun varisləri həmin vəsaitləri niyə də almasın? 

İnsan illərlə işləyir və vəsait ödəyirsə, demək ki, ödənilən 

pul vəsaiti onun mülkiyyəti hesab olunmalı və varislərinə 

verilməlidir. Təşəkkür edirəm, xanım sədr.  

Sədrlik edən. Sağ olun, Razi müəllim. Musa müəllim, 

buyurun.  

M.Quliyev. Çox sağ olun. Hörmətli Razi müəllim iki 

məsələ qaldırdı. Hesab edirəm, hər iki məsələ aktualdır və 

istəyirəm özümün və komitənin mövqeyini burada 

bildirim.  

Birinci qaldırdığı məsələ ilə biz razıyıq və bizim də elə 

təkliflərimiz var, müvafiq icra hakimiyyəti orqanları ilə 

biz bu məsələləri müzakirə edirik. Təkcə pensiyaya çıx-

mağına az qalan insanların deyil, hətta işsiz insanların da 

vəfatı ilə, dəfni ilə əlaqədar müavinət verilməsi məsələsini 

biz də aktual hesab edirik və müzakirə edirik. Onu da 

deyim ki, təkcə pensiyaçılara deyil, sosial müavinət alan-

lara da dəfnlə bağlı müavinət verilir və işləyərkən də vəfat 

edən şəxslərə iş yerindən belə müavinətlər verilir. O ki 

qaldı işləməyən və yaxud pensiya yaşına az qalmış dünya-

sını dəyişən şəxs, əgər işləyirsə, elə bir müavinət alacaq, 

işləmirsə, biz bu məsələni müzakirə edirik.  

Digər qaldırdığı məsələ isə bu icbari sosial sığorta 

prinsiplərinə uyğun məsələ deyil, ona zidd məsələdir. 

Tutaq ki, biz icbari qaydada tibbi sığorta olunuruq və heç 

xəstələnmirik. Sonra gedib deyək ki, biz xəstələnmədik, 

tibbi sığorta vəsaitini bizə qaytarın, verin. Bu, doğru deyil, 

dünyanın heç bir yerində də bu yoxdur. Pensiya kapitalı da 

həmin məsələ ilə bağlıdır və heç kəs hazırda öz yığdığı 

pensiya kapitalını xərcləmir. Onlar, pensiya alan şəxslər 

bizim, yəni işləyən şəxslərin ödədiyi vəsait hesabına pen-
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siyalarını alırlar. Ona görə də bu deyilən məsələ dünyanın 

o ölkələrində həyata keçirilir ki, orada könüllü sosial 

sığorta fondları var, könüllü sosial sığorta fondu da elədir 

ki, ora vəsaiti yığarsan, ondan sonra həmin vəsait sənin 

ancaq pensiya yaşın çatandan sonra əgər dünyasını də-

yişərsə və birdən istəyərsə, onda geri verilə bilər. Yəni bu 

hər kəsin arzusu olar ki, nə qədər çox pul geri alsın. Am-

ma bu icbari sosial sığorta prinsiplərinə uyğun deyil və bu 

məsələni də mətbuatda da tez-tez oxuyuruq, bəzi belə 

deyərdim, – bu söz Razi müəllimə aid deyil, – “ekspertlər” 

tez-tez bu məsələni səsləndirirlər. Amma bu məsələ icbari 

sosial sığortanın mahiyyətinə uyğun deyil. Xahiş edirəm, 

nəzərə alasınız. Sağ olun. 

Sədrlik edən. Musa müəllim, arayışa görə çox sağ 

olun. 

Hörmətli həmkarlar, daha çıxış edən, sözü, sualı olan 

yoxdur və mən qanun layihəsini səsə qoyuram. Xahiş edi-

rəm, münasibət bildirin. 
 

Səsvermənin nəticələri (saat 14.23 dəq.) 

Lehinə                            87 

Əleyhinə                              0 

Bitərəf                              0 

Səs vermədi                              1 

İştirak edir                            88 

Nəticə: Qəbul edildi 
 

Çox sağ olun, qanun layihəsi birinci oxunuşda qəbul 

edildi.  

Hörmətli həmkarlar, bununla da iclasımız başa çatdı. 

Mən hamıya təşəkkür edirəm. Növbəti iclasımız dekabrın 

20-də olacaq. Sağ olun.  
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2 dekabr 2022-ci il 

 

Ceyhun Məmmədov. Məlum olduğu kimi, İran rejimi 

ermənilərə azərbaycanlılara qarşı diversiya törətməyi öy-

rətmək üçün Qarabağa diversiya qrupu göndərib. İranın 

Qarabağa diversiya qrupu göndərməsi bu ölkənin Azər-

baycana qarşı riyakarlığının və düşmənçiliyinin növbəti 

təzahürüdür. İran rəsmiləri bir tərəfdən Azərbaycanın İra-

nın ürəyi olduğunu israrla bildirir, digər tərəfdən Er-

mənistana hər cür dəstəklərini davam etdirirlər.  

Azərbaycan daim İranla münasibətləri qorumağa 

çalışdı. İran isə hər zaman Ermənistanın yanında olmağı, 

ona dəstək verməyi üstün tutdu. İranın Qarabağa diversiya 

qrupu göndərməsi özünün müsəlman ölkəsi olduğunu 

iddia edən bu ölkənin qeyri-müsəlman ölkəsi Ermənistanı 

müsəlman azərbaycanlıları qətlə yetirməyə hazırladığını 

göstərir. İran bu gün dünyanın bir çox yerlərində həyata 

keçirdiyi siyasəti bölgəmizdə də həyata keçirməyə çalışır. 

Budurmu müsəlman təəssübkeşliyi? İranın əvvəlki addım-

ları və müsəlmanları qətlə yetirmək üçün Qarabağa diver-

siya qrupu göndərməsi bir daha göstərir ki, İranın İslamın 

adından, İslam təəssübkeşliyindən danışmağa heç bir 

mənəvi haqqı yoxdur.  

Bütün bunlardan ölkəmizdəki İran təəssübkeşləri də 

ciddi nəticə çıxarmalıdırlar. İran bizə qarşı heç zaman 

səmimi olmayıb. Baş verən son hadisələr bir daha bunu 

təsdiq edir. Əgər İran səmimi olsa idi, Ermənistanın deyil, 

müsəlman Azərbaycanın yanında olardı. 

Biz dinimizi sevirik hər zaman da sevəcəyik. Prezident 

İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə Azərbaycan xalqı İslama, 

müsəlmanların birlik və həmrəyliyinin gücləndirilməsinə 

öz töhfəsini verir və hər zaman verəcək.  
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Onu da qeyd edim ki, əgər İran rəsmiləri bu çirkin ad-

dımlarla Azərbaycanın bölgədə yaratdığı yeni reallığı də-

yişə biləcəklərini düşünürlərsə, yanılırlar. Azərbaycanın 

mövqeyi hər zaman olduğu kimi prinsipial və qətiyyətlidir.  

Əminə Ağazadə. Azərbaycan Respublikasının 2023-cü 

il dövlət büdcəsi haqqında qanun layihəsinin müzakirələri 

aparıldığı bir vaxtda fürsətdən istifadə edərək deputat 

seçildiyim Kürdəmir rayonu üzrə həllini vacib hesab et-

diyim sosial-iqtisadi məsələləri hörmətli hökumət üzvlə-

rinin diqqətinə çatdırmaq istəyirəm. 

Təhsil. İndiki dövrdə təhsilə diqqət məsələsi günün əsas 

tələbləri səviyyəsindədir. Rayonda bir neçə müasir məktəb 

binası tikilmiş, məktəblərdə tədris və təlimin səviyyəsi xeyli 

yüksəlmişdir. Ancaq təəssüflər olsun ki, rayon ərazisində 

əsaslı təmirə və ya tikintiyə zəruri ehtiyacı olan qəzalı və 

istismara az yararlı məktəb binaları hələ də mövcuddur. 

Rayonun Sovla, Pirili, Çöhranlı tam orta məktəblərinin 

tikintisinə, Qarabucaq qəsəbə, Muradxan, Pirili, Topal-

həsənli, Köhnəbazar tam orta məktəblərinin və Bala Kən-

gərli kənd ümumi orta məktəbinin əsaslı təmirə ciddi eh-

tiyac vardır. 

“Azərbaycan Respublikası regionlarının 2019–2023-cü 

illərdə sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramı”nın Təd-

birlər Planına uyğun olaraq, Kürdəmir rayonunun Sovla 

kəndində yeni məktəb binasının tikintisi nəzərdə tutulmuş-

dur. Lakin indiyədək bu istiqamətdə hər hansı bir iş aparıl-

mamışdır. Kənd məktəbinin binasının qəzalı vəziyyətini 

nəzərə alaraq tikinti işlərinin daha tez müddətə başlanıl-

masına ciddi ehtiyac olduğunu diqqətə çatdırmaq istə-

yirəm. 

Kürdəmir rayon Uşaq İncəsənət məktəbinin mövcud bi-

nası 1953-cü ildə inşa edilmişdir. Məktəb binası hazırda 
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qəzalı vəziyyətdədir. Qeyd etməliyəm ki, 2021-ci dövlət 

büdcəsində binanın təmiri nəzərdə tutulsa da, əsaslı və ya 

cari təmir işlərinin aparılmasının heç bir faydası olmamış-

dır. Belə ki, bina tam yararsız vəziyyətdədir. Mütəxəssis-

lərin fikrincə, dövlət büdcəsinə qənaət məqsədi ilə məktəb 

üçün yeni binanın tikilməsi daha məqsədəuyğundur. Qeyd 

olunanları nəzərə alaraq Kürdəmir rayon Uşaq İncəsənət 

məktəbi üçün yeni binanın inşa edilməsini rayon əhalisi 

adından xahiş edirəm. 

Rayon üçün ayrılmış pul vəsaiti. “Kürdəmir şəhərində 8 

nömrəli körpələr evi–uşaq bağçası üçün yeni binanın 

tikintisi və şəhər infrastrukturunun yeniləşdirilməsi ilə 

bağlı tədbirlər haqqında” Azərbaycan Respublikası Prezi-

dentinin 2020-ci il 12 fevral tarixli Sərəncamına əsasən 

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Ehtiyat fondundan 

Kürdəmir Rayon İcra Hakimiyyətinə şəhərin 8 küçəsində 

əsaslı yenidənqurma işlərinin aparılması üçün 1,5 milyon 

manat, şəhərin 8 nömrəli körpələr evi–uşaq bağçasının 

100 yerlik yeni binasının tikintisi üçün 1,5 milyon manat 

vəsait ayrılmışdır. Lakin həmin dövrdə icrası maliyyə 

ilinin sonuna tam təmin edilmədiyindən “Büdcə sistemi 

haqqında” Azərbaycan Respublikası Qanununa əsasən 

həmin vəsait vahid xəzinə hesabına köçürülmüşdür. 

Qeyd edim ki, rayon mərkəzində aparılacaq işlərlə 

əlaqədar olaraq bütün layihə sənədləri işlənmiş, satınalma 

müqavilələri bağlanmış və bu məqsədlə dövlət büdcə və-

saitinin müəyyən hissəsi də xərclənmişdir. 

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2020-ci il 12 

fevral tarixli 1812 nömrəli Sərəncamına əsasən Azərbay-

can Respublikasının 2020-ci il dövlət büdcəsində nəzərdə 

tutulmuş vəsaitin qalan hissəsinin 2023-cü ilin xərclərinə 

aid edilməsini vacib hesab edirəm. 
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Kanalizasiya. Kürdəmir şəhərinin mövcud kanalizasiya 

xətləri 1972–1975-ci illərdə beton borularla çəkilmişdir. 

Hazırda həmin beton borular aşınaraq istismara tam 

yararsız hala düşmüşdür. 

İçməli su xətlərinin çəkilişi ölkə Prezidentinin sərənca-

mı ilə 2011-ci ildən tam həyata keçirilsə də, kanalizasiya 

xətlərinin çəkilişi 2014-cü ildən yarımçıq qalmışdır. La-

yihə üzrə nəzərdə tutulan 6,2 kilometrlik mikro tuneldən 

cəmi 1,5 kilometri, ümumi uzunluğu 115 kilometr olan 

qapalı kanalizasiya xəttindən isə 24 kilometri çəkilmişdir. 

Bu yarımçıq işlərin tamamlanmasının, rayon əhalisinin 

rifah halının yüksəldilməsində mühüm addım ola biləcək 

layihənin yekunlaşdırılmasının vacibliyini hökumət üzv-

lərinin diqqətinə çatdırmağı özümə borc bilirəm. 

Səhiyyə. Təmsil etdiyim rayonun mərkəzdən uzaq mə-

safədə yerləşən kənd və qəsəbələrinin böyük əksəriy-

yətində tibb məntəqələri mövcud deyil. Əhalisi on bir min 

nəfərdən çox olan Şilyan, rayon mərkəzindən kifayət qə-

dər uzaq məsafədə yerləşən Sovla, Qarasaqqal kimi kənd-

lərdə tibb məntəqələrinin olmaması kənd sakinlərinin təcili 

tibbi yardım almaq imkanlarını məhdudlaşdırır, bir çox hal-

larda hətta ölümlə nəticələnən hallara gətirib çıxara bilir. 

Mərkəzi Rayon Xəstəxanasında həkim çatışmazlığı, 

xəstəxananın tibbi avadanlıqlarla lazımi həcmdə təmin 

olunmaması ən ağrılı problemlərimizdəndir. 

Elekrtik təminatı. Rayonun 40-a yaxın kəndində elektrik 

naqillərinin yenilənməsinə, quraşdırılmış transformator-

ların işinin günün tələbləri səviyyəsində təmin edilməsinə 

böyük ehtiyac vardır. Belə ki, elektrik enerjisinin təmin 

edilməsində yaranan problemlər kənd əhalisinin haqlı 

narazılığına səbəb olur və bunla bağlı deputat kimi mənə 

çoxsaylı müraciətlər edilir. 
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Ali təhsil müəssisələrindən birinin rayon ərazisinə 

köçürülməsi. Artıq uzun müddətdir ki, ölkəmizin paytaxtı 

Bakı şəhərindən ali məktəblərin, regional əhəmiyyətli təd-

ris müəssisələrinin ölkənin digər bölgələrinə köçürülməsi 

haqqında fikir mübadilələri aparılır, müxtəlif variantlar 

təklif edilir. Bununla əlaqədar olaraq mən Kürdəmir rayo-

nunun coğrafi mövqeyini bir daha xatırlatmaq istəyirəm. 

Kürdəmir rayonu respublikanın, demək olar ki, mərkə-

zində yerləşməklə ölkənin bütün istiqamətlərinə gedən 

magistral xəttlərin üzərində yerləşir. Ölkənin ən əsas 

şosse, dəmir yolları rayon ərazisindən keçir. Böyük həcmli 

ali təhsil müəssisələrindən bəzilərinin bu rayonun əra-

zisinə köçürülməsi paytaxtın tələbə yükünü azaltmaqla, 

eyni zamanda, regionun çoxşaxəli inkişafında mühüm rol 

oynaya bilər. 

Hörmətli hökümət nümayəndələrinin diqqətini bir mə-

sələyə cəlb etmək istəyirəm. Bu, Milli Məclis deputatlarının 

mərkəzi icra hakimiyyəti orqanlarına ünvanladığı sorğularla 

bağlıdır. Belə ki, deputat sorğularında təmsil etdikləri 

regionların ən vacib, orada yaşayan əhalinin uzun illər həllini 

gözlədikləri problemlər əks olunur. Hamıya məlumdur ki, 

hazırda əhalinin ən çox təmasda olduğu dövlət nümayən-

dələri regionları təmsil edən deputatlardır. Bizim təmsil 

etdiyimiz rayonlara mütəmadi səfərlərimizdə, əhali ilə 

görüşlərimizdə bu problemlər dəfələrlə səslənir. Deputat sor-

ğularında öz əksini tapmış məsələlərin qısa müddət ərzində 

müsbət həll edilməsi əhali arasında, eyni zamanda, qanun-

verici orqanla icra orqanları arasında səmərəli münasibət-

lərin olmasının sübutudur. Bu bizim ümumi işimizə əhəmiy-

yətli dərəcədə müsbət töhfəsini verə bilər. Bu səbəbdən 

deputatlar tərəfindən nazirliklərə ünvanlanmış sorğulara diq-

qət artırılmasını məqsədəuyğun hesab edirəm. 
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Fatma Yıldırım. Fransa Milli Assambleyası tərəfindən 

noyabrın 30-da ölkəmizə qarşı qəbul olunmuş qətnamə 

qərəzli və həqiqətdən tamamilə uzaqdır. Bu o deməkdir ki, 

Fransanın Azərbaycana qarşı təxribatları davam edir. 

Avropanın mərkəzində yerləşən Fransanın bu gün bir qrup 

erməni diasporunun və lobbisinin əlində aciz duruma düş-
məsi acı təəssüf doğurur. Biz bilirik ki, Fransa parlamenti-
nin aşağı palatası olan Milli Assambleyanın qəbul etdiyi 

qətnamənin heç bir siyasi və hüquqi qüvvəsi yoxdur. 

Amma bu, beynəlxalq hüququn prinsiplərinin kobud po-
zuntusudur. Azərbaycan vətəndaşlarının 30 illik işğal döv-
ründə fundamental insan hüquqlarından məhrum olunma-
sının, Ermənistanın törətdiyi müharibə cinayətlərinin, dinc 

əhaliyə qarşı soyqırımın və qətliamların, yaşayış yerləri-
nin, şəhər, rayon və kəndlərin xarabalığa çevrilməsinin, 

tarixi, dini və mədəni abidələrin məhv edilməsinin gör-
məzdən gəlinməsi və Azərbaycanın təcavüzkar kimi gös-
tərilməsi, əlbəttə, qəbuledilməzdir. Belə qərarlar həm də 

Fransanın özünü inkar etməsidir. Fransanın daxil olduğu 

bir çox beynəlxalq təşkilatlar Azərbaycanın ərazi bütövlü-
yünü tanıyıb. 

BMT-nin Təhlükəsizlik Şurasının 5 daimi üzvündən biri 

də Fransadır ki, həmin qurum Azərbaycanın ərazi bütöv-

lüyünün tanınması, işğal edilmiş ərazilərdən Ermənistan 

silahlı qüvvələrinin çıxarılmasına dair 4 qətnamə qəbul edib. 

Bu gün separatizmi dəstəkləyən qərarlar dünyada bey-

nəlxalq hüquqa olan zəif ümidləri də öldürür və göstərir 

ki, dünya hüquq müstəvisində deyil, maraqlar, təxribat və 

güc kontekstində idarə olunur. Fransanın belə davranışı, 

cılız erməni maraqlarına xidmət etməsi regionda sülhün 

yaranmasına deyil, gərginliyin alovlanmasına xidmət edir. 

Bu ölkə Cənubi Qafqazda xoş məqsədlərlə, iqtisadi, 
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mədəni münasibətlərlə deyil, siyasi təxribatla qalmaq 

istəyir. Minsk qrupunun 30 ilə yaxın həmsədri olmuş, 

münaqişənin dinc yolla həlli üçün heç bir addım atmayan 

bir ölkənin bu gün işğalçı Ermənistanı açıq şəkildə 

dəstəkləməsi qəbulolunmazdır. 

Əlbəttə ki, belə qətnamələr Azərbaycanı haqq yolundan 

döndərməyəcək. Bu gün Azərbaycan və onun lideri, cənab 

Prezidentimiz dünyada böyük nüfuza sahibdir. Fransa 

parlamentinin qəbul etdiyi qətnamələr isə Ermənistanı 

sevindirməməlidir. Çünki onlar kağız parçasından başqa 

bir şey deyil. Yaxşı olar ki, Ermənistan hakimiyyəti 44 

günlük müharibədən, onun nəticələrindən özü üçün dərs 

çıxarsın. 

Bu gün Azərbaycan Fransa kimi ölkələrin qərəzli möv-

qeyinə öz sülh təşəbbüsləri, Qarabağ və Şərqi Zəngəzurda 

möhtəşəm quruculuq işləri ilə cavab verir. Ölkəmiz 

regionda liderdir, dünya bizim təşəbbüslərimizi, müzəffər 

Ali Baş Komandanımızın yaratdığı yeni reallıqları qəbul 

edir. Ona görə də Fransa–Ermənistan cütlüyünün bütün 

cəhdləri əbəsdir. 

Jalə Əliyeva. Fransa Milli Assambleyasının Azərbay-

canla bağlı qəbul etdiyi qərəzli qətnamə ölkələrimiz ara-

sında münasibətlərə daha bir zərbə və beynəlxalq hüquqa 

açıq hörmətsizlikdir. Fransa Senatı tərəfindən qəbul 

edilmiş “Azərbaycana qarşı sanksiyaların tətbiqi və onun 

Ermənistan ərazisindən dərhal geri çəkilməsi, 2020-ci il 9 

noyabr tarixli atəşkəs razılaşmasına riayət etməsi tələbi və 

iki ölkə arasında dayanıqlı sülhün bərqərar olmasına yö-

nəlmiş bütün təşəbbüslərin təşviq edilməsi” adlı 15 noyabr 

tarixli qətnamə ilə eyni siyasi məqsədə xidmət edən 

Fransa parlamentinin 30 noyabr tarixli qətnaməsi də 

tərəfimizdən şiddətlə qınanmaqdadır. Belə ki, Fransanın 



 553 

qanunverici orqanının parlament səviyyəsində göstərdiyi 

qərəzli mövqe erməni əsilli fransız icmasının bəzi 

nümayəndələrinin “qisas” xülyasının nümunəsidir. Lakin, 

deyəsən, onlar unudublar ki, daha öncə Ermənistanın 

Azərbaycana qarşı təcavüzünü pisləyən, BMT qətnamələ-

rini dəstəkləyən ölkələrdən biri də məhz Fransa olmuşdur. 

Fransanın belə ikitərəfli, qeyri-sabit siyasəti, sözsüz ki, 

sülhə çağırış məqsədi güdmür, əksinə, vəziyyəti daha da 

gərginləşdirir. 

Hətta oktyabr ayında Praqa və Soçidə qəbul edilmiş 

birgə bəyanatlarda işğalçı Ermənistan dövlətinin belə 

Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü və suverenliyini rəsmən 

tanımasına baxmayaraq, Fransanın mövcud vəziyyətə ob-

yektiv yanaşma sərgiləməməsi, məqsədsiz addımlar atma-

sı dünya ictimaiyyəti tərəfindən də tənqid edilməkdədir. 

Qətnamənin gülünc müddəalarından biri də layihə 

müəlliflərinin Fransa hökumətini erməni dini və mədəni 

mirasının qorunması üçün bütün vasitələrdən istifadə 

etməyə çağırışıdır. Lakin 30 illik işğal dövründə erməni 

vandalları tərəfindən Dağlıq Qarabağ və ətraf rayonların 

ərazilərində rəsmi fəaliyyət göstərmiş 67 müsəlman məs-

cidindən 63-nün tamamilə, 4-nün isə qismən dağıdılaraq 

yararsız hala salındığını,  XIX əsrə aid Ağdam məscidi da-

ğıdılıb talan edilməklə yanaşı, donuz və mal-qara saxlanıl-

ması üçün tövlə kimi istifadə edilib və təhqir obyektinə 

çevrildiyini nədənsə unudurlar. Bu hadisələr Prezident, Ali 

Baş Komandan İlham Əliyevin xüsusi səyi, şəxsən özü-

nün  yerindəcə apardığı videoçəkilişlər vasitəsi ilə dünya 

ictimaiyyətinə çatdırılmışdır. Bəs Fransa hökuməti bu 

hadisələri görmürdümü? Onda niyə belə mövqe nümayiş 

etdirmirdi?  

Bununla bir daha sübut edilir ki, Fransa parlamenti baş 
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verən hadisələrə obyektiv prizmadan yanaşmır. Onlar 

cinayətkarı dəstəkləməklə həm ölkəmizə qarşı, həm də 

beynəlxalq hüquq kontekstindən digər dünya dövlətlərinə 

qarşı hörmətsizlik nümayiş etdirirlər. Belə bir mövqe isə 

birmənalı olaraq həm beynəlxalq münasibətlər baxımın-

dan, həm də Fransanın tez-tez irəli sürdüyü və guya qo-

ruyucusu olduğu insan hüquqları, demokratiya ənənələri 

baxımından da qəbuledilməz və yolverilməzdir.  

Sahib Alıyev. Fransa Senatının ardından parlamentin 

alt palatası – Milli Assambleyanın da bizim üçün könül 

bulandırmaqdan və guya böyük görünməyə çalışanların nə 

dərəcədə kiçik, cılız olduqlarını ortaya qoymaqdan başqa 

heç bir önəm daşımayan qətanamələri burada kağız 

parçası adlandırıldı, amma belə deməklə bəlkə də kağız 

kimi qiymətli bir materiala haqsızlıq edirik. Onlar, sadəcə, 

iddiası ilə potensialı üst-üstə düşməyənlərin, Azərbaycana 

təzyiq yolu ilə sövdələşməyə cəhd edən riyakarların 

növbəti sərsəmləmələridir. 

Fransa da, ona 44 günlük savaş zamanı qoşulmuş və 

yəqin, yenə qoşulacaq digərləri də  gec-tez anlayacaqlar ki, 

bu cür davranışlarla onlar öz məqsədlərinə çata bilmə-

yəcəklər. İlk növbədə ona görə ki, qarşılarındakı müzəffər 

Ali Baş Komandan cənab İlham Əliyevin liderlik etdiyi 

ləyaqətli olduğu qədər də qətiyyətli bir millət və dövlətdir. 

Ola bilsin ki, rəsmi Paris Ermənistanı 169 il öncə qamar-

ladığı dənizaşırı departamentlərindən olan Yeni Kaledoniya 

gözündə görür, amma nə Qarabağ sonradan Kaledoniyaya 

qatdığı  Metyu və Hanter adalarıdır, nə də Azərbaycan hə-

min üç adanın əlindən alındığı Vanuatu deyil. Azərbaycanın 

Vanuatu  olmadığını həmin Fransa İkinci Qarabağ savaşı 

zamanı BMT-də, iki həftə öncə isə Frankofoniya ölkələrinin 

Tunisdəki zirvəsində əleyhimizə hazırlatdığı qətnaməni 
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keçirə bilməməklə gördü. Amma təəssüf ki, o dövlətin 

başında heç bir baxımdan yerində olmayan, öz təbirlərincə 

desək, “inadekuat” biri dayandığından  hələ düzgün nəticə 

çıxarmırlar. Fikrimcə, biz Fransanın bu riyakarlığını təkcə 

pisləməklə kifayətlənməməli, gərəkən digər addımları da 

atmalıyıq.  Sərhədlərindən 10, 12, hətta 15 min kilometr 

uzaqda yerləşən 13 ayrı-ayrı torpaqları özününküləşdirən bir 

ölkənin təcavüzündən əziyyət çəkən dövlətlərə parlament 

diplomatiyası çərçivəsində  dəstəyimizi bildirməliyik. 

Fransa  Mərakeşin 3,  Surinamın  Qviana qarışıq bir 

neçə,  Qəmərin Mayot, Mavrikinin Tromlen adalarını ələ 

keçirib öz deparatment, yaxud da torpaqları kimi təqim 

etdiyindən sözügedən ölkələrlə arasında  neçə illər davam 

edən qarşıdurma var. Fikrimcə, biz həmin ölkələrin parla-

mentlərinə haqlı davalarında dəstəyimizi çatdırmalı, uy-

ğun zamanlarda bununla bağlı qətnamə hazırlamalıyıq. 

Fransa kimi ölkələrin sülhpozucu hərəkətlərindən ruh-

lanaraq revanşizmə meyillənən qonşularımıza gəldikdə, 

Birinci Dünya savaşı zamanı onlardan faydalanıb sonra da 

necə taleyin ümidinə buraxıldıqlarını xatırlasınlar.  Fran-

sanın din pərdəsi adı altında atdığı addımlara çox da gü-

vənməsinlər. Hansısa marağı potensialının imkan verdiyi 

həddə təmin olunduğu halda yenə eyni davranış sər-

giləyəcək. Çünki imperiyalarda din və iman olmur, də-

yişməyən maraq olur. 

 

6 dekabr 2022-ci il 

 

Malik Həsənov. Hər keçən il dövlət başçımız möh-

tərəm cənab Prezident İlham Əliyevin apardığı qətiyyətli, 

ardıcıl, proqramlı, hədəfyönümlü siyasət nəticəsində 

ölkəmizin iqtisadi imkanları genişlənir. Bu günə kimi icra 
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edilmiş 4 regionların sosial-iqtisadi inkişafı dövlət proq-

ramları çərçivəsində regionlarımızda xeyli işlər görülmüş-

dür. Bundan əlavə, ayrı-ayrı sahələr üzrə tərtib edilmiş 

proqramlar çərçivəsində görülmüş işlər və həyata keçiril-

miş layihələr nəticəsində əhalinin güzəranı xeyli yaxşılaş-

mış, yaşam tərzi asanlaşmışdır.  

Cari ilin noyabr ayının 30-da möhtərəm cənab Prezidenti-

mizin imzaladığı sərəncamla 14 min nəfər əhalinin ya-

şadığı 14 yaşayış məntəqəsini birləşdirən avtomobil yolla-

rının yenidən qurulması üçün dövlət büdcəsindən 17,2 

milyon manat vəsaitin ayrılması rayonumuzun əhalisi içə-

risində böyük sevinclə qarşılanmış, bunu cənab Preziden-

timizin qayğısının növbəti təzahürü kimi dəyərləndirmiş-

lər. Mən də fürsətdən istifadə edərək, rayonumuzun əhalisi 

və öz adımdan möhtərəm Prezidentimizə təşəkkürümüzü 

bildirirəm və qeyd edirəm ki, cəlilabadlılar daim Prezi-

dentimizin yanındadırlar. Bir əsgər, bir vətəndaş olaraq, 

cənab Prezidentimizin ölkəmizin ərazi bütövlüyünün qo-

runması, onun iqtisadi-siyasi inkişafı, mədəni tərəqqisinə 

xidmət edəcək bütün qərar və göstərişlərinin qeyd-şərtsiz 

icrasında həmrəylik nümayiş etdirəcəklər. 

Çıxışımda toxunmaq istədiyim digər mühüm bir məqam 

dekabr ayının 4-də Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazir-

liyinin, Əmlak Məsələləri Dövlət Xidməti və “AzerGold”un 

əməkdaşlarının ölkəmizin təbii sərvətlərinin işğalçı er-

mənilər və onların havadarları tərəfindən talanmasının 

qarşısının alınmasına yönəlik addımları ölkə rəhbərinin 

suveren hüquqlarımızın müvəqqəti işğal altında olan əra-

zilərdə də bərpa olunması məsələsində dönməz iradə orta-

ya qoymasının təzahürlərindən olmaqla, həm ermənilərə, 

həm də onlara havadarlıq edən digər ölkələrə yaxşı diplo-

matik cavab hesab edilə bilər. Təbiidir ki, bu demarşdan 
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nəticə çıxarmayacaqları təqdirdə ölkəmizin hərbi güc 

tətbiq etməsi qaçılmaz olacaq və bunun da nəticəsində 

cinayət, separatçılıq adası, nəhayət ki, ortadan qaldırıla-

caqdır. Ölkəmizin suveren hüquqlarının ölkə ərazisində 

tam bərpa olunması üçün başlıca şərtlərdən biri də qayıdış 

prosesini sürətləndirmək, işğaldan azad olunan ərazilərdə 

geniş məskunlaşmanı həyata keçirməkdir. Bununla biz 

həmin ərazilərin məskunlaşmasında gənc, işsiz və yüksək 

ixtisaslı kadrların da cəlb edilməsini təmin etmiş olarıq. 

Bu mənada ayrı-ayrı nazirliklər də bu istiqamətdə müxtəlif 

stimullaşdırıcı proqramlarla çıxış edə bilərlər. 

                                              

* * * 

Bu gün ikinci oxunuş üçün müzakirəmizə təqdim 

olunan Siyasi partiyalar haqqında qanun layihəsində ötən 

həftəki birinci oxunuşdan sonra onun təkmilləşdirilməsi 

istiqamətində iş aparılmışdır. Geniş ictimai müzakirələrin, 

ağıllı, səmərəli mübahisələrin nəticəsi olaraq qəbul edilə-

cək qanunun icrasını səmərəli edə biləcək işlək mexa-

nizmlərin hazırlanaraq həyata keçirilməsi nəticəsində cə-

miyyətimizdə ictimai münasibətlər sistemində yeniliklərə 

nail ola biləcəyik. Fikrimcə, təqdim olunan layihə bu 

hədəflərə çatmağa imkan verir.  

Bu qanunun əsas məğzi və fəlsəfəsi insanların birləş-

mək haqlarının ifadə üsulları və hüquqlarının tənzimlən-

məsidir. Bu baxımdan da  layihədə dövlət qeydiyyatından 

keçən partiyaların ölkəmizdə azad fəaliyyətinin təmin 

ediləcəyinə dövlət təminatı verilir. Paralel və təbii olaraq 

konstitusiya quruluşunun zorla dəyişdirilməsi və  qarşısına 

hakimiyyətin ələ keçirilməsi məqsədini qoyan, ölkənin 

ərazi bütövlüyünü pozan, kütləvi iğtişaşlara, terrorçuluğa, 

dini ekstremizmə çağırış edən, irqi, dini, cinsi, etnik ayrı-
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seçkilik və  ədavəti, sağlamlığa və ətraf mühitə qarşı yö-

nəlmiş hərəkətləri təbliğ edən siyasi partiyaların yaradıl-

masına yol verilmir ki, bu da da dövlət müstəqilliyimizin 

və vətəndaşlarımızın təhlükəsizliyinin təmin edilməsinə 

xidmət baxımından vacibdir. Bu mənada qanun layihə-

sində mövcud olan yeni innovativ yanaşmalardan biri də 

siyasi partiya üzvlərinin reyestrinin aparılmasıdır ki, bu da 

olduqca vacibdir.  

Layihəyə əsasən, müvafiq dövlət qurumu elektron 

informasiya ehtiyatlarından istifadə etməklə siyasi partiya 

üzvlərinin reyestrində olan məlumatları ildə azı iki dəfə 

nəzərdən keçirəcək. Doğrudur, bəzi siyasi opponentlər 

bunu dövlət nəzarətinin gücləndirilməsi kimi qələmə ver-

məyə çalışırlar, lakin fikrimcə, bu, belə deyildir. Burada 

əsas məqsəd partiyaların real gücünün şəffaf prinsiplər 

əsasında müəyyənləşdirilməsi və eyni zamanda, təbii ola-

raq, ölkəmizin ictimai-siyasi həyatına müxtəlif ölkələrin 

agentura şəbəkəsi vasitəsi ilə sızma və təsiretmə im-

kanlarını neytrallaşdırmağa hədəflənmişdir. Siyasi partiya 

üzvlərinin reyestrində baş vermiş sonrakı dəyişikliklər 

barədə ildə bir dəfə (yanvar ayının 15-dək) müvafiq icra 

hakimiyyəti orqanının müəyyən etdiyi orqana (quruma) 

məlumat təqdim etməli olması qeyd olunur. Təklif edər-

dim ki, tarix səmərəliliyinin artırılması məqsədi ilə bir qədər 

geriyə, heç olmasa, fevral ayının 1-nə çəkilsin. Biz burada 

15 günlə, əslində, heç nə itirmərik. Əvəzində partiyanın 

idarə orqanları tələsmədən, bir qədər daha asan işləmək 

imkanı qazanar, məlumatlarda dəqiqlik təmin edilmiş olar.  

Yeri gəlmişkən, burada bir nüansı xüsusi ilə vurğu-

lamağa ehtiyac vardır.  Bu da onunla bağlıdır ki, ölkəmiz-

də çoxpartiyalı sistem mövcud olsa da, partiyalar, demək 

olar ki, yalnız seçkidən-seçkiyə, beş ildən bir hardasa 
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90-120 günlük müddət aralığında ortaya çıxır. Lakin qar-

daş Türkiyədəki sistemə nəzər salsaq, burada partiyaların 

sanki bir elmi-tədqiqat institutu formasında gündəlik 

fəaliyyət göstərdiyini görürük. Bizdə də artıq bu sistemə, 

iş usuluna keçilməlidir. Bu, həm də dövlət təhlükəsizliyi 

məsələsidir.  Gənclərimiz  müxtəlif düşmən ölkələrə bağlı 

bu və ya digər dini cərəyana qoşulmaqdansa, dünyəvi 

fəaliyyət göstərməklə özlərini inkişaf etdirsinlər.   

Qanun layihəsində  partiyanın fəaliyyətində və sənəd-

lərində hər hansı bir çatışmazlıqların aşkar edildiyi təqdir-

də və siyasi partiya qanunda göstərilən müddətdə bunu 

aradan qaldırmadığı halda, müvafiq icra hakimiyyəti orqa-

nının müəyyən etdiyi orqanın (qurumun) siyasi partiyanı 

birbaşa ləğv etməyib, yalnız onun ləğvi barədə apellyasiya 

məhkəməsində iddianın qaldırılması hüquqi prosedur 

baxımından düzgün ve demokratik seçim və yanaşma 

hesab edilə bilər. 

 Təklif olunan qanun layihəsi özündə bir çox yenilikləri 

ehtiva edir və birinci oxunuş zamanı səsləndirilmiş bir sıra 

təkliflər nəzərə alınmış, yeniliklər edilmişdir. Hesab edi-

rəm ki, qanun layihəsi standart və müasir çağırışlara tam 

cavab verir və mən bu qanunun lehinə səs verəcəyəm. 

 

9 dekabr 2022-ci il 

 

Könül Nurullayeva. Qanunvericilikdə ölkəyə satış və 

ya digər sahibkarlıq fəaliyyəti məqsədi ilə mobil telefon 

idxal edən fiziki və hüquqi şəxslər tərəfindən, həmçinin öz 

şəxsi istifadəsi məqsədi ilə ölkə ərazisinə mobil telefon 

gətirən şəxslər tərəfindən həmin cihazların IMEI kodların 

qeydiyyatdan keçirilməli olduğu müəyyənləşdirilmişdir. 

Bu tələbin irəli sürülməsi vacib əhəmiyyət kəsb edir. 
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Çünki IMEI kodların qeydiyyatının aparılması şəxsin 

identifikasiya edilməsində, şəxsin Konstitusiyada birbaşa 

olaraq təsbit edilmiş mülkiyyət hüququnun qorunmasının 

təmin edilməsində, gömrük rəsmiləşdirilməsindən və 

gömrük ödənişlərindən yayınma hallarının qarşısının alın-

masında, həmçinin ölkəyə idxal olunan mobil telefonların 

statistikalarının aparılmasında mühüm rola malikdir. Bu, 

həmçinin qaçaqmalçılıq hallarının və müxtəlif ölkələrdə 

oğurlanmış mobil cihazların respublikamızda istismarının 

qarşısının alınmasında da böyük rol oynayır. 

Bildiyimiz kimi, mobil cihazların qeydiyyatının aparıl-

masında məqsəd abunəçilərin mobil cihazlardan rahatlıqla 

istifadə etməsinə şərait yaradılmasından, mənşəyi bilin-

məyən, texniki parametrləri standartlara uyğun olmayan, 

keyfiyyət əmsalları aşağı olan və insan orqanizmi üçün 

zərərli elektromaqnit şüalanmaları yayan, xalq arasında 

“pirat” kimi tanınan mobil cihazların ölkəyə idxalının qar-

şısının alınmasından, həmçinin istehsalçı şirkətlərin tanın-

ma dərəcəsinin və rəqabət qabiliyyətinin yüksəlməsinin 

təmin edilməsindən ibarətdir. Mobil telefonların vahid bir 

bazada uçotu olmayan ölkələrdə oğurluq və ya mənşəyi 

bilinməyən telefonlardan çox rahatlıqla istifadə edilir. Ən 

təhlükəlisi odur ki, belə danışıq vasitələrindən terrorçuluq 

və digər cinayət məqsədləri üçün də istifadə olunur. Təh-

lükəsizlik orqanlarına terror və ya harasa bomba qoyul-

ması barədə yalan məlumatların verilməsi, kriminal qrup-

lar arasındakı telefon danışıqları çox vaxt məhz “qara” si-

yahılıq telefonlar vasitəsi ilə həyata keçirilir. Onları axtarıb 

tapmaq isə xeyli vaxt və resurs tələb edir. Ona görə də ci-

nayətkarlığa qarşı mübarizədə bu üsul səmərəli rol oynayır. 

Şəxsi istifadə məqsədi ilə ölkəyə mobil telefon gətirən 

şəxslər tərəfindən mobil cihazlar qeydiyyata alınarkən 
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qanunvericilikdə nəzərdə tutulmuş məbləğdə dövlət rü-

sumu ödənildiyindən bəzi hallarda həmin şəxslər də qey-

diyyatdan yayınmaq məqsədi ilə artıq “ağ siyahı”da 

mövcud olan IMEI nömrələrin surətinin köçürülməsinə, 

həmin kodların təkrarlanmasına meyil edirlər. Ona görə də 

“Telekommunikasiya haqqında” Azərbaycan Respublikası-

nın Qanununa və buna uyğun olaraq da, İnzibati Xətalar Mə-

cəlləsinə təklif olunan dəyişiklik layihələri təqdirəlayiqdir.  

Mobil xidmətin göstərilməsi ilə bağlı Türkiyə təcrübə-

sinin də nəzərə alınması yaxşı olardı.  Türkiyə Res-

publikasının telekommunikasiya haqqında qanunvericilik 

aktında qeyd olunur ki, əgər IMEI kodun istifadəçisi 

tərəfindən fasiləsiz olaraq 7 il ərzində telekommunikasiya 

xidmətlərindən istifadə olunmursa, həmin cihazın istehsal-

çısının və ya onu ölkəyə idxal edən şəxsin sorğusu əsasın-

da yenidən həmin cihaza verilmiş IMEI kod qeydiyyata 

alına bilər.  

 

16 dekabr 2022-ci il 

 

Aqil Məmmədov. Bu həftə xalqımız yenə ermənilərin 

Kəlbəcər rayonunun Çıraq kəndi ərazisində basdırdığı mi-

naların partlaması nəticəsində yeni faciənin acısını yaşa-

malı oldu. Müharibənin bitməsindən 2 ildən artıq vaxt öt-

məsinə baxmayaraq, hələ də ermənilərin basdırdığı mina-

dan zərər çəkən, həyatını itirən Azərbaycan vətəndaşları 

onlarcadır. Ermənistanın mina terroru bütün gücü ilə da-

vam edir. 

Bu gün Azərbaycanın işğaldan azad edilmiş ərazilərin-

də 2021-ci ildə Ermənistanda istehsal edilmiş minalar aş-

karlanır. Ermənistan üzbəüz döyüşlərdə heç bir nəticə əldə 

edə bilmir, əksinə, daha çox canlı qüvvə, daha çox hərbi 
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texnika, daha çox mövqelər itirir. Buna görə də mina 

terroru ilə məşğuldur. Gizli şəkildə Azərbaycanın hüdud-

ları daxilində minalar basdıraraq belə faciələrə, insan 

itkilərinə səbəb olur. 

10 noyabr Bəyanatında Laçın yolu ilə bağlı maddədə 

xüsusi qeyd olunur ki, Azərbaycan Respublikası Laçın 

dəhlizi üzrə hər iki istiqamətdə vətəndaşların, nəqliyyat 

vasitələrinin və yüklərin hərəkətinə təhlükəsizlik zəmanəti 

verir. Yəni burada birincisi, təhlükəsizlik zəmanəti Azər-

baycana məxsusdur. İkincisi, yalnız vətəndaşların, onların 

avtomobillərinin və yüklərinin hərəkətinə icazə verilir. Nə 

Qarabağ bölgəsinə silah-sursat daşınması, nə də qonşu 

ölkədən terror qruplarının Xankəndiyə gətirilməsi heç bir 

razılaşma bəndinə uyğun gəlmir. Azərbaycanın işğaldan 

azad edilən bölgələrində intensiv şəkildə mina partlayışları 

baş verir. 

Ermənistanın Azərbaycan ərazisində törətdiyi çoxsaylı 

cinayətlər içərisində təbii sərvətlərimizin talanması, yağ-

malanması işğal dövrünün xüsusi ilə ağır nəticələrindən 

biridir. Hazırda ermənilərin törətdiyi ekoloji terrora qarşı 

Laçın yolunda keçirilən aksiyanın məqsədi Ermənistanın 

təkcə insanlığa deyil, təbiətə, ekologiyaya, təbii sərvətlərə 

qarşı fəaliyyətinə etiraz etməkdir. Təəssüf ki, Rusiya sülh-

məramlı kontingentinin məsuliyyət daşıdığı bölgədə Azər-

baycanın təbii sərvətlərinə qarşı vəhşicəsinə talama həyata 

keçirilir. Bu da terrorun bir növüdür. Təbiətə qarşı terrordur. 

Bu gün guya Qarabağda yaşayan ermənilərin humanitar 

problemlərlə üzləşdiyini hayqıran bəzi beynəlxalq təşki-

latlar Azərbaycanın üzləşdiyi mina terroruna susqun ya-

naşırlar. Biz beynəlxalq təşkilatlardan və dövlətlərdən 

ədalətli münasibət gözləyirik. Azərbaycan dövləti Xan-

kəndidə yaşayan erməniləri öz vətəndaşları sayır və 
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onların hər cür humanitar ehtiyaclarını ödəməyə hazır 

olduğunu, Laçın yolunun da humanitar məqsədlər üçün 

açıq olduğunu bəyan edib. 

Artıq bir neçə gündür davam edən etiraz aksiyasının 

əsas tələbi Azərbaycanın müvafiq monitorinq qrupunun 

qanunsuz istismar olunan mədənlərə baxışının həyata 

keçirilməsinə şərait yaradılmasının təmin edilməsidir. 

Təəssüf ki, bölgədə sülhməramlı missiya həyata keçirən 

Rusiya hərbi qüvvəsinin komandanlığı bu məsələləri qu-

laqardına vurur. 

Azərbaycan dövləti 44 günlük müharibədən dərhal son-

ra Qarabağda yaşayan ermənilərin ölkəmizə reinteqrasi-

yası üçün konkret addımlar atır. Təəssüf ki, həm Qara-

bağda yuvalanmış separatçı liderlər, həm də Rusiya sülh-

məramlılarının birtərəfli fəaliyyətləri, bölgəyə silahların, 

terrorçuların daxil olmasının qarşısının alınmaması böl-

gədə gərgin vəziyyət yaradıb. 

Hesab edirəm ki, biz Milli Məclis olaraq bölgədə mü-

vəqqəti yerləşdirilmiş Rusiya sülhməramlı kontingentinin 

fəaliyyətsizliyi, daha doğrusu, birtərəfli fəaliyyəti ilə bağlı 

rusiyalı həmkarlarımıza müraciət ünvanlaya bilərik. 

Bəhruz Məhərrəmov. İki gün öncə Prezident İlham 

Əliyev Türkmənistanda Azərbaycan, Türkiyə və Türkmə-

nistan Dövlət Başçılarının Birinci Üçtərəfli Zirvə Görü-

şündə iştirak etdi. Bu, möhtərəm Prezidentin il ərzində 

Türkmənistana ikinci səfəri idi. Eyni zamanda, il ərzində 

Türkiyə, Qazaxıstan, Özbəkistan və Qırğızıstanla ciddi si-

yasi nəticələr doğuran çoxsaylı təmaslar baş tutub. Qütb-

lərarası ziddiyyətin dərinləşdiyi, qüvvələr balansının tez-

tez dəyişdiyi bir çağda türk dünyasının bir mərkəz kimi 

çıxış etməsi, mövcud geosiyasi böhranın təsirlərini fürsətə 

çevirməsi ilə artıq böyük türk dönəminin başlamasından 
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xəbər verir. Qurur doğuran məqam isə odur ki, cənab 

İlham Əliyev bu proseslərin əsas təşəbbüskarı kimi çıxış 

edir. Düzdür, ötən əsrin 90-cı illərinin ikinci yarısından, 

yəni AXC–Müsavat hakimiyyətinin türk dünyasına vur-

duğu zərbələrin təsirləri aradan qaldırıldıqdan sonra 

türkdilli dövlətlərin çox yüksək səviyyəli əlaqələri mü-

şahidə olunub, lakin Azərbaycanın Vətən müharibəsindəki 

qələbəsi türk dünyası tarixində yeni bir səhifə açıb. 

Türkiyə və Orta Asiya arasında artıq qalib, qüdrətli Azər-

baycanın mövcudluğu, Azərbaycan rəhbərliyində isə 

İlham Əliyev kimi praqmatik və nüfuzlu liderin olması 

əsrlərdir, sadəcə, arzu olaraq qalan, hər bir dövlətin 

suverenliyi çərçivəsində böyük türk birliyi üçün yeni və 

real şansa çevrilib. Şuşa Bəyannaməsi başda olmaqla, cə-

nab İlham Əliyevin bütün türk dövlətləri ilə münasibətləri 

rəsmən strateji müttəfiqlik səviyyəsinə yüksəltməsindən 

sonra türk dünyası artıq qlobal siyasi-iqtisadi təsirlər 

qarşısında vahid orqanizm kimi çıxış edir. Azərbaycan isə 

artıq Orta Asiyanın enerji potensialının Türkiyə və Qərbə 

realizəsində mühüm tərəfdaş kimi qardaş dövlətlərimizin 

siyasi və iqtisadi müstəqilliyində de-fakto zəmanətçi kimi 

çıxış edir. Hər bir vətəndaşımız bu reallığı anlamalı, bö-

yük reallıqlar yaradan dövlətin vətəndaşı olmaqdan qürur 

duymalı, bu gerçəkliyi formalaşdıran iradəyə minnətdar 

olmalıdır.  

Mənim ikinci toxunmaq istədiyim məsələ Xankəndi 

yolundakı aksiyanın hüquqi aspektləri ilə bağlıdır.  

Bildiyiniz kimi, Konstitusiyanın 28-ci maddəsində eh-

tiva olunan azadlıq hüququnun ən mühüm elementlərindən 

biri qanuni surətdə Azərbaycan ərazisində olan hər kəsin 

sərbəst hərəkət edə bilməsidir.  Bu hüquq, eyni zamanda, 

1948-ci ilin “Ümümdünya İnsan Hüquqları Bəyannamə-
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si”nin 13-cü və 1966-cı il “Mülki və siyasi hüquqlar haq-

qında” Beynəlxalq Paktın 12-ci maddəsində açıq formada 

təsbit olunub.  

Rusiya sülhməramlıları media mənsubları və vətəndaş 

cəmiyyəti nümayəndələrinin qarşısını kəsməklə həm 

bizim Konstitusiyanı, həm də beynəlxalq hüququ kobud 

şəkildə pozur.  

İkincisi, Konstitusiyamızın 14-cü maddəsinə əsasən 

təbii ehtiyatlar hər hansı fiziki və ya hüquqi şəxslərin 

hüquqlarına və mənafelərinə xələl gətirmədən Azərbaycan 

Respublikasına mənsubdur. 39-cu maddənin III hissəsində 

isə qeyd edilir ki, heç kəs ətraf mühitə, təbii ehtiyatlara 

qanunla müəyyən edilmiş hədlərdən artıq təhlükə törədə 

və ya zərər vura bilməz. 

Bu gün Rusiya sülhməramlılarının nəzarətində olan 

ərazilərdə ekosid baş verir, zamanın daraldığını görən 

separatçı rejim təbii sərvətlərimizi talan etməklə yanaşı, 

vəhşicəsinə davranaraq təbiətə bərpası mümkün olmayan 

zərər vurur. Sülhməramlılar isə nəinki buna mane olmur, 

əksinə, ən yaxşı halda susmaqla Cinayət Məcəlləsinin 28-ci 

fəsili üzrə ən azı 8 maddə ilə nəzərdə tutulmuş cinayət 

tərkibinin bütün əlamətlərinin mövcud olduğu əməllərə 

ortaqlıq edirlər. Buna mane olmaq, ictimai rəyi bu mə-

sələyə yönəltmək istəyən vətəndaşlarımıza Ana yasamızın 

elə 39-cu maddəsinin II hissəsində ifadə olunan ətraf mü-

hitin əsl vəziyyəti haqqında məlumat toplamağa imkan 

vermirlər.  

Bu, eyni zamanda, sülhməramlılar azərbaycanlı və er-

məni vətəndaşlarımız arasında birbaşa dialoqun qarşısında 

əsas maneəyə çevrilərək, bölgədə ziddiyyəti də daha da 

dərinləşdirib sülh perspektivinə zərbə vururlar. Xankəndi 

və ətraf ərazilərdə yaşayan erməni vətəndaşlarımız bunu 
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nə qədər tez başa düşsələr, bir o qədər yaxşı olar. Çünki 

yaxın tarix, 44 günlük savaş, “Fərrux” və “Qisas” əməliy-

yatlarının timsalında hər kəs gördü ki, Azərbaycanın 

qarşısında nə sülhməramlılar, nə də digər hər hansı üçüncü 

tərəf  dayana bilmədi və bundan sonra da separatçıları da, 

Ermənistanı da Azərbaycanın “dəmir yumruğ”undan 

kimsə xilas edə bilməyəcək.  

Bütün bunların fonunda bizdə haqlı olaraq çox ciddi 

suallar var ki, sülhməramlılar artıq bu bölgədə lazımdır-

mı? Hesab edirəm, belə bir vəziyyətdə, Rusiya–Azərbay-

can münasibətlərinə xələl gətirmədən, bu prosesdə dile-

tantlara meydan vermədən qeyd etdiyim sualın cavabını 

araşdırmalıyıq.  

Ceyhun Məmmədov. Ermənistanın Azərbaycan xal-

qına qarşı mina terroru bu gün də davam edir. İki gün bun-

dan əvvəl 8 vətəndaşımızın minaya düşməsi bunu bir daha 

təsdiq edir. 

Məlum olduğu kimi, Azərbaycan dəfələrcə Ermənistan 

tərəfinə müraciət etsə də, bu günə kimi ölkəmizə heç bir 

dəqiq mina xəritəsi təqdim edilməyib. Verilən bütün 

xəritələr düzgün olmayıb, səhihliyi şübhə altında olub və 

cəmi 25 faizi doğru çıxıb. 

Qeyd etmək lazımdır ki, bu günədək 276 Azərbaycan 

vətəndaşı  minaya düşüb və bu səbəbdən çoxlu sayda və-

təndaşımız həyatını itirib. Təkcə təmsil etdiyim Cəbrayıl 

rayonunda bu günə kimi 20-yə yaxın insan minaya düşüb. 

Bu, postmüharibə dövrü üçün kifayət qədər böyük rə-

qəmdir.   

Təəssüf ki, müharibənin bitməsinə baxmayaraq, Ermə-

nistan bu gün də öz ərazisində istehsal etdiyi minaları bi-

zim torpaqlarımızda basdırmağa davam edir. Bu yaxın-

larda Sarıbaba dağında aşkarlanan partlayıcı maddələr də 
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onu göstərdi ki, Ermənistan Azərbaycana qarşı mina ter-

rorunu bu gün də davam etdirir. 

Digər təəssüf doğuran məqam Azərbaycanın dəfələrcə 

məsələ qaldırmasına baxmayaraq, beynəlxalq qurumların 

bu məsələyə heç bir reaksiya verməməsidir. Bu səbəbdən 

Ermənistan tərəfindən minaların basdırılması prosesi 

davam edir.  

Vəziyyətin təhlili göstərir ki, Azərbaycan vətəndaşları 

ermənilərin basdırdığı minalardan hələ uzun illər əziyyət 

çəkəcək. Odur ki, beynəlxalq qurumlar, Ermənistanı mü-

dafiə edən dövlətlər bu cinayət əməllərini qəti şəkildə pis-

ləməlidirlər. Ermənistana ciddi təzyiq göstərilməlidir ki, 

onlar minaların dəqiq xəritəsini Azərbaycana versin və Azər-

baycan ərazilərində minaların basdırılmasına son qoysun.  

Könül Nurullayeva. Cəmiyyətin inkişafının indiki 

mərhələsində ölkələrin ərzaq və qida təhlükəsizliyinin tə-

min edilməsi getdikcə daha çox əhəmiyyət kəsb edir və 

qlobal xarakterli əsas problemlərdən birinə çevrilir. Həm 

dünyada, həm də ayrı-ayrı ölkələrdə ərzaq təhlükəsiz-

liyinin təmin edilməsi sabitlik mühiti yaratmaq üçün vacib 

şərtdir.  Ölkənin ərzaq təhlükəsizliyi milli təhlükəsizliyin 

ayrılmaz hissəsidir. Əhalinin ərzaqla təminatının yaxşılaş-

dırılması dövlətimiz üçün böyük əhəmiyyət kəsb edən 

mühüm sosial-iqtisadi vəzifədir. 

Hələ 2001-ci ildə Ulu Öndərin rəhbərliyi ilə qəbul 

edilmiş, cari və uzunmüddətli dövrü əhatə edən “Azərbay-

can Respublikasının ərzaq təhlükəsizliyi Proqramı”nda 

bildirilirdi ki: “Ərzaq təhlükəsizliyi insan ləyaqətinin baş-

lıca amili olmaqla, əsas insan hüquqlarından biridir. Ona 

görə də bu hüququn təmin edilməsi Azərbaycan Res-

publikası Hökumətinin mühüm vəzifələrindən sayılır. Ər-

zaq təhlükəsizliyi hər bir insanın sağlam və məhsuldar 
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həyat tərzi üçün ərzaqla kifayət qədər təmin edilməsi 

deməkdir. Bu problemin həlli ilk növbədə yoxsulluğun 

azaldılması, ərzaq təminatının və ərzaq məhsullarından 

istifadənin səmərəsinin artırılması ilə bağlıdır”. 

“İstehlakçıların hüquqlarının müdafiəsi haqqında” 

Qanunda və digər normativ hüquqi aktlarda təklif edilən 

əlavə və dəyişikliklər də məhz ərzaq təhlükəsizliyinin 

təmin edilməsi ilə əlaqədardır. Əhalinin əsas ərzaq ehti-

yaclarının ödənilməsi barədə müddəaların hüquqi əsası 

1985-ci ildə qəbul edilmiş BMT “İstehlakçıların hüquq-

larının müdafiəsinə dair” Rəhbər Prinsiplərində təsbit 

edilən əsas tələbatların ödənilməsi hüququnun təmin edil-

məsindən irəli gəlir. 

2016-cı il dekabrın 6-da ölkə Prezidenti İlham Əliyevin 

Sərəncamı ilə təsdiqlənmiş “Azərbaycan Respublikasında 

kənd təsərrüfatı məhsullarının istehsalına və emalına dair 

Strateji Yol Xəritəsi”ndə ölkənin ərzaq təhlükəsizliyinin 

dayanıqlılığının təmin edilməsi üçün institusional poten-

sialın gücləndirilməsi strateji hədəf kimi elan edilmiş və 

sözügedən hədəfə çatmaq üçün qeyd edəcəyim prioritetlər 

müəyyənləşdirilmişdir: ərzaq təhlükəsizliyinin dayanıqlılı-

ğı və əhalinin ərzağa əlyetərliyi ilə bağlı məlumat və mo-

nitorinq sisteminin qurulması;  əhalinin bütün təbəqələri-

nin etibarlı ərzaq təminatına nail olunması mexanizminin 

formalaşdırılması; dəyər zəncirinin bütün mərhələlərini 

əhatə edən və risklərin təhlili yanaşmasına əsaslanan qida 

təhlükəsizliyi sisteminin formalaşması. 

Həmin siyasətin davamı olaraq Azərbaycan Respubli-

kasının 2023-cü il dövlət büdcəsi haqqında qanun layi-

həsində  qeyd olunub ki, işğaldan azad olunmuş ərazilərdə 

yeni torpaqların əkin dövriyyəsinə cəlb edilməsi, dünya 

miqyasında əhalinin gündəlik tələbatına daxil olan bir sıra 
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ərzaq və qeyri-ərzaq məhsullarının qiymətinin artım dina-

mikası da nəzərə alınmaqla, Azərbaycan Respublikasında 

ərzaq təhlükəsizliyi tədbirləri üçün 625,2 milyon manat 

vəsait proqnozlaşdırılıb ki, bu da 2022-ci illə müqayisədə 

38,6 faiz çoxdur. 

“Əhalinin ərzaq təhlükəsizliyinin təmin edilməsi”, 

“Əhalinin ərzaq təhlükəsizliyinin təmin edilməsi sahə-

sində dövlətin vəzifələri”, “Dövlət ərzaq ehtiyatları” və 

“Ərzaq bazarının dövlət tənzimlənməsi” kimi müddəalar 

bu sahədə mövcud boşluqların aradan qaldırılmasına və 

dövlətin sosial siyasətinə uyğun olduğundan, mütərəqqi 

müddəaların bu layihədə öz əksini tapmasını olduqca müs-

bət hal hesab edirəm. 

 Lakin layihə olduqca ümumi müddəaları əks etdirir, 

hesab edirəm ki, ərzaq ehtiyatları ilə əlaqədar prioritetlərin 

müəyyən edilməsi, məhsulların və anbarların yaradılması 

və istismarı, həmin ehtiyatların mümkün qısa müddətdə 

yenilənməsi, istehlak bazarına mənfi təsirlərin qarşısının 

alınması, istifadə müddəti keçmiş məhsulların dövriyyə-

dən çıxarılması və başqa bu kimi prosesin bütün mərhələ-

lərinin normativ tənzimlənməsi üçün çoxsaylı yeni qərar 

layihələrinin hazırlanaraq müzakirəyə təqdim edilməsi 

vacibdir. Həmkarlarımı bu qanun layihəsinin lehinə səs 

verməyə çağırıram. 

Sadiq Qurbanov. Bu gün bütün ölkənin diqqəti Laçın 

dəhlizinin Şuşa–Xankəndi yolunda etiraz aksiyası keçirən 

vətənsevər, təbiətsevər insanların yanındadır. Mən də 

onların hər bir tələbini dəstəkləyirəm. Ekologiyaya yaxşı 

münasibət yalnız bizə deyil, bütün bəşəriyyətə olan 

münasibətdir. Bəzi xalqların tarixinə baxsanız onların 

soyqırım cinayətləri ilə dolu olduğunun şahidi olarsınız. 

Bizim tarximizin ən parlaq səhifələri isə dostluğu və sülhü 
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tərənnüm edir. Hələ ötən əsrin əvvəllərində Hindistan mü-

səlmanlarının (indiki Pakistan) ərazisində ağır yoluxucu 

xəstəlik yayılmasını bilən mesenat Hacı Zeynalabdin Ta-

ğıyev oraya yoluxucu xəstəliklərdən qorunmaq üçün külli 

miqdarda vaksin göndərərək onları məhv olma təhlü-

kəsindən qoruyub. Bu nəcib, xeyirxah əməl Pakistan–

Azərbaycan xalqlarının dostluqlarının daha da dərinləşmə-

sində mühüm rol oynayıb. Biz bütün xalqlarla dostluq və 

əməkdaşlıq çərçivəsində, hüquqa və insanlığa hörmət 

çərçivəsində münasibət qururuq.  

Tarixən beynəlxalq güclərin alətinə çevrilən və məq-

sədyönlü şəkildə türk dünyasının quru sərhədlərinin birləş-

məsinə qarşı irəli sürülmüş bir layihə olan ermənilərin 

Qafqaza köçürülməsi və onların burada yerləşdirilməsi 

fonunda Azərbaycan xalqına qarşı 31 mart və Xocalı soy-

qırımı kimi cinayətlər törətmişlər. 44 günlük Zəfər müha-

ribəsi xəyalpərəst, xəstə ermənilərin “Böyük Ermənistan” 

ideyasının nə qədər illüziya olduğunu bir daha sübut etdi. 

Hər bir müharibənin sonu sülhdən keçir. Biz bütün bu 

gerçəklikləri nəzərə alaraq, Üçtərəfli 10 noyabr Bəyan-

naməsini imzalamaqla Qafqazda sülhün təmin olunmasına 

böyük töhfə verdik. Lakin cənab Prezident söylədiyi kimi, 

“dəmir yumruq” yerindədir. Heç bir halda Azərbaycan 

xalqı nə bir qarış torpağını, nə də bir təbii sərvətini heç 

kimsəyə güzəştə getməyəcəkdir. Odur ki, son dövrlər 

Azərbaycan Respublikası Ekologiya və Təbii Sərvətlər 

Nazirliyinin əməkdaşları Qarabağ iqtisadi zonasının əra-

zisində olan Qızılbulaq və Dəmirli yataqlarında monito-

rinq aparmaq məqsədi ilə həmin əraziyə daxil olmağa 

çalışdılar. Lakin məlumatlara görə, bir qrup aqressiv er-

məni gənci əvvəlcədən təşkil olunmuş ssenari üzrə təxri-

batlara əl ataraq nümayəndələrimizin monitorinq aparıla-
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caq ərazilərə girişinə mane olublar. Rusiya sülhməramlı 

qüvvələri tərəfindən isə əvvəlcədən razılaşdırıldığı halda 

onların normal fəaliyyətləri üçün şərait yaradılmayıb. Belə 

görünür ki, Rusiya sülhməramlıları və rəhbərliyi bizim 

ərazilərimizdə sülhməramlı rolunu layiqincə icra etmir, 

əksinə, özünü ermənilərin himayədarı kimi təqdim edir və 

bizə nəyi isə diktə etməyə çalışırlar. Amma hər kəs bilmə-

lidir ki, Azərbaycan öz torpaqlarında monitorinq, araşdır-

ma və sair aparmaq üçün heç kimdən icazə, razılıq almalı 

deyil, bu işləri görmək dövlətin öz ərazilərindəki suveren 

hüquqlarına aiddir. 

Bu gün ekologiyasevərlər, ekofəallar, bu sahədə fəaliy-

yət göstərən QHT-lər və media nümayəndələri tərəfindən 

edilən hərəkətlər məntiqə uyğundur və alqışa layiqdir. Bu 

o deməkdir ki, dövlətlə yanaşı, heç bir vətəndaş, heç bir 

azərbaycanlı 44 gündə müzəffər ordumuz tərəfindən işğal-

dan azad edilmiş, şəhid qardaşlarımızın qanı ilə yoğrulmuş 

ərazilərimizin, torpaqlarımızın taleyinə biganə deyil. 

Əksinə, vətəndaşlıq borcunu yerinə yetirərək Ali Baş Ko-

mandan İlham Əliyevin elan etdiyi – Qarabağın cənnətə 

çevrilməsi vəzifəsinin yerinə yetirilməsində iştirak etməyi 

özlərinə borc bilirlər. 

Təbii ki, biz bu aksiyanı dəstəkləyir, QHT rəhbərləri, 

fəalları, o cümlədən orada olan bütün iştirakçıları alqışla-

yırıq. Aksiyaçıların göstərdiyi kimi, Azərbaycanın suveren 

ərazisi olan Laçın– Xankəndi yolu Azərbaycan dövlət tə-

sisatlarının fəaliyyət göstərdiyi bir məkan olmalıdır. Azər-

baycan Qafqazın lider dövləti kimi öz ərazisində sabitliyin 

təmin olunmasında israrlıdır. Bu işdə Azərbaycan dövləti 

və xalqı birlikdədir. Qarabağda yaşayan Azərbaycan və-

təndaşı olan ermənilərin bütün hüquqlarının təmin olun-

masına Azərbaycan dövləti təminat verir. 
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Qafqazda sülhün və sabitliyin təmin olunması Azərbay-

canın suverenliyinə və ərazi bütövlüyünə hörmət olun-

masından keçir. Qarabağ Azərbaycandır! 

Tamam Cəfərova. Məlumdur ki, Azərbaycanın ekofəal-

ları və QHT təmsilçilərinin Şuşa–Laçın yolundakı aksiyaları 

beş gündür davam edir. Aksiyanın səbəb və məqsədləri 

hamıya məlumdur. Xatırladaq ki, Rusiya Federasiyası 

sülhməramlı kontingentinin müvəqqəti yerləşdiyi Azər-

baycan ərazilərində təbii sərvətlərin qeyri-qanuni istismarı, 

habelə ekoloji vəziyyətin pisləşməsi ilə bağlı ilkin mo-

nitorinq məqsədi ilə Azərbaycan Respublikası dövlət qurum-

larının nümayəndələrinin və mütəxəssislərin əraziyə girişinə 

maneçilik törədilməsi səbəbindən bu aksiya təşkil olun-

muşdur. Azərbaycanın sözügedən ərazilərində təbii sərvət-

lərin qeyri-qanuni istismarı dayandırılmalı, bütün təbii sər-

vətlərin istismarı Azərbaycan Respublikasının qanunve-

riciliyi əsasında həyata keçirilməlidir. 

Beş gündür davam edən aksiyada hər birimiz növbəti 

dəfə erməni təbliğatının böhtan və yalanlarının şahidi 

oluruq. Erməni lobbisi və ermənipərəst qüvvələr dünya 

ictimaiyyətinə növbəti şounu təqdim etməklə süni gündəm 

yaratmağa çalışırlar. Təəssüflər olsun ki, 30 ilə yaxındır 

ölkəmizə münasibətdə davam edən ikili standartlar tarixi 

torpaqlarımızda  törədilmiş ekoloji terrorun doğru-düzgün 

formada dünya ictimaiyyətinə çatdırılmasına qarşı da 

nümayiş olunur. Belə ki, guya Laçın yolu azərbaycanlılar 

tərəfindən bağlanmışdır və Azərbaycan Qarabağda yaşa-

yan ermənilərə qarşı humanitar böhran yaratmaqla etnik 

təmizləmə etməyə çalışır kimi cəfəng fikirlər erməni lob-

bisinin və ermənipərəst qüvvələrin təxəyyülünün məhsulu 

kimi beynəlxalq ictimaiyyətin gündəmini zəbt edir. Hal-

buki Laçın yolu azərbaycanlı etirazçılar tərəfindən deyil, 
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Rusiya Federasiyasının sülhməramlı kontingenti tərəfin-

dən bağlanıb. Azərbaycan vətəndaş cəmiyyəti nümayən-

dələri, sadəcə, talan edilmiş təbii sərvətlərin qanunsuz 

daşınmasının qarşısını almağa çalışır. 

Azərbaycan vətəndaş cəmiyyətinin nümayəndələrinin 

və ekologiya fəallarının Şuşa–Laçın yolunda həyata 

keçirdiyi etiraz aksiyası Azərbaycan ictimaiyyətinin haqlı 

narazılığının göstəricisidir və vətəndaş cəmiyyətinin bu 

mövqeyinə hörmətlə yanaşılmalıdır. Eyni zamanda, bu 

aksiya 44 günlük Vətən müharibəsində Azərbaycan xal-

qının daha da möhkəmlənərək “dəmir yumruğ”a çevrilmiş 

milli birliyinin və həmrəyliyinin əyani göstəricisidir. 

Şuşa–Xankəndi yolundakı etiraz aksiyası  sübut edir ki,  

xalq olaraq gücümüzün mənbəyi olan milli birlik döv-

lətimizin  siyasi dəyəridir. 
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